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ΤΡΙΤΗ 05 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ (Δ. ΜΑΡΑΒΕΛΙΑΣ):   Καλησπέρα. 

Να  σας  ευχαριστήσουμε  για  τη  σημερινή  σας  παρουσία  στη

διημερίδα που συνδιοργανώνει  η ΚΕΔΕ με την ΕΕΤΑΑ με σκοπό την

ενημέρωση των νέων Δημοτικών Αρχών για  την  καινούργια  περίοδο

2024 – 2028.

Σχεδόν  φτάνουμε  στο  τέλος  ενός  οδοιπορικού  ενημέρωσης,

γνώσης,  δικτύωσης  των  αυτοδιοικητικών,  παλιών  και  καινούργιων,

που έχει  ως αποτέλεσμα την καλύτερη ενημέρωση των καινούργιων

Δημάρχων,  αλλά  και  των  ανθρώπων που  θα  διαχειριστούν  σε  θέση

ευθύνης τα τοπικά πράγματα. 

Να  σας  δώσω  λοιπόν  συγχαρητήρια  για  τη  συνέχεια  του

ταξιδιού  ή  όσους  μπαίνετε  τώρα  στο  χώρο  της  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης,  για  ένα  καινούργιο  ταξίδι.  Πραγματικά  είναι  πάρα

πολύ ενδιαφέρον το να διαχειρίζεσαι τις προσδοκίες, τις απαιτήσεις,

την  καθημερινότητα  της  τοπικής  κοινωνίας.  Κάτω  όχι  πάντα  από

εύκολες  συνθήκες.  Αλλά  έχουμε  μάθει,  ως  αυτοδιοικητικοί,  να

προσπαθούμε  να  κάνουμε  το  καλύτερο  δυνατό  και  μπορώ  να  πω,

χωρίς  να  αποτελεί  ευχολόγιο  ή  να  θέλω να  ευλογήσω τα  γένια  μας,

ότι  κυρίως  στις  περιόδους  κρίσεων  έχει  αποδείξει  ότι  η

Αυτοδιοίκηση  κρατάει  και  μαζί  με  την  Αυτοδιοίκηση  κρατιέται  και  η

κοινωνία όρθια. 

Ο χρόνος  είναι  περιορισμένος  γιατί  είναι  πάρα πολύ πυκνό το

πρόγραμμα.  Στο  πρώτο  μέρος  θα  δείτε,  θα  γίνουν  διάφοροι

χαιρετισμοί και μετά θα μπούμε καθαρά στην επίσημη θεματολογία. 

Να  ευχαριστήσω  για  την  παρουσία  τους  τον  Περιφερειάρχη

Ηπείρου,  τον  Αλέκο  τον  Καχριμάνη,  έναν  έμπειρο  αυτοδιοικητικό

που  έχει  περάσει  και  από  τον  Α΄  και  από  τον  Β΄  Βαθμό,  υπηρετεί

δεν  θυμάμαι  πόσα  χρόνια,  Αλέκο,  την  Αυτοδιοίκηση  και  στους  δύο

Βαθμούς. 

Τον  κύριο  Λιάπη  και  τον  κύριο  Κατσαρό.  Τον  Αποκεντρωμένο
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Γενικό  Γραμματέα  της  Ηπείρου,  Περιφέρειας  Ιονίου  και  τον  κύριο

Κατσαρό  το  Γενικό  Γραμματέα  της  Περιφέρειας  Πελοποννήσου  και

Δυτικής Ελλάδος. 

Να  καλέσω  στο  βήμα  για  έναν  χαιρετισμό  τον  Πρόεδρο  της

ΠΕΔ Ηπείρου, τον Δήμαρχο, τον κύριο Ντακαλέτση.

Χ.  ΝΤΑΚΑΛΕΤΣΗΣ:   Κύριε  Περιφερειάρχα,  κύριε  Συντονιστή  της

Αποκεντρωμένης  Διοίκησης,  κύριε  Πρόεδρε  της  ΚΕΔΕ,  κύριε

Διευθύνοντα  Σύμβουλε  της  ΕΕΤΑΑ,  φίλες  και  φίλοι,  αγαπητοί

συνάδελφοι.  Καλώς  ήρθατε  στην  Ήπειρο,  καλώς  ήρθατε  στα

Γιάννενα.  Να  μην  ξεχάσω  και  το  φίλο  μου  τον  Πρόεδρο  της

Περιφερειακής Ένωσης Δήμων Δυτικής Ελλάδας. 

Θέλω  να  σας  ευχαριστήσω  που  επιλέξατε  τα  Γιάννενα,  την

πρωτεύουσα  της  Ηπείρου  για  να  κάνετε  τη  σημερινή  ενημερωτική

ημερίδα  και  εύχομαι  να  πετύχετε  στο  μέγιστο  δυνατό  βαθμό  τους

στόχους της ημερίδας αυτής.

Συγχαρητήρια  λοιπόν  σε  όλους  και  όλες  τους  νεοεκλεγέντες

και  νεοεκλεγείσες  συναδέλφους.  Εύχομαι  σε  όλους  να  έχουμε  μία

δημιουργική θητεία με δύναμη και με αισιοδοξία.

Ευχαριστώ  επίσης  για  την  τιμή  που  μου  κάνατε,  αγαπητέ

Πρόεδρε  της  ΚΕΔΕ  και  της  ΕΕΤΑΑ,  να  κάνω  αυτό  το  σύντομο

χαιρετισμό. 

Τα  θέματα  των  εισηγήσεων  που  θα  γίνουν  από  τα  ικανά

στελέχη  της  ΚΕΔΕ,  της  ΕΕΤΑΑ,  του  Υπουργείου  Εσωτερικών  και

των Διαχειριστικών Αρχών, θα καλύψουν όλα τα σημαντικά ζητήματα

λειτουργίας  των  Δήμων,  όπως  αυτά  διαμορφώνονται  σήμερα,  μετά

τις  τελευταίες  αλλαγές  στις  Επιτροπές,  ιδίως  των  Δήμων,  και  τις

αρμοδιότητες,  αλλά  και  στις  αλλαγές  που  έχουμε,  εκείνες  τις

τεράστιες,  κοσμογονικές  αλλαγές  που έγιναν με  την  κατάργηση των

Νομικών  Προσώπων  και  των  Κοινωφελών  Επιχειρήσεων,  με  τις

οποίες  φυσικά  θα  αναμετρηθούμε  στο  αμέσως  επόμενο  διάστημα.

Τα  αποτελέσματά  τους  θα  αναμετρηθούμε  το  επόμενο  διάστημα.

Ελπίζω  αυτές  οι  αλλαγές  να  αποβούν  εντέλει  προς  όφελος  των
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τοπικών κοινωνιών και δη των συμπολιτών μας. 

Η  προηγούμενη  4ετία  ήταν  μια  πολύ  δύσκολη  4ετία.  Δύο

σημαντικά γεγονότα επηρέασαν τη λειτουργία μας για τουλάχιστον 2

χρόνια  και  στη  συνέχεια  βέβαια...  πρώτα  με  τον  κορωνοϊό  και  στη

συνέχεια  με  την  κρίση  μετά  τον  πόλεμο  της  Ουκρανίας.  Ελπίζω  ότι

ειδικά  με  την τελευταία  κρίση,  την  ενεργειακή κρίση,  να  μην έχουμε

κραδασμούς  τέτοιους  που  θα  αναγκαστούμε  στους

προϋπολογισμούς μας να κάνουμε μεταβολές ιδίως όσον αφορά στα

δημοτικά τέλη.

Η  αυτοδιοικητική  λοιπόν  θητεία  που  ολοκληρώνεται  σε  λίγες

μέρες,  μας  δίδαξε  πως  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  μπαίνει  μπροστά

μόνο  όταν  είναι  ενωμένη  και  όταν  οι  διεκδικήσεις  μας  δεν

παρεισφρέουν  σε  αυτές  διαλυτικές  κατηγοριοποιήσεις  μικρών  και

μεγάλων Δήμων.

Βιώσαμε  αδικίες  τα  προηγούμενα  χρόνια.  Οι  αδικίες  αυτές

δυστυχώς έχουν να  κάνουν με  το  μοίρασμα,  αν  θέλετε,  του  Ταμείου

Ανάκαμψης  και  συγκεκριμένα  με  το  πρόγραμμα  της  οδοποιίας,  της

ασφάλειας  δηλαδή,  της  οδικής  ασφάλειας,  που έχει  ως  αποτέλεσμα

13  Δήμοι  της  Ηπείρου  να  εξαιρεθούν  από  την  κατανομή  πόρων  σε

αυτά.

Αν  δε,  προσθέσουμε  τον  πληθυσμό  των  Δήμων  αυτών,  είναι

σχεδόν το 1/3 του πληθυσμού, καταλαμβάνουν οι Δήμοι αυτοί το 1/3

του  πληθυσμού της  Περιφέρειας  Ηπείρου,  πράγμα που σημαίνει  ότι

στερούνται  οι  συμπολίτες  μας  του  ποσοστού που τους  αναλογεί  για

την  οδική  ασφάλεια.  Αυτό  λοιπόν  είναι  μία  τεράστια  αδικία  και  αν

εντέλει  οι  Δήμοι,  οι  μικροί  Δήμοι,  όπως  το  Υπουργείο  επέλεξε  να

τους  κατηγοριοποιήσει  κάτω  από  20.000  κατοίκους,  δεν  έχουν  τη

δυνατότητα  να  υλοποιήσουν  τέτοια  έργα,  αναρωτιέται  κανείς

παράλληλα  τι  έκανε  με  το  Υπουργείο,  τι  έκανε  η  Πολιτεία  ώστε  να

θεραπεύσει αυτή την αδυναμία; Προφανώς δεν έκανε τίποτα. 

Το ίδιο συνέβη βέβαια και  με την κατανομή του προγράμματος

Τρίτσης.  Έχουμε  αναδείξει  αυτό  το  ζήτημα  πολλές  φορές,  κάποιοι
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συνάδελφοι  ακόμη  περιμένουν  και  το  πλαφόν,  το  οποίο  πάλι

αυθαίρετα  μπήκε,  πάλι  αυθαίρετα  οι  Δήμοι  κατηγοριοποιήθηκαν  και

αποτέλεσμα αυτού ήταν να ωφεληθούν πάλι οι μεγάλοι Δήμοι. 

Στον αντίποδα όμως αυτών των δύο μεγάλων αδικιών,  έρχεται

να ισορροπήσει  κάπως τα πράγματα η νέα κατανομή των κεντρικών

αυτοτελών  πόρων.  Και  αυτό  είναι  μια  σπουδαία  κατάκτηση  της

Αυτοδιοίκησης,  τόσο  των  Περιφερειακών  Ενώσεων,  που  από  την

πρώτη  στιγμή  φωνάξαμε,  όσο  όμως  και  της  ΚΕΔΕ,  τόσο  υπό  την

Προεδρεία  του  αποχωρήσαντος  Προέδρου,  του  κυρίου

Παπαστεργίου,  όσο  και  υπό  την  Προεδρεία  του  κυρίου  Κυρίζογλου

και  βέβαια  με  αιχμή  του  δόρατος  την  απόφαση  του  Συνεδρίου  μας

στο  Βόλο,  της  ΚΕΔΕ,  είμαστε  τώρα  στην  ευχάριστη  θέση  να

βλέπουμε  να  αυξάνεται  σε  πολύ  μεγάλο  βαθμό  η  κατανομή  των

κεντρικών  αυτοτελών  πόρων  προς  όφελος  των  μικρών  ορεινών

Δήμων  αλλά  και  των  μικρότερων,  δύο  είναι  στην  Ήπειρο,  των

περιφερειακών  Δήμων.  Οι  αστικοί  Δήμοι  των  μεγάλων  πόλεων

μπορεί  να  μην  έχουν  μία  σπουδαία  αύξηση,  βέβαια  και  εκείνοι

λαμβάνουν  μια  μικρή  αύξηση  σε  σχέση  με  τους  πόρους  του  2022,

αλλά τουλάχιστον όμως δεν μειώνονται οι πόροι αυτοί.

Εύχομαι  όμως,  εκεί  που  λέμε  δόξα  τω Θεώ,  να  μην φτάσουμε

στο  σημείο  να  πούμε  βοήθα  Παναγιά  μου  και  εξηγώ  λέγοντας  ότι

ειπώθηκε  στο  Υπουργείο,  ανακοινώθηκε  σχεδόν,  ότι  θα

παρακρατηθούν  κάποιοι  πόροι  για  την  κάλυψη  του  τέλους  ταφής.

Όπως  όλοι  γνωρίζουμε,  το  τέλος  ταφής  πηγαίνει  από  χρόνο  σε

χρόνο, αναβάλλεται  η εφαρμογή του, αλλά φέτος ανακοινώθηκε από

το  Υπουργείο,  θα  εξηγήσω  μετά,  γιατί  κακώς  ανακοινώθηκε  και

κακώς, ενδεχομένως, θα προχωρήσει σε αυτή την παρακράτηση, ότι

το  '24  από  τους  ΚΑΠ  θα  γίνει  η  παρακράτηση  του  ποσοστού  που

αναλογεί στο τέλος ταφής. Αυτό θα είναι όχι μία κοροϊδία και αδικία,

θα  είναι,  θα  έλεγα,  το  σπουδαιότερο  αρνητικό  που  μπορεί  να  κάνει

μία κυβέρνηση σε βάρος των Δήμων, όταν οι Δήμοι ακόμη δεν έχουν

τα  όπλα,  τα  εχέγγυα  εκείνα  ώστε  να  εφαρμόσουν  την  πολιτική  που
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το  ίδιο  το  κράτος  έχει  θεσμοθετήσει  για  την  διαχείριση  των

απορριμμάτων.

Για  παράδειγμα,  δεν  μπορεί  να  μη  λειτουργούν  στην

Περιφέρεια  Ηπείρου,  όπου  γνωρίζω  φυσικά,  δεν  ξέρω  σε  άλλες

Περιφέρειες  τι  μπορεί  να  συμβαίνει,  αλλά  δεν  είναι  δυνατόν  να  μη

λειτουργούν μονάδες διαχείρισης βιοαποβλήτων και τα βιοαπόβλητα

θα  πρέπει  να  πάνε  στη  μονάδα  ή  να  μην...  πρέπει  να  μην

λειτουργούν  οι  σταθμοί  μεταφόρτωσης  ακόμη,  αλλά  κάποιοι  Δήμοι

να  θάβουν  τα  σκουπίδια  τους,  αλλά  να  τιμωρούνται  εντέλει  με  την

καταβολή τέλους ταφής. 

Να  μην  αναφερθώ στην  τεράστια  αδικία  που  στην  περίπτωση

της  Ηπείρου  έχει  εφαρμογή,  την  αδικία  έναντι  των  ορεινών Δήμων,

οι  οποίοι  δεν  εξαιρούνται  από  την  καταβολή  του  τέλους  ταφής,  σε

αντίθεση  βέβαια  με  τα  νησιά  μέχρι  1.000  κατοίκους,  που  τα  νησιά

αυτά  εξαιρούνται.  Τι  πολιτική  μπορεί  να  εφαρμόσει  κανείς  σε  ένα

χωριό  που  απέχει  από  το  εργοστάσιο  100  ενδεχομένως  χιλιόμετρα,

για  να κάνει  σωστή διαχείριση,  ώστε  ο πολίτης εκεί,  ο  ηλικιωμένος,

να μπορεί να γλιτώσει το τέλος ταφής;

Άρα  λοιπόν  το  τέλος  ταφής  είναι  ανώριμο  ακόμη  ως  τέλος  να

επιβληθεί,  υπάρχουν  χίλιοι  ακόμη  λόγοι  που  μπορώ  να

απαριθμήσω,  αλλά  δεν  θέλω  να  σας  κουράσω,  ώστε,  αγαπητέ

Πρόεδρε  της  ΚΕΔΕ,  αυτό  το  τέλος  να  καταργηθεί  ή  εν  πάση

περιπτώσει  να  καλυφθεί  από άλλους  πόρους αν  είναι  αιρεσιμότητα,

προς  τα  προγράμματα  της  Ευρωπαϊκής  Ένωσης,  αλλά  σε  καμία

περίπτωση  δεν  πρέπει  να  επιβληθεί,  στερώντας  βέβαια  τους

πολύτιμους  πόρους  που  τόσα  χρόνια  περιμένουμε,  ειδικά  οι  μικροί

Δήμοι. 

Είναι  πολλά  αυτά  που  πρέπει  να  γίνουν  και  να  υλοποιηθούν.

Μία σειρά από βασικές συνεδριακές και συλλογικές μας διεκδικήσεις

έχουν αναφερθεί.

Θα  αναφερθώ  κοντολογίς  στο  ΕΣΠΑ.  Είναι  προ  των  πυλών.

Νομίζω  ότι  αισθανόμαστε  οι  περισσότεροι  εκ  των  συναδέλφων
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αρκετά  φτωχοί  συγγενείς  ακόμη.  Αυτό  όμως  πρέπει  να  λειανθεί,

πρέπει  να  αμβλυνθεί,  πρέπει  να  λειτουργήσουν  οι  Επιτροπές,  οι

Περιφερειακές  Επιτροπές  και  να  συμμετέχουμε  όλοι  στην

εξειδίκευση  των  προγραμμάτων,  ώστε  και  το  στόχο  τους  να

πετύχουν  τα  προγράμματα  αυτά,  όσον  αφορά  στην  επίλυση  των

προβλημάτων,  αλλά  και  οι  Δήμοι,  οι  μικροί  Δήμοι,  να  μην  είναι

ουραγοί.

Επίσης,  για  να  μη  σας  κουράσω  πολύ,  πρέπει  να  αναφερθώ

στην  υποστελέχωση  των  Δήμων,  που  αυτό  επίσης  είναι  ένα  χρόνιο

πρόβλημα.  Πρέπει  επιτέλους  να  στελεχωθούν  ιδίως  οι  Τεχνικές

Υπηρεσίες.  Δεν  μπορεί  να  μιλάμε  για  διεκδίκηση  πόρων,  δεν

μπορούμε  να  μιλάμε  για  υλοποίηση  προγραμμάτων,  για  διεκδίκηση

του  ΕΣΠΑ,  για  συμμετοχή  στο  ΕΣΠΑ,  την  ίδια  στιγμή  που  οι

περισσότεροι  εκ  των  συναδέλφων  δεν  έχουν  την  ελευθερία  να

εκπονήσουν  τις  μελέτες  εκείνες  καταρχήν  και  στη  συνέχεια  να

υλοποιήσουν, όπως προβλέπεται, τα έργα αυτά. 

Άρα  λοιπόν  πρέπει  οπωσδήποτε  να  βρεθούν  λύσεις,  να

στελεχωθούν οι Τεχνικές Υπηρεσίες, αλλά όχι όμως επ' ωφελεία των

Υπηρεσιών  Δόμησης  και  των  Υπηρεσιών  Πολιτικής  Προστασίας.

Πρέπει  παράλληλα  αυτές  οι  Υπηρεσίες  που  γειτνιάζουν  με  τις

Τεχνικές  Υπηρεσίες,  να  στελεχωθούν.  Δεν  μπορεί  μετά  από  2

χρόνια μετά την ψήφιση του νέου νόμου για την Πολιτική Προστασία

και  πάμε για  την τροποποίησή του,  να μην έχουν ακόμη στελεχωθεί

τα  γραφεία  ή  τα  Τμήματα  Πολιτικής  Προστασίας  στους  Δήμους  και

σε  πολλούς  Δήμους  η  Πολιτική  Προστασία  να  γίνεται  από  έναν

αιρετό.  Δεν  μπορεί  να  συμβαίνουν  αυτά  ακόμη  στην  εποχή  μας.

Πρέπει  λοιπόν  να  γίνουν  προσλήψεις  στους  Δήμους,  για  να

μπορούμε  να  μιλάμε  για  μια  σύγκλιση  των  μικρότερων  Δήμων  με

τους μεγάλους Δήμους. 

Δεν  θέλω  να  αναφερθώ  σε  περισσότερα  ζητήματα,  αυτά  θα

ειπωθούν στη συνέχεια, νομίζω ότι  σας κούρασα ήδη αρκετά. 

Σας  ευχαριστώ  λοιπόν  για  την  υπομονή  σας,  εύχομαι  για  μια
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ακόμη  φορά  καλό  κουράγιο  και  καλή  δύναμη  στο  έργο  που  σας

ανέθεσαν  οι  συνδημότες  σας,  σε  όποια  πλευρά  των  εδράνων  των

Δημοτικών σας Συμβουλίων και αν βρεθείτε. 

Η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  είναι  άδολη  προσφορά,  με  μετρήσιμο

αποτέλεσμα, που μπορούν και πρέπει να καρπωθούν οι συνδημότες

μας. 

Σας ευχαριστώ.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε και εμείς, Πρόεδρε. 

Και  να  διαδεχτεί  στο  βήμα  ο  Πρόεδρος  της  Περιφερειακής

Ένωσης  Δήμων  Δυτικής  Ελλάδος,  ο  Δήμαρχος  ο  κύριος

Παπαδόπουλος. 

Α. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:   Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, της ΕΕΤΑΑ. 

Κύριε  Πρόεδρε  της  ΚΕΔΕ,  κύριε  Περιφερειάρχα,  κύριοι

εκπρόσωποι  της  Πολιτείας  μας,  κύριε  Πρόεδρε  της  ΠΕΔ Ηπείρου,

ευχαριστούμε για τη φιλοξενία σας εδώ στα Γιάννενα, στην έδρα της

Ηπείρου μας. Βέβαια, εμείς περιμέναμε, κύριε Πρόεδρε, να κάνουμε

μια αντίστοιχη συνάντηση και στην Πάτρα, αλλά φέτος η ΚΕΔΕ αυτό

δεν  το  αποφάσισε.  Ελπίζουμε  σε  επόμενες  τέτοιες  συναντήσεις  να

σας έχουμε και στην Πάτρα.

Επιτρέψτε  μου  να  πω  καταρχήν  ότι  η  πορεία  μου  στην

Αυτοδιοίκηση  με  διδάσκει  ότι  για  να  πετύχουμε  περισσότερα,

πρέπει  να  κάνουμε  μία  κίνηση  πολύ  σημαντική  όλοι  μας.  Να

βάλουμε  στην  άκρη  τα  κόμματα  και  να  ασχοληθούμε  με  την

Αυτοδιοίκηση.  Να  φτιάξουμε  ένα  κόμμα  της  Αυτοδιοίκησης.  Στα

συλλογικά μας Όργανα και στα Όργανα διεκδίκησης από το κράτος. 

Είμαστε  σε  ένα  χώρο  σήμερα  φιλοξενούμενοι  εδώ,  που  κάνει

εντύπωση  το  ξενοδοχείο.  Και  το  έφτιαξε  αυτό  ένας  άνθρωπος.  Και

εμείς δεν μπορούμε να κάνουμε τίποτα τόσα χρόνια που παλεύουμε

μέσα  από  την  Αυτοδιοίκηση.  Αυτό  ας  είναι  ένα  παράδειγμα,  αφού

και  το  έμαθα  σήμερα,  ότι  ένας  άνθρωπος  τα  έφτιαξε  όλα  αυτά,  τα

άφησε και έφυγε από τη ζωή ενδεχομένως. 

Αγαπητοί  Δήμαρχοι,  αλλά  και  Δημοτικοί  Σύμβουλοι  που
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παρίστασθε  σήμερα  εδώ  σε  αυτή  τη  συνάντηση,  αυτό  είναι  μία

σπουδαία  στιγμή  της  Αυτοδιοίκησης,  που  αναλαμβάνουμε  όλοι

καθήκοντα  στους  Δήμους  μας.  Στη  Δυτική  Ελλάδα,  από  τους  19

Δήμους που είχε  η  Δυτική  Ελλάδα,  μετά  τις  τελευταίες  εκλογές,  δεν

εξελέγησαν  9  πρώην  Δημοτικές  Αρχές.  Έχουμε  νέες  Δημοτικές

Αρχές,  9  στους 19 στη  Δυτική Ελλάδα.  Δεν  ξέρω,  κύριε  Ντακαλέτση

τι έγινε ακριβώς στην Ήπειρο με τις τελευταίες εκλογές. 

Αυτό  γιατί  το  λέω;  Γιατί  πρέπει  το  κράτος,  κύριε  Πρόεδρε,  να

περιμένει  τις  νέες  Δημοτικές  Αρχές  για  να  ξεκινήσει  τις

μεταρρυθμίσεις  στην  Αυτοδιοίκηση.  Μία  από  αυτές,  που  έγινε

πρόσφατα,  που ήταν η κατάργηση των Νομικών Προσώπων, θεωρώ

ότι  έπρεπε  η  κυβέρνηση  και  ο  Υπουργός  να  περιμένει  τις  νέες

Δημοτικές  Αρχές  να  αποφασίσουν  για  τα  Νομικά  Πρόσωπα  που

θέλουν να κρατήσουν ή όχι. Όμως αυτό δεν έγινε.

Μαθαίνω  ότι  ετοιμάζεται  ένα  νομοσχέδιο  για  την  ενοποίηση

των ΔΕΥΑ της χώρας. Θα έλεγα ότι  αυτό να ζητήσουμε να συζητηθεί

μετά  από  διαβούλευση  που  θα  γίνει  με  τις  νέες  Δημοτικές  Αρχές.

Γιατί  η  ενοποίηση  των  ΔΕΥΑ δεν  ξέρω  τι  ακριβώς  θα  φέρει,  πολλά

ενοποιούνται  στη  χώρα  μας,  σαν  αποτέλεσμα  οικονομικό

ενδεχομένως,  αλλά  εάν  πράγματι  θα  συμβεί  αυτό  που  λέγεται,  ότι

και  οι  Δήμοι  που  δεν  έχουν  ΔΕΥΑ,  τη  διαχείριση  του  νερού  θα

κάνουν  οι  νέες  ενοποιημένες  ΔΕΥΑ,  τότε  εμείς  θα  έχουμε  σοβαρά

προβλήματα  με  τους  δημότες  μας,  με  αυτούς  που  μας  εξέλεξαν.

Φαντάζομαι να μη συμβεί κάτι τέτοιο. 

Όμως θα σας διαβάσω ένα κείμενο το οποίο έχω ετοιμάσει για

αυτή την ημέρα.

Με  βαθιά  συναίσθηση  τιμής  και  ευθύνης  είμαι  σήμερα  εδώ

μπροστά σας. 

Η  αποστολή  μας  είναι  κρίσιμη  και  ο  ρόλος  μας

αναντικατάστατος. Στην πορεία προς μια δημοκρατική, δυναμική και

ανθεκτική  Τοπική  Πρωτοβάθμια  Αυτοδιοίκηση.  Όπως  ορίζει  ο

καταστατικός  χάρτης  της  χώρας  και  αρμόζει  σε  μια  ισχυρή,
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σύγχρονη και ευνοούμενη Πολιτεία.

Στην  Περιφερειακή  Ένωση  Δήμων  Δυτικής  Ελλάδος,

κληθήκαμε  να  καταβάλουμε  αγώνες  τα  τελευταία  χρόνια,  για  να

αντιμετωπιστούν  οι  δυσκολίες  που  αντιμετωπίζουν  οι  Δήμοι  μας.

Κυρίως  λόγω  της  ανισοκατανομής  πόρων,  της  υποβάθμισης  της

θεσμικής  μας  θέσης  και  της  έλλειψης  ανθρώπινου  δυναμικού.  Οι

Δήμοι  μας  είναι  γυμνοί  από προσωπικό.  Όλοι  το  ξέρουμε  και  εσείς,

οι  νέες  Δημοτικές  Αρχές,  θα  το  αντιληφθείτε  μόλις  θα  αναλάβετε  τα

νέα καθήκοντα.

Αντιμετωπίζουμε  τα  έκτακτα  γεγονότα,  όπως  η  πανδημία  του

κορωνοϊού,  και  σταθήκαμε  στα  πόδια  μας.  Όμως  έχουμε  πολύ

δρόμο  μπροστά  μας  για  να  πούμε  ότι  η  κατάσταση  της

Αυτοδιοίκησης  είναι  στο  επίπεδο  των  άλλων  ευρωπαϊκών  κρατών.

Σε  ένα  επίπεδο  λειτουργίας  που  να  τιμά  τη  χώρα  και  τους  πολίτες

της. 

Αναμένουμε,  στην  άσκηση  των  καθηκόντων  μας,  να  έχουμε

την  αναγκαία  συνέργεια  και  στήριξη  από  τους  άλλους  αρμόδιους

φορείς,  που  πρέπει  να  βρουν  το  βηματισμό  τους  και  να  στηρίξουν

τις  τοπικές  κοινωνίες.  Μέσα  από  σύγχρονες  πολιτικές  για  τα  δάση,

τον  ορεινό  πλούτο,  τη  διαχείριση  υδάτων,  τις  σύγχρονες  χωρικές

πολιτικές,  εκεί  δηλαδή  που  συνήθως  πληθαίνουν  οι  εξαγγελίες,

αλλά υστερούν στην υλοποίηση. 

Καλούμαστε  στους  Δήμους  μας  να  αντιμετωπίσουμε  μια  σειρά

από  προκλήσεις.  Όπως  η  ενεργειακή  κρίση.  Η  ανάγκη  για  ψηφιακή

μετάβαση  και  η  ανάπτυξη  βιώσιμων  πόλεων.  Αλλά  και  ζητήματα

όπως  η  αναζωογόνηση  της  υπαίθρου,  η  επάρκεια  υδάτων  για

ύδρευση  και  άρδευση  και  η  ετοιμότητα  για  αντιμετώπιση  εκτάκτων

καταστάσεων  φυσικών  καταστροφών,  που  δυστυχώς  γίνονται  όλο

και  πιο  συχνές.  Σήμερα  σχεδόν  όλοι  οι  Δήμοι  είναι  σε  κατάσταση

έκτακτης  ανάγκης.  Όλο  το  χρόνο.  Και  είδαμε  την  περίπτωση  των

πρόσφατων καταστροφών στη Θεσσαλία, στη Ρόδο και στον Έβρο.

Όλα  αυτά  είναι  ζητήματα  που  απαιτούν  συνεργασία  και
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συντονισμό,  τόσο  σε  διαδημοτικό  επίπεδο,  όσο  και  σε

διαβαθμιστική  συνεργασία  με  την  Περιφέρεια,  αλλά  και

πολυεπίπεδα με το κεντρικό κράτος. 

Παράλληλα,  είναι  απαραίτητο να εργαστούμε για την ενίσχυση

του κοινωνικού ιστού στις Κοινότητές μας. Να προάγουμε τη συνοχή

και  να προωθήσουμε ένα  περιβάλλον όπου κάθε πολίτης  θα μπορεί

να  αισθάνεται  σεβασμό  και  ασφάλεια,  να  έχει  πρόσβαση  σε

αναγκαίες  υπηρεσίες,  όσο  απομακρυσμένες  και  αν  είναι  οι

Κοινότητες και τα χωριά μας από τα μεγάλα αστικά κέντρα. 

Στο  πλαίσιο  αυτό,  συντάσσομαι  πλήρως  με  την  πρόταση  της

ΚΕΔΕ  για  την  ειδική  νομοθέτηση  για  ορεινές  και  νησιωτικές

περιοχές,  που  θα  περιλαμβάνει  προβλέψεις  για  τη  διοικητική  και

οικονομική  υποστήριξη  των μικρών ορεινών και  νησιωτικών Δήμων,

ώστε  να  μπορούν  να  προσφέρουν  υπηρεσίες  υγείας,  πρόνοιας,

εργασίας και εκπαίδευσης, για τη στήριξη και ενίσχυση των τοπικών

πληθυσμών,  κατ'  εφαρμογή  των  προβλέψεων  του  συντάγματος  για

την ορεινότητα.

Χαιρετίζουμε  την  έστω  μικρή  αύξηση  των  πόρων  που

κατευθύνονται  στους  Δήμους  μας,  που  πρέπει  όμως  να  ενισχυθούν

περαιτέρω,  καθώς  βελτιώνονται  οι  οικονομικές  δυνατότητες  της

χώρας  μας.  Ζητάμε  ακόμα  να  αξιολογούνται  οι  κεντρικές  πολιτικές

σε  σχέση  με  τις  επιπτώσεις  που  επιφέρουν  στην  Αυτοδιοίκηση  και

να μπει τέλος στη μεταφορά αρμοδιοτήτων στην Αυτοδιοίκηση χωρίς

πόρους. 

Η  ανάγκη  για  αναβάθμιση  της  καταστατικής  θέσης  των

αιρετών,  η  ενίσχυση  της  οικονομικής  και  διοικητικής  αυτοτέλειας

των  Δήμων  και  η  εφαρμογή  ενός  νέου  αποκεντρωμένου  μοντέλου

διοίκησης,  είναι  για  εμάς  κρίσιμα  ζητήματα  που  απαιτούν  την

προσοχή  και  δέσμευσή  μας.  Η  εποχή  μας  απαιτεί  δυναμική

διοίκηση,  που  να  είναι  προσαρμοσμένη  στις  ανάγκες  των  πολιτών

και ικανή να αντεπεξέλθει στις σύγχρονες προκλήσεις. 

Σας  παροτρύνω  να  υιοθετήσετε  πρωτοποριακές  και
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δημιουργικές προσεγγίσεις μέσα στους Δήμους σας και στις σχέσεις

σας με  τους δημότες.  Να ενθαρρύνετε την καινοτομία των στελεχών

και  των  πολιτών  και  να  δημιουργήσετε  μια  εποχή  διαφάνειας  και

αποτελεσματικότητας με εργαλείο  συμμετοχής όπως τοπικές ομάδες

δράσης,  αξιοποιώντας  τους  νέους  και  τις  νέες,  τους  επαγγελματίες

και (.. .) του Δήμου σας. 

Στην  καρδιά  των  προσπαθειών  σας  πρέπει  να  βρίσκεται  η

βελτίωση της  ποιότητας ζωής των δημοτών σας.  Αυτό περιλαμβάνει

την  ανάπτυξη  βιώσιμων  περιβαλλοντικών  πολιτικών,  την  ενίσχυση

της  τοπικής  οικονομίας  και  την  προώθηση  της  κοινωνικής

δικαιοσύνης και των ίσων ευκαιριών. 

Αντιμετωπίζουμε  προβλήματα  όπως  είναι,  ζωτικής  σημασίας,

οι  προκλήσεις  που σχετίζονται  με τη διαχείριση των απορριμμάτων.

Το  τέλος  ταφής,  που  παρακρατείται  από  τους  ΚΑΠ,  είναι,  κατά  τη

γνώμη  μας,  κάτι  το  οποίο  δεν  είναι  νόμιμο.  Δεν  μπορεί  να

παρακρατείται  τέλος  από  την  επιχορήγηση  των  Δήμων,  για

λειτουργικές ανταποδοτικές ανάγκες. Την ενέργεια και την υγεία. 

Καθώς  και  να  εστιάσετε  στην  εκπαίδευση  και  την  παιδεία,

όπου  και  εκεί  η  αντιμετώπιση  από  το  κεντρικό  κράτος  έχει  φανεί

πολλές φορές περισσότερο τιμωρητική παρά υποστηρικτική. 

Η  δημιουργία  αποτελεσματικών  δομών  στην  Τοπική

Αυτοδιοίκηση,  θα βοηθούσε ουσιαστικά να  πετύχουμε τους  στόχους

μας. Όμως η αλήθεια είναι ότι οι προσπάθειες ισχυρής αναβάθμισης

σταμάτησαν  στην  τελευταία  μεγάλη  μεταρρύθμιση  του  Καποδίστρια

και  του  προγράμματος  Θησέας.  Την  οποία  ακολούθησαν  ημίμετρα

και  αποσπασματικές  ρυθμίσεις,  που  δεν  επέφεραν  τις  αναγκαίες

αλλαγές. 

Αντίθετα,  το  πλαίσιο  λειτουργίας  των  Δήμων  επιβαρύνθηκε

από  την  κακώς  ευνοούμενη  κινητικότητα,  τις  τεράστιες

γραφειοκρατικές  απαιτήσεις  των  χρηματοδοτικών  προγραμμάτων,

τον  κατακερματισμό  των  επενδυτικών  χρηματοδοτήσεων  και  την

απουσία  των  αναγκαίων  χωροταξικών  εργαλείων  για  την  έγκαιρη
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χάραξη και υλοποίηση της πολιτικής. 

Παρά  τις  αντιξοότητες,  σας  παροτρύνω  να  αφιερώσετε  τον

απαραίτητο  χρόνο,  πέρα  από  τη  διαχείριση  της  καθημερινότητας,

στη χάραξη στόχων και στρατηγικής για τους Δήμους σας. Το όραμα

και  η  επιδίωξη  στόχων  από  τη  δημοτική  ομάδα,  δεν  είναι

πολυτέλεια,  αλλά  πυξίδα  για  να  προχωρήσουν  οι  Δήμοι  μας  με

πρόγραμμα  και  απαιτήσεις,  στην  αναβάθμιση  των  υπηρεσιών  και

της  λειτουργίας  των  πόλεων  και  των  οικισμών,  προς  όφελος  των

πολιτών.

Την  επόμενη  περίοδο  υπάρχουν  εργαλεία  που  θέλουμε  να

δούμε  να  αποδίδουν  καρπούς  στον  ψηφιακό  μετασχηματισμό  των

Δήμων,  στην  ηλεκτρονική  διακυβέρνηση,  στις  ολοκληρωμένες

χωρικές  επενδύσεις,  αναμένουμε  ταχεία  ολοκλήρωση  των

εξαγγελιών από την κυβέρνηση.

Σε  αυτό  το  κρίσιμο  σταυροδρόμι,  είμαι  βέβαιος  ότι  θα

ανταποκριθείτε  στις  προσδοκίες  και  θα  συμβάλλετε  στο  να

διαμορφώσουμε  ένα  πιο  λαμπρό  συλλογικό  μέλλον,  τόσο  εγώ

προσωπικά,  όσο και  τα στελέχη της ΠΕΔ και  οι  συνεργάτες μου στη

Δυτική Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Να  ευχαριστήσουμε  τον  Πρόεδρο  της  ΠΕΔ  της

Δυτικής Ελλάδος.

Και  τώρα να προηγηθεί  ο Γενικός Γραμματέας του Υπουργείου

Εσωτερικών, για έναν χαιρετισμό. Θα είναι κοντά μας διαδικτυακά.

Και μετά ο κύριος Περιφερειάρχης.

Γενικέ,  μας  ακούς;  Την  καλησπέρα  από  τα  Γιάννενα.  Σε

ακούμε και εμείς με προσοχή.

Μ. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΥΔΑΚΗΣ:   Καλησπέρα σε όλους. 

Αποφεύγω  τις  προσφωνήσεις,  και  Περιφερειάρχες,  και

Πρόεδροι  ΠΕΔ,  και  τον  Πρόεδρο  της  ΚΕΔΕ,  όλους,  τους  φίλους,

τους Δημάρχους, την κυρία (.. .) τη (.. .) Γραμματέα. 

Θεωρώ  ότι  πέραν  των  συγχαρητηρίων  που  πρέπει  να
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δώσουμε  στους  καινούργιους  Δημάρχους,  και  στους  νεοεκλεγέντες

αλλά και στους επανεκλεγέντες, να πούμε και ένα μεγάλο ευχαριστώ

στους  απερχόμενους  Δημάρχους.  Άλλωστε  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση

είναι  μία  μεγάλη  οικογένεια  που  αναγεννά  στελέχη,  που  από  ό,τι

έδειξαν  και  οι  τελευταίες  εκλογές,  έδωσε  τις  ευκαιρίες  σε  πολλούς

συναδέλφους  του  παρελθόντος  να  επανεκλεγούν,  όπως  και  σε

πολλούς συναδέλφους να επανεκλεγούν μετά από πολλά χρόνια στη

θέση  την  οποία  κατείχαν  προ  τρεις  ή  τέσσερις  4ετίες.  Είχε  μία

ιδιομορφία  η  περιοχή  της  Ηπείρου,  όπου  σχεδόν  το  50%  έχουν

επανεκλεγεί  και  έχουμε  μία  αλλαγή  δηλαδή  σχεδόν  στους  μισούς

Δήμους. 

Είναι  σημαντικό  ότι  η  ΚΕΔΕ,  σε  συνεργασία  με  την  ΕΕΤΑΑ,

υλοποιεί  την τρίτη από τις πέντε ημερίδες που έχει  προγραμματίσει,

για  την  ενημέρωση  των  νέων  Δημάρχων.  Δεν  σας  κρύβω  ότι  το

υψηλό  επίπεδο  που  διαπιστώνουμε,  γιατί  σε  όλες  έχει  τύχει  να

μετέχω,  είτε  δια  ζώσης,  είτε  σήμερα  διαδικτυακά,  λόγω  αυξημένου

φόρτου  στο  Υπουργείο,  ότι  είναι  πάρα  πολύ  σημαντικό  αυτή  η

ενημέρωση  να  δίνει  τα  φόντα  που  απαιτούνται  και  φυσικά  θα

προστεθούν  και  άλλα  στην  πορεία  του  χρόνου,  στους  νέους

Δημάρχους,  αλλά  και  στους  συνεχίζοντες  Δημάρχους,  καθότι  με  το

νέο  νόμο  υπάρχουν  κάποιες  αλλαγές  και  που  φυσικά  οι  Διοικήσεις

που θα ξεκινούν την 1/1/24 καλούνται να τις υλοποιήσουν.

Η διάχυση της επιστημονικής γνώσης, η ανταλλαγή των καλών

πρακτικών και  ο  συνεχής  πολιτικός  διάλογος,  είναι  πολύ  σημαντικά

για  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  και  φυσικά  και  εμείς  σαν  Υπουργείο

επενδύουμε σε αυτά.  Πιστεύω επίσης ότι  οι  διαλέξεις αυτές θα είναι

πολύ  χρήσιμες  και  στην  Ήπειρο,  αφού,  όπως  είπαμε,  ένα  μεγάλο

ποσοστό Δημάρχων έχουν αλλάξει.  

Και ο τελικός στόχος της κυβέρνησης αλλά και του Υπουργείου

μας  είναι  η  ευημερία  των  πολιτών.  Κάτι  που  είναι  κοινό  για  όλους

μας  και  για  να  το  πετύχουμε  αυτό  χρειαζόμαστε  μια  ισχυρή  Τοπική

Αυτοδιοίκηση.  Μια  ισχυρή  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  Α΄  Βαθμού,  που
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λόγω της εγγύτητας, της καθημερινότητας στα προβλήματα αλλά και

στα  οράματα των πολιτών,  μπορεί  να  παίξει  καθοριστικό  ρόλο στην

ανάπτυξη των τοπικών κοινωνιών. 

Η  διαδικασία  ισχυροποίησης  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  έχει

πολλές  διαστάσεις,  αποτελείται  από  ένα  σταθερό  θεσμικό  πλαίσιο

και  από  ένα  υποστηρικτικό  σύστημα  χρηματοδοτικών  εργαλείων,

παράλληλα  όμως  και  ένα  σύγχρονο  εσωτερικό  περιβάλλον  όπου  η

οργάνωση  και  η  λειτουργία  του  Δήμου  θα  εξασφαλίσουν  τις

κατάλληλες προϋποθέσεις για την υλοποίηση των οραμάτων και των

στόχων της τοπικής κοινωνίας. 

Όλα  αυτά  όμως  πρέπει  να  συντονίζονται  και  να  υλοποιούνται

μέσα  από  το  αξιακό  περιβάλλον  που  έχει  θέσει  από  την  αρχή  η

σημερινή  κυβέρνηση  και  το  Υπουργείο  μας.  Η  διαφάνεια,  η

λογοδοσία,  η  συμμετοχικότητα,  η  αποτελεσματικότητα  αλλά  και  η

αποδοτικότητα,  αποτελούν  απαράβατους  όρους  της  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης  που  θέλουμε.  Βάσει  αυτών  των  αρχών,  σχεδιάζουμε

κάθε μεταρρύθμιση και κάθε αναπτυξιακή στρατηγική. 

Η  νέα  5ετής  δημοτική  περίοδος  σηματοδοτείται  από  την

έναρξη  εφαρμογής  του  νόμου  5056/23.  Ο  νόμος  αυτός  για  την  νέα

διακυβέρνηση των ΟΤΑ,  κλείνει  την  παρένθεση  που  μας  οδήγησε  η

απλή αναλογική, ουσιαστικά όμως εγκαινιάζει  μια νέα εποχή για την

Τοπική  Αυτοδιοίκηση.  Θεσπίζει  ένα  νέο  μοντέλο  οργάνωσης  των

Δήμων  και  των  Περιφερειών,  που  βασίζεται  στην  ανακατανομή  των

αρμοδιοτήτων,  στη  βελτίωση  της  αποτελεσματικότητας,  της

διαφάνειας και της δημόσιας λογοδοσίας. 

Οι  τρεις  βασικοί  άξονες  είναι  η  οργάνωση  των  ΟΤΑ  ως

πυλώνων  ανάπτυξης  με  συμπαγή  και  αρραγή  λειτουργία,  η

παρακολούθηση  των  επιδόσεών  τους  με  συγκεκριμένους  δείκτες

ανάπτυξης,  ποιότητας  και  οικονομικής  διαχείρισης  και  τέλος,  η

ενίσχυση  της  διαφάνειας,  με  την  καθιέρωση  της  ειδικής

συνεδρίασης δημόσιας λογοδοσίας των Δημοτικών Αρχών.

Όλα  αυτά  μαζί,  με  τα  πρακτικά  τους  κυρίως  θέματα,  που
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αφορούν  τη  διοίκηση  και  τα  οικονομικά  των  ΟΤΑ,  ...(πρόβλημα

ήχου)...  στο  ίδιο  πνεύμα  της  χρηστής  διακυβέρνησης,

επεξεργαζόμαστε και το νέο Κώδικα, ο οποίος θα ισχυροποιήσει στο

διοικητικό  (...)  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης.  Πιστεύουμε  ότι  μέχρι  το

καλοκαίρι  του  '24  θα  έχει  ολοκληρωθεί  ή  τουλάχιστον  θα  έχει  μπει

το  μεγαλύτερο  κομμάτι  της  βάσης  αυτού,  ούτως  ώστε  πολύ  πριν

βγει το '24 να τεθεί σε εφαρμογή.

Επίσης  ικανοποιούμε  ένα  πάγιο  αίτημα  των  ΟΤΑ και  από  την

αρχή  του  έτους  αυξάνουμε  τους  ΚΑΠ.  Αλλάζουμε  τον  τρόπο

κατανομής τους,  βάσει  της μελέτης που έχει  εκπονήσει  η  ΕΕΤΑΑ σε

συνεργασία με την ΚΕΔΕ. Με τους νέους ΚΑΠ ενισχύονται  οι  μικροί,

οι μεσαίοι,  οι  νησιωτικοί και οι  ορεινοί Δήμοι και σε κάθε περίπτωση

κανένας Δήμος δεν χάνει  πόρους. 

Σχεδιάζουμε  επίσης  ένα  νέο,  περισσότερο  λειτουργικό,

αποτελεσματικό και αποδοτικό τρόπο λειτουργίας των ΔΕΥΑ, που θα

δώσει λύσεις σε χρόνιες δυσλειτουργίες τους. 

Παράλληλα,  με  τις  θεσμικές  παρεμβάσεις,  το  ΥΠΕΣ  ενισχύει

τον  αναπτυξιακό  ρόλο  των  ΟΤΑ  με  συγκεκριμένα  χρηματοδοτικά

εργαλεία.  Από  το  2019  έχουμε  εξασφαλίσει  για  την  Τοπική

Αυτοδιοίκηση  σχεδόν  20  δισεκατομμύρια  ευρώ  που  διατίθενται

μέσω  των  προγραμμάτων  Φιλόδημος  1  και  Αντώνης  Τρίτσης,

Φιλόδημος 2, ΕΣΠΑ '21 – '27,  το ΕΠΑ που έχει  γίνει  πλέον,  ήταν το

πρώην  ΠΔΕ,  και  το  ΕΛΛΑΔΑ 2.0  από  το  Ταμείο  Ανάκαμψης.  Ένα

πρόγραμμα,  ιδιαίτερα  το  Ταμείο  Ανάκαμψης,  που  καταβάλαμε

μεγάλη προσπάθεια για να μπορέσει να μπει,  μέσω του Υπουργείου

Εσωτερικών,  αρκετοί  από τους Δήμους,  ιδιαίτερα οι  Δήμοι  οι  οποίοι

ήταν  πάνω  από  20.000  κατοίκους,  αλλά  και  Δήμοι  κάτω  από  τους

20.000 που είχαν τουριστικό αποτύπωμα.

Άρα  είχαν  τη  δυνατότητα  πάνω  από  160  φορείς  της  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης  μαζί  με  τις  Περιφέρειες,  να  υποβάλλουν  προτάσεις

και σήμερα να υλοποιούν έργα. 

Το  εμβληματικό  χρηματοδοτικό  πρόγραμμα  του  Αντώνη  του
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Τρίτση  ήταν  ένα  μεγάλο  πρόγραμμα,  που  με  2,5  δισεκατομμύρια

(.. .)  προϋπολογισμό  και  με  τις  υπερδεσμεύσεις  έφτασε  κοντά  στα

3,45  δισεκατομμύρια  ευρώ.  Έχουν  ήδη  εγκριθεί  1.471  έργα

συνολικού  προϋπολογισμού  3,45  δισεκατομμύρια.  Ειδικά  για  τους

Δήμους  και  για  την  Περιφέρεια  της  Ηπείρου,  το  ΥΠΕΣ  μέσω  του

Αντώνη  Τρίτση  έχει  χρηματοδοτήσει  80  μεγάλα  έργα

προϋπολογισμού  162  εκατομμυρίων.  Τα  περισσότερα  από  αυτά

αφορούν ύδρευση και αγροτική οδοποιία.

Επίσης  μέσω  του  προγράμματος  της  οδικής  ασφάλειας  που

εξασφαλίσαμε  για  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  από  το  Ευρωπαϊκό

Ταμείο  Ανάκαμψης,  έχουμε  εγκρίνει  για  τους  Δήμους  της

Περιφέρειας  Ηπείρου,  6  έργα  προϋπολογισμού  38  εκατομμυρίων.

Για  το  πρόγραμμα  αυτό  θα  ήθελα  να  πω  ότι  έχει  αρχίσει  η

ενεργοποίηση των καταπιστευτικών λογαριασμών των Δήμων, μέσω

των  οποίων  σταδιακά  η  μεταφορά  των  χρημάτων  από  το  Ταμείο

Παρακαταθηκών  και  Δανείων  και  οι  πληρωμές  των  αναδόχων,  θα

γίνει σύντομα. 

Όπως ήδη είχαμε πει, χρειάστηκε να παρθεί μία απόφαση από

τα  Δημοτικά  Συμβούλια  ή  τα  Περιφερειακά  Συμβούλια,  για  τη

δημιουργία  ενός  λογαριασμού  (...)  το  Ταμείο  Παρακαταθηκών,  ήδη

έχουν  ξεκινήσει  οι  πληρωμές  σε  αυτούς  οι  οποίοι  έχουν  καταθέσει

τιμολόγια  και  είναι  έτοιμοι,  μετά  το  άνοιγμα  αυτών  των

λογαριασμών.

Παράλληλα,  μεταθέσαμε  μέχρι  τις  31/12  την  καταληκτική

ημερομηνία  υπογραφής  της  σύμβασης,  για  να  βοηθήσουμε  τους

Δήμους  και  τις  Περιφέρειες  που  δεν  έχουν  υπογράψει  συμβάσεις

μέχρι τις 30/11 που έληγε η προθεσμία. 

Σε  αυτά  τα  αναπτυξιακά  χρηματοδοτικά  εργαλεία  με  τα  οποία

στηρίζει  το  ΥΠΕΣ  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  θα  πρέπει  να

προστεθούν  το  πρόγραμμα  Φιλόδημος  2  και  το  πρόγραμμα  της

αντιμετώπισης  των  φυσικών  καταστροφών,  καθώς  και  οι

χρηματοδοτήσεις  μέσα  από  το  ΕΠΑ,  πρώην  ΠΔΕ.  Το  ΥΠΕΣ  την
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τελευταία  4ετία  έχει  δώσει,  ιδιαίτερα  στην  Περιφέρεια  Ηπείρου  και

στους Δήμους αυτής,  46 εκατομμύρια μέσα από το  Φιλόδημος 2 και

από  το  πρόγραμμα  ΕΠΑ 13  εκατομμύρια  και  7  εκατομμύρια  για  την

αντιμετώπιση των φυσικών καταστροφών. 

Κυρίες  και  κύριοι,  γενικότερα  οι  Δήμοι  της  Ηπείρου

διαχειρίζονται  σήμερα  μεγάλο  αναπτυξιακό  πρόγραμμα  με

σημαντικά  έργα  που  έχουν  σημείο  αναφοράς  το  ΥΠΕΣ,  της  τάξεως

των 265 εκατομμυρίων ευρώ. Η στρατηγική επιλογή της κυβέρνησης

και  του  ΥΠΕΣ  και  της  Γενικής  Γραμματείας  Αυτοδιοίκησης  και

Αποκέντρωσης που τυχαίνει  να ηγούμαι,  είναι να εμπιστευτούμε την

ευημερία  των  πολιτών  στα  χέρια  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης.

Θέλουμε  τους  Δήμους  πυλώνες  βιώσιμης  ανάπτυξης,  κοινωνικής

συνοχής και βελτίωσης της ποιότητας ζωής των πολιτών. 

Για  αυτό  αγωνιζόμαστε  εδώ  και  4  χρόνια,  για  μία  ισχυρή

Τοπική Αυτοδιοίκηση. Εμείς σαν Υπουργείο θωρακίζουμε την Τοπική

Αυτοδιοίκηση  με  θεσμικά  αλλά  και  με  χρηματοδοτικά  εργαλεία.

Εσείς,  σαν αιρετοί  της  Τοπικής Αυτοδιοίκησης,  πρέπει  να θέσετε  σε

υψηλή  προτεραιότητα  τη  συνεχή  βελτίωση  των  διοικητικών,

οργανωτικών,  διαχειριστικών  και  αναπτυξιακών  ικανοτήτων  των

Δήμων σας. 

Αγαπητές φίλες και φίλοι, η νέα 5ετής αυτοδιοικητική περίοδος

έχει πολλές προκλήσεις για όλους μας. Είμαι σίγουρος ότι όλοι μαζί,

με  αγαστή  συνεργασία  και  με  διάθεση  συμπόρευσης,  θα

μπορέσουμε  να  μετατρέψουμε  τις  προκλήσεις  σε  ευκαιρίες

ανάπτυξης, προόδου και ευημερίας. 

Τα  στελέχη  του  Υπουργείου  Εσωτερικών,  που  κάποια  από

αυτά  παρευρίσκονται  μαζί  σας  και  αύριο  θα  σας  κάνουν

ενημερώσεις  στις  ημερίδες  που  θα  ακολουθήσουν,  της  Γενικής

Γραμματείας  Αυτοδιοίκησης  και  Αποκέντρωσης,  της  ΚΕΔΕ  και  της

ΕΕΤΑΑ, είναι πάντα δίπλα σας και στηρίζουν κάθε προσπάθειά σας.

Άλλωστε,  ακούγοντας  με  πολλή  προσοχή  τα  όσα  είπαν  και  οι

Πρόεδροι  των  ΠΕΔ,  μπορώ  να  πω  με  βεβαιότητα,  έχοντας  την
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εμπειρία  των  περίπου  τεσσεράμισι  χρόνων  που  βρίσκομαι  σε  αυτή

τη θέση κοντά σας,  ότι  όλα αυτά τα χρόνια θεωρώ ότι  το  Υπουργείο

Εσωτερικών,  η  παρούσα  κυβέρνηση  ήταν  δίπλα  σας,  με  ευήκοον

ους  και  στο  μέτρο  του  δυνατού  πολλά  από  τα  αιτήματά  σας  τα

ικανοποίησε. 

Το  σίγουρο  είναι  ότι  όλα  δεν  μπορούν  να  γίνουν  μέσα  σε

λιγότερο  από  4  χρόνια  που  σήμερα  κυβερνάμε,  αλλά  με  κοινή

προσπάθεια,  ειδικά  οι  νέες  Διοικήσεις,  πολλά  από  αυτά  που

χρειάζονται  θα  μπορέσουμε  με  συμπόρευση,  με  κατανόηση,  με

συνεργασία, με συνεργατικότητα, να τα υλοποιήσουμε. 

Άλλωστε  μείζον  πρόβλημα  είναι  η  ικανοποίηση  της

καθημερινότητας  των  πολιτών,  είναι  η  αντιμετώπιση  των

προκλήσεων  του  μέλλοντος,  που  έρχονται,  και  θεωρώ  ότι  σε  αυτό

είμαστε  και  συνοδοιπόροι  με  την  ΚΕΔΕ,  με  τις  ΠΕΔ,  με  τους

Δημάρχους,  ούτως  ώστε  το  τελικό  αποτύπωμα  μετά  από  5  χρόνια

να είναι τόσο θετικό, που να μπορούμε όλοι μας να είμαστε ευτυχείς

ότι  αυτά  τα  5  χρόνια  που  θα  ακολουθήσουν,  είχαν  το  θετικό

αποτέλεσμα που όλη η κοινωνία περιμένει από εμάς.

Τα  στελέχη  του  Υπουργείου  Εσωτερικών,  όπως  είπα,  είναι

δίπλα  σας,  εύχομαι  λοιπόν  κάθε  επιτυχία  στο  έργο  σας  και  να

γνωρίζετε  ότι  και  οι  Υπουργοί  μας,  η  Υπουργός  η  κυρία  Κεραμέως,

και  ο  Αναπληρωτής  Υπουργός,  ο  κύριος  Λιβάνιος,  και  η

Υφυπουργός η κυρία Χαραλαμπογιάννη,  οι  Γενικοί  Γραμματείς  και  η

Ειδική  Γραμματέας  που  θα  σας  μιλήσει  σε  λίγο,  είμαστε  έτοιμοι  να

ακούσουμε, να προβληματιστούμε και να συνδιαμορφώσουμε λύσεις

σε προβλήματα που θα ανακύψουν. 

Ευχαριστώ πολύ, καλή επιτυχία στο έργο σας.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  τον  Γραμματέα,  τον  κύριο

Σταυριανουδάκη.

Και  να  απευθύνει  έναν  χαιρετισμό  στην  ημερίδα  ο

Περιφερειάρχης Ηπείρου, ο κύριος Καχριμάνης. 

Α. ΚΑΧΡΙΜΑΝΗΣ:   Καλησπέρα.
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Κύριε  Πρόεδρε  της  ΕΕΤΑΑ,  κύριε  Πρόεδρε  της  ΚΕΔΕ,

συνάδελφοι όλοι στην Αυτοδιοίκηση.

Είναι  μια  καλή  μέρα  σήμερα,  έτσι  και  εγώ  κάποτε,  όταν  έγινα

Δήμαρχος, κοιτούσα τι θα μάθω, για να είμαι χρήσιμος στον τόπο. 

Γιατί  υπάρχει  η  Αυτοδιοίκηση;  Για  να  έχει  αποτελεσματικότητα

και  αμεσότητα.  Αλλιώς δεν χρειαζόταν να υπάρχουμε ούτε ο Α΄ ούτε

ο  Β΄  Βαθμός.  Αυτό  είναι  το  βασικό  μέλημα  του  καθενός  από  εμάς.

Να είμαστε άμεσοι και αποτελεσματικοί. 

Αυτές  τις  μέρες  ήμουν  στο  Μόναχο,  στην  έκθεση  τροφίμων,

που  είχαμε  περίπου  30  άτομα  από  την  περιοχή  μας.  Επιχειρήσεις.

Αισθάνθηκα  ότι  εμείς  είμαστε  πολύ  πιο  μπροστά  σε  κάποια

πράγματα.  Έπεσε χιόνι,  30 πόντους χιόνι.  Περίμενα ότι  αυτό  θα το

πάρουν  αμέσως,  όπως  το  παίρνουμε  εμείς  εδώ  και  έχουμε  μάθει

στα ορεινά τα δικά μας. Ω της εκπλήξεως, μέχρι  σήμερα ακόμα, εγώ

τυχαία ήρθα στην Ελλάδα την Κυριακή το βράδυ,  οι  υπόλοιποι  είναι

εκεί εγκλωβισμένοι 40 άτομα από εδώ. 

Αυτό  δείχνει  ότι  αγωνιζόμαστε  εμείς  στην  Αυτοδιοίκηση.  Αν

είχε  συμβεί  αυτό  στην  Ελλάδα,  θα  είχε  πέσει  η  κυβέρνηση.  Έτσι

είναι  η  αλήθεια.  Δεν  σας  το  λέω  για  να  σας  πω  ότι  είμαστε  τόσο

δυνατοί,  αλλά  αγωνιζόμαστε.  Είναι  μεγάλο  πράγμα,  αυτό  που  είπα,

αμεσότητα και αποτελεσματικότητα. 

Εύχομαι  σε  όλους  να  πάτε  καλά,  εμείς  ως  Περιφερειακή  Αρχή

δεν  σας  βλέπουμε  ανταγωνιστικά.  Άλλωστε  οι  περισσότεροι  από

εμάς έχουμε περάσει από τον Α΄ Βαθμό. 

Θέλω  να  πω  κάτι.  Οι  προγραμματικές  συμβάσεις  είναι  πολύ

χρήσιμες.  Σίγουρα  δεν  υπάρχει  προσωπικό  ούτε  σε  εσάς,  ούτε  σε

εμάς  ειδικό  για  να  σηκώσει  το  βάρος  σε  ειδικά  έργα  και  έργα

χρήσιμα  για  τον  τόπο.  Εκεί  μπαίνει  ο  τεχνικός  σύμβουλος.  Θεωρώ

ότι  έχει  μια  υποχρέωση  το  Υπουργείο.  Είναι  εύκολο  να  δίνει  ΚΑΠ

περισσότερους,  αλλά  για  εμένα,  πρέπει  να  δώσει  το  δικαίωμα  να

πληρώνονται  τεχνικοί  σύμβουλοι,  οι  οποίοι  θα  βγάζουν  δουλειά  για

να  μπορεί  να  έχετε  και  απαιτήσεις  εσείς  από  τα  προγράμματα  που

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

19



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

τρέχουν,  είτε  αυτά  είναι  του  ΕΣΠΑ,  είτε  είναι  διασυνοριακά.  Και  οι

μικροί  Δήμοι.  Ένας  τεχνικός  σύμβουλος  που  έχει  γνώσεις,  είναι

χρήσιμος.  Τώρα  να  σου  δώσει  δυο  –  τρεις  μηχανικούς  να  τους

μάθεις εσύ από την αρχή, δεν είναι χρήσιμο.

Αυτά  είχα  να  σας  πω.  Χαιρετίζω,  Πρόεδρε,  γιατί  το  κάνατε

αυτό  στα  Γιάννενα,  είναι  αρκετοί  οι  νέοι,  και  Σύμβουλοι,  και

Δήμαρχοι,  χρήσιμο  θα  είναι,  καλή  επιτυχία  σε  όλους  μας  στη  νέα

5ετία πλέον.

Ευχαριστώ πολύ.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  τον  Περιφερειάρχη,  τον  κύριο

Καχριμάνη.

Και  τώρα  ο  Πρόεδρος  της  ΚΕΔΕ,  ο  κύριος  Λάζαρος

Κυρίζογλου.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Κύριε  Περιφερειάρχα,  κύριοι  Γενικοί  Γραμματείς

των  Αποκεντρωμένων  Διοικήσεων  που  παρίστασθε,  αγαπητέ  φίλε

Πρόεδρε  της  ΕΕΤΑΑ,  φίλοι  μέλη  του  Διοικητικού  Συμβουλίου  της

ΚΕΔΕ, αγαπητοί Δήμαρχοι, επανεκλεγέντες και νεοεκλεγέντες. 

Σας  ευχαριστούμε  για  την  ανταπόκριση  στο  κάλεσμα  το  κοινό

της ΚΕΔΕ και της ΕΕΤΑΑ. 

Προσπάθησα, σε αυτό που λέμε Διοικητική Μεταρρύθμιση, ένα

βιβλίο  να  το  χωρέσω  σε  δύο  μόλις  σελίδες,  για  να  βάλουμε  την

Αυτοδιοίκηση  με  λόγο  επίκαιρο,  διαχρονικά  επίκαιρο,  με  όλα  τα

Συνέδριά  μας,  να  ξανά  βάλουμε  στο  δημόσιο  λόγο  την

Αυτοδιοίκηση.

Πρέπει  όμως  να  ξεκινήσουμε  από  μία  παραδοχή.  Ότι  στις

εκλογές  που  έγιναν  τις  βουλευτικές,  στις  20  Μαΐου  και  στις  20

Ιουνίου, σε δυο μεγάλες προεκλογικές περιόδους, η πρώτη ήταν και

παρατεταμένη,  η  Ελληνική  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  Δήμοι,

Πρωτοβάθμια,  και  Περιφέρειες,  Δευτεροβάθμια,  δεν  υπήρχαμε

πουθενά  στα  χείλη  κανενός  πολιτικού  αρχηγού,  κανενός  κόμματος

και  κανενός  υποψηφίου.  Δεν  υπήρχε  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  ούτε

στα  τραπέζια  τα  τηλεοπτικά,  ούτε  στα  παραθύρια  τα  τηλεοπτικά,
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ούτε  στους  φεγγίτες  τους  τηλεοπτικούς,  πουθενά.  Αυτό  είναι  μία

παθογένεια  μεγάλη  του  πολιτικού  μας  συστήματος  στο  σύνολό  του

και  δείχνει  πόσο  μας  αγαπάνε  σαν  Αυτοδιοίκηση,  διαχρονικά.  Ότι

δηλαδή δεν σπάνε θερμόμετρα αγάπης για εμάς, όπως συνηθίζω να

λέω. 

Το  άλλο  επίσης  το  οποίο  θέλω  να  επισημάνω,  είναι  η  μεγάλη

αποχή  των  πολιτών.  Κάτι  το  οποίο  θα  πρέπει  να  απασχολήσει  το

σύνολο  του  πολιτικού  κόσμου  και  του  πολιτικού  μας  συστήματος,

διότι  αφορά τη  δημοκρατία  μας.  Και  ξέρετε,  αυτοί  που δεν  έρχονται

να  ψηφίσουν,  είναι  οι  πιο  κατακριτικοί,  και  τα  δύο  με  γιώτα  για  να

μην παρεξηγήσουν οι  Κρήτες,  οι  πιο  απαιτητικοί  και  οι  πιο  θρασείς

πολλές  φορές.  Χωρίς  να  φείδομαι  λόγων,  χωρίς  φόβο  και  με

ειλικρίνεια, θεωρώ εκ βαθέων τοποθετούμενος. 

Θέλω  επίσης  να  μεταφέρω  ως  είδηση  ότι  στα  πρόσφατα

Συμβούλια  τα  ανάλογα  στα  οποία  συμμετείχα,  ως  εκπρόσωπος  της

ΚΕΔΕ,  το  ΕΣΠΑ  '21  –  '27,  αυτό  που  τρέχει  τώρα,  έχει  2

δισεκατομμύρια  περισσότερα  για  τα  ΠΕΠ,  τα  Περιφερειακά

Επιχειρησιακά Προγράμματα, από 5,9 δις, 8,1 δις. 

Το  πρόγραμμα  ΒΑΑ,  Βιώσιμης  Αστικής  Ανάπτυξης,  που

αφορούν  μόνο  τους  Δήμους,  από  1,5  δις  το  2019,  έχει  πλέον,  το

ΕΠΑ,  δηλαδή...  έχει  πλέον  τώρα  2  δις.  Και  επίσης  το  Πρόγραμμα

Δημοσίων  Επενδύσεων του  '19  από  1  δις,  τώρα,  στο  ΕΠΑ,  δηλαδή

στο Πρόγραμμα Δημοσίων Επενδύσεων, 2 δις. 

Πεδίο  δόξης  λαμπρόν  για  συνεργασία  μεταξύ  Πρωτοβάθμιας

και  Δευτεροβάθμιας  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  έτσι  ώστε  τα  έργα  που

περνούν  από τα  ΠΕΠ και  από  τα  ΒΑΑ,  να  μπορέσουμε  οι  Δήμοι  να

εντάξουμε  έργα περισσότερα,  αλλά κυρίως έργα τα  οποία εμείς,  ως

νομιμοποιημένες τοπικές Αρχές με βάση την αρχή της δημοκρατικής

νομιμοποίησης,  κρίνουμε  και  προκρίνουμε  ότι  πρέπει  να  περάσουν

σε αυτά τα προγράμματα. 

Και  κάνουμε  έκκληση,  διότι  είμαστε  συνάλληλοι  θεσμοί  η

Δευτεροβάθμια  και  η  Πρωτοβάθμια  Αυτοδιοίκηση  και  όχι  υπάλληλοι
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μεταξύ μας, να υπάρχει συνεργασία σε αυτόν τον τομέα.

Τέλος,  θέλω  να  γνωρίζετε  ότι  κάναμε  μία  προσπάθεια

τελευταία  συνεργαζόμενοι  με  το  Υπουργείο  Εσωτερικών,  έτσι  ώστε

να προκαταβληθούν κάποια ποσά, για να μπορέσουμε οι Δήμοι πριν

την  20η Δεκεμβρίου  να  ενταλματοποιήσουμε  δαπάνες  και  να

πληρώσουμε  χρήματα.  Αλλά  και  για  να  μπορέσουν  να  βρουν  μια

τάξη στα οικονομικά και καλή πορεία οι  νέες Διοικήσεις οι  οποίες θα

αναλάβουν.

Σήμερα  δόθηκε  η  12 η δόση  από  τους  ΚΑΠ,  125  εκατομμύρια

ευρώ.  Του  Δεκεμβρίου.  Υπολείπεται  η  έκτακτη  13 η  δόση,  125

εκατομμύρια,  η  οποία  θα  δοθεί  οπωσδήποτε  μέχρι  τέλος  αυτής  της

εβδομάδος ή το  πολύ μέχρι  τις  αρχές  της  άλλης  εβδομάδος.  Ήρθαν

και 42 εκατομμύρια ευρώ για τα σχολεία και  εξοφλήθηκε η ΣΑΤΑ του

'23,  που  ήταν  τα  υπόλοιπα  35  εκατομμύρια  ευρώ,  συνεργαστήκαμε

Υπηρεσίες,  και  τους  ευχαριστώ,  της  ΚΕΔΕ,  με  τις  αντίστοιχες

Υπηρεσίες  του  Υπουργείου.  Γιατί  αν  μας  τα  δώσουν  31  του  μηνός,

ξέρετε  οι  Υπηρεσίες  δεν  μπορούν  να  λειτουργήσουν  μετά  την  25 η

του μηνός Δεκεμβρίου. Και αυτό είναι κάτι θετικό. 

Τώρα,  σε  ό,τι  αφορά  την  κατανομή  των  πόρων  με  το  νέο

σύστημα.  Ακούστε,  συνάδελφοι.  Ποιο  ήταν  το  μέγα  ζητούμενο  σε

όλα  τα  Συνέδριά  μας;  Και  ποια  ήταν  η  μόνιμη  επωδός;  Δεν

μπορούμε  να  λειτουργήσουμε  οι  μικροί  νησιωτικοί  και  πολλοί  άλλοι

νησιωτικοί,  οι  μικροί  ορεινοί  και  περιφερειακοί  μικροί  Δήμοι.  Όταν

το  κριτήριο  το  βασικό  είναι  ο  πληθυσμός,  κατά  90%,  δεν  είναι

δυνατόν  αυτό  να  βοηθήσει  τους  μικρούς  Δήμους.  Μετά  δε  την

απογραφή  του  2021,  αν  ίσχυαν  τα  ίδια  κριτήρια,  δεν  υπήρχε

περίπτωση, πάρα πολλοί Δήμοι θα είχαν κλείσει,  κυριολεκτικά. 

Πήραμε  λοιπόν  μία  απόφαση  το  2021  στη  Θεσσαλονίκη,  την

υλοποιήσαμε  ύστερα  από  μελέτη  της  ΕΕΤΑΑ  και  την

επικαιροποιήσαμε  με  την  απόφαση  του  Συνεδρίου  του  Βόλου  και

έμενε  να  εκτελεστεί.  Και  εκτελέστηκε,  με  απόφαση  του  Διοικητικού

Συμβουλίου  που  εστάλη  στο  Υπουργείο  Εσωτερικών,  το  καλύτερο,
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το  δικαιότερο,  το  καλύτερο  δυνατό  και  το  δικαιότερο  σενάριο.  Με

τρόπο  διαυγή,  χωρίς  να  έχουμε  ροπές  και  παρεμβάσεις  κατά  την

κατανομή. Καταλαβαίνετε τι  θέλω να πω. Που να μπορεί το σύστημα

να  φαίνεται  και  να  ελέγχεται  ανά  πάσα  στιγμή  από  οποιονδήποτε

ενδιαφερόμενο.  178  Δήμοι  στο  σύνολό  τους  παίρνουν  αύξηση,  54,

μεταξύ των οποίων ο δικός μου Δήμος, ο Δήμος Ιωαννιτών, ο Δήμος

Ηγουμενίτσας,  σε  ό,τι  αφορά  την  Ήπειρο,  ο  Δήμος  Αγρινίου  και  ο

Δήμος Πατρέων δεν παίρνουν αύξηση,  αλλά δεν μειώνεται  κανένας.

Αυτό  είναι  το  σύστημα.  Το  οποίο  θα  παρακολουθείται  από  τις

Υπηρεσίες της ΚΕΔΕ και τις Υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών

στην εφαρμογή  του  και  αν  υπάρξουν προβλήματα,  θα  προβούμε  σε

λειάνσεις  οικονομικού  περιεχομένου,  έτσι  ώστε  να  εφαρμοστεί  κατά

τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Και  έρχομαι  στο  δεύτερο  μέρος  της  σύντομης,  θεωρώ,

τοποθέτησής  μου,  λέγοντας  τα  εξής.  Μιλώντας  πάντοτε  για  τη

μεγάλη  εικόνα.  Γιατί  όταν  μιλάμε  για  αυτή,  μας  λένε  τα  Υπουργεία,

ξέρεις,  αυτό  δεν  γίνεται,  το  άλλο  δεν  γίνεται.  Ε,  λοιπόν,  ακούστε,

γίνεται. 

Η  κυβέρνηση,  δια  στόματος  Πρωθυπουργού,  έθεσε  ως

κεντρικό  στρατηγικό  στόχο  την  υλοποίηση  ενός  πολυδιάστατου

εκσυγχρονισμού  που  αφορά  οριζόντια  όλα  τα  πεδία  της  δημόσιας

ζωής.  Έχοντας  πάντα  στο  επίκεντρο  της  πολιτικής,  τον  πολίτη.

Επομένως αφορά και  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  που αποτελεί  πεδίο

της  δημόσιας  ζωής  και  θεσμό  που  βρίσκεται  εγγύτερα  στον  πολίτη

και τα ζητήματα της καθημερινότητάς του.

Είμαστε  ως  ΚΕΔΕ  έτοιμοι  να  συμβάλλουμε,  ως  Κεντρική

Ένωση  Δήμων  Ελλάδος,  στο  σχεδιασμό  και  την  εφαρμογή  ενός

πολυδιάστατου προγράμματος μεταρρύθμισης για την αποκέντρωση

και  την  Αυτοδιοίκηση.  Ήδη  έχουμε  αποστείλει  έγγραφο  με

καταγεγραμμένες  τις  500  τον  αριθμό  νομοθετικές  ρυθμίσεις,

άκουσον  –  άκουσον  σε  ποιο  κράτος  συμβαίνει  αυτό,  έμμεσες  ή

άμεσες, σε νόμους, Προεδρικά Διατάγματα, ΚΥΑ, Κοινές Υπουργικές
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Αποφάσεις  και  ΥΑ,  Υπουργικές  Αποφάσεις,  που  αφορούν  την

Αυτοδιοίκηση, προκειμένου να αποτελέσει  αυτό το ζυμάρι, τη μαγιά,

προκειμένου να γίνει η περαιτέρω επεξεργασία. Για να μη μπορεί να

μας  πει  κανείς  από  την  κυβέρνηση,  ξέρετε,  θα  καταγράψουμε,  θα

κάνουμε.  Δεν  θέλουμε  να  καταγράψετε,  να  πάρτε  τις,

καταγεγραμμένες, έτοιμες. 

Όπως επίσης  για  τους  μικρούς  ορεινούς  Δήμους.  Αναφέρθηκε

ο  κύριος  Πρόεδρος  της  ΠΕΔ  Δυτικής  Ελλάδας.  Με  αιτιολογική

έκθεση  που  γράψαμε  με  τα  χέρια  μας  και  με  πρόταση  σχεδίου

νόμου, ιδού λοιπόν ο τρόπος, κείμενο βάσης προς συζήτηση, για να

μιλήσουμε για τους μικρούς Δήμους, για το τι  πρέπει να γίνει.

Για  να  είναι  πολυδιάστατο  το  πρόγραμμα  αυτό,  προτείνουμε

να έχει τα ακόλουθα έξι χαρακτηριστικά.

Πρώτο.  Δεν  θα  είναι  μόνο  ένας  νόμος,  αλλά  θα  αποτελείται

από νομοθετικές ρυθμίσεις, προγράμματα και μέτρα πολιτικής. 

Δεύτερον.  Θα  υπηρετεί  βασικούς  στρατηγικούς  πυλώνες  που

θα  αποτελούν  τους  πυλώνες  του  προγράμματος  μεταρρύθμισης.

Ενδεικτικά προτείνουμε τους εξής πυλώνες.

Πρώτον, ισόρροπη ανάπτυξη, ενίσχυση των μικρών Δήμων. 

Δεύτερον,  οικονομική  αυτοτέλεια,  αύξηση  των  κεντρικών

αυτοτελών πόρων. 

Τρίτον,  διοικητική  αυτοτέλεια,  ενίσχυση  της  διοικητικής

ικανότητας, άρα της αποτελεσματικότητας των Δήμων. 

Τέταρτον, ενίσχυση του ανθρώπινου δυναμικού των Δήμων.

Πέμπτον,  προστασία  του  περιβάλλοντος  και  προώθηση  της

αειφόρου ανάπτυξης. 

Και έκτον, ψηφιακός μετασχηματισμός των Δήμων.

Τρίτο  χαρακτηριστικό.  Το  πρόγραμμα  μεταρρύθμισης  θα  έχει

σπονδυλωτό  χαρακτήρα.  Δηλαδή  στους  έξι  πυλώνες  θα

προστίθενται  μεταρρυθμιστικοί  σπόνδυλοι  κατά  δημόσια  πολιτική,

σε  συνεργασία  με  τα  αντιστοίχως  αρμόδια  Υπουργεία.  Δεν  πάει  να

κάνει  το  Υπουργείο  Εσωτερικών  οποιαδήποτε  νομοθετική  ρύθμιση
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και  πρωτοβουλία;  Άμα  στυλώσουν  τα  ποδάρια  τα  υπόλοιπα

Υπουργεία,  δεν  γίνεται  δουλειά.  Και  θα  εξηγήσω  πώς  ξεπερνιέται

αυτό το πρόβλημα.

Ενδεικτικά  οι  νομοθετικές  ρυθμίσεις,  τα  προγράμματα  και  τα

μέτρα  πολιτικής  θα  αφορούν  τα  ακόλουθα  Υπουργεία:  Εσωτερικών,

που  θα  είναι  το  επισπεύδον  Υπουργείο,  το  δικό  μας  Υπουργείο

δηλαδή,  το  Υπουργείο  Οικονομικών,  Περιβάλλοντος  και  Ενέργειας,

Υγείας,  Κοινωνικής  Συνοχής  και  Οικογένειας,  το  Υπουργείο

Παιδείας,  που  παριστάνει  τον  κουφό  πολλές  φορές  και  δεν  ακούει

σε  πολλά  ζητήματα,  το  Υπουργείο  Αγροτικής  Ανάπτυξης  και

Τροφίμων,  το  Υπουργείο  Ψηφιακής  Διακυβέρνησης  και  το

Υπουργείο Κλιματικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. 

Υπογραμμίζουμε ότι  ένα  τέτοιο  πολυδιάστατο  και  σπονδυλωτό

πρόγραμμα  μεταρρύθμισης  ασφαλώς  θα  χρειαστεί  τον  διυπουργικό

συντονισμό  από  την  Προεδρία  της  κυβέρνησης.  Χρειάζεται  δηλαδή

ισχυρή,  υψηλή  πολιτική  βούληση,  για  να  πειθαρχήσουν  –  η  λέξη

πειθαρχήσουν  εντός  εισαγωγικών  –  σε  αυτή  την  ισχυρή  πολιτική

βούληση και  παραδοχή ότι  πρέπει  να μεταρρυθμιστεί  το  κράτος μας

επί τα βελτίω.

Σημειώνουμε  ότι  έχουμε  ήδη  ετοιμάσει  ένα  πρώτο  συνοπτικό

κείμενο  για  το  περιεχόμενο  των  έξι  πυλώνων  και  τις  νομοθετικές

ρυθμίσεις.  Προγράμματα  και  μέτρα  πολιτικής  που  αφορούν  τα

Υπουργεία  και  είμαστε  έτοιμοι,  εφόσον  συμφωνηθεί  επί  της  αρχής

το  πολυδιάστατο  πρόγραμμα  μεταρρύθμισης  για  την  αποκέντρωση

και  την  Αυτοδιοίκηση,  να  προχωρήσουμε  σε  αναλυτικότερη

επεξεργασία, και αυτή την έχουμε έτοιμη. 

Τέταρτο  χαρακτηριστικό,  το  πρόγραμμα  μεταρρύθμισης  δεν

υλοποιείται  με  την  ψήφιση,  όπως  προανέφερα,  ενός  νομοσχεδίου

στη  Βουλή,  αρχίζει  αμέσως  ο  σχεδιασμός  του  και  προτείνουμε  να

έχει  μεσοπρόθεσμο  χαρακτήρα  '24  -  '28.  Και  η  κυβέρνηση

κοινοβουλευτικά  κατά  το  Σύνταγμα  έχει  αδιατάρακτο  πολιτικό  βίο,

και  εμείς  έχουμε  μία  ολόκληρη  5ετία  μπροστά  μας,  δικαιολογίες,
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προφάσεις  εν  αμαρτίαις  και  άλλα  λόγια,  δεν  χωράνε.  Ή  θέλουμε  ή

δεν θέλουμε να προχωρήσουμε. 

Και  το  πέμπτο  χαρακτηριστικό,  το  πρόγραμμα  μεταρρύθμισης

μπορεί  να  έχει  εξασφαλισμένη  χρηματοδότηση  από  τα  ακόλουθα

χρηματοδοτικά εργαλεία. Γιατί  θα πει κανείς,  καλά μας τα λέτε,  αλλά

πώς  θα  γίνει  αυτό;  Να  πώς  θα  γίνει.  Από  εθνικούς  πόρους,

εκτιμούμε  ότι  θα  χρειαστεί  αύξηση  των  κεντρικών  αυτοτελών

πόρων, δεν είμαστε  ρομαντικοί  να μιλάμε για εξωπραγματικά ποσά,

τουλάχιστον  κατά  30%  σε  βάθος  της  5ετίας  '24  –  '28.  5%  κάθε

χρόνο,  αρχής  γενομένης  από 10% -  15.  Ώστε  με  την  εφαρμογή  του

νέου  συστήματος  των  ΚΑΠ,  να  καλυφθεί  το  λειτουργικό  κόστος  των

νέων  Υπηρεσιών.  Ιδίως  των  κοινών  Υπηρεσιών  των  80  μικρών

Δήμων. 

Είναι  αυτονόητο  ότι  εάν  προστεθούν  στους  Δήμους  νέες

αρμοδιότητες,  φυσικά  και  θα  πρέπει  να  αυξηθούν  αντίστοιχα  οι

ΚΑΠ.  Από  το  Εθνικό  Πρόγραμμα  Ανάπτυξης  ΕΠΑ  '21  –  '25,

προβλέπεται  η  χρηματοδότηση  έργων  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,

αλλά δεν  μπορούμε  να  υπολογίσουμε  το  ύψος  της  χρηματοδότησής

τους.  Εκτιμούμε  πάντως  ότι  αντιστοιχεί  σε  ποσοστό  20%  του

προγράμματος,  το  οποίο  θα  μπορούσε  να  αυξηθεί  στο  30%  στην

περίοδο '24 – '27. 

Είναι  σε  εξέλιξη  το  πρόγραμμα  Αντώνης  Τρίτσης,  θα

μπορούσε να επεκταθεί  περιλαμβάνοντας κυρίως τη χρηματοδότηση

έργων  πολιτικής  προστασίας  και  αντιμετώπισης  της  κλιματικής

κρίσης. Αντισεισμική θωράκιση κτιρίων, μικρά αντιπλημμυρικά έργα,

προμήθεια εξοπλισμού.

Επίσης,  εξεύρεση  πόρων  για  την  υλοποίηση  του

εγχειρήματος.  Από  προγράμματα  συγχρηματοδοτούμενα  από  την

Ευρωπαϊκή  Ένωση.  Στο  ΕΣΠΑ  '14  –  '20  μέχρι  τις  25/6/23

εντάχθηκαν  έργα  των  Δήμων  και  των  Νομικών  Προσώπων τους,  με

προϋπολογισμό  που  είναι  17%  του  συνολικού  προγράμματος.

Εκτιμούμε  ότι  ανάλογο  θα  είναι  το  ποσοστό  του  ΕΣΠΑ,  έτσι  θα
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καταλήξει, και περισσότερο, '21 – '27.

Ήδη  συζητήθηκε  σε  μία  μεγάλη  Επιτροπή  υπό  τον  Υπουργό,

τον  κύριο  Παπαθανάση,  και  τη  συμμετοχή  και  τη  δική  μας,  και  των

Περιφερειών,  ήμουν  παρών,  το  μετά  το  2027  νέο,  καινούργιο

πρόγραμμα και τι πρέπει να περιέχει.

Για  να  μη  θεωρηθεί  ότι  το  αποφεύγω,  κλείνω  με  το  εξής.  Το

τέλος  ταφής,  αυτή  η  πονεμένη  ιστορία  από  το  2012,  που

αναβάλλονταν η επιβολή του,  εύκολος τρόπος,  κάτω από το χαλί  το

πρόβλημα,  με  τις  από το 2012 μέχρι  σήμερα εκάστοτε  κυβερνήσεις,

με  αίτηση  δική  μας.  Ήρθε  η  ώρα  που  πρέπει  να  αντιμετωπιστεί.

Ποιος  φταίει  για  αυτό;  Εμείς;  Όχι.  Γιατί  την  πρωτοβουλία  των

κινήσεων,  το  μαχαίρι  και  το  πεπόνι  το  είχε  και  το  έχει,  δυστυχώς

ακόμη,  για  ένα  εξόχως  αυτοδιοικητικό  ζήτημα...  Αν  δεν  είναι

αυτοδιοικητικό  ζήτημα  κατά  το  σύνταγμα,  τοπική  υπόθεση,  η

διαχείριση  των  απορριμμάτων,  τότε  τι  είναι;  Αντί  να  το

διαχειριζόμαστε  στο  σύνολό  του  εμείς,  το  κουμάντο  το  κάνει  το

ΥΠΕΚΑ, ο αρμόδιος Υπουργός και ο αρμόδιος Γενικός Γραμματέας.

Και  έρχονται  τώρα,  για  το  ότι  δεν  προχώρησαν  οι  μονάδες,

δεν  προχώρησε  η  ανακύκλωση,  και  επιβάλλεται  κατά  κάποιο  τρόπο

οιονεί  τιμωρητικά.  Περίπου  ο  Εθνικός  Οργανισμός  Ανακύκλωσης

έχει  35  εκατομμύρια  ευρώ.  Με  δε  τα  ποσά  τα  οποία  θα  κρατηθούν

και  θα  καταβληθούν  από  πόρους  της  Αυτοδιοίκησης  για  τα  έτη

2022,  '23  και  '24,  μέχρι  31  Δεκεμβρίου  του  '24,  γύρω  στα  240

εκατομμύρια  ευρώ χρήματα  θα  συγκεντρωθούν.  Τι  λέει  ο  νόμος  για

αυτά; Να δοθούν στην Αυτοδιοίκηση. Με πρωτοβουλία του αρμοδίου

Υπουργού, προκειμένου να επενδυθούν σε έργα, σε προμήθειες,  σε

μηχανήματα, για να αυξηθεί η ανακύκλωση. 

Εμείς  στις  13  του  μηνός  λοιπόν,  δεν  θα  περιμένουμε,  που

έχουμε  Διοικητικό  Συμβούλιο  στην  Αθήνα,  υπάρχει  στην  ημερήσια

διάταξη  σχετικό  θέμα,  εισηγητής  είναι  ο  Πρόεδρος  της  αρμόδιας

Επιτροπής  της  ΚΕΔΕ,  ο  κύριος  Παπαναστασίου  ο  Γιώργος,  ο

συνάδελφος,  ο  Δήμαρχος  Αγρινίου,  και  εγώ  ταυτόχρονα  δίπλα,  και
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οποιοσδήποτε  άλλος  συνάδελφος,  και  θα  ζητήσουμε  καφέ  κάδους

όσοι  δεν  έχουν  καφέ  κάδους,  μπλε  κάδους  για  να  μοιραστούν  σε

όλους τους Δήμους. Θα ζητήσουμε απορριμματοφόρα ανακύκλωσης.

Για  τον  σκοπό  για  τον  οποίο  κρατήθηκαν,  εμείς  θα  ζητήσουμε  τα

χρήματα  αυτά  να  μας  επιστραφούν  το  συντομότερο  δυνατόν.  Θα

μπούμε  μπροστά  δηλαδή,  για  να  πάρουμε  τα  χρήματα  αυτά,  έστω

με αυτόν τον τρόπο, πίσω. 

Παράλληλα,  δεν  μας  εμποδίζει  κανείς  να  προσφύγουμε  στα

δικαστήρια  εναντίον  του  τρόπου  αυτού  επιβολής  του  τέλους  ταφής,

και  θα  το  κάνουμε  αν  δούμε  ότι  δεν  αλλάζει  ρότα  η  κυβέρνηση  και

το Υπουργείο. 

Συνάδελφοι,  κλείνω  όπως  ξεκίνησα.  Το  καλοκαίρι  που  μας

πέρασε,  ζήσαμε  στο  πετσί  μας,  όλοι,  την  προσπάθεια  πολλών

μέσων μαζικής  ενημέρωσης,  όχι  όλων,  πληρωμένων κονδυλοφόρων

και μικροφώνων, που φαίνονταν αυτό από μακριά, σε ειδική – εντός

εισαγωγικών  –  αποστολή,  να  προσπαθούν  να  μεταθέσουν  ευθύνες

στους  Δήμους.  Στις  πυρκαγιές,  ενώ  όλες  οι  πυρκαγιές  άναψαν  σε

αμιγώς  δασικές  εκτάσεις,  όπου  το  Δασαρχείο,  η  Δασική  Υπηρεσία,

δηλαδή  Αποκεντρωμένη  Διοίκηση  και  εν  πάση  περιπτώσει  το

κεντρικό  κράτος  και  η  Πυροσβεστική  έχουν  την  ευθύνη,  δεν  είδα

εγώ  καμιά  φωτιά  να  ανάβει  στην  πλατεία  στα  Γιάννενα  και  να

πηγαίνει  στα  βουνά,  ούτε  είδα  καμιά  φωτιά  στην  πλατεία

Συντάγματος και να πηγαίνει στην Πάρνηθα και στα Δερβενοχώρια. 

Σε  ό,τι  αφορά  τα  ρέματα  και  τις  πλημμύρες,  εις  μεν  τα

δασορέματα, αν πάει  ένας Δήμαρχος να κόψει  ένα δέντρο,  είτε είναι

από  αυτοφυή  βλάστηση,  είτε  από  πολλά  χρόνια,  μέσα  στην  κοίτη

ενός  χειμάρρου,  δασοχειμάρου,  δασόρεμα,  εκεί  πάει

κατηγορούμενος, αυτόφωρο. Δεν μπορεί  να το κάνει.  Πιο κάτω είναι

οι  Περιφέρειες  υπεύθυνες.  Για  δε  τα  μεγάλα  εγγειοβελτιωτικά  και

αντιπλημμυρικά έργα, το Υπουργείο Υποδομών, η Διεύθυνση Δ19. 

Κατά συνέπεια, προς τι όλα αυτά; 

Και  τέλος,  σε  ό,τι  αφορά  τις  παραλίες  και  τα
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ομπρελοκαθίσματα. Οι  διαδηλώσεις της πετσέτας και  τα λοιπά. Εδώ

αν δεν υπάρχει μια παράνοια. Η Κτηματική Υπηρεσία του Δημοσίου,

δηλαδή  το  Υπουργείο  Οικονομικών,  είναι  υπεύθυνη  για  τη  διοίκηση

και  τη  διαχείριση  αυτού  του  θέματος.  Και  κατά  ανάθεση,  επειδή

είναι  απορφανισμένες  οι  Κτηματικές  Υπηρεσίες  από  προσωπικό,

ανέθεσαν  στους  Δήμους  να  διεκπεραιώνουν.  Δηλαδή  το  χαμαλίκι,

κατά  το  κοινώς  λεγόμενο.  Τα  χαρτιά  και  λοιπά,  για  τις  μισθώσεις

των  χώρων στις  παραλίες.  Εμείς  τα  σκουπίδια,  εμείς  διαγωνισμούς

για  τους  ναυαγοσώστες.  Και  βεβαιώσεις  παραβάσεων,  η  Λιμενική

Αστυνομία  ή  η  Κτηματική  Υπηρεσία  κατόπιν  καταγγελίας  της

κρατικής Αστυνομίας. 

Αυτό  το  συνονθύλευμα  των  αρμοδιοτήτων,  ο  τουρκιστί

αχταρμάς που λέμε, κατά το κοινώς λεγόμενο,  λέγεται  κράτος; Είναι

δυνατόν  έτσι  να  πάμε  μπροστά;  Εξόχως  τοπική  υπόθεση.  Δώστε

όλο το  πακέτο  της διοίκησης και  της διαχείρισης του  θέματος  στους

Δήμους και τότε να μας ψέγετε και να μας κατηγορείτε. 

Ωστόσο,  η  ΚΕΔΕ,  όπως  ξέρετε,  απάντησε  σε  όλες  αυτές  τις

ασχημίες και δεν υπάρχει περίπτωση καμία να μένουν αναπάντητες,

άδικες  και  αδικαιολόγητες  επιθέσεις  εις  βάρος μας.  Μας δώσανε  25

εκατομμύρια,  λέει,  για  να  καθαρίζουμε  τα  οικόπεδα  και  τα  λοιπά.

Ναι,  αλλά πάλι  θα χρησιμοποιήσω,  Γιώργο,  το  Δήμο το  δικό σου.  Ο

Δήμος  Αγρινίου  είναι  πιο  μεγάλος  από  το  γειτονικό  Νομό  Πρέβεζας

σε έκταση. Με 160.000 θα διεκπεραιώσει αυτή την αρμοδιότητα που

του  ανατέθηκε;  Πώς;  Και  η  Ρόδος  1.408  τετραγωνικά  χιλιόμετρα.

Και  εκεί  ο  Δήμος  είχε  χρήματα.  Τουρισμός  και  τα  λοιπά.  Και

δαπάνησε 1.157.000,36 € με  ανάρτηση στο  “Διαύγεια”,  για  να κάνει

την  αντιπυρική  προστασία.  Μπορούν  όλοι  οι  Δήμοι  να  το  κάνουν

αυτό; Να μιλάμε δηλαδή και για μεγέθη και να μη μιλάμε ανεύθυνα.

Και  να βάζουν και  έναν εκπρόσωπο της Αυτοδιοίκησης σε όλα

τα  μέσα  ενημέρωσης  όταν  μιλούν  πολιτικοί  της  κεντρικής  πολιτικής

σκηνής και ιδιαίτερα της εκάστοτε κυβέρνησης. 

Καλή δύναμη, ευχαριστίες στους εισηγητές όλους.
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ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  τον  Πρόεδρο  της  ΚΕΔΕ,  τον  κύριο

Κυρίζογλου. 

Και  θα  είναι  κοντά  μας  διαδικτυακά  η  Ειδική  Γραμματέας  για

την Προστασία των Ζώων Συντροφιάς, η κυρία Δημοπούλου. 

ΔΗΜΟΠΟΥΛΟΥ:   Καλησπέρα σας, καλησπέρα σε όλους.

Αξιότιμε  Πρόεδρε  της  ΕΕΤΑΑ,  αξιότιμε  Πρόεδρε  της  ΚΕΔΕ,

κύριοι  Συντονιστές  της  Αποκεντρωμένης,  κύριοι  Περιφερειάρχες,

αξιότιμοι κυρίες και κύριοι.

Αρχικά  θέλω  να  εκφράσω  τα  θερμά  μου  συγχαρητήρια  στους

νεοεκλεγέντες,  αλλά  και  επανεκλεγέντες  Δημάρχους.  Γνωρίζετε

πολύ  καλά  και  οι  ίδιοι,  το  έχετε  ακούσει  και  από  τους  προκατόχους

σας  και  από  τους  άλλους  Δημάρχους,  ότι  το  έργο  σας  είναι

ιδιαιτέρως  σημαντικό  και  ταυτόχρονα  ιδιαιτέρως  δύσκολο.  Σας

εύχομαι καλή δύναμη και μία αποδοτική και επιτυχημένη θητεία.

Θα  ήθελα  να  ευχαριστήσω  την  ΕΕΤΑΑ και  την  ΚΕΔΕ  για  την

σημερινή  πρόσκληση,  αλλά  κυρίως  για  τη  διοργάνωση  των

ημερίδων  αυτών.  Είναι  πάρα,  πάρα  πολύ  σημαντικό  να  έχουμε

συνεχείς  τέτοιες  ημερίδες  από  τους  φορείς,  έτσι  ώστε  και  μεταξύ

σας  να  μπορείτε  να  ανταλλάσσετε  εμπειρία,  τεχνογνωσία,  γνώσεις,

αλλά  και  να  έρχεται  σε  επαφή  η  Κεντρική  Διοίκηση  με  την  Τοπική

Αυτοδιοίκηση. 

Η Τοπική  Αυτοδιοίκηση και  η  Κεντρική  Διοίκηση είναι  άρρηκτα

συνδεδεμένες,  είναι  σημαντικό  να  είναι  σε  επαφή,  είναι  σημαντικό

να  συνεργάζονται,  να  συζητούν  και  από  κοινού  να  παίρνουν,  όσο

είναι  αυτό  εφικτό,  αποφάσεις.  Γιατί  ο  στόχος  είναι  κοινός.

Στοχεύουν  μεταξύ  άλλων  στη  βελτίωση  της  ποιότητας  ζωής  των

πολιτών,  έτσι  ώστε  οι  Δήμοι  της  χώρας  να  είναι  βιώσιμοι

περιβαλλοντικά,  να  παραμένουν  ανθρώπινοι  και  φιλικοί  για  τους

πολίτες,  ελκυστικοί  για  τους  επισκέπτες,  αλλά  και  ανοικτοί  για  την

αξιοποίηση της επιχειρηματικότητας. 

Το  ζήτημα  της  διαχείρισης  των  αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς,

είναι  ένα  εξόχως  δύσκολο  ζήτημα.  Ένα  ζήτημα  που  στο  παρελθόν
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καμία  κυβέρνηση  μέχρι  τώρα  δεν  είχε  αντιληφθεί  τη  σπουδαιότητά

του  και  δεν  το  είχε  συμπεριλάβει  στην  ατζέντα  της.  Αυτό  γίνεται

αντιληπτό  αν  αναλογιστούμε  ότι  στο  πρόσφατο  παρελθόν  οι

επιχορηγήσεις  προς  τους  Δήμους  ήταν  ελάχιστες.  Με  τη  μεταφορά

της  αρμοδιότητας  στο  Υπουργείο  Εσωτερικών,  στηρίζουμε  τους

Δήμους  με  προγράμματα  στειρώσεων  και  εμβολιασμών,  με

προγράμματα για τη δημιουργία καταφυγίων αδέσποτων ζώων, αλλά

και προγράμματα για την προμήθεια εξοπλισμού και όχι μόνο. 

Το  Υπουργείο  Εσωτερικών,  μέσω  του  προγράμματος

Φιλόδημος,  έχει  εκδώσει  δύο  προσκλήσεις  για  τη  χρηματοδότηση

δράσεων  των  Δήμων  όσον  αφορά  τη  διαχείριση  των  αδέσποτων

ζώων.  Για  την  κατασκευή,  επισκευή,  συντήρηση  και  εξοπλισμό

εγκαταστάσεων  καταφυγίων  αδέσποτων  ζώων,  ο  προϋπολογισμός

της  οποίας  αυξήθηκε  το  Σεπτέμβριο  του  2020  κατά  23  εκατομμύρια

ευρώ,  φτάνοντας  συνολικά  τα  43  εκατομμύρια  ευρώ,  καθώς  και  για

εξοπλισμό  για  την  υλοποίηση  των  επιχειρησιακών  προγραμμάτων

των Δήμων, συνολικού προϋπολογισμού 40 εκατομμυρίων ευρώ.

Επιπλέον, το 2020 διατέθηκαν για πρώτη φορά πιστώσεις από

τους  ΚΑΠ  προς  τους  Δήμους,  αποκλειστικά  και  μόνο  για  την

ευρύτερη  δυνατή  κάλυψη  αναγκών  σίτισης,  ιατροφαρμακευτικής

περίθαλψης  των  αδέσποτων  ζώων,  συνολικού  ύψους  1,5

εκατομμυρίου  ευρώ.  Ενώ  το  2022  εγκρίθηκαν  πιστώσεις  ύψους  5

εκατομμυρίων  ευρώ  από  τους  ΚΑΠ  επίσης,  αποκλειστικά  και  μόνο

για  την  υλοποίηση  δράσεων  διαχείρισης  αδέσποτων  ζώων

συντροφιάς  στους  Δήμους της  χώρας.  Ενώ μόλις  πριν 5 ημέρες  μία

νέα  πρόσκληση  προς  τους  Δήμους  έχει  εκδοθεί,  με  απόφαση  του

Αναπληρωτή Υπουργού, για την επιχορήγηση προς τους Δήμους της

χώρας  15  εκατομμυρίων  ευρώ  για  προγράμματα  σήμανσης  και

στείρωσης αδέσποτων σκύλων και γατών. 

Το  ζήτημα  της  διαχείρισης  των  αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς

είναι  ένα  ζήτημα  που  χρήζει  δράσεων  12  μήνες  το  χρόνο.

Ασταμάτητα,  χωρίς  διακοπή.  Προκειμένου  να  υπάρχει  εύρυθμη
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λειτουργία των τοπικών κοινωνιών. 

Στο  πλαίσιο  αυτό  και  αντιλαμβανόμενοι  την επιτακτική ανάγκη

αντιμετώπισης της κατάστασης, αλλά και  της έλλειψη ενός θεσμικού

φορέα  να  εφαρμοστεί  πλήρως  το  κανονιστικό  πλαίσιο  και  να

στηρίξει  τους  καθ'  ύλην  αρμόδιους,  τους  Δήμους,  συστάθηκε  για

πρώτη φορά στην ιστορία της χώρας με  πρωτοβουλία  του  ίδιου του

Πρωθυπουργού,  τον  Ιούνιο  του  2022,  η  Ειδική  Γραμματεία  για  την

Προστασία  των  Ζώων  Συντροφιάς.  Με  σκοπό  τη  συστηματική

παρακολούθηση  και  εφαρμογή  του  θεσμικού  πλαισίου  για  την

προστασία  των  ζώων  συντροφιάς,  την  εξασφάλιση  της  ευζωίας

τους,  αλλά  κυρίως  για  να  μπορέσουμε  να  αντιμετωπίσουμε  και  να

διαχειριστούμε το τεράστιο ζήτημα των αδέσποτων ζώων. 

Το  πρόβλημα,  αγαπητοί  κυρίες  και  κύριοι,  δεν  είναι  τα

αδέσποτα  ζώα.  Το  πρόβλημα  είναι  η  διαχείριση.  Η  έλλειψη

διαχείρισης  αν  υπάρχει  ή  ακόμα και  δυστυχώς κάποιες  φορές  και  η

κακή  διαχείριση.  Η  ύπαρξη  πολλών  αδέσποτων  ζώων  και  η

αποτελεσματική  διαχείρισή  τους,  αποτελεί  μείζον  ζήτημα  με

τεράστιες  κοινωνικές  προεκτάσεις.  Είναι  ένα  θέμα  πολύπλευρο,

είναι ένα θέμα πολύπλοκο. Απαιτεί πολλή δουλειά. Απαιτεί αυτό που

λέμε, να σηκώσετε τα μανίκια και να δράσετε αποτελεσματικά.

Θα  μου  επιτρέψετε  σε  αυτό  το  σημείο  να  πω  ότι  με  πολλή

χαρά  και  ικανοποίηση  μπορώ  να  αναφέρω  ότι  έχουμε  Δήμους  που

τα έχουν καταφέρει αρκετά καλά σε αυτό το κομμάτι. 

Η  ορθή  διαχείριση  των  αδέσποτων  ζώων απαιτεί  συνεργασία,

σκληρή  δουλειά  και  συντονισμένες  και  ολιστικές  δράσεις,  με

σεβασμό  στα  δικαιώματα  των  ζώων.  Αυτή  την  ευθύνη  την  έχουμε

αντιληφθεί  ως  Υπουργείο,  για  αυτό  και  η  Ειδική  Γραμματεία  είναι

παρούσα  για  να  ενεργοποιήσει,  να  κατευθύνει,  αλλά  κυρίως  να

στηρίξει  τους Δήμους, ώστε να επιτελέσουν αποτελεσματικά το έργο

τους πάνω στον τομέα αυτό.

Μέσα στο πλαίσιο αυτό και για πρώτη φορά, σε συνεργασία με

το  Εθνικό  Κέντρο  Δημόσιας  Διοίκησης  και  Αυτοδιοίκησης,  έχουμε
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σχεδιάσει  και  πραγματοποιείται  αυτή  τη  στιγμή  ένα  ολοκληρωμένο

πρόγραμμα  πάνω  στο  νόμο  4830  για  τη  διαχείριση  των  ζώων

συντροφιάς,  στο  οποίο  όλοι  οι  Δήμοι  φυσικά  είναι  ευπρόσδεκτοι  να

παρακολουθήσουν. 

Επίσης,  τις  επόμενες  μέρες  θα  αποσταλεί  σε  όλους  τους

Δήμους  μία  εγκύκλιος  αναφορικά  με  το  Επιχειρησιακό  Πρόγραμμα,

που  πρέπει  πλέον  κάθε  Δήμος,  σύμφωνα  με  το  νόμο  4830  να  έχει

και  να  καταγράφει  αναλυτικά.  Ενώ,  τέλος,  η  Ειδική  Γραμματεία  θα

σχεδιάσει  ένα  πλήρες  πρόγραμμα  δράσεων  των  Δήμων  σε

περιπτώσεις  έκτακτων  συνθηκών  και  καιρικών  συνθηκών.

Προβλημάτων  με  τις  καιρικές  συνθήκες,  τις  οποίες  δυστυχώς

αντιμετωπίζουμε και έχουμε αντιμετωπίσει πολλαπλώς τον τελευταίο

χρόνο.

Η κυβέρνηση έχει  προβεί  στη θέσπιση μίας σειράς μέτρων για

την  επίτευξη  της  διαχείρισης  του  ζητήματος  των  ζώων  συντροφιάς,

με  απώτερο  σκοπό  να  μπορέσουμε  επιτέλους  σαν  χώρα  να  το

διαχειριστούμε.  Αλλά  επιπλέον  να  γίνει  κατανοητό  στο  σύνολο  της

κοινωνίας,  ότι  είναι  ανάγκη  να  διασφαλίσουμε  την  ευζωία  τους  και

να σεβαστούμε και τα δικαιώματά τους. 

Μέσα  στο  πλαίσιο  αυτό,  στο  άμεσα  προσεχές  διάστημα,  την

επόμενη  εβδομάδα,  θα  δοθούν  σε  παραγωγική  λειτουργία  τέσσερα

υπομητρώα  του  εμβληματικού  έργου  της  κυβέρνησης,  Εθνικό

Μητρώο Ζώων Συντροφιάς, καθώς και  του εργαστηρίου φύλαξης και

ανάλυσης γενετικού υλικού. 

Το  Εθνικό  Μητρώο  Ζώων  Συντροφιάς  αποτελεί  την  πιο

καινοτόμο  ψηφιοποίηση  όλων  των  πληροφοριών  που  αφορούν  τα

ζώα  συντροφιάς.  Σκοπός  του  είναι  η  ορθή  εφαρμογή  του

νομοθετικού  πλαισίου  και  η  αποτελεσματική  διαχείριση  των

αδέσποτων ζώων. 

Πρόκειται  για  ένα  πολυσήμαντο  έργο.  Οι  Δήμοι  πλέον  θα

αξιολογούνται  μέσα  από  τα  Επιχειρησιακά  τους  Προγράμματα  τα

οποία  είναι  υποχρεωμένοι  να  αναρτούν  στο  Εθνικό  Μητρώο  Ζώων
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Συντροφιάς.  Θα  καταθέτετε  πλέον  μέσα  στο  υποσύστημα

διαχείρισης  έργων  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  του  Εθνικού  Μητρώου

Ζώων Συντροφιάς, το επιχειρησιακό σας έργο ως Δήμος, αναλυτικά,

με  τις  ενέργειες,  τις  δράσεις  σας  και  τα  εργαλεία  τα  οποία

χρησιμοποιείτε, προκειμένου να διαχειριστείτε αυτό το τόσο σοβαρό

ζήτημα. 

Η  ψηφιοποίηση  των  προγραμμάτων  βοηθάει  στην  ορθότερη

αξιολόγηση  των  Επιχειρησιακών  Προγραμμάτων,  καθώς  και  στην

αποτύπωση  του  έργου  σας.  Ενώ  μέσω  των  δεικτών  απόδοσης,  οι

οποίοι  θα  αξιολογούν  το  απολογιστικό  σας  έργο  και  το

Επιχειρησιακό σας Πρόγραμμα,  από εδώ και  πέρα πλέον θα γίνεται

και η κατανομή των επιχορηγήσεων. 

Κλείνοντας,  θα  ήθελα  να  αναφέρω  για  την  εξαιρετική

συνεργασία  που  είχαμε  τον  τελευταίο  χρόνο  στις  δύσκολες

συνθήκες  που  αντιμετωπίσαμε  λόγω  της  κλιματικής  αλλαγής,  στις

πλημμύρες  και  στις  φωτιές,  την  εξαιρετική  συνεργασία  που  είχαμε

με  πολλούς  Δήμους  της  χώρας,  προκειμένου  να  μπορέσουμε  να

διαχειριστούμε το  ζήτημα και  θα ήθελα να  τους  ευχαριστήσω θερμά

για αυτή τη συνεργασία, πράγμα το οποίο αποδεικνύει  ότι  μέσα από

τη συνεργασία μπορούμε να καταφέρουμε πολλά.

Θέλοντας  να  σας  βοηθήσω,  θα  ήθελα  να  επισημάνω  κάποια

πράγματα.  Για  να  έχετε  ένα  Δήμο  χωρίς  αδέσποτα,  γιατί  αυτό  είναι

το  ζητούμενο  για  όλους  μας,  θα  πρέπει  να  καταφέρετε  να

τοποθετήσετε  σήμανση όχι  μόνο στα αδέσποτα ζώα του Δήμου σας,

αλλά  κυρίως  σε  όλα  τα  ζώα  συντροφιάς  που  έχουν  ιδιοκτήτη  στο

Δήμο  σας.  Να  οργανώνετε  συνεχή  προγράμματα  στειρώσεων.

Μπορείτε  να  ζητήσετε  τη  βοήθεια  εθελοντών κτηνιάτρων.  Υπάρχουν

εθελοντικές  ομάδες  κτηνιάτρων  και  στη  χώρα  μας,  και  από  το

εξωτερικό  που  έρχονται  στη  χώρα  μας,  προκειμένου  να  μας

βοηθήσουν  να  αντιμετωπίσουμε  το  ζήτημα  της  διαχείρισης  των

αδέσποτων ζώων 

Θα  σας  αναφέρω  εδώ  το  Δήμο  Βέροιας  και  το  Δήμο
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Λαρισαίων,  οι  οποίοι  σταθερά,  εδώ  και  χρόνια,  μία  ή  δύο  φορές  το

χρόνο οργανώνουν μαζικά εθελοντικά προγράμματα στειρώσεων, σε

ένα  από αυτά  ήμουν παρούσα,  όπου σε  μία  εβδομάδα οι  εθελοντές

κτηνίατροι  στείρωσαν  450  ζώα.  Αξιοποιείστε  το  εργαλείο  αυτό,  σας

δίνει αυτή τη δυνατότητα ο νόμος.

Ελέγχους.  Προχωρήστε  σε  ελέγχους.  Ελέγξτε  τους  ιδιοκτήτες

ζώων  συντροφιάς,  να  εφαρμόζουν  το  νόμο.  Ενημερώστε  τους

δημότες σας,  ενημερώστε τους πολίτες,  ενημερώστε τους κατοίκους

που  ζουν  στο  Δήμο  σας  για  την  εφαρμογή  του  νόμου,  για  το  νόμο,

για  τις  υποχρεώσεις  τους.  Γιατί  ουσιαστικά  αυτό  που  θέλουμε  όλοι

είναι  να  μπορέσουμε  να  διαχειριστούμε  το  ζήτημα,  να  μειώσουμε

τον  αριθμό  των  αδέσποτων  ζώων,  σεβόμενοι  ταυτόχρονα  και  την

ευζωία τους. 

Η  Ειδική  Γραμματεία  είναι  σταθερά  στο  πλευρό  της  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης.  Με  στελέχη  με  εξειδίκευση  πάνω  στο  αντικείμενο,

για  να  μπορέσουμε  να  σας  καθοδηγήσουμε,  να  σας  στηρίξουμε,  να

σας βοηθήσουμε να αντιμετωπίσετε το ζήτημα των αδέσποτων ζώων

συντροφιάς στους Δήμους σας.  Φτάνει  όλοι  να κατανοήσουμε ότι  τα

αδέσποτα  ζώα  δεν  επιτρέπεται  και  δεν  μπορούν  άλλο  να  είναι  το

τελευταίο  θέμα  στην  ατζέντα  σας  ή  να  μην  είναι  καν  στην  ατζέντα

σας.

Είμαι απόλυτα πεπεισμένη πως με την κατάλληλη συνεργασία,

Τοπική Αυτοδιοίκηση και Κεντρική Διοίκηση μπορούμε να πετύχουμε

πολλά  και  να  φέρουμε  εις  πέρας  ένα  τόσο  δύσκολο  έργο,  κάτι  το

οποίο  δεν  έγινε  ποτέ  στο  παρελθόν.  Ισχυρή  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,

αποτελεσματική  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  σημαίνει  ισχυρό  κράτος.  Και

είναι το ζητούμενο αυτό που θέλουμε όλοι μας.

Καλή  δύναμη,  η  Ειδική  Γραμματεία  είναι  εδώ  να  σας  στηρίξει

σε κάθε βήμα σας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  και  εμείς  την  Ειδική  Γραμματέα,  την

κυρία Δημοπούλου. 
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Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Μου  λένε  ότι  δεν  ανέφερα  ότι  σε  ό,τι  αφορά  το

τέλος  ταφής,  επειδή  έχουμε  προειλημμένη,  από  τότε  που  ήταν  ο

Δημήτρης  ο  Παπαστεργίου  Πρόεδρος,  απόφαση  για  την  προσφυγή

στα  δικαστήρια,  νομίζω  ότι  το  είπα  για  το  τέλος  ταφής.  Αν  δεν  το

είπα  όμως,  το  διευκρινίζω,  φυσικά  θα  προσφύγουμε.  Επειδή  όμως

τα  αποτελέσματα  από  τα  δικαστήρια  καθυστερούν,  είναι  γνωστή  η

διαδικασία,  και  ως  νομικός  το  γνωρίζω,  ως  δικηγόρος,  (.. .)  μη

αφιέναι.  Και  αυτό  θα  κάνουμε,  αλλά  και  το  άλλο,  να  κινηθούμε

εμπροσθοβαρώς, να πάρουμε πίσω τα λεφτά, με τον τρόπο που σας

προανέφερα, προμηθειών και λοιπά, θα το κάνουμε και αυτό.

Ευχαριστώ.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε, Πρόεδρε. 

Όπως βλέπετε, κλείσαμε το πρώτο μέρος.

Τώρα μπαίνουμε στις κύριες θεματικές ενότητες. 

Μπαίνουμε  στην  Α΄  θεματική  ενότητα  που  έχει  θέμα  το

σύστημα διακυβέρνησης,  την καταστατική θέση των αιρετών και  την

εποπτεία.

Α΄ ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ

Σύστημα  Διακυβέρνησης  –  Καταστατική  Θέση  Αιρετών  –

Εποπτεία

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Θα καλέσω στο  βήμα τον  εισηγητή  για  το  ρόλο  της

Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  στο  πολιτικό  και  διοικητικό  σύστημα  της

χώρας μας, τον κύριο Κατσούλη Δημήτρη.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και  να  ξέρετε,  αγαπητοί  συνάδελφοι,  σε  ό,τι

αφορά  την  εγκατάσταση  αιρετών  δημοτικών  Αρχών,  ορκωμοσία,

δημαιρεσίες,  εκλογή  Προεδρείου  και  λοιπά,  κυκλοφόρησε  ήδη  η

εγκύκλιος  του  Υπουργείου  Εσωτερικών,  η  εφαρμοστική  του  νόμου.

Να την πάρετε. 
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Δ. ΚΑΤΣΟΥΛΗΣ:   Καλησπέρα. 

Θα ήθελα καταρχήν να ευχαριστήσω την ΚΕΔΕ και  την ΕΕΤΑΑ

για την τιμητική αυτή πρόσκληση να εισηγηθώ αυτό το θέμα. 

Να  ευχηθώ  στους  νεοεκλεγέντες  και  επανεκλεγέντες,  γόνιμη

και  δημιουργική  θητεία.  Η θητεία  αυτή  να  καταγραφεί  στην ιστορική

μνήμη  των  τοπικών  κοινωνιών  σας,  ως  μία  πραγματικά  σημαντική

περίοδος. 

Θα  μιλήσω  πολύ  σύντομα,  συντομότερα  από  ό,τι

προβλεπόταν,  λόγω  και  της  καθυστέρησης,  αλλά  γιατί  είναι  ένα

θέμα  το  οποίο  όλοι  το  γνωρίζουμε,  απλά  εδώ  εισαγωγικά  το

θέτουμε,  έτσι  ώστε  να  ξανά  θυμηθούμε  μερικά  βασικά  ζητήματα

σχετικά  με  το  ρόλο  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  στο  πολιτικό  και

διοικητικό σύστημα. 

Ο  ρόλος  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  στο  διοικητικό,  αλλά  και

στο  πολιτικό  σύστημα,  καθορίζεται,  καταστρώνεται,  στο  άρθρο  102

του  συντάγματος  και  στον  Ευρωπαϊκό  Χάρτη  Τοπικής  Αυτονομίας.

Πέρα  από  αυτά  τα  γενικά  που  λέμε  πολλές  φορές,  νομικοπολιτικά,

βασίζεται  στο  σύνταγμα  και  στον  Ευρωπαϊκό  Χάρτη  Τοπικής

Αυτονομίας.

Παράλληλα όμως,  η  Αυτοδιοίκηση,  τα  τελευταία  χρόνια  ειδικά,

βρίσκεται  στο  επίκεντρο  και  κατευθυντήριων  θεσμικών  αποφάσεων

της  Ευρωπαϊκής  Ένωσης,  όπως  είναι  η  Λευκή  Βίβλος  για  την

πολυεπίπεδη  διακυβέρνηση  και  παράλληλα  συμμετέχει  στην

Επιτροπή  Περιφερειών,  δηλαδή  συμμετέχει  στο  ευρωπαϊκό

γίγνεσθαι. 

Ο ρόλος της συνεπώς αναμετράται  σε ένα γενικότερο πλαίσιο,

στο  πλαίσιο  θεσμικών  αξόνων  που  οριοθετούν  το  ευρωπαϊκό

κεκτημένο  της  Αυτοδιοίκησης.  Και  σε  κάθε  περίπτωση  την

καθιστούν θεμέλιο του δημοκρατικού πολιτεύματος. 

Τι  λέει  το  σύνταγμα;  Το σύνταγμα ορίζει  στο  άρθρο 102,  ότι  η

διοίκηση  των  τοπικών  υποθέσεων  ανήκει  στους  Οργανισμούς

Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  Α΄  και  Β΄  Βαθμού  και  ότι  υπέρ  των
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Οργανισμών  αυτών,  είτε  του  Α΄  είτε  του  Β΄  Βαθμού  αντίστοιχα,

συντρέχει  το  τεκμήριο  της  αρμοδιότητας.  Όταν  μία  υπόθεση  λοιπόν

θεωρείται  ότι  είναι  τοπική,  είτε  Α΄  είτε  Β΄  Βαθμού,  πρέπει  να ανήκει

στην  Αυτοδιοίκηση.  Και  ότι  οι  Οργανισμοί  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης

έχουν  διοικητική  και  οικονομική  αυτοτέλεια.  Και  οι  Αρχές  τους

εκλέγονται με καθολική και μυστική ψηφοφορία.

Δεν  είναι  τυχαίο  ότι  αυτά  τα  δύο  εδάφια  μπαίνουν  μαζί.  Η

διοικητική  αυτοτέλεια  εδώ  δεν  έχει  την  έννοια  που  έχει  για  όλα  τα

νομικά  πρόσωπα,  δηλαδή  ότι  οι  πράξεις  είναι  άμεσα  εκτελεστές,

αλλά  έχει  το  περιεχόμενο,  όπως  θα  δούμε  παρακάτω,  της

διοικητικής  και  πολιτικής  αυτοτέλειας.  Δηλαδή  ελέγχει  μέσα  την

έννοια  της  πολιτικής  αυτοτέλειας,  που  σημαίνει  ότι  με  την  εκλογή,

ταυτόχρονα έχετε  την εντολή να θέσετε  μια  πολιτική στοχοθεσία και

να  εφαρμόσετε  το  πρόγραμμα  αυτό,  άρα  να  έχετε  ένα  περιθώριο

λήψης  αποφάσεων  και  όχι  απλώς  να  εκδίδετε  διοικητικές

αποφάσεις. 

Συνδέεται  άμεσα  με  το  άρθρο  3,  όπως  θα  δούμε  παρακάτω,

του  Ευρωπαϊκού  Χάρτη  Τοπικής  Αυτονομίας.  Και  είναι  πολύ

σημαντικό  αυτό.  Αντιπαρέρχομαι  τις  υπόλοιπες  διατάξεις  του

συντάγματος,  για  να  πάμε  στον  Ευρωπαϊκό  Χάρτη  Τοπικής

Αυτονομίας.  Ο Ευρωπαϊκός Χάρτης Τοπικής Αυτονομίας,  όπως ίσως

γνωρίζετε όλοι,  είναι  ένα κείμενο του Συμβουλίου της Ευρώπης που

εκδόθηκε  το  1985,  απευθύνεται  στα  κράτη  –  μέλη  του  Συμβουλίου

της Ευρώπης και  βάζει  τους βασικούς άξονες για την οργάνωση της

Αυτοδιοίκησης στα κράτη αυτά. 

Στην Ελλάδα κυρώθηκε  με  τον  1850/89 και  με  βάση το  άρθρο

28  παράγραφος  1  του  συντάγματος,  έχει  αυξημένη  τυπική  ισχύ  σε

σχέση  με  την  κοινή  νομοθεσία  που  διέπει  την  Αυτοδιοίκηση.

Δηλαδή,  αν θέλουμε να ιεραρχήσουμε τους κανόνες του δικαίου της

Αυτοδιοίκησης,  είναι  το  σύνταγμα,  Ευρωπαϊκός  Χάρτης  Τοπικής

Αυτονομίας και μετά είναι η νομοθεσία, όπως είναι ο Καλλικράτης, ο

Καποδίστριας, ο δημοτικός κώδικας.
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Ο  Ευρωπαϊκός  Χάρτης  έχει  μερικούς  βασικούς  άξονες  στο

προοίμιό  του,  όπου όλοι  συνοψίζονται  στο  ότι  για  το  Συμβούλιο  της

Ευρώπης, άρα η κατεύθυνση που δίνεται στα κράτη – μέλη, είναι ότι

οι  θεσμοί  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  είναι  πάρα  πολύ  σημαντικοί

για  τη  συγκρότηση  και  λειτουργία  του  δημοκρατικού  πολιτεύματος.

Να  το  πούμε  αντίστροφα,  δεν  μπορεί  να  υπάρχει  πραγματικό

δημοκρατικό  πολίτευμα,  αν  δεν  κατοχυρώνεται  έτσι  όπως  ορίζει  ο

χάρτης, η Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Και  βέβαια  οι  διατάξεις  του  είναι  γενικόλογες  διότι

απευθύνεται  σε  κράτη  –  μέλη  με  διαφορετικό  επίπεδο  πολιτειακής

συγκρότησης,  αλλά  έχει  όμως  σημαντικές  διατάξεις  οι  οποίες  μας

βοηθάνε  να  ερμηνεύσουμε  ή  να  διεκδικήσουμε  προς  την

κατεύθυνση αυτή θεσμικές αλλαγές στις εθνικές έννομες τάξεις. 

Βάζει  ένα  πολύ  σημαντικό,  το  δικαίωμα  συμμετοχής  των

πολιτών,  το  οποίο  είναι  και  ευρύτερο  από  την  Αυτοδιοίκηση.  Το

δικαίωμα συμμετοχής των πολιτών αναγνωρίζεται  ότι  είναι  ένα πολύ

σημαντικό  δικαίωμα  το  οποίο  συναρτάται  άμεσα  με  τις  κοινές

δημοκρατικές  αρχές  των  κρατών  –  μελών.  Δηλαδή  πρέπει  τα  κράτη

– μέλη να ενισχύουν αυτό το δικαίωμα. Και ενισχύεται μέσα από την

Τοπική Αυτοδιοίκηση,  διότι  εκεί  είναι  πλησιέστερα στον πολίτη,  άρα

μπορεί να πάρει μία πιο πραγματική μορφή. 

Τώρα,  το  σημαντικότερο  από  όλα  και  το  καινοτόμο  που  μας

βοηθάει  πολύ  να  οριοθετήσουμε  και  να  ερμηνεύσουμε  και  τα  του

συντάγματος,  είναι  το  άρθρο  3,  όπου  εδώ  δίνεται  μία  εννοιολογική

προσέγγιση  της  έννοιας  τοπική  αυτονομία.  Βέβαια  τα  κράτη  –  μέλη

όταν  ενσωματώνουν  τον  Ευρωπαϊκό  Χάρτη  Τοπικής  Αυτονομίας,

πολλές  φορές  τον  προσαρμόζουν  στους  όρους  που  χρησιμοποιούν.

Παραδείγματος  χάρη  η  Κύπρος  τον  ονομάζει  Ευρωπαϊκό  Χάρτη

Τοπικής  Αυτοδιοίκησης.  Στην  Ελλάδα  όμως  ο  1850  διατήρησε  τον

όρο  τοπική  αυτονομία.  Και  για  πρώτη  φορά σε  κείμενο  με  αυτή  την

αυξημένη  τοπική  ισχύ,  οριοθετείται  η  έννοια  της  τοπικής

αυτονομίας. 
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Τι  είναι  η  τοπική  αυτονομία;  Είναι  το  δικαίωμα,  είναι  ένα

δικαίωμα  που  έχουν  οι  πολίτες  δια  μέσω των  Οργανισμών  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης,  αλλά  και  ταυτόχρονα  είναι  και  μια  πραγματική

ικανότητα.  Δεν  αρκεί  λοιπόν  να  τους  αναγνωρίζεται  το  δικαίωμα,

αλλά  πρέπει  να  έχουν  και  τη  δυνατότητα  την  πραγματική  να

ρυθμίζουν  και  να  διευθύνουν  ένα  μεγάλο  μέρος  των  δημοσίων

υποθέσεων.  Άρα  παραπέμπει  σε  ένα  πλαίσιο  ευρείας

αποκέντρωσης,  αρμοδιοτήτων  προς  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση.  Λέει

να  ρυθμίζουν,  άρα  να  έχουν  περιθώριο  προσαρμογής  και

κανονιστικής  αρμοδιότητας  ενδεχομένως,  αλλά  και  να  διευθύνουν.

Να  έχουν  ένα  περιθώριο  πολιτικής  ελευθερίας,  πολιτικής

πρωτοβουλίας για να διαχειρίζονται  τις  τοπικές υποθέσεις σύμφωνα

με  τον  προγραμματικό  λόγο  τον  οποίο  ενέκρινε  μέσα  από  την

εκλογική διαδικασία, πλειοψηφικά, το εκλογικό Σώμα. 

Το  δικαίωμα  αυτό  θα  πρέπει  να  ασκείται  από  Συνελεύσεις  ή

Συμβούλια, γιατί  σε διάφορα άλλα κράτη υπάρχουν άλλα συστήματα

με  ευρύτερες  συνελεύσεις  των  Δήμων,  άρα  με  συλλογικά

βουλευόμενα  Όργανα,  θα  λέγαμε,  τα  οποία  έχουν ενώπιόν τους  και

υπό  την  ευθύνη  τους  εκτελεστικά  Όργανα,  τα  οποία  εκτελεστικά

Όργανα θα πρέπει να λογοδοτούν σε αυτά. 

Ο  Ευρωπαϊκός  Χάρτης  Τοπικής  Αυτονομίας  ρυθμίζει  σχεδόν

όλα  τα  ζητήματα  που  αφορούν  την  Αυτοδιοίκηση,  τα  ζητήματα  της

μεταφοράς αρμοδιοτήτων, της μεταφοράς ταυτόχρονα αρμοδιοτήτων

και  πόρων,  της  εξασφάλισης  της  πραγματικής  ικανότητας,  άρα  και

της  λειτουργικής  ικανότητας,  συνεπώς  μεταφορά  πόρων,

αρμοδιοτήτων και λειτουργικής διευκόλυνσης, έτσι ώστε να μπορούν

να ασκούν αυτές τις αρμοδιότητες. Δεν αρκεί να τις έχουν επειδή τις

λέει ο νόμος, αλλά να μπορούν να τις ασκούν αποτελεσματικά. 

Επίσης,  ένα άλλο πεδίο το  οποίο θα πρέπει  να έχουμε υπόψη

μας,  είναι  η  έννοια  της  πολυεπίπεδης  διακυβέρνησης,  διότι  όλο

αυτό  το  οποίο  ανέφερα  προηγουμένως  υλοποιείται  μέσα  από  μία

πολιτειακή  δομή  πολυεπίπεδης  διακυβέρνησης,  όπου  έχουμε  το
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κεντρικό  κράτος,  το  επιτελικό  κράτος,  έχουμε  τις  Περιφέρειες  και

τους  Δήμους,  στους  οποίους  πρέπει  να  αποκεντρωθούν

αρμοδιότητες  σύμφωνα  με  αυτά  τα  οποία  ορίζει  το  σύνταγμα,  ο

Ευρωπαϊκός  Χάρτης  και  οι  κατευθύνσεις  της  Ευρωπαϊκής  Ένωσης.

Ως  πολυεπίπεδη  διακυβέρνηση ορίζεται  η  συντονισμένη  δράση  των

τοπικών  και  περιφερειακών  Αρχών,  των  κρατών  –  μελών  και  της

Ένωσης,  έτσι  ώστε  να  υλοποιούνται  οι  πολιτικές  της  Ευρωπαϊκής

Ένωσης εν προκειμένω. 

Βλέπουμε  λοιπόν  ότι  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  Α΄  ή  Β΄  Βαθμού

είναι  η  βάση  ενός  ιεραρχημένου  συστήματος  θεσμών  που  ξεκινάει

από  την  Ευρωπαϊκή  Ένωση  έως  τους  Δήμους.  Υπάρχει  μια

πυραμίδα  δηλαδή,  η  οποία  θα  πρέπει  στις  έννομες  τάξεις  να

οργανώνεται και να εφαρμόζεται στην πράξη.

Τώρα, για να μη μακρηγορώ περισσότερο.  Από όλα αυτά ποιο

είναι  το  συμπέρασμα  και  ποιος  είναι  ο  ρόλος  της  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης; Από την ανάλυση που προηγήθηκε είναι  ότι  ο ρόλος

της Τοπικής Αυτοδιοίκησης όπως καταστρώνεται  και  στην εσωτερική

μας  έννομη  τάξη,  αλλά  σε  ευρωπαϊκό  πλαίσιο,  συναρθρώνεται  σε

αυτό  που  πολλές  φορές  ακούμε  να  λέμε,  ευρωπαϊκό  κεκτημένο  της

Αυτοδιοίκησης. 

Άξονές  του  είναι  δύο.  Η  άσκηση  της  διοίκησης  μεγάλου

αριθμού  υποθέσεων,  άρα βαθιά  αποκέντρωση θα  πρέπει  να  γίνεται

προς  τα  κάτω,  και  η  διοίκηση,  η  διαχείριση,  θα  πρέπει  να  ασκείται

σε  καθεστώς  τοπικής  αυτονομίας,  δηλαδή  να  εξασφαλίζεται  η

ικανότητα  άσκησης  των  αρμοδιοτήτων  τις  οποίες  παίρνουν  οι

Οργανισμοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Επίσης  το  κεντρικό  κράτος  οφείλει  να  διασφαλίζει  την

οικονομική  αυτοτέλεια,  την  οικονομική  αυτάρκεια  των  Οργανισμών

Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  τόσο  με  την  εξασφάλιση  των  πόρων,  όσο

και με την ενίσχυση των αδυνάτων και  βεβαίως ακόμα και  μέσα από

τη φορολογική  αποκέντρωση.  Η μεταβίβαση αρμοδιοτήτων είναι  μια

συνεχής  επιταγή  η  οποία  υπάρχει  για  να  επιτευχθεί  όσο  γίνεται  η
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ευρεία  αποκέντρωση.  Θα  πρέπει  όμως  πάντοτε  να  συνοδεύεται  και

δεν  έχει  νόημα η  μεταβίβαση αρμοδιοτήτων,  αν  δεν  συνοδεύεται  με

πόρους και λειτουργικά μέσα. 

Συνεπώς, η  Τοπική Αυτοδιοίκηση,  ανακεφαλαιώνοντας,  είναι  η

βάση,  είναι  το  τελευταίο  επίπεδο,  είναι  η  βάση  της  πυραμίδας  του

συστήματος  της  πολυεπίπεδης  διακυβέρνησης.  Το  μεγαλύτερο

μέρος  των  εκτελεστικών  αρμοδιοτήτων  θα  πρέπει  να  ασκείται

πλησιέστερα στον πολίτη, άρα θα πρέπει να περάσει στους Δήμους.

Οι  Περιφέρειες  πρέπει  να  ασκούν  τις  αποκεντρωμένες  δημόσιες

πολιτικές  σε  ενδιάμεσο  επίπεδο  και  με  επίκεντρο  την  περιφερειακή

οικονομία  και  την  περιφερειακή  ανάπτυξη.  Και  το  κεντρικό  κράτος

να  έχει  τον  επιτελικό  ρόλο  να  διαμορφώνει  τις  δημόσιες  πολιτικές

βέβαια,  να  ασκεί  εποπτεία  και  να  συντονίζει  την  εφαρμογή  τους

στην  πράξη,  εφαρμόζοντας  την  αρχή  της  πλησιέστερης  προς  τους

πολίτες διοίκησης και της επικουρικότητας. 

Είναι  ουσιαστικά  σχέση  Ευρωπαϊκής  Ένωσης,  κράτους  και

Περιφερειών,  που  δεν  είναι  μία  καθαρά  ιεραρχική  σχέση,  είναι

περισσότερο  μία  σχέση  συνεργασίας  και  αλληλοϋποστήριξης,  με

βάση και την αρχή της επικουρικότητας. 

Τέλος,  αυτός  ο  ρόλος  που  περιγράφτηκε  είναι  εκείνος  ο

οποίος θα έπρεπε να ισχύει,  να είναι το είναι. Δεν ισχύει όμως, είναι

το  δέον,  είναι  εκεί  που  πρέπει  να  φθάσουμε.  Ο  ρόλος  δηλαδή  που

σας  περιέγραψα,  που  αναφέρει  το  σύνταγμα  και  ο  Ευρωπαϊκός

Χάρτης Τοπικής Αυτονομίας. 

Άρα  είναι  και  ένα  πλαίσιο,  είναι  μία  πυξίδα,  μια  γραμμή

διεκδίκησης  για  την  κατοχύρωση  του  ρόλου  της  Αυτοδιοίκησης  στο

πολιτικό  και  διοικητικό  σύστημα.  Είναι  ένας  συνεχής  αγώνας  των

αιρετών  που  γίνεται  και  δίνεται,  μέσα  στο  πλαίσιο  των  θεσμικών

διεκδικήσεων, των γενικών θεσμικών διεκδικήσεων της ΚΕΔΕ. 

Με  αυτές  τις  σκέψεις  λοιπόν,  σας  εύχομαι  καλή  θητεία  και

καλούς θεσμικούς αγώνες. Σας ευχαριστώ.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε τον κύριο Κατσούλη. 
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Και  θα  τον  διαδεχθεί  στο  βήμα  ο  κύριος  Σιδηρόπουλος  ο

Κίμωνας,  ο  Προϊστάμενος  Τμήματος  Οργάνωσης  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης Α΄ Βαθμού, του Υπουργείου Εσωτερικών.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Σας ευχαριστώ πολύ. 

Ευχαριστούμε πάρα πολύ για την πρόσκληση και την τιμή που

μας  κάνετε  ως  Υπηρεσία  και  ως  ομάδα  να  παρευρεθούμε  ενώπιόν

σας  και  να  εκτεθούμε.  Να  εκθέσουμε  τη  διοικητική  πλευρά  της

εφαρμογής των διατάξεων και να έχουμε μια γόνιμη συζήτηση για τα

θέματα που μας απασχολούν, της Αυτοδιοίκησης. 

Για  εμάς  το  ζήτημα  είναι  να  σας  δείξουμε  τον  τρόπο  με  τον

οποίο  η  Διοίκηση,  η  Υπηρεσία  μας,  βλέπει  τις  διατάξεις,  γιατί  είναι

Υπηρεσία η οποία εξέδωσε τις  εκλογικές εγκυκλίους,  τις  αποφάσεις

για  τις  εκλογές  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  και  είναι  η  ομάδα  η

οποία  βγάζει  τώρα  τις  εγκύκλιες  οδηγίες  για  την  εγκατάσταση  των

νέων  Δημοτικών  Αρχών.  Και  καθ'  όλη  τη  διάρκεια  της  θητείας  σας

έχουμε μια συνεργασία αναφορικά με τη λειτουργία των συλλογικών

και  μονομελών  Οργάνων  διοίκησης  των  Δήμων  και  για  τον  τρόπο

άσκησης των αρμοδιοτήτων της Αυτοδιοίκησης. 

Ο  προγραμματισμός  μας  είναι  μέσα  στις  επόμενες  μέρες  να

εκδοθούν εγκύκλιες  οδηγίες  για  τις  δημαιρεσίες,  για  την  εκλογή του

Προεδρείου  και  των  μελών  της  Δημοτικής  Επιτροπής,  οι  εγκύκλιες

οδηγίες  για  τους  Αντιδημάρχους,  όπου θα υπάρχουν και  πίνακες  με

τον  αριθμό  που  ο  κάθε  Δήμαρχος,  όλων  των  Δήμων  της  χώρας,

δικαιούται  να  ορίσει  Αντιδημάρχους,  για  τις  αλλαγές  που  γίνονται

στο σύστημα διοίκησης των Δήμων σε σχέση με την κατάργηση των

Νομικών  Προσώπων  και  τη  μεταφορά  των  Νομικών  Προσώπων

Δημοσίου  Δικαίου  και  Κοινωφελών Επιχειρήσεων  στους  Δήμους  και

θα  προσπαθήσουμε  να  κάνουμε  μια  εγκύκλιο  οδηγία  αναφορικά  με

την  καταστατική  θέση  των  αιρετών  και  των  Δημοτικών  Συμβούλων,

με όλες τις υποχρεώσεις και τα δικαιώματα που έχουν. 

Η δική μας  η οπτική έχει  ως εξής.  Υπάρχει  μια  αυτοδιοικητική

ύλη,  ας  την  ονομάσουμε,  η  οποία  πρέπει  να  διοικηθεί.  Αυτή  η
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αυτοδιοικητική  ύλη  απονέμεται  σε  μορφή  αρμοδιοτήτων  σε  Νομικά

Πρόσωπα  Δημοσίου  Δικαίου  που  είναι  οι  Δήμοι.  Και  έρχεται  το

κράτος  και  απονέμει  και  επιπρόσθετες  αρμοδιότητες  ή

αναδιοργανώνει  τους  θεσμούς  της  Αυτοδιοίκησης.  Π.χ.  η

σημαντικότερη  αλλαγή  της  περιόδου  αυτής,  που  είναι  η  κατάργηση

των  Νομικών  Προσώπων  Δημοσίου  Δικαίου  των  Δήμων  και  των

Κοινωφελών  Επιχειρήσεων  και  η  μεταφορά  των  αρμοδιοτήτων  τους

στους Δήμους. 

Όταν  υπάρχει  αυτή  η  αυτοδιοικητική  ύλη,  οργανωμένη  σε

Νομικά  Πρόσωπα  Δημοσίου  Δικαίου  από  τους  εκάστοτε  Δήμους,

πώς  διοικείται;  Υπάρχουν  Όργανα  διοίκησης  στους  Δήμους  που

είναι  ο  Δήμαρχος  και  οι  οριζόμενοι  από  αυτόν  Αντιδήμαρχοι,  που

είναι  τα μονομελή εκτελεστικά Όργανα των Δήμων, με την έννοια ότι

είναι  τα  Όργανα  που  ασκούν  αρμοδιότητες.  Δηλαδή  είναι  τα  μόνα

Όργανα  που  είναι  αρμόδιοι  να  αποφασίσουν  για  την  άσκηση  των

αρμοδιοτήτων που τους απονέμονται ρητώς, στο Δήμαρχο. 

Τα  άλλα  Όργανα,  π.χ.  ένας  δημοτικός  υπάλληλος,  υπογράφει

διοικητικές  πράξεις κατ'  εντολή του Δημάρχου. Με εντολή Δημάρχου

υπογράφει  τις  διοικητικές  πράξεις,  γιατί  δεν  είναι  αυτόφωτο

Διοικητικό  Όργανο  όπως  είναι  ο  Δήμαρχος,  με  αρμοδιότητες

απονεμημένες σε αυτόν. Είναι Όργανο, η Διοίκηση, που έρχεται κατ'

εντολή της Προϊσταμένης Αρχής να εκτελέσει τις αρμοδιότητές της.

Είναι  το  Δημοτικό  Συμβούλιο,  η  Δημοτική  Επιτροπή,  σε  αυτή

τη δημοτική περίοδο, όπου έχουν συγχωνευτεί αρμοδιότητες – θα τα

δούμε  λίγο  και  πιο  κάτω  στην  παρουσίαση  –  της  Οικονομικής

Επιτροπής,  της  Επιτροπής  Ποιότητας  Ζωής  και  της  Εκτελεστικής

Επιτροπής  και  είναι  οι  Δημοτικές  Κοινότητες  οι  οποίες  είναι

εσωτερικά  Όργανα  ενδοδημοτικής  αποκέντρωσης.  Δεν  είναι  ένας

ακόμα Βαθμός Τοπικής Αυτοδιοίκησης, είναι ένας Βαθμός εσωτερικά

του Νομικού Προσώπου Δημοσίου Δικαίου του Δήμου τάδε, ο οποίος

υποβοηθάται  σε  αρμοδιότητες  που είναι  εγγύτερες  προς  τον  πολίτη

να εκτελεστούν από δικά του εσωτερικά Όργανα αποκεντρωμένα. 

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

44



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

Έχουμε  την  εισαγωγή  νέων  θεσμών  σε  αυτή  την

αυτοδιοικητική  περίοδο.  Που  είναι  η  ειδική  συνεδρίαση  λογοδοσίας

και  ο  νέος  ρόλος  των  δημοτικών  παρατάξεων.  Δηλαδή  από  τις

δημοτικές  παρατάξεις  και  τη  νομοθεσία  που  ίσχυε  στην

αυτοδιοικητική περίοδο που διανύουμε τώρα, ένα μεγάλο θέμα ήταν

η  δυνατότητα  συγχώνευσης,  συνένωσης  των  δημοτικών

παρατάξεων,  περνάμε  σε  μια  νέα  οπτική  δράσης  και  λειτουργίας

των  δημοτικών  παρατάξεων,  εντός  του  Δημοτικού  Συμβουλίου,

εφόσον έχουν  αλλάξει  και  οι  τρόποι  που  εκλογικά  έχουν αναδειχθεί

οι Δημοτικοί Σύμβουλοι. 

Όλα  αυτά  τα  θέματα  τα  αναλύουμε  σε  εγκύκλιες  οδηγίες,  που

εκδίδονται  αναλυτικές  για  κάθε  ένα  από  αυτά  και  σε  ημερίδες  που

θα  αναπτυχθούν  στο  πλαίσιο  του  Ινστιτούτου  Επιμόρφωσης  στο

Εθνικό Κέντρο Δημόσιας Διοίκησης. 

Επίσης,  η  ομάδα μας  έχει  έναν  ειδικό  ιστότοπο μέσα στο  site

του  Υπουργείου  Εσωτερικών,  υπάρχει  ένας  ιστότοπος  που  λέγεται:

Θεσμικά  θέματα  οργάνωσης  και  λειτουργίας  Δήμων,  όπου

αναρτώνται  όλες  οι  εγκύκλιες  οδηγίες  με  τη  νομοθεσία  που  ισχύει

κάθε  φορά.  Δηλαδή  ανανεώνονται  και  παρουσιάζεται  η  νομοθεσία

σε παράρτημα, κάθε εγκύκλιος την ξεχωριστή της νομοθεσία, ούτως

ώστε να μην έχετε αμφιβολία ή να μη γεννάται  κάποια αμφισβήτηση

για το ποιος νόμος ισχύει τώρα για το κάθε θέμα. 

Θα  ήθελα  να  σας  παρουσιάσω  κάποια  ζητήματα  που  θα

μπορούσατε  να  είχατε  υπόψη  σας  κατά  τις  πρώτες  μέρες  της

δημοτικής περιόδου.  Ο κύριος Μαΐστρος κάνει  μια  ξεχωριστή ομιλία

με  πάρα πολύ πιο  αναλυτικό  τρόπο και  με  πιο  ευρεία  αντίληψη των

πραγμάτων  για  τις  100  πρώτες  μέρες  της  Δημοτικής  Αρχής,  θα

ήθελα  να  επικεντρωθώ  μόνο  σε  θέματα  που  αφορούν  τη  δικιά  μας

Υπηρεσία.

Η  ορκωμοσία  των  αιρετών  πρέπει  να  γίνει  μέχρι  τις  31

Δεκεμβρίου.  Βάζουμε  το  όριο  από τις  12  Δεκεμβρίου,  με  την  έννοια

το  ότι  μέχρι  τις  11  μπορεί  κάποιος  αιρετός  να  αποποιηθεί  την
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εκλογή  του.  Επομένως,  για  να  είσαστε  σίγουροι  ότι  αυτοί  οι  αιρετοί

οι  οποίοι  επιθυμούν να ορκιστούν, θα έρθουν να ορκιστούν, το καλό

είναι να προσδιοριστεί η ορκωμοσία μεταξύ 12 και 31 Δεκεμβρίου. 

Από  τη  Δευτέρα  1 η Γενάρη  μπορούν  να  οριστούν  οι

Αντιδήμαρχοι.  Το  θέτουμε  ξεχωριστά,  για  να  δείξουμε  ότι  ο

Δήμαρχος  και  οι  Αντιδήμαρχοι  είναι  Όργανα  μονομελή,  ξεχωριστά

από  το  Δημοτικό  Συμβούλιο.  Δηλαδή  δεν  απαιτείται  να  εκλεγούν  τα

Προεδρεία  του  Δημοτικού  Συμβουλίου,  η  Δημοτικές  Επιτροπές,  τα

μέλη  τους,  ο  Δήμαρχος  μπορεί  να  ορίσει  από  την  πρώτη  μέρα τους

Αντιδημάρχους. 

Την  Τρίτη  2  Γενάρη  είναι  οι  προθεσμίες  που  αρχίζουν για  την

εκλογή  του  Προεδρείου  και  των  μελών  της  Δημοτικής  Επιτροπής,

μέχρι  31  Γενάρη  θα  γίνει  η  κατάταξη  του  προσωπικού  από  τα

καταργημένα  Νομικά  Πρόσωπα  από  το  Δήμαρχο,  έως  29  Φλεβάρη

θα  γίνει  η  πρώτη  προσπάθεια  για  την  εκλογή  Συμπαραστάτη  του

Δημότη.  Πρέπει  οπωσδήποτε  τα  Δημοτικά  Συμβούλια  να  βγάλουν

την προκήρυξη για την εκλογή του Συμπαραστάτη του Δημότη.  Άλλο

θέμα  είναι  η  μη  επιτυχής  εκλογή  του,  για  το  λόγο  το  ότι  είναι

υψηλή...  τα  μέλη  που  απαιτούνται,  η  πλειοψηφία  για  την  εκλογή.

Και  θα  γίνει  η  πρώτη  συνεδρίαση  της  ειδικής  λογοδοσίας  της

Δημοτικής Αρχής. Μέσα στους 2 πρώτους μήνες. 

Έως  31  Μαρτίου  θα  ληφθεί  απόφαση  του  Δημοτικού

Συμβουλίου για διατήρηση των Σχολικών Επιτροπών σε Δήμους που

έχουν  άνω  των  100  σχολικών  μονάδων,  δηλαδή  οι  Σχολικές

Επιτροπές  καταργούνται  από  1 η ς  Ιουνίου,  το  ζήτημα  είναι  ότι  μέχρι

31  Μαρτίου  το  Δημοτικό  Συμβούλιο,  σε  Δήμους  όμως  που  έχουν

πάνω  από  100  σχολικές  μονάδες,  μπορούν  να  ζητήσουν  από  την

Αποκεντρωμένη Διοίκηση τη διατήρησή τους. 

Λίγο  πιο  αναλυτικά,  να  δούμε  κάποια  πράγματα  για

συγκεκριμένα  Όργανα  Διοίκησης.  Τα  Όργανα  Διοίκησης  είναι  ο

Δήμαρχος,  το  Δημοτικό  Συμβούλιο,  η  Δημοτική  Επιτροπή  και  η

Δημοτική Κοινότητα, που τώρα το όριο είναι οι 200 κάτοικοι. Δηλαδή
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μέχρι  200  κατοίκους  έχουμε  τα  μονομελή  Όργανα  Διοίκησης,  τον

Πρόεδρο της Δημοτικής  Κοινότητας  και  από 200 κατοίκους και  άνω,

ανάλογα  με  τον  πληθυσμό  τους,  διακρίνονται  σε  3μελή,  5μελή,

11μελή  και  15μελή  Συμβούλια  Δημοτικών Κοινοτήτων,  που και  αυτά

έχουν...  ένα  μέλος  του  Συμβουλίου  είναι  και  ο  Πρόεδρος  του

Συμβουλίου της Δημοτικής Κοινότητας. 

Για το Δημοτικό Συμβούλιο. Το σημαντικό είναι  ότι  το Δημοτικό

Συμβούλιο  είναι  το  Όργανο  που  έχει  το  τεκμήριο  της  αρμοδιότητας.

Όταν  μια  νομοθεσία  απονέμει  μια  αρμοδιότητα  στο  Δήμο,  τότε  η

αρμοδιότητα  αυτή  αποτελεί  αντικείμενο  του  Δημοτικού  Συμβουλίου,

εκτός  εάν  ο  νομοθέτης  προσδιόρισε  άλλο  Όργανο  Διοίκησης  του

Δήμου  για  την  άσκηση  της  αρμοδιότητας.  Αν  δεν  έχει  προσδιορίσει

άλλο  Όργανο,  π.χ.  να  την  απονέμει  στη  Δημοτική  Επιτροπή  την

αρμοδιότητα,  τότε  η  αρμοδιότητα  θα  είναι  του  Δημοτικού

Συμβουλίου. 

Όμως  το  Δημοτικό  Συμβούλιο  για  ιδιαίτερα  σοβαρά  θέματα

μπορεί  να  πάρει  και  αρμοδιότητες  με  ειδική  πλειοψηφία,  που  έχει

απονεμηθεί  η  αρμοδιότητα στη Δημοτική Επιτροπή, να την πάρει  το

Δημοτικό  Συμβούλιο  και  να  λάβει  την  απόφαση,  για  θέματα  όμως

που θα τα αιτιολογήσει ως ιδιαιτέρως σοβαρά.

Και  συνεδριάζει  οπωσδήποτε μια  φορά δια  ζώσης το  μήνα και

μπορεί  να  συνεδριάσει  και  τις  υπόλοιπες  φορές  με  τηλεδιάσκεψη,

με  μεικτό  τρόπο,  με  τηλεδιάσκεψη  και  δια  ζώσης  μερικοί  Δημοτικοί

Σύμβουλοι,  ή  δια  περιφοράς.  Κατ'  εξαίρεση  οι  νησιωτικοί  Δήμοι  και

οι  ορεινοί  Δήμοι  μπορούν  να  συνεδριάζουν  το  μήνα  στο  Δημοτικό

Συμβούλιο και χωρίς την υποχρέωση να είναι η μια συνεδρίασή τους

δια  ζώσης.  Μπορεί  να  συνεδριάζουν  δηλαδή  με  τηλεδιάσκεψη  οι

ορεινοί και οι νησιωτικοί Δήμοι. 

Η εκλογή του Προεδρείου έχει  ως εξής.  Η θητεία  του είναι  2,5

έτη  γιατί  η  δημοτική  περίοδος  είναι  5ετής.  Η εκλογή  θα  λάβει  χώρα

την Τρίτη 2 Γενάρη. Όμως, αν δεν εκδοθεί  η πρόσκληση, δηλαδή αν

ο  πρώτος  σε  σταυρούς  Δημοτικός  Σύμβουλος  της  πλειοψηφίας,  δεν
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εκδώσει  πρόσκληση  που  να  προσδιορίζει  την  ώρα,  τότε

αυτοδικαίως οι Δημοτικοί Σύμβουλοι συνέρχονται  την επόμενη μέρα,

την  Τετάρτη,  20.00  η  ώρα  το  βράδυ.  Την  πρόσκληση  δηλαδή  την

έχει  εκδώσει  ήδη  ο  νομοθέτης.  Οπωσδήποτε  δηλαδή  επιθυμεί  η

πρώτη  συνεδρίαση  να  γίνει  όσο  πιο  σύντομα  γίνεται  στην  έναρξη

της  δημοτικής  περιόδου.  Εάν  δεν  επιτευχθεί  η  εκλογή  ή  για

οποιοδήποτε  λόγο  δεν  σχηματιστεί  απαρτία,  τότε  θα  πάμε  στην

πρώτη Κυριακή που είναι 7 Γενάρη.

Το  Προεδρείο,  τα  μέλη  του,  προέρχονται  από  τις  εξής

παρατάξεις.  Ο  Πρόεδρος  από  την  παράταξη  του  Δημάρχου,  ο

Αντιπρόεδρος  από  τη  δεύτερη  σε  δύναμη  παράταξη  του  Δημοτικού

Συμβουλίου  και  ο  Γραμματέας  από  την  τρίτη  σε  δύναμη  παράταξη

του  Δημοτικού  Συμβουλίου.  Υποδεικνύεται  εγγράφως  από  τον

επικεφαλής  της  παράταξης,  θα  δώσει  δηλαδή  το  όνομα  του

υποψηφίου  στον  Προεδρεύοντα  της  συνεδρίασης  και  η  ψηφοφορία

είναι φανερή. 

Θα  εκλεγούν  αυτοί  που  θα  υποδειχθούν  από  τον  επικεφαλής

της  παράταξης,  εφόσον  συγκεντρώσουν  την  απόλυτη  πλειοψηφία

του  συνόλου  των  μελών.  Εάν  αυτή  η  πλειοψηφία  δεν  συγκεντρωθεί

την πρώτη φορά, θα υπάρξει δεύτερη ψηφοφορία. Αν συγκεντρωθεί,

τότε  πάμε  στο  1/4  του  συνολικού  αριθμού  των  μελών  για  να

εκλεγούν τα μέλη του Προεδρείου. 

Αν δεν γίνει  όμως δυνατή η εκλογή ή επειδή δεν σχηματίστηκε

απαρτία,  θα  πάμε  στις  7  Γενάρη.  Αν  και  στη  δεύτερη  συνεδρίαση

που  θα  συνεχίσουμε  να  έχουμε  αυτές  τις  δύο  εκλογές  που  είπαμε,

και  πάλι  δεν  επιτευχθεί  η  εκλογή,  τότε  θα  πάμε  σε  κατά  πλάσμα

δικαίου  εκλογή  του  Προεδρείου.  Δηλαδή  7  Γενάρη  οπωσδήποτε  θα

υπάρξει  Προεδρείο  του  Δημοτικού  Συμβουλίου.  Γιατί  έχει  μείνει

πολύ  μεγάλο  χρονικό  διάστημα  που  τα  Δημοτικά  Συμβούλια  δεν

έχουν  λάβει  αποφάσεις  για  θέματα  του  Δήμου  τους,  οπότε  ο

νομοθέτης  θέλει  αμέσως  μέχρι  τις  7  Γενάρη  να  έχουν  συγκροτηθεί

τα Συμβούλια και να λαμβάνουν αποφάσεις. 
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Η κατά  πλάσμα δικαίου  εκλογή,  έχει  ως  εξής.  Είναι  ο  πρώτος

σε  σταυρούς  Δημοτικός  Σύμβουλος  της  πλειοψηφίας,  είναι  ο

Πρόεδρος,  ο  πρώτος  σε  σταυρούς  Δημοτικός  Σύμβουλος  της

μείζονος αντιπολίτευσης,  της δεύτερης  δηλαδή σε εκλογική  δύναμη,

συνδυασμού,  παράταξης,  είναι  ο  Αντιπρόεδρος  και  ο  πρώτος  σε

σταυρούς  Δημοτικός  Σύμβουλος  της  τρίτης  σε  δύναμη  εκλογικής

παράταξης είναι ο Γραμματέας.

Για τη Δημοτική Επιτροπή. Η Δημοτική Επιτροπή έχει  την εξής

δομή.  Αποτελείται  από  μέλη  της  πλειοψηφίας  και  από  μέλη  που

αντιστοιχούν  στο  σύνολο  των  παρατάξεων  της  μειοψηφίας,  εν

συνόλω.  Η  εικόνα  είναι  η  ίδια  με  την  προ  Κλεισθένη  διαδικασία

ανάδειξης  των  μελών  των  Επιτροπών.  Από  13  μέλη  μέχρι  19  μέλη

Δημοτικού  Συμβουλίου,  η  Δημοτική  Επιτροπή  έχει  2  μέλη  της

πλειοψηφίας  και  2  μέλη  της  μειοψηφίας  και  ένας  είναι  ο  Πρόεδρος,

που  είναι  ο  Δήμαρχος  ή  ο  Αντιδήμαρχος  που  υποδεικνύει  ο

Πρόεδρος. Από 25 μέχρι 29 μέλη είναι 7 μέλη η Δημοτική Επιτροπή,

2  μέλη  είναι  της  μειοψηφίας,  4  της  πλειοψηφίας  και  Πρόεδρος  ο

Δήμαρχος  ή  Αντιδήμαρχος.  Και  από  35  μέχρι  43  μέλη  Δημοτικού

Συμβουλίου, είναι 9μελής η Δημοτική Επιτροπή, 3 μέλη είναι από τη

μειοψηφία και 5 από την πλειοψηφία.

Πώς  γίνεται  η  εκλογή;  Η  εκλογή  εδώ  γίνεται  μυστικά,  άρα  με

ψηφοδέλτια.  Δεν  είναι  φανερή  όπως  στα  μέλη  του  Προεδρείου  που

γίνεται  με  ανάταση  της  χειρός.  Στα  ψηφοδέλτια,  να  πάρουμε  μια

Δημοτική  Επιτροπή  γιατί  ο  Πρόεδρος  θέλει  να  τα  έχουμε  και  λίγο

πιο  ζωντανά ως παραδείγματα,  να  πάρουμε μια  Δημοτική  Επιτροπή

που  έχει  2  μέλη  μειοψηφίας  και  2  μέλη  της  πλειοψηφίας.  Τότε  θα

κληθούν  τα  μέλη  της  πλειοψηφίας,  όσα  επιθυμούν,  να  θέσουν

υποψηφιότητα.  Οι  δύο  πρώτοι  σε  σταυρούς  θα  γίνουν  τακτικά  μέλη

της Δημοτικής Επιτροπής. Οι υπόλοιποι υποψήφιοι της πλειοψηφίας

θα γίνουν  αναπληρωματικά  μέλη  των  δύο  τακτικών  τους  μελών.  Θα

κληθούν  μετά  εν  συνόλω  οι  Δημοτικοί  Σύμβουλοι  της  μειοψηφίας.

Θα  θέσουν  υποψηφιότητα  όσοι  επιθυμούν.  Οι  δύο  πρώτοι  σε
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σταυρούς  θα  είναι  τα  τακτικά  μέλη  στις  Επιτροπές  που  έχουν  δύο

μέλη  από  τη  μειοψηφία  και  οι  υπόλοιποι  υποψήφιοι,  ανεξαρτήτως

από ποια  παράταξη  προέρχονται,  θα  είναι  οι  αναπληρωματικοί  των

δύο τακτικών μελών. 

Δεν  επιτρέπεται  να  εκλεγεί  μέλος  της  Δημοτικής  Επιτροπής  ο

Πρόεδρος  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  και  εδώ  ένα  σημαντικό  θέμα,

μια  αντιστροφή της  οπτικής  που είδαμε  για  το  Δημοτικό  Συμβούλιο,

θα  το  δούμε  παρακάτω,  ότι  με  απόφαση  το  Δημοτικό  Συμβούλιο

μπορεί  να  ορίζει  και  ένα  Σύμβουλο  από  κάθε  παράταξη,  όπου  δεν

εκπροσωπείται  στη  Δημοτική  Επιτροπή,  να  καλείται  και  να

συμμετέχει  στη  Δημοτική  Επιτροπή  χωρίς  δικαίωμα  όμως  ψήφου.

Αυτή  είναι  μια  διάταξη  που  υπάρχει  και  στη  σημερινή  δημοτική

περίοδο, στην τρέχουσα, θα διατηρηθεί και στην επόμενη.

Η  Δημοτική  Επιτροπή  συνεδριάζει  μόνο  δια  ζώσης,

περιέρχονται  οι  αρμοδιότητες  από τα  τρία  Όργανα,  την  Εκτελεστική

Επιτροπή,  την  Οικονομική  Επιτροπή  και  την  Επιτροπή  Ποιότητας

Ζωής,  η  Επιτροπή  Διαβούλευσης  καταργείται,  δεν  είναι  ότι

μεταφέρονται  οι  αρμοδιότητές  της  σε  κάποια  Επιτροπή.  Και  η

Δημοτική  Επιτροπή  με  (...)  πλειοψηφία,  είναι  αυτή  η  αντίστροφη

οπτική  τώρα,  μπορεί  με  απόλυτη  πλειοψηφία  των  μελών  της  να

παραπέμψει  ένα  ζήτημα  στο  Δημοτικό  Συμβούλιο.  Δηλαδή  και  η

Δημοτική  Επιτροπή  να  παραπέμψει  στο  Δημοτικό  Συμβούλιο  ένα

θέμα να λάβει το Δημοτικό Συμβούλιο και όχι το Δημοτικό Συμβούλιο

μόνο να πάρει από τη Δημοτική Επιτροπή. 

Και  ο  τρόπος  λήψης  των  αποφάσεων  και  οι  πλειοψηφίες

ακολουθούν τον ίδιο τρόπο με τις  πλειοψηφίες  και  τον τρόπο λήψης

των αποφάσεων από το  Δημοτικό  Συμβούλιο.  Υπάρχουν αναλυτικές

εγκύκλιες  οδηγίες  που  επικαιροποιούνται  στον  ιστότοπο  του

Υπουργείου,  με  παραδείγματα  αναλυτικά,  με  αριθμητικά

παραδείγματα ανά Δημοτικά Συμβούλια, και είναι πολύ χρήσιμες.

Οι  Αντιδήμαρχοι.  Η  διαφορά  με  την  τρέχουσα  δημοτική

περίοδο είναι ότι οι  Αντιδήμαρχοι είναι μέλη μόνο τις παράταξης του
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Δημάρχου.  Δεν  μπορούν  να  οριστούν  Αντιδήμαρχοι  δηλαδή  από

άλλες  παρατάξεις  πλην  του  Δημάρχου.  Όταν  ανεξαρτητοποιείται  ή

διαγράφεται  ένας Δημοτικός Σύμβουλος,  δεν μπορεί  να οριστεί  ή  να

παραμείνει  Αντιδήμαρχος.  Η  θητεία  του  δεν  μπορεί  να  οριστεί

μικρότερη  από  1  έτος.  Δηλαδή  ο  Δήμαρχος  μπορεί  να  ορίσει

Αντιδήμαρχο για  13 μήνες,  για  2 χρόνια,  για 5 χρόνια,  όχι  όμως για

11 μήνες. Όμως μπορεί να ανακαλέσει τον ορισμό του οποτεδήποτε.

Χωρίς να απαιτεί ο νόμος την παράθεση ειδικής αιτιολογίας. 

Η  απόφαση  ορισμού  Αντιδημάρχων  δημοσιεύεται  στο

πρόγραμμα “Διαύγεια”,  δεν χρειάζεται  περαιτέρω δημοσίευση όπως

η  περίληψή της  σε  εφημερίδα  τοπική  ή  του  Νομού.  Σημειώνω μόνο

ότι  επειδή  πρόκειται  για  κανονιστική  απόφαση,  γιατί  μεταφέρει

αρμοδιότητες  που  όπως  είπαμε  είναι  σημαντικό  να  ξέρουμε  ποιο

Όργανο  τις  ασκεί,  δημοσιεύονται  και  στον  πίνακα  ανακοινώσεων

του Δήμου, στο Δημοτικό Κατάστημα.

Οι  έμμισθοι  Αντιδήμαρχοι.  Θα  δούμε  λίγο  για  τους

Αντιδημάρχους,  πιο  συγκεκριμένα,  για  τον  αριθμό  τον  οποίο

δικαιούται  ο  κάθε  Δήμος.  Υπάρχει  η  κατηγορία  των  έμμισθων

Αντιδημάρχων που εξάγεται  με βάση τον πληθυσμό που έχει  ο κάθε

Δήμος.  Δηλαδή  ο  Δήμος  μέχρι  5.000  μόνιμους  κατοίκους,  σύμφωνα

με  την  απογραφή,  δικαιούται  έως  3  Αντιδημάρχους.  Δηλαδή  ο

Δήμαρχος  μπορεί  να  ορίσει  έναν,  κανέναν,  μέχρι  3,  όχι  4.  Από

5.001  κατοίκους  μέχρι  20.000  κατοίκους  4  και  ο  ανώτατος  αριθμός

είναι  8,  ο  αριθμός  των  έμμισθων  Αντιδημάρχων,  βάσει  του

πληθυσμού του Δήμου. 

Στους  νησιωτικούς  Δήμους  που  έχουν  Δημοτικές  Νησιωτικές

Κοινότητες,  αυξάνεται  ο αριθμός των έμμισθων Αντιδημάρχων, όσες

είναι  και  οι  νησιωτικές  Κοινότητες.  Δηλαδή  στο  Δήμο  Νάξου  και

Μικρών  Κυκλάδων,  η  Παροναξία,  τα  Κουφονήσια,  η  Δονούσα,  η

Ηρακλειά,  έχουν  δικό  τους  Αντιδήμαρχο,  που  προσαυξάνεται  στον

Αντιδήμαρχο  που  δικαιούται  ο  Δήμος,  βάσει  του  πληθυσμού  που

είδαμε στην προηγούμενη διαφάνεια. 
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Και  τρίτη  κατηγορία  προσαύξησης  είναι  ο  Αντιδήμαρχος  που

έρχεται  από  την  κατάργηση  των  Νομικών  Προσώπων  Δημοσίου

Δικαίου  και  Κοινωφελών  Επιχειρήσεων,  εφόσον...  δεν

διατηρήθηκαν,  έχουν  καταργηθεί  και  εφόσον  έχουν  προϋπολογισμό

600.000 € και άνω, ως μέσο όρο των τελευταίων 5 ετών. 

Σε αυτό τον αριθμό,  μετά από αυτές τις  προσθέσεις,  εξάγουμε

τον αριθμό των άμισθων Αντιδημάρχων που δικαιούται  επιπρόσθετα

ο  Δήμος,  που  είναι  το  1/3  του  αριθμού  της  πρόσθεσης  των

Αντιδημάρχων που έχουμε πει μέχρι τώρα.

Θα  ήθελα  να  σημειώσω  πριν  προχωρήσουμε,  ότι  αναλυτικά

στην  εγκύκλιο  των  Αντιδημάρχων,  εκτός  από  παραδείγματα,  θα

έχουμε και  πίνακα για  κάθε Δήμο πόσους Αντιδημάρχους δικαιούται

και  σε  κάθε  στήλη  ο  αριθμός  του  Αντιδημάρχου  από  ποια  διάταξη

προβλέπεται  στο  Δήμο να το  δικαιούται.  Αν υπάρχει  δηλαδή κάποια

αμφιβολία,  θα  μπορέσουμε  να  είμαστε  σίγουροι  ότι  ο  αριθμός  είναι

ο δοσμένος αυτός ο οποίος υπάρχει στον πίνακα της Υπηρεσίας.

Να  πούμε  λίγο  για  την  ειδική  συνεδρίαση  λογοδοσίας.

Υποχρεωτικά  συγκαλείται  ανά  2  μήνες.  Δηλαδή  θα  συγκληθεί  τον

Φλεβάρη,  μέχρι  τον  Απρίλη.  Δεν  μπορεί  να  το  αφήσει  δηλαδή  ο

Πρόεδρος  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  και  να  μη  συγκαλέσει  την

ειδική  συνεδρίαση  λογοδοσίας.  Και  η  Δημοτική  Αρχή  κρίνεται  σε

αυτή  τη  συνεδρίαση  για  το  έργο  της.  Δεν  λαμβάνονται  αποφάσεις

δηλαδή  εκτελεστές  βάσει  αρμοδιοτήτων  που  έχει  το  Δημοτικό

Συμβούλιο.  Είναι  ένας  έλεγχος  της  Δημοτικής  Αρχής.  Συζητούνται

έως  10  θέματα  και  2  επιπλέον  που  θέτουν  οι  Πρόεδροι  από  τις

Δημοτικές  Κοινότητες  που  είδαμε.  Και  τα  μονομελή  και  οι  Πρόεδροι

των Συμβουλίων των Δημοτικών Κοινοτήτων.

Η  παράλειψη  σύγκλησης  από  τον  Πρόεδρο  του  Δημοτικού

Συμβουλίου,  αποτελεί  σοβαρή  παράβαση  καθήκοντος  που  κρίνεται

με  την  πειθαρχική  διαδικασία  του  άρθρου  233  ενώπιον  του

Πειθαρχικού  Συμβουλίου  μετά  από  παραπομπή  από  το  Γραμματέα

της  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης  και  μέσα  σε  αυτά  τα  10  θέματα
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υπάρχουν  και  3  θέματα  που  θα  βάλουν  και  οι  Σύμβουλοι  της

παράταξης  του  Δημάρχου.  Εν  συνόλω  δηλαδή.  Όλοι  οι  Δημοτικοί

Σύμβουλοι  έχουν  δικαίωμα  να  θέτουν  θέματα.  Αν  εξέλθει  αυτός  ο

αριθμός  των  θεμάτων  που  θα  υποβληθούν  για  συζήτηση,  τότε  θα

γίνει  κλήρωση  ούτως  ώστε  τα  θέματα  να  είναι  στον  αριθμό  που

προβλέπονται από τις διατάξεις. 

Δημοτικές  παρατάξεις.  Η  διάταξη  που  υπάρχει  τώρα  επιλύει

πολλά  προβλήματα  που  έχει  αντιμετωπίσει  η  διοίκηση  των  Δήμων

από  το  2006  που  προβλέφθηκαν  οι  δημοτικές  παρατάξεις,  μέχρι

τώρα.  Ένα  από αυτά  είναι  η  θέση  του  Δημάρχου,  γιατί  ο  Δήμαρχος

δεν  είναι  μέλος  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  ούτως  ώστε...  Γιατί  ο

νομοθέτης  έλεγε  ότι  τα  μέλη του Δημοτικού  Συμβουλίου ανήκουν σε

παρατάξεις  και  υπήρχε  ζήτημα αν ο  Δήμαρχος,  που δεν  είναι  μέλος

Δημοτικού  Συμβουλίου,  αν  ανήκε  σε  παράταξη.  Η  διάταξη  τώρα

ρητώς ορίζει  ότι ο Δήμαρχος είναι ο επικεφαλής της παράταξής του.

Εάν  κενωθεί  η  θέση  του  επικεφαλής  της  παράταξης,  γίνεται

εκλογή  μεταξύ  των  μελών  της  παράταξης  για  την  εκλογή  του  νέου

επικεφαλής τους. 

Δίνεται  η  δυνατότητα  της  ανεξαρτητοποίησης,  της  διαγραφής

μέλους  δημοτικής  παράταξης  με  τα  2/3.  Δεν  είναι  δυνατή  η

διαγραφή του  επικεφαλής.  Δεν  είναι  δυνατή  η  διαγραφή μέλους  της

Δημοτικής  Κοινότητας  ή  του  Προέδρου.  Άλλο  θέμα  είναι  η

ανεξαρτητοποίηση  με  ιδία  βούληση  και  άλλο  είναι  η  διαγραφή  από

παράταξη των μελών της Δημοτικής Κοινότητας. Και  η απόφαση της

διαγραφής είναι εκτελεστή διοικητική πράξη. 

Ο ανεξαρτητοποιηθείς ή διαγραφείς Δημοτικός Σύμβουλος, δεν

μπορεί  να  ενταχθεί  σε  άλλη  παράταξη,  δεν  μπορεί  να

εξακολουθήσει  να  είναι  μέλος  του  Προεδρείου  ή  της  Δημοτικής

Επιτροπής  και  δεν  μπορεί  να  εξακολουθήσει,  και  εδώ  είναι  μια

ακόμα πρόβλεψη νέα, να επιλύσει ένα μεγάλο ζήτημα, αναφορικά με

την  τύχη  των  Δημοτικών  Συμβούλων  που  εκπροσωπούσαν  τις

παρατάξεις  τους  σε  Διοικητικά  Συμβούλια  Νομικών  Προσώπων,  ως
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μέλη  παρατάξεων  συμμετείχαν  στα  Διοικητικά  Συμβούλια  και  όταν

ανεξαρτητοποιούνταν ή διαγράφονταν από την παράταξη,  συνέχιζαν

να  διατηρούν  τις  θέσεις  τους  στα  Νομικά  Πρόσωπα,  ενώ

εκπροσωπούνταν  από  τις  παρατάξεις.  Τώρα  ο  νομοθέτης  ρητώς

θεωρεί  ότι  με  το  που  θα  διαγραφούν  ή  θα  ανεξαρτητοποιηθούν,  θα

εκπέσουν  και  από  αυτή  την  εκπροσώπηση.  Δεν  μπορούν  να

δημιουργήσουν  οι  ανεξάρτητοι  δικιά  τους  παράταξη,  παράταξη

ανεξαρτήτων. 

Και  ένα  τελευταίο,  ότι  κατά  τη  διάρκεια  της  δημοτικής

περιόδου, π.χ. το Προεδρείο που όπως είπαμε ο Αντιπρόεδρος είναι

μέλος  από  τη  δεύτερη  σε  δύναμη  παράταξη,  δεν  μπορεί  να  γίνει

επανακαθορισμός  της  δύναμης  των  παρατάξεων  κατά  τη  διάρκεια

αυτών  των  2,5  ετών,  λόγω  των  διαγραφών  ή  των

ανεξαρτητοποιήσεων.  Δηλαδή  η  δεύτερη  σε  δύναμη  παράταξη  να

χάσει...  να  ανεξαρτητοποιηθούν  ή  να  διαγραφούν Σύμβουλοι  και  να

έρθει  μια  τρίτη,  τέταρτη  παράταξη  και  να  πει  ότι  εγώ  είμαι  τώρα

δεύτερη σε δύναμη. Δεν γίνεται επανακαθορισμός.

Για  πληρότητα  της  παρουσίασης  και  μια  οπτική  ευρύτερη  για

τη  διοίκηση  των  Δήμων,  για  την  τρέχουσα  δημοτική  περίοδο,  να

πούμε για την κατάργηση των Νομικών Προσώπων σημειακά κάποια

στοιχεία. 

Στις  31/12  καταργούνται  αυτοδίκαια  τα  Δημοτικά  Νομικά

Πρόσωπα  με  εξαίρεση  τα  Δημοτικά  Λιμενικά  Ταμεία  και  τους

Συνδέσμους,  και  οι  Δημοτικές  Κοινωφελείς  Επιχειρήσεις.  1/1  οι

αρμοδιότητες  μεταφέρονται  στους  Δήμους.  Δεν  υπάρχει  κενό

διοίκησης  δηλαδή.  Η  διοίκηση  έχει  συνέχεια.  Δεν  υπάρχει  θέμα  το

ότι αν εκδοθούν οι πράξεις...

Να πούμε τις ερωτήσεις στο τέλος; Καλύτερα.

Η  διοίκηση  έχει  συνέχεια.  Η  αρμοδιότητα,  ξέρουμε  κάθε  μέρα

ποιος είναι  αρμόδιος να ασκήσει  και  ποιο είναι  αρμόδιο Όργανο για

την  άσκηση  μιας  συγκεκριμένης  αρμοδιότητας.  Ο  νομοθέτης

αυτοδικαίως  τις  λύνει  και  αυτοδικαίως  έχει  μεταφέρει  τις
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αρμοδιότητες  στους  Δήμους.  Τα  θέματα  ότι  θα  βγει  μια  απόφαση

Δημάρχου  για  την  κατάταξη  ή  για  τις...  άσκησης  των  αρμοδιοτήτων

των Δήμων,  δεν  σημαίνει  ότι  και  από εκείνη  τη  στιγμή έκδοσης των

πράξεων  ασκούνται  οι  αρμοδιότητες.  Αρμοδιότητες  ασκούνται  από

τους  Δήμους,  είναι  αρμόδιοι  για  αυτές  τις  αρμοδιότητες  ήδη  από

1/1. 

Έως 29 Φλεβάρη εκδίδεται  η  διαπιστωτική  πράξη κατάργησης

από το Γραμματέα της Αποκεντρωμένης Διοίκησης. Ως 30 Ιουνίου οι

αρμοδιότητες  των  Σχολικών  Επιτροπών  ασκούνται  από  τον  οικείο

Δήμο, μετά...  θα ασκούνται από τον οικείο Δήμο. 31 Μαρτίου είναι  η

απόφαση  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  που  είπαμε  για  τη  διατήρηση

των  Σχολικών  Επιτροπών  σε  Δήμους  που  έχουν  πάνω  από  100

σχολικές μονάδες. 

Και  ένα  σημαντικό  θέμα,  για  την  οργάνωση  όλης  αυτής  της

ύλης  και  μετά  από  όλες  αυτές  τις  μεταβολές,  εντός  6  μηνών  θα

έρθει  το  Δημοτικό  Συμβούλιο  και  μπορεί  να  οργανώσει  τις

αρμοδιότητες που του ήρθαν από τα καταργημένα Νομικά Πρόσωπα

και  να  τα  εντάξει  μέσα  στον  ΟΕΥ  του  Δήμου,  λειτουργικά,

οργανωτικά,  με  έναν  τρόπο  ο  οποίος  είναι  πιο  εύκαιρος  από  το

συνηθισμένο  τρόπο  που  απαιτεί  το  άρθρο  10  του  Κώδικα

κατάστασης  δημοτικών  και  κοινοτικών  υπαλλήλων  για  την

τροποποίηση των ΟΕΥ. 

Ο νομοθέτης υποβοηθά λίγο τα Δημοτικά Συμβούλια μετά από

αυτή  τη  μεταφορά  των  αρμοδιοτήτων.  Το  Δημοτικό  Συμβούλιο

δύναται  να συγκροτεί  Επιτροπές για τη διαχείριση των θεμάτων των

Νομικών  Προσώπων  που  καταργήθηκαν,  στις  οποίες  Επιτροπές

συμμετέχουν και  μη αιρετά μέλη. Ειδικά οι  Σχολικές Επιτροπές είναι

υποχρεωτικό  να  συσταθούν  στους  Δήμους  όταν  θα  καταργηθούν.

Και  η  αύξηση  του  αριθμού  των  Αντιδημάρχων,  όπως  είπαμε,  κατά

έναν,  για  κάθε  ένα  Νομικό  Πρόσωπο.  Δηλαδή  ένας  Δήμος  αν  έχει

δύο  Νομικά  Πρόσωπα  που  ο  προϋπολογισμός  των  τελευταίων  5

ετών  είναι  άνω  των  600.000,  θα  έχει  δύο  Αντιδημάρχους
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επιπρόσθετα, ένας για κάθε ένα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε τον κύριο Σιδηρόπουλο.

Και  όποιος  θέλει  να  κάνει  ερωτήσεις.. .  Ωραία,  το  μικρόφωνο,

παρακαλώ.  Το  όνομα  και  την  ιδιότητα,  για  να  καταγράφονται  στα

πρακτικά απλώς θα ήθελα.

Ι.  ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΑΚΗΣ:   Τριανταφυλλάκης  Γιάννης,  Δήμαρχος

Ξηρομέρου. 

Ευχαριστούμε για την παρουσίαση. Δύο ερωτήσεις.

Η  πρώτη  ερώτηση  αφορά  το  Προεδρείο.  Σε  περίπτωση  που

κάποιος  από  την  αντιπολίτευση  δεν  αποδεχθεί  τη  θέση  του

Γραμματέα ή του Αντιπροέδρου, τι γίνεται; Βάζει η πλειοψηφούσα...

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ο Δήμαρχος. Ναι, ναι.

Ι.  ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΑΚΗΣ:   Βάζει  η  πλειοψηφούσα  παράταξη.  Ωραία,

ευχαριστώ.

Και  η  δεύτερη  ερώτηση  είναι,  ένα  παράδειγμα  συγκεκριμένο.

Τέσσερις  Αντιδήμαρχοι  έμμισθοι  παραδείγματος  χάρη,  δύο  από  τα

Νομικά Πρόσωπα, έξι.  Οι άμισθοι είναι το 1/3 των έξι,  άρα είναι  συν

δύο;

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ακριβώς.

Ι.  ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΑΚΗΣ:   Υπήρχε  μια  διάταξη,  σε  Δήμους  που  είναι

σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης να βάζουν άλλους δύο. Καταργείται

αυτή η διάταξη; 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Οποιαδήποτε  άλλη  διάταξη  που  προέβλεπε

Αντιδημάρχους, καταργείται.

Ι.  ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΑΚΗΣ:   Ωραία. Ευχαριστώ.

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Κυριαζής, Δημοτικός Σύμβουλος Πύργου.

Θέλω  να  ρωτήσω  το  εξής.  Στην  ψηφοφορία  για  την  εκλογή

μελών  Δημοτικής  Επιτροπής  της  αντιπολίτευσης.  Είπατε,

παράδειγμα,  εκλέγονται  δύο.  Από  την  αντιπολίτευση.  Ψηφίζουν  οι

Δημοτικοί Σύμβουλοι όλης της αντιπολίτευσης;

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ναι.
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ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Όλων των παρατάξεων της αντιπολίτευσης;

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Το  εκλεκτορικό  Σώμα  και  οι  υποψήφιοι  είναι

μόνο τα μέλη των παρατάξεων της μειοψηφίας. 

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Της  μειοψηφίας.  Δηλαδή  η  πρώτη  σε  ψήφους,  σε

δύναμη  παράταξη  της  μειοψηφίας,  εκλέγει  όλους  τους  Δημοτικούς

Συμβούλους...

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Μπορεί.  (...).  Εξαρτάται  το  Δημοτικό

Συμβούλιο. 

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Ψηφίζουν και οι Δημοτικοί Σύμβουλοι της πλειοψηφίας;

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Όχι. 

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Όχι.  Άρα  η  πρώτη  σε  δύναμη  παράταξη  της

αντιπολίτευσης, εκλέγει όλους…

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Εξαρτάται  και  από  το  Δημοτικό  Συμβούλιο,

πώς είναι.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Όλη η μειοψηφία είναι εν συνόλω. 

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Εν συνόλω.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Η μειοψηφία.

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Ναι.

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Εξαρτάται  το  Δημοτικό  Συμβούλιο  πώς είναι  η

μειοψηφία του. Μπορεί να γίνει και αυτό που λέτε. 

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Αυτό γίνεται.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Εντάξει, γίνεται.

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Η  δεύτερη  σε  δύναμη  στο  Δήμο  παράταξη,  να  εκλέξει

αυτή. Άδικο δεν είναι;

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Εξαρτάται  τώρα  το…  Αυτό  τώρα  είναι  άλλο

θέμα. 

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Να σας  πω,  είπατε  για  λογοδοσία.  Υπήρχε  διάταξη  για

τη λογοδοσία. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Συνεχίζει, ναι.

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Ποτέ  δεν  έγινε  σχεδόν.  Στους  περισσότερους  Δήμους

δεν  έγινε  λογοδοσία.  Ούτε  πειθαρχική  ευθύνη  υπήρχε,  καμία
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παράβαση καθήκοντος για κανέναν. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Εκείνη ήταν λίγο διαφορετικής υφής.

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Τώρα θα υπάρχει…

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Εκεί ήταν…

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Θα υπάρχει κύρωση τώρα;

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Για τον Πρόεδρο, εάν δεν συγκαλέσει. 

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Προβλέπεται κάπου ή είναι…

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ναι, ρητώς στη διάταξη. Ρητώς στη διάταξη. 

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Θα τη δούμε.

Και για τον ΟΕΥ. Εντός 6 μηνών που είπατε.  Και το γράφει  και

η  εγκύκλιος.  Όμως,  μπορούν  να  γίνουν  και  άλλες  αλλαγές  με  αυτή

τη  διαδικασία  τη  συγκεκριμένη,  πέρα  από  αυτές  που  είπατε  περί

ενσωμάτωσης  των  αρμοδιοτήτων  των  Νομικών  Προσώπων  στο

Δήμο;

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Γραφειοκρατικά  μιλώντας,  είναι  άλλης

Υπηρεσίας. Προσωπικά…

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Μπορούν να γίνουν και άλλες τροποποιήσεις; 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Προσωπικά  θεωρώ  ότι  μπορούν  να  γίνουν,

αλλά όχι με αυτή τη διάταξη.

ΚΥΡΙΑΖΗΣ:   Όχι, με αυτή τη διάταξη.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Αυτή η διάταξη είναι  ρητώς μόνο για  αυτές  τις

αρμοδιότητες, προσωπικά μιλώντας. 

Α. ΚΑΣΟΛΑΣ:   Καλησπέρα και από εμένα. Θανάσης Κασόλας από το

Δήμο Ακτίου – Βόνιτσας. 

Αυτό  που  θέλω  να  ρωτήσω  είναι  το  εξής.  Είπατε

προηγουμένως ότι είναι τέσσερις Αντιδήμαρχοι οι έμμισθοι, δύο από

τα  καταργηθέντα  Νομικά  Πρόσωπα  και  το  1/3  άμισθοι.  Ο  θεσμός

αυτός των αμίσθων,  δεν ξέρω αν υπάρχει  κάποια πρόθεση από την

κυβέρνηση  να  αλλάξει,  αλλά  κατά  την  άποψή  μου  είναι  μία  απάτη.

Γιατί,  δεν μπορεί κάποιος ο οποίος είναι εφοριακός ή είναι δημόσιος

υπάλληλος  σε  μια  Τεχνική  Υπηρεσία,  να  τον  ορίσουμε  εμείς  άμισθο

Αντιδήμαρχο και η Υπηρεσία λέει, εφόσον δεν είσαι εδώ, δεν μπορώ
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να  σε  πληρώσω.  Δηλαδή  δεν  τον  πληρώνει  ούτε  η  Υπηρεσία,  και

στο Δήμο είναι  άμισθος, πώς θα ζήσει αυτός ο άνθρωπος; Άραγε να

μην τους δώσει καθόλου τους άμισθους. 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Θα  σας  το  πω  διοικητικά,  γιατί  πολιτικά  δεν

μπορώ να κάνω…

Α.  ΚΑΣΟΛΑΣ:   Δεν  είναι  μόνο  θεωρητικό.  (…)  δημιουργεί

προβλήματα  στους  Δημάρχους.  Σου  λέει  ο  άλλος,  γιατί  δεν  με

βάζεις και εμένα;

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Αυτές  οι  ρυθμίσεις  προέρχονται  από  την

περίοδο των μνημονίων.  Είναι  του  2013 αυτές  οι  ρυθμίσεις.  Με  την

έννοια  του  ότι  η  απαίτηση  ήταν  η  μείωση  της  αντιμισθίας  των

αιρετών.  Στο  πλαίσιο  του  να  μη  μειωθούν  οι  αντιμισθίες  εκείνη  την

περίοδο,  δόθηκε  η  δυνατότητα  να  αυξηθούν  οι  Αντιδήμαρχοι  και

θεωρήθηκε  μετά  στα  μνημόνια  ότι  μειώθηκαν,  γιατί  μερικοί

Αντιδήμαρχοι  δεν  έπαιρναν  αντιμισθία.  Είναι  ένα  επιπρόσθετο

στοιχείο  εκείνων  των  περιόδων,  το  οποίο  έχει  παραμείνει  ως

άμισθοι  Αντιδήμαρχοι.  Καταλάβατε;  Αυξήθηκε  ο  αριθμός  των

Αντιδημάρχων, (…) παρουσιάζεται  ότι  δεν πληρώνονται  όλοι. Οπότε

μειώθηκαν οι  αντιμισθίες.  Αλλά έτσι  όπως είναι  τώρα,  αυτοί  που θα

μπουν Αντιδήμαρχοι άμισθοι, δεν θα είναι εργαζόμενοι. 

Α.  ΚΑΣΟΛΑΣ:   Θα  βάλει  συνταξιούχους.  Τώρα,  δεν  έχουμε  όλοι

συνταξιούχους. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Εγώ σας λέω πόσο μπορεί  να γίνει  διοικητικά.

Άλλο είναι το…

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Θανάση,  πάρε  το  μικρόφωνό  σου  να  ρωτήσεις

πάλι, γιατί έτσι δεν γίνεται, δεν ακούμε.

Α. ΚΑΣΟΛΑΣ:   Θα δουλεύουν στις Υπηρεσίες τους.

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Αυτοί  είναι  επιπρόσθετοι  όμως  Αντιδήμαρχοι.

Δηλαδή  ο  νομοθέτης  θεωρεί  ότι  για  τον  κάθε  Δήμο  υπάρχει  ο

αναγκαίος αριθμός Αντιδημάρχων. Αυτοί είναι επιπρόσθετοι.

Α.  ΚΑΣΟΛΑΣ:   Να  τους  κόψει  τελείως  τότε.  Δηλαδή,  ποιος  είναι  ο

λόγος;  Να έχουν γκρίνια οι  Δήμαρχοι,  γιατί  δεν με  έβαλες και  εμένα
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άμισθο; Αφού τους έχει,  κάπου – κάπου πρέπει  να πληρώνονται  και

αυτοί. Αν μπορεί να γίνει κάτι  σε αυτό. Γιατί είναι σημαντικό.

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ευχαριστούμε, Θανάση.

Άλλος;  Ο  Γρηγόρης  ο  Πελετίδης.  Μετά…  Πάμε  στην  Αχαΐα

τώρα εδώ. 

Γ.  ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ:   Αλεξόπουλος  Γρηγόρης,  Δήμαρχος  Δυτικής

Αχαΐας.

Τρεις ερωτήσεις γρήγορες. 

Σε  σχέση  με  τον  ορισμό  Αντιδημάρχων,  μετά  την  κατάργηση

των  Νομικών  Προσώπων,  ο  πίνακας  που  θα  μας  δώσετε  θα  είναι

από 1/1 οριστικός με το συν ένα ή δύο ή τρεις…

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ακριβώς.

Γ. ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ:   Ωραία.

Δύο.  Εάν έχουμε αποποίηση εκλογής υποψήφιου Δημάρχου,  ο

οποίος  εκλέχθηκε  Δημοτικός  Σύμβουλος,  πρέπει  η  παράταξη  να

εκλέξει  επικεφαλής  σε  συγκεκριμένο  χρονικό  περιθώριο  ή  έχει

δικαίωμα όποτε θέλει;

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Διοικητικά.  Εφόσον  δεν  υπάρχει  στη  διάταξη

χρόνος,  δεν  υπάρχει  θέμα.  Είναι  θέμα  όμως  της  παράταξης  για  να

λειτουργήσει και για να…

Γ. ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ:   Κατανοητό.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Είναι θέμα της παράταξης.

Γ. ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ:   Κατανοητό.

Και  το  τρίτο,  η  μη  εκλογή  ενός  από  τα  μέλη  του  Προεδρείου,

συμπαρασύρει όλη την εκλογή για τη δεύτερη Κυριακή; 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Το  Δημοτικό  Συμβούλιο  συγκροτείται  σε  Σώμα

και είναι διοικητικό Όργανο από την εκλογή και των τριών. Μέχρι να

εκλεγούν  και  οι  τρεις,  είναι  απλά  μέλη  που  παρευρίσκονται  στην

αίθουσα.  Συγκροτούνται  σε  Σώμα και  αποτελούν  διοικητικό  Όργανο

για  άσκηση  αρμοδιοτήτων,  όταν  είναι  και  τα  τρία  μέλη.  Οπότε  θα

εκλεγούν  τα  τρία  μέλη,  είτε  και  με  την  πλασματική  διαδικασία,

εκλογή, και μετά θα γίνει  η εκλογή της Δημοτικής Επιτροπής. 
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Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ο κύριος Πελετίδης.

Γ.  ΠΕΛΕΤΙΔΗΣ:   Η  εκλογή  Συμβούλων  και  Προεδρείου  σε  Νομικά

Πρόσωπα  που  δεν  έχουν  ενταχθεί  στο  Δήμο.  ΔΕΥΑ,  ΔΗΠΕΘΕ,

Βρεφοκομεία,  Καρναβάλι  ή  και  κάποια άλλα που υπάρχουν,  πώς θα

γίνει η διαδικασία; Θα προβλεφθεί εγκύκλιος ή έχει…

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Θα  ακολουθηθεί  εγκύκλιος,  δεν  ξέρω  αν

υπάρχει  τροποποίηση  στις  διατάξεις  που  υπήρχαν  μέχρι  τώρα  για

την  κυβερνησιμότητα.  Αλλά  θα  εκδοθούν  εγκύκλιες  οδηγίες  από

άλλες Υπηρεσίες, για κάθε μία εκλογική διαδικασία.

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ωραία, άλλος; Καστρινός Αλέξης. 

Α.  ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Πρώτα  από  όλα  να  συγχαρούμε  τον  κύριο

Σιδηρόπουλο,  είναι  από  τους  εξαιρετικότερους  υπαλλήλους  του

Υπουργείου Εσωτερικών. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Όχι, εντάξει.

Α.  ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Ό,τι  έχω  να  πω,  εγώ  είμαι  ωμός  και  ίσος.  Εδώ

πέρα, να ξέρεις,  όλοι μπορεί να κουβεντιάζουν, εγώ ό,τι  έχω να πω,

θα το πω στα ίσα. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Να είστε καλά.

Α. ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Πρώτα από όλα να πω ένα θέμα το οποίο αυτό μας

ενοχλεί  όλους  τους  αιρετούς  εμείς  που  είμαστε…  που  είμαι  για

τέταρτη  4ετία.  Αυτό  που  λέει  ότι  υπάρχουν  πειθαρχικές  ευθύνες.

Εδώ  ο  απερχόμενος  Δήμαρχος  ο  δικός  μου  που  δεν  είχε  κάνει  4

χρόνια  ισολογισμό,  απολογισμό,  ποιες  ευθύνες  υπάρχουν;

Παραμύθια,  για  πειθαρχικές  ευθύνες.  4  χρόνια  δεν  έχει  κάνει

ισολογισμό. 4 χρόνια. Ποιες είναι οι πειθαρχικές ευθύνες; 

Δεύτερο  πράγμα.  Εγώ  θέλω  να  ρωτήσω  το  απλό.  Ο

Προεδρεύοντας  που  θα  ξεκινήσει  να  κάνει  τη  διαδικασία  της

εκλογής  του  νέου  Προεδρείου,  όταν  εκλεγούν και  οι  τρεις  λοιπόν,  ο

Πρόεδρος,  ο  Αντιπρόεδρος  και  ο  Γραμματέας.  Επάνω  ανεβαίνει  το

Προεδρείο ή συνεχίζει ο Προεδρεύοντας και κάνει τη διαδικασία…

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Το Προεδρείο.

Α.  ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Συγγνώμη.  Για  την  εκλογή  των  μελών  της
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Δημοτικής…

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ο Πρόεδρος.

Α.  ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Οπότε  δηλαδή,  με  το  που  βγαίνουν  οι  τρεις,

αναλαμβάνει ρόλο ο Πρόεδρος.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ο Πρόεδρος.

Α. ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Στην ίδια συνεδρίαση, στην πρώτη.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ναι, ναι. 

Α.  ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Ωραία.  Μέχρι  δηλαδή  τον  Πρόεδρο,  τον

Αντιπρόεδρο και τον Γραμματέα, κάνει ο Προεδρεύοντας.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Μάλιστα. 

Α.  ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Παλιότερα  ίσχυε,  δεν  ξέρω,  εσείς  μου  λέτε  ναι  ή

όχι,  ότι  με  το  που  έβγαινε  ο  Πρόεδρος  ήταν  άμεσα  εφαρμόσιμο  και

έπαιρνε… ο Πρόεδρος έβγαζε τον Αντιπρόεδρο ή το Γραμματέα. 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Όχι.  Στην  ίδια  συνεδρίαση  συνέχιζε  ο

Προεδρεύων και εξέλεγε τα μέλη του Προεδρείου.

Α.  ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Ωραία.  Άρα,  για  να  το  λήξουμε.  Ο  Προεδρεύοντας

βγάζει  Πρόεδρο,  Αντιπρόεδρο  και  Γραμματέα,  μετά  ανεβαίνει  το

Προεδρείο επάνω και βγάζει τα μέλη της…

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ακριβώς. Της Δημοτικής.

Α. ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Ευχαριστώ πολύ.

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Μπορώ  να  σημειώσω  το  εξής;  Για  το  πρώτο

ερώτημα.  Όλες  οι  διατάξεις  έχουν  και  πειθαρχική  ευθύνη.  Έχει

δηλαδή  ένα  κανονιστικό  πλαίσιο  που  ορίζει  το  αρμόδιο  Όργανο,  το

πλαίσιο  μέσα  στο  οποίο  μπορεί  να  κινηθεί  νομίμως,  και  αυτό  που

επιδιώκει  ο  νομοθέτης  να  επιτευχθεί  με  την  έκδοση  της  διοικητικής

πράξης που πρέπει να εκδώσει.

Όταν  ρητώς  στη  διάταξη  υπάρχει  μνεία  της  πειθαρχικής

ευθύνης, είναι  ένα ιδιώνυμο με την έννοια ότι  δεν μπορεί  αυτός που

διώκει  πειθαρχικά,  ο  Γραμματέας  της  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης,

να πει  ότι,  για  εμένα δεν υπάρχει  πειθαρχικό παράπτωμα. Σε  αυτές

τις  περιπτώσεις  που  ο  νομοθέτης  ορίζει  ρητώς  την  πειθαρχική

ευθύνη  του  Οργάνου,  απευθύνεται  κυριότερα  προς  το  Γραμματέα
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της  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης  και  λέει  ότι  οπωσδήποτε  πρέπει  να

διώξεις  πειθαρχικά  τον  αιρετό.  Σε  όλες  τις  άλλες  περιπτώσεις  ο

Γραμματέας της Αποκεντρωμένης Διοίκησης θα κρίνει  και θα πει εάν

η παράβαση που υπάρχει,  θα οδηγήσει και  σε πειθαρχική δίωξη. Σε

συγκεκριμένες όμως, ο ίδιος ο νομοθέτης ορίζει  στον Γραμματέα ότι

πρέπει να ξεκινήσει την πειθαρχική διαδικασία. 

Δηλαδή όλα τα διοικητικά Όργανα και εμείς,  και όσα έχουν μια

θέση  που  η  αρμοδιότητα  τους  απονέμεται  με  έκδοση  μιας  πράξης,

είμαστε  πειθαρχικά  ελεγχόμενοι.  Όταν  όμως  ο  νομοθέτης  θέλει  μια

διοικητική  πράξη  ή  μια  ενέργεια  να  γίνει  οπωσδήποτε  και  θέλει  να

επιστήσει  την  προσοχή  στον  πειθαρχικώς  Προϊστάμενο,  τότε  ορίζει

ένα  ιδιώνυμο.  Λέει  ότι  σε  αυτή  την  περίπτωση,  δεν  υπάρχει

διακριτική  ευχέρεια.  Άπαξ  και  δεν  έγινε  η  συνεδρίαση,  οπωσδήποτε

θα υπάρξει πειθαρχική δίωξη.

 Αυτό  θέλω να  το  πω για  το  διοικητικό  κομμάτι,  για  να  πω το

εξής.  Σε  αυτή  την  πειθαρχική  δίωξη  πάλι  το  Πειθαρχικό  Συμβούλιο

επιλαμβάνεται.  Δεν  σημαίνει  ότι  θα  υπάρξει  ποινή.  Θα  πάει  στο

Πειθαρχικό Συμβούλιο που είναι κατά πλειοψηφία από δικαστές. 

Α.  ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Ναι,  κύριε  Σιδηρόπουλε,  εγώ  λέω  το  εξής.  Πολύ

απλά. Είμαστε υποχρεωμένοι να περνάμε ισολογισμό κάθε χρόνο…

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Γιατί δεν το κάνει  και εκεί;

Α.  ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Άλλο να ρωτήσω. Πάει  λοιπόν σε αυτούς που είναι

από  πάνω  από  εμάς,  δηλαδή  στο  Υπουργείο  το  δικό  σας,  και  πάει

και  ζητάει  προκαταβολή  ΚΑΠ.  Και  πάει  απλόχερα  εκεί  ο  Υπουργός,

ξέρω  εγώ,  είναι  κομματικός  του  φίλος,  τι  είναι,  όπως  ακριβώς  το

λέω, και του δίνει  προκαταβολή των ΚΑΠ. Δηλαδή δεν θα έπρεπε το

στοιχειώδες,  να  ζητήσει  αν  έχεις  περάσει  ισολογισμό;  Το

στοιχειώδες. Άρα κάτι μπάζει και το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Νομίζω ότι υπάρχει εισήγηση για αυτό, Κίμωνα. 

Α. ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Κάτι μπάζει και το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Υπάρχει εισήγηση μετά.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Μετά.
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Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Για αυτό το θέμα το οικονομικό.

Α.  ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Εγώ  το  τονίζω  ότι  κάτι  μπάζει  και  στο…  Εγώ  το

λέω, εσείς δεν λέτε τίποτα.

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ωραία. Άλλος συνάδελφος; Ναι.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Συγχαρητήρια για την εισήγηση, κύριε Σιδηρόπουλε.

Τα  μέλη  της  Δημοτικής  Επιτροπής  αυτοπροτάσσονται,  αν

κατάλαβα  καλά.  Δεν  προτείνονται  από  τον  επικεφαλής  των

παρατάξεων.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ναι.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Εάν  δεν  προταθούν  ισάριθμα  μέλη  με  τα  μέλη  που

δικαιούται η πλειοψηφία και η μειοψηφία, τι συμβαίνει;

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Στη  μειοψηφία  αν  δεν  προταθούν,  αυξάνονται

τα μέλη της πλειοψηφίας. Η πλειοψηφία θα έχει… Δηλαδή αν τα δύο

μέλη της μειοψηφίας δεν προταθούν, θα προστεθούν δύο μέλη στην

πλειοψηφία.  Αν  δεν  προταθεί  ένα  από  τα  δύο,  συν  ένα  η

πλειοψηφία.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Εάν  δεν  προταθούν  από  την  πλειοψηφία,  για  κάποιο

λόγο. Δεν προταθούν.

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Θα  το  συνδέσω  με  την  προηγούμενη

απάντηση.  Υπάρχουν  διοικητικά  Όργανα.  Οι  Δημοτικοί  Σύμβουλοι

έχουν  εκλεγεί  για  την  άσκηση  συγκεκριμένων  αρμοδιοτήτων.  Εάν

δεν συγκροτήσουν τα Όργανα που απαιτεί  η διοίκηση των Δήμων να

υπάρχουν  συγκροτημένα,  όλα  τα  μέλη  έχουν  ευθύνες  μετά,  για  τη

μη  άσκηση.  Δηλαδή  δεν  μπορούμε  να  έχουμε  Όργανα  ή  να  έρθει  ο

Δήμαρχος  και  να  πει,  εγώ  δεν  θέλω…  Θέλω  να  παραμείνω

Δήμαρχος,  αλλά δεν  θέλω να  ασκήσω τα  καθήκοντα  του  Δημάρχου.

Θέλω  να  είμαι  Δημοτικός  Σύμβουλος,  αλλά  δεν  θέλω  να  είμαι  στη

Δημοτική Επιτροπή. Έχουν συμβεί αυτά. 

Το κάθε Όργανο  έχει  συγκεκριμένες  ευθύνες  στη  διοίκηση του

Δήμου  και  για  αυτό  για  το  οποίο  εξελέγη.  Υπάρχει  πειθαρχική

ευθύνη σε αυτή την περίπτωση, μέχρι  να συγκροτηθούν τα Όργανα.

Θα είναι  η απάντηση που θα δώσουμε εμείς ως Υπηρεσία. Τώρα, το
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πολιτικά εάν…

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Πειθαρχική ευθύνη σε βάρος ποιων; 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Σε  όλων  των  μελών  που  δεν  έθεσαν

υποψηφιότητα,  που  έπρεπε  να  αναλάβουν  τη  διοίκηση.  Υπάρχουν

Όργανα. Εκλέχθηκαν για να διοικήσουν αυτή την τοπική υπόθεση.

Θ. ΜΠΑΡΗΣ:   Θόδωρος Μπαρής, Δήμαρχος Ερυμάνθου Αχαΐας. 

Δύο ερωτήματα, νομίζω απαντώνται απλά, αν δεν τα έχετε πει.

Το πρώτο είναι αν η Επιτροπή Διαβούλευσης παραμένει .

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Όχι.

Θ.  ΜΠΑΡΗΣ:   Όχι.  Απολογισμού;  Που  γίνεται  η  ετήσια  συνεδρίαση

απολογισμού;

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Είναι η συνεδρίαση της λογοδοσίας…

Θ. ΜΠΑΡΗΣ:   Της λογοδοσίας είναι κάθε…

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Αυτή διατηρείται.

Θ. ΜΠΑΡΗΣ:   Διατηρείται η ετήσια. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Η ετήσια. Του Δημάρχου.

Θ.  ΜΠΑΡΗΣ:   Και  ένα  τελευταίο.  Για  την  εκλογή  του  Προεδρείου.

Προεδρεύει στη δημοτική παράταξη της πλειοψηφίας ο…

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ο πρώτος σε σταυρούς.

Θ.  ΜΠΑΡΗΣ:   Στη  μειοψηφία,  είναι  μια  διαδικασία  που  την  κάνει  ο

πρώτος σε σταυρούς ή την κάνει η μειοψηφία μόνη της;

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Για τη Δημοτική Επιτροπή για τα μέλη;

Θ. ΜΠΑΡΗΣ:   Ποιον θα προτείνει για Αντιπρόεδρο;

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Τον  Αντιπρόεδρο,  θα  φέρει  ο  επικεφαλής  της

παράταξης το χαρτί και θα πει ότι υποψήφιος είναι ο τάδε.

Θ. ΜΠΑΡΗΣ:   Άρα είναι μια διαδικασία που την κάνει  η παράταξη.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ο επικεφαλής…

Θ. ΜΠΑΡΗΣ:   Η παράταξη.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ο επικεφαλής θα δώσει… το πώς θα την κάνει

ο επικεφαλής, πώς θα βγει αυτό το όνομα, είναι της παράταξης. 

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ο  Παναγιώτης  ο  Νταής  από  την  Ηγουμενίτσα,  ο

Δήμαρχος, αριστερά. 
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Π. ΝΤΑΗΣ:   Ευχαριστώ. 

Κίμωνα,  μια  ερώτηση.  Όταν  ο  πρώτος  σε  σταυρούς

προτίμησης  της  παράταξης  της  πλειοψηφίας  που  συγκαλεί

υποχρεωτικά  την  πρώτη  συνεδρίαση  για  την  εκλογή  Προέδρου,

προταθεί  από  τον  Δήμαρχο  ως  Πρόεδρος,  έχει  ασυμβίβαστο  ή

μπορεί να συνεχίσει κανονικά τη διαδικασία;

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Για να συνεχίσει τη συνεδρίαση;

Π. ΝΤΑΗΣ:   Ναι. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Εκείνη  τη  στιγμή μπορεί  να  ανέβει  ο  δεύτερος

σε σταυρούς, άμα θέλει να προταθεί. 

Ασυμβίβαστο,  ρητώς εκ  του  νόμου,  δεν  υπάρχει.  Υπάρχει  ένα

ζήτημα  τυπικότητας,  να  είναι  αγαθή  η  συνεδρίαση.  Και  επειδή  είναι

και  για  εκλογές,  να  μην  υπάρξει…  Που  δεν  υπάρχει,  γιατί  είναι

φανερή  η  ψηφοφορία.  Δεν  υπάρχει  κάτι  το  οποίο  θα  γίνει  σε

ψηφοδέλτια  π.χ.  και  κάποια  να  είναι  άκυρα  και  να  προσμετρηθούν.

Αλλά για το τυπικό, για να είναι όλα σωστά, να ανέβει ο δεύτερος σε

σταυρούς καλύτερα. 

Π. ΝΤΑΗΣ:   Η Δημοτική Επιτροπή Παιδείας, συνεχίζει  να υφίσταται  ή

καταργείται;

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Καταργείται  με  τις  Σχολικές  Επιτροπές.  Και

διατηρείται  αν διατηρηθούν οι Σχολικές.

Π. ΝΤΑΗΣ:   Ναι. 

Και δύο παρατηρήσεις. 

Ένα,  νομίζω  ότι  πρέπει  να  ξαναδείτε  την  αναλογική

εκπροσώπηση  των  παρατάξεων  της  μειοψηφίας  στη  Δημοτική

Επιτροπή,  διότι  υπάρχουν  συνθέσεις  Δημοτικών  Συμβουλίων  με

απόλυτη σχεδόν...

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Κυριαρχία.

Π.  ΝΤΑΗΣ:   …αναλογία.  Αναλογία  συνδυασμών  της  αντιπολίτευσης

και  θα ήταν πολύ άσχημο ο συνδυασμός της μείζονος  πλειοψηφίας,

έστω  και  με  μία  έδρα  παραπάνω,  να  μπορεί  να  ορίζει  και  τα  δύο  ή

περισσότερα μέλη. 
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Και  ένα δεύτερο,  στις  αρμοδιότητες της Δημοτικής Επιτροπής,

ενώ  αναφέρεται  ρητά  ότι  ασκεί  καθήκοντα  αναθέτουσας  Αρχής  στο

προσυμβατικό  στάδιο,  με  τις  αρμοδιότητες  που  της  απονέμει  ο

νόμος,  στην  ουσία  είναι  αναθέτουσα  Αρχή  και  στο  μετασυμβατικό

στάδιο.  Πρέπει  όμως  να  διευκρινιστεί  αυτό,  για  να  μην  υπάρχει

πρόβλημα  ποιος  ακριβώς  λαμβάνει  αποφάσεις  για  τη  διαχείριση

συμβάσεων.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Έγινε, ναι. Ευχαριστώ πολύ. 

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Λοιπόν, δεν υπάρχει άλλη ερώτηση…

Α. ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Άλλη μία ερώτηση να κάνω. Άλλη μία.

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Αλέξη, τελευταία. 

Α.  ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Λέει  μέσα,  που  διαβάζαμε  μια  εγκύκλιο,  ότι  η

απόφαση είναι  εκτελεστή… Για το  Προεδρείο  μιλάω,  για  την  εκλογή

του  Προεδρείου.  Η  απόφαση  είναι  νόμιμη  μάλλον,  όταν  πάρει  το

οκέι  από  τον  Αποκεντρωμένο.  Το  ερώτημα  το  δικό  μου  είναι  το

απλό.  Πώς  λοιπόν,  αφού  δεν  έχει  πάρει  το  οκέι  από  τον

Αποκεντρωμένο,  την  ίδια  μέρα που βγαίνει  το  Προεδρείο,  ανεβαίνει

πάνω για να κάνει την εκλογή της Δημοτικής Επιτροπής;

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ωραία.  Να  σας  πω.  Η  Αυτοδιοίκηση  είναι  ένα

Νομικό  Πρόσωπο  Δημοσίου  Δικαίου,  αυτοδιοίκητο.  Το  κράτος

δηλαδή, ασκεί  εποπτεία.  Δεν ασκεί  ιεραρχικό έλεγχο,  γιατί  είναι  δυο

διακριτά Νομικά Πρόσωπα.  Το Νομικό Πρόσωπο του κράτους και  το

Νομικό Πρόσωπο της Αυτοδιοίκησης.

Η  συγκεκριμένη  συνεδρίαση  δεν  εξάγει  απόφαση,  είναι  ένα

πρακτικό  εκλογής,  το  οποίο  υπόκειται  σε  έλεγχο  νομιμότητας  από

την  Αποκεντρωμένη  Διοίκηση.  Νομιμότητας,  από  την

Αποκεντρωμένη  Διοίκηση.  Όμως  το  Όργανο  έχει  κάνει  τις  εκλογές

του.  Αυτός  που  έχει  εκλεγεί,  μπορεί  άμεσα  να  πάει  και  να  ασκήσει

τα  καθήκοντά  του.  Ή,  να  σας  το  φτάσω  σε  ένα  ακραίο  σημείο,  την

επόμενη  μέρα  να  πάρει  απόφαση το  Δημοτικό  Συμβούλιο.  Έχει  ένα

Προεδρείο,  που το  Νομικό  Πρόσωπο εξέλεξε  νόμιμα,  έχει  βγάλει  το

πρακτικό εκλογής και βγάζει απόφαση. 
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Στην εγκύκλιο λέμε το εξής. Ότι καλύτερα μη γίνει  αυτό από τα

Δημοτικά  Συμβούλια,  γιατί  αν  τυχόν  ακυρωθεί  το  πρακτικό  της

εκλογής, τότε όλες οι  ληφθείσες αποφάσεις θα πάσχουν ακυρότητας

και  θα ξανά γυρίσετε,  για  μία  εβδομάδα… Για αυτό και  ο  νομοθέτης

έχει  μία  εβδομάδα  καιρό.  Πάντα.  Και  επί  Νομαρχιών  ακόμα  που

ασκούσαν έλεγχο σκοπιμότητας, μια βδομάδα είχε καιρό. 

Τώρα…  Αλλά  αυτό,  επειδή  είναι  μικρές  λεπτομέρειες  που  θα

αναπτυχθούν  καλύτερα  στις  εγκύκλιες  οδηγίες,  έχει  καταργηθεί  και

η  δυνατότητα  προσφυγής.  Είναι  ακόμα  δηλαδή  πιο  άμεσο.  Μέχρι

τώρα  υπήρχε  η  δυνατότητα  προσφυγής  από  δημότη,  από  εκλογέα,

όχι  μόνο  από  Δημοτικό  Σύμβουλο,  κατά  του  πρακτικού  εκλογής,

ενώπιον  της  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης.  Τώρα  έχει  καταργηθεί

αυτό.  Οπότε  σε  5  μέρες,  και  με  τις  διαδικασίες  που  είναι  τόσο

σύντομες  και  τόσο  εύκολες,  θεωρώ,  δεν  έχει  τα  προβλήματα  άλλης

δημοτικής περιόδου, σε 5 μέρες θα έχουν εκδοθεί οι πράξεις. 

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ευχαριστούμε, Κίμωνα. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ο  κύριος  Σιδηρόπουλος,  πραγματικά,  ήταν

καταπληκτικός. 

Αλλά  ακολουθεί  άλλη  μία  καταπληκτική  εισήγηση,  από  την

κυρία  Βιβή  Γεωργακοπούλου,  που  αφορά  ουσιαστικά  την

καταστατική  θέση  των  αιρετών.  Είναι  πάρα  πολύ  σημαντική  και  η

δικιά σας.

Βιβή.

Β. ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Καλησπέρα και από εμένα. 

Ευχαριστούμε πολύ για την πρόσκληση.

Να  ευχηθώ  και  εγώ  με  τη  σειρά  μου  καλή  επιτυχία  στο  έργο

των αιρετών και συγχαρητήρια για την εκλογή σας.

Θα  μιλήσουμε  μαζί  για  θέματα  που  αφορούν  την  αντιμισθία,

τις  αποζημιώσεις των αιρετών της Πρωτοβάθμιας Αυτοδιοίκησης και

για το δικαίωμα ειδικής άδειας. 

Ξεκινώντας  από την  αντιμισθία,  να  πούμε  ότι  αυτή  για  πρώτη
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φορά  καθιερώθηκε  με  τη  μορφή  που  έχει  σήμερα  το  2010,  όταν

εφαρμόστηκε  το  πρόγραμμα  Καλλικράτης,  με  τη  λογική  του  να

παρέχει  ένα  εισόδημα  ικανό  για  τη  διαβίωση  του  αιρετού  και  της

οικογενείας του. Συναρτάται στενά με τη λήψη της ειδικής άδειας και

ήρθε  να  αντικαταστήσει  τα  έξοδα  παράστασης  που  έπαιρναν  μέχρι

τότε οι  αιρετοί  και  τα οποία έξοδα παράστασης είχαν την έννοια του

να  μπορεί  να  αντιμετωπίζει  ο  αιρετός  τις  δαπάνες,  τις  αυξημένες

δαπάνες που συνεπαγόταν η άσκηση του λειτουργήματός του. 

Αντιμισθία  δικαιούνται  οι  Δήμαρχοι,  οι  Αντιδήμαρχοι,  οι

Πρόεδροι  των  Δημοτικών  Συμβουλίων  και  οι  Συμπαραστάτες  του

Δημότη  και  της  Επιχείρησης,  που  αν  και  δεν  είναι  αιρετοί,

ακολουθούν  τους  Προέδρους  των  Δημοτικών  Συμβουλίων.  Η

αντιμισθία  καταβάλλεται  από  το  Δήμο,  δεν  έχει  χαρακτήρα

υποχρεωτικό,  με  την  έννοια  ότι  μπορεί  κάποιος  αιρετός  να  την

παραχωρήσει  για  κάποιο  κοινωνικό  σκοπό  ή  να  αρνηθεί  τη  λήψη

της. 

Μέχρι  το  2018  το  ύψος  της  αντιμισθίας  ήταν  σε  στενή…

εξαρτιόταν  από  το  ύψος  των  αποδοχών  Γενικού  Γραμματέα

Υπουργείου. Ωστόσο, από το 2018 και έπειτα εκδόθηκαν δύο Κοινές

Υπουργικές  Αποφάσεις,  που  καθορίζουν  συγκεκριμένο  ύψος

αντιμισθίας  για  τους  Δημάρχους,  ανάλογα  με  τον  πληθυσμό  των

Δήμων  και  ορίστηκε  ότι  η  αντιμισθία  την  οποία  λαμβάνουν  οι

Αντιδήμαρχοι  και  οι  Συμπαραστάτες  του  Δημότη,  είναι  ένα  ποσοστό

επί  της  αντιμισθίας  του  Δημάρχου.  Συγκεκριμένα  το  50%  για  τους

Αντιδημάρχους και το 21% για τους Συμπαραστάτες του Δημότη.

Με  βάση  αυτές  τις  Κοινές  Υπουργικές  Αποφάσεις,  έχουν

προκύψει  αυτά  τα  ποσά.  Τα  ποσά  αυτά  είναι  ακαθάριστα,  αφορούν

τις  ακαθάριστες  αποδοχές  και  στα  ποσά  αυτά  θα  πρέπει  να  ληφθεί

υπόψη  και  η  αναπροσαρμογή  των  70  €  που  δίνεται  από  1/1/2024

για όλους τους δημοσίους υπαλλήλους. 

Επίσης  να  πω,  σε  ό,τι  αφορά  τον  πληθυσμό  των  Δήμων,  ότι

λαμβάνεται  πια  από  1/1/2024  από  τη  νέα  αυτοδιοικητική  περίοδο,
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λαμβάνονται  υπόψη τα αποτελέσματα της απογραφής του 2021. Και

το  επισημαίνω  για  το  ενδεχόμενο  να  υπάρχουν  αλλαγές  στην

πληθυσμιακή κλίμακα κάποιων Δήμων. 

Η  καταβολή  της  αντιμισθίας  αρχίζει  άμεσα,  δηλαδή  για  τους

Δημάρχους  αμέσως  με  το  που  εγκαθίστανται  την  1/12024.  Για  τους

έμμισθους  Αντιδημάρχους  η  καταβολή  της  αντιμισθίας  αρχίζει  από

την  ημερομηνία  δημοσίευσης  της  απόφασης  του  Δημάρχου,  με  την

οποία  τους  ορίζει  και  τους  μεταβιβάζει  αρμοδιότητα.  Για  τους

Προέδρους  των  Δημοτικών  Συμβουλίων,  η  αντιμισθία  αρχίζει  να

καταβάλλεται  από  την  ημέρα  που  εκλέγονται  στο  αξίωμά  τους,  ενώ

για τους  Συμπαραστάτες  του  Δημότη και  της  Επιχείρησης,  από τότε

που δημοσιεύεται η απόφαση εκλογής τους.

Η αντιμισθία είναι  τα  ποσά που είδαμε στον πίνακα και  τίποτα

άλλο.  Δηλαδή  δεν  επιδέχεται  καμία  προσαύξηση.  Αυτό  σημαίνει  ότι

ένας  αιρετός  που  λαμβάνει  αντιμισθία,  δεν  θα  λάβει,  για

παράδειγμα,  το  οικογενειακό  επίδομα,  δεν  θα  λάβει  δώρα  για  τις

εορτές, για Χριστούγεννα, Πάσχα, καλοκαίρι. 

Υπάρχει  πάλι  η  πρόβλεψη  που  αφορούσε  κυρίως  τους

Δημάρχους,  Αντιδημάρχους,  που  είναι  ταυτόχρονα  και  Πρόεδροι

Νομικών  Προσώπων,  τώρα  πια  έχει  περιορισμένη  ισχύ,  την

αναφέρω  όμως.  Υπάρχει  η  πρόβλεψη  ότι  οι  αιρετοί  που  έχουν

περισσότερα  από  ένα  αξιώματα  στην  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,

δικαιούνται  να  λαμβάνουν  αποδοχές  μόνο  από  το  ένα  αξίωμα,  με

υπεύθυνη δήλωσή τους και στους δύο φορείς. 

Οι  αιρετοί  οι  οποίοι  είναι  υπάλληλοι,  έχουν  την  υπαλληλική

ιδιότητα  και  θα  δούμε  στη  συνέχεια  πώς νοείται  αυτή  η  υπαλληλική

ιδιότητα,  έχουν  το  δικαίωμα  να  επιλέξουν  είτε  την  αντιμισθία,  είτε

τις  πλήρεις  αποδοχές  της  θέσης  τους.  Στην  πραγματικότητα,  αυτό

που  επιλέγουν  είναι  το  ποσό.  Το  ποσό  της  αντιμισθίας  ή  το  ποσό

του μισθού τους. 

Στην  έννοια  των  πλήρων  αποδοχών  της  θέσης,

περιλαμβάνεται  καταρχήν ο βασικός  μισθός.  Και  από εκεί  και  πέρα,
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οποιαδήποτε προσαύξηση αποτελεί σταθερή… οποιαδήποτε παροχή

αποτελεί  σταθερή  προσαύξησή  του  και  καταβάλλεται  σε  τακτική

βάση.  Και  μιλάμε για  μισθολογική  παροχή,  γιατί  υπάρχουν παροχές

που  δεν  καταβάλλονται  με  το  μισθό  στους  αιρετούς.  Μπορεί,  για

παράδειγμα, μια τέτοια παροχή να είναι ένα επίδομα για τον παιδικό

σταθμό,  που  όμως  πληρώνεται  κατευθείαν  στον  παιδικό  σταθμό,

δεν  είναι  αυτό  μισθολογική  παροχή,  άρα  δεν  συμπεριλαμβάνεται

στην έννοια των πλήρων αποδοχών. 

Και  γενικά  δεν  συμπεριλαμβάνεται  στην  έννοια  των  πλήρων

αποδοχών  οποιοδήποτε  επίδομα  συναρτάται  με  την  παρουσία  και

την  ενεργό  άσκηση  των  καθηκόντων  του  αιρετού,  γιατί  οι  αιρετοί

αυτοί,  όπως θα δούμε,  τελούν σε ειδική άδεια.  Για  παράδειγμα,  δεν

μπορεί  να  πάρει  ένα  επίδομα  ευθύνης  ή  υπερωρίες,  εφημερίες…

Και  οποιοδήποτε άλλο επίδομα δεν καταβάλλεται  σε τακτική βάση ή

συναρτάται  η  παροχή  του,  η  καταβολή  του,  με  κάποιες

προϋποθέσεις,  οτιδήποτε είναι  λοιπόν μια κυμαινόμενη παροχή που

δεν καταβάλλεται  σε  τακτική βάση,  δεν περιλαμβάνεται  επίσης στην

έννοια των τακτικών αποδοχών. 

Τα  επιδόματα  εορτών  τα  οποία  παίρνουν  οι  εργαζόμενοι  στον

ιδιωτικό  τομέα,  ένας  εργαζόμενος  σε  τράπεζα,  για  παράδειγμα,  ο

οποίος  παίρνει  τα  δώρα  τα  Χριστούγεννα,  το  Πάσχα,  είναι  από  τα

επιδόματα  που  ακριβώς  επειδή  καταβάλλονται  τακτικά,

περιλαμβάνονται  στην  έννοια  των  πλήρων  αποδοχών.  Άρα  αν

διαλέξει  τις πλήρεις αποδοχές του, δεν θα τα χάσει. 

Η  επιλογή  ανάμεσα  στο  ποσό  της  αντιμισθίας  και  στο  ποσό

του  μισθού  της  θέσης,  πρέπει  να  γίνει  μέσα  σε  10  μέρες  από  την

ανάληψη  των  καθηκόντων  τους  ως  αιρετών,  με  δήλωσή  τους  στο

Δήμο.  Μάλλον,  με  δήλωσή  τους  και  στο  Δήμο,  και  στην  Υπηρεσία

όπου  εργάζονται,  στο  φορέα  όπου  εργάζονται.  Αν  αυτό  το  10ήμερο

περάσει  και  δεν  έχουν  επιλέξει  τι  θα  πάρουν,  τότε  θεωρείται  ότι

έχουν  επιλέξει  την  αντιμισθία  και  διακόπτονται  οι  αποδοχές  της

οργανικής τους θέσης. 
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Εάν  κάνουν  αυτή  τη  δήλωση,  στη  συνέχεια  είναι  δύσκολο  να

την  ανακαλέσουν,  δεν  ανακαλείται  αυτή  η  δήλωση,  εκτός  αν

αποδείξουν,  αν  επικαλεστούν  νεότερα  στοιχεία,  τα  οποία  δεν

γνώριζαν  όταν  έκαναν  την  αρχική  επιλογή.  Αν,  για  παράδειγμα,

υπάρχει  μία  αύξηση  στο  μισθό  τους  την  οποία  δεν  γνώριζαν  όταν

επέλεξαν  να  λαμβάνουν  την  αντιμισθία,  τότε  θα  μπορέσουν  να

ανακαλέσουν την αρχική τους δήλωση. 

Αν  επιλέξουν  τις  αποδοχές  της  θέσης  τους,  θα  πρέπει  να

προσκομίσουν, όπως είναι φυσικό, τις τελευταίες μηνιαίες αποδοχές

τους  και  βεβαίωση του  φορέα στον οποίο  εργάζονται,  σχετικά με  τη

νομική του μορφή. 

Οι  δαπάνες  είτε  της  αντιμισθίας,  είτε  των  αποδοχών  της

θέσης,  βαρύνουν  τον  προϋπολογισμό  του  Δήμου.  Οι  ασφαλιστικές

εισφορές  βαρύνουν  τους  αιρετούς.  Οι  ασφαλιστικές  εισφορές  του

εργοδότη, βαρύνουν το Δήμο. 

Σε  ό,τι  αφορά  τους  συνταξιούχους,  αν  επιλέξουν  να  λάβουν

την  αντιμισθία,  η  λήψη  της  αντιμισθίας  τους  συνεχίζει  να  διέπεται

από τις διατάξεις του ασφαλιστικού τους φορέα, του e-ΕΦΚΑ. 

Είπαμε ότι η αντιμισθία είναι στενά συνυφασμένη με την ειδική

άδεια.  Η  ειδική  άδεια,  η  χορήγησή  της,  έχει  σκοπό  να  διευκολύνει

όσο το δυνατόν τους αιρετούς στο να ασκήσουν τα καθήκοντά τους.

Χορηγείται  επιπλέον  από  οποιαδήποτε  άλλη  άδεια  δικαιούται  να

λάβει  ο  αιρετός  από  την  Υπηρεσία  του  και  το  χρονικό  διάστημα

χρήσης  της  θεωρείται  πραγματικός  χρόνος  υπηρεσίας  για  όλα  τα

υπαλληλικά,  εργασιακά  και  ασφαλιστικά  τους  δικαιώματα.  Δηλαδή

για  όλα  τα  δικαιώματα  που  συνδέονται  με  τη  μισθολογική  τους

εξέλιξη,  τη  βαθμολογική  τους  εξέλιξη,  την  υγειονομική  περίθαλψη,

το  εφάπαξ  που  θα  λάβουν,  είναι  σαν  να  εργάζονται  στην  Υπηρεσία

τους. 

Μιλάμε  για  ειδική  άδεια  όσων έχουν  την  υπαλληλική  ιδιότητα,

επικρατεί  συχνά  ότι  αυτό  αφορά  μόνο  τους  υπαλλήλους  του

Δημοσίου.  Στην  πραγματικότητα  η  υπαλληλική  ιδιότητα  έχει  αρκετά
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ευρεία  έννοια  και  καταλαμβάνει  σχεδόν  όλους  τους  εργαζόμενους,

όχι  μόνο  του  δημόσιου,  αλλά  και  του  ιδιωτικού  τομέα.  Αν  δείτε,  το

τελευταίο  στοιχείο  στη  διαφάνεια,  μιλάει  για  υπαλλήλους  λοιπών

Νομικών  Προσώπων  Ιδιωτικού  Δικαίου,  που  είναι  σχεδόν  όλοι  οι

υπάλληλοι,  και  του  ιδιωτικού  τομέα,  πέραν  από  τους  εργαζόμενους

στο δημόσιο τομέα. 

Η  άδεια  την  οποία  λαμβάνουν  οι  αιρετοί  είναι  τριών  ειδών.  Η

πρώτη  άδεια  αφορά  την  άδεια  η  οποία  χορηγείται  για  όλη  τη

διάρκεια  της  αιρετής  θητείας.  Αυτή  την  άδεια  κατά  κανόνα  τη

λαμβάνουν  υποχρεωτικά,  χωρίς  να  κάνουν  αίτηση,  αυτό  σημαίνει

υποχρεωτικά,  είτε  το  θέλουν,  είτε  δεν  το  θέλουν,  οι  Δήμαρχοι  όλων

των  Δήμων,  οι  έμμισθοι  Αντιδήμαρχοι  όλων  των  Δήμων  και  οι

Συμπαραστάτες του Δημότη και της Επιχείρησης. 

Κατ’  εξαίρεση  υπάρχουν  κάποιες  μεμονωμένες  περιπτώσεις

που  αυτή  την  άδεια  τη  λαμβάνουν  οι  αιρετοί  κατόπιν  υποβολής

αίτησης.  Αφορά  κυρίως  Δημάρχους  και  έμμισθους  Αντιδημάρχους

που είναι γιατροί του ΕΣΥ σε μικρούς Δήμους. Αλλά ο κανόνας είναι

ότι  η  ειδική  άδεια  για  όλη  τη  διάρκεια  της  θητείας,  είναι

υποχρεωτική.

Αυτή  την  άδεια  τη  δικαιούνται  οι  υπάλληλοι  που  υπηρετούν

είτε  με  σχέση  εργασίας  αορίστου  χρόνου,  είτε  είναι  τακτικοί

υπάλληλοι.  Δεν  τη  δικαιούνται  δηλαδή  οι  υπάλληλοι  οι  οποίοι

υπηρετούν  με  σχέση  εργασίας  ορισμένου  χρόνου.  Αυτό,  γιατί

σύμφωνα με  μία  γνωμοδότηση  του  2017,  η  πρόσληψη προσωπικού

για  ορισμένο  χρόνο,  η  πρόσληψη  έκτακτου  προσωπικού,  γίνεται

κατ’  εξαίρεση  μόνο  για  να  καλυφθούν  επείγουσες  και  απρόβλεπτες

ανάγκες.  Άρα  το  να  προσλάβεις  κάποιον  για  μία  εξαιρετικά

επείγουσα  και  απρόβλεπτη  ανάγκη  και  στη  συνέχεια  να  του  δώσεις

άδεια  και  να  μην  είναι  καθόλου  στη  δουλειά  του,  στην

πραγματικότητα ματαιώνει το σκοπό της σύμβασης. 

Είναι  καλό  οι  Υπηρεσίες  από  τις  οποίες  προέρχονται  οι

αιρετοί,  να  εκδίδουν  διαπιστωτικές  πράξεις  για  την  αρχή,  για  την
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έναρξη,  για  το  πότε  αρχίζει  και  για  τη  διάρκεια  της  ειδικής  άδειας

των  αιρετών.  Δεν  υπάρχει  κάποια  ιδιαίτερη  διαδικασία  για  τη

χορήγησή της,  αρκεί  μόνο να προσκομίσουν στην Υπηρεσία τους το

αποδεικτικό  από  το  οποίο  φαίνεται  ότι  έχουν  αναλάβει  το

συγκεκριμένο αξίωμα. 

Μία  δεύτερη  κατηγορία  ειδικής  άδειας,  είναι  η  άδεια  για

συγκεκριμένο  αριθμό  ημερών.  Ο  αριθμός  αυτός  των  ημερών  είναι

90,  60  ή  30,  για  συγκεκριμένες  κατηγορίες  αιρετών.  Οι  Πρόεδροι

Κοινοτήτων  παίρνουν,  ανάλογα  τον  πληθυσμό  της  Κοινότητας,  είτε

60,  είτε  30 μέρες.  Οι  Πρόεδροι  Συνδέσμων με πληθυσμό πάνω από

200.000  κατοίκους,  τα  μέλη  του  Διοικητικού  και  Εποπτικού

Συμβουλίου της ΚΕΔΕ και οι Πρόεδροι των Περιφερειακών Ενώσεων

Δήμων, δικαιούνται άδεια για 90 ημέρες το έτος. 

Η  τελευταία  μορφή  άδειας  που  δικαιούνται  οι  αιρετοί,  είναι  η

άδεια  για  την  ημέρα συνεδρίασης του  συλλογικού  Οργάνου.  Μιλάμε

εδώ  για  την  ημέρα  συνεδρίασης  καταρχήν  του  Δημοτικού

Συμβουλίου  και  των  Νομικών  Προσώπων,  όσων  ελάχιστων

παραμένουν,  αλλά  μας  ενδιαφέρει  η  μέρα  συνεδρίασης  του

Δημοτικού  Συμβουλίου  και  μάλιστα  αυτή  την  άδεια  τη  δικαιούνται

ανεξάρτητα  από  το  αν  ο  χρόνος  διεξαγωγής  της  συνεδρίασης

εμπίπτει  μέσα στο ωράριο εργασίας τους.  Αν,  για παράδειγμα,  ένας

εργαζόμενος  δουλεύει  το  πρωί  και  η  συνεδρίαση  του  Δημοτικού

Συμβουλίου  είναι  το  απόγευμα,  δικαιούται  να  απουσιάσει  από  την

εργασία του όλη την ημέρα. 

Επίσης,  δικαιούνται  άδεια  την  ημέρα  της  συνεδρίασης  άλλων

συλλογικών  Οργάνων  και  Επιτροπών,  αναγράφονται  εδώ,  το  πιο

σημαντικό συλλογικό Όργανο στην περίπτωση αυτή είναι η Δημοτική

Επιτροπή,  το  νέο  θεσμικό  Όργανο  που  δημιουργείται  από  την

επόμενη  αυτοδιοικητική  περίοδο.  Στην  περίπτωση  αυτή  όμως,  θα

πρέπει ο χρόνος διεξαγωγής της συνεδρίασης να εμπίπτει  μέσα στο

ωράριο  των  αιρετών.  Αλλιώς  δεν  δικαιούνται  άδεια  για  την  ημέρα

συνεδρίασης του συλλογικού αυτού Οργάνου.
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Προκειμένου  να  μπορέσουν  να  απουσιάσουν  αυτή  την  ημέρα

από  την  εργασία  τους,  αρκεί  μία  βεβαίωση  του  Προέδρου  του

συλλογικού  Οργάνου,  είτε  είναι  ο  Πρόεδρος  του  Δημοτικού

Συμβουλίου,  είτε  είναι  ο  Πρόεδρος  της  Δημοτικής  Επιτροπής,

προκειμένου  να  δικαιολογήσουν  ότι  έλειψαν  από  τη  δουλειά  τους

για  να  συμμετέχουν  στη  συνεδρίαση.  Αυτή  η  άδεια,  η  άδεια  και  για

την  ημέρα  της  συνεδρίασης,  και  η  άδεια  για  συγκεκριμένο  αριθμό

ημερών,  οι  90,  60  ή  30  ημέρες  που  είδαμε,  χορηγείται  και  στους

υπαλλήλους που υπηρετούν με σχέση εργασίας ορισμένου χρόνου. 

Ωστόσο,  στην  περίπτωση  που  ο  αιρετός  υπηρετεί  με  σχέση

εργασίας ορισμένου χρόνου, τη δικαιούται καταρχήν αυτή την άδεια,

εναπόκειται  όμως στην Υπηρεσία να αποφασίσει  αν θα τη δώσει  και

πόσες  μέρες.  Μπορεί  να  μη  δώσει  όλες  τις  μέρες  αν  κρίνει  ότι

υπάρχουν αυξημένες υπηρεσιακές ανάγκες, για παράδειγμα.

Θα  ήθελα  να  κάνω  ιδιαίτερη  αναφορά  στους  Προέδρους  των

Δημοτικών Συμβουλίων,  γιατί  είχαμε  πρόσφατα αλλαγή  σε  αυτό  τον

τομέα.  Η  αντιμισθία  των  Προέδρων  των  Δημοτικών  Συμβουλίων

συναρτάται  στενά,  εξαρτάται  άμεσα από την ειδική άδεια.  Καταρχήν

να  διευκρινίσω  ότι  μιλάμε  για  Προέδρους  Δημοτικών  Συμβουλίων

όλων  των  Δήμων,  ανεξαρτήτως  πληθυσμού.  Δεν  υπάρχει  εδώ

πληθυσμιακό κριτήριο.

Το  πρώτο  που  πρέπει  να  κάνουν  οι  Πρόεδροι  των  Δημοτικών

Συμβουλίων, είναι  να επιλέξουν τι  είδους ειδική άδεια θα πάρουν. Η

αντιμισθία, έπεται. Υπάρχουν δύο επιλογές. 

Η  πρώτη  επιλογή  είναι  να  λάβουν  ειδική  άδεια  για  όλη  τη

διάρκεια  της  θητείας  τους.  Δηλαδή  κάποιος  που  εκλέγεται  στις  2

Ιανουαρίου Πρόεδρος Δημοτικού Συμβουλίου,  μπορεί  να επιλέξει  να

λείψει  από  την  Υπηρεσία  του  για  τα  2,5  χρόνια  που  θα  είναι

Πρόεδρος.  Στην  περίπτωση  αυτή  επιλέγει  είτε  την  αντιμισθία  του,

είτε το μισθό της θέσης του. Τις πλήρεις αποδοχές της θέσης του. 

Η  δεύτερη  επιλογή  είναι  να  επιλέξει  να  λάβει  90  μέρες  άδεια

κατ’  έτος.  Στην  περίπτωση  αυτή  λαμβάνει  σωρευτικά  και  την
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αντιμισθία,  και  το  μισθό  της  θέσης.  Σε  περίπτωση  που  ένα  μήνα,

για  παράδειγμα  το  Γενάρη  του  2024,  αποφασίσει  να  κάνει  χρήση  2

ημερών  άδειας  από  τις  90  που  δικαιούται,  η  αντιμισθία  θα  του

καταβληθεί  στο  ακέραιο,  ολόκληρη,  από  το  Δήμο,  η  Υπηρεσία  του

όμως,  ο  φορέας  στον  οποίο  εργάζεται,  θα  του  κόψει  δύο

ημερομίσθια. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Να  ολοκληρώσει  λίγο  και  μετά  να  κάνουμε  τις

ερωτήσεις μας;

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Να  πω  επίσης  ότι  μπορεί  να  μην  κάνει

χρήση καμίας ημέρας από τις 90 που δικαιούται. 

Σε ό,τι αφορά τις αποζημιώσεις των Δημοτικών Συμβούλων. Οι

Δημοτικοί  Σύμβουλοι  δικαιούνται  να  λάβουν…  όλοι  οι  Δημοτικοί

Σύμβουλοι,  το  τονίζω,  γιατί  υπάρχει  κάποια  παρανόηση  σε  αυτό,

όλοι οι Σύμβουλοι…

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Υπήρχε  η  διαφορά  των  10  χιλιομέτρων.  Αυτό

άλλαξε. 

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Ναι,  ακριβώς.  Θα  το  διευκρινίσουμε

αμέσως τώρα. 

Όλοι  οι  Δημοτικοί  Σύμβουλοι  δικαιούνται  αποζημίωση για έναν

αριθμό  συνεδριάσεων  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  το  μήνα,  έως  4

συνεδριάσεις.  Και  επίσης  δικαιούνται  αποζημίωση  για  την  ειδική

συνεδρίαση  λογοδοσίας  της  Δημοτικής  Αρχής.  Το  ύψος  αυτής  της

αποζημίωσης  δεν  μπορεί  να  υπερβαίνει  το  ποσό  που  αντιστοιχεί

στο  1,3  της  αντιμισθίας  του  Δημάρχου  Αθηναίων,  έχει  υπολογιστεί

στα 55 περίπου ευρώ. 

Αυτός  είναι  ο  γενικός  κανόνας,  ωστόσο  υπάρχουν  κάποιες

περιπτώσεις,  και  εδώ  σημειώνω  την  περίπτωση  Συμβούλων  που  η

κατοικία  τους  απέχει  λιγότερο  από  10  χιλιόμετρα…  η  διάταξη  λέει

από  την  Κοινότητα  που  φιλοξενεί  την  έδρα  του  Δήμου,  στην

πραγματικότητα  είναι  από  τον  τόπο  όπου  γίνεται  η  συνεδρίαση.

Αυτοί  οι  Σύμβουλοι  λαμβάνουν ένα μικρότερο ποσό, 38,89 €. Ακόμα
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και  οι  Σύμβουλοι  όμως  που  κατοικούν  μέσα  στην  έδρα  του  Δήμου,

και αυτοί δικαιούνται αυτή την αποζημίωση. 

Το Δημοτικό Συμβούλιο με  απόφασή του  είναι  αυτό  που ορίζει

και  το  ακριβές  ποσό  της  αποζημίωσης,  γιατί  το  ποσό  που  είπαμε

είναι  το ανώτατο ύψος,  μέσα στα πλαίσια λοιπόν αυτά καθορίζει  και

το ακριβές ποσό της αποζημίωσης, και τους δικαιούχους. 

Έχει σημασία να θυμάστε ότι  η αποζημίωση καταβάλλεται  από

την  ημερομηνία  λήψης  της  σχετικής  απόφασης  του  Δημοτικού

Συμβουλίου,  όχι  αναδρομικά,  άρα  είναι  καλό  να  ληφθεί  σύντομα,

στην  αρχή  της  επόμενης  αυτοδιοικητικής  περιόδου  μία  τέτοια

απόφαση.  Δεν  δικαιούνται  αποζημίωση  όσοι  λαμβάνουν  αντιμισθία.

Δηλαδή  οι  έμμισθοι  Αντιδήμαρχοι  και  οι  Πρόεδροι  των  Δημοτικών

Συμβουλίων.  Ακόμη  και  αν  οι  Πρόεδροι  των Δημοτικών Συμβουλίων

έχουν  επιλέξει  να  λαμβάνουν  τις  αποδοχές  της  οργανικής  τους

θέσης.  Το  ποσό της  αποζημίωσης  είναι  καθαρό,  δεν  έχει  κρατήσεις

ούτε ασφαλιστικές εισφορές.

Και  η  τελευταία  απολαβή,  η  τελευταία  παροχή,  αφορά  τους

Προέδρους  Κοινοτήτων,  όπου  εδώ τι  έχουμε;  Έχουμε  από  το  2010,

με  απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών,  καθορίζεται  η  αποζημίωση

των Προέδρων με  βάση  τα  χιλιόμετρα  από την  έδρα  του  Δήμου.  Τα

ποσά είναι  αυτά  που  φαίνονται  στον  πίνακα.  Είναι  χωρίς  κρατήσεις

από το φορολογικό έτος 2023.

Τα θέματα που αναπτύξαμε…

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Β. ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Δεν σας άκουσα;

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Β. ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Περιμένουμε να…

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Επειδή  δεν  ακούμε  όμως  εμείς,  δεν  ακούμε

εμείς,  δεν  ακούνε  και  άλλοι,  μόλις  τελειώσει,  θα  πάρεις  το  λόγο

πρώτος εσύ, να κάνεις την ερώτησή σου. 

Λοιπόν, Βιβή ολοκλήρωσε, γιατί και οι ερωτήσεις αναμένουν. 

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Τελειώνω  λέγοντας  ότι  τα  θέματα  που
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αναπτύξαμε,  αναπτύσσονται  πολύ  λεπτομερειακά  στον  οδηγό  που

εξέδωσε  η  Υπηρεσία  μας  τον  Μάρτη  του  2023,  τον  οδηγό  για  την

καταστατική θέση των αιρετών της Πρωτοβάθμιας Αυτοδιοίκησης.

Ο  οδηγός  αυτός  ήταν  δύσκολο  να  γίνει,  γιατί  καταρχήν  είναι

αρμοδιότητα  και  πολλών  Υπηρεσιών  του  Υπουργείου,  αλλά  και

άλλων  Υπουργείων,  τα  θέματα  τα  οποία  πραγματεύεται.  Είναι

συναρμοδιότητα  του  Υπουργείου  Εργασίας  ό,τι  αφορά  την

απασχόληση συνταξιούχων,  ό,τι  αφορά τα ασφαλιστικά επίσης είναι

αρμοδιότητα  του  Υπουργείου  Εργασίας,  Γενική  Γραμματεία

Κοινωνικών Ασφαλίσεων,  το  ύψος των αποδοχών είναι  αρμοδιότητα

του  Υπουργείου  Οικονομικών,  το  Γενικό  Λογιστήριο  του  κράτους  το

αποφασίζει.  Οι  κρατήσεις  είναι  αρμοδιότητα της  Ανεξάρτητης  Αρχής

Δημοσίων  Εσόδων.  Ζητήσαμε  τη  συνεισφορά  και  μας  πρόσφεραν

βοήθεια  αυτά  τα  Υπουργεία.  Εκδώσαμε  αυτό  τον  οδηγό,  θα

προσπαθήσουμε στον μέλλον να τον επικαιροποιήσουμε. 

Από εμένα, ευχαριστώ πολύ.

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ευχαριστούμε  πάρα  πολύ  την  κυρία

Γεωργακοπούλου.

Ερωτήσεις. 

Το  μικρόφωνο  στον  κύριο  εδώ  στη  δεύτερη  σειρά,  που

ρωτάει… Να ρωτήσει και επίσημα.

Σ. ΤΟΜΑΡΑΣ:   Καλησπέρα.

Ευχαριστούμε  για  την  εισήγηση,  η  οποία  ήταν  πάρα  πολύ

κατατοπιστική από εσάς.

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Όνομα και ιδιότητα, για τα πρακτικά.

Σ.  ΤΟΜΑΡΑΣ:   Τομαράς  Σπυρίδων,  Δημοτικός  Σύμβουλος  Δήμου

Ακτίου – Βόνιτσας. Νεοεκλεγείς. 

Ευχαριστούμε πάρα πολύ για  την εισήγησή σας,  η  οποία ήταν

πάρα  πολύ  κατατοπιστική,  η  οποία  όμως  μας  μετέφερε  το  νομικό

πλαίσιο  το  οποίο,  κατά  τη  γνώμη  μου,  πάσχει  σε  πάρα  πολλά

θέματα  και  απορώ δηλαδή,  όλα  τα  παιδιά  εκεί  που  ασχολούνται,  οι

κύριοι και οι κυρίες, τι  νομοθεσίες είναι αυτές.
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Δηλαδή,  ας  πάρουμε  τις  μισθοδοσίες.  Πρέπει  να  ασχολείται

όλη η μισθοδοσία του Δήμου,  να βγάλει  τα  έξοδα του Προέδρου,  να

τα βγάζει,  να  τα βάζει,  κάθε μήνα,  η  Υπηρεσία που ασχολείται,  άμα

ασχολείται,  ή  είναι  δημόσιος  υπάλληλος,  γιατρός,  δικηγόρος,  ό,τι

είναι  ο  άνθρωπος,  να  κάνει  τα  ίδια  άλλη  Υπηρεσία,  ποιος  ο  λόγος;

Δεν  μπορούσε  να  βγει  ένα  πιο  συγκεκριμένο  πλαίσιο  που  να  ορίζει

για  τους  δημοσίους  υπαλλήλους  αυτό  ή  το  άλλο;  Όταν  είναι  για

Πρόεδροι  μιλάμε.  Για  τα  άλλα,  είναι  ξεκαθαρισμένα.  Για  τους

Αντιδημάρχους.

Και  μια  μικρή  ερώτηση,  αν  οι  Πρόεδροι  των  Τοπικών

Συμβουλίων θα έχουν αύξηση όπως θα επέλθει…

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ποια  είναι  η  ερώτηση  όμως,  για  να  απαντήσει.

Γιατί ακούμε τοποθέτηση. 

Σ.  ΤΟΜΑΡΑΣ:   Η  ερώτηση  είναι  η  τελευταία.  Τα  υπόλοιπα  ήταν

τοποθέτηση. 

Αν οι  Πρόεδροι  των Τοπικών Συμβουλίων έχουν αύξηση όπως

έχουν τα έξοδα παράστασης των Δημάρχων.

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ωραία, ευχαριστούμε. 

Βιβή. 

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Τα  έξοδα  τα  οποία  είδαμε  στο  πινακάκι,

που  καταβάλλονται  στους  Προέδρους,  συναρτώνται  με  τη

χιλιομετρική απόσταση, όπως σας είπα, δεν γνωρίζω αυτή τη στιγμή

αν  υπάρχει  πρόβλεψη  για  αναπροσαρμογή  αυτών  των  ποσών.  Δεν

το ξέρω να σας το πω. 

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Άλλη ερώτηση υπάρχει; 

Ε. ΚΑΝΝΗΣ:   Στάθης Καννής, Δήμαρχος Πύργου.

Στους  Προέδρους  τους  έμμισθους,  Νομικών  Προσώπων,  που

είναι  εκλεγμένοι,  καταβάλλονται  οι  αποζημιώσεις  αυτές  των

παραστάσεων των Δημοτικών Συμβουλίων;

Β. ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Για το Δημοτικό Συμβούλιο λέτε; 

Ε. ΚΑΝΝΗΣ:   Ναι.

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Για  τις  αποζημιώσεις  για  το  Δημοτικό
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Συμβούλιο, αν τις  λαμβάνουν οι  Πρόεδροι  των Νομικών Προσώπων.

Τις  λαμβάνουν,  γιατί  ο  νόμος  εξαιρεί  μόνο  όσους  λαμβάνουν

αντιμισθία.  Οι  Πρόεδροι  των Νομικών Προσώπων λαμβάνουν έξοδα

παράστασης,  όχι  αντιμισθία,  άρα  τις  λαμβάνουν  αυτές  τις

αποζημιώσεις. 

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Εδώ ο Δήμαρχος Αρχαίας Ολυμπίας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ:   Καλησπέρα,  Παναγιωτόπουλος,  από  Δήμο

Αρχαίας Ολυμπίας.

Είμαι  δικηγόρος.  Θα  γίνει  αναστολή  των…  αν  δεν  κάνω

αναστολή  της  εργασίας  μου,  θα  πληρώνω  δύο  φορές;  Δηλαδή  θα

γίνεται  αφενός  η  παρακράτηση  από  την  αντιμισθία  του  Δημάρχου

και  μετά  θα  πρέπει  να  πληρώνω και  τον  ΕΦΚΑ ως  δικηγόρος;  Πώς

γίνεται αυτό, αν το γνωρίζετε;

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Τα  θέματα  των  κρατήσεων  δεν  τα

γνωρίζουμε,  έχουμε  απευθυνθεί  στην  Ανεξάρτητη  Αρχή  Δημοσίων

Εσόδων,  αυτή  είναι  αρμόδια  για  τις  κρατήσεις  και  για  τα

ασφαλιστικά  η  Γενική  Γραμματεία  Κοινωνικών  Ασφαλίσεων.  Δεν  θα

μπορούσα να σας το πω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ:   Μάλιστα.  Οπότε  δεν  μπορούμε  να  το

λύσουμε αυτό. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ενδεχομένως  αν  κάποιος  το  γνωρίζει,  να  μας

ενημερώσει.

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ναι, πίσω είναι μια κυρία. Παρακαλώ. 

ΟΜΙΛΗΤΡΙΑ:   Ευχαριστώ πολύ.

Καλησπέρα,  ευχαριστούμε  πάρα  πολύ  για  την  εισήγησή  σας

την τόσο εμπεριστατωμένη.

Ήθελα να σας ρωτήσω κάτι  πολύ συγκεκριμένο.  Αντιδήμαρχος

ο  οποίος  θα  πληρώνεται  από  την  οργανική  του  θέση,  μπορεί  να

πάρει  ειδική  άδεια  μη  πλήρους  αποχής  από  τα  καθήκοντά  του,  ως

υπάλληλος;  Κάπου  διάβασα  ότι  προβλέπεται  ότι  μπορεί,  με  κάποιο

καθεστώς,  να  παρέχει  τις  υπηρεσίες…  Δεν  το  κατάλαβα  πολύ  καλά

πώς μπορεί να γίνει. 
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Β. ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Άρα λέτε Αντιδήμαρχος άμισθος;

ΟΜΙΛΗΤΡΙΑ:   Ο  οποίος  πληρώνεται  από  την  οργανική  του  θέση.

Οπότε ουσιαστικά θεωρείται έμμισθος ή άμισθος;

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Το  αν  είναι  έμμισθος  ή  άμισθος,  φαίνεται

από την απόφαση ορισμού του Δημάρχου. Δηλαδή ο Δήμαρχος όταν

θα τον ορίσει  Αντιδήμαρχο και θα του μεταβιβάσει αρμοδιότητες…

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Λίγο  ησυχία  παρακαλώ,  για  να  ακούμε  την

απάντηση.

Β. ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   …θα πρέπει  να ορίσει  και  αν είναι  άμισθος

ή  έμμισθος.  Αν  είναι  άμισθος  Αντιδήμαρχος,  οι  άμισθοι

Αντιδήμαρχοι  συνεχίζουν  να  εργάζονται  κανονικά,  δεν  δικαιούνται

άδεια  και  δεν  λαμβάνουν  αποδοχές,  δεν  έχουν  γενικώς  κανένα  από

τα πλεονεκτήματα που έχουν οι έμμισθοι Αντιδήμαρχοι. 

ΟΜΙΛΗΤΡΙΑ:   Ωραία. Αλλά συνεχίζει  να πληρώνεται από τη θέση του

κανονικά.

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Και  συνεχίζει  να  εργάζεται.  Συνεχίζει  να

πληρώνεται  από  τη  δουλειά  του,  γιατί  συνεχίζει  να  εργάζεται  στη

δουλειά του. Δεν παίρνει άδεια.

ΟΜΙΛΗΤΡΙΑ:   Νομίζω  όμως  ότι  υπάρχουν  90…  Αυτό  ρωτάω.

Υπάρχουν κάποιες μέρες επιπρόσθετες;

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Όχι.  Οι  90  ή  60  ή  30  μέρες,  δεν  τους

αφορούν.  Είναι  άλλες  κατηγορίες  αιρετών,  και  οι  Πρόεδροι  των

Δημοτικών  Συμβουλίων.  Δεν  είναι  για  τους  Αντιδημάρχους  τους

άμισθους. 

Α. ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Να σας ρωτήσω κάτι;

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ναι,  μία ερώτηση ο Αλέξης ο Καστρινός και  μετά

ο κύριος Παπαναστασίου.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ωραία, στο τέλος θα απαντήσεις. 

Ο κύριος Καστρινός.

Α.  ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Εγώ  θέλω  να  ρωτήσω  το  εξής.  Ίσχυε  πρώτα  ότι

κάτω  από… πάνω από 25.000  πληθυσμό,  εμένα  ο  Δήμος  μου  είναι
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21.000  για  παράδειγμα,  εγώ  που  ήμουν  ελεύθερος  επαγγελματίας

δεν  μου  πλήρωνε  τον  ΕΦΚΑ,  αντίστοιχα  το  Ταμείο  μου,  ο  Δήμος.

Αυτό ήταν για τους Δήμους κάτω από 25.000. Δεν τους πλήρωνε την

ασφαλιστική…  Ισχύει  ακόμα  αυτή  η  διάταξη  ή  να  ρωτήσουμε  το

Υπουργείο, όπως είπατε πριν;

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Θα  ρωτήσετε  το  Υπουργείο  Εργασίας  και

Κοινωνικών Ασφαλίσεων.

Α. ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Μάλιστα.

Δεύτερο  πράγμα  βασικό.  Εκεί  πέρα  συνέχεια,  και  αυτό  μας

ενοχλεί  σαν  αιρετούς  δηλαδή  τόσα  χρόνια,  και  να  το  βγάλετε  από

εκεί  που  το  γράφετε,  και  το  λέω  και  για  την  ΕΕΤΑΑ,  και  για  την

ΚΕΔΕ,  για  όλους.  Γράφει  λοιπόν  ότι  εμείς  οι  μισθοί  που  παίρνουμε

είναι  3.420  μεικτά.  Καθαρά  στην  τσέπη  μας,  για  να  λέμε  τα

πράγματα  όπως  είναι,  είναι  2.070  €,  χοντρικά.  Ο  Γενικός

Γραμματέας  ή  ο  Διευθυντής  της  Υπηρεσίας  μας,  μπορεί  να  παίρνει

και  παραπάνω  χρήματα.  Εμείς  παίρνουμε  τις  μηνύσεις  και

οτιδήποτε  άλλο.  Ο  Διευθυντής,  ο  Γενικός  Γραμματέας,  μπορεί  να

παίρνει  παραπάνω. Άρα καλό είναι να το βγάλετε από εκεί.

Και  ένα  δεύτερο  πράγμα.  Όταν  βάζετε  αυτό  εδώ  πέρα  το

πράγμα στο ενημερωτικό,  εσείς  βέβαια τη δουλειά σας κάνετε,  έτσι;

Εγώ  το  λέω  για  όλους  να  το  ακούμε.  Λέει  ότι  ο  Αντιδήμαρχος

παίρνει  το  50%  των  αποδοχών  του  Δημάρχου.  Εκεί  πρέπει  να

τονίσουμε  ότι  είναι  και  άλλες  οι  κρατήσεις  του  Δημάρχου  και  άλλες

του  Αντιδημάρχου.  Δηλαδή  τυγχάνει,  χοντρικά  να  το  πω  για  να  το

καταλάβουμε,  με  το  50%  που  παίρνει  ο  Αντιδήμαρχος,  ο

Αντιδήμαρχος  να  παίρνει  1.350  €  και  ο  Δήμαρχος,  που  υποτίθεται

ότι  παίρνει  τα  διπλάσια,  από  τα  3.420  να  παίρνει  2.070.  Το

καταλάβατε  τι  θέλω  να  πω;  Άρα  καλό  είναι  να  βγει  από  εκεί  πέρα,

γιατί  βγαίνουν κάποιοι  λαλήστατοι  δημοσιογράφοι  και  λένε  διάφορα

για τους μισθούς.

Το  ερώτημά  μου  είναι  άλλο.  Συνεχίζω.  Το  ’18  είπατε  ότι

απαλλάχθηκε  το  μισθολογικό  κριτήριο  του  Δημάρχου  από  του
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Γενικού  Γραμματέα  του  Υπουργείου.  Αυτό  ήταν  προσβλητικό  για

όλους εμάς,  για αυτό μας έβαλε στην πείνα.  Όπως ακριβώς το λέω.

Αυτό  το  λέμε  για  να  το  ακούσει  το  Υπουργείο,  εσείς  υπάλληλος

είσαστε,  αλλά  μπορείτε  να  πείτε  ότι  αυτό  είναι  προσβλητικό  για

εμάς τους Δημάρχους. 

ΟΜΙΛΗΤΡΙΑ:   (εκτός μικροφώνου)

Α.  ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Ναι,  κυρία μου,  θα τα πω και  στον Υπουργό.  Εσείς

γιατί αγχώνεστε; Τι είστε; Της πολιτικής ηγεσίας; Ρωτήστε. 

ΟΜΙΛΗΤΡΙΑ:   (εκτός μικροφώνου)

Α. ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Ωραία.

Είπατε  προηγουμένως  το  εξής.  Πάνω  από  62  χρονών  όταν

είναι κάποιος συνταξιούχος, μπορεί να παίρνει  την αντιμισθία και να

παίρνει  πόσο ποσοστό της σύνταξής του;  Το 70% είναι;  Τώρα έγινε

90;

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Αυτό  που  γνωρίζω  λοιπόν…  καταρχήν

διευκρίνισα και  προφορικά στο  πινακάκι  ότι  είναι  μεικτές  αποδοχές,

έχετε δίκιο που το επισημαίνετε…

Α. ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Το είπατε εσείς αυτό, ναι, δεν διαφωνούμε.

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Ξαναλέω  λοιπόν  ότι  τα  θέματα

συνταξιούχων  είναι  αρμοδιότητα  του  Υπουργείου  Εργασίας  και

Κοινωνικών  Ασφαλίσεων.  Αυτό  που  μπορώ  να  σας  μεταφέρω  είναι

ότι ως γενικός κανόνας έχουν περικοπεί στη σύνταξή τους το 30%...

Α. ΚΑΣΤΡΙΝΟΣ:   Εντάξει,  εντάξει,  το πήγε 90. Εντάξει,  κυρία…

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Αλέξη,  όμως  μην  κάνουμε…  Συγγνώμη  (…).

Κάνε την ερώτηση, γιατί είναι και άλλοι.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Έχει  νομοσχέδιο  τώρα,  τις  παρατηρήσεις  τις

κάναμε  απέξω,  και  θα  κατατεθούν,  το  λεγόμενο  μίνι  ασφαλιστικό,

όπου λένε ότι μας δίνουν τη σύνταξη ολόκληρη, σε αυτούς που είναι

πάνω  από  62  ετών,  στο  κείμενο  του  σχεδίου  νόμου,  που  θα  πάρει

την άγουσα προς τη Βουλή, αλλά εν συνεχεία η φορολόγηση γίνεται

στο σύνολο του εισοδήματος. Μας βγαίνει ξινό.

Για  αυτό  εμείς  στείλαμε  ως  παρατήρηση  να  παίρνουμε  τη
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σύνταξη  ολόκληρη  και  να  γίνεται  από  τη  σύνταξη  κράτηση  10%.

Αυτή είναι  η πρότασή μας.  Γιατί  αλλιώς είναι  δώρο άδωρο. Υπάρχει

αυτή  η  εκκρεμότητα  ακριβώς  επί  του  θέματος  που  θίγεται,  το  «ται»

με άλφα γιώτα. 

Β. ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Είναι αυτή τη στιγμή στη διαβούλευση…

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ακριβώς.

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   …το  νομοσχέδιο  του  Υπουργείου

Εργασίας.

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ο κύριος Παπαναστασίου του λόγο. 

ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ:   Λοιπόν,  να  εξηγήσω  λίγο  απλά  τι  ακριβώς

συμβαίνει με τις αντιμισθίες και τις κρατήσεις με το ΕΦΚΑ.

Ανάλογα  με  το  μισθό  που  παίρνει  ο  Δήμαρχος  ή  ο

Αντιδήμαρχος,  του  παρακρατούνται  με  βάση  τη  λογική  αν  ήταν

υπάλληλος  του  Δήμου,  πόσο  ποσοστό  θα  του  κρατούσαν,  ενός

μηχανικού,  ενός  οικονομολόγου,  ενός  δικηγόρου,  όσοι  είναι  στο

ΕΦΚΑ. Ωραία; Άρα αυτό το παρακρατά ο Δήμος. 

Μετά, έχει  σημασία, γιατί  γίνεται παρακράτηση ποσοστιαία επί

του  μισθού.  Άλλο  είναι  η  παρακράτηση  που  γίνεται  ποσοστιαία  επί

του  μισθού  του  Δημάρχου,  άλλο  του  Αντιδημάρχου  που  είναι  στο

50%.  Για  τα  ασφαλιστικά.  Όμως,  οι  ελεύθεροι  επαγγελματίες  στο

ΕΦΚΑ έχουν δηλώσει  μια  κατηγορία.  Την 1,  την 2,  την 3,  την 4,  την

5.  Εάν έχουν δηλώσει  την  5  και  η  παρακράτηση που κάνει  ο  Δήμος

είναι  λιγότερα  χρήματα  από  αυτά  που  πρέπει  να  πληρώνει  στην  5,

θα συμπληρώσει απέξω χρήματα. Οκέι;  Για να το ξεκαθαρίζουμε. 

Ο  ΕΦΚΑ θα  εισπράξει  είτε  από  το  Δήμο,  είτε  ως  ελεύθερος

επαγγελματίας  συμπληρωματικά,  ανάλογα  με  την  κατηγορία  που

έχεις κάνει.  Αν είσαι  στην 1, στη 2, πιθανότατα και  στην 3, πιθανώς

δεν  θα  πληρώνεις  τίποτα.  Εντάξει;  Ως  Αντιδήμαρχος.  Ο  πληθυσμός

έχει  να  κάνει  με  το  τι  μισθό  παίρνεις.  Ούτε  είναι  2.070… Εγώ είμαι

σε  ένα  Δήμο  που  είναι  από  20.000  έως  100.000,  είμαι  ενενήντα

τόσες  χιλιάδες,  και  είναι  2.300  τώρα.  2.000  ήταν  πριν,  όταν  μας

κρατούσαν,  θυμάσαι  το  2.070,  εισφορά  για  το  ΕΦΚΑ  στο  σύνολο
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των εισοδημάτων μας. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Σωστό.

ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ:   Σωστό. 

Δεύτερον. Αυτό που είπαν, έχει δίκιο ότι ο μισθός είναι το 50%

στον  γενικό  μισθό.  Δηλαδή  στο  βασικό  μισθό,  όπου  γίνονται

κρατήσεις.  Είτε  ασφαλιστικές,  είτε  φορολογικές.  Για αυτό και  επειδή

τα χρήματα που παίρνει  ο Δήμαρχος είναι περισσότερα, το διπλάσιο

του  βασικού  μισθού  του  Αντιδημάρχου,  οι  κρατήσεις  που  έχει  ο

Δήμαρχος  είναι  μεγαλύτερες  πρώτα  –  πρώτα  στην  Εφορία.  Άρα  εκ

των  πραγμάτων  ο  μισθός  μετά  είναι  1.350  με  2.000  ή  1.400  με

2.300, ανάλογα δεν ξέρω πώς πηγαίνει  η κλίμακα η φορολογική του

καθενός  για  το  μισθό  του.  Γιατί  αν  έχει  άλλα  εισοδήματα,

φορολογείται  για  τα  άλλα  εισοδήματα  διαφορετικά.  Εντάξει;

Κατανοητό; Για να μη μπερδευόμαστε πολύ. Ευχαριστώ.

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Υπάρχει  άλλη  ερώτηση,  για  να  κλείσουμε  αυτή

την  ενότητα;  Δεξιά  ο  Δήμαρχος  Ηγουμενίτσας,  ο  Παναγιώτης  ο

Νταής.

Π.  ΝΤΑΗΣ:   Αν  ο  Πρόεδρος  Δημοτικού  Συμβουλίου  είναι  ιδιώτης,

φαντάζομαι  δικαιούται  την  αποζημίωση  χωρίς  τίποτα  από  όλα  αυτά

που είπαμε για δημοσίους υπαλλήλους, έτσι;

Β. ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Εννοείτε ελεύθερους επαγγελματίες.

Π. ΝΤΑΗΣ:   Ελεύθερους επαγγελματίες, ναι.

Β. ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Την αντιμισθία, ναι.

Π. ΝΤΑΗΣ:   Την αντιμισθία. 

Η απόφαση του  Δημοτικού  Συμβουλίου  για  τον  καθορισμό  της

αποζημίωσης των Δημοτικών Συμβούλων, είναι υποχρεωτικό να βγει

ακόμα και αν τα όρια είναι αυτά που προβλέπει η νομοθεσία; 

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Θεωρώ  ότι  είναι  υποχρεωτικό  γιατί  ένα

πράγμα  είναι  το  ύψος  της  αποζημίωσης,  το  ακριβές  ύψος  της

αποζημίωσης  εντός  αυτών  των  ορίων  και  ένα  άλλο  είναι  οι

δικαιούχοι.  Δηλαδή ποιος  δικαιούται  τι.  Μπορεί  να υπάρχει  κάποιος

Δημοτικός  Σύμβουλος  που  κατοικεί  μέσα  στα  10  χιλιόμετρα.  Άρα

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

85



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

αυτός θα πάρει διαφοροποιημένο ποσό. Θεωρώ ότι πρέπει να βγει.

Π. ΝΤΑΗΣ:   Ναι, έχει και ένα χαρακτήρα ατομικής πράξης. 

Β. ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Ακριβώς.

Π.  ΝΤΑΗΣ:   Και  ο  Συμπαραστάτης  του  Δημότη  έχει  απόλυτο

επαγγελματικό ασυμβίβαστο;

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Παίρνει  ειδική  άδεια,  εφόσον  έχει  την

υπαλληλική ιδιότητα...

Π. ΝΤΑΗΣ:   Όχι, αν είναι δικηγόρος, για παράδειγμα. 

Β.  ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Αν  δεν  υπάρχει  κάτι  από  τον  Κώδικα  των

Δικηγόρων, δεν έχει  κάποιο πρόβλημα.

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Λοιπόν,  ευχαριστούμε  την  κυρία

Γεωργακοπούλου για την τοποθέτησή της και τη σωστή ενημέρωση.

Β. ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:   Και εγώ ευχαριστώ.

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Καλούμε την κυρία Αλεξίου Ντορέτα, δικηγόρο, η

οποία  έχει  θέμα:  Εποπτεία  και  έλεγχος  –  Κώδικας  Συμπεριφοράς

Αιρετών.

Ντορέτα, όσο μπορούμε πιο σύντομα.

Και  να πω και  κάτι,  ότι  στο τέλος,  πάνω στο ισόγειο που είναι

η  καφετέρια,  έχει  και  φαγητό  για  όλους  τους  συνέδρους,  προσφορά

από τους διοργανωτές.

Ν.  ΑΛΕΞΙΟΥ:   Καλησπέρα  και  συγχαρητήρια  και  από  εμένα.  Καλή

θητεία εύχομαι.

Θα  προσπαθήσω  να  είμαι  πάρα  πολύ  σύντομη,

επιγραμματικά.  Έτσι  και  αλλιώς  το  θέμα  δεν  θα  σας  αρέσει,  οπότε

θα φροντίσω να κάνω πάρα πολύ γρήγορα την εισήγηση.

Λοιπόν,  η  εισήγηση  αφορά  την  εποπτεία  και  τον  έλεγχο  στις

πράξεις  και  τα  Όργανα  των  φορέων  της  Πρωτοβάθμιας

Αυτοδιοίκησης.  Η  κρατική  εποπτεία  προβλέπεται  από  το  σύνταγμα,

από το άρθρο 102.  Η εποπτεία περιορίζεται  αποκλειστικά σε έλεγχο

νομιμότητας  των  πράξεων  και  όχι  σκοπιμότητας  και  ο  τρόπος  της

κρατικής  εποπτείας,  μετά  από  τη  συνταγματική  επιταγή,

προβλέπεται, εξειδικεύεται από το νομοθέτη. 
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Η  κρατική  εποπτεία  των  ΟΤΑ  διακρίνεται  σε  έλεγχο

νομιμότητας  των  πράξεων,  τόσο  των  συλλογικών,  όσο  και  των

μονοπρόσωπων  Οργάνων  και  σε  έλεγχο  των  προσώπων,  δηλαδή

τον  πειθαρχικό  έλεγχο  των  αιρετών.  Θα  δείτε  εδώ  ότι  αρμόδιες  για

την  εποπτεία  είναι  οι  επτά  αυτοτελείς  Υπηρεσίες  Εποπτείας  ΟΤΑ,

αλλά  μέχρι  την  έναρξη  λειτουργίας  τους,  επειδή  δεν  έχουν  ακόμα

συγκροτηθεί,  ο  έλεγχος  αυτός  διενεργείται  από  τον  Γραμματέα  της

οικείας  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης.  Η  σχετική  νομοθεσία  είναι  τα

άρθρα  224  ως  237  του  3852  όπως  ισχύουν  σήμερα,  μετά  από

αλλεπάλληλες τροποποιήσεις. 

Να  διευκρινίσουμε,  γιατί  ακούστηκε  και  σε  προηγούμενο

εισηγητή  η  ερώτηση,  ότι  οι  αποφάσεις  των  Οργάνων,  συλλογικών

και  μονομελών,  είναι  εκτελεστές  αφότου  εκδοθούν.  Αυτό  σημαίνει

ότι  ο  Δήμος  μπορεί  να  εκτελέσει  άμεσα  την  απόφαση  από  την

έκδοσή  της.  Κάτι  το  οποίο  βέβαια  δεν  συνιστάται,  γιατί  όπως  θα

δείτε εδώ, οι  αποφάσεις αυτές υπόκεινται  σε περαιτέρω έλεγχο, είτε

υποχρεωτικό,  θα  δούμε  ποιες  είναι  αυτές,  είτε  σε  ειδική

προδικαστική  προσφυγή  από  όποιον  έχει  έννομο  συμφέρον  και

υπάρχει και η δυνατότητα αυτεπάγγελτου ελέγχου. 

Ο υποχρεωτικός έλεγχος νομιμότητας αναφέρεται περιοριστικά

στο  νόμο  και  είναι  αυτές  οι  εννέα  κατηγορίες  αποφάσεων.  Αυτές

λοιπόν οι εννέα κατηγορίες αποφάσεων είναι  αυτές οι  οποίες με την

έκδοσή  τους,  όπως  θα  δούμε,  θα  πρέπει  να  σταλούν  κατευθείαν

στην  οικεία  Αποκεντρωμένη  Διοίκηση  για  την  άσκηση  ελέγχου

νομιμότητας. Στέλνεται  από τη συνεδρίαση του συλλογικού Οργάνου

η  απόφαση  μέσα  σε  αποκλειστική  προθεσμία  15  ημερών  και

συνοδεύονται  από  τα  αναγκαία  έγγραφα για  τη  νόμιμη  έκδοσή τους

και  κάθε  άλλο  στοιχείο  που  ζητείται  από  την  Αποκεντρωμένη

Διοίκηση. 

Εδώ  τονίζουμε  ότι  ο  έλεγχος  ασκείται  από  τον  Γραμματέα

Αποκεντρωμένης  Διοίκησης  μέσα  σε  αποκλειστική  προθεσμία  30

ημερών  από  την  ώρα  που  θα  λάβει  την  απόφαση,  εάν  περάσει  η
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προθεσμία αυτή, δεδομένου ότι είναι αποκλειστική, θεωρείται. ..

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Παρακαλώ  πολύ,  λίγο  ησυχία  γιατί  δεν  είναι

ωραίο να μιλάει κάποιος και να κάνουμε κάτω οχλαγωγία.

Ν. ΑΛΕΞΙΟΥ:   Θεωρείται ότι είναι νόμιμες.

Ο  Γενικός  Γραμματέας  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης  μπορεί  και

αυτεπαγγέλτως  να  ακυρώσει  απόφαση  συλλογικών  ή  μονομελών

Οργάνων  για  λόγους  νομιμότητας,  μέσα  σε  2  μήνες  από  όταν  η

απόφαση  αυτή  έχει  εκδοθεί.  Επίσης  ο  Υπουργός  Εσωτερικών

μπορεί με απόφασή του να διενεργήσει δειγματοληπτικό έλεγχο. 

Ειδική διοικητική προσφυγή.  Εδώ θα τη συναντήσετε ίσως και

συχνά στη θητεία σας. Οποιοσδήποτε έχει  έννομο συμφέρον μπορεί

να  προσβάλει  αποφάσεις  συλλογικών και  μονομελών Οργάνων.  Για

λόγους  νομιμότητας  μόνο,  ενώπιον  του  Γραμματέα  της

Αποκεντρωμένης  Διοίκησης και  μέσα σε προθεσμία 15 ημερών από

τη  δημοσίευση  της  απόφασης  ή  την  ανάρτησή  της  στο  διαδίκτυο  ή

όταν λάβει γνώση.

Η  προσφυγή  αυτή  επιτρέπεται  και  κατά  παράλειψης

οφειλόμενης  νόμιμης  ενέργειας,  που  στην  περίπτωση  αυτή  η

προθεσμία  είναι  15  ημέρες  από  τότε  που  περνάει  άπρακτη  η

προθεσμία  που  τυχόν  τάσσει  ο  νόμος  για  την  έκδοση  της  οικείας

πράξης.

Τώρα,  να  δούμε  ποιοι  έχουν  έννομο  συμφέρον.  Είναι,  το

φυσιολογικό  και  το  αυτονόητο,  είναι  όποιος  έχει  άμεσο  έννομο,

ενεστώς  έννομο  συμφέρον,  δηλαδή  βλάπτεται  άμεσα  από  την

απόφαση. Όχι γενικό συμφέρον. Επίσης με νομολογία έχει κριθεί ότι

τεκμαίρεται, και έχει  ενσωματωθεί στη νομοθεσία, ότι  όλοι οι  αιρετοί

του  οικείου  Δήμου,  ανεξάρτητα  από  το  αν  έλαβαν  μέρος  στη

συνεδρίαση  κατά  την  οποία  ελήφθη  απόφαση  και  εφόσον  δεν  την

έχουν  υπερψηφίσει,  τότε  έχουν  δικαίωμα  να  ασκήσουν  διοικητική

προσφυγή.  Οι  συνδικαλιστικές  οργανώσεις  εργαζομένων  στην

Τοπική  Αυτοδιοίκηση  Α΄  Βαθμού  και  τα  Νομικά  Πρόσωπα  μη

κερδοσκοπικού  χαρακτήρα,  τα  οποία  έχουν  στο  καταστατικό  τους

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

88



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

περιβαλλοντικούς,  πολιτιστικούς  και  εν  γένει  κοινωνικούς  σκοπούς,

με  την  προϋπόθεση  βέβαια  ότι  αποδεικνύουν  ότι  έχουν  έννομο

συμφέρον. 

Η  απόφαση  τώρα  επί  της  ειδικής  διοικητικής  προσφυγής,

εκδίδεται  από  τον  Γραμματέα  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης  μέσα  σε

αποκλειστική  προθεσμία  –  και  εδώ έχουμε  αποκλειστική  προθεσμία

–  2  μηνών  από  την  υποβολή  της.  Αν  περάσει  άπρακτη  αυτή  η

προθεσμία, τότε σημαίνει ότι η προσφυγή...

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Λίγο ησυχία παρακαλώ πάρα πολύ. 

Ν.  ΑΛΕΞΙΟΥ:   Ότι  η  προσφυγή  έχει  απορριφθεί  σιωπηρώς.  Με  την

ειδική  διοικητική  προσφυγή  μπορεί  να  ζητηθεί  και  αναστολή

εκτέλεσης της προσβαλλόμενης πράξης,  η οποία χορηγείται  εφόσον

παρίσταται  προδήλως  βάσιμη  ή  κρίνεται  ότι  θα  βλαφθεί  ο

προσφεύγων  ανεπανόρθωτα  ή  η  βλάβη  θα  είναι  δύσκολο  να

επανορθωθεί. 

Οι  αποφάσεις  αυτές  του  Γενικού  Γραμματέα  Αποκεντρωμένης

Διοίκησης  κοινοποιούνται  εντός  5  ημερών  από  την  έκδοσή  τους

στον  οικείο  Δήμο,  αναρτώνται  στην  επίσημη  ιστοσελίδα  και

“Διαύγεια”  της  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης  και  τα  συλλογικά  και

μονομελή  Όργανα  των  Δήμων  και  το  προσωπικό  αυτών,  έχουν

υποχρέωση  συμμόρφωσης  χωρίς  καθυστέρηση,  με  τις  αποφάσεις

που  εκδίδονται  στα  πλαίσια  του  ελέγχου  νομιμότητας.  Αν  η

απόφαση αυτή του Γενικού Γραμματέα Αποκεντρωμένης Διοίκησης ή

η  τεκμαιρόμενη  απόρριψη  αυτής,  μπορούν  να  προσβληθούν

ενώπιον  της  Επιτροπής  της  γνωστής  του  άρθρου  152  από

οποιονδήποτε έχει έννομο συμφέρον και πάλι, μέσα σε προθεσμία 1

μηνός από την έκδοση της απόφασης ή όταν έλαβε γνώση.

Υπάρχει  και  η  αίτηση  θεραπείας  η  οποία  προφανώς  και  δεν

ασκείται, διότι η αίτηση θεραπείας ασκείται ενώπιον του Οργάνου το

οποίο  έχει  εκδώσει  την  πράξη.  Συνεπώς  η  τύχη  της  προφανώς  και

είναι  προδιαγεγραμμένη.  Να  ξέρετε  ότι  η  προθεσμία  άσκησης

αίτησης  θεραπείας  δεν  υπάρχει  ρητά  στο  νόμο,  απλά  θεωρείται  ότι
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είναι  εντός  της  προθεσμίας  των  15  ημερών,  που  είναι  η  προθεσμία

για την άσκηση προδικαστικής προσφυγής. 

Τώρα,  ο  πειθαρχικός  έλεγχος  των  αιρετών,  των  προσώπων

δηλαδή,  των  αιρετών  εκπροσώπων των  Δήμων.  Έχουμε  πρώτα  την

αστική  ευθύνη,  η  αστική  ευθύνη  σημαίνει  ότι  Δήμαρχοι,

Αντιδήμαρχοι,  Δημοτικοί  Σύμβουλοι,  Πρόεδροι  Κοινοτήτων  και

λοιπά,  οφείλουν  να  αποζημιώσουν  το  Δήμο  για  κάθε  θετική  ζημιά

που  έχουν  προκαλέσει  σε  βάρος  της  περιουσίας  του  από  δόλο  ή

βαριά αμέλεια. Δεν συμπεριλαμβάνεται στην αστική αποζημίωση του

αιρετού  τυχόν  αποζημίωση  έναντι  τρίτων.  Η  ζημιά  καταλογίζεται  με

την  διαδικασία  που  βλέπετε  εδώ,  υπάρχει  στις  διαφάνειες,  καλό

είναι να μη σας την πω αναλυτικά.

Να  πάμε  στις  πειθαρχικές  ποινές  της  αργίας  και  της

έκπτωσης. Επιβάλλονται κατόπιν αιτιολογημένης απόφασης προς το

παρόν του  Γραμματέα  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης,  αφού  προηγηθεί

απολογία  του  εγκαλούμενου  ή  παρέλθει  η  προθεσμία  που  έχει

κληθεί  να  απολογηθεί  και  δεν  έχει  εμφανιστεί  και  σύμφωνη  γνώμη

του Πειθαρχικού Συμβουλίου, που βλέπετε από ποιους απαρτίζεται. 

Αυτός  ο  οποίος  εγκαλείται,  εμφανίζεται  ενώπιον  του

Πειθαρχικού  Συμβουλίου,  είτε  αυτοπροσώπως  ή  με  δικηγόρο.  Η

γνώμη του  Πειθαρχικού  Συμβουλίου  εκδίδεται  μέσα σε  2 μήνες  από

τη  στιγμή  που  έχει  φτάσει  η  πράξη  του  Αποκεντρωμένου,  με  το

οποίο προτείνεται η ποινή. 

Επί  της  πρότασης  αυτής  της  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης,  το

Πειθαρχικό  Συμβούλιο  μπορεί  να  συμφωνεί,  να  μη  συμφωνεί  ή  να

κρίνει ότι επιβάλλεται ηπιότερη ή αυστηρότερη ποινή. 

Να  προσέξετε  εδώ  ότι  έχει  επανέλθει  η  ιδιάζουσα  δωσιδικία

των Δημάρχων και  κρίνεται  πλέον,  με  το  άρθρο 235,  ρυθμίζεται,  ότι

για  πλημμελήματα  που  τέλεσαν  κατά  την  άσκηση  των  καθηκόντων

τους,  αρμόδιο  δικαστήριο  είναι  το  κατά  τόπον  αρμόδιο  Τριμελές

Εφετείο  και  για  την  εκδίκαση  εφέσεων  κατά  αποφάσεων  του

Μονομελούς  Πλημμελειοδικείου,  αρμόδιο  είναι  το  οικείο  Τριμελές.
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Επίσης,  για  πταίσματα  και  πλημμελήματα  Δημάρχων  –  Δημάρχων

μόνο  –  που  διαπράττονται  κατά  την  άσκηση  των  καθηκόντων  τους

και εξαιτίας αυτών, δεν εφαρμόζεται το αυτόφωρο.

Έχουμε  τώρα  έκπτωση  εξαιτίας  καταδίκης.  Εδώ  δεν  υπάρχει

επιλογή,  εκπίπτουν  αυτοδικαίως  από το  αξίωμά  τους,  αν  τεθούν  σε

δικαστική  συμπαράσταση  με  τελεσίδικη  δικαστική  απόφαση,  αν

στερηθούν  τα  πολιτικά  τους  δικαιώματα  με  αμετάκλητη  δικαστική

απόφαση  και  αν  καταδικαστούν  με  αμετάκλητη  δικαστική  απόφαση,

ως  αυτουργοί  ή  συμμέτοχοι,  για  όλα  τα  κακουργήματα  ή  για  τα

περιοριστικώς αναφερόμενα πλημμελήματα, που τα βλέπετε εδώ. 

Για  τη  διάπραξη  του  αδικήματος  της  παράβασης  καθήκοντος,

προσέξτε,  απαιτείται  συγχρόνως  η  συνδρομή  της  προϋπόθεσης  να

προκαλείται και οικονομική βλάβη στο Δήμο. 

Διοικητικά  μέτρα.  Σε  περίπτωση  τελεσίδικης  καταδικαστικής

απόφασης για τα πιο πάνω πλημμελήματα που είχαμε, ή πρωτόδικη

καταδικαστική  για  κακουργήματα  ή  αμετάκλητη  παραπομπή  για

κακούργημα,  εφόσον  έχουν  επιβληθεί  περιοριστικοί  όροι  ή

προσωρινή  κράτηση,  ο  Γραμματέας  της  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης

οφείλει  να  θέσει  τον  καταδικασθέντα  σε  κατάσταση  αργίας.  Αν

εκδοθεί  μεταγενέστερα  τελεσίδικη  αθωωτική  απόφαση,  τότε  αίρεται

αυτοδικαίως η αργία. 

Και οι  αιρετοί παύονται, τέλος, για σοβαρούς λόγους δημοσίου

συμφέροντος,  με  απόφαση του  Υπουργού Εσωτερικών,  ύστερα από

ειδικά  αιτιολογημένη  έκθεση  του  Γραμματέα  Αποκεντρωμένης  και

σύμφωνη  γνώμη  του  Πειθαρχικού  Συμβουλίου.  Κατά  της  απόφασης

αυτής  μπορεί  να  ασκηθεί  προσφυγή  ενώπιον  του  Συμβουλίου

Επικρατείας. 

Τώρα,  ο  διοικητικός  έλεγχος  και  οι  ελεγκτικοί  μηχανισμοί

στους Δήμους,  είναι  αυτοί  που βλέπετε,  ο ένας είναι  κατασταλτικός,

ο  άλλος  είναι  έλεγχος  που  αποσκοπεί  σε  διαπίστωση  τήρησης

νομοθεσίας,  εντοπισμό  τυχόν  φαινομένων  κακοδιαχείρισης,  ορθή

εκτέλεση  προϋπολογισμού,  για  την  επίτευξη  των  στόχων  κάθε
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φορέα. 

Έλεγχος  είσπραξης  εσόδων,  εδώ  δώστε  μία  σημασία  διότι  θα

πρέπει  να  φροντίζετε,  να  μεριμνάτε  να  εισπράττονται  τα  έσοδα  του

Δήμου, διότι  ο αρμόδιος Επίτροπος του Δήμου έχει  τη δυνατότητα...

του  Ελεγκτικού  Συνεδρίου,  έχει  τη  δυνατότητα  κατά  τη  διάρκεια  του

οικονομικού  έτους  να  παρακολουθεί  και  να  ελέγχει  την  είσπραξη

εσόδων  των  ΟΤΑ και  των  Νομικών  τους  Προσώπων  μέχρι  τώρα.  Ο

συγκεκριμένος  έλεγχος  αφορά  αυτά  τα  στοιχεία  που  βλέπετε.  Αν

διαπιστωθεί  συνεχιζόμενη αδράνεια,  που οφείλεται  σε δόλο ή βαριά

αμέλεια  είτε  των  αιρετών,  είτε  των  υπαλλήλων  που  είναι

επιφορτισμένοι με τις αρμοδιότητες αυτές, ο Επίτροπος, με έγγραφό

του,  τάσσει  στους  αρμόδιους  εύλογη  ημερομηνία  για  τις  αναγκαίες

ενέργειες,  κοινοποίηση  στο  Γενικό  Γραμματέα,  και  αν  συνεχίζεται  η

αδράνεια,  τότε  παραπέμπει,  προσέξτε,  τα  υπαίτια  πρόσωπα  προς

καταλογισμό. 

Τονίζουμε  ότι  η  Εθνική  Αρχή  Διαφάνειας  έχει  αναλάβει  πλέον

το  ρόλο  των  προηγούμενων  πέντε  βασικών  ελεγκτικών  δημόσιων

φορέων,  άρα  όλοι  αυτοί  οι  ελεγκτικοί  μηχανισμοί  ασκούνται  πλέον

από  την  Εθνική  Αρχή  Διαφάνειας.  Και  έχουμε  και  τον  εσωτερικό

έλεγχο,  για  τον  οποίο  θα  σας  μιλήσει  πιο  αναλυτικά  στην  εισήγησή

του μετά ο κύριος Γούπιος.

Ευχαριστώ πολύ. 

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Ευχαριστούμε την κυρία Αλεξίου. 

Υπάρχουν ερωτήσεις;

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Συγγνώμη.  Θέλω  να  παρακαλέσω  τους

συναδέλφους όλους, τους Δημάρχους, τους επανεκλεγέντες και  τους

νεοεκλεγέντες,  να μπείτε  στο  ypes.gr και  να λάβετε  γνώση της νέας

εφαρμοστικής  εγκυκλίου  για  τις  δημαιρεσίες,  για  όλα  αυτά  τα

πράγματα. Έχει κυκλοφορήσει. 

Δ. ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Λοιπόν, προχωράμε στη δεύτερη ενότητα. 
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Β΄ ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ

Οικονομικά των ΟΤΑ – Οικονομική Διοίκηση και Διαχείριση

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Οικονομικά  των  ΟΤΑ  –  Διεθνής  εμπειρία.  Ο

Ράλλης ο Γκέκας. 

Και  μετά  είναι  ο  κύριος  Γούπιος,  Οικονομική  διοίκηση  και

διαχείριση.

Ρ. ΓΚΕΚΑΣ:   Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Συγχαρητήρια και από εμένα. 

Εγώ θα προσπαθήσω πολύ  σύντομα να  σας  βάλω στη  λογική

των οικονομικών της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  κυρίως  θα  σταθώ στα

ζητήματα  που  έχουν  σχέση  με  την  εισαγωγή  της  ελληνικής  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης  στο  διεθνές  της  περιβάλλον  και  στο  δεύτερο  μέρος

θα  προσπαθήσω  να  σας  πω  λίγα  λόγια  για  τον  τακτικό

προϋπολογισμό και τα οικονομικά των Δήμων.

Ας ξεκινήσουμε με τα διεθνή. 

Στον  χάρτη  που  βλέπετε,  απεικονίζεται  ένας  δείκτης  που

χρησιμοποιούμε  για  να  κάνουμε  διεθνείς  συγκρίσεις.  Αυτός  ο

δείκτης είναι η σχέση μεταξύ εσόδων της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και

ΑΕΠ,  και  ακαθάριστου  εγχώριου  προϊόντος  και  ουσιαστικά  είναι

ένας  δείκτης  αποκέντρωσης.  Όσο  μεγαλύτερος  είναι  αυτός  ο

δείκτης, τόσο θεωρείται ότι είναι αποκεντρωμένο ένα κράτος. 

Εδώ λοιπόν τι  βλέπουμε;  Βλέπουμε  ότι  η  χώρα μας  είναι  από

τα  λιγότερο  αποκεντρωμένα  κράτη  στην  Ευρώπη  ή,  για  να  το  πω

αντίθετα,  από  τα  πιο  συγκεντρωτικά.  Στο  γράφημα  που

παρουσιάζεται  δίπλα,  βλέπετε  ουσιαστικά  την  απόσταση  που  έχει

να  διανύσει  η  ελληνική  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  για  να  φτάσει  το  μέσο

ευρωπαϊκό  όρο.  Εδώ  λοιπόν  προκύπτει  το  πρώτο,  αν  θέλετε,

πολιτικό  αφήγημα  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  που  είναι  και

στρατηγικού περιεχομένου. 

Τι  λέει  η Τοπική Αυτοδιοίκηση;  Η Τοπική Αυτοδιοίκηση λέει  ότι
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μετά από την κρίση, τον κορωνοϊό,  την ακρίβεια και  τους πολέμους,

το  ζητούμενο  για  την  ελληνική  οικονομία  και  για  την  ελληνική

πολιτική  είναι  η  ανάπτυξη.  Το  πρόβλημα  λοιπόν  που  υπάρχει  είναι

ότι  υπάρχουν  πάρα  πολλές  μελέτες,  και  θεωρητικές,  αλλά  και

εμπειρικές,  και  μάλιστα  από  διεθνείς  Οργανισμούς,  οι  οποίοι

επιβεβαιώνουν  ένα  σημαντικό  συμπέρασμα.  Ποιο  είναι  αυτό;  Ότι  η

ανάπτυξη  και  η  αποκέντρωση  είναι  δύο  μεγέθη  τα  οποία  είναι

ευθέως  ανάλογα.  Για  να  το  πω  πολύ  απλά,  δεν  υπάρχει

αναπτυγμένο  κράτος  στον  κόσμο  που  να  μην  έχει  αποκεντρωμένη

μορφή.

Έρχεται  λοιπόν  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  και  λέει  τι ;  Σε  ένα

κράτος  που  το  πρώτο  του  ζητούμενο  είναι  η  ανάπτυξη,  για  να

μπορέσουμε  να  τη  βοηθήσουμε  να  επιτευχθεί,  θα  πρέπει

οπωσδήποτε  σαν  θεσμικό  μέτρο  να  αποκεντρωθούμε.

Καταλαβαίνετε  ότι  το  ζήτημα  της  αποκέντρωσης  για  την  Τοπική

Αυτοδιοίκηση δεν είναι ένα διεκδικητικό αίτημα των Δημάρχων, αλλά

έτσι όπως μπαίνει,  είναι ένα αναπτυξιακό προαπαιτούμενο. 

Αυτός  είναι  ένας  δεύτερος  δείκτης,  όπως  φαίνεται  στο  χάρτη,

που είναι  η  σχέση μεταξύ  επιχορηγήσεων και  ιδίων εσόδων.  Για  τις

επιχορηγήσεις  θα  σας  μιλήσει  παρακάτω  ο  κύριος  Γούπιος.  Για  τα

ίδια έσοδα,  για τους νέους που ίσως δεν το ξέρετε,  ίδια έσοδα όταν

λέμε,  εννοούμε  φόρους,  τέλη  και  έσοδα  από  κινητή  και  ακίνητη

περιουσία. 

Αυτός  ο  δείκτης  είναι  ένας  δείκτης  αυτονομίας  της  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης  και  αποκέντρωσης  και  ουσιαστικά  λέει  ότι  όσο

περισσότερα είναι  τα  ίδια  έσοδα,  τόσο πιο  αυτόνομη είναι  η  Τοπική

Αυτοδιοίκηση. Σε αυτό το δείκτη μπαίνουν πάρα πολλά ερωτηματικά

και  μπαίνουν  πάρα  πολλά  ερωτηματικά  γιατί;  Γιατί  τι  σημαίνει  ίδια

έσοδα,  τι  σημαίνει  φόροι,  τι  σημαίνει  τέλη;  Ή,  να  το  πω  αλλιώς,

πόση δυνατότητα,  πόση ελευθερία,  για να το πω επιστημονικά,  έχει

η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  για  να  ορίζει  αυτά  τα  τέλη  και  αυτούς  τους

φόρους. 
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Με λίγα λόγια,  αυτό  που συζητάμε τώρα τελευταία  πάρα πολύ

έντονα  σε  όλη  την  ευρωπαϊκή  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  είναι  ποια  είναι

τα  ποιοτικά  χαρακτηριστικά  αυτών  των  δεικτών.  Γιατί  σας  το  λέω

αυτό;  Για  να  σας  εξηγήσω  την  πολιτική  της  ΚΕΔΕ,  η  οποία  στον

τελευταίο  νόμο  που  ψηφίστηκε  στη  Βουλή  και  κυρίως  στην

Υπουργική Απόφαση που έχει  κατατεθεί  για διαβούλευση σχετικά με

τους  δείκτες  αποδοτικότητας,  έχει  συμβάλει  εποικοδομητικά  με  20

διαφορετικές  προτάσεις,  εκ  των  οποίων  πολύ  σημαντική  είναι  ότι

μέσα  σε  αυτούς  τους  δείκτες  θα  πρέπει  να  μπουν  και  ποιοτικά

κριτήρια. 

Αυτό  που  είδαμε  στο  πρώτο  γράφημα,  στον  πρώτο  χάρτη,  τη

σχέση  δηλαδή  ΑΕΠ  και  εσόδων,  το  βλέπουμε  τώρα  και  σε  αυτό  το

γράφημα,  σαν  σχέση  συνολικών  δαπανών  της  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης,  με  τις  συνολικές  δημόσιες  δαπάνες.  Τι  βλέπουμε σε

αυτό  το  γράφημα;  Βλέπουμε  πάλι  ότι  δυστυχώς  η  ελληνική  Τοπική

Αυτοδιοίκηση  είναι  στον  πάτο  της  Ευρώπης.  Αν  όμως  πάρουμε

υπόψη  μας  αυτό  που  είπαμε  προηγούμενα,  ότι  ήδη  σε  όλο  τον

επιστημονικό  κόσμο,  αλλά  και  πρακτικά  σε  όλη  την  Ευρωπαϊκή

Ένωση,  ψάχνουμε  τα  ποιοτικά  χαρακτηριστικά  και  δούμε  εδώ πέρα

κάποια  ποιοτικά  χαρακτηριστικά  που  έχουν  οι  δαπάνες,  η  θέση  της

ελληνικής Τοπικής Αυτοδιοίκησης γίνεται ακόμα χειρότερη. 

Αυτό  που  λέμε  σε  αυτή  την  περίπτωση  είναι,  σκεφτείτε  ένας

μικρός Δήμος να μπορέσει  να διατυπώσει μία πρόταση για ένα έργο

που  θέλει  να  πραγματοποιήσει.  Ας  πούμε  ότι  τη  διατυπώνει  και  ας

πούμε  ότι  με  τα  πολλά,  με  τα  χίλια  ζόρια,  κατορθώνει  και  παίρνει

μια  χρηματοδότηση.  Πώς  θα  μπορέσει  να  υλοποιήσει  αυτή  τη

χρηματοδότηση,  όταν  για  να  πάρει  ένα  δημοτικό  υπάλληλο

χρειάζεται  πράξη  Υπουργικού  Συμβουλίου;  Καταλαβαίνετε  λοιπόν

ότι  εδώ τα ποιοτικά στοιχεία έτσι όπως τα όρισε η ΚΕΔΕ, είναι πάρα

πολύ  σημαντικά,  για  αυτό  υπάρχει  και  αυτή  η  πολιτική  εκ  μέρους

του Διοικητικού Συμβουλίου και της ΚΕΔΕ συνολικά.

Τώρα,  ένας  θετικός  δείκτης,  για  να  μη  λέμε  συνέχεια  τα
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αρνητικά.  Όπως  βλέπετε  σε  αυτό  το  γράφημα,  η  Τοπική

Αυτοδιοίκηση  σε  όλη  την  Ευρώπη,  που  έχει  το  μικρότερο  χρέος,

είναι  η  ελληνική.  Αυτό,  έτσι  όπως λέει  και  ο  κύριος  Πρόεδρος,  είναι

ένα γράφημα το οποίο αποφάσισα να το βάλω μέσα στην ομιλία μου

ακριβώς  για  να  απαντήσω  σε  εκείνα  όλα  τα  δημοσιεύματα  που

μιλάνε  για  λαμόγια  Προέδρους,  για  το  ότι  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση

φταίει  για  όλα  τα  δεινά  του  κόσμου,  το  ότι  οι  Δήμαρχοι  έχουν

κόκκινους  Δήμους,  κόκκινους  όχι  πολιτικά,  λογιστικά  και  τα  λοιπά.

Αυτό  λοιπόν  το  γράφημα  τι  λέει;  Θέτει  ένα  πάρα  πολύ  σημαντικό

ερώτημα. Δείτε το στο γράφημα. Πώς είναι δυνατόν το 0,5% να είναι

υπεύθυνο για το 99,5% του ελληνικού δημόσιου χρέους; 

Μάλιστα,  άμα  πάτε  στον  κρατικό  προϋπολογισμό  που  είναι

κατατεθειμένος, στον κρατικό προϋπολογισμό του 2024, θα δείτε ότι

γράφει  ξεκάθαρα  ότι  για  το  2024  και  '23,  δεν  υπάρχει  ούτε  ένας

Δήμος  που  να  έχει  καθυστερήσει  έστω  και  1  €.  Όλα  τα  δάνεια  της

Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  εξυπηρετούνται.  Αυτό  νομίζω  ότι  είναι  ένα

πάρα  πολύ  σημαντικό  επιχείρημα  στην  καθημερινή  σας  πολιτική

διαμάχη  με  όλους  αυτούς  τους  εξυπνάκηδες  που  παρουσιάζουν

αυτά τα δημοσιεύματα.

Πάμε  τώρα  στον  κρατικό  προϋπολογισμό  σιγά  -σιγά.  Στον

κρατικό  προϋπολογισμό  υπάρχουν  καλά  νέα.  Έτσι  τουλάχιστον

όπως εμφανίζονται.  Και το πρώτο από τα καλά νέα είναι ότι  το 2023

σε  σχέση  με  το  2022 η  ελληνική  οικονομία  μεγεθύνθηκε,  είχαμε  μία

αύξηση  του  ΑΕΠ  δηλαδή,  κατά  2,7%.  Αυτό  το  2,7%  αν  το  δείτε  σε

αυτό  το  γράφημα  και  εξαιρέσετε  τη  Μάλτα,  είναι  το  μεγαλύτερο

ποσοστό μεγέθυνσης σε όλη την Ευρώπη. Αυτό λοιπόν, είναι κάτι το

οποίο  θα  σας  παρακαλούσα  να  το  κρατήσετε,  γιατί  θα  μας

χρησιμεύσει πάρα πολύ στην κουβέντα που θα κάνουμε μετά.

Αυτό  το  2,7%  συνέβαλε  θετικά  στο  να  αυξηθούν  και  τα

φορολογικά  έσοδα.  Βλέπετε  εδώ  πέρα  την  πορεία  που  είχαν  τα

φορολογικά  έσοδα  την  3ετία  '22  –  '23  και  τα  αναμενόμενα  του  '24

και  επειδή  το  προηγούμενο  γράφημα  μιλούσε  για  '23  –  '22,  η
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αύξηση που είχαν τα φορολογικά έσοδα την ίδια περίοδο,  '23 – '22,

όπως  βλέπετε  στο  γράφημα  είναι  9%.  Θυμηθείτε,  2,7,  9%.  Σας

παρακαλώ πολύ, επαναλαμβάνω, κρατήστε το, θα μας χρειαστεί  στο

κλείσιμο αυτό.

Αυτό  όμως  που  θα  ήθελα  αυτή  τη  στιγμή  να  συζητήσουμε,

είναι  ότι  βλέπουμε  η  ελληνική  οικονομία  να  μεγεθύνεται  και

βλέπουμε  τα  φορολογικά  έσοδα  επίσης  να  έχουν  πολύ  μεγάλους

αυξητικούς  ρυθμούς.  Αυτό  κρατήστε  το.  Και  γιατί  λέω  να  το

κρατήσετε;  Γιατί  αυτή  η  ευρωστία  περιμένουμε  όλοι  να

παρουσιαστεί  και  στα  οικονομικά  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης.  Με

δεδομένο  μάλιστα  ότι  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  την  περίοδο  της

κρίσης  μειώθηκαν  οι  επιχορηγήσεις  της  κατά  60%  και  η  Τοπική

Αυτοδιοίκηση καθ'  όλη τη διάρκεια της κρίσης παρείχε στον κρατικό

προϋπολογισμό πλεονάσματα. 

Ο πίνακας  που  βλέπετε  στην οθόνη  σας  είναι  κατευθείαν  από

την  εισηγητική  έκθεση  του  κρατικού  προϋπολογισμού  2024,  για  να

μην  έχουμε  παρεξηγήσεις.  Εκεί  που  είναι  το  βελάκι,  ουσιαστικά

είναι  το  συνολικό  ποσό  των  επιχορηγήσεων  που  προβλέπεται  να

μεταβιβαστούν  στην  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  το  2024.  Βλέπετε  λοιπόν

ότι  το  2024 ουσιαστικά συνολικά θα πάρουμε περίπου...  μάλλον,  16

εκατομμύρια. Ωραία; Θυμίζω, τι είδαμε προηγούμενα; Ότι η ελληνική

οικονομία  πάει  πάρα  πολύ  καλά  και  πολύ  καλύτερα  από  την

ελληνική οικονομία πηγαίνουν τα φορολογικά έσοδα. 

Αυτό  το  ποσό  που  είδαμε  προηγούμενα  στα  16  εκατομμύρια,

δημιουργεί  ένα  παράδοξο.  Γιατί  άμα  δείτε  αυτό  που  σας  έχω

σημειώσει,  τις  αποδόσεις  των  ΚΑΠ,  των  κεντρικών  αυτοτελών

πόρων έτσι όπως τους ξέρουμε, τι βλέπουμε; Ότι οι ΚΑΠ ουσιαστικά

αυξάνονται  κατά  140  εκατομμύρια.  Από  τα  140  εκατομμύρια  πώς

στο  καλό  βρισκόμαστε  στα  16;  Βρισκόμαστε  στα  16  γιατί  δεν

υπάρχουν αυτά τα τρία σημαντικά ποσά. 

Εγώ  δεν  μπορώ  να  συζητήσω  για  την  τρέχουσα  πολιτική,

προφανώς  είναι  εδώ  ο  κύριος  Πρόεδρος  της  ΚΕΔΕ  και  ο  κύριος
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Πρόεδρος της Οικονομικής Επιτροπής να σας απαντήσουν. Σίγουρα

υπάρχουν  πολύ  σημαντικές  καινούργιες  ιδέες  και  νέα  για  το  τέλος

ταφής,  υπάρχουν  ζητήματα  για  τις  ΔΕΥΑ,  τα  οποία  αν  θέλετε

μπορούμε να συζητήσουμε παρακάτω. 

Τώρα,  πώς  δικαιολογείται  αυτό  το  πράγμα;  Ή  μάλλον,  αν

θέλετε,  να  προχωρήσω  παρακάτω.  Λέμε  στους  κεντρικούς

αυτοτελείς  πόρους  ότι  σύμφωνα  με  το  νόμο,  αυτοί

χρηματοδοτούνται  από  τρεις  φόρους.  Ποιοι  είναι  αυτοί  οι  τρεις

φόροι;  Ο  φόρος  εισοδήματος  φυσικών  και  Νομικών  Προσώπων,  ο

ΦΠΑ  και  ο  ΕΝΦΙΑ.  Σε  αυτό  το  πινακάκι  που  βλέπετε,  στην

προτελευταία και στην αντί-προτελευταία στήλη, βλέπετε το τι  λεφτά

έπρεπε  να  πάρει  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  με  βάση  τον  3852  και  ανά

φόρο τι τελικά παίρνει. 

Η  διαφορά  που  υπάρχει  είναι  ότι  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση

έπρεπε  να  πάρει  735  εκατομμύρια  παραπάνω  από  ό,τι  έχουν

εγγραφεί  στον  κρατικό  προϋπολογισμό  του  2024.  Γιατί;  Γιατί  μετά

από  τον  3852,  μετά  το  2011,  ψηφίστηκαν,  θεσπίστηκαν  και

εφαρμόστηκαν  μία  σειρά  νόμοι  και  διατάξεις,  αυτό  που  στην

πολιτική  καθημερινότητα  λέμε  μνημονιακούς  νόμους,  οι  οποίοι

ουσιαστικά τσεκουρώνουν την εφαρμογή του 3852. 

Και  το  ερώτημα  που  υπάρχει,  επαναλαμβάνω,  είναι  το  εξής.

Όταν η οικονομία πάει  καλά, όταν τα φορολογικά έσοδα πάνε ακόμα

καλύτερα,  γιατί  στην  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  να  ισχύουν  οι

μνημονιακοί  νόμοι;  Στο  γράφημα  που  βλέπετε,  παρουσιάζεται  η

εξέλιξη  του  εθνικού  σκέλους.  Όταν  λέμε  εθνικό  σκέλος,  δεν  έχει

μέσα τα συγχρηματοδοτούμενα.  Όπως βλέπετε,  τα τελευταία χρόνια

παρουσιάζεται  μία  αυξητική  τάση  στις  δαπάνες  του  ΠΔΕ,  του

Προγράμματος Δημοσίων Επενδύσεων. 

Αν  μάλιστα  λάβετε  υπόψη  σας  ότι  σύμφωνα  με  τον  κρατικό

προϋπολογισμό  του  2024  το  Ταμείο  Ανάκαμψης  θα  χρηματοδοτήσει

με  επιχορηγήσεις  το  2024  περίπου  3  δισεκατομμύρια  700

εκατομμύρια,  ουσιαστικά  μιλάμε  για  πέντε  επτακόσια
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δισεκατομμύρια  το  2024.  Από  αυτά,  και  του  ΠΔΕ,  και  της

Ανάκαμψης,  η  παρουσία  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  είναι  τελείως

περιφερειακή.  Για αυτό στόχος του Διοικητικού Συμβουλίου είναι  όχι

μόνο να υπάρχει  μία  γενναία συμμετοχή της Τοπικής  Αυτοδιοίκησης

στο  ΠΔΕ  και  στο  Ταμείο  Ανάκαμψης  –  να  υπενθυμίσω  ότι  στο

Συνέδριο  είχατε  ψηφίσει  και  ένα  ποσοστό  στο  30%  –  αλλά

παράλληλα να  είναι  διακριτή  η  θέση  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  και

η  συμμετοχή  της  σε  αυτά  τα  δύο  επενδυτικά  εργαλεία,  για  να

μπορέσουν  ακριβώς  να  κάνουν  καλύτερα  τη  δουλειά  τους  οι  Δήμοι,

χωρίς γραφειοκρατικές και κυρίως χωρίς πολιτικές κηδεμονίες.

Πάμε  τώρα  σε  ορισμένες  προτάσεις  οι  οποίες  έχουν  ψηφιστεί

από τα Συνέδρια και από το Διοικητικό Συμβούλιο της ΚΕΔΕ.

Το  πρώτο,  καθώς  καταλαβαίνετε,  είναι  αυτό  που  ήδη  βγήκε

από  την  ομιλία  μου,  ότι  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  πιστεύει  ότι  πλέον

πρέπει  να  ξετινάξουμε  από  πάνω  μας  όλη  τη  μνημονιακή  σκουριά

και να εφαρμοστεί  ο 3852 χωρίς όρους και προϋποθέσεις.

Το  δεύτερο  είναι  ότι  όλα  αυτά  τα  χρόνια  που  δημιουργήθηκαν

όλες  αυτές  οι  διαφορές,  θα  πρέπει  κάποια  στιγμή  το  κεντρικό

κράτος  να  καθίσει  με  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  και  να  δουν πώς θα

το λύσουν το ζήτημα αυτό. Όπως το λύσανε το 2008 – 2009.

Το  τρίτο  είναι  αυτό  που  μόλις  είπαμε  για  τη  συμμετοχή  στο

ΠΔΕ και στο Ταμείο Ανάκαμψης. 

Το τέταρτο  είναι  το  μεγάλο πρόβλημα των ΔΕΥΑ,  για  το  οποίο

υπάρχουν  θετικά  νέα.  Αν  θέλετε,  κύριε  Πρόεδρε,  μπορείτε  να

παρέμβετε.

Και  το  τελευταίο  έχει  σχέση  με  την  τρέχουσα  πολιτική

πραγματικότητα,  ξέρετε  ότι  αυτή  τη  στιγμή  στη  Βουλή  συζητιέται  το

φορολογικό  νομοσχέδιο,  μέσα  στο  φορολογικό  νομοσχέδιο

υπάρχουν δύο σημεία που επηρεάζουν την Τοπική Αυτοδιοίκηση,  τα

οικονομικά της Τοπικής Αυτοδιοίκηση. Το ένα είναι το κομμάτι εκείνο

το  οποίο  επιβάλει  φορολογία  στα  airbnb και  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση

με  την  απόφαση του  τελευταίου  Διοικητικού  Συμβουλίου,  έτσι  όπως
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την  εισηγήθηκε  ο  κύριος  Πρόεδρος  της  Οικονομικής  Επιτροπής,

αποφάσισε να διεκδικήσει το 50%.

Και  το  δεύτερο είναι  ότι  με  το  φορολογικό  νομοσχέδιο αλλάζει

όνομα το  τέλος  διαμονής,  αλλά παραμένει  στο  κεντρικό  κράτος,  και

η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  διεκδικεί  το  κομμάτι  αυτό  έτσι  όπως  ήταν,

πριν τροποποιηθεί το τέλος παρεπιδημούντων. 

Τελειώνοντας,  και  συνήθως  λέω  ότι  μια  και  είναι  η  τελευταία

φορά που συναντιόμαστε,  επιτρέψτε  μου να  κάνω μία  παρατήρηση.

Αν δείτε τα δύο πρώτα αιτήματα, τα τελευταία 13 χρόνια, 14 χρόνια,

είναι  μόνιμα  τα  πρώτα  αιτήματα  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης.  Άρα

λοιπόν δεν είναι  το ζήτημα ότι  βαρεθήκαμε, αλλά το ζήτημα είναι ότι

τώρα  που  η  οικονομία  πάει  κάπως  καλύτερα  και  εσείς  είστε

καινούργιοι  και  έχετε  αναβαθμιστεί  με  τη  δημοκρατική  σας

επανεκλογή  ή  εκλογή,  είναι  καιρός  να  ξανά  συζητήσουμε  αυτό  το

ζήτημα.  Είτε  να ξαναδούμε τον 3852,  είτε  να δούμε έναν καινούργιο

νόμο σε σχέση με τα οικονομικά της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Σας  παρακάλεσα  προηγούμενα  να  κρατήσουμε  τα  δύο

νουμεράκια,  το  ΑΕΠ  και  τα  φορολογικά  έσοδα,  γιατί;  Γιατί  αυτή  η

κουβέντα  ούτως  ή  άλλως  έχει  ξεκινήσει.  Και  ακούγονται  πάρα

πολλές  φωνές  που  λένε  ότι,  ναι,  να  συνδυάσουμε  τα  έσοδα  της

Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  τους  ΚΑΠ  συγκεκριμένα,  με  το  ΑΕΠ.  Και

βλέπετε,  από  τη  μια  μεριά  το  ΑΕΠ  αυξήθηκε  2,7,  από  την  άλλη

μεριά  9%.  Να  σας  θυμίσω  ότι  την  περίοδο  της  κρίσης  το  ΑΕΠ

πήγαινε φούντο, ενώ τα φορολογικά έσοδα είχαν μία μικρή αύξηση.

Γιατί  τα  λέω  αυτά;  Γιατί  πρέπει  να  είμαστε  πάρα  πολύ

προσεκτικοί  το  πώς  θα  μπούμε  και  πόσο  θεμελιωμένοι  θα  είμαστε

σε  αυτή  τη  συζήτηση  που  ούτως  ή  άλλως  θέλουμε  –  δεν  θέλουμε,

θα ξεκινήσει.

Λοιπόν,  αυτά  από  εμένα.  Αν  θέλετε  κάτι  το  οποίο  έχει  σχέση

με  τα  τρέχοντα  ζητήματα,  που  δεν  ήταν  στην  εισήγησή  μου,  είναι

εδώ ο κύριος Πρόεδρος...

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Καταρχήν  να  ευχαριστήσουμε  τον  κύριο  Γκέκα
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και  πριν δώσουμε το λόγο στον κύριο Μουράτογλου, να επισημάνω,

προς  ενημέρωση  των  νέων αιρετών,  ότι  η  Αυτοδιοίκηση  το  2020,  η

ΚΕΔΕ, το θυμάσαι  πολύ καλά αγαπητέ Ράλλη, έδωσε πλήρη φάκελο

προτάσεων  5,5  δισεκατομμυρίων  ευρώ,  θυμάμαι  ανήμερα

Δεκαπενταύγουστο  δουλεύαμε  στην  ΚΕΔΕ  για  να  καταθέσουμε

ολοκληρωμένη  πρόταση,  είμαστε  ο  πρώτος  φορέας  γενικής

κυβέρνησης  για  την  πρόταση  της  χώρας  μας  για  το  Ταμείο

Ανάκαμψης. Τώρα λοιπόν έχουμε ήδη καταθέσει 5,5 δισεκατομμύρια

ευρώ  έργα,  σε  διάφορους  κλάδους,  άσχετα  αν  ακόμη  δεν  έχει  βγει

το ποσοστό το οποίο διεκδικούμε.

Να πούμε ότι  για τα παρακρατηθέντα ήδη υπάρχει  μελέτη που

έχουν  βγει  τα  ποσά,  θα  βγει  ο  Γιάννης  ο  Μουράτογλου  σε  λίγο,  το

ξέρεις πολύ καλά και εσύ αυτό, ας ακούσουν και οι  νεότεροι,  οι  νέοι

Δήμαρχοι σήμερα, απλά να πω στην παρέμβασή μου ότι  είναι και τα

πέντε  τα  οποία  είχες  βάλει.. .  είναι  τα  πάγια  αιτήματα  της

Αυτοδιοίκησης,  σε  κάθε  Συνέδριό  μας  το  διεκδικούμε,  δυστυχώς  η

Πολιτεία  δεν  έχει  επιστρέψει,  μετά  τα  μνημόνια,  αυτά  τα  οποία

ανήκουν σε εμάς, άρα λοιπόν η διεκδίκηση θα συνεχιστεί πιο έντονα

τώρα,  γιατί  το  ΑΕΠ  ανεβαίνει,  άρα  λοιπόν  οφείλουν  να  δώσουν  σε

αυτούς, σε εμάς, αυτά τα οποία πρέπει. 

Γιάννης Μουράτογλου για μία παρέμβαση.

Γιάννη, το μικρόφωνο και ερώτηση, αν υπάρχει.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Καλησπέρα και από εμένα. 

Κύριε  Πρόεδρε,  αν  επιτρέπεται  να  κάνω  μία  μίνι,  έτσι,

ενημέρωση και εγώ. 

Αναφερθήκατε  στο  νέο  τρόπο  κατανομής  των  ΚΑΠ,  το  οποίο

είναι ένα πόνημα...

Δ.  ΚΑΦΑΝΤΑΡΗΣ:   Καταρχήν,  να  κατέβει  ο  Ράλλης  ή  να  περιμένει

πάνω;

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Όχι, ας περιμένει,  γιατί. ..

Είναι  ένα  πόνημα  το  οποίο  μετά  από  πολλή  διαδικασία  και

συζήτηση  επί  σειρά  ετών,  καταφέραμε  η  Αυτοδιοίκηση  και
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συμφωνήσαμε,  όπως  αναφέρατε  και  εσείς,  και  είναι  πλέον

εφαρμόσιμο  από  1/1/24  ο  νέος  τρόπος,  ο  δικαιότερος,  θα  έλεγα,

μέχρι τώρα, μια και δεν έχουμε καταφέρει  η Τοπική Αυτοδιοίκηση να

συνεννοηθούμε  επί  σειρά  ετών  για  το  πώς  θα  πρέπει  να

κατανείμουμε τους λίγους πόρους αυτούς που έχουμε. 

Παρά  ταύτα  όμως,  ο  κύριος  Γκέκας  αναφέρθηκε,  μια  και

συνεργαζόμαστε  επί  σειρά  ετών  στην  Επιτροπή  Οικονομικών  της

ΚΕΔΕ,  για  τα  τρέχοντα  οικονομικά  ζητήματα.  Εκείνο  που  θέλω  να

τονίσω είναι ότι στα ζητήματα τα οποία μας απασχολούν άμεσα είναι

το  τέλος  διαμονής,  το  οποίο  καταργείται  ουσιαστικά  και  γίνεται

τέλος  κλιματικής  αλλαγής  και  από  το  οποίο  δεν  εισπράττει  πλέον

τίποτα  η  Αυτοδιοίκηση,  και  εδώ  θα  πρέπει  να  πούμε,  κύριε

Πρόεδρε,  ότι  σε  όλη  την  Ευρώπη  σήμερα  το  τέλος  διαμονής

εισπράττεται από την Τοπική Αυτοδιοίκηση. Ένα.

Δεύτερο.  Αύριο  συζητείται  το  θέμα  της  κατάργησης  του  ΤΑΠ

σαν  απαραίτητο  έγγραφο  στις  μεταβιβάσεις  των  ακινήτων.  Τι

σημαίνει  αυτό;  Σημαίνει  ότι  ενώ  είχαμε  την  ευκαιρία,  και  το  θέσαμε

την  προηγούμενη  εβδομάδα  στον  αρμόδιο  Υπουργό,  τον  κύριο

Κυρανάκη,  ότι  θα  πρέπει  αυτό  που  γινόταν  μέχρι  σήμερα  και

περνούσαν  οι  έχοντες  την  ανάγκη  να  μεταβιβάσουν  το  ακίνητο  από

το  Ταμείο  του  Δήμου,  να  εξοφλήσουν  τις  προηγούμενες  οφειλές

ΤΑΠ, πλέον δεν θα είναι υποχρεωμένοι, θα γίνεται η μεταβίβαση του

ακινήτου  και  κατόπιν,  εάν  και  εφόσον  είναι  κτηματογραφημένο  το

ακίνητο,  θα  αποστέλλει  το  Κτηματολόγιο  τη  βεβαίωση  για  να

βεβαιώσουμε,  και  πιάσε  το  αβγό  και  κούρευ'  το,  πότε  θα

εισπράξουμε  από  αυτούς.  Και  αν  είναι  ακτηματογράφητο,  μέσα  σε

μία εβδομάδα. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Γιάννη,  συγγνώμη.  Αν  δεν  είναι

κτηματογραφημένο,  όπου  ισχύει  το  Κτηματολόγιο,  δεν  μπορεί  να

μεταβιβαστεί.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Όχι, θα μεταβιβάζεται πλέον.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Όχι,  ακούστε  λίγο.  Θα  μεταβιβάζεται.  Αλλά  είναι
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υποχρεωμένος ο συμβολαιογράφος...

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Όχι. Είναι υποχρεωμένο το Κτηματολόγιο να...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι. Έστω, ναι.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Εμείς ζητήσαμε, κύριε Πρόεδρε...

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Τη  μεταβιβαστική  πράξη,  που  γίνεται,  σαν

συμβόλαιο,  οτιδήποτε,  ενημερώνεται  και  το  Κτηματολόγιο,  δεν

ενημερώνεται; Και είναι υποχρεωμένοι να ενημερώσουν το Δήμο. 

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Απλά  ποιο  είναι  το  θέμα;  Ότι  εμείς  που  είχαμε

τις  παρελθόντων  ετών  οφειλές  και  λέγαμε  ότι  για  να  κάνεις

μεταβίβαση  του  ακινήτου  πλήρωσε  τα  οφειλόμενα,  πλέον  δεν

υπάρχει.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι,  αλλά  έχεις  δικαίωμα  να  προβείς  στην

εκτέλεση,  με  χρηματικό  κατάλογο  και  βεβαιωτικό  κατάλογο  και  να

εισπράξεις τα χρήματα. 

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Βεβαίως.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και  από  την  άλλη  μεριά,  κάποιοι  Δήμοι  δίνουν

πιστοποιητικό ΤΑΠ σε μια – δυο μέρες και κάποιοι δίνουν σε 40.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Και παραπάνω.

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και παραπάνω. 

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Εμείς  οφείλαμε  να  τα  πούμε  όμως,  τα

επισημαίνουμε. 

Το τρίτο...

Ρ. ΓΚΕΚΑΣ:   Πρόεδρε, μια στιγμή...

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Στείλαμε  παρατηρήσεις  επί  αυτού,  για  τη

διασφάλιση  της  γνωστοποίησης,  οπωσδήποτε,  και  θα  περιληφθεί

στο νομοσχέδιο. 

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Το τρίτο...

Ρ.  ΓΚΕΚΑΣ:   Για  να  βοηθήσω  τους  καινούργιους  Δημάρχους,  να

εξηγήσω ότι ΤΑΠ σημαίνει τέλος ακίνητης περιουσίας. 

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Το  τρίτο  που  θέλω  να  αναφερθώ,  κύριε  Γκέκα,

αναφερθήκατε  στην  κατανομή  όπως  είναι  αποτυπωμένη  στον

κρατικό  προϋπολογισμό  για  το  2024  και  όντως,  πραγματικά,  η
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αύξηση  των  μεταβιβαζόμενων  πόρων  είναι  15,9  εκατομμύρια

επακριβώς.  Παρά  ταύτα  όμως,  ΚΑΠ  έχουμε  αύξηση  περίπου  200

εκατομμύρια. 

Ρ. ΓΚΕΚΑΣ:   140.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   140 είναι  αποτυπωμένα εδώ,  αλλά αφαιρείται  τα

60  εκατομμύρια  που  εισπράττονται  έναντι  του  τέλους  ταφής  του  α΄

εξαμήνου του 2023.

Ρ. ΓΚΕΚΑΣ:   Για το ενεργειακό.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Εδώ, στις όλες αυξήσεις αυτές, δεν λαμβάνουμε,

κύριοι  συνάδελφοι,  το  εξής.  Ότι  το  2024 – το είπε ο Πρόεδρος στην

ομιλία του – είναι  ένα έτος που η Τοπική Αυτοδιοίκηση θα κληθεί  να

αποδώσει  στον  ΕΟΑΝ  240  εκατομμύρια  ευρώ.  Και  ποια  είναι  αυτά;

Ήδη  ξεκινάει  από  την  έκτακτη  επιχορήγηση  που  θα  έρθει  την

ερχόμενη  εβδομάδα,  αντί  για  125  εκατομμύρια  θα  μοιραστούν  75.

Και  μέσα  στο  2024  συνολικά  θα  παρακρατηθούν  240  εκατομμύρια

που θα πάνε στον ΕΟΑΝ.

Άρα,  κύριε  Πρόεδρε,  σε  εμάς  θα  πρέπει  να  έχουμε...  και  να

δοθεί  η  ευχέρεια  και  η  δυνατότητα  να  διεκδικήσουμε  πώς  με  αυτόν

τον  τρόπο  που  είπατε  θα  μπορέσουν  τα  240  εκατομμύρια  να

γυρίσουν πάλι στους Δήμους και στην Τοπική Αυτοδιοίκηση.

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   13 του μηνός Διοικητικό Συμβούλιο.

Ο Λιβάνιος ο Υπουργός, είναι όχι μόνο σύμφωνος...

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Το θέμα δεν είναι ο Υπουργός, το θέμα είναι...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Εγώ μίλησα μαζί του. Θερμός υποστηρικτής αυτού

του πράγματος.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Εκείνο  επίσης  που  δεν  αναφέρθηκε,  κύριε

Γκέκα, και δεν αναφέραμε, είναι το μισθοδοτικό κόστος.

Ρ. ΓΚΕΚΑΣ:   Τα 170 εκατομμύρια της μισθοδοσίας...

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Το  μισθοδοτικό  κόστος  το  οποίο  είναι  170

εκατομμύρια,  το  οποίο  δεν  αποτυπώνεται,  δυστυχώς,  πουθενά.  Και

η  αύξηση  του  μισθοδοτικού  κόστους  δεν  είναι  κάτι  που  οφείλεται

στους  Οργανισμούς  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  είναι  κεντρική  πολιτική
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επιλογή  και  πάρθηκε  από  την  κυβέρνηση  και  ορθώς  πάρθηκε  η

απόφαση αυτή. Άρα το κρατάμε και αυτό το ζητούμενο. 

Και  ένα  τελευταίο  που  ήθελα  να  αναφέρω.  Αναφέρατε  στους

πίνακες  της  εφαρμογής  του  3852  ότι  τα  υπολειπόμενα  είναι  735

εκατομμύρια και  ότι  εμείς  θα πάρουμε 140.  Δεν είναι  140,  διότι  στις

μεταβιβαστικές  πληρωμές  εδώ  αναφέρεστε  στους  ΚΑΠ.  Οι

μεταβιβαστικές πληρωμές είναι 15,9. Δεν είναι 140, 140 είναι...

Ρ. ΓΚΕΚΑΣ:   Ναι, αλλά μιλάμε για τον 3852 που μιλάει  για ΚΑΠ.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Εντάξει,  εν  πάση περιπτώσει,  οι  μεταβιβαστικές

πληρωμές  είναι  στο  σύνολο  όπως  αποτυπώνονται  και  είναι  15,9.

Αυτή είναι η ένστασή μου. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Θα τα πούμε σε κανένα Συνέδριο, έτσι;

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Ναι. Συγγνώμη λίγο...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Γιατί  ο σκοπός σήμερα εδώ είναι  να ενημερωθούν

οι συνάδελφοι. 

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Συγγνώμη,  επειδή  τα  ζητήματα  αυτά  είναι

ζέοντα, θεωρώ... και το τελευταίο...

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι,  αλλά  να  τα  καταλαβαίνουμε  όλοι,  παιδιά.  Οι

αριθμοί είναι άχαροι, καταλάβατε τι λέω;

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Συγγνώμη τώρα, αλλά...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και εγώ ζητώ συγγνώμη, ναι, Γιάννη μου. 

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Και  το  τελευταίο,  κύριε  Πρόεδρε,  που  θέλω  να

αναφέρω,  είναι  σχετικά  με  το  Παρακαταθηκών.  Το  Διοικητικό  μας

Συμβούλιο  κατ'  επανάληψη  έχει  πάρει  απόφαση  και  μετά  από

αιτήματα  συναδέλφων,  για  να  ρυθμιστεί  η  μη  παρακράτηση  των

οφειλών  '21,  '22,  '23,  η  οποία  ξεκινάει  από  το  '24  και  θα

παρακρατηθούν  τρεις  δόσεις,  κάτι  πρέπει  να  γίνει  εν  πάση

περιπτώσει.. . 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Πετραλιάς, ΓΛΚ.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Πρέπει  να  γίνει  οπωσδήποτε,  μια  και  υπάρχει

και  η  σύμφωνη  γνώμη  του  κυρίου  Σταμάτη,  του  Ταμείου

Παρακαταθηκών, άρα θα πρέπει να γίνει νομοθετική ρύθμιση.

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

105



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Δεν  είναι  μόνο  το  Παρακαταθηκών  που

αποδέχεται.  Εγώ  μίλησα  μαζί  του.  Είναι  και  θέμα  ΓΛΚ,  Γενικού

Λογιστηρίου του Κράτους, Πετραλιάς.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Ωραία, ακριβώς.

Εγώ,  κύριε  Πρόεδρε,  νομίζω  σαν  Πρόεδρος  της  Επιτροπής

Οικονομικών  όφειλα  να  ενημερώσω  τους  συναδέλφους  για  το

κομμάτι αυτό...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Καλά έκανες.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   ...παρότι  ότι είναι λίγο δυσάρεστο. 

Ευχαριστώ πολύ.

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και εμείς. 

Ο κύριος Γούπιος τώρα έχει το λόγο. Ελάτε, έχετε το βήμα.

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Καλησπέρα και από εμένα. 

Νομίζω ότι  είστε λίγο κουρασμένοι,  οπότε θα προσπαθήσω να

είμαι  λίγο  σύντομος  στα  θέματα  που  αφορούν  την  οικονομική

διοίκηση και διαχείριση.

Θα  ξεκινήσω  από  εκεί  που  τέλειωσε  ο  Ράλλης  ο  Γκέκας.  Θα

μιλήσω  λίγο  για  τους  ΚΑΠ  και  μετά  θα  μπω  στην  οικονομική

διοίκηση και διαχείριση.

Βλέπετε  την  πορεία  κατανομής  των  κεντρικών  αυτοτελών

πόρων  την  τελευταία  10ετία,  η  οποία  είναι  πολύ...  Δηλαδή

φανταστείτε ότι οι ΚΑΠ μειώθηκαν κατά 65%... κατά 55% και η ΣΑΤΑ

κατά  85%.  Άρα  αντιλαμβάνεται  κανείς  ότι  υπάρχει  ένα  σημαντικό

πρόβλημα,  ειδικά  για  τις  επενδύσεις,  με  την  έννοια  ότι  τα  χρήματα

πλέον δεν φτάνουν ούτε για τη βασική συντήρηση των υποδομών. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Νομίζω  είναι  καλύτερα  έτσι,  Ιωάννη,  γιατί  βλέπεις  η

ΣΑΤΑ ότι έχει μηδενιστεί. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Λοιπόν,  να  συνεχίσω,  για  να  μην  κουράσουμε,  γιατί

ξέρω ότι είστε κουρασμένοι τώρα, αλλά θα τα πω σύντομα και λιτά.

Λοιπόν,  η  κατανομή  των  ΚΑΠ  που  έγινε,  όπως  είπε  ο
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Πρόεδρος  και  ο  Πρόεδρος  της  Επιτροπής  Οικονομικών,  είναι

ιδιαίτερα  σημαντική.  Θα  έλεγα  ότι  με  απόφαση  του  Διοικητικού

Συμβουλίου  της  ΚΕΔΕ βοηθιούνται  οι  μικροί  ορεινοί  και  επαρχιακοί

Δήμοι.  Δηλαδή  οι  περισσότεροι  Δήμοι  ορεινοί  και  επαρχιακοί,  εδώ

της  Περιφέρειας  ή  της  Δυτικής  Ελλάδος,  έχουν ωφεληθεί  σημαντικά

από αυτή  την κατανομή των ΚΑΠ.  Άρα ήταν μια  σημαντική τομή και

μια γενναία απόφαση για την ΚΕΔΕ.

Πάμε  λίγο  στα  θέματα  της  οικονομικής  διοίκησης  και

διαχείρισης. Θα μείνω στα σημεία που κατά τη γνώμη μου είναι λίγο

κρίσιμα.  Για  να  μην  πάρω  πάρα  πολύ  χρόνο,  γιατί  αντιλαμβάνομαι

ότι είστε και κουρασμένοι και οι μισοί έχουν αποχωρήσει ήδη.

Λοιπόν,  το  πλαίσιο  της  οικονομικής  διαχείρισης,  όπως

βλέπετε  και  στον  πίνακα,  θα  έλεγα  ότι  έχει  αποσαφηνιστεί  αρκετά

καλά  τα  τελευταία  10  χρόνια.  Και,  αν  θέλετε,  βασικός  στόχος  ήταν

ότι  η  χώρα πέρασε από ένα μνημόνιο,  άρα θα έπρεπε να βελτιώσει

τη δημοσιονομική της διαχείριση. 

Για  αυτό  και  βλέπετε  ότι  εισήχθησαν  αρκετά  νέα  μέτρα,  όπως

είναι  το Μητρώο Φορέων Γενικής Κυβέρνησης,  που ανήκουν όλοι  οι

φορείς  των  ΟΤΑ  και  τα  Νομικά  τους  Πρόσωπα,  η  Ενιαία  Αρχή

Πληρωμών,  δηλαδή  όλες  οι  πληρωμές  που  γίνονται  από  τους  ΟΤΑ,

είτε  είναι  για  τους  υπαλλήλους,  είτε  για  τους  αιρετούς,  περνάνε

μέσα  από  την  Ενιαία  Αρχή  Πληρωμών,  το  Παρατηρητήριο

Οικονομικής  Αυτοτέλειας,  εισαγωγικά  στο  Αυτοτέλειας,  το

Παρατηρητήριο  δηλαδή  για  τα  οικονομικά  των  ΟΤΑ  και  η

αναβάθμιση  του  ρόλου  του  Προϊσταμένου  Οικονομικών  Υπηρεσιών,

που θα πω λίγο παρακάτω,  καθώς και  η  ροή των διαδικασιών μέσα

στους Δήμους. 

Αυτές  οι  μεταβολές  δεν  αφορούν  μόνο  την  Τοπική

Αυτοδιοίκηση,  αφορούν  συνολικά  τη  διοίκηση  στο  δημόσιο  τομέα.

Και ο κύριος στόχος, όπως είπα, ήταν να βελτιωθεί η δημοσιονομική

διαχείριση της  χώρας,  ώστε  να  μην υπάρχουν πάλι  χρέη είτε  για  τη

χώρα,  είτε  για  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση.  Άρα  θα  έλεγα  ότι  έχει
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βελτιωθεί  σημαντικά η οικονομική διοίκηση και  διαχείριση και  στους

Δήμους.

Δεν  θα  μείνω  πολύ  στις  βασικές  αρχές,  απλώς  να  πω  ότι  ως

φορείς  γενικής  κυβέρνησης,  φορείς  της  Αυτοδιοίκησης,

διαχειριζόμαστε  δημόσιο  χρήμα,  άρα  θα  πρέπει  να  το

διαχειριζόμαστε  με  όλους  τους  κανόνες  που  βλέπετε  εδώ,  της

διαφάνειας,  της  αποδοτικότητας  και  αποτελεσματικότητας  και  της

ευκρίνειας. Άρα οι βασικές αρχές που αναφέρονται για τη διαχείριση

και  αφορούν  όλο  το  δημοσιονομικό  σύστημα  του  δημόσιου  τομέα,

είτε  αφορά  Υπουργεία,  είτε  αφορά  Οργανισμούς  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης,  είτε  την  ΕΕΤΑΑ,  που  είμαι  σήμερα  εδώ,  όλοι

ακολουθούμε τα ίδια βήματα και τις ίδιες διαδικασίες.

Ποια  είναι  τα  Όργανα  που  έχουν  ρόλο  στην  οικονομική

διοίκηση  και  διαχείριση  του  Δήμου;  Άρα  έχουν  αρμοδιότητα,  άρα

έχουν και  τις  ανάλογες ευθύνες. Γιατί  αρμοδιότητα και  ευθύνες είναι

το  ίδιο  νόμισμα,  έτσι;  Όποιος  έχει  αρμοδιότητες,  ταυτόχρονα  έχει

και ευθύνες. 

Είναι  το  Δημοτικό  Συμβούλιο,  που  βλέπετε  ποιες  είναι  οι

αποφάσεις  για  τα  οικονομικά.  Στην  ουσία  το  Δημοτικό  Συμβούλιο,

σύμφωνα  όπως  είπε  και  ο  προηγούμενος  ομιλητής,  ο  κύριος

Σιδηρόπουλος,  έχει  μεν  καταρχήν  όλες  τις  αρμοδιότητες,  πλην

εκείνων που αφορούν τα υπόλοιπα Όργανα. Άρα θα δούμε εδώ ότι –

έτσι,  συνοπτικά  έχω  αναφέρει  –  το  Δημοτικό  Συμβούλιο  έχει  τον

προϋπολογισμό του Δήμου,  την τελική έγκριση,  ορίζει  τους φόρους,

τα τέλη και  τα  δικαιώματα,  τη  σύναψη των δανείων,  την αξιοποίηση

της  ακίνητης  περιουσίας,  την  εκποίηση δημοτικών ακινήτων και  την

τροποποίηση των δημόσιων συμβάσεων. 

Η  Δημοτική  Επιτροπή,  στην  οποία,  όπως  είπα,  μεταφέρθηκαν

αρμοδιότητες  και  της  Εκτελεστικής,  και  της  Επιτροπής  Ποιότητας

Ζωής,  κατά τη  γνώμη μου λάθος της  Εκτελεστικής  Επιτροπής,  γιατί

η  Εκτελεστική  Επιτροπή  ήταν  ένα  Όργανο  διοίκησης,  μάνατζμεντ

του Δήμου,  γιατί  ήταν οι  Αντιδήμαρχοι.  Άρα ήταν η πλειοψηφία. Άρα
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μεταφέρεται  κάποιες αρμοδιότητες της πλειοψηφίας σε μια Δημοτική

Επιτροπή  που  συμμετέχει  και  η  μειοψηφία.  Είναι  ένα  ζήτημα  αυτό,

ειδικά σε κάποιες από αυτές, αλλά είναι δευτερεύον. 

Βλέπετε  ότι  έχει  αρκετές  Επιτροπές,  από  τη  σύνταξη  του

προϋπολογισμού,  αποφασίζει  για  τις  προτάσεις,  για  τη

χρηματοδότηση  των  επιχορηγήσεων  των  δράσεων,  αποφασίζει  για

τη  διευκόλυνση  των  οφειλετών,  για  την  αποδοχή  κληρονομικών

διαδικασιών  και  τα  λοιπά,  άρα  έχει,  θα  έλεγα...  αποφασίζει  για  τη

μετακίνηση,  αποζημίωση  δαπανών  μετακίνησης  Δημάρχων,

Δημοτικών Συμβουλίων, άρα όλα αυτά είναι στη Δημοτική Επιτροπή.

Άρα αρκετά  σημαντικές  αρμοδιότητες  για  την  οικονομική  διαχείριση

είναι  στη  Δημοτική  Επιτροπή.  Άρα  η  Δημοτική  Επιτροπή  έχει  ρόλο

μεγάλο κατά την επόμενη περίοδο. Αυτή είναι η πραγματικότητα.

Και  βέβαια  ο  Δήμαρχος,  που  είστε  εδώ  σήμερα,  ο  οποίος,

όπως  ξέρετε,  εκτελεί  τις  αποφάσεις  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  και

αν  δεν  τις  εκτελέσει  είναι  και  υπόλογος,  ορίζει  Αντιδημάρχους  και

μεταβιβάζει  αρμοδιότητες  στους  Αντιδημάρχους,  αποφασίζει  για  την

έγκριση  των  δαπανών,  είναι  διατάκτης  των  δαπανών  δηλαδή  για

όλες  τις  δαπάνες  του  Δήμου,  από  το  2018  και  μετά,  είναι

Προϊστάμενος  των  Υπηρεσιών  του  Δήμου,  άρα  ελέγχει  και  τις

Υπηρεσίες  του  Δήμου,  υπογράφει  όλες  τις  συμβάσεις  που συνάπτει

ο  Δήμος  και  είναι  αρμόδιος  για  τις  απευθείας  αναθέσεις.. .  Δεν  θα

πω για  αυτό,  γιατί  νομίζω η  κυρία  Αλεξίου  στη  συνέχεια  θα πει  δυο

πράγματα για τις απευθείας αναθέσεις, πολύ σύντομα. 

Μια  σημαντική  μεταρρύθμιση  που  έγινε  το  2018  είναι  ο  ρόλος

των Οικονομικών Προϊσταμένων.  Στην ουσία,  με  την κατάργηση του

προληπτικού ελέγχου του Ελεγκτικού Συνεδρίου, οι  αρμοδιότητες σε

μεγάλο  βαθμό  μεταφέρθηκαν  στον  Προϊστάμενο  των  Οικονομικών

Υπηρεσιών  και  στην  Οικονομική  Υπηρεσία.  Άρα  η  Οικονομική

Υπηρεσία  θα  έλεγα  ότι  έχει  ένα  ρόλο  θεματοφύλακα,  αυτό  του

ανέθεσε  ο  νομοθέτης,  χρηστής  οικονομικής  διαχείρισης.  Είναι

υπεύθυνος  για  όλη  τη  δημοσιονομική  διαχείριση  του  Δήμου,  αυτός
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υπογράφει  πλέον  τα  χρηματικά  εντάλματα  πληρωμής  όπως  θα

δούμε και παρακάτω, δεν τα υπογράφουν οι  Δήμαρχοι  εδώ και πολύ

καιρό,  είναι  υπεύθυνος  για  την  είσπραξη  των  εσόδων,  άρα  η

συνεργασία  του  Δημάρχου  με  τον  Οικονομικό  Διευθυντή  και  κατ'

επέκταση με την Οικονομική Υπηρεσία, είναι ιδιαίτερα σημαντική. 

Και  θα  έλεγα  είναι  σημαντική  και  σαν  συνολική  διαχείριση  και

διοίκηση,  αλλά και  για  τη  νομιμότητα  των δαπανών.  Άρα είναι  πολύ

σημαντικό  αυτή  η  συνεργασία  μεταξύ  Δημάρχου,  Αντιδημάρχων  και

ο  ρόλος  του  ΠΟΥ,  γιατί,  όπως  είπα,  ο  νομοθέτης  του  ανέθεσε

αρμοδιότητες  σημαντικές,  άρα και  ευθύνες  σημαντικές.  Και  μάλιστα

κατά την πρώτη περίοδο υπήρχαν σημαντικοί.. .  επειδή οι  ευθύνες...

δημιούργησε  και  ένα  φόβο  στις  Οικονομικές  Υπηρεσίες,  γιατί  όλο

αυτό  το  φόρτο  που  τους  μεταφέρθηκε,  για  να  προλαμβάνουν,

δημοσιονομική  μεταχείριση,  είναι  ιδιαίτερα  σημαντική  και

δημιούργησε  σημαντικά  ζητήματα  τα  οποία,  κατά  τη  γνώμη  μου,  με

τον τελευταίο νόμο που αφορά το Ελεγκτικό Συνέδριο, αμβλύνθηκαν

σημαντικά.  Γιατί  κατένειμε  με  πολύ  πιο  ορθολογικό  τρόπο  τις

ευθύνες διαχείρισης μεταξύ των Οργάνων του Δήμου.

Λίγα  λόγια  για  τον  προϋπολογισμό.  Κοιτάω  και  το  ρολόι  μου,

κύριε Πρόεδρε, για να είμαι σύντομος. 

Θα  έλεγα  ότι  ο  προϋπολογισμός  θα  πρέπει  ως  Δημοτικές

Αρχές να τον δούμε με τρεις άξονες.

Το  πρώτο,  είναι  το  μοναδικό  εργαλείο  προγραμματισμού  που

έχουμε.  Ο προϋπολογισμός δεν είναι  απλώς κωδικοποίηση,  είναι  το

εργαλείο  που  έχουμε  για  να  κατανείμουμε  τους  πόρους  για  την

επόμενη  χρονιά.  Άρα  να  ιεραρχήσουμε  τις  ανάγκες  και  τα  έργα  του

Δήμου.  Άρα  είναι  ένα  εργαλείο  προγραμματισμού.  Και  δεν  έχουμε

άλλο.  Έχουμε  και  το  5ετές  σχέδιο,  το  οποίο  οι  περισσότεροι  Δήμοι

δεν  το  κάνουν.  Άρα  ο  προϋπολογισμός  είναι  πολύ  σημαντικό

εργαλείο.

Το δεύτερο, ο προϋπολογισμός είναι ένα εργαλείο οικονομικής

διαχείρισης. Μας υποχρεώνει  ο νόμος, καμία δαπάνη δεν μπορεί  να
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γίνει  εκτός  προϋπολογισμού,  άρα  αποτελεί  πολύ  σημαντικό

εργαλείο  για την οικονομική διαχείριση.  Άρα και  για τις  ευθύνες μας

μετά  και  για  τις  ευθύνες  μετά  όταν  έχετε  φύγει  από  το  Δήμο  και

έρχεται  το  Ελεγκτικό  Συνέδριο  να  κάνει  καταλογισμούς  ή  οτιδήποτε

άλλο. 

Το  τρίτο,  θα  έλεγα  ότι  επειδή  καταργήθηκε  η  Επιτροπή

Διαβούλευσης, στην ουσία πεδίο διαβούλευσης με τους δημότες δεν

υπάρχει  πλέον.  Αυτή  είναι  η  πραγματικότητα.  Άρα θα έλεγα,  επειδή

ο  προϋπολογισμός  –  και  δεν  μιλάω για  τον  φετινό  προϋπολογισμό,

μιλάω για τον προϋπολογισμό της άλλης χρονιάς – θα μπορούσε να

αξιοποιηθεί  ένα  κομμάτι  του  προϋπολογισμού  και  πραγματικά  να

γίνει  διαβούλευση  και  με  τους  πολίτες,  με  τους  κοινωνικούς

εταίρους, για το πού μπορούν κάποιες δαπάνες ή κάποια ιεράρχηση

έργων που  πρέπει  να  γίνει  από  τη  Δημοτική  Αρχή,  τουλάχιστον  για

τα έργα που η ίδια  μπορεί  να κάνει  με  ίδιους  πόρους.  Γιατί  τα  έργα

τα  χρηματοδοτούμενα  είναι  δεδομένα,  οπότε  εκεί  δεν  μπορεί  να

υπάρξουν αλλαγές. 

Δεν  θα μείνω σε  αυτά,  γιατί  νομίζω θα πάρει  πολύ χρόνο.  Θα

πάω λίγο πιο σύντομα. 

Εδώ  βλέπετε  έναν  πίνακα  από  την  εξέλιξη  των  διαθεσίμων

των Δήμων,  δηλαδή ποια είναι  τα  υπόλοιπα που έχουν.  Βλέπετε  ότι

τα τελευταία χρόνια  υπήρξε μια σημαντική αύξηση μετά το  2015 και

έφτασαν  από  700  εκατομμύρια,  2  δις  ευρώ,  που  σημαίνει  ότι

υπάρχουν αρκετά αδιάθετα υπόλοιπα στο Δήμο τα οποία προφανώς

όλα είναι  δεσμευμένα,  σε  κάποια  ποσά έργα,  αλλά  θα  πρέπει  και  η

Δημοτική  Αρχή  να  δει,  γιατί  αυτό  είναι  σημαντικό  κομμάτι.

Φανταστείτε,  είναι  το  1% του ΑΕΠ της χώρας. Αυτό δηλαδή, εφόσον

δεν γίνεται  έργο,  δεν  μετατρέπεται  σε  δαπάνες,  πάει  να  πει  ότι  δεν

μπαίνουν  οι  πόροι  στην  τοπική  οικονομία.  Άρα  είναι  ιδιαίτερα

σημαντικό  να  δείτε  πού οφείλονται  αυτά τα υπόλοιπα και  ποια έργα

έχουν  κολλήσει  και  γιατί  είναι  δεσμευμένα,  είτε  σε  πόρους  ΣΑΤΑ,

είτε  οτιδήποτε  άλλο.  Είναι  ιδιαίτερα  κρίσιμο  και  εργαλείο  χρήσιμο
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για εσάς, τους νέους αιρετούς.

Το δεύτερο, να αξιοποιήσετε τα εργαλεία που έχει  αναπτύξει  η

ΚΕΔΕ  την  επόμενη  περίοδο,  που  αφορά  την  πλατφόρμα

τετραγωνικών,  τη  δήλωση  ακαθαρίστων  εσόδων.  Δεν  μπορούμε  να

κάνουμε  κουβέντα  σήμερα  για  όλα  αυτά,  γιατί  δεν  προλαβαίνουμε,

αλλά  επειδή  έχουν  οριστεί  οικονομικοί  υπεύθυνοι  από  κάθε  Δήμο

που  συμμετέχουν  σε  αυτές  τις  βάσεις,  είναι  καλό  για  να

αξιοποιηθούν,  για  τη  βελτίωση  των  οικονομικών  δεδομένων  του

Δήμου.

Θα  πάω  λίγο  πιο  σύντομα,  να  μιλήσω  λίγο  για  τη  νομιμότητα

των  δαπανών,  γιατί  είναι  πολύ  σημαντική.  Όπως  είπα,  είμαστε

υποχρεωμένοι  να  υλοποιήσουμε  τις  διαδικασίες  που  προβλέπονται

στο  νόμο.  Είναι  πολύ  σημαντικό.  Κανείς  μπορεί  να  θεωρήσει  ότι

είναι  λίγο  γραφειοκρατικές,  και  είναι.  Από  την  άλλη  όμως,  επειδή

(.. .)  διαχείριση  δημόσιου  χρήματος,  δεν  μπορεί  να  γίνει  με  τον

τρόπο που γίνεται  στον ιδιωτικό τομέα, που δηλαδή έχω μια ανάγκη

την  καλύπτω  τώρα,  πρέπει  να  υπάρχουν  κάποιες  διαδικασίες.  Άρα

είναι  καλό  να  τηρούμε  τυπικά  τις  διαδικασίες,  γιατί  είναι  σημαντικό

όταν  έρθει  ο  έλεγχος  του  Ελεγκτικού  Συνεδρίου,  να  μην  έχουμε

προβλήματα.  Και  ο  έλεγχος  μπορεί  να  έρθει  μετά  από  5  χρόνια.

Δηλαδή  μπορεί  να  έχουν  φύγει  οι  μισοί  Δήμαρχοι  και  να  έχουν

ζητήματα. 

Άρα,  το  πρώτο  είναι  να  προβλέπεται  η  δαπάνη  στον

προϋπολογισμό.  Δαπάνη  που  δεν  προβλέπεται  στον

προϋπολογισμό,  δεν  μπορεί  να  γίνει.  Δεν  μπορεί  να  ξεκινήσει.  Άρα

ο  Οικονομικός  Διευθυντής  θα  αρνηθεί.  Παρά  μόνο  αν  υπάρχει

έκτακτη  δαπάνη,  έκτακτη  ανάγκη  δηλαδή,  και  μπορεί  τότε  να  γίνει

δαπάνη και να μπει μετά αμέσως στον προϋπολογισμό. 

Το  δεύτερο  είναι  να  εγκριθεί  και  να  αναληφθεί  νόμιμα  από  το

Δήμαρχο  ή  από  τον  Οικονομικό  Διευθυντή.  Ο  Οικονομικός

Διευθυντής  έχει  τη  δυνατότητα  να  πει  γιατί  μια  δαπάνη  δεν  είναι

νόμιμη.  Θα  πω  στην  επόμενη  ενότητα.  Να  εκτελεστεί  με  νόμιμο
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τρόπο.  Τι  σημαίνει  να  εκτελεστεί  με  νόμιμο  τρόπο;  Δηλαδή  να  γίνει

κανονική  η  δαπάνη.  Η  πρώτη  διαφορά  ότι  να  είναι  νόμιμη,  να  έχει

εγγραφεί  στον  προϋπολογισμό,  σημαίνει  ότι  θα  πρέπει  να

ακολουθήσει  τις  διαδικασίες  που  προβλέπεται  στο  νομικό  πλαίσιο.

Αν  είναι  δημόσια  σύμβαση,  πρέπει  να  ακολουθήσει  τους  κανόνες

δημοσίων  συμβάσεων.  Αν  είναι  κάτι  άλλο,  πρέπει  να  ακολουθήσει

άλλες διαδικασίες. 

Η  ανάληψη  υποχρέωσης  είναι  πολύ  σημαντικό  βήμα.

Καθιερώθηκε  πλήρως  με  το  ΠΔ  80  το  2016,  που  σημαίνει  ότι  η

ανάληψη  υποχρέωσης  είναι  σημαντική,  υπογράφεται  από  το

Δήμαρχο  και  από  τον  Οικονομικό  Διευθυντή.  Ο  Οικονομικός

Διευθυντής,  επειδή  ο  νομοθέτης  του  έχει  αναθέσει  αρμοδιότητα,  θα

πρέπει  σε  κάθε  δαπάνη  που  γίνεται,  να  προβλέπει  τα  εξής  που

βλέπετε  εκεί.  Να  βεβαιώνει  ότι  υπάρχει  η  δαπάνη  στον

προϋπολογισμό,  άρα  αν  δεν  υπάρχει,  θα  πει  όχι.  Να  υπάρχει  η

αναγκαία  πίστωση,  άρα  αν  έχει  καλυφθεί  ένα  μέρος  του

προϋπολογισμού, δεν θα μπορεί να υπογράψει. 

Η  δαπάνη  λέει  να  προβλέπεται  σε  διάταξη  τυπικού  νόμου  ή

κανονιστικής  διοικητικής  πράξης  ή  να  εξυπηρετεί  την  αποστολή  και

να  είναι  λειτουργική  δαπάνη  –  όπως  λέω  παρακάτω  –  φορέα.  Εδώ

υπάρχουν  ζητήματα  μερικές  φορές,  κάποιοι  Δήμαρχοι  θεωρούν  ότι

αυτή  η  δαπάνη  είναι  λειτουργική,  ο  Οικονομικός  Διευθυντής  μπορεί

να πει ότι  δεν είναι λειτουργική, με βάση την εμπειρία του. 

Έχει  βελτιωθεί  σημαντικά,  θα  έλεγα,  η  οικονομική  διαχείριση

τα  τελευταία  χρόνια,  παρ'  όλη  τη  φοβία  που  είχα  από  τις

Οικονομικές  Υπηρεσίες,  και  νομίζω  μια  σωστή  συνεργασία  θα

βοηθήσει συνολικά αυτή τη συνεργασία σας.

Δεν θα μπω στα υπόλοιπα. Αυτό που θέλω να σημειώσω, λίγα

πράγματα για τον απολογισμό. Επειδή έγινε και μια ερώτηση νομίζω

από  τον  κύριο  Καστρινό  για  τον  απολογισμό,  οι  Δήμοι  πρέπει  να

κλείνουν τον απολογισμό κάθε χρόνο και  πρέπει  να αποστέλλουν τα

αναγκαία στοιχεία στο Ελεγκτικό Συνέδριο,  εντός  του έτους.  Άρα θα
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έπρεπε  ο  Δήμος  να  στείλει.. .  όταν  λέμε  απολογισμό,  εννοούμε

ταμειακό  απολογισμό  και  οικονομικές  καταστάσεις.  Να  έπρεπε  να

έχουν  αποσταλεί  στο  Ελεγκτικό  Συνέδριο.  Και  το  Ελεγκτικό

Συνέδριο αν δεν αποσταλούν, μπορεί να τηρήσει διαδικασία κίνησης

ελέγχου.  Άρα  είναι  θέμα  του  Ελεγκτικού  Συνεδρίου,  θα  ήθελα  να

πω,  άρα  αυτό  είναι  ένα  κρίσιμο  θέμα,  δηλαδή  ο  νομοθέτης

υποχρεώνει την Οικονομική Υπηρεσία και το Δήμαρχο να αποστείλει

τα  οικονομικά  στοιχεία  κάθε  έτος  στο  Ελεγκτικό  Συνέδριο  και  το

Ελεγκτικό  Συνέδριο,  εάν  δεν  αποσταλούν,  έχει  δικαίωμα  να  κινήσει

διαδικασία ελέγχου. 

Η  λογοδοσία,  πραγματικά,  κανείς  Δήμος  δεν  έκανε...  σπάνια

έκανε  Δήμος  κάθε  φορά  τη  λογοδοσία.  Είναι  ιδιαίτερα  σημαντικό

γιατί,  αν  θέλετε,  ήταν  η  μόνη...  Λέμε,  και  ακούμε  και  από  τον

Πρόεδρο,  ότι  είμαστε  ο  πιο  κοντινός  θεσμός  στον  πολίτη,  άρα  η

λογοδοσία  είναι  ιδιαίτερα  σημαντική.  Δεν  μπορεί  να  θεωρηθεί

δηλαδή  κανείς  ότι  είναι  κοντινός  στον  πολίτη,  αν  δεν  κάνει

διαδικασία μια φορά το χρόνο. 

Τώρα  ο  νέος  νόμος  που  έχει  τη  λογοδοσία  που  γίνεται

τέσσερις  φορές  το  χρόνο...  έξι  φορές  το  χρόνο,  κάθε  2  μήνες,  στην

ουσία αντιγράφει,  θα έλεγα, τον κοινοβουλευτικό έλεγχο που γίνεται

στη  Βουλή.  Θυμίζω,  στη  Βουλή  κάθε  τόσο  γίνεται  κοινοβουλευτικός

έλεγχος,  και  από  τους  Βουλευτές  της  αντιπολίτευσης,  και  από  τους

Βουλευτές  της  συμπολίτευσης.  Άρα  στην  ουσία  εισάγει  για  πρώτη

φορά  μια  διαδικασία  κοινοβουλευτικού  ελέγχου  στην  Τοπική

Αυτοδιοίκηση.  Τα  αρμόδια  μέλη  του  Δημοτικού...  του  Διοικητικού

Συμβουλίου,  είτε  είναι  από  τη  συμπολίτευση,  είτε  από  την

αντιπολίτευση,  καταθέτουν  ερωτήσεις  και  προτάσεις.  Θα  έλεγα  ότι

θα προσπαθούσε να μειώσει  και  λίγο τις  προ ημερησίας διατάξεως.

Γιατί  αφού υπάρχει  μια  ειδική διαδικασία,  τα  βασικά θέματα  δηλαδή

θα  μπορούν  να  συζητιούνται  εκεί  και  όχι  πάντα  προ  ημερησίας

διατάξεως, να είναι και πιο αποτελεσματικό το Δημοτικό Συμβούλιο. 

Δεν θα μείνω για τους ελέγχους, είπα αρκετά...
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Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Πείτε, κύριε Γούπιε...

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Κλείνω.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Πείτε  ότι  σε  αυτές  τις  αποφάσεις,  στις  συζητήσεις

που  θα  γίνονται,  οι  αποφάσεις  δεν  έχουν  κανένα  δεσμευτικό

χαρακτήρα.

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Όχι, είναι συζητήσεις. Για αυτό λέω...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Συζητήσεις, να είχαμε να λέγαμε.

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   .. .είναι  διαδικασία  κοινοβουλευτικού  ελέγχου.  Είναι

διαδικασία...  Εντάξει,  το  ότι  είναι  μία  κάθε  2μηνο,  νομίζω  ότι  είναι

λίγο  πολύ  σύντομο,  θα  μπορούσε  να  είναι  κάθε  4  μήνες,  αλλά  εν

πάση  περιπτώσει  ο  νομοθέτης  αυτό  επέλεξε,  είναι  συζητήσεις,  άρα

γίνεται.. . Είναι μια διαδικασία ελέγχου, είτε από...

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Δεν παίρνουν αποφάσεις, άρα...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι, επειδή ρωτάνε.

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Ναι, ναι. Οκέι.

Νομίζω τα είπε τα περισσότερα...  Θα μείνω μόνο στο σύστημα

εσωτερικού ελέγχου. 

Ήδη  Δήμοι  αρχίζουν  να  εφαρμόζουν  το  σύστημα  εσωτερικού

ελέγχου.  Θα  ήθελα  να  σημειώσω  το  εξής.  Λέει  ο  νόμος  του

Ελεγκτικού  Συνεδρίου  μέσα  σε  πολλά  άλλα,  ότι  εάν  τηρείται  σωστά

το  σύστημα  εσωτερικού  ελέγχου  του  Δήμου,  μπορεί  το  Ελεγκτικό

Συνέδριο  να  μην  κάνει  κανένα  έλεγχο  στο  Δήμο.  Άρα  το  σύστημα

εσωτερικού  ελέγχου,  όχι  τόσο  ο  εσωτερικός  ελεγκτής,  το  σύστημα,

δηλαδή  οι  τηρούμενες  διαδικασίες,  να  είναι  καταγραμμένες,  να

τελούνται  σωστά,  είναι  πολύ  σημαντικό  για  την  οικονομική

διαχείριση του Δήμου.

Και  κλείνοντας,  θα  ήθελα  να  πω,  για  τους  νέους  Δημάρχους,

ότι  να  προσέξουν  λίγο  τα  ασυμβίβαστα.  Δηλαδή  κανένας  Δήμαρχος

δεν  πρέπει  να  εμπλέκεται  πλέον  στην  οικονομική  διαχείριση.

Κανένας.  Δεν  υπογράφει  ούτε  εντάλματα  πληρωμής,  δεν  υπογράφει

ούτε  επιταγές.  Όλα  αυτά  γίνονται  από  την  Οικονομική  Υπηρεσία.
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Είναι  πολύ  σημαντική  η  διάκριση  (...) .  Γιατί  αν  υπογράψετε

επιταγές,  είστε  πλέον  υπόλογοι  για  οτιδήποτε  συμβεί.  Άρα  οι

Δήμαρχοι  δεν  εμπλέκονται  μετά  την  ανάληψη  υποχρέωσης,  στην

οικονομική διαχείριση.  Είναι  ιδιαίτερα σημαντικό, γιατί  αφορά και  το

θέμα του...  δεν επιτρέπει  δηλαδή να συμπίπτουν στο ίδιο πρόσωπο

ελεγκτές και ελεγχόμενοι. 

Άρα  νομίζω,  έτσι,  πολύ  συνοπτικά,  ήθελα  να  περιγράψω λίγο

τα  βασικά  θέματα  της  οικονομικής  διοίκησης  και  διαχείρισης

Δήμων...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Πολύ καλά. 

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Σύντομα, κύριε Πρόεδρε, όσο μπόρεσα.

Ευχαριστώ πολύ.

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και εμείς ευχαριστούμε τον κύριο Γούπιο.

Και  αυτό  που  θέλω  να  πω,  επιτρέψτε  μου,  έχουμε  δώσει

μάχη...  μιλήσαμε  με  το  Υπουργείο  και  τους  είπαμε,  παρέλκει  η

ύπαρξη αυτής της  διάταξης.  Τι  θα πει  κάθε μήνα να τίθενται.. .  κάθε

2μηνο...  Κάθε  μήνα  το  είχαν  και  το  άλλαξαν.  Ερωτήματα  από

οποιονδήποτε  Δημοτικό  Σύμβουλο,  Δημοτικούς  Συμβούλους  της

αντιπολίτευσης  και  της  συμπολίτευσης  ενδεχομένως,  και  να  γίνεται

μία  συνεδρίαση ειδική και  να απαντώνται  αυτά τα ερωτήματα.  Μόνο

μπελάδες  και  προβλήματα  θα  δημιουργήσει,  διότι  ήδη  υπήρχε  η

δυνατότητα,  με  βάση  τις  ισχύουσες  διατάξεις  και  τον  Κανονισμό

Λειτουργίας  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  που  έχουμε  όλοι,  στην  προ

ημερησίας διάταξη, τουλάχιστον 2 φορές το μήνα,  τουλάχιστον,  που

γίνονται  τα  Δημοτικά μας  Συμβούλια,  να  ρωτάει  όποιος  θέλει  και  να

παίρνει  απαντήσεις. Είναι πολύ απλό. 

Τώρα  θα  περιπλακεί  το  ζήτημα  και  στο  τέλος,  επειδή  θα

δημιουργήσει  προβλήματα  στην  πράξη,  να  δείτε  ότι  θα  τεθεί  σε

αχρησία  και  θα  καταργηθεί.  Όπως  και  πολλές  άλλες  τέτοιες

ρυθμίσεις. 

Και  το  άλλο  που  θέλω  να  παρατηρήσω,  επιτρέψτε  μου  να  το

πω,  για  όλους  τους  συναδέλφους.  Δεν  εκβιάζουμε  τα  πράγματα  στη
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διοίκηση.  Προσπαθούμε  να  πείσουμε  και  τον  ΠΟΥ,  που  είναι

υπεύθυνος,  προσπαθούμε  να  πείσουμε  και  τους  συνεργάτες  μας.

Αλλιώς  θα  καταλήξουμε  σε  “εντέλλεσθαι”.  Το  “εντέλλεσθαι”  είναι

μεγαλύτερη καθυστέρηση. Θα μπει  στη μέση ο Αποκεντρωμένος,  θα

δούμε  ποιος  έχει  δίκιο  και  ποιος  δεν  έχει  δίκιο,  “εντέλλεσθαι”  θα

δώσει  σε  μία  ακραία  περίπτωση  που  δεν  γίνεται  αλλιώς.  Διότι

διαφορετικά,  αν κερδίσει  –  εντός εισαγωγικών η λέξη κερδίσει  –  και

δικαιωθεί ο υφιστάμενος, δεν είναι καλό πράγμα. 

Και τέλος, δεν θα θυμόμαστε μόνο όταν είμαστε στα αξιώματα,

το  είπε  ο  κύριος  Γούπιος.  Όταν  φύγουμε  από  τα  αξιώματα,

οποιοσδήποτε  έλεγχος  και  αν  γίνει,  να  είμαστε  καλυμμένοι.  Και  να

ξέρετε  ότι  όταν  μια  απόφαση  λαμβάνεται,  σκοπιμότητας,  νομίμως

και  ακολουθηθεί  όλη η  διαδικασία αυτή  που προβλέπει  ο  νόμος,  μη

φοβάστε  τον  κατασταλτικό  έλεγχο.  Γιατί  και  τυπικές  πλημμέλειες  να

υπάρχουν,  από  απλή  αμέλεια,  δεν  ελέγχεται  ούτε  καταλογιστικά,

ούτε  ποινικά,  κανείς.  Πρέπει  να  είναι  βαριά  ή  αμέλεια,  καταλάβατε;

Ή δόλος. Αυτό. 

Και  θα κλείσουμε  τώρα το  σημερινό  πρόγραμμα,  με  την  κυρία

Ντορέτα  Αλεξίου,  η  οποία  θα  μας  μιλήσει  για  τη  διαχείριση  των

συμβάσεων,  κρίσιμα  ζητήματα  στη  διαχείριση  των  δημοσίων

συμβάσεων. 

Ν. ΑΛΕΞΙΟΥ:   Καλησπέρα και πάλι.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ξέρει  η  κυρία  Αλεξίου,  θα  το  κάνει  συνελόντι

ειπείν.

Ν. ΑΛΕΞΙΟΥ:   Πάρα πολύ, επειδή έχει περάσει πάρα πολύ η ώρα και

είσαστε  πολύ  κουρασμένοι.  Θα  πάω  μόνο  σε  πάρα  πολύ  βασικά,

γιατί  την  εισήγηση θα την  έχετε,  σε  πάρα πολύ  βασικά  θέματα  που

αφορούν την επιλογή της διαδικασίας...

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Συγγνώμη,  κυρία  Αλεξίου.  Συγγνώμη.  Επειδή

είπατε  κάτι  τώρα.  Όσοι  είστε  γραμμένοι  έξω  και  έχετε  δηλώσει  τα

mail σας,  θα  σας  σταλούν  οι  εισηγήσεις,  και  οι  σημερινές  και  οι

αυριανές, στα mails. Θα τις πάρετε όλες. 
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Πάμε.

Ν.  ΑΛΕΞΙΟΥ:   Θα  πάμε  κατευθείαν  στην  επιλογή  των  διαδικασιών

ανάθεσης.  Ο  κανονικός  τρόπος  ανάθεσης  είναι  ένας  ανοιχτός

διαγωνισμός,  κλειστός  και  λοιπά,  δεν  σας  ενδιαφέρει  τόσο  ο

κλειστός,  ο  ανοιχτός  διαγωνισμός  λοιπόν  του  άρθρου  26  του  4412.

Ο 4412  είναι  πλέον  από το  '16  το  θεσμικό  πλαίσιο  που  διέπει  όλες

τις  συμβάσεις  και  έχει  τροποποιηθεί  πάρα  πολλές  φορές,  με

τελευταία  τροποποίηση  το  4782,  οπότε  και  διορθώθηκαν  κάποια

λάθη που είχαν υπάρξει το '16.

Έχουμε  λοιπόν  τον  ανοιχτό  διαγωνισμό,  έχουμε  την  ανάθεση

ήσσονος  σημασίας  συμβάσεις,  θα  δούμε  πώς,  την  απευθείας

ανάθεση λόγω ποσού και  το άρθρο 32, που είναι  πάρα πολύ βασικό

και  πρέπει  να  προσέξετε,  που  είναι  η,  ας  πούμε,  απευθείας

ανάθεση,  διότι  γίνεται  με  διαπραγμάτευση,  χωρίς  δημοσίευση.  Αυτή

είναι  μια  εξαιρετική  διαδικασία και  πρέπει  να τηρείται,  να  τηρούνται

όλοι οι όροι και οι προϋποθέσεις που αναφέρονται στο νόμο.

Να  πάμε  πρώτα  στις  συμβάσεις  ήσσονος  σημασίας,  είναι

αυτές οι συμβάσεις με εκτιμώμενη αξία ίση ή κατώτερη από 2.500 €.

Η  αναθέτουσα  Αρχή  μπορεί  να  μην  ακολουθεί  όλες  τις  διαδικασίες

που  προβλέπει  ο  4412,  δεν  απαιτούνται  τα  δικαιολογητικά  του

άρθρου  80  περί  κριτηρίων  επιλογής  και  συμμετοχής  και  για  τον

υπολογισμό  της  εκτιμώμενης  αξίας,  το  μόνο  που  πρέπει  να

προσέξουμε  εδώ,  είναι  να  μη  γίνεται  κατάτμηση,  να  εφαρμόζονται

πιστά  οι  κανόνες  και  οι  μέθοδοι  υπολογισμού  που  προβλέπονται

στο  άρθρο  6.  Επίσης  να  σας  πω  ότι  δεν  απαιτείται  η  υπογραφή

σύμβασης  για  τις  συμβάσεις  αυτές.  Εμένα  η  άποψή  μου  είναι  ότι

πρέπει  να  υπογράφεται  μία  σύμβαση,  για  να  ξέρει  ο  καθένας

ακριβώς τι  κάνει.

Τώρα,  πάμε  στην  απευθείας  ανάθεση  λόγω  ύψους

προϋπολογισμού.  Εδώ  λοιπόν  έχουμε  αλλαγές  με  τον  4782,

σημαντικές.  Να  σας  πω  ότι  έχει  καταργηθεί  ο  συνοπτικός

διαγωνισμός  που  γνωρίζατε  με  τις  τρεις  προσφορές  και  πλέον  από
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την  ήσσονος  σημασίας  πάμε  στην  απευθείας  ανάθεση  για

προμήθειες  και  γενικές υπηρεσίες  που έχουν εκτιμώμενη αξία  ίση ή

κατώτερη  των  30.000  €  πλέον  ΦΠΑ  και  για  συμβάσεις  έργου  και

υπηρεσιών  με  εκτιμώμενη  αξία  έως  60.000  €  πλέον  ΦΠΑ,

υπηρεσιών,  είναι  αυτές  που  αφορούν  κοινωνικές  ή  άλλες  ειδικές

υπηρεσίες και  υγειονομικές,  κοινωνικές,  πολιτιστικές.  Θα βρείτε στα

CPV που  αναφέρω  εδώ.  Διενεργείται  από  τις  αρμόδιες  Υπηρεσίες

της αναθέτουσας Αρχής και δεν απαιτείται γνωμοδότηση συλλογικού

Οργάνου. 

Να  τονίσουμε  εδώ  ότι  σύμφωνα  με  το  4782  πλέον,  για  την

απευθείας  ανάθεση  δεν  απαιτείται  εγγύηση  συμμετοχής  και  καλής

εκτέλεσης  στις  συμβάσεις  αυτού  του  άρθρου  και  η  πρόσκληση

μπορεί  να  απευθύνεται  σε  ένα  και  μοναδικό  φορέα,  οικονομικό

φορέα,  και  τυχόν  υποβολή  άλλων  προσφορών,  δεν  είναι

υποχρεωτικό  να  αιτιολογηθούν  από  την  αναθέτουσα  Αρχή  όπως

συνέβαινε  με  τον  4412,  γιατί  τις  απορρίπτουν  και  επιλέγουν  αυτόν

προς  τον  οποίον  είχαν  στείλει  την  πρόσκληση.  Στις  προηγούμενες

στον  4412  ήταν  υποχρεωτικό  να  υπάρχει  σαφής  αιτιολόγηση  και

πολλές φορές είχαμε πρόβλημα νομιμότητας της σύμβασης. 

Ο  ανοιχτός  δημόσιος  διαγωνισμός,  δεν  θα  σας  πω  τη

διαδικασία,  την  ξέρουν  οι  Υπηρεσίες,  τηρούνται  συγκεκριμένες

προθεσμίες,  αναλόγως  αν  είναι  εθνικός  διαγωνισμός  ή  αν  είναι

πάνω  από  τα  όρια,  οπότε  είναι  διεθνής  διαγωνισμός.  Κάθε

ενδιαφερόμενος οικονομικός φορέας μπορεί να λάβει μέρος. 

Να  πάμε  τώρα  στο  βασικό  άρθρο  32,  που  είναι  η,  ας  πούμε,

απευθείας  ανάθεση  και  ονομάζεται  με  διαπραγμάτευση  χωρίς

προηγούμενη  δημοσίευση.  Εδώ,  αυτή  η  δυνατότητα,  εφαρμόζεται

στις  περιοριστικά  αναφερόμενες  περιπτώσεις  των  παραγράφων  2

έως 6 του άρθρου 32 και  μόνο σε αυτές.  Παρέκκλιση από τις  αρχές

της διαφάνειας και  του ελεύθερου ανταγωνισμού,  επειδή δεν γίνεται

γνωστή  η  πρόθεση  της  αναθέτουσας  Αρχής  στο  ευρύ  κοινό  και  για

αυτό  απαιτούνται  πολύ  αυστηρές  διαδικασίες.  Αν  η  ανάθεση  της
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σύμβασης  είναι  πάνω  από  τα  Κοινοτικά  όρια,  τότε  για  τη  λήψη

απόφασης...  ή  μάλλον,  η  απόφαση  που  παίρνει  η  Δημοτική  πλέον

Επιτροπή  ότι  θα  χρησιμοποιηθεί  το  άρθρο  32,  πρέπει  να  τύχει  και

της σύμφωνης γνώμης της ΕΑΔΗΣΥ. Η ΕΑΔΗΣΥ είναι  η Ενιαία Αρχή

Δημοσίων Συμβάσεων,  δεν  υπάρχει  πια  το  δεύτερο άλφα,  κακώς το

έχω  γραμμένο,  στην  οποία  πλέον  υπάγεται  και  η  Αρχή  Εξέτασης

Προδικαστικών Προσφυγών.

Το  άρθρο  32  λοιπόν,  στην  παράγραφο  1  λέει  ότι  μπορείς  να

χρησιμοποιήσεις  αυτή  τη  διαδικασία αν  μετά  από ανοιχτή  ή κλειστή

διαδικασία δεν υποβλήθηκε καμιά προσφορά ή αίτηση συμμετοχής ή

καμία  από  της  υποβληθείσες  δεν  είναι  κατάλληλη.  Απαραίτητη

προϋπόθεση  για  την  επανάληψη  του  διαγωνισμού  είναι,  με  τη

διαδικασία του άρθρου 32 παράγραφος Α΄,  είναι να μην αλλάξουν οι

όροι  της  πρώτης  διακήρυξης.  Μη  κατάλληλη  προσφορά  είναι  όταν

είναι  άσχετη  με  τη  σύμβαση  και  δεν  μπορεί  να  ανταποκριθεί  στις

ανάγκες  της  αναθέτουσας  Αρχής,  όπως  περιγράφεται  στη

διακήρυξη.  Και  μη  κατάλληλη  αίτηση  συμμετοχής  όταν  συντρέχει

υποχρεωτικός  ή  δυνητικός  λόγος  αποκλεισμού  του  οικονομικού

φορέα ή αν δεν πληροί  τα κριτήρια επιλογής που τυχόν έχει  θέσει  η

αναθέτουσα Αρχή.

Στη  Β΄  παράγραφο,  η  β΄  περίπτωση  αφορά  την  άλλη

εξαιρετική  περίπτωση  ανάθεσης  με  αυτή  τη  διαδικασία,  όταν  το

αντικείμενο  της  σύμβασης  μπορεί  να  εκτελεστεί  μόνο  από  ένα

συγκεκριμένο  οικονομικό  φορέα,  λόγω  του  ότι  το  αντικείμενο  της

σύμβασης,  η  δημιουργία  ή  απόκτηση  μοναδικού  έργου  τέχνης  ή

καλλιτεχνικής  εκδήλωσης,  αφορά  δηλαδή...  το  αντικείμενο  είναι

αυτό, αν υπάρχει  απουσία ανταγωνισμού για τεχνικούς λόγους, π.χ.

κάποια  ευρεσιτεχνία,  και  προστασία  αποκλειστικών  δικαιωμάτων.

Προϋπόθεση για  την εφαρμογή της παραγράφου αυτής είναι  να μην

υπάρχει  άλλη  εύλογη  εναλλακτική  λύση  ή  υποκατάστατο,  έτσι  ώστε

να  μη  δημιουργείται  έλλειψη  ανταγωνισμού.  Δηλαδή  θα  πρέπει  να

αιτιολογεί  η  αναθέτουσα Αρχή γιατί  θεωρεί  ότι  μόνο ένας  μπορεί  να
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αναλάβει αυτό το αντικείμενο. 

Και  τέλος,  πάμε  στη  συνηθέστερη  μορφή  της  απευθείας

ανάθεσης  με  το  άρθρο  32,  που  είναι  η  κατεπείγουσα  ανάγκη,

οφειλόμενη  σε  γεγονότα  απρόβλεπτα,  λέει  ο  νόμος,  για  την

αναθέτουσα  Αρχή  και  που  δεν  είναι  δυνατή  η  τήρηση  των

προθεσμιών  που  προβλέπονται  για  τις  ανοιχτές,  κλειστές  ή

ανταγωνιστικές διαδικασίες, με διαπραγμάτευση. 

Εδώ  πρέπει  να  προσέξουμε  λοιπόν,  ότι  οι  περιστάσεις  που

επικαλούνται  οι  αναθέτουσες  Αρχές  για  την  αιτιολόγηση  της

κατεπείγουσας  ανάγκης,  δεν  πρέπει  σε  καμιά  περίπτωση  να

απορρέουν  από  τις  ίδιες  τις  αναθέτουσες  Αρχές.  Δηλαδή  όταν  μια

αναθέτουσα  Αρχή  γνωρίζει  ότι  απαιτείται  για  μία  ανάθεση

σύμβασης,  ένα  χρονικό  διάστημα  5  μηνών,  δεν  μπορεί  να  ξεκινάει

τη  διαδικασία  1  μήνα  πριν  και  να  ασκούνται  προσφυγές  και  να

ισχυρίζεται ότι δεν μπορεί να τηρήσει τις προθεσμίες. 

Τώρα,  υπάρχουν  κάποια  εργαλεία  που  μπορείτε  να

χρησιμοποιήσετε,  όπως  είναι  η  ανταγωνιστική  διαδικασία  με

διαπραγμάτευση,  όπως  είναι  ο  ανταγωνιστικός  διάλογος,  τα

δυναμικά  συστήματα  αγορών,  που  είναι  για  επαναλαμβανόμενες

αγορές  και  τέλος,  η  συμφωνία  –  πλαίσιο,  που  θα  σταθώ  στη

συμφωνία  –  πλαίσιο  που  είναι  το  πιο  σύνηθες  και  το  οποίο  νομίζω

ότι  θα πρέπει  στη  θητεία  σας  να  το  αξιοποιήσετε  αυτό  το  εργαλείο,

γιατί;  Γιατί  εδώ  σημαίνει  ότι  για  επαναλαμβανόμενες  ανάγκες  και

όταν  ακριβώς  δεν  ξέρουμε  την  ποσότητα  των  αναγκών,  δηλαδή

θέλω  να  κάνω  ασφαλτόστρωση,  σίγουρα  επαναλαμβάνεται  αυτή  η

ανάγκη,  αλλά  δεν  ξέρω  πόσο  θα  χρησιμοποιήσω  υλικό,  κάνετε  μία

διακήρυξη,  έναν  διαγωνισμό,  αναδεικνύεται  από  αυτόν  τον

διαγωνισμό  ένας  ή  περισσότεροι  ανάδοχοι  και  στη  συνέχεια  χωρίς

άλλη  διαδικασία,  απλά  με  διαπραγμάτευση  με  τους  αναδόχους  που

έχουν  αναδειχθεί  κατά  το  διαγωνισμό,  συνάπτετε  εκτελεστικές

συμβάσεις  στην  πορεία,  μέσα  στα  4  χρόνια  που  μπορεί  να  έχει

διάρκεια η συμφωνία – πλαίσιο,  είναι  το  maximum τα 4 χρόνια, ή τα
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2  ή  τα  3.  Έχει  πολλά  πλεονεκτήματα,  κυρίως  γλιτώνετε  τη

χρονοβόρα  διαδικασία  επαναλαμβανόμενων  κάθε  χρόνο,  ίδιων

διαγωνισμών,  με  ό,τι  αυτό  συνεπάγεται,  προσφυγές  και

καθυστέρηση στην ανάθεση. 

Θέλω  απλά  να  επισημάνω  και  να  κλείσουμε,  ότι  τα  κριτήρια

ανάθεσης,  όπως  ξέρετε,  είναι  ο  παλιός  μειοδοτικός  διαγωνισμός,

δηλαδή  η  πλέον  συμφέρουσα  από  οικονομική  άποψη  προσφορά

μόνο  βάσει  τιμής  και  η  πλέον  συμφέρουσα  από  οικονομικά  άποψη

προσφορά  βάσει  βέλτιστης  σχέσης  ποιότητας  –  τιμής,  η  οποία

εκτιμάται  βάσει  κριτηρίων,  ποιοτικών,  περιβαλλοντικών  και  άλλων,

που θέτει η αναθέτουσα Αρχή. 

Εδώ  λοιπόν,  είναι  και  το  συνηθέστερο  φαινόμενο  άσκησης

προσφυγών κατά των πράξεων της αναθέτουσας Αρχής, διότι πολλά

κριτήρια  θεωρούνται  φωτογραφικά.  Και  ναι  μεν  η  αναθέτουσα  Αρχή

έχει  απόλυτη  διακριτική  ευχέρεια  να  καθορίσει  με  ποια  κριτήρια

μπορεί  να  καλυφθούν  οι  ανάγκες  της  συγκεκριμένης  διακήρυξης,

όμως  αν  αυτό  περιορίζει  πάρα  πολύ  τον  ανταγωνισμό,  έχουμε

πρόβλημα  στη  συνέχεια  είτε  κατά  την  άσκηση  προδικαστικών

προσφυγών  από  τους  λοιπούς  οικονομικούς  φορείς  που

συμμετέχουν,  είτε  στον  προσυμβατικό  έλεγχο,  που  οπωσδήποτε  θα

περάσετε  από  προσυμβατικό  έλεγχο.  Έχουμε  τον  έλεγχο

νομιμότητας,  όπως  είπαμε  στην  προηγούμενη  εισήγησή  μου,  που

είναι  από  τον  Αποκεντρωμένο,  για  συμβάσεις  που  είναι  μέχρι

30.000,  μετά  έχουμε,  αναλόγως  ποσού,  από  τον  Επίτροπο  που

ασκεί έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου στον οικείο Δήμο και από το

Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Συνεπώς  θα  πρέπει  να  είστε  πάρα  πολύ  προσεκτικοί  στα

κριτήρια  επιλογής  που  θέτετε,  γιατί  εκεί  είναι  το  βασικό  θέμα,  ως

προς τη νομιμότητα των κριτηρίων και την αναγκαιότητα βασικά.

Νομίζω να σταματήσω εδώ γιατί  έχετε κουραστεί,  τα υπόλοιπα

θα τα βρείτε  στην εισήγηση,  γιατί  είναι  λεπτομέρειες  που γνωρίζουν

έτσι και αλλιώς οι Υπηρεσίες σας.
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Και  πάντα  είμαστε  στη  διάθεσή  σας  για  οποιαδήποτε

διευκρίνιση στην ΚΕΔΕ.

Ευχαριστώ πολύ.

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και εμείς σας ευχαριστούμε. 

Θέλει να ρωτήσει κανείς κάτι; Όχι.

Ευχαριστούμε πολύ
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ΤΕΤΑΡΤΗ 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ (Δ. ΜΑΡΑΒΕΛΙΑΣ):   Καλημέρα φίλες και φίλοι. 

Να  ξεκινήσουμε  δίνοντας  τον  λόγο  στον  κύριο  Ζαφειρίου,

Προϊστάμενο  Τμήματος  Οικονομικής  Διοίκησης  και  Προϋπολογισμού

του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Καλημέρα. Σας ευχαριστώ πολύ.

Θα  πούμε  δύο  λόγια  για  τον  προϋπολογισμό,  και  σε  σχέση  με  την

κατάργηση των Νομικών Προσώπων. 

Μέχρι  να εφαρμοστεί  το  Π.Δ.54/18,  ισχύουν ότι  ξέρουμε μέχρι

σήμερα,  ουσιαστικά  ακολουθούμε  τις  διατάξεις  του  άρθρου  77  το

4172,  όπου  με  μια  Κοινή  Υπουργική  Απόφαση  που  εκδίδεται  κάθε

χρόνο  Οικονομικών  και  Εσωτερικών,  δίνονται  οδηγίες  πώς  θα

καταρτίσετε τον προϋπολογισμό μας,  που βασικά είναι  ένα εργαλείο

δημοσιονομικής διαχείρισης και προγραμματισμού. 

Το βασικό  με  αυτή  την  απόφαση είναι  ότι  έχει  αναπτυχθεί  μια

μεθοδολογία  τα  τελευταία  δέκα  χρόνια,  έχει  γίνει  πλέον  κτήμα  των

Υπηρεσιών,  και  ουσιαστικά  υπάρχουν  κάποια  όρια  στα  ίδια  έσοδα

που  μπορείτε  να  γράψετε  στον  προϋπολογισμό  σας,  που  θα  τα

δούμε σε λίγο, στις παρακάτω διαφάνειες. 

Εδώ  βλέπουμε  ένα  χρονοδιάγραμμα  για  την  κατάρτιση  των

προϋπολογισμών  των  Δήμων,  ξεκινάμε  δηλαδή  από  το  καλοκαίρι,

από  τον  Ιούνιο  κιόλας.  Όταν  έχουμε  Κοινότητες  πρέπει  να  στείλει

απόφαση  το  Δημοτικό  Συμβούλιο  που  καθορίζει  τα  όρια  του

προϋπολογισμού για την Κοινότητα. 

Εδώ  να  διευκρινίσω  ότι  για  να  γίνει  αυτό  θα  πρέπει  να  έχει

προηγηθεί  και  απόφαση  που  τους  δίνει  παραπάνω  αρμοδιότητες

από  αυτές  τις  γνωμοδοτικές  που  προβλέπονται  στο  νόμο,  στον

Καλλικράτη. 

Κατά  το  ίδιο  διάστημα,  δηλαδή  μέχρι  τις  30/6,  είχαμε  την

Εκτελεστική,  ή  έχουμε  ακόμα  την  Εκτελεστική  Επιτροπή,  και  την
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Επιτροπή  Διαβούλευσης,  όπου  ετοιμάζεται  ένα  προσχέδιο  και

στέλνει  στην  Οικονομική  Επιτροπή  μέχρι  20/7.  Βγάζει  απόφαση  η

Οικονομική  Επιτροπή,  το  σχέδιο  δηλαδή  του  προϋπολογισμού,  τον

υποβάλλει  στη  βάση  δεδομένων  που  έχουμε  εμείς  στο  Υπουργείο

Εσωτερικών,  μέχρι  τις  20  Σεπτέμβρη,  προκειμένου  να

γνωμοδοτήσει  το  Παρατηρητήριο,  να  εκδώσει  τη  γνώμη  επί  του

σχεδίου του προϋπολογισμού, που θα συνοδεύει  αυτή την απόφαση

όταν  θα  πάει  στο  Δημοτικό  Συμβούλιο  να  ψηφιστεί,  μέχρι  31/10.

Μέχρι  31/10  πρέπει  να  έχει  πάει  η  απόφαση  της  Οικονομικής

Επιτροπής με τη γνώμη. Μέχρι τις 15 του Νοέμβρη να ψηφιστεί  από

το  Συμβούλιο,  μέχρι  31/12  να  επικυρωθεί,  στη  συνέχεια  να

ενσωματωθεί  στη  βάση  δεδομένων,  και  να  δημοσιευτεί  και  σε

εφημερίδες, ιστοσελίδες, Διαύγεια και τα λοιπά. 

Όλες  αυτές  οι  προθεσμίες  είναι  ενδεικτικές,  με  βάση το  νόμο,

το  γνωρίζετε  και  εσείς  καλά,  όσοι  ασχολούσασταν  ήδη  με  την

Τοπική Αυτοδιοίκηση ή συμμετείχατε σε Συμβούλια. 

Με  τις  αλλαγές  τώρα  που  έφερε  ο  νόμος  5056,  ουσιαστικά

αυτό  που  γίνεται  είναι  μόνο  ότι  φεύγει  η  Επιτροπή  Διαβούλευσης

και  η  Εκτελεστική  Επιτροπή,  και  η  Οικονομική  Επιτροπή

μετονομάζεται  σε  Δημοτική  Επιτροπή.  Κατά  τα  άλλα  δεν  υπάρχει

καμία άλλη αλλαγή. 

Η  ΚΥΑ  λοιπόν,  που  είναι  η  63726,  που  αναφέρεται  για  τον

προϋπολογισμό  του  έτους  ’24,  θα  παρακαλούσα  να  τη  διαβάσετε,

να  δείτε  μέσα  τις  αρχές  που  θα  πρέπει  να  ισχύουν  για  την

κατάρτιση του προϋπολογισμού. Δίνονται  ειδικότερες οδηγίες για τις

κατανομές που γίνονται ανά δράση και ποια είναι τα ποσά αυτά που

θα πρέπει να εγγράψετε. 

Και  να  πούμε  ότι  η  απόφαση  αυτή  η  ισχύει  και  για  τους

Δήμους,  και  για  τα  Νομικά  Πρόσωπα  Δημοσίου  Δικαίου,  όσα  τέλος

πάντων  θα  συνεχίσουν  να  λειτουργούν,  για  τα  ιδρύματα,  και  τους

Συνδέσμους. 

Βλέπουμε  εδώ  πολύ  γρήγορα  περιγραφή  εσόδων,  δαπανών,
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πώς  δηλαδή  κατηγοριοποιούνται  τα  έσοδα  και  οι  δαπάνες  στον

προϋπολογισμό  μας.  Τακτικά,  έκτακτα,  έσοδα  ΠΟΕ  και  τα  λοιπά.

Είναι σε ομάδες. 

Η  ταξινόμηση  εσόδων  και  δαπανών  γίνεται  σε  ομάδες,

κατηγορίες,  υποκατηγορίες,  και  σε  είδους.  Οι  αναπτύξεις  που

μπορεί να κάνει ο Δήμος είναι στον τεταρτοψήφιο. 

Εδώ βλέπουμε τις  στήλες των εσόδων και  των δαπανών όπως

είναι  ο  προϋπολογισμός.  Υπάρχουν  οι  εκτιμήσεις  για  το  πώς  θα

κλείσει  η  χρονιά  και  ποια…  τα  ποσά  που  θα  πρέπει  να

προβλέψουμε για το επόμενο έτος.

Θα τα δούμε αυτά. Γιατί  σας τα λέω; Θα τα χρησιμοποιήσουμε

λίγο παρακάτω όταν θα πάμε στα Νομικά Πρόσωπα. 

Οι  Υπηρεσίες  που  κατανέμονται  οι  δαπάνες,  έτσι  όπως  είναι

στον  τύπο   του  προϋπολογισμού,  που  καθορίζεται  με  αυτήν  την

Υπουργική, την Κοινή Υπουργική Απόφαση που σας είπα. 

Εδώ  προσέχουμε  μόνο  την  Υπηρεσία  55  που  έχει  προστεθεί

και  που  θα  πρέπει  ότι  έργα  και  δράσεις  έχουμε  από  το  Ταμείο

Ανάκαμψης  και  Ανθεκτικότητας,  οι  εγγραφές  των  πιστώσεων  να

γίνονται  σε  αυτή  την  Υπηρεσία,  για  λόγους  παρακολούθησης  από

εμάς. 

Υπάρχουν  οι  εξήντα…  έως  εξήντα  εννιά  Υπηρεσίες,  που  εδώ

εγγράφονται έργα και δράσεις που χρηματοδοτούνται από το ΠΔΕ. 

Και  να  δούμε  λίγο  αυτό  που  σας  είπα  προηγουμένως,  τη

μεθοδολογία  που  υπάρχει  σε  αυτή  την  απόφαση  που  δίνει  τις

οδηγίες  για  την  κατάρτιση,  που έχει  να κάνει  με  τις  ομάδες  εσόδων

ένα και δύο. 

Ουσιαστικά αυτό  που θα πρέπει  να  μας  μείνει  είναι  ότι  για  να

δω ποιο  είναι  το  όριο  που μπορώ να εγγράψω στα ποσά των ιδίων

εσόδων,  πηγαίνω  με  βάση  τις  εισπράξεις  που  είχαν  αυτά  τα  έσοδα

τα  δύο  προηγούμενα  χρόνια.  Δηλαδή  αν  κάνω  τώρα  τον

προϋπολογισμό μου και πηγαίνω με στοιχεία Νοεμβρίου του ’23, και

ετοιμάζω  τον  προϋπολογισμό  μου  για  το  ’24,  αυτό  που  ουσιαστικά
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κάνω είναι  να  συγκρίνω  από  τον  Γενάρη  του  ’23  μέχρι  το  Νοέμβρη

του ’23 τι  έχω εισπράξει για το συγκεκριμένο έσοδο, το συγκρίνω με

το  αντίστοιχο  διάστημα  του  ’22,  δηλαδή  από  το  Γενάρη  μέχρι  το

Νοέμβρη  του  ’22,  αν  έχω  πάει  καλύτερα  φέτος  παίρνω  αυτή  τη

θετική  διαφορά  και  την  προσθέτω  στο  κλείσιμο  που  είχε  το  ’22.  Αν

έχω πάει  χειρότερα,  παίρνω το  κλείσιμο  του  ’22.  Εάν  φύγει  τώρα η

χρονιά  και  πάω  να  κάνω  τον  προϋπολογισμό  μου  το  Γενάρη,  που

πιστεύω θα  είναι  πολλοί  Δήμοι  από εσάς  που  θα το  κάνετε  μετά  τη

1/1, ουσιαστικά παίρνω το καλύτερο αποτέλεσμα μεταξύ ’22 και ’23.

Εδώ  βλέπουμε  ποια  είναι  η  ομάδα  εσόδων  1,  και  από  ποια

έσοδα  απαρτίζεται ουσιαστικά. Δεν θα τα αναφέρω αναλυτικά. 

Η  ομάδα  εσόδων  2  ποια  είναι.  Είναι  ότι  εισπρακτέα  έχω  από

παρελθόντα έτη,  που τα  είχα βεβαιώσει  αλλά δεν τα  έχω εισπράξει,

έρχονται  και  τα  αποτυπώνω στον προϋπολογισμό μου.  Τα εμφανίζω

στο  σύνολό  τους.  Ο  32  λοιπόν,  που  είναι  τα  εισπρακτέα  υπόλοιπα

από  βεβαιωθέντα  έσοδα  ΠΟΕ,  το  εμφανίζω  το  ποσό  στο  σύνολό

του. 

Αυτό  που  κάνω  όμως  είναι  το  εξής.  Με  την  ίδια  μεθοδολογία

που  είπαμε  προηγουμένως  για  την  ομάδα  εσόδων  1,  έρχομαι  και

βλέπω  από  αυτά  τα  έσοδα  εν  τέλει  τι  μπορώ  να  εισπράξω;  Αυτά

που  δεν  μπορώ  να  εισπράξω,  έρχομαι  και  τα  εμφανίζω  σε  έναν

κωδικό  δαπάνης  πλασματικό,  τις  επισφάλειες  που  λέμε,  τον  85,

ώστε  να  μην μπορώ να  κάνω αναθέσεις,  όπως καταλαβαίνετε,  γιατί

δεν θα έχω τα έσοδα μετά και θα έχω απλήρωτες και ληξιπρόθεσμες

υποχρεώσεις. 

Η  ομάδα  εσόδων  3  έχει  να  κάνει  με  τα  δάνεια,  κυρίως,

εισπράξεις  υπέρ  δημοσίου,  τρίτων,  επιστροφές  χρημάτων,  και  το

χρηματικό  υπόλοιπο  που  αναλύεται  σε  επιμέρους  κατηγορίες,  που

δεν είναι ανάγκη να τις δούμε αυτή τη στιγμή. 

Να  κρατήσουμε  μόνο  ότι  για  να  μπορέσω  να  εγγράψω  στον

προϋπολογισμό  μου  ένα  έσοδο  από  δάνειο,  θα  το

χρησιμοποιήσουμε  και  αυτό  λίγο  παρακάτω,  θα  πρέπει  να  υπάρχει

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

127



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

απόφαση από το χρηματοπιστωτικό ίδρυμα ότι  θα με δανειοδοτήσει,

και  να  υπάρχει  και  απόφαση πάλι  από το  Δήμο  που  να  αποδέχεται

τους όρους του δανείου. 

Εδώ  υπάρχουν  πιο  αναλυτικά  αυτό  που  σας  είπα,  ο

υπολογισμός των εσόδων πώς γίνεται. Σας τα είπα προηγουμένως. 

Αν  διαβάσετε  την  απόφαση,  την  Κοινή  Υπουργική  δηλαδή,

υπάρχει  μέσα πιο  αναλυτική  περιγραφή,  υπάρχει  και  παράρτημα με

αριθμητικό παράδειγμα. 

Αυτό  που  θα  πρέπει  να  ξέρουμε  είναι  ότι  εφόσον  κάνουμε

αυτόν  τον  υπολογισμό,  κάνουμε  τις  εγγραφές  στον  προϋπολογισμό

μας,  δεν  μπορώ  να  πειράξω  το  συνολικό  ποσό  της  ομάδας,  αλλά

πότε  μπορώ  να  το  κάνω  και  να  έχω  υπέρβαση  να  γράψω

παραπάνω;  Αν  μέσα  στη  χρήση,  αν  μέσα  στο  ’24  δηλαδή,  πάνε  οι

εισπράξεις  μου  καλύτερα,  και  θα  έρθω  πάλι,  πάλι  με  μια

μεθοδολογία, πάλι με ένα χρονολογικό ποσοστό που βλέπουμε εδώ,

για να δω τι μπορώ να βάλω ως επιπλέον ποσό. 

Πότε μπορώ να έχω απόκλιση; Έχω απόφαση τελών. Αν πάρω

μια  απόφαση  τελών  να  αυξήσω  τα  τέλη  μου,  πάλι  με  την

εισπραξιμότητα  που  έχει  το  συγκεκριμένο  τέλος  και  με  βάση  τα

στοιχεία  που  προκύπτουν  από  την  προηγούμενη  κλεισμένη

διαχειριστική χρήση, έρχομαι και εμφανίζω πάλι το επιπλέον ποσό. 

Αυτό  θα  το  χρειαστείτε  όσοι  στους  Δήμους  σας  δεν  μπορείτε

να  κλείσετε  τον  προϋπολογισμό  και  κυρίως  τις  ανταποδοτικές

υπηρεσίες,  παρ’  όλο  που  θα  πούμε  μετά  κάποιες  διατάξεις  που

ισχύουν. 

Πρόβλεψη στην  ΚΥΑ υπήρχε  όλα τα  χρόνια  έτσι  και  αλλιώς  τι

γίνεται  αν  καταργηθεί  ένα  Νομικό  μου  Πρόσωπο,  ή  αν  λύσω  ένα

Νομικό  μου  Πρόσωπο.  Λέγαμε  ότι  δεν  είναι  απόκλιση  να  πάρω  τα

δικά  του  στοιχεία,  να  τα  προσθέσω  στα  δικά  μου,  άρα  δεν  έχω

απόκλιση από την ομάδα εσόδων 1. 

Δεν  έχω  επίσης,  δεν  είναι  απόκλιση,  το  να  γράψω  μικρότερο

ποσό στην ομάδα εσόδων 1 και μεγαλύτερο στις επισφάλειες. 

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

128



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

Η  ψήφιση  του  προϋπολογισμού.  Οι  περισσότεροι  θα  την

ξέρετε. Οι διατάξεις είναι αυτές που είπαμε, το άρθρο 77 του 4172. 

Πώς  ψηφίζεται  ο  προϋπολογισμός;  Είτε  με  την  πρόταση  που

έχει  κατεβάσει  η  Δημοτική  Αρχή,  η  Οικονομική  δηλαδή  Επιτροπή,

είτε  οι  εναλλακτικές  προτάσεις  που  μπορεί  να  έχουν  κατατεθεί  είτε

από παρατάξεις, είτε από Συμβούλους. 

Αυτό  που  θα  πρέπει  να  κρατήσουμε  όσον  αφορά  την  ψήφιση

του  προϋπολογισμού,  και  σε  αντιδιαστολή  με  αυτά  που  προφανώς

ειπώθηκαν χθες  με  τα  Συμβούλια,  είναι  ότι  για  τον  προϋπολογισμό,

για  την ψήφιση του  προϋπολογισμού,  έγκυρες  θεωρούνται  οι  ψήφοι

που  είναι  υπέρ  συγκεκριμένης  πρότασης.  Λευκές  ψήφοι  δεν

λαμβάνονται  υπόψη  για  τον  υπολογισμό  της  πλειοψηφίας.  Αυτό

ουσιαστικά  σημαίνει  ότι  μπορώ  να  καταλήξω  εντέλει  αν  έχω  μια

πρόταση που έχει  κατεβάσει  η Δημοτική Αρχή,  και  με πέντε ψήφους

θα  έχω  περάσει  έναν  προϋπολογισμό,  και  μάλιστα  η  απόφαση  θα

θεωρείται ομόφωνη επί των εγκύρως ψηφισάντων. 

Πότε  κατατίθενται  οι  εναλλακτικές.  Κρίθηκε  σκόπιμο  να  μην

μπει  κάποιο  όριο,  άρα  μπορεί  να  κατατεθούν  είτε  όταν  κάνει  το

σχέδιο  η  Οικονομική  Επιτροπή,  ή  όταν  συζητείται  και  ακόμα  στο

Δημοτικό Συμβούλιο ο προϋπολογισμός για να ψηφιστεί. 

Τι  χρειάζεται  να  συνοδεύει  μια  εναλλακτική;  Αιτιολογική

έκθεση,  αυτή  την  κάνει  αυτός  που  κατεβάζει  την  πρόταση,  και

εισήγηση της Υπηρεσίας,  που θα πρέπει  να έρθει  και  να μας πει  αν

με  την  πρόταση  αυτή  ενδεχομένως  έχουμε  υποχρεωτικές  δαπάνες

που  δεν  είναι  στον  προϋπολογισμό,  κακώς  έχουν  πειραχτεί,  δεν

ισοσκελίζουν ανταποδοτικές υπηρεσίες και τα λοιπά. 

Αυτό  που  πρέπει  σε  κάθε  περίπτωση  να  ισχύει  είναι  να

ισχύουν  αυτά  που  έχει  πει  η  Κοινή  Υπουργική  Απόφαση,  και  με

βάση  τα  στοιχεία  των  ομάδων  και  τα  ποσά  των  ομάδων  που…  τα

πλαφόν δηλαδή, που θα έχει δώσει η Οικονομική Υπηρεσία. 

Βλέπουμε,  υπάρχει  και  εγκύκλιος  συγκεκριμένη  από  το  ’19

ήδη,  δεν  νομίζω  να  υπάρχουν  πλέον  ζητήματα  σχετικά  με  τη
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διαδικασία  και  τις  εναλλακτικές  προτάσεις.  Οι  περισσότερες

Υπηρεσίες  τα  γνωρίζουν  πάρα  πολύ  καλά,  και  θα  βοηθηθείτε  από

την Οικονομική σας Υπηρεσία. 

Αυτό που θα πρέπει να προσέξουμε εδώ, αν και δεν είναι δική

μου  αρμοδιότητά,  της  Διεύθυνσής  μας,  τα  οικονομικά,  έχει  να  κάνει

με τα 4ετή Επιχειρησιακά Προγράμματα και  τα ετήσια Προγράμματα

Δράσης.  Αυτά  από  το  νόμο  είναι  υποχρεωτικά  και  θα  πρέπει  να

καταρτίζονται,  και  συνδέονται  με  τον  προϋπολογισμό,  αν  μπορώ να

εκτελέσω κάποιες δαπάνες ή όχι. 

Αυτό  που θα πρέπει  να  μας  μείνει  από εδώ είναι  τουλάχιστον

κατά  το  πρώτο  έτος  της  δημοτικής  περιόδου,  όταν  έχουμε  εκλογές,

όπως  καλή  ώρα,  και  αναλάβετε  εσείς,  ότι  αρκεί  ο  προϋπολογισμός

και  το  τεχνικό  πρόγραμμα,  τα  οποία  λογίζονται  ως  προσχέδιο  του

ετήσιου  Προγράμματος  Δράσης  μέχρι  να  γίνει  αυτό.  Άρα  θα

λειτουργήσετε αυτή τη στιγμή με τον προϋπολογισμό και ένα τεχνικό

πρόγραμμα. 

Τι  γίνεται  με  τα  Νομικά  Πρόσωπα  που  καταργήθηκαν  με  τον

5056.  Ξέρουμε  όλοι  ότι  από  1/1  δεν  θα  υπάρχουν  τα  Νομικά

Πρόσωπα  Δημοσίου  Δικαίου,  πλην  των  Δημοτικών  Λιμενικών

Ταμείων.  Από  30/6  οι  Σχολικές  Επιτροπές,  εκτός  αν  κάνει  αίτηση

κάποιος  Δήμος  που  έχει  πάνω  από  100  σχολικές  μονάδες

Πρωτοβάθμιας,  Δευτεροβάθμιας,  και  με  απόφαση  του

Αποκεντρωμένου  εξαιρεθεί  από  την  κατάργηση.  Όπως  και  οι

Κοινωφελείς  Επιχειρήσεις,  πλην  των  Δημοτικών  Περιφερειακών

Θεάτρων. 

Ξέραμε  ότι  υπήρχε  προθεσμία  μέχρι  τις  15  του  Νοέμβρη  να

υποβληθούν  αιτήσεις  από  εσάς,  από  τους  Δήμους,  προκειμένου  να

εξαιρεθούν  κάποια  Νομικά  Πρόσωπα  και  Επιχειρήσεις.  Αυτά  έχουν

γίνει,  έχει  εκδοθεί  και  η  απόφαση  του  Υπουργού.  Ουσιαστικά  αυτοί

που  εξαιρούνται  αυτή  τη  στιγμή  είναι  16  στο  σύνολο  Νομικά

Πρόσωπα και Επιχειρήσεις. 

Τι  λέγαμε με τις  οδηγίες  που είχαν δοθεί  και  από την εγκύκλιο
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που αφορούσε τις  Αυτοδιοικητικές Εκλογές;  Λέγαμε ότι  η διαδικασία

ψήφισης,  κατάρτισης και  ψήφισης του προϋπολογισμού συνεχίζεται,

άσχετα  αν  είναι  προεκλογική  περίοδος,  μετεκλογική  περίοδος,  και

πριν  την  ανάληψη  των  νέων  Δημοτικών  Αρχών.  Οι  διαδικασίες

συνεχίζονται  κανονικά.  Και  σημαίνει  ότι  αυτό  το  διάστημα  θα

μπορούσα  να  πάρω  έτσι  και  αλλιώς  και  απόφαση  για  τα  τέλη  μου,

και θα μπορούσα να ψηφίσω και ένα τεχνικό πρόγραμμα. 

Αυτό  που εσείς  μπορείτε  να κάνετε  όπως και  να έχει,  όταν θα

αναλάβετε  από  1/1,  είναι  ότι  μπορείτε  να  αναμορφώσετε  και  τον

προϋπολογισμό που έχει  ψηφιστεί,  και  την απόφαση των τελών, και

το  τεχνικό πρόγραμμα. 

Με την κοινοποίηση επίσης της εγκυκλίου που κάναμε για την

υποβολή  των  σχεδίων,  είχαμε  πει  ότι  πρέπει  στο  σχέδιο  του

προϋπολογισμού αυτή  τη  στιγμή να  έχουν ενσωματωθεί  τα  στοιχεία

των  Νομικών  Προσώπων  που  καταργούνται.  Πώς  θα  μπορούσε  να

το δουλέψει αυτό η Υπηρεσία; Μόνο με συνεργασία της Οικονομικής

Υπηρεσίας του Δήμου και της αντίστοιχης του Νομικού Προσώπου ή

της  Επιχείρησης  που  καταργείται,  ή  όποιος  υπάλληλος  από αυτούς

τέλος  πάντων  τρέχει  αυτά  τα  θέματα,  ώστε  να  μπορέσουν  να

αποτυπωθούν  όλα  τα  έσοδα,  τα  έξοδα,  και  το  ταμειακό  υπόλοιπο

των  Νομικών  Προσώπων.  Πάντα  σε  συνεργασία  με  την  Οικονομική

Υπηρεσία. 

Το  ίδιο  ισχύει  και  εκεί  που  έχουμε,  που  προβλέπεται  από  το

νόμο  Επιτροπή  Καταγραφής  και  Απογραφής,  ή  και  κατανομής  της

περιουσίας κάποιων Νομικών Προσώπων για τους Δήμους που ήταν

διασπασμένοι,  ουσιαστικά  μόνο  με  συνεργασία  των  Υπηρεσιών

μπορεί να βγει ποια στοιχεία θα πρέπει να αποτυπωθούν. 

Ουσιαστικά  αυτό  σημαίνει  ότι  πρέπει  να  βάλω το  Νομικό  μου

Πρόσωπο  άτυπα  να  κάνει  ένα  σχέδιο  προϋπολογισμού,  και  από

αυτό  να  πάρω  τα  στοιχεία  που  θα  ενσωματώσω  στον

προϋπολογισμό του Δήμου. 

Για την ομάδα εσόδων 1, το είπαμε και προηγουμένως, ότι  δεν
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είναι απόκλιση να βάλω παραπάνω. 

Μια  συχνή  ερώτηση  και  απάντηση  που  έχει  αναρτηθεί  στο

Υπουργείου,  που  είναι  καλό  να  τα  παρακολουθείτε  και  εσείς  αυτά,

τις συχνές ερωτήσεις, απαντήσεις, όσον αφορά τον προϋπολογισμό,

γιατί  δίνει  σημαντικά  στοιχεία  για  την  κατάρτιση,  και  έχει  να  κάνει

και  με  το  πώς  θα  συνεργαστείτε  και  με  τις  Υπηρεσίες  σας,  για  να

καταλαβαίνετε και εσείς. 

Εδώ,  θα  πρέπει  να  μείνουμε  εδώ.  Προβλέπεται  στο  νόμο,

δίνει  τη  δυνατότητα  και  δύο  εναλλακτικές,  το  πώς  θα  τρέξω  αυτές

τις  αρμοδιότητες,  πώς  θα  ασκήσω  αυτές  τις  αρμοδιότητες  από  1/1

ως Δήμος όταν θα έχω καταργημένα τα Νομικά μου Πρόσωπα. 

Έρχεται  λοιπόν  ο  νόμος  και  μου  λέει  θα  το  κάνω  είτε  με  τις

υφιστάμενες  οργανικές  μονάδες  του  Δήμου,  ουσιαστικά  αυτό  που

είδαμε  προηγουμένως  στη  διαφάνεια  με  τις  Υπηρεσίες,  ότι  θα  πάω

να  το  ρίξω  ας  πούμε  στην  Κοινωνική  Υπηρεσία,  κάποια

δραστηριότητα  που  ασκούσε  ένα  Νομικό  μου  Πρόσωπο,  είτε  μου

λέει  ο  νόμος  με  οργανικές  (…)  των  καταργούμενων  Νομικών

Προσώπων, που τις  κρατώ αυτοτελείς  και  τις  κρεμάω κάτω από τον

Δήμαρχο ή Αντιδήμαρχο, ή έναν Αντιδήμαρχο. 

Αυτό  που  θα  σας  πω  εγώ  από  τα  οικονομικά  της  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης  και  που  λέμε  πάντα,  είναι  το  εξής.  Δεν  μπορώ  να

έχω  έναν  που  ασκούσε  την  οικονομική  λειτουργία  του  Νομικού

Προσώπου, έκανε ας πούμε εκκαθάριση, ενταλματοποίηση δαπανών

στο  Νομικό  Πρόσωπο,  τώρα  έρχεται  στο  Δήμο  και  είναι  σε  μια

ανεξάρτητη  και  αυτοτελή  μονάδα,  οργανική  μονάδα  κάτω  από  έναν

Αντιδήμαρχο,  αλλά από την άλλη έχω την Οικονομική Υπηρεσία του

Δήμου και τον ΠΟΥ. 

Αυτό  που  λέμε  εμείς  είναι  ότι  οι  υποστηρικτικές  ουσιαστικά

υπηρεσίες,  όπως  είναι  τα  οικονομικά  ή  τα  διοικητικά,  θα  πρέπει  τα

άτομα  που  ασχολούνται  με  αυτά  τα  αντικείμενα  κατά  την  άποψη  τη

δική  μας  πάντα,  να  έρθω και  να  τα  πάω στις  αντίστοιχες  οργανικές

μονάδες  του  Δήμου,  να  ενισχύσω  δηλαδή  την  Οικονομική  μου
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Υπηρεσία  με  αυτόν  που  έτρεχε  τα  οικονομικά  στο  Νομικό  μου

Πρόσωπο, ή τη διοίκηση, ή ότι  άλλο αντίστοιχο. 

Ένα σοβαρό θέμα είναι  η  μισθοδοσία.  Για τη μισθοδοσία αυτό

που  έχει  αποφασιστεί,  θα  σας  έχει  έρθει  ήδη  στο  Δήμο  και  ένα

έγγραφο  που  στείλαμε  χθες.  Αυτό  που  αποφασίστηκε  λοιπόν  είναι

για  τους  υπαλλήλους  των  Νομικών  Προσώπων  που

προπληρώνονται,  τις  διαδικασίες  θα  τις  κάνει  το  Νομικό  Πρόσωπο

αυτή  τη  στιγμή  γιατί  ακόμα  υφίσταται.  Άρα  ότι  στοιχείο… τα  αρχεία

μάλλον  που  πρέπει  να  σταλούν  στην  ΕΑΠ,  για  να  γίνει  η  πρώτη

πληρωμή  27  Δεκέμβρη  και  13  Γενάρη,  τα  στέλνει  το  Νομικό

Πρόσωπο.  Στη  συνέχεια  αυτοί  που  πληρώνονται  απολογιστικά  θα

αναλάβει ο Δήμος από 1/1 και θα κάνει τις πληρωμές. 

Γιατί  τα  λέμε  σε  εσάς  τους  αιρετούς  αυτό  εδώ;  Γιατί  υπάρχει

μια  πρόβλεψη  στον  5056,  τη  βλέπουμε  εδώ  στο  άρθρο  27

παράγραφος  3,  που  μου  λέει  ότι  τα  ταμειακά  υπόλοιπα  και

υπόλοιπα  τραπεζικών  λογαριασμών  των  καταργούμενων  Νομικών

Προσώπων  μεταφέρονται  με  απόφαση  Δημοτικής  Επιτροπής  στο

Δήμο και κλείνουν και οι λογαριασμοί. 

Αυτό λοιπόν που εμείς λέμε αυτή τη στιγμή είναι  το  εξής.  Ναι,

έτσι  θα  γίνει,  εφόσον  ομαλοποιηθεί  η  κατάσταση με  τη  μισθοδοσία,

γιατί  όλα  τα  αρχεία  που  έχουν  ανέβει  στην  ΕΑΠ  και  θα  ανέβουν,

κουμπώνουν,  συνδέονται  με  έναν  τραπεζικό  λογαριασμό  που  έχει

μέσα  τις  πιστώσεις,  το  χρήμα,  προκειμένου  να  καταβληθούν  οι

μισθοί των υπαλλήλων. 

Μια  αναφορά για  τις  συμβάσεις.  Έχει  προκύψει  από ερώτημα

που  έγινε  από  Δήμο  και  απάντηση  των  αρμόδιων  Τεχνικών

Υπηρεσιών,  του  Τμήματος  Τεχνικών  Υπηρεσιών  του  Υπουργείου

μας.  Τι  μένει  από  αυτή  την  απάντηση.  Ότι  αν  έχω  ενεργές

συμβάσεις  που  τις  τρέχει  το  Νομικό  Πρόσωπο,  και  δεν  έχουν

ολοκληρωθεί  μέχρι  31/12,  εγώ  ως  καθολικός  διάδοχος  πρέπει  να

συνεχίσω και  να τις  εκτελέσω. Πότε δεν θα το κάνω αυτό; Μόνο εάν

πληρούνται  οι  προϋποθέσεις  του  202  του  4412,  προκειμένου  να
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λυθεί  η  σύμβαση,  που  δεν  νομίζω  ότι  θα  βρείτε  ουσιαστικά  τέτοιες

περιπτώσεις. 

Αναφέρω  τι  παράδειγμα  και  τι  ερώτηση  αφορούσε.  Ήταν

Νομικό  Πρόσωπο  που  είχε  αναθέσει  το  διπλογραφικό  σε  εξωτερικό

συνεργάτη,  και  δεν  έχει  λήξει,  ούτε  θα  λήξει  μέχρι  31/12.  Ήρθε

λοιπόν  ο  Δήμος  και  είπε  ωραία,  εγώ  έχω  λογιστή  στο  Δήμο,  δεν

χρειάζομαι  κάτι  για  το  διπλογραφικό,  έχω  μια  σύμβαση  ενεργή,  τι

κάνω;  Η  απάντηση  λοιπόν  που  δόθηκε  ήταν  ότι  συνεχίζεις  τη

σύμβαση μέχρι να ολοκληρωθεί. 

Σε  αυτό  το  άρθρο  θα  πρέπει,  και  σε  αυτή  τη  διαφάνεια  θα

πρέπει  να  δώσετε  προσοχή,  γιατί  πιστεύω  ότι  θα  βρεθείτε  πολλοί

στη  θέση  να  το  χρησιμοποιήσετε.  Είναι  το  άρθρο  160  του  Κώδικα,

που μιλάει  για τη διάρκεια  ισχύος του  προϋπολογισμού.  Κάναμε και

μια προσθήκη με τον 5056, που είναι η περίπτωση γ’. 

Ας  πούμε  τι  λέει  το  160  από  την  αρχή.  Ότι  αν  δεν  έχω

επικυρωμένο  προϋπολογισμό  1/1,  πώς  λειτουργώ;  Λειτουργώ  με

αυτό το  άρθρο,  και  με  βάση τον προϋπολογισμό του  προηγούμενου

έτους,  δηλαδή  του  ’23,  έρχομαι  και  κάνω  δαπάνες,  όχι  μόνο

πληρώνω, και  διενεργώ, και  πληρώνω δαπάνες,  ποιες  δαπάνες;  Τις

υποχρεωτικές  που  λέει  το  άρθρο  158  του  Κώδικα  παράγραφος  1.

Είναι  πάρα  πολλές  δαπάνες  και  λειτουργείτε  αξιοπρεπώς  μέχρι  να

επικυρώσετε, μέχρι να έχετε προϋπολογισμό για το ’24.

Πέρα  από  τις  υποχρεωτικές  κάνω  δαπάνες  που  γίνονται  για

ειδικούς  σκοπούς,  αλλά κάνω και  δαπάνες  που έχουν να  κάνουν με

την  άσκηση  αρμοδιοτήτων  των  Νομικών  μου  Προσώπων  που

καταργήθηκαν.  Πώς  λοιπόν  θα  κάνω  δαπάνες  για  το  Νομικό  μου

Πρόσωπο  το  Γενάρη  αν  δεν  έχω  προϋπολογισμό;  Αυτό  που  λέμε

εμείς  είναι  ότι  θα  πάω  να  πάρω  τον  προϋπολογισμό  του  Νομικού

μου  Προσώπου  που  έχει  λήξει,  του  ’23  δηλαδή,  και  εφόσον

υπάρχουν  μέσα  εγγραφές  πιστώσεων  στους  συγκεκριμένους  ΚΑΕ,

αυτές  τις  δαπάνες,  και  τα  έσοδα,  αλλά  για  τις  δαπάνες   είναι  το

θέμα τώρα,  αυτές  τις  δαπάνες  μπορώ και  να  τις  διενεργήσω και  να
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τις  πληρώσω.  Διενεργώ  σημαίνει  όχι  μόνο  πληρώνω αυτά  που  μου

έρχονται  από  το  παρελθόν,  μου  ήρθαν  τιμολόγια  να  τα  πληρώσω

επειδή  είναι  υποχρεωτική  δαπάνη  και  απορρέει  από  συμβάσεις,

αλλά αν χρειαστεί  και μια διαδικασία που πρέπει  να ξεκινήσει  τώρα,

θα την ξεκινήσω τώρα. 

Βέβαια  θα  μπορούσαν  και  τα  Νομικά  Πρόσωπα  αυτή  τη

στιγμή,  αν  πρέπει  αρχές  Γενάρη  να  έχει  (…)  μια  σύμβαση

προκειμένου  να  ανατεθούν  κάποιες  εργασίες  σε  εργολάβο,  σε

προμηθευτή,  οτιδήποτε,  θα  μπορούσε  να  κάνει  τη  διαδικασία  τώρα

και  να  έρθει  ως  καθολικός  διάδοχος  ο  Δήμος  1/1  να  το  βρει  και  να

το συνεχίσει.  

Πριν  σας  ευχαριστήσω,  θα  ήθελα  να  πω  το  εξής.  Υπάρχουν

ζητήματα…  και  αν  υπάρχουν  μάλλον  με  την  ισοσκέλιση  του

προϋπολογισμού σας, που θα τα δείτε αφού περάσει όλο αυτό τώρα

με  την  καταστατική  θέση  τι  κάνουμε,  τις  Δημαιρεσίες  και  τα  λοιπά.

Όταν θα κάτσετε να δουλέψετε τον προϋπολογισμό, ενδεχομένως να

δείτε  ότι  αυτός  δεν  ισοσκελίζει.  Εάν  δεν  ισοσκελίζει  λοιπόν,

υπάρχουν  σημαντικοί  μηχανισμοί  και  νομοθετήματα  που  έχουμε

περάσει.  Στον  5056  έχουμε  περάσει  διάταξη  που  λέμε  μέσα  ότι  οι

διατάξεις  του  4915  του  ’22  ισχύουν  και  για  τους  προϋπολογισμούς ,

όπως  και  του  4917  το  άρθρο  τριακοστό.  Τι  έλεγαν  αυτά  με  λίγα

λόγια που ήδη θα τα ξέρετε;  Ότι  μπορώ να πάρω τη ΣΑΤΑ, την ΚΑΠ

επενδυτικών  δαπανών  των  Δήμων,  την  πρώην  ΣΑΤΑ,  και  από

ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, τα έσοδα αυτά, και  να τα διαθέσω σε

λειτουργικά, αν δεν μπορώ να ισοσκελίσω. Ότι μπορώ να πάρω από

ανειδίκευτα  έσοδα  και  να  καλύψω  τις  δαπάνες  των  ανταποδοτικών

υπηρεσιών προκειμένου να ισοσκελίσω, και τη ΣΑΤΑ και τις ΑΠΕ. 

Υπήρχε  η  τρίτη  παράγραφος,  που  είναι  πάγια,  που  μας  έλεγε

ουσιαστικά ότι  θα πρέπει να έρθω σε διακανονισμό με πιστωτές μου

για  να  εγγράψω  μικρότερα  ποσά  στον  προϋπολογισμό  του  ’24  αν

δεν μπορώ να ισοσκελίσω. 

Υπάρχουν  τα  δάνεια  ισοσκέλισης.  Υπάρχει  ο  εσωτερικός
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δανεισμός.  Υπάρχουν δηλαδή ένα σωρό μηχανισμοί,  που θα πρέπει

να  κάτσουμε  και  να  κάτσετε  να  τα  βρούμε  εάν  έχετε  δυσκολία  στην

ισοσκέλιση.  Βλέπετε  τηλέφωνα,  βλέπετε  το  e mail  του  Τμήματος,

οπότε μπορείτε να κάνετε οποιοδήποτε ερώτημα και να απαντηθεί. 

Κατά τα άλλα σας ευχαριστώ για την προσοχή σας και εύχομαι

επιτυχία στο έργο σας. 

Εάν  έχουμε  κάποια  ερώτηση  εδώ  που  μπορεί  να  απαντηθεί

τώρα... Αλλιώς θα έχουμε και συνέχεια στην πορεία.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Κύριε Ζαφειρίου, καλημέρα καταρχήν. 

Πάντα  κατατοπιστικός.  Θα  ήθελα  όμως...  υπάρχουν

σοβαρότατα ερωτήματα στην εκτέλεση του προϋπολογισμού του  '24

και το ξέρετε, και θα υπάρξουν. Και με τις συνενώσεις. 

Ένα  ζήτημα  το  οποίο  θα  πρέπει  οπωσδήποτε  να  δούμε,  το

θέμα  της  ισοσκέλισης  των  ανταποδοτικών,  γιατί;  Ανταποδοτικά,  θα

πρέπει  να  αποδοθεί  το  τέλος  ταφής  με  την  αύξηση  των

ανταποδοτικών τελών.  Τώρα,  με  τη  χρηματοδότηση που γίνεται,  και

τα  πρώτα  50  εκατομμύρια  που  αφορούν  το  πρώτο  εξάμηνο  του  '23

όσον  αφορά  το  τέλος  ταφής,  το  οποίο  παρακρατείται,  τουλάχιστον

όπως μας ενημέρωσε ο κύριος Υπουργός,  είπε ότι  τα ποσά αυτά θα

κατατεθούν  στην  πηγή,  από εσάς.  Στην  απόφαση  όμως  κατανομής,

θα  αναφέρονται  για  125  εκατομμύρια.  Αυτό  σημαίνει  ότι  θα  πρέπει

να  δοθούν  οδηγίες  έτσι  ώστε  να  γίνει  λογιστική  τακτοποίηση.  Και

δεν  βρίσκω  άλλο,  παρά  ότι  θα  πρέπει  να  γίνει  νομοθετική  ρύθμιση

έτσι  ώστε  από  λειτουργικά,  αυτά  τα  χρήματα,  να  γίνουν

ανταποδοτικά.  Για  να  μπορέσουμε  να  σβήσουμε  το  α΄  εξάμηνο  του

'23. Το ένα ερώτημα είναι αυτό. 

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Λοιπόν,  το  ότι  μπορούν  να  γίνουν  ανταποδοτικά,

είναι  αυτό  που  είπαμε,  ότι  συνεχίζουν να  εφαρμόζονται  οι  διατάξεις

του  4915/2022  που  το  είπαμε  και  με  τον  5056  το  νόμο,  είναι  αυτά

που σας είπα, αλλά είπα να μην τα πω αναλυτικά. Μπορούμε και για

το  '24  να  χρησιμοποιώ  οτιδήποτε  άλλο  έσοδο  έχω  για  να  καλύψω

δαπάνες των ανταποδοτικών υπηρεσιών.
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Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Άρα και αυτά τα χρήματα.

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Προφανώς είναι και αυτά.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Ωραία.

Δεύτερο...

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Τώρα...  να ολοκληρώσω αυτό, Γιάννη, και μου λες.

Έχουμε  (...)  με  τη  Διεύθυνσης  που θα κάνει  την  κατανομή  και

την παρακράτηση μαζί και θα το λέει στην απόφαση...

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Μίλησα  με  τον  Κουτσιανά  το  Φώτη  εγώ,  για  αυτό

το θέμα.

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   .. .και  είπαμε  ότι  θα  βάλουμε  και  εμείς  μία

παράγραφο  που  έχει  να  κάνει  με  το  τεχνικό  κομμάτι  και  πώς  θα

γίνουν  τα  διάφορα  συμψηφιστικά  εντάλματα  που  πρέπει  να  κοπούν

για  λογαριασμό  του  Δήμου  και  οι  εγγραφές  οι  αντίστοιχες.  Θα  βγει

απόφαση δηλαδή, σύντομα.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Ωραία. 

Το  δεύτερο  ερώτημα  έχει  να  κάνει  με  την  αύξηση  του

μισθοδοτικού  κόστους.  Η  ΚΥΑ,  περί  σύνταξης  προϋπολογισμών,

έχει  βγει  με  έσοδα  του  Απριλίου  του  προηγούμενου  έτους,  αν  δεν

κάνω λάθος. Με βάση αυτό δεν θα...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Όταν λες του προηγουμένου, του '22.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Του '22, του προηγουμένου έτους.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και  η  ΚΥΑ βγήκε  το  καλοκαίρι  που  μας  πέρασε,

πριν τεθεί τέτοιο θέμα.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Ναι.  Δόθηκαν  οι  αυξήσεις  του  Δημοσίου,  και

ορθώς  δόθηκαν,  οι  προϋπολογισμοί  εφόσον  έχουν  ψηφιστεί  με

βάση  τα  έσοδα  του  Απριλίου  του  '22,  πώς  θα  πληρώσουμε

μισθοδοσίες,  σε  έναν  προϋπολογισμό  ο  οποίος  εκ  των  πραγμάτων

θα  είναι  ελλειμματικός,  αφού  η  πρόβλεψη  έχει  γίνει  με  έσοδα

προηγούμενου έτους; Το δεύτερο ερώτημα.

Και  το  τρίτο,  είναι  πολύ  λεπτό,  οι  Κοινωφελείς  Επιχειρήσεις

και  οι  Δημοτικές  Επιχειρήσεις  κλείνουν  31/12,  έτσι;  Συνήθως  το

προσωπικό  των  επιχειρήσεων  αυτών  πληρώνεται  απολογιστικά.
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Αυτό σημαίνει  ότι  αυτοί  εργάζονται  μέχρι  τις  31 του μηνός.  Με ποια

διαδικασία  θα  μπορέσουν  να  πληρωθούν  αυτοί,  χωρίς  να  μείνουν

ούτε μία μέρα απλήρωτοι;

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Αυτοί,  αφού  πληρώνονται  απολογιστικά,  το  είπα

προηγουμένως,  απλώς  έμεινα  σε  αυτούς  που  προπληρώνονται,

γιατί  εκεί  ήταν το μεγαλύτερο ζήτημα και όχι αυτοί που πληρώνονται

απολογιστικά.  Αυτοί  που  είναι  ΙΔΟΧ  ας  πούμε,  έτσι  και  αλλιώς  δεν

πληρωνόταν μέχρι 31/12, πληρώνονταν τις πρώτες του Γενάρη. 

Τις  πρώτες  μέρες  του  Γενάρη  λοιπόν,  έχουμε  βάλει  μια

παράγραφο στο έγγραφο αυτό που θα σας έρθει,  ουσιαστικά όλες οι

διαδικασίες  θα γίνουν από το  Δήμο στις  αρχές του  Γενάρη.  Εντάξει;

Δηλαδή  είτε  το  πάρεις  σαν  οφειλή  που  έχει  ο  Δήμος  και

αναλαμβάνει  από  1/1,  έχω  κάποιον  που  χρωστάω  δεδουλευμένα.

Όπως  και  να  το  δεις,  τις  ενέργειες  στις  αρχές  του  Γενάρη,  τις

πρώτες  μέρες  του  Γενάρη,  θα  τις  κάνει  η  Υπηρεσία  για  να  πάει  να

πληρώσει το συγκεκριμένο προσωπικό. 

Μπορεί  να  το  κάνει,  είναι  υποχρεωτική  δαπάνη  η  μισθοδοσία

και δεν έχει  σημασία ούτε να χρειάζομαι κάποια ανάπτυξη...  Δηλαδή

ακόμα  και  με  τον  προϋπολογισμό  που  είπαμε,  τη  διάρκεια  ισχύος

είτε του Νομικού Προσώπου, είτε του Δήμου, όπως και να το δεις,  η

μισθοδοσία  δεν  μπορεί  να  κολλήσει.  Οι  ενέργειες  λοιπόν  για  τα

δεδουλευμένα, για τα απολογιστικά, θα γίνουν από το Δήμο.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Μάλιστα. Και όσον αφορά το προηγούμενο;

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Το  προηγούμενο,  έθεσες  ένα  ζήτημα  τώρα  που

ενδεχομένως  ξεπερνάει  και  εμάς,  αλλά  αυτή  τη  στιγμή  κινούμαστε

με  τις  οδηγίες  που  έχουν  δοθεί  στην  ΚΥΑ,  όπως  είπε  και  ο

Πρόεδρος,  δηλαδή  δόθηκε  μια  οδηγία  ότι  θα  εγγράψεις  αυτό  το

ποσό  επί  δώδεκα,  παραδείγματος  χάρη.  Πότε  θα  γίνει  η

οποιαδήποτε  τροποποίηση;  Επειδή  το  έχουμε  συζητήσει  και  αυτό.

Θα  γίνει  όταν  θα  βγει  η  απόφαση  που  θα  σου  δίνει  το  παραπάνω

και  μόνο  τότε  θα  δοθεί  εκεί  οδηγία  ότι  εφεξής  θα  παίρνεις  μια

μηνιαία... τόσο. 
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Αυτή  τη  στιγμή  δεν  μπορεί  να  δοθεί  κάτι  άλλο.  Δηλαδή

θυμάσαι  ότι  πέρυσι,  πρόπερσι,  πότε  ήταν,  που  δόθηκε  μία  τακτική

επιπλέον,  ήρθαμε  και  τροποποιήσαμε  την  ΚΥΑ και  είπαμε  δεν  είναι

επί  δώδεκα,  είναι  επί  δεκατρία.  Αυτό  αυτή  τη  στιγμή  επειδή  έχει

συζητηθεί,  δεν  μπορεί  να  γίνει.  Άρα  εμείς  λέμε  εφαρμόζουμε  ό,τι

γράφει η ΚΥΑ οδηγιών και από εκεί και πέρα...

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Άρα ουσιαστικά...

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Άρα  θα  πρέπει  αυτή  τη  στιγμή  αν  θέλω  να

ισοσκελίσω με κάποιο τρόπο, να το καλύψω κάπως αλλιώς και  όταν

μου  έρθει  η  αυξημένη  χρηματοδότηση,  που  θα  έρθει,  θα  το  κάνω

λοιπόν τότε  με  αναμόρφωση και  θα  βάλω τις  δαπάνες  που  είναι  να

βάλω.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Άρα  ουσιαστικά  και  το  τέλος  ταφής,  και  το

μισθοδοτικό  κόστος,  το  καλύπτει  ο  Δήμος  από  ιδίους  πόρους,  έως

ότου  το  κεντρικό  κράτος  ευαρεστηθεί  και  πληρώσει.  Αυτό  είναι  το

συμπέρασμα. Ευχαριστώ.

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Δεν το σχολιάζω, το αφήνω το συμπέρασμα...

(...)  το  τέλος  ταφής  ήταν  μια  εξυπηρέτηση  που  έγινε  βασικά.

Και  για  να  πω το  εξής.  Δεν  καταργήθηκε  το...  Δεν  ήρθε  κανένας  να

σου  πει  ότι  Σύνδεσμε,  δεν  πρέπει  εσύ  να  απαιτείς  όλο  αυτό  το

διάστημα  το  έσοδο  από  το  Δήμο,  με  αυξημένες  εισφορές.  Δεν  το

είπε  κανένας  αυτό.  Απλώς δεν  έγινε  από τους  Συνδέσμους  και  από

εσάς.  Άρα  το  ότι  ήρθε  η  Κεντρική  Διοίκηση  και  σου  είπε  θα  τα

αποδώσω εγώ, θα τα πάρω από τους ΚΑΠ και  να τα πληρώσω γιατί

υπάρχει  υποχρέωση  και  δέσμευση,  έγινε  κατά  αυτόν  τον  τρόπο,

αλλά θα έπρεπε να εισπράττονταν κανονικά. 

Λοιπόν, οτιδήποτε άλλο...

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και  με  τους  ΙΔΟΧ  και  με  τα  προγράμματα  τα

συγχρηματοδοτούμενα,  voucher,  ΕΣΠΑ  και  τα  λοιπά,  δεν  έχουν

έρθει  τα  χρήματα  ακόμα  στους  Δήμους.  Δεν  έχουν  καταβληθεί.  Και

τίθεται  ένα  πρόβλημα,  πώς  θα  πληρωθούν  αυτοί  στις  αρχές  του

μηνός Ιανουαρίου. 
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Εκεί,  στο  Δήμο  μου  εγώ  τι  έκανα,  πήρα  μία  απόφαση,  θα

διαθέσω  χρήματα  εξ  ιδίων  πόρων  και  θα  μεριμνήσω  να

καταβληθεί.. .  Γιατί  μέχρι  τις  27  του  μηνός  πρέπει  να  αναρτηθούν

αυτά  για  να  μπορούν  να  γίνουν...  Μέχρι  27  Δεκεμβρίου  πρέπει  να

γίνει η ανάρτηση.

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Και  3  μέρες  πριν  νομίζω,  από  τις  24  τα  στέλνουν,

κάτι τέτοιο.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ακόμα  χειρότερα.  Για  να  μπορέσουν  να

πληρωθούν το πρώτο 10ήμερο του μηνός Ιανουαρίου. Και επειδή θα

είμαστε  σε  αυτό  το  μεταβατικό  στάδιο,  όταν  θα  έρθουν  εκείνα  τα

χρήματα,  διότι  ήδη  από  1/1  οι  Δημοτικές  Επιχειρήσεις  θα  είναι

Δήμος,  το  ίδιο  πράγμα  θα  είμαστε,  θα  τα  βάλουμε  στη  θέση  τους.

Αυτό.

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Μια παρένθεση μόνο, κύριε Πρόεδρε, ότι...

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Αλλά αυτό,  όχι  με  νεύμα,  με  νόημα.  Κανονικά,  με

απόφαση του Δημοτικού Συμβουλίου, όπως προβλέπεται.

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Απλώς  να  θυμίσω,  κύριε  Πρόεδρε,  ότι  από  το  '11

που είχαμε  περάσει...  αν  ήταν ο  4071,  δεν  θυμάμαι  ποιος  ήταν,  ότι

για να μπορέσω να κάνω κάτι τέτοιο...

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Αυτό  όμως  γίνεται  για  ειδικούς  λόγους,  ενώ...

επειδή  υπάρχει  νομοθετική  ρύθμιση,  επειδή  καταργούνται  και

επειδή πρέπει να μεριμνήσουμε, για 5 μέρες τι θα γίνει.  

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Αυτό  που  πήγα  να  πω  εγώ,  είναι  το  εξής.  Ότι  αν

από κάποια ειδική...

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Εάν  είναι  από  κάποια  ειδική  χρηματοδότηση,  από

έναν  φορέα  που  μου  χρηματοδοτεί,  είναι  ειδικευμένο  το  έσοδο,  για

να το πληρώσω, θα πρέπει να υπάρχει πρόβλεψη σε νόμο, κατά την

άποψή μου, για να μπορέσω να το κάνω. Είχαμε περάσει αντίστοιχη

διάταξη  που  είχε  να  κάνει  με  το  ΕΣΠΑ,  ξέρω  εγώ,  παλιά,  που

υπήρχαν  ζητήματα  για  απλήρωτους  εργολάβους  ή  είχε  περάσει  για

το “Εναρμόνιση” κάποια στιγμή; 
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Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι,  και  τι  θα  κάνουμε;  Θα  αφήσουμε  τον  κόσμο

απλήρωτο;  Δεν  γίνεται.  Να  κάνει  Χριστούγεννα  χωρίς  να

πληρωθεί...  Πώς θα γίνει;

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Να  το  δούμε  αυτό  μήπως  χρειάζεται,  κύριε

Πρόεδρε, να περάσει κάτι;

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Δεν  χρειάζεται  τίποτα.  Χρειάζεται  απόφαση  –

αυτό  θα  πει  Αυτοδιοίκηση  –  σκοπιμότητας,  με  την  έννοια  για  ποιο

λόγο  γίνεται  αυτό,  αιτιολογημένη,  του  Δημοτικού  Συμβουλίου,  και

επειδή  θα  έρθουν  σε  5  μέρες,  αλλά  θα  έχει  κλείσει  η  πλατφόρμα

στην  οποία  ανεβάζουμε  τις  μισθοδοσίες  και  δεν  θα  μπορούν  να

πληρωθούν, θα πρέπει να πληρωθούν μετά στις 27 Ιανουαρίου. Δεν

γίνεται αυτό. 

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Επειδή όμως υπάρχουν και οι Υπηρεσίες, αυτό έτσι,

για να το κλείσουμε...

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Οι  Υπηρεσίες  το  κάνανε,  μη  στενοχωριέστε.  Οι

Υπηρεσίες.

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Αν  το  κάνανε  και  δεν  ζητάνε  το  “εντέλλεσθαι”,  όλα

καλά.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Χωρίς  “εντέλλεσθαι”.  Διότι  δεν  απαιτείται

“εντέλλεσθαι” εδώ. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Εντάξει,  αυτά,  παιδιά,  δεν  είναι  σοβαρά  πολύ

θέματα.  Είναι  θέματα  προσαρμογής  και  μετάπτωσης  από  το  ένα

σύστημα στο άλλο.

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Των  ασφαλιστικών;  Έχει  γίνει  συνεννόηση  με  τον

ΕΦΚΑ.  Έχει  γίνει  συνεννόηση  με  τον  Διοικητή  του  ΕΦΚΑ  και

ουσιαστικά  θα  είναι  στην  ίδια  ταυτότητα  πληρωμής  που  είχε  βγάλει

το  Νομικό  Πρόσωπο,  θα  έρθει  ο  Δήμος,  θα  γίνει  μια  αναφορά  στο

έγγραφο που σας είπα, έχει λυθεί αυτό. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Να  ρωτήσω  κάτι,  κύριε  Ζαφειρίου;  Οι  άμισθοι

Αντιδήμαρχοι  που  είναι  δημόσιοι  υπάλληλοι,  από  πού  θα

πληρώνονται; 
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Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   (εκτός μικροφώνου)

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Από την Υπηρεσία τους; 

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Αυτό  είναι  άλλο  θέμα.  Αυτό  είναι  θέμα  της

οργάνωσης.  Μάλλον  έπρεπε  να  ήταν  στη  χθεσινή  συζήτηση.  Άρα

δεν μπορώ να σας το απαντήσω εγώ. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Χθες, χθες.

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Αν είσαι άμισθος, τι να σε πληρώσω;

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Εάν μεν είναι συνταξιούχοι, θα παίρνουν...

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Όχι, εν ενεργεία δημόσιοι υπάλληλοι.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Εν ενεργεία  δημόσιοι  υπάλληλοι,  θα πληρώνονται

από την Υπηρεσία τους.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ωραία.

Και το δεύτερο, υπάρχουν τα μπλοκάκια στα Νομικά Πρόσωπα

που  καταργούνται.  Και  τελειώνουν  το  Μάρτη,  τον  Απρίλη,  το  Μάιο.

Μετά τι γίνεται με αυτούς; 

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Εάν δεν  υπάρχει  σύμβαση  που  να  τρέχει,  θα  κάνει

ο Δήμος...

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Μπορεί ο Δήμος να ανανεώσει; 

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Ε, πώς; Εννοείται. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Μπορεί. 

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Εννοείται.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ευχαριστώ.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Δημήτρη,  αυτούς με  τα μπλοκάκια  τους παίρνουν,

τους  προσλαμβάνουν,  με  διαδικασία  έγκρισης  θέσεων.  Έτσι  δεν

είναι;  Και  εν  συνεχεία  τους  προσλαμβάνουν.  Και  το  έκανε  αυτό  το

Νομικό Πρόσωπο. Αυτό θα το κάνει,  νομικά και θεσμικά, ο Δήμος. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Το  αν  χρειάζομαι  προσωπικό  με  οποιονδήποτε

τρόπο  για  να  ασκήσω  την  αρμοδιότητα,  θα  πρέπει  να  γίνει.  Τώρα

μία  σύμβαση  που  λήγει,  μπορείς  να  πεις  ότι  έληξε  και  πηγαίνεις
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σπίτι  σου  και  τελείωσε.  Εξαρτάται  πώς  θα  το  τρέξει  ο  Δήμος  μετά.

Μπορεί να έχει άλλο προσωπικό. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Μην  μπερδεύετε  αυτούς  που  είναι  από  τα

προγράμματα  τα  ΕΣΠΑ.  Αυτοί  είναι  ειδική  κατηγορία,  τα  είπαμε,

κύριε  (.. .)  και  χθες.  Όπως  στη  Δημοτική  Επιχείρηση,  την

Κοινωφελή,  είτε  με  νομοθετικές  ρυθμίσεις,  είτε  με  εγκυκλίους,

παρατείνονταν  ο  εργασιακός  τους  βίος,  με  το  ίδιο  καθεστώς  θα

παρατείνεται  ο  εργασιακός  τους  βίος,  με  ευλογία,  έγκριση  κεντρική

από το  Υπουργείο,  που  βγαίνει  κάθε  φορά,  και  φυσικά  με  αποδοχή

αυτής  της  νομοθετικής  ρύθμισης  από  το  Δήμο.  Ή  και  χωρίς

αποδοχή. 

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Επειδή  δεν  είναι  αυτής  της  παρουσίασης,  ακούστε

με  λίγο,  θα  ακολουθήσει  στην  ενότητα  που  ακολουθεί  μετά  τα

χρηματοδοτικά  εργαλεία,  εκεί  που  ήταν  και  να  μιλήσω  εγώ  αν

πρώτος,  ακολουθεί  παρουσίαση  από  την  κυρία  Πατσιαβούρα  που

έχει  να  κάνει  με  το  προσωπικό  και  τι  γίνεται  με  όλες  αυτές  τις

συμβάσεις  και  τα  μπλοκάκια.  Άρα θα τα  δείτε  αναλυτικά,  θα  σας  τα

πει και θα βάλετε και ερωτήσεις.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ωραία, να ευχαριστήσουμε τον κύριο Ζαφειρίου...

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Πρόεδρε...

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Υπάρχει  ερώτηση;  Η  τελευταία  ερώτηση,  γιατί

πρέπει να απαλλάξουμε λίγο τον κύριο Ζαφειρίου για να μετέχει.. .

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Αυτή  την  ερώτηση  την  έκανα  πάλι  χθες  και  την

απευθύνω  στον  Πρόεδρο,  που  ενδεχομένως  να  είναι  πιο

ενημερωμένος,  ή  στον  κύριο  Ζαφειρίου.  Οι  άμισθοι  Αντιδήμαρχοι,

αυτό που ρώτησε και  ο Δήμαρχος του Αιγίου, λέει  πληρώνονται  από

την  Υπηρεσία  τους.  Εμείς,  παράδειγμα,  έχουμε  δύο  Δημοτικούς

Συμβούλους  ο  οποίος  είναι  ο  ένας  στην  Εφορία,  ο  άλλος  στο

σχολείο.  Για  να  τους  χορηγήσει  την  ειδική  άδεια  η  Υπηρεσία,  δεν

τους  πληρώνει  μετά.  Και  ζητάει  να  μεταφερθεί  η  μισθοδοσία  τους

στο Δήμο. 
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ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Χωρίς ειδική άδεια; Άραγε είναι υπάλληλος...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   (εκτός μικροφώνου)

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Χωρίς  να  την  πάρει  δηλαδή;  Και  μπορεί  να  έρθει  στο

Δήμο να τον βάλω εγώ Αντιδήμαρχο; 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ξαναλέω,  προβλέπεται  και  ειδική  άδεια.  Ειδική

άδεια.

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Χθες δεν τα συζητήσατε αυτά; 

ΟΜΙΛΗΤΡΙΑ:   Συγγνώμη,  θα  μπορούσα  λιγάκι  μία  τελευταία

ερώτηση,  διευκρίνιση,  σε  σχέση  με  αυτή  τη  μετάβαση  των

Κοινωφελών  και  τις  μισθοδοσίες  τους.  Εγώ  μιλάω  εκ  μέρους  της

Διαχειριστικής  Αρχής  του  ΕΣΠΑ,  που  πληρώνουμε  μισθοδοσίες

Κοινωφελών μέσα από το Κοινωνικό Ταμείο. 

Λήγει  η  επιλεξιμότητα  του  ΕΣΠΑ 31/12.  Εμείς  δίνουμε  οδηγία

στις  Κοινωφελείς  να  μεταφέρουν  τα  χρήματα,  γιατί  μετά  τις  31/12

οποιαδήποτε  μεταφορά  γίνει,  χρημάτων,  από  το  ΠΔΕ,  είναι  μη

επιλέξιμη  και  τους  λέμε,  μεταφέρετέ  τα  στο  λογαριασμό  σας,  της

ΕΑΠ, πριν τις 31/12, ώστε να τα βρει  η ΕΑΠ και να τα πληρώσει. Αν

κατάλαβα καλά, είπατε κάτι αντίθετο.

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Όχι. Θα το κάνετε. 

ΟΜΙΛΗΤΡΙΑ:   Είναι ορθό.

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Αυτό είπα. Αυτό ακριβώς είπα. 

ΟΜΙΛΗΤΡΙΑ:   Ότι να μεταφέρουν τα χρήματα...

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Ότι  οι  λειτουργοί,  επειδή  είναι  εν  ενεργεία  μέχρι

31/12,  πρέπει  να  κάνει  όλες  τις  ενέργειες  που όφειλε  να  κάνει,  σαν

να μην καταργείται  από 1/1. Εντάξει;  Θα στείλει  τις  καταστάσεις,  θα

κάνει  τις  κινήσεις  αυτές  με  τους  λογαριασμούς  και  θα  βρεθούν  τα

χρήματα,  τα  δικά  σας,  στο  λογαριασμό  που  είπαμε,  να  μην  τον

κλείσουμε γρήγορα.

ΟΜΙΛΗΤΡΙΑ:   Εντάξει,  ευχαριστώ.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Κύριε  Ζαφειρίου,  πάνω...  όσον αφορά τις  Κοινωφελείς.

Θα  πρέπει  η  Κοινωφελής  Επιχείρηση  να  δώσει  στο  Δήμο  αυτή  τη
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στιγμή  την  οφειλή  για  όλη  της  τη  μισθοδοσία.  Γιατί  οι  Κοινωφελείς

δεν  προπληρώνονται.  Για  να  πληρωθούν  από  το  Δήμο  αρχές

Γενάρη.  Να σταλούν στην ΕΑΠ μέχρι  3 του μηνός.  Αυτό σημαίνει  τι ;

Ότι  μπορεί  να  μην  υπάρχει  καν  απόφαση  Δημάρχου  για  την

κατάταξη αυτού του προσωπικού. Πώς θα πληρώσει ο Δήμος; 

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Τι κατάταξη εννοείτε;

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Δεν  θα  πρέπει  να  γίνει  κατάταξη,  με  απόφαση

Δημάρχου, του προσωπικού που θα έρθει από τις Κοινωφελείς;

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Που πληρώνονται απολογιστικά. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Που πληρώνονται απολογιστικά, ναι. 

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Απολογιστικά,  το  είπα και  προηγουμένως,  εγώ σαν

Δήμος,  αυτό  που  μου  έρχονται  τα  δεδουλευμένα,  είναι  οφειλή.  Άρα

είναι  οφειλή είτε ήταν προσωπικό που θα πρέπει να συνεχίσω να το

πληρώνω ή ήταν μια οφειλή προς έναν εργολάβο. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ωραία.  Άρα  θα  μπει  στη  διαδικασία  να  γίνει  κατάταξη

για τη μισθοδοσία του Γενάρη.

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Θα γίνει  η κατάταξη, αλλά αυτό που μου έρχεται  ως

οφειλή  από  το  Νομικό  Πρόσωπο,  είμαι  υποχρεωμένος  να  το

πληρώσω γιατί είμαι καθολικός διάδοχος.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ωραία, έγινε. Ευχαριστώ.

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Σαν  οφειλή  το  βλέπω.  Για  αυτό  το  είπα

προηγουμένως.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ωραία, ευχαριστώ.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ωραία.

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Θα συνεχίσουμε, μετά από κανένα 2ωρο θα είμαστε

εδώ πάλι, οπότε... 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Να  γίνει  μία  ανακοίνωση  από  τον  Πρόεδρο  της

ΚΕΔΕ.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Στις  13  του  μηνός  Δεκεμβρίου  συνεδριάζει  το

Διοικητικό  Συμβούλιο  της  Κεντρικής  Ένωσης  Δήμων.  Θα  έρθει  στο

Διοικητικό  Συμβούλιο  και  θα  παρουσιάσει  το  πρόγραμμα  Άθλησης
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για  Όλους,  όσοι  Δήμοι  δεν  έχουν  υποβάλλει  σχετικά  αιτήματα,  να

απευθυνθούν  στην  πρώην  Γενική  Γραμματεία  Αθλητισμού,

Υπουργείο  Αθλητισμού  έχει  γίνει,  προκειμένου  να  ενημερωθούν  για

να  μετέχουν  και  αυτοί  σε  αυτό  το  πρόγραμμα.  Θα  έρθει  ο  κύριος

Βρούτσης να μας ενημερώσει. 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ακούστε κάτι...

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Μα,  θα  το  πω τώρα.  Θα  το  πω πώς  θα  γίνει.  Θα

μπορεί  και  θα  γνωστοποιηθεί  η  σχετική  πλατφόρμα  και  ο

Σύνδεσμος, για να μπορείτε να μπείτε μέσα και να το δείτε. Και από

το σπίτι σας, από υπολογιστή, από οπουδήποτε. Και στις Υπηρεσίες

των  Δήμων.  Οι  νεοεκλεγμένοι,  και  για  τους  νεοεκλεγμένους  ειδικά,

που για πρώτη φορά εκλέγονται, κάνω κυρίως την ανακοίνωση.

Επίσης  θα  έρθει  ο  Πρόεδρος  του  Πράσινου  Ταμείου  να  μας

κάνει μία παρουσίαση για το πρόγραμμα του Ταμείου του και εκεί θα

θέσουμε  το  θέμα  της  επιστροφής  των  πόρων  από  το  Πράσινο

Ταμείο με μορφή έργων στους Δήμους μας. 

Τέλος,  η  ανακοίνωση γίνεται  τώρα  κυρίως  επειδή  υπάρχει  μία

αναστάτωση,  μια  ανησυχία,  θα  έλεγα  και  μια  απορία,

δικαιολογημένη,  για  το  τι  θα  γίνει  για  τις  ΔΕΥΑ.  Τις  Δημοτικές

Επιχειρήσεις  Ύδρευσης –  Αποχέτευσης,  124 τον  αριθμό σε όλη την

Ελλάδα  και  147,  αν  δεν  κάνω  λάθος,  Δήμοι  δεν  έχουν  ΔΕΥΑ  και

κάνουν  τη  διαχείριση  των  υδάτων  οι  ίδιοι.  Θα  έρθει  ο  κύριος

Σκυλακάκης,  ο  ίδιος  ο  Υπουργός,  να  παρουσιάσει  την  πρόταση.

Πόσα  χρήματα  διαθέτουν,  τι  προτείνουν...  Και  εκεί,  μετά  από  την

ενημέρωση  αυτή  που  θα  γίνει,  θα  αποφασίσουμε  σαν

θεσμοθετημένα  Όργανα  της  Αυτοδιοίκησης,  τι  θέλουμε.  Τίποτα  δεν

θα  γίνει  αιφνιδιαστικά,  τίποτα  δεν  θα  γίνει  κρυφά,  θα  πρέπει  να

γνωρίζουν όλοι.

Γιατί  δεν  είναι  δυνατόν  κάθε  φορά,  οι  ΔΕΥΑ,  οι  ΔΕΥΑ,  οι

ΔΕΥΑ...  Μόνιμο  θέμα  τα  τελευταία  χρόνια,  σε  όλες  τις  Γενικές
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Συνελεύσεις  μας,  στα  Συνέδριά  μας,  στα  Διοικητικά  Συμβούλιά  μας.

Εάν  διαθέσουν  και  χρήματα  για  την  επιτυχία  του  εγχειρήματος  που

θα μας  προτείνουν,  θα  το  δούμε  καλύτερα.  Αν  όμως δεν  διαθέσουν

χρήματα, προς τι η συζήτηση. Και μάλλον, έχουμε ενημέρωση ότι θα

διατεθούν χρήματα. 

Μοναδικός  μέτοχος  είναι  ο  Δήμος  στις  ΔΕΥΑ.  Αν  μια  ΔΕΥΑ

εξοστρακιστεί  οικονομικά  και  βουλιάξει,  θα  συμπαρασύρει  και  το

Δήμο.  Γιατί  έρχονται  εξώδικα  στις  ΔΕΥΑ και  στους  Δήμους  από  τη

ΔΕΗ.  Και  είναι  ένα  θέμα  που  θα πρέπει  να  το  δούμε.  Ποιο  είναι  το

σωστό;  Θα  το  αποφασίσουμε  εμείς.  Αφού  ακούσουμε  πρώτα  τι

έχουν στο μυαλό τους. 

13 του μηνός θα μπείτε όλοι, για να παρακολουθήσετε αυτό το

θέμα.  Θα  σας  γνωστοποιηθεί  εγκαίρως  ο  σχετικός  σύνδεσμος,  για

να μπορείτε να μπείτε και να δείτε και να ακούσετε την πρόταση.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Πρόεδρε,  θα  είναι  μια  πολύ  ενδιαφέρουσα

συνεδρίαση του Διοικητικού Συμβουλίου στις 13 του μήνα.

Ευχαριστούμε λοιπόν τον κύριο Ζαφειρίου.

Και  επανερχόμαστε  στο  αρχικό  πρόγραμμα,  που  έχουμε  τη

θεματική ενότητα για τα χρηματοδοτικά εργαλεία της περιόδου 2023

– 2029. 

Γ΄ ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ

Χρηματοδοτικά Εργαλεία Περιόδου 2023 – 2029

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Και  θα  ακούσουμε  τον  Γιάννη  τον  Γούπιο,  τον

Διευθυντή  της  Οικονομικής  Ανάπτυξης  και  Οργάνωσης  και

Περιβάλλοντος της ΕΕΤΑΑ, για τα χρηματοδοτικά εργαλεία.

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Θα  μπούμε  στη  δεύτερη  ενότητα,  την  πρώτη  ενότητα  δηλαδή

σήμερα,  γιατί  η  παρέμβαση  του  κυρίου  Ζαφειρίου  λόγω

ανειλημμένων υποχρεώσεων άλλαξε λίγο το ρυθμό της ημερίδας.

Θα  ήθελα  πριν  μπω,  να  σημειώσω  ότι  στο  φάκελό  σας  έχετε

ένα ερωτηματολόγιο. Θα ήθελα πολύ να το συμπληρώσετε και  να το

παραδώσετε  στη  Γραμματεία,  όποιος  δεν  το  έχει  συμπληρώσει,

γιατί  σκοπεύουμε αυτές τις  συναντήσεις,  σαν ΕΕΤΑΑ και  σαν ΚΕΔΕ,

να συνεχίσουμε την επόμενη περίοδο,  άρα θα ήθελα να δούμε ποια

είναι  τα  κρίσιμα αντικείμενα  που θα θέλατε  για  να  συζητήσουμε την

επόμενη περίοδο. 

Πάμε  να  δούμε  λίγο  τα  χρηματοδοτικά  εργαλεία  εν  συντομία,

γιατί  σήμερα νομίζω ότι  είναι  ένα 2ωρο που θα παρουσιάσουμε όλα

τα  χρηματοδοτικά  εργαλεία,  είναι  εδώ  και  οι  κατάλληλοι  άνθρωποι

για  να  μας  πουν  ποιες  είναι  οι  πηγές  χρηματοδότησης  στους

Δήμους την επόμενη περίοδο.

Τα  προγράμματα  που  έχουμε  να  διαχειριστούμε,  τα  βλέπετε

στον  πίνακα,  την  επόμενη  περίοδο.  Είναι  το  ΕΣΠΑ '21  –  '27  που

έχει  ξεκινήσει,  θα  πω  δυο  λόγια  για  αυτό.  Το  Στρατηγικό  Σχέδιο

ΚΑΠ '23 – '27,  δηλαδή το  πρώην Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης.

Είναι  το  Ταμείο  Ανάκαμψης,  που  έχουν  ενταχθεί  έργα  της

Αυτοδιοίκησης και  θα δούμε  στο  μέλλον αν  θα δούμε  πρόσθετα,  θα

πούμε δυο λόγια  για  αυτό.  Το πρόγραμμα “Αντώνης Τρίτσης”  και  το

“Φιλόδημος”,  που  έκανε  μια  αναφορά  χθες  ο  Γενικός  Γραμματέας

του  Υπουργείου  Εσωτερικών.  Είναι  το  ΕΠΑ,  το  Εθνικό  Πρόγραμμα

Ανάπτυξης, δηλαδή το πρώην ΠΔΕ που έχει  ονομαστεί  ΕΠΑ και  έχει

κατανεμηθεί  σε  Τομεακό  και  Περιφερειακό  Πρόγραμμα  ΕΠΑ.  Το

Πράσινο  Ταμείο,  που  όπως  είπε  ο  Πρόεδρος  θα  υπάρξει  ειδική

κουβέντα στο επόμενο Διοικητικό Συμβούλιο. 

Και  βέβαια  τα  υπόλοιπα  Ευρωπαϊκά  Προγράμματα,

ανταγωνιστικά,  τα  οποία  είναι  χρήσιμα  και  σημαντικά  για  τους

Δήμους. Δεν θα κάνουμε ειδική αναφορά σήμερα,  αλλά νομίζω ίσως

θα πρέπει  να  δώσουμε μια  μεγαλύτερη βαρύτητα κάποια στιγμή και

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

148



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

σαν  Δήμοι,  γιατί  υπάρχουν  αρκετές  ευκαιρίες  και  θα  έλεγα  ότι  η

ελληνική  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  δεν  τα  έχει  αξιοποιήσει  όσο  θα

μπορούσε, την προηγούμενη περίοδο. 

Λίγα  λόγια  για  το  ΕΣΠΑ.  Βλέπετε  ότι  το  νέο  ΕΣΠΑ που  έχει

ξεκινήσει,  έχουν  βγει  οι  πρώτες  προσκλήσεις,  έχει,  θα  έλεγα,

τέσσερις  σημαντικούς  στόχους.  Θα  τους  πω πολύ  περιληπτικά.  Και

πάνω  σε  αυτούς  τους  στόχους  βασίζονται  όλα  τα  Τομεακά  και

Επιχειρησιακά Προγράμματα. 

Ένα,  είναι  ο  στόχος  πολιτικής  1  που  είναι  “Έξυπνη  Ευρώπη”,

για  την  προώθηση της  επιχειρηματικότητας  και  της  καινοτομίας.  Θα

έλεγα  ότι  στόχος  αυτός,  ο  ρόλος  της  Αυτοδιοίκησης  είναι  λιγότερο

σημαντικός. 

Είναι  ο  στόχος πολιτικής 2,  “Μια Πράσινη  Ευρώπη”,  που είναι

όλα  τα  θέματα  προώθησης,  ενεργειακής  μετάβασης  και  πράσινων

υποδομών.  Άρα  εδώ  η  Αυτοδιοίκηση  έχει  πολύ  σημαντικό  ρόλο.

Νομίζω  και  οι  συνάδελφοι  από  τα  ΠΕΠ,  και  αν  μπορέσει  και  ο

κύριος  Μαμαλούγκας  θα  πει  σημαντικά  πράγματα,  γιατί  είναι  ένας

σημαντικός τομέας για την Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Ο τρίτος  στόχος είναι  μια πιο “Διασυνδεδεμένη Ευρώπη”,  που

αφορά  κυρίως  μεταφορές.  Αφορά  κυρίως  τα  μεγάλα  έργα  της

χώρας,  είτε  λιμάνια,  είτε  οδικό  (...).  (.. .)  μικρές  παρεμβάσεις  των

Δήμων. 

Είναι  ο  στόχος  4 που είναι  μια  “Κοινωνική  Ευρώπη”,  που εδώ

θα  έλεγα  ότι  είναι  ένα  σημαντικό  κομμάτι  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση.

Όλες  οι  κοινωνικές  υποδομές  που  λειτουργούσαν  και  θα

λειτουργούν οι Δήμοι, είναι στο στόχο πολιτικής αυτός.

Και  βέβαια  ο  στόχος  πολιτικής  5,  που  είναι  ένας  στόχος  που

θα  έλεγα  σχεδόν  αποκλειστικά  αφορά  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  και

μάλιστα υπάρχει και μια σημαντική αύξηση φόρων. 

Και  βέβαια  υπάρχει  και  ο  στόχος  η  “Δίκαιη  Αναπτυξιακή

Μετάβαση”  που  δεν  αφορά  τις  δυο  Περιφέρειες  που  είμαστε  εδώ

σήμερα, αφορά άλλες Περιφέρειες της χώρας.
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Οι  συνολικοί  πόροι  για  το  ΕΣΠΑ  είναι  γύρω  στα  26,1

δισεκατομμύρια  ευρώ,  εκ  των  οποίων  τα  20  είναι  εθνικοί  πόροι.

Αυτά  είναι  τα  προγράμματα  τα  Τομεακά.  Θα  πω  δυο  λόγια  για  το

καθένα από αυτά. 

Το μεγαλύτερο πρόγραμμα είναι το “Ανθρώπινο δυναμικό και η

κοινωνική συνοχή”.  Όπως είπα εδώ δεν είναι  σημαντικές  οι  δράσεις

της  Αυτοδιοίκησης,  γιατί  όλα τα κοινωνικά προγράμματα που έχει  η

Αυτοδιοίκηση  είναι  στα  Περιφερειακά  Προγράμματα.  Είναι  ιδιαίτερα

σημαντικό να το ξέρουμε αυτό. 

Το  πρόγραμμα  “Ανταγωνιστικότητα”.  Εδώ  θα  έλεγα  ότι  δεν

έχουμε  ιδιαίτερη  συμμετοχή  στην  Αυτοδιοίκηση,  είναι  το  πρώην

ΕΠΑΝΕΚ,  αφορά  την  επιχειρηματικότητα  και  την  καινοτομία.

Παλιότερα  οι  Δήμοι,  στο  προηγούμενο,  είχαν  μερικές  σημαντικές

δράσεις, τώρα είναι πολύ λιγότερες. 

Το  τρίτο  Τομεακό,  που  είναι  και  νέο,  για  πρώτη  φορά  έχουμε

Πρόγραμμα Ψηφιακού Μετασχηματισμού. Νομίζω ότι  εδώ θα έχουμε

δράσεις  για  την  Αυτοδιοίκηση.  Ήδη  εδώ  έχουν  ενταχθεί  οι  δράσεις

των  Δήμων  για  τα  Smart Cities.  Όλοι  οι  Δήμοι  έχετε  εντάξει  έργο

στα  Smart Cities.  Είτε  εδώ,  είτε  οι  μεγάλοι  Δήμοι,  όπως  η  Πάτρα,

στο  Ταμείο  Ανάκαμψης,  οι  16  μεγάλοι  Δήμοι.  Άρα  είναι  ιδιαίτερα

σημαντικό  ότι  είναι  ένα  εργαλείο,  και  θα  υπάρχουν  και  άλλες

δράσεις  νομίζω,  θα μας  πει  και  ο  κύριος  Παπαστεργίου  στη  Λάρισα

που θα είναι,  ποιες άλλες δράσεις μπορεί  να ενταχθούν για τα  back

office των  Δήμων.  Άρα  είναι  ένα  πρόγραμμα  που  θα  δούμε  στο

μέλλον ότι η Αυτοδιοίκηση μπορεί να το αξιοποιήσει.

Το  πρόγραμμα  “Περιβάλλον  και  κλιματική  αλλαγή”,  είναι  το

ΠΕΚΑ,  δηλαδή  το  πρώην  ΥΜΕΠΕΡΑΑ  διασπάστηκε  σε  δύο,  σε

μεταφορές  και  σε  πρόγραμμα  “Περιβάλλον  και  κλιματική  αλλαγή”.

Επειδή  ο  κύριος  Μαμαλούγκας  δεν  θα  μπορέσει  πιθανόν  να  μπει,

γιατί  τρέχει  με  πάρα  πολλά ζητήματα,  να  κλείσει  αυτή  την  περίοδο,

γιατί  πρέπει  να  κλείσει  το  '14  –  '20  και  να  ανοίξει  και  το  '21  –  '27,

θα ήθελα να πω εδώ, να τονίσω μόνο δυο σημεία.
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Ότι  με  βάση  το  διαχωρισμό  των  προγραμμάτων,  στο  Τομεακό

Πρόγραμμα  θα  πάνε  όλα  τα  θέματα  των  απορριμμάτων  πλην

δημοτικών πράσινων σημείων και  πράσινων γωνιών.  Όλα τα Ταμεία

δηλαδή  διαχείρισης  των  απορριμμάτων,  που  είναι  τα  μεγάλα  έργα,

θα  πάνε  στο  ΠΕΚΑ.  Και  όλα  τα  θέματα  ύδρευσης,  πλην  τα

συνεχιζόμενα,  κάποια  συνεχιζόμενα  που  έχει  το  ΠΕΚΑ,  που  είναι

κυρίως  στην  Αττική,  τα  υπόλοιπα  όλα  τα  έργα  ύδρευσης  θα

αφορούν...  θα  είναι  στα  ΠΕΠ,  θα  μας  τα  αναλύσουν  οι  συνάδελφοι

από το Περιφερειακό Πρόγραμμα.

Υπάρχει  το  πρόγραμμα  “Τεχνική  Βοήθεια  Δικαιούχων”,  που

είναι  χρήσιμο  για  εμάς,  για  την  ΚΕΔΕ,  γιατί  για  πρώτη  φορά

προβλέπεται  ένα  πρόγραμμα  για  την  υποστήριξη  των  δικαιούχων,

γύρω στα  100  εκατομμύρια  ευρώ.  Και  θα  πω δυο  λόγια  παρακάτω,

γιατί  εκεί  πιστεύουμε  ότι  μπορούμε  να  αξιοποιήσουμε  κάποιους

πόρους  για  την  υποστήριξη  των  δικαιούχων,  όχι  ότι  ο  κάθε  Δήμος

θα  πάρει  χρήματα  για  ωρίμανση,  αλλά  κεντρικό  (.. .)  για  να

βελτιωθεί  η  διοικητική  και  επιχειρησιακή ικανότητα  των φορέων της

Αυτοδιοίκησης,  είτε  των  Δήμων,  είτε  των  ΔΕΥΑ,  είτε  των  Φορέων

Διαχείρισης Απορριμμάτων. 

Και  βλέπετε  και  τα  υπόλοιπα.  Δεν  θα  πω  καθόλου  για  τα  13

Περιφερειακά Προγράμματα,  γιατί  οι  συνάδελφοι  από το  ΠΕΠ,  και  η

κυρία  Παπανικολάου,  και  η  κυρία  Φαναριώτου,  από  τα  δύο

Περιφερειακά  Προγράμματα  Δυτικής  Ελλάδος  και  Ηπείρου,  θα  μας

κάνουν  πλήρη  αναφορά,  άρα  θα  έχουμε  μια  πλήρη  εικόνα  το  τι  θα

έχουμε την επόμενη περίοδο. 

Να  σημειώσω  μόνο  ότι  τα  Περιφερειακά  Προγράμματα

συνολικά  είναι  αυξημένα  κατά  2  δις  ευρώ  συγκριτικά  με  τα

προηγούμενα, άρα μπορεί να υποθέσει κανείς ότι μπορεί να αυξηθεί

η συμμετοχή της Αυτοδιοίκησης την επόμενη περίοδο.

Οφείλω  να  πω  βέβαια  ότι  ένα  κομμάτι  από  αυτά  τα

προγράμματα  είναι  ήδη  μεταφερόμενα  από  τα  προηγούμενα

προγράμματα,  κάποια  από  αυτά  που  είναι  στα  ΠΕΠ  αφορούν
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υποδομές  που  αφορούν  Υπουργείο  Πολιτισμού,  Υπουργείο  Υγείας

και  τα  λοιπά  και  τα  υπόλοιπα θα αφορούν  Περιφερειακή  και  Τοπική

Αυτοδιοίκηση.

Βλέπετε  εδώ  τα  ΠΕΠ,  δεν  θα  πω  περισσότερα,  γιατί  δυο

συνάδελφοι  από  τα  ΠΕΠ  θα  μας  κάνουν  πλήρη  ενημέρωση.  Έχετε

όλα τα Περιφερειακά Προγράμματα.

Δυο  λόγια  για  το  τι  αλλάζει  μεταξύ  του  προηγούμενου  ΕΣΠΑ

και  του  τωρινού.  Νομίζω ότι  αυτό  που είναι  χρήσιμο για  εμάς,  είναι

ότι  για  πρώτη  φορά  προβλέπεται  στα  Περιφερειακά  Προγράμματα

και στα Τομεακά να υπάρχει ο προγραμματισμός των προσκλήσεων.

Άρα  όλοι  μας,  όλοι  οι  Δήμοι  δηλαδή,  το  είχε  ζητήσει  και  η  ΚΕΔΕ,

προβλέπεται  και  στον  Κανονισμό  εξάλλου  και  ήδη  τα  Περιφερειακά

Προγράμματα  έχουν  αναρτήσει,  είναι  ο  προγραμματισμός...  Άρα  θα

ξέρουν  ποιες  προσκλήσεις  προτιμούν  να  βγουν  την  επόμενη

περίοδο.  Άρα  μπορούν  να  συνεργάζονται  και  να  ξέρουν  ποιες

μελέτες, ποια έργα, πρέπει να ωριμάσουν. 

Ιδιαίτερα  σημαντικό  αυτό,  γιατί.. .  Βέβαια  και  τώρα  υπήρχε  η

συνεργασία,  υποπτεύομαι,  μεταξύ  των  Διαχειριστικών  Αρχών  και

των Δήμων, αλλά ήδη, νομίζω ότι είναι ιδιαίτερα σημαντικό, ότι  μέσα

από  τον  προγραμματισμό  των  προσκλήσεων,  το  οποίο  μάλιστα

επικαιροποιείται  τρεις  φορές  το  χρόνο,  μπορεί  κανείς  να  έχει  μια

εικόνα,  ποια  έργα εκτιμούν ότι  θα βγουν την  επόμενη  περίοδο,  άρα

μπορεί να αρχίσει την προετοιμασία για την εξειδίκευσή τους. 

Τρία πράγματα,  γιατί  νομίζω καταφέραμε σαν ΚΕΔΕ, και  με τη

βοήθεια  του  Προεδρείου  της  ΚΕΔΕ,  και  του  Προέδρου  της

Επιτροπής  ΕΣΠΑ,  του  κυρίου  Καλογερόπουλου,  Δήμαρχο

Αιγιαλείας,  που  είναι  και  εδώ  σήμερα,  καταφέραμε  να  περάσουμε

τρία πράγματα στο νόμο τα οποία θεωρούμε ιδιαίτερα σημαντικά. Τα

αναφέρω, έτσι, συνοπτικά. 

Πρώτον,  αυτό που είπα,  ότι  μπορεί  να συμμετέχει  η  ΚΕΔΕ και

οι  ΠΕΔ στην  εξειδίκευση  των  προγραμμάτων,  ιδιαίτερα  σημαντικό.
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Άρα  μπορεί  να  κάνει  προτάσεις  κατά  την  εξειδίκευση  των

προγραμμάτων.

Το  δεύτερο,  ότι  για  την  υποστήριξη  των  δικαιούχων,  η  ΚΕΔΕ

σε  συνεργασία  με  την  ΕΕΤΑΑ  μπορεί  να  είναι  φορέας  τεχνικής

βοήθειας και  για τις  ΟΧΕ – ΒΑΑ, επειδή οι  ΟΧΕ και  ΒΑΑ δεν πήγαν

καλά την προηγούμενη περίοδο, σχεδόν σε όλες τις Περιφέρειες,  σε

όλα  τα  Περιφερειακά  Προγράμματα,  άρα  μπορεί  να  υπάρξει  ένας

κεντρικός  μηχανισμός  υποστήριξής  τους,  καθώς  και  για  τα  θέματα

των  φορέων  διαχείρισης  νερού,  δηλαδή  Δήμων  που  έχουν

διαχείριση  υδάτων  και  ΔΕΥΑ,  είτε  διαχείριση  απορριμμάτων,  άρα

εκεί  μπορεί  να  χρησιμοποιήσουμε  πόρους  από  το  Πρόγραμμα

Τεχνικής Βοήθειας για την υποστήριξη αυτών των φορέων. 

Και  τελευταίο,  ότι  για  πρώτη  φορά  προβλέφθηκε  η

υποστήριξη,  η  συγκρότηση,  μάλλον  είχε  προβλεφθεί  και  στο

προηγούμενο  ΕΣΠΑ αλλά  δεν  είχε  λειτουργήσει,  της  Περιφερειακής

Επιτροπής  Αναπτυξιακού  Σχεδιασμού,  έχει  συγκροτηθεί  σε  όλες  τις

Περιφέρειες,  στις  περισσότερες  από  αυτές  έχει  λειτουργήσει

αποτελεσματικά,  δηλαδή  υπάρχει  ένα  πλαίσιο  συνεργασίας  μεταξύ

Περιφερειών και Δήμων. 

Νομίζω  έχουμε  πει  πολλές  φορές  ότι  στο  πλαίσιο  της  χώρας

δεν  υπάρχει  ένας  δημοκρατικός  προγραμματισμός  όπου  να

συναντιούνται  τα  τρία  επίπεδα  και  να  συζητάνε,  δηλαδή  κεντρικό,

περιφερειακό  και  τοπικό.  Νομίζω  η  ΠΕΑΣ  δίνει  τη  δυνατότητα,  σε

επίπεδο  Περιφέρειας,  να  υπάρχει  μια  ουσιαστική  συζήτηση  για  τον

προγραμματισμό  όχι  μόνο  των  έργων  των  ΠΕΠ,  αλλά  και  συνολικά

των  προτάσεων  που  υπάρχουν  στο  ΕΣΠΑ,  μέσα  από  την

Περιφερειακή  Επιτροπή  Αναπτυξιακού  Σχεδιασμού  που  έχει

συγκροτηθεί και λειτουργεί.  

Λίγα λόγια για το Ταμείο Ανάκαμψης. Είναι μια σημαντική τομή

για  την  Ευρωπαϊκή  Επιτροπή  αυτή,  γιατί  είναι  ένα  ειδικό

πρόγραμμα  χρηματοδότησης  των  Δήμων  της  χώρας  με  ειδικές

διαδικασίες.  Θα  έλεγα  ότι  έχει  δύο  άξονες.  Ένα  είναι  ο  άξονας
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μεταρρυθμίσεων,  η  χώρα  δηλαδή  είναι  υποχρεωμένη  να  κάνει

μεταρρυθμίσεις  σαν  συνέχεια  του  προηγούμενου...  Ένα  από  τις

μεταρρυθμίσεις  αυτές  είναι  το  τέλος  ταφής.  Έχει  προβλεφθεί  ότι

είναι  προϋπόθεση  για  την  εκταμίευση  του  Ταμείου  Ανάκαμψης  το

τέλος  ταφής,  για  αυτό  και  υπάρχει  τέτοια  πίεση  για  την  πληρωμή.

Και το δεύτερο κομμάτι αφορά έργα και υποδομές για τη χώρα.

Το  συνολικό  πρόγραμμα  είναι  γύρω  στα  31  δις  ευρώ,  εκ  των

οποίων 18 είναι οι  χρηματοδοτήσεις και τα υπόλοιπα είναι δάνεια. Η

χώρα επέλεξε όλες οι  χρηματοδοτήσεις να είναι δημόσιες υποδομές,

τα  δε  δάνεια  να  είναι  για  επιχειρήσεις.  Άρα  δεν  θα  υπάρχει

δανεισμός  της  χώρας  για  χρηματοδότηση  του  δημόσιου  τομέα.

Νομίζω ότι  με την τελευταία τροποποίηση και προτάσεις που έγιναν,

τα  12  δις  έγιναν  17  δις,  δηλαδή  αυξήθηκε  κατά  5  δις  ευρώ  η

χρηματοδότηση των επιχειρήσεων.

Να  δούμε  ποια  έργα  έχουν  οι  Δήμοι  εντάξει  στο...  Μάλλον,

ποια  έργα  αυτή  τη  στιγμή  του  Ταμείου  Ανάκαμψης,  έχουν  βγει

προσκλήσεις  για  την  Αυτοδιοίκηση.  Σε  μια  μελέτη  που  είχαμε  κάνει

στην  ΕΕΤΑΑ  το  2021,  είχαμε  υπολογίσει  ότι  η  Αυτοδιοίκηση  έτσι

όπως είναι  δομημένο το πρόγραμμα,  θα έχει  περίπου γύρω στα 2,5

δις  ευρώ  συμμετοχή.  Ίσως  και  λίγο  παραπάνω.  Αυτή  η  συμμετοχή

σήμερα  έχει  φτάσει  γύρω  στα  δύο,  δύο  διακόσια,  ελπίζουμε  να

υπάρχει  και  η  (...) .  Σημειώνω  ότι  η  ΚΕΔΕ  έχει  κάνει  μια  πρόταση

συνολική για το Ταμείο Ανάκαμψης,  η  οποία δεν αξιοποιήθηκε όμως

από το Υπουργείο, στα πλαίσια του Ταμείου Ανάκαμψης. 

Και  αυτά  είναι  τα  έργα  που  βλέπετε.  Αυτά  που  βλέπετε  με

πράσινο  είναι  τα  έργα  που  αφορούν  αποκλειστικά  Δήμους  και  τα

διαχειρίζονται  οι  Δήμοι,  οι  δικαιούχοι  είναι  Δήμοι,  σε  κάποια  είναι

και  οι  Περιφέρειες.  Το  δεύτερο  που  είναι  με  καφέ,  είναι  έργα  που

είναι  ιδιαίτερα  σημαντικά  νομίζω  για  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  τα

οποία  διαχειρίζεται  το  ΤΕΕ.  Θα  έλεγα  ειδικά  η  μεταρρύθμιση  που

αφορά  τα  Πολεοδομικά  Σχέδια  είναι  ιδιαίτερα  σημαντική  για  τη

χώρα.  Δηλαδή  το  κλείσιμο  των  Πολεοδομικών Σχεδίων  είναι  βασικό
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εργαλείο  για  την  τοπική  ανάπτυξη  και  ελπίζω  μέσα  στην  περίοδο

αυτή  να  κλείσουν.  Και  βλέπετε  και  στο  τέλος  τέσσερις  προσκλήσεις

που  είναι  ήδη  στον  αέρα,  δηλαδή  αυτή  τη  στιγμή  είναι  στον  αέρα

αυτές  οι  τέσσερις  προσκλήσεις  και  κάποιος  αν  έχει  θέματα

τουριστικών  λιμένων,  τις  ελληνικές  παραλίες  και  τα  λοιπά,  δεν  θα

πω  αναλυτικά,  υπάρχουν  οι  προσκλήσεις,  μπορείτε  να  τα  δείτε  και

στο site της ΕΕΤΑΑ, και στο  site των φορέων. Θα σας δείξω και  τον

οδηγό  που  έχει  κάνει  η  ΕΕΤΑΑ,  ελπίζω,  για  να  δείτε  όλες  τις

προσκλήσεις που τρέχουν αυτή την περίοδο.

Άρα  στο  Ταμείο  Ανάκαμψης  λοιπόν,  υπάρχουν  έργα  της

Αυτοδιοίκησης,  όχι  στο  βαθμό  που  θα  θέλαμε,  ούτε  η  συμμετοχή

μας,  ούτε...  Αλλά εν πάση περιπτώσει  ήθελα απλώς να πω ότι  είναι

πράγματα που τρέχουν. 

Θυμίζω  ότι  το  Ταμείο  Ανάκαμψης  έχει  δυο  πολύ  σημαντικά

ορόσημα,  31/12/23  πρέπει  να  έχουν  συμβασιοποιηθεί  τα  έργα,

31/12/25  να  έχουν  ολοκληρωθεί.  Άρα  είναι  ιδιαίτερα  σημαντικά,

αντιλαμβάνεται κανείς την πίεση του χρόνου που υπάρχει. 

Λίγα  λόγια  για  το  Πράσινο  Ταμείο,  που  είναι  ένα  από  τα

εργαλεία που μπορεί να μας χρηματοδοτήσει. Νομίζω θα ακούσουμε

τον  Πρόεδρο  και  στις  13  του  μηνός  στο  Δ.Σ.  της  ΚΕΔΕ  για  την

ανάλυση  της  επόμενης  περιόδου.  Βλέπετε  εδώ,  έχουμε  δράσεις

περιβαλλοντικού  ισοζυγίου,  τα  Σχέδια  Βιώσιμης  Αστικής

Κινητικότητας  που  υλοποίησαν  αρκετοί  Δήμοι  αυτή  την  περίοδο  και

είναι  προς  ολοκλήρωση,  καθώς  και  συγχρηματοδοτούμενα

προγράμματα  όπως  το  LIFE,  μέσα  από  το  πρόγραμμα  του  Ταμείου

Ανάκαμψης.

Θα  κλείσω  με  λίγα  λόγια  για  την  αξιοποίηση  των

προγραμμάτων,  γιατί  θεωρώ  ιδιαίτερα  σημαντικά,  πριν  δώσω  το

λόγο  στους  συναδέλφους  και  από  τα  ΠΕΠ,  αλλά  και  από  το

Στρατηγικό  Σχέδιο  ΚΑΠ,  που  θα  είναι  και  δύο  συνάδελφοι  για  το

Leader και  για  τις  Δημόσιες  Υποδομές,  ώστε  να  έχουμε  μια

συνολική εικόνα.
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Βλέπετε  εδώ  ποια  είναι  τα  προβλήματα  που  έχουμε  σαν

Αυτοδιοίκηση.  Έχουμε  προβλήματα  πραγματικά  σε  θέματα

ανεπάρκειας  προσωπικού  και  υποστελέχωση,  ειδικά  στους  μικρούς

Δήμους.  Και  της  Τεχνικής  Υπηρεσίας,  και  πιθανόν  πολλές  φορές

χωρίς  Νομική  Υπηρεσία,  και  προβλήματα  στην  Οικονομική

Υπηρεσία, άρα ιδιαίτερα ζητήματα. 

Θα  πρέπει  να  σημειώσουμε  ότι  στους  περισσότερους  Δήμους

έχουμε  αδυναμία  στο  σχεδιασμό  και  παρακολούθηση,  δηλαδή  δεν

υπάρχουν  οι  κατάλληλοι  άνθρωποι  και  πιθανώς  στους

περισσότερους  Δήμους  δεν  έχουμε  καν  Γραφείο  Προγραμματισμού

για  να  παρακολουθεί  όλα  τα  Ευρωπαϊκά  Προγράμματα.  Δεν  έχουμε

πληροφόρηση,  για  αυτό  και  μέσα  στις  ημερίδες  βάλαμε  αυτή  την

εικόνα,  ώστε  σταδιακά  να  υπάρχει  μια  έγκυρη  πληροφόρηση.  Και

βέβαια δεν έχουμε και  ένα μακροπρόθεσμο σχεδιασμό και  όλα αυτά

οδηγούν  να  έχουμε  σημαντικές  καθυστερήσεις  στα  έργα,  στην

υλοποίηση των έργων και στην ωρίμανση των έργων. 

Τα  προγράμματα  είναι  ανταγωνιστικά  σε  πολλές  περιπτώσεις,

άρα θα πρέπει  οι  Δήμοι  να αναπτύξουν...  να είναι  προετοιμασμένοι,

ώστε  να  έχουν  ένα  πλεονέκτημα,  είναι  τα  περισσότερα

ανταγωνιστικά,  όχι  όλα,  αλλά  είναι  ιδιαίτερα  σημαντικό  να  έχουν

προετοιμαστεί κατάλληλα.

Θα  έλεγα,  θα  εντόπιζα  τρία  –  τέσσερα  σημεία  για  την

αξιοποίηση των προγραμμάτων.  Το πρώτο είναι  η  σωστή οργάνωση

των  Υπηρεσιών,  των  κρίσιμων  Υπηρεσιών  των  Δήμων.  Δηλαδή  η

Υπηρεσία  Προγραμματισμού.  Και  αν  δεν  έχουμε  Υπηρεσία

Προγραμματισμού  στους  μικρούς  Δήμους,  θα  πρέπει  να

αξιοποιήσουμε  ίσως  τους  εξωτερικούς  συνεργάτες.  Θα  ήταν  πολύ

σκόπιμο  δηλαδή  οι  συνεργάτες  που  θα  έχουμε  την  επόμενη

περίοδο,  ειδικά  οι  μικροί  Δήμοι,  αλλά  θα  έλεγα  και  οι  μεγάλοι,  να

είναι  άνθρωποι  οι  οποίοι  μπορεί  να  μας  βοηθήσουν,  δηλαδή  οι

επιστημονικοί  συνεργάτες,  και  να  είναι  άνθρωποι  που  να  μπορούν

να  μας  βοηθήσουν  και  στην  αξιοποίηση  προγραμμάτων,  αν  θέλετε
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κυρίως  εκεί,  και  στην  Τεχνική  Υπηρεσία,  άρα  θα  ήταν  σκόπιμο  οι

ειδικοί  συνεργάτες  και  οι  εξωτερικοί  συνεργάτες  να  είναι  άνθρωποι

που  γνωρίζουν,  που  να  έχουν  γνώση  και  να  μπορούν  να

υποστηρίξουν το Δήμο στα προγράμματα. 

Είναι  η  Τεχνική  Υπηρεσία,  που  έχουμε  και  έλλειψη  σε

μηχανικούς.  Θυμίζω  ότι  ο  νόμος  δίνει  τη  δυνατότητα  στους

εξωτερικούς  συνεργάτες  να  εκπονούν  μελέτες  για  την  υποστήριξη

των Δήμων,  για  να  ωριμάζουν τα  έργα,  άρα ιδιαίτερα σημαντικό.  Τα

θέματα  Κοινωνικής  Υπηρεσίας,  ειδικά  τώρα  με  τη  συγχώνευση  των

Νομικών Προσώπων, άρα θα πρέπει να δούμε πώς οργανώνεται  και

λειτουργεί πραγματικά μια Κοινωνική Υπηρεσία που έχει πλέον όλες

τις Υπηρεσίες μέσα στο Δήμο. Ιδιαίτερα σημαντικό, γιατί  υλοποιούν,

και  αν  θέλετε,  και  ένα  μεγάλο  ποσοστό  των  Ευρωπαϊκών

Προγραμμάτων που αφορούν το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο. 

Είναι  ο  επιχειρησιακός  προγραμματισμός.  Ακόμα  και  αν  δεν

κάνουμε το πολυετές (...)  σχέδιο που έχει  προτείνει  και  (.. .)  αλλά οι

περισσότεροι  (...) ,  αλλά  θα  πρέπει  να  ιεραρχήσουμε  σαν  Δήμαρχοι

και Δημοτική Αρχή τα έργα που έχουμε να κάνουμε και να αρχίζουμε

να  ωριμάζουμε  έργα,  ανεξαρτήτως  της  χρηματοδότησης.  Δηλαδή

μην  περιμένουμε  να  βγει  η  χρηματοδότηση  για  να  ωριμάσουμε  τα

έργα.  Πρέπει  να  δούμε  ποιες  είναι  οι  ανάγκες  του  Δήμου,  να

ωριμάζουμε τα έργα και νομίζω θα υπάρξει  χρηματοδότηση από όλα

αυτά  τα  εργαλεία  την  επόμενη...  Η  ωρίμανση  των  έργων  νομίζω

είναι ιδιαίτερα σημαντική. 

Και η παρακολούθηση της εξέλιξης. Πολλές φορές εντάσσουμε

ένα  έργο  και  επειδή  το  εντάξαμε,  το  καταφέραμε,  το  αφήνουμε  να

υλοποιηθεί  με  τον  αργό  το  ρυθμό.  Είναι  ιδιαίτερα  σημαντικό  να

δούμε  και  οι  νέες  Δημοτικές  Αρχές,  στο  τέλος  θα  μιλήσουμε  ποια

είναι  η  γνώμη  μας  για  τις  100  πρώτες  μέρες,  ώστε  να  δούμε  ποια

είναι  τα  κρίσιμα.  Δηλαδή  να  εντοπίσουμε  ποια  είναι  τα  έργα  που

έχουμε  σήμερα,  ποια  έχουν  κολλήσει,  σε  ποια  κατάσταση
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βρίσκονται,  ώστε  να  ξεκινήσουν  και  να  υλοποιηθούν  πάρα  πολύ

σύντομα, γιατί είναι ιδιαίτερα σημαντικό.

Βλέπετε  εδώ  ποια  κατά  τη  γνώμη  μας  είναι  η  προετοιμασία

των  Δήμων  για  τα  έργα  του  ΕΣΠΑ.  Δεν  θα  τα  πω  αναλυτικά.  Οι

παρουσιάσεις,  θα  τις  έχετε  έτσι  και  αλλιώς.  Θα  ήθελα  να  πω  ότι

είναι  μια  διαδικασία  και  τονίζω  και  πάλι,  ο  προγραμματισμός  και  ο

εστιασμός  νομίζω  είναι  η  σημαντικότερη  λειτουργία  που  πρέπει  να

αναπτύξουν  οι  Δήμαρχοι  και  οι  Αντιδήμαρχοι,  είναι  ιδιαίτερα

σημαντικό για την επόμενη περίοδο.

Να  πω ότι  η  ΕΕΤΑΑ έχει  αναπτύξει  έναν  οδηγό,  πέρα  από  το

υλικό  που έχουμε αναρτήσει,  που είναι  όλο το  ΕΣΠΑ και  οι  δράσεις

που  αφορούν  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση.  Μάλιστα  στο  κείμενο,  στο

υλικό που θα σας σταλεί,  θα υπάρχει  και  ένα μικρό νομίζω...  Να το.

Θα  υπάρχουν...  ένας  ο  μεγάλος  οδηγός  που  έχει  βγει,  που  αφορά

όλες  τις  δράσεις  της  Αυτοδιοίκησης  και  ένα  συνοπτικό  που  είναι

ειδικά για τους Δημάρχους, ώστε να έχουν μια εικόνα τι  τρέχει  με τα

Ευρωπαϊκά Προγράμματα. 

Η ΕΕΤΑΑ έχει  αναπτύξει  ένα εργαλείο,  δεν ξέρω αν μπορώ να

μπω  μέσα  να  το  δείτε,  νομίζω  ότι  μπορείτε  να  το  αξιοποιείτε,  εκεί

μέσα παρουσιάζονται  όλες οι  προσκλήσεις των έργων που βγαίνουν

από  όλα  τα  προγράμματα.  Βλέπετε  ότι  υπάρχουν  χρηματοδοτήσεις

από  εθνικούς  πόρους,  άλλα  από  το  ΠΔΕ,  χρηματοδοτήσεις  από

προγράμματα  ΕΣΠΑ  '14  –  '20,  χρηματοδοτήσεις  από  Ταμείο

Ανάκαμψης,  ΕΣΠΑ '21  –  '27,  ΚΑΠ  '23  –  '27.  Αν  μπούμε  μέσα  και

δούμε,  δεν  γνωρίζω  τι  προσκλήσεις  έχει  βγάλει  το  ΠΕΠ,  δεν  έχω

μπει  μέσα,  αλλά μπορούμε να δούμε το ΠΕΠ Ηπείρου ας πούμε,  να

δούμε  τις  προσκλήσεις  που  είναι  ενεργές,  άρα  μπορεί  μέσα  από

εδώ...  Να,  ανοιχτές  προσκλήσεις,  είναι  τρεις  αυτή  τη  στιγμή  που

αφορούν  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση.  Είναι  ένα  εργαλείο  που  μπορεί

ανά  πάσα  στιγμή,  όχι  εσείς,  αλλά  η  Υπηρεσίας  σας,  οι  ειδικοί

συνεργάτες,  να  παρακολουθούν  για  να  βλέπουν  ανά  πάσα  στιγμή

πόσες προσκλήσεις γίνονται. 
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Η  ΕΕΤΑΑ  έχει  δικτυωθεί  και  με  όλες  τις  Υπηρεσίες

Προγραμματισμού  των  Δήμων,  άρα  οι  νέοι  συνεργάτες  για  τους

μικρούς  Δήμους  που  δεν  έχουν  Υπηρεσία  Προγραμματισμού,  θα

μπορέσουν  να  συνεννοηθούν  ώστε  κάθε  φορά  που  βγαίνει  μια

πρόσκληση, εμείς τη στέλνουμε αμέσως στο δίκτυο, για να έχετε μια

πλήρη εικόνα για τα έργα που τρέχουν και τις δράσεις που αφορούν

την Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Προσπάθησα  να  είμαι  συνοπτικός,  ελπίζω  να  έδωσα  μια

συνολική  εικόνα και  τα  υπόλοιπα θα τα  πουν οι  συνάδελφοι  από τα

ΠΕΠ  και  οι  συνάδελφοι  από  το  πρώην  ΠΑΑ,  το  Στρατηγικό  Σχέδιο

ΚΑΠ,  για  να  έχετε  έτσι  μια  πλήρη  εικόνα  για  όλα  τα  χρηματοδοτικά

εργαλεία της επόμενης περιόδου. 

Ευχαριστώ πολύ.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Υπάρχει κάποια ερώτηση; Ωραία.

Ευχαριστούμε τον κύριο Γούπιο.

Και  προχωράμε,  θα  τον  διαδεχτεί  στο  βήμα  η  κυρία  Ευγενία

Παπανικολάου,  που  είναι  η  Προϊσταμένη  Διαχειριστικής  Αρχής  στην

Περιφέρεια Ηπείρου.

Ε.  ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ:   Μέχρι  να εμφανιστεί  η  παρουσίαση,  καλημέρα

και από εμένα. 

Ευχαριστούμε  που  μας  δώσατε,  ΕΕΤΑΑ,  ΚΕΔΕ  και  ΠΕΔ

Ηπείρου τη δυνατότητα να ενημερώσουμε τους νεοεκλεγέντες. 

Θα  ακολουθήσουμε  και  εμείς  με  την  καινούργια  χρονιά,  πιο

εξειδικευμένα. 

Προς  το  παρόν  θα  ήθελα  να  σας  πω  ότι  είμαστε  η

Διαχειριστική  Αρχή,  για  όσους  δεν  ξέρετε,  είναι  μία  Υπηρεσία  η

οποία  διαχρονικά  διαχειρίζεται  τα  ευρωπαϊκά  κονδύλια  σε

περιφερειακό επίπεδο.  Είμαστε στελεχωμένοι  με 30 άτομα δυναμικό

εξειδικευμένο και  οι  πόρτες  των γραφείων μας είναι  πάντα ανοιχτές

για  τη  συνεργασία  με  όλους  τους  δικαιούχους,  άρα  και  με  τους

Δήμους.
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Όσον  αφορά  το  πρόγραμμα  τώρα.  Λαμβάνοντας  υπόψη  τις

ανάγκες  που είχε  η  Περιφέρεια,  τις  κατευθύνσεις  και  τα  κείμενα της

πολιτικής  συνοχής  της  Ευρωπαϊκής  Ένωσης,  σχεδιάσαμε  το

πρόγραμμα  '21  –  '27  το  οποίο  έχει  συμπληρωματικότητα  και

συνέργεια  με  άλλες  μορφές  στήριξης.  Σε  όλη  τη  διάρκεια  του

σχεδιασμού,  με  τη  συμβολή  των  αρμόδιων  Οργάνων  σχεδιασμού,

πραγματοποιήθηκε  διαβούλευση  με  τους  εμπλεκόμενους  φορείς,

διαμορφώθηκε  ένας  κατάλληλος  χώρος στο  διαδίκτυο,  αναρτήθηκαν

ερωτηματολόγια  στα  οποία  είχαμε  τις  απαντήσεις  και  τις  απόψεις

των  φορέων,  κάναμε  παρουσιάσεις  και  τεχνικές  συναντήσεις  με

Υπουργεία  και  φορείς.  Τελικά  το  πρόγραμμα  εγκρίθηκε  τον

Σεπτέμβριο του 2022. 

Το  όραμα  της  Περιφέρειας  για  την  περίοδο  '21  –  '27  είναι  η

δυναμική,  εξωστρεφής  και  αειφορική  ανάπτυξη  της  Ηπείρου,

εστιασμένη στην μοναδικότητα, το περιβάλλον και την ιστορία, ώστε

να  καταστεί  ελκυστικός  προορισμός  για  καινοτόμο

επιχειρηματικότητα και τουριστική προσέλκυση επισκεπτών από όλο

τον  κόσμο,  καθώς  και  ένα  σύγχρονο  ενεργειακό,  επιχειρηματικό,

μεταφορικό  κέντρο  της  χώρας  και  πύλη  εισόδου  της  Δυτικής

Ευρώπης.

Για  την  επίτευξη  του  αναπτυξιακού  οράματος,  διαμορφώνεται

ένα συνεκτικό πλέγμα πέντε στρατηγικών στόχων: 

Ενίσχυση  και  διαφοροποίηση  της  περιφερειακής  οικονομίας

μέσω της αξιοποίησης της έρευνας και της καινοτομίας. 

Προώθηση  της  αειφορίας,  της  ορθολογικής  και  αποδοτικής

διαχείρισης  των  φυσικών  πόρων  –  Αντιμετώπιση  της  κλιματικής

αλλαγής.

Ενίσχυση της κινητικότητας.

Ενίσχυση  της  κοινωνικής  συνοχής  και  του  ανθρώπινου

δυναμικού.

Στήριξη της βιώσιμης και ολοκληρωμένης χωρικής ανάπτυξης.
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Κάθε  στρατηγικός  μας  στόχος  συνδέεται  με  έναν  από  τους

πέντε  στόχους  πολιτικής  που  ήδη  ακούσατε  και  αναλύεται

περαιτέρω σε επιμέρους στόχους.

Το Πρόγραμμα Ήπειρος είναι  ένα από τα 13 Περιφερειακά της

περιόδου  '21  –  '27,  χρηματοδοτείται  από  το  ΕΤΠΑ και  το  ΕΚΤ  και

από  εθνικούς  πόρους,  με  συνολική  δημόσια  δαπάνη  426,1

εκατομμύρια  ευρώ,  εκ  των  οποίων  362  αφορούν  την  Κοινοτική

συνδρομή  και  63  αφορούν  την  εθνική.  Το  25%  των  πόρων  του

προγράμματος,  116 εκατομμύρια,  κατευθύνεται  στην Ολοκληρωμένη

Χωρική  Ανάπτυξη  με  το  ΕΤΠΑ  να  συμβάλλει  112  εκατομμύρια,  εκ

των οποίων τα 62 κατευθύνονται  στις Στρατηγικές Βιώσιμης Αστικής

Ανάπτυξης και τα 50 στις λοιπές χωρικές στρατηγικές.  Το Κοινωνικό

Ταμείο συμβάλλει  με 4 εκατομμύρια,  εκ των οποίων τα 3,3 αφορούν

τη  Βιώσιμη  Αστική  Ανάπτυξη  και  τα  0,7  τις  λοιπές  χωρικές

στρατηγικές. 

Επίσης,  το  πρόγραμμά  μας  συμβάλλει  στην  επίτευξη  της

συνεισφοράς  του  30%  των  συνολικών  πόρων  του  ΕΤΠΑ  στους

στόχους  της  κλιματικής  αλλαγής,  με  74,9  εκατομμύρια  δημόσια

δαπάνη.  Στο  πλαίσιο  του  Κοινωνικού  Ταμείου,  το  πρόγραμμα

συμβάλλει  στον  εθνικό  στόχο  για  την  κοινωνική  ένταξη  και  την

καταπολέμηση  της  παιδικής  φτώχειας  με  28%  των  πόρων  του  ΕΚΤ

της  χώρας.  Οι  πόροι  που  κατευθύνονται  στην  κοινωνική  ένταξη,

ανέρχονται  σε  76,9  εκατομμύρια,  ενώ  οι  πόροι  για  την

καταπολέμηση της παιδικής φτώχειας ανέρχονται σε 40,9. 

Όσον  αφορά  τώρα  την  κατανομή  των  πόρων  ανά  στόχο

πολιτικής  και  Ταμείο.  Στο  σχήμα  αποτυπώνεται  η  κατανομή  των

πόρων,  στην  ουσία  ανά  προτεραιότητα  του  προγράμματος  και  σε

ό,τι  αφορά  την  κατανομή  ανά  Ταμείο,  το  26%  προέρχεται  από  το

Κοινωνικό  Ταμείο  και  το  74%  από  το  Ταμείο  Περιφερειακής

Ανάπτυξης. 

Ως  προς  τη  δομή  του,  το  πρόγραμμα  περιλαμβάνει  εννέα

προτεραιότητες,  εκ  των  οποίων  οι  επτά  συνδέονται  με  τους  πέντε
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στόχους  πολιτικής  και  οι  δύο  αφορούν  την  Τεχνική  Βοήθεια.  Είκοσι

πέντε  ειδικούς  στόχους,  κάθε  ειδικός  στόχος  εξειδικεύεται

περαιτέρω  σε  επιμέρους  κατηγορίες  δράσεων  που  είναι  οι  τύποι

των  δράσεων.  Στον  πίνακα  αυτό,  γίνεται  μια  συνολική  αποτύπωση

των  προτεραιοτήτων,  όπου  εμφανίζεται  ο  στόχος  πολιτικής,  το

Ταμείο,  η  δημόσια  δαπάνη  και  το  ποσοστό  συνεισφοράς  στο

πρόγραμμα. 

Στη συνέχεια παρουσιάζονται  οι  τομείς του προγράμματος ανά

στόχο  πολιτικής.  Η  έρευνα  και  η  καινοτομία,  με  την  προώθηση

καινοτόμου  και  έξυπνου  οικονομικού  μετασχηματισμού,  αντιστοιχεί

στο  12,5  του  συνολικού  προϋπολογισμού.  Η  ενέργεια,  το

περιβάλλον  και  η  κλιματική  αλλαγή,  με  την  προώθηση  καθαρής  και

δίκαιης  ενεργειακής  μετάβασης,  πράσινων  και  γαλάζιων

επενδύσεων,  αντιστοιχεί  στο  20,7%.  Η  διασύνδεση  και  η

κινητικότητα,  με  την  ανάπτυξη  προσβάσιμων  υψηλής  ποιότητας

έξυπνων και  βιώσιμων μεταφορών, αντιστοιχεί  στο 9%. Η κοινωνική

συνοχή  με  την  επένδυση  σε  ανθρώπινο  δυναμικό  και  διασφάλιση

ισότιμης  πρόσβασης  σε  ποιοτικές  υπηρεσίες  και  αγαθά  στο  39,5%.

Και η ολοκληρωμένη χωρική ανάπτυξη αντιστοιχεί στο 18%. 

Στις  επόμενες  διαφάνειες  που  θα  δείτε,  αποτυπώνονται  οι

ενδεικτικές  δράσεις  του  προγράμματος  ανά  στόχο  πολιτικής,  με

προϋπολογισμό και ποσοστό συμμετοχής στον τομέα. 

Η  έρευνα  και  η  καινοτομία  είπαμε  είναι  54,1  εκατομμύρια

ευρώ.  Η καθεαυτού  έρευνα και  καινοτομία,  που  αντιστοιχεί  το  37,4,

αφορά  δράσεις  δημιουργίας  νέων  ερευνητικών  κέντρων  και

εξοπλισμού  εργαστηρίων,  ενίσχυση  επιχειρήσεων  για  ερευνητικά

έργα,  οι  τεχνολογίες  πληροφορικής  το  11,1%  ενίσχυση

επιχειρήσεων  για  ψηφιακό  μετασχηματισμό,  ανάπτυξη  δημόσιων

ψηφιακών  υποδομών  και  υπηρεσιών  και  η  επιχειρηματικότητα,

ενίσχυση  μικρομεσαίων  για  ανάπτυξη  καινοτόμων  προϊόντων,

θερμοκοιτίδες, ενσωμάτωση φιλοπεριβαλλοντικών διεργασιών. 
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Ο  τομέας  ενέργεια,  περιβάλλον  και  κλιματική  αλλαγή,  όπου

δυνητικά όλοι οι Δήμοι είστε δικαιούχοι στις δράσεις του. 

Κυκλική  οικονομία.  Αφορά  την  ολοκλήρωση  των  πράσινων

σημείων.  Κλιματική  αλλαγή,  αντιπλημμυρική  προστασία,  κατασκευή

δικτύων αποχέτευσης ομβρίων, προστασία από διάβρωση ακτών και

κατολισθητικά  φαινόμενα,  εξοπλισμός  της  Πολιτικής  Προστασίας,

πιλοτική δράση αντισεισμικής θωράκισης. 

Διαχείριση  των  υδάτων.  Κάλυψη  οικισμών  που  δεν  έχουν

επάρκεια  νερού,  αντιμετώπιση  επειγόντων  προβλημάτων  ποιότητας

νερού,  αντικατάσταση  παλαιών  δικτύων  ύδρευσης,  κατασκευή

εγκαταστάσεων  συστημάτων  επεξεργασίας  λυμάτων  και  δικτύων

αποχέτευσης.

Αστική  κινητικότητα.  Ολοκληρωμένες  παρεμβάσεις  που

συνδυάζουν  δίκτυα  ποδηλατοδρόμων  με  πεζοδρόμια  και  δρόμους

ήπιας κυκλοφορίας. 

Ανανεώσιμες  πηγές  ενέργειας.  Μια  πιλοτική  δράση

υποστήριξης,  σύστασης  ενεργειακών  κοινοτήτων.  Ενεργειακή

απόδοση.  Αφορά  δράσεις  ενεργειακής  αναβάθμισης  δημόσιων

κτιρίων,  έξυπνα  συστήματα  διαχείρισης  ενέργειας,  επανάχρηση

αναξιοποίητου  δημόσιου  κτιριακού  αποθέματος  και  βιώσιμη

ενέργεια αστικών Δήμων. 

Διασύνδεση και κινητικότητα, με 37,7 εκατομμύρια ευρώ, όσον

αφορά  την  αναβάθμιση  του  οδικού  δικτύου.  Τα  έργα  είναι

ονοματισμένα,  αναβάθμιση  οδικού  άξονα  Ηγουμενίτσα  –  Πρέβεζα,

το  τμήμα  Πάργα  –  Μεσοπόταμος,  νέα  οδική  σύνδεση  Πρέβεζας  με

την Ιόνια Οδό, η παράκαμψη Φιλιππιάδος, καθώς και η ολοκλήρωση

των τμηματοποιημένων έργων. 

Όσον  αφορά  την  οδική  ασφάλεια,  υποδομές  και  εξοπλισμός

οδικής ασφάλειας με 1 εκατομμύριο ευρώ.

Πάμε  τώρα  στην  κοινωνική  συνοχή.  Οι  δράσεις  θα

παρουσιαστούν με βάση την ομάδα – στόχο. 
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Οι  οικογένειες.  Οι  δράσεις  αφορούν  τους  Δήμους.  Κέντρα

Κοινότητας,  δομές  παροχής  βασικών  αγαθών,  δίκτυο  δομών

υποστήριξης γυναικών θυμάτων βίας και δομές φιλοξενίας αστέγων.

Οι  ηλικιωμένοι,  επίσης  δράσεις  που  αφορούν  τους  Δήμους.

Κέντρα Ημερήσιας Φροντίδας Ηλικιωμένων, αντιμετώπιση ψηφιακού

αναλφαβητισμού,  συμμετοχή  σε  κοινωνικά  δρώμενα,  κοινωνικής

φροντιστής και προσωπικός βοηθός. 

Παιδιά.  Προώθηση  παιδιών  για  ένταξη  στην  προσχολική

εκπαίδευση,  ανάπτυξη  Ξενώνα  άμεσης  υποδοχής  και  βραχείας

φιλοξενίας  προς  αναδοχή,  εφαρμογή  σχεδίων  επανένωσης  παιδιών

με  τις  οικογένειές  τους,  εξατομικευμένη  συμβουλευτική  υποστήριξη,

αναβάθμιση δεξιοτήτων. 

Μαθητές  και  φοιτητές.  Φυσική  και  ψηφιακή  προσβασιμότητα

ΑΜΕΑ,  προγράμματα  μαθησιακής  υποστήριξης,  πιλοτικά

εργαστήρια  μεικτής  πραγματικότητας,  ψηφιακή  αναβάθμιση

σχολικών  μονάδων  και  νέες  δομές  προσχολικής  φροντίδας

Πρωτοβάθμιας  και  Δευτεροβάθμιας  Εκπαίδευσης  που  αφορούν

στους Δήμους και Τριτοβάθμιας.

Άτομα  με  ειδικές  ανάγκες.  Προσβασιμότητα  ΑΜΕΑ  σε

υποδομές.  Επίσης  δράση  που  αφορά  τους  Δήμους.  Κέντρα

Διημέρευσης  και  Ημερήσιας  Φροντίδας.  Στέγες  υποστηριζόμενης

διαβίωσης,  κοινωνικός  φροντιστής  και  προσωπικός  βοηθός,

συμμετοχή  στα  κοινωνικά  δρώμενα,  επίσης  δράση  που  αφορά  τους

Δήμους. 

Κοινωνικά  αποκλεισμένοι.  Κοινωνικά  αποκλεισμένοι,

ενσωμάτωση  στην  αγορά  εργασίας  μεταναστών  υπηκόων  τρίτων

χωρών  και  Ρομά,  Κέντρα  Κοινότητας  Ρομά,  δράσεις  επίσης  των

Δήμων, και υποστήριξη Ρομά για βελτίωση συνθηκών διαβίωσης.

Οι  άνεργοι.  Ενίσχυση  μικρομεσαίων  για  δημιουργία  νέων

θέσεων  εργασίας,  ενίσχυση  αυτοαπασχόλησης,  ολοκληρωμένα

προγράμματα  συμβουλευτικής  κατάρτισης  και  πιστοποίησης,

κοινωνική επιχειρηματικότητα. 
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Υγεία  και  πρόνοια.  Ενίσχυση  Υπηρεσιών  Πρωτοβάθμιας

Φροντίδας,  εκσυγχρονισμός  κτιρίων  και  εξοπλισμού,  κινητές

μονάδες,  ενίσχυση  Υπηρεσιών  Δημόσιας  Υγείας,  δομές  ψυχικής

υγείας,  Υπηρεσίες  για  αντιμετώπιση  των  εξαρτήσεων,  υποδομές

φροντίδας, Κέντρα Ημέρας. 

Ο  τουρισμός.  Δράσεις  επίσης  που  αφορούν  στους  Δήμους.

Διαμόρφωση πολιτιστικών διαδρομών για την ανάδειξη πολιτιστικών

μνημείων,  ανάδειξη  κτιρίων  με  αρχιτεκτονική  και  ιστορική  σημασία,

διαμόρφωση  χώρων  για  ανάπτυξη  ειδικών  μορφών  τουρισμού  και

δημιουργία οργανωμένων ορεινών πεζοπορικών διαδρομών. 

Η  ολοκληρωμένη  χωρική  ανάπτυξη  έχει  χρηματοδότηση  76,3

ευρώ  από  το  συγκεκριμένο  τομέα,  τα  οποία  μπορούν  να  φτάσουν

στα 116,3 ευρώ, συνυπολογίζοντας ποσά και από άλλους τομείς. 

Τι  προτείνεται;  Προτείνεται  ο  σχεδιασμός  και  η  υλοποίηση

μιας  ΟΧΕ  στην  οποία  μπορούν  να  εντάσσονται  και  νέες

υποπεριοχές  με  αντίστοιχους  δικαιούχους  Δήμους,  στο  εγκεκριμένο

μας  πρόγραμμα  αναγράφεται  η  ΟΧΕ  Πολιτιστική  Διαδρομή  στα

Αρχαία  Θέατρα  που  εγκρίθηκε  το  '14  –  '20,  δύναται  να  συνεχιστεί

και το '21 – '27 με την κατάλληλη επικαιροποίηση. 

Βρισκόμαστε  στη  φάση  εκπόνησης  της  στρατηγικής  ΟΧΕ,

σύμφωνα  με  την  οποία  οι  περιοχές  εφαρμογής  της  είναι  η  Βόρεια

Πίνδος,  με  επίκεντρο  τις  ιαματικές  πηγές  Αμαράντου,  Καβασίλων  –

Πυξαριάς και τα Μαστοροχώρια Κόνιτσας. Είναι το σημείο 1. 

Η Νότια Πίνδος με επίκεντρο τους οικισμούς των Τζουμέρκων,

Συρράκο,  Καλαρρύτες,  Βαθύπεδο,  Αθαμάνιο,  Θεοδώριανα  στην  ΠΕ

Άρτας και το όρος Λάκμος. Το νούμερο 2.

Το  3,  Σούλι,  Αχέροντας,  με  επίκεντρο  το  Τετραχώρι  Σουλίου

και από τις Πύλες του Άδη μέχρι τις εκβολές του Αχέροντα. 

Και  οι  περιοχές  ΟΧΕ,  Πολιτιστική  Διαδρομή  στα  Αρχαία

Θέατρα  της  Ηπείρου,  που  ήταν  στην  προγραμματική  περίοδο  '14  –

'20, ο αριθμός 4. 
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Επίσης  προτείνεται  ΟΧΕ  Βιώσιμης  Αστικής  Ανάπτυξης  στις

τέσσερις  αστικές  περιοχές  της  Ηπείρου,  όπου  διαμένει  το

μεγαλύτερο  μέρος  του  πληθυσμού,  με  κατεξοχήν  δικαιούχους  τους

αντίστοιχους  Δήμους.  Ήδη  οι  τέσσερις  στρατηγικές  Βιώσιμης

Αστικής Ανάπτυξης έχουν εκπονηθεί  και αξιολογούνται με στόχο την

έγκρισή  τους  αρχές  του  '24,  ώστε  στη  συνέχεια  να  εκδοθούν  οι

προσκλήσεις  για  αυτές  και  να  ξεκινήσει  η  διαδικασία  αξιολόγησης

και ένταξης των έργων μας. 

Όσον  αφορά  τώρα  την  ενεργοποίηση  του  προγράμματος.

Μέχρι  σήμερα  έχουν  εκδοθεί  προσκλήσεις  για  τις  δράσεις  που

συγχρηματοδοτούνται  πρώτα  από  το  ΕΤΠΑ.  Ενίσχυση  ικανότητας

ερευνητικών  φορέων  με  τη  δημιουργία  νέων  ερευνητικών  κέντρων,

μηχανισμός  υποστήριξης  οικοσυστήματος  έρευνας  και  καινοτομίας,

έργα  ενεργειακής  αναβάθμισης  δημοσίων  κτιρίων,  υλοποίηση

παρεμβάσεων  που  προβλέπονται  από  τα  Σχέδια  Διαχείρισης

Ενέργειας των ΟΤΑ, έργα διευθέτησης και διαχείρισης πλημμυρικών

υδάτων  σε  οριοθετημένα  ρέματα,  έργα  κατασκευής  νέων  και

αναβάθμιση υφιστάμενων δικτύων αποχέτευσης ομβρίων υδάτων σε

ζώνες  υψηλού  κινδύνου,  υλοποίηση  δράσεων  διαχειριστικού

σχεδίου λεκανών απορροής, επενδύσεις στη διαχείριση λυμάτων και

συστήματα  πληροφόρησης,  εξοπλισμός  πρόληψης  κινδύνων  οδικής

ασφάλειας. 

Όσον αφορά το Κοινωνικό Ταμείο,  έχουμε βγάλει  προσκλήσεις

για  τα  προγράμματα  ολοκληρωμένων  παρεμβάσεων  βελτίωσης  των

συνθηκών  πρόσβασης  στην  απασχόληση,  προγράμματα

συμβουλευτικών  και  υποστηρικτικών  δομών  υποστήριξης  μαθητών

με  αναπηρία,  τη  συνέχιση  λειτουργίας  των  Κέντρων  Κοινότητας,  τη

συνέχιση  υπηρεσιών  διαπολιτισμικής  διαμεσολάβησης  σε  Κέντρα

Ένταξης  και  Κοινότητας  Μεταναστών,  τη  συνέχιση  δομών  βασικών

αγαθών, τη συνέχιση λειτουργίας των ΚΗΦΗ, ΚΔΗΦ, ΣΥΔ για ΑΜΕΑ,

δομών  υποστήριξης  θυμάτων  βίας,  ΤΟΜΥ,  Περιφερειακού

Παρατηρητηρίου  Κοινωνικής  Ένταξης,  Δομής  Φιλοξενίας  Αστέγων,

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

166



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

καθώς  και  την  προώθηση  και  υποστήριξη  παιδιών  για  ένταξη  στην

προσχολική  εκπαίδευση,  παιδιών  σχολικής  ηλικίας,  εφήβων  και

ατόμων με αναπηρία. 

Σχετικά  τώρα  με  τον  προγραμματισμό  των  προσκλήσεων.

Αυτές  που  εκδίδονται  το  δ΄  τρίμηνο  του  '23,  είναι  οι  προσκλήσεις

για έργα ενεργειακής αναβάθμισης δημοσίων κτιρίων, οι  επενδύσεις

στη  διαχείριση  λυμάτων,  τα  μεταφερόμενα  έργα,  οι  υποδομές

βελτίωσης  της  οδικής  ασφάλειας,  οι  παρεμβάσεις  ισότιμης

πρόσβασης  ΑΜΕΑ  στην  ανώτατη  εκπαίδευση,  η  συνέχιση

λειτουργίας δομών αντιμετώπισης εξαρτήσεων. 

Και  με  το  α΄  τρίμηνο  του  '24  σχεδιάζουμε  να  εκδώσουμε

προσκλήσεις  για  τις  επενδύσεις  διαχείρισης  λυμάτων  οικισμών  Γ΄

προτεραιότητας,  τα  πράσινα  σημεία  που  αφορούν  μεταφερόμενα

έργα,  τις  παρεμβάσεις  βελτίωσης  της  αστικής  κινητικότητας,  πάλι

μεταφερόμενα  έργα,  την  αναβάθμιση  του  οδικού  δικτύου,  τα

τμηματοποιημένα,  την  ίδρυση  των  νέων  Κέντρων  Κοινότητας,  τη

λειτουργία των νέων ΤΟΜΥ. 

Όσον  αφορά  τη  στρατηγική  ΒΑΑ  του  Δήμου  Πρέβεζας,  τα

μεταφερόμενα  έργα.  Τη  στρατηγική  ΒΑΑ  του  Δήμου  Ιωαννιτών,

επίσης  τα  μεταφερόμενα  έργα.  Και  τη  στρατηγική  πάλι  του  Δήμου

Ιωαννιτών, τα τμηματοποιημένα έργα. 

Ελπίζω να μη σας κούρασα, σας ευχαριστώ πολύ.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Θέλει  κάποιος να ρωτήσει κάτι; 

Θα δεχθείτε ερωτήσεις, κυρία Παπανικολάου; 

Ε. ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ:   (εκτός μικροφώνου)

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Θα ρωτήσω κάτι  γενικότερο,  αν μου επιτρέπετε.  Αν

έχετε  κάποια  πρόβλεψη  να  βοηθήσετε  τους  Δήμους  μέσω  της

Τεχνικής Βοήθειας. Αν θα δοθεί κάποια δυνατότητα τέτοια.

Ε.  ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ:   Όπως  και  στην  προηγούμενη  προγραμματική

περίοδο  βοηθήσαμε  αρχικά  τους  μεγάλους  Δήμους,  τους  τέσσερις,

τώρα  έχουμε  μέσα  στο  πρόγραμμά  μας  να  δώσουμε  μία  βοήθεια

υποστήριξης σε όσους Δήμους το χρειάζονται. 
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ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ο  λόγος  στην  κυρία  Ιωάννα  Φαναριώτου,

Προϊσταμένη της ΕΥΔ Προγράμματος Δυτικής Ελλάδος. 

Ι.  ΦΑΝΑΡΙΩΤΟΥ:   Γεια σας και από εμένα. 

Βλέπω  πολλούς  γνώριμους  Δημάρχους  και  γνώριμους

κυρίους. Να είστε καλά.

Θα  ήθελα  λοιπόν  καταρχήν  να  δώσω  τα  συγχαρητήριά  μου

στους  νεοεκλεγέντες  Δημάρχους  και  στους  εκ  νέου  εκλεγέντες

Δημάρχους. Να είστε καλά, θα έχουμε μια καλή συνεργασία. 

Όπως  πολύ  καλά  γνωρίζετε,  η  Διαχειριστική  μας  Αρχή  είναι

πάντα  ανοιχτή  σε  ό,τι  προβλήματα  έχετε,  σε  ό,τι  ερωτήσεις.  Και

πάμε  λίγο  να  δούμε  το  πρόγραμμα  το  δικό  μας,  το  οποίο  θέλω  να

σας  πω  ότι  μοιάζει  πάρα  πολύ  με  το  πρόγραμμα  της  Ηπείρου,

δηλαδή είναι  σαν αδέλφια,  σαν να λέμε,  επομένως πολλά από αυτά

που  είδατε  και  ακούσατε  από  την  κυρία  Παπανικολάου,  θα  τα

ακούσετε και από εμένα.

Και πάμε λίγο να δούμε το πρόγραμμα.

Το  όραμα  λοιπόν  του  ΠΕΠ  Δυτικής  Ελλάδος  είναι  ο

μετασχηματισμός  σε  μια  δίκαιη,  έξυπνη  και  αποτελεσματική

ευρωπαϊκή  Περιφέρεια,  που  θα  αποτελεί  υπερτοπικό  κόμβο

τεχνολογίας  καινοτομίας,  έρευνας  και  δημιουργικότητας,  υπόδειγμα

κοινωνικής  συνοχής,  τόπο ανάδειξης  ολυμπισμού,  εθελοντισμού και

πολιτισμού. 

Εδώ  θα  τα  περάσω  πάρα  πολύ  γρήγορα,  είναι  οι  στόχοι

πολιτικής,  που  σας  είπαν και  πριν.  Είναι  οι  ίδιοι  που υπάρχουν και

στα άλλα προγράμματα.

Και  θέλω  να  πάω  λίγο  στον  προϋπολογισμό  ανά

προτεραιότητα. Να δείτε λίγο τι χρήματα έχουμε.

Έχουμε  λοιπόν  στο  πρόγραμμά  μας  αυτό  628  εκατομμύρια

ευρώ,  είναι  αυτοί  οι  άξονες,  τους  οποίους  δεν  θα  τους  πω  τώρα

γιατί  θα  τους  αναλύσω  παρακάτω  έναν  –  έναν,  επομένως  περνάω

αυτή τη διαφάνεια.
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Και  πάμε  λίγο  να  δούμε  τη  συνεισφορά  των  Ταμείων  στο

Επιχειρησιακό Πρόγραμμα '21 – '27.

Εάν  δείτε  λοιπόν,  το  ΕΤΠΑ συνεισφέρει  με  τετρακόσια  εξήντα

πέντε  έξι  τριάντα  τέσσερα  εκατομμύρια  ευρώ και  το  ΕΚΤ με  εκατόν

εξήντα  δύο  οκτώ  δώδεκα.  Η  σύγκριση  του  προϋπολογισμού  στο

Επιχειρησιακό Πρόγραμμα Δυτική  Ελλάδα '14  –  '20  με  το  '21  –  '27,

όπως θα δείτε,  στη νέα περίοδο είναι  αυξημένο κατά 137.000.000 €

περίπου,  δηλαδή  ενώ  ξεκίνησε  με  490,  το  προηγούμενο

πρόγραμμα,  εκατομμύρια  ευρώ,  αυτή  τη  φορά  έχουμε  628.000.000

€. 

Η  πρώτη  λοιπόν  προτεραιότητα  που  αφορά  την

επιχειρηματικότητα,  την  έρευνα,  την  καινοτομία  και  τον  ψηφιακό

μετασχηματισμό,  εδώ  έχουμε  70  εκατομμύρια  ευρώ.  Στην  πρώτη

λοιπόν  προτεραιότητα,  έχουμε  αυτούς  τους  τρεις  τομείς,  θα  την

πάρετε την ομιλία, επομένως δεν χρειάζεται να τα λέω πάρα πολύ...

Ας πάω λίγο παρακάτω.

Πάμε να δούμε λίγο τους ειδικούς στόχους, την προτεραιότητα

την  πρώτη  που  αφορά  κυρίως  επιχειρήσεις  και  όχι  μόνο  όμως.

Έχουμε την ανάπτυξη λοιπόν και  ενίσχυση των ικανοτήτων έρευνας

και  καινοτομίας  και  αξιοποίηση των προηγμένων τεχνολογιών,  είναι

το  24%  του  άξονα.  Αξιοποίηση  των  οφελών  της  ψηφιοποίησης  για

τους  πολίτες,  τις  εταιρείες,  τους  ερευνητικούς  Οργανισμούς  και  τις

Δημόσιες  Αρχές.  Και  εδώ  λοιπόν  μπορείτε  εσείς  κάπου  να  μπείτε,

είναι 12% με 8 εκατομμύρια ευρώ. 

Ενίσχυση της βιώσιμης ανάπτυξης και της ανταγωνιστικότητας

των  μικρομεσαίων  επιχειρήσεων.  Αυτό  είναι  καθαρά

επιχειρηματικότητα. Είναι 64%, από τα 70 περίπου εκατομμύρια. 

Πάμε  λίγο  στον  άξονα  προτεραιότητας  2,  που  είναι  για  το

περιβάλλον,  τις  ανανεώσιμες  πηγές  ενέργειας,  την  αντιμετώπιση

της  κλιματικής  αλλαγής  και  την  προστασία  της  βιοποικιλότητας.

Εδώ,  όπως θα δείτε  και  παρακάτω,  ο  στόχος  είναι  η  Περιφέρεια  να
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καταστεί  τόπος  βιώσιμος,  αειφόρος  και  προσαρμοσμένος  στις

προκλήσεις και ευκαιρίες της σύγχρονης εποχής. 

Πάμε  λίγο  πάλι  να  δούμε  πώς  κατανέμονται  αυτά  τα  126

εκατομμύρια  ευρώ.  Ο  πρώτος  λοιπόν  ειδικός  στόχος  είναι  η

προώθηση  μέτρων  ενεργειακής  απόδοσης  και  μείωσης  των

εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου,  όπου έχουμε 32,5 εκατομμύρια

ευρώ, ποσοστό κατανομής 26%. Εδώ λοιπόν μπορούν να μπουν και

οι Δήμοι. 

Το  επόμενο  είναι  προώθηση  των  ανανεώσιμων  πηγών

ενέργειας,  σύμφωνα  με  την  οδηγία  για  τις  ανανεώσιμες  πηγές

ενέργειας. 20 εκατομμύρια ευρώ. 

Προώθηση  της  προσαρμογής  στην  κλιματική  αλλαγή  και  της

πρόληψης  του  κινδύνου  καταστροφών,  της  ανθεκτικότητας,

λαμβάνοντας υπόψη προσεγγίσεις που βασίζονται στο οικοσύστημα,

19 εκατομμύρια ευρώ. 

Προαγωγή  της  πρόσβασης  στην  ύδρευση  και  της  βιώσιμης

διαχείρισης  του  νερού,  έχουμε  34,5  εκατομμύρια  ευρώ.  Εδώ  θα

ήθελα  λίγο  να  αναφερθώ  και  να  πω,  επειδή  είναι  ένας  κατεξοχήν

ειδικός  στόχος  που  αναφέρεται  στους  Δήμους,  θα  ήθελα  να  πω  ότι

έχουν  αλλάξει  λιγάκι  τα  πράγματα.  Δεν  είναι  πλέον  εύκολο  να

ενταχθούν  έργα  ύδρευσης  όπως  εντάσσονταν  παλιά.  Δηλαδή  τώρα

χρειάζεται  ολιστική  προσέγγιση.  Τι  σημαίνει  αυτό;  Εάν  δεν  υπάρχει

master plan για  την  ολοκληρωμένη  διαχείριση  των  νερών,  δεν

μπορεί να ενταχθεί κανένα έργο. 

Αυτό  λοιπόν είναι  ένα,  ας το πούμε,  μία  δυσκολία που έχουμε

σε  αυτή  την  προγραμματική  περίοδο,  θα  δούμε  τι  μπορούμε  να

κάνουμε σαν Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος, εάν μπορούμε δηλαδή να

κάνουμε  κάποια  εμπειρογνωμοσύνη,  να  βοηθήσουμε  τους  Δήμους,

το  βλέπουμε  αυτό,  ούτως  ώστε  να  μπορούν  να  φτιάξουμε  αυτά  τα

master plan για  τους  Δήμους.  Σίγουρα  έχει  ενταχθεί  κεντρικά  μία

εμπειρογνωμοσύνη  στους  JASPERS,  που  ασχολούνται  με  αυτό  το

θέμα.  Είχαμε  ένα  πρώτο  feedback το  προηγούμενο...  είδα  στην
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Επιτροπή  Παρακολούθησης  του  ΥΜΕΠΕΡΑΑ που  ανέφεραν  μερικά

πράγματα,  δεν  έχουν  ολοκληρώσει  οι  JASPERS,  ούτως  ώστε  και

εμείς να μπούμε δυναμικά, να βοηθήσουμε τους Δήμους σε αυτή την

προσέγγιση.

Πάμε λιγάκι παρακάτω. Είναι ενίσχυση της προστασίας και της

διατήρησης  της  φύσης,  της  βιοποικιλότητας  και  των  πράσινων

υποδομών μεταξύ  άλλων σε  αστικές  περιοχές  και  μείωση όλων των

μορφών ρύπανσης, 20 εκατομμύρια ευρώ.

Πάμε  λίγο  τώρα  στην  τρίτη  προτεραιότητα  που  είναι  η

ολοκλήρωση  των  υποδομών  κινητικότητας  και  για  ένα  βιώσιμο  και

πολυτροπικό  σύστημα  μεταφορών.  Εδώ  επίσης  οι  Δήμοι  μπορούν

να  εντάξουν  έργα.  Αναβάθμιση  και  επέκταση  λοιπόν  μεταφορικών

υποδομών,  για  την  ενίσχυση  της  κινητικότητας,  ασφαλές  και

βιώσιμο σύστημα μεταφορών.

Πάμε  λιγάκι  να  δούμε  λοιπόν  τους  ειδικούς  στόχους.  Εδώ

έχουμε  ανάπτυξη  ανθεκτικού  στην  κλιματική  αλλαγή,  έξυπνου,

ασφαλούς,  βιώσιμου και  διατροπικού  ΔΕΔ-Μ,  είναι  2,5  εκατομμύρια

αυτό.  Αυτό  δεν  σας  αφορά  γιατί  έρχεται  από  την  προηγούμενη

προγραμματική περίοδο. 

Και  έχουμε  ανάπτυξη  και  ενίσχυση  της  βιώσιμης  ανθεκτικής

στην  κλιματική  αλλαγή,  έξυπνης  και  διατροπικής  εθνικής,

περιφερειακής  και  τοπικής  κινητικότητας,  με  καλύτερη  πρόσβαση

στα ΔΕΔ-Μ, με διασυνοριακή κινητικότητα, 53 εκατομμύρια ευρώ. 

Πάμε  λιγάκι  στον  άξονα  4  και  πάμε  στην  προτεραιότητα  4α.

Είναι  αναβάθμιση  δημόσιων  υποδομών  για  την  ενίσχυση  του

κοινωνικού ιστού της Περιφέρειας, με έμφαση στις ευπαθείς ομάδες.

Πάμε  λίγο  στην  πρώτη  προτεραιότητα,  από  την  4  στην  4α.  Η

4α λοιπόν,  είναι  ΕΤΠΑ και  έχουμε  το  4α2  που  είναι  η  βελτίωση της

ισότιμης  πρόσβασης  σε  ποιοτικές  υπηρεσίες  εκπαίδευσης,

κατάρτισης και  δια βίου μάθησης, εδώ είναι  και  τα σχολικά κτίρια με

45  εκατομμύρια  ευρώ,  τα  οποία  αφορούν  εσάς  δηλαδή,  τους

Δήμους.  Προώθηση  της  κοινωνικοοικονομικής  ένταξης
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περιθωριοποιημένων  κοινοτήτων  ή  νοικοκυριών  με  χαμηλό

εισόδημα και μειονεκτουσών ομάδων, 3,5 εκατομμύρια ευρώ. 

Εξασφάλιση  της  ισότιμης  πρόσβασης  στην  υγειονομική

περίθαλψη  και  ενίσχυση  στην  ανθεκτικότητα  των  συστημάτων

υγείας,  συμπεριλαμβανομένων  της  πρωτοβάθμιας  υγειονομικής

περίθαλψης  και  προώθηση  της  μετάβασης  από  την  ιδρυματική

φροντίδα,  στη  φροντίδα  που  βασίζεται  σε  επίπεδο  οικογένειας  και

τοπικής  κοινότητας,  25,5  εκατομμύρια  ευρώ.  Εδώ  είναι  κυρίως  τα

έργα που αφορούν την υγεία. 

Ενίσχυση  του  ρόλου  του  πολιτισμού  και  του  βιώσιμου

τουρισμού στην οικονομική  ανάπτυξη,  την κοινωνική  ένταξη και  την

κοινωνική καινοτομία, περίπου 18 εκατομμύρια ευρώ.

Πάμε  στην  προτεραιότητα  4β,  που  είναι  το  Κοινωνικό  Ταμείο,

που σας  ανέφερε  και  η  κυρία Παπανικολάου πριν.  Ο στόχος  είναι  η

στήριξη  του  ανθρώπινου  δυναμικού  και  η  διασφάλιση  της  ισότιμης

πρόσβασης  σε  ποιοτικές  υπηρεσίες  και  αγαθά,  σύμφωνα  με  τις

αρχές του ευρωπαϊκού πυλώνα κοινωνικών δικαιωμάτων.

Πάμε  να  δούμε  λίγο  τους  ειδικούς  στόχους  και  εδώ.  Έχουμε

λοιπόν  16,8  εκατομμύρια  ευρώ  στη  βελτίωση  της  πρόσβασης  στην

απασχόληση  και  μέτρα  ενεργοποίησης  για  όλα  τα  άτομα  που

αναζητούν εργασία. 

Έχουμε προώθηση της ίσης πρόσβασης σε ποιοτική και  χωρίς

αποκλεισμούς εκπαίδευση και κατάρτιση και της ολοκλήρωσής τους,

26 περίπου εκατομμύρια ευρώ.

Προαγωγή  της  ενεργητικής  ένταξης  για  την  προώθηση  των

ίσων ευκαιριών,  της απαγόρευσης των διακρίσεων και  της ενεργούς

συμμετοχής, 18,2 εκατομμύρια ευρώ.

Προώθηση της κοινωνικοοικονομικής ένταξης υπηκόων τρίτων

χωρών  συμπεριλαμβανομένων  των  μεταναστών,  6  εκατομμύρια

ευρώ. 
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Προώθηση  της  κοινωνικοοικονομικής  ένταξης  των

περιθωριοποιημένων  κοινοτήτων  όπως  οι  Ρομά,  7,15  εκατομμύρια

ευρώ.

Ενίσχυση  της  ισότιμης  και  έγκαιρης  πρόσβασης  σε  ποιοτικές,

βιώσιμες και οικονομικά προσιτές υπηρεσίες, 77 εκατομμύρια ευρώ.

Προώθηση  της  κοινωνικής  ένταξης  των  ατόμων  που

αντιμετωπίζουν  κίνδυνο  φτώχειας  ή  κοινωνικού  αποκλεισμού,

συμπεριλαμβανομένων  των  απόρων  και  των  παιδιών,  με  8

εκατομμύρια ευρώ.

Και  πάμε τώρα στον άξονα 5,  στην προτεραιότητα 5,  που εδώ

είναι  ο  άξονας  που  είναι  καθαρά  δικός  σας  και  αφορά  τις  ΟΧΕ  και

τις ΒΑΑ.

Υλοποίηση  λοιπόν,  ενδεικτικά,  τελικά  έχουμε  νέα,  η

Περιφέρεια  Δυτικής  Ελλάδος  αποφάσισε  όλη  η  Περιφέρεια  να  έχει

ΟΧΕ  και  ΒΑΑ.  Επομένως  αποτελείται  από  τέσσερις  ΒΑΑ,  μία

Μεσολόγγι  και  Ξηρόμερο,  μία  το  Αγρίνιο,  μία  η  Πάτρα  και  μία  οι

τρεις Δήμοι  μαζί,  Πύργος, Ήλιδα και  Αρχαία Ολυμπία.  Αυτές είναι  οι

τέσσερις  ΒΑΑ.  Και  υπάρχουν  άλλες  πέντε  ΟΧΕ,  θα  έχετε  έτσι  και

αλλιώς την παρουσίαση, μπορείτε να τις δείτε.

Να πούμε εδώ τώρα τι είναι.  Είναι η ενίσχυση λοιπόν... εδώ το

πρώτο κομμάτι,  τα 81,2 που βλέπετε σε αυτόν τον άξονα,  είναι  ΒΑΑ

και τα 31,2 είναι ΟΧΕ. 

Να πούμε  λιγάκι  για  τις  ΟΧΕ και  τις  ΒΑΑ,  για  να  φύγουμε  και

λίγο από νούμερα.  Είχαμε διάφορες καθυστερήσεις των ΟΧΕ – ΒΑΑ

στην προγραμματική  περίοδο 2014  –  2020.  Παρ'  όλα αυτά  θέλω να

πω  ότι  η  Δυτική  Ελλάδα  ήταν  από  τις,  ας  το  πούμε,  πολύ  καλές

Περιφέρειες,  δηλαδή  σχεδόν  ολοκλήρωσαν  τις  ΟΧΕ  και  ΒΑΑ τους,

φυσικά  με  κάποια  μεταφερόμενα  έργα  που  έρχονται  στην  επόμενη

προγραμματική, με διάφορα θέματα, αλλά τέλος πάντων είχαμε πάει

καλά. Είχαμε, βέβαια, όπως καταλαβαίνετε,  καθυστερήσεις στα έργα

αρχαιολογικού  ενδιαφέροντος,  στις  περιβαλλοντικές  αδειοδοτήσεις,
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στις  προγραμματικές  συμβάσεις,  στην  ωρίμανση  έργων,  στην

επιλογή αναδόχου και τα λοιπά. 

Τι  κάναμε  για  την  αντιμετώπιση  των  καθυστερήσεων;  Βγήκαν

πρότυπα  σχέδια  υποβολής  των  στρατηγικών  σχεδίων  ΒΑΑ  και

υπάρχει  οδηγός  πλέον  υποβολής.  Υπάρχει  η  υποστήριξη  της  ΕΥΔ

ΠΔΕ  προς  τους  φορείς,  μέσω  της  Τεχνικής  Βοήθειας  του

προγράμματός  μας.  Δηλαδή  δώσαμε  και  στις  εννέα  ΟΧΕ  και  ΒΑΑ,

τεχνικό  σύμβουλο  από  το  πρόγραμμα  '14  –  '20,  ώστε  να  μπορούν

να πάρουν με απευθείας ανάθεση, με 30.000 € δηλαδή, η κάθε ΟΧΕ

και ΒΑΑ από έναν σύμβουλο για να φτιάξει τη στρατηγική της.

Τι  άλλο  κάνουμε;  Παρακολούθηση  των  στρατηγικών  μέσω

τεχνικών  συσκέψεων  της  Ειδικής  Διαχειριστικής  Αρχής  με  τους

αρμόδιους φορείς. 

Τι  ανάγκες  προέκυψαν  από  την  εμπειρία  του  '14  –  '20;

Προέκυψαν  οι  ανάγκες  ότι  πρέπει  να  έχουμε  ενεργό  και  έγκυρη

συμμετοχή  των  Τοπικών  Αρχών.  Έγκυρη,  το  λέω...  Αυτό  είναι

σημαντικό.  Περισσότερη  θεματική  ευελιξία.  Οι  στρατηγικές  να

εστιάζουν  στις  πιο  σχετικές  προκλήσεις  και  αναπτυξιακές  ανάγκες.

Δημιουργήθηκε  ομάδα  για  το  συντονισμό  του  σχεδιασμού,  της

διαβούλευσης  και  της  παρακολούθησης  των  στρατηγικών.  Την

ενίσχυση  των  τοπικών  δικαιούχων  που  υλοποιούν  πράξεις.

Δημιουργία  καλύτερου  συστήματος  διακυβέρνησης.  Διεύρυνση  και

αναβάθμιση  της  λειτουργίας  του  εθνικού  δικτύου  ΟΧΕ,  όπου  εκεί

μέσα στο εθνικό δίκτυο ΟΧΕ – ΒΑΑ μπήκαν και οι Δήμοι.

Οι  χωρικές  λοιπόν  στρατηγικές  στην  προγραμματική  περίοδο

'21  –  '27.  Υπάρχει  διακριτός  στόχος  πολιτικής  που  είναι  ο  στόχος

πολιτικής  5  και  κατ'  επέκταση  ξεχωριστός  άξονας  προτεραιότητας.

Δηλαδή  είναι  ο  άξονας  5.  Επίσης  συμβάλλουν  και  λοιπές

προτεραιότητες  σε  χωρικές  στρατηγικές,  η  οποία  προσδιορίζεται

σαφώς στο πρόγραμμα. 

Υφιστάμενες στρατηγικές του '14 – '20 δύναται να συνεχιστούν

μετά  από  την  κατάλληλη  επικαιροποίησή  τους  και  εφόσον
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αξιολογηθούν  θετικά  και  εγκριθούν  το  αργότερο  σε  18  μήνες  μετά

την  έγκριση  του  προγράμματος.  Αυτό  αφορά  μόνο  τις  δύο  ΒΑΑ,

δηλαδή τη  ΒΑΑ Αγρινίου  και  τη  ΒΑΑ Πατρών,  όπου προκειμένου να

συνεχιστούν,  θα  πρέπει  να  έχουν  εγκριθεί  μέσα  σε  18  μήνες.  Ήδη

το  πρόγραμμά  μας  έχει  εγκριθεί  εδώ  και  1  χρόνο,  από  το

Σεπτέμβρη,  δηλαδή  περίπου  το  Μάρτη  λήγουν  οι  18  μήνες.  Αν  δεν

έχει  εγκριθεί  η  ΒΑΑ,  κύριε  Πελετίδη,  που  σας  βλέπω  εδώ,  δεν  θα

προχωρήσει. 

Εδώ  λοιπόν  βλέπετε  λιγάκι  αυξημένο  το  συνολικό

προϋπολογισμό,  σε  166  εκατομμύρια  ευρώ,  γιατί  έχουμε  βάλει  και

από  λοιπούς  άξονες,  για  αυτό  το  βλέπετε  166.  Πάμε  λοιπόν  118,

που  για  τις  ΒΑΑ,  48,  συν  το  overbooking βέβαια  που  έχουμε,  του

20%. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ι.  ΦΑΝΑΡΙΩΤΟΥ:   Για τις ΟΧΕ.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ι.  ΦΑΝΑΡΙΩΤΟΥ:   Οι ΟΧΕ, ναι. 

Πάμε λιγάκι παρακάτω. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ι.  ΦΑΝΑΡΙΩΤΟΥ:   Να  έχετε  εσείς  μελέτες  και  έργα  ώριμα  και  εμείς

θα σας βρούμε λεφτά. Μην ανησυχείτε για αυτό.

Βλέπετε λίγο τις  κατευθύνσεις,  δεν θα τις  πω, για να είμαι  πιο

σύντομη. 

Εδώ  είναι  ο  χάρτης  αποτύπωσης  των  χωρικών  ενοτήτων.  Δεν

ξέρω  γιατί  δεν  φαίνεται.  Δεν  πειράζει.  Εδώ  θα  βλέπατε  ποιες  ΟΧΕ

και  ποιες  ΒΑΑ  υπήρχαν,  αλλά  δεν  ξέρω  γιατί  δεν  βγήκε.  Δεν

πειράζει. Πάμε παρακάτω. Α, να το. Συγγνώμη. 

Λοιπόν,  θέλετε  να  σας  τις  εξηγήσω  λιγάκι;  Νομίζω  τις

καταλαβαίνετε.  Επάνω  είναι  Άκτιο,  Βόνιτσα,  μαζί  με  Αμφιλοχία,  οι

ΟΧΕ.  Είναι  η  ΒΑΑ Δήμου  Μεσολογγίου  και  Ξηρομέρου,  είναι  η  ΒΑΑ

του  Δήμου  Αγρινίου  και  επίσης  μία  ΟΧΕ  πολιτισμού,  φύση  –
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πολιτισμού,  που  αποτελείται  από  τους  Δήμους  Θέρμου,

Ναυπακτίας, Αγρινίου και πάλι Ιεράς Πόλεως Μεσολογγίου. 

Εάν πάμε τώρα στην Αχαΐα και  στην Ηλεία, στην Αχαΐα έχουμε

τη  ΒΑΑ  του  Δήμου  Πατρέων  και  μία  ΟΧΕ  του  Δήμου  Αιγιάλειας,

Ερυμάνθου και Καλαβρύτων. 

Πάμε  τώρα στο  παραλιακό  μέτωπο από εδώ,  έχουμε  μία  ΟΧΕ

που  έχουμε  το  Δήμο  Δυτικής  Αχαΐας,  Δήμο  Ανδραβίδα  –  Κυλλήνης

και  Δήμο Πηνειού,  που είναι  το  παραλιακό μέτωπο.  Έχουμε  τη  ΒΑΑ

του Δήμου Πύργου, Δήμου Αρχαίας Ολυμπίας και Δήμου Ήλιδας. Και

επίσης  μία  ΟΧΕ  που  αποτελείται  από  τους  Δήμους  Ζαχάρως,

Ανδρίτσαινας – Κρεστένων και Αρχαίας Ολυμπίας.

Οι  δυνητικά εμπλεκόμενοι  φορείς  είναι  αυτοί  που βλέπετε  στη

διαβούλευση και μόνο, όχι στην έγκριση της στρατηγικής. 

Τι  έχουμε  κάνει  μέχρι  σήμερα;  Έχουμε  μέχρι  σήμερα

ολοκληρώσει  τη  δημιουργία  ομάδας  υποστήριξης  και  προώθησης

των ΟΧΕ και ΟΧΕ – ΒΑΑ. Έχουμε εντάξει πράξεις τεχνικής βοήθειας

που αφορούν αυτό  που σας είπα,  την  υποστήριξη  των στρατηγικών

φορέων  για  τη  σύνταξη  των  ΟΧΕ  –  ΒΑΑ.  Έχει  γίνει  σύνταξη  και

έγκριση  των  κριτηρίων  επιλογής  των  στρατηγικών  και  του  οδηγού

υποβολής.  Έχουν  δημοσιευθεί  προσκλήσεις  για  την  υποβολή  των

στρατηγικών.  Η  συγκρότηση  τοπικών  ομάδων για  το  σχεδιασμό  και

την  υλοποίηση  της  στρατηγικής.  Η  δημιουργία  εταιρικής  σχέσης

μεταξύ  των  εμπλεκόμενων  φορέων.  Και  τι  έχει  γίνει  από  τη

διαβούλευση. 

Έχουν ήδη γίνει διαβουλεύσεις για έξι  στρατηγικές. Για τη ΒΑΑ

του  Δήμου  Πατρέων,  για  τη  ΒΑΑ του  Δήμου  Αγρινίου,  για  τη  ΒΑΑ

των Δήμων Πύργου, Ήλιδας, Αρχαίας Ολυμπίας, για την ΟΧΕ Δήμων

Αιγιάλειας,  Καλαβρύτων  και  Ερυμάνθου,  για  την  ΟΧΕ  του

παραλιακού  μετώπου  Αχαΐας  και  Ηλείας,  Δήμων  δηλαδή  Δυτικής

Αχαΐας,  Ανδραβίδας  –  Κυλλήνης  και  Πηνειού.  Και  για  την  ΟΧΕ

Δήμου  Ακτίου  –  Βόνιτσας  και  Αμφιλοχίας.  Αυτές  έχουν  κάνει
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διαβουλεύσεις.  Και  προχωρούν  σιγά  –  σιγά  στην  έγκριση  της

στρατηγικής τους. Δεν έχουν κάνει όλες οι υπόλοιπες τίποτα. 

Εδώ  θα  ήθελα  λοιπόν  να  πω  ότι  θα  δοθεί  παράταση,

σκεφτόμαστε να δώσουμε παράταση,  ενώ είχαμε πει  μέχρι  31/12 να

τις  έχουμε  ολοκληρώσει,  θα  δοθεί  παράταση  μέχρι  31/3  του  2024

ούτως ώστε  οι  νέοι  Δήμαρχοι,  οι  νεοεκλεγέντες  Δήμαρχοι,  να  έχουν

λόγο  πάνω σε  αυτές  τις  στρατηγικές.  Και  φυσικά  γιατί  κάποιες  από

τις εννέα, όπως βλέπετε, δεν έχουν κάνει καν διαβούλευση.

Θέλω να  πω εδώ λοιπόν,  ότι  έχει  ολοκληρωθεί  η  ΟΧΕ Δήμων

Αιγιάλειας,  Καλαβρύτων και  Ερυμάνθου,  είναι  η μόνη ΟΧΕ που έχει

ολοκληρωθεί  και  έχει  υποβληθεί  σε  εμάς  και  βρίσκεται  στη  φάση

αξιολόγησης. 

Είχαμε  πει  έστω τέλος  του  '23  να  υποβληθούν,  τέλος  πάντων

δεν υποβλήθηκαν, πάμε μέχρι 31/3 και δεν πάει παραπέρα. 

Τώρα  λίγο  να  σας  πω  μερικά  πράγματα  και  να  κλείσω,  τι

θέλουμε  από  τους  Δήμους  για  να  πηγαίνουν  λίγο  τα  έργα  μας  πιο

γρήγορα  και  εσείς  να  είσαστε  πιο  ευέλικτοι  και  πιο  γρήγοροι.

Θέλουμε  να  έχετε  ώριμες  μελέτες.  Ωρίμανση  μελετών  για  ένταξη.

Επικαιροποίηση  μελετών  πριν  τη  δημοπράτηση.  Δηλαδή  λέτε  έχω

μελέτη, έχω μελέτη, έρχονται  εντάσσονται  στο ΕΣΠΑ και  τελικά όταν

έρχονται  για  ένταξη  στο  ΕΣΠΑ  βλέπουμε  ότι  οι  μελέτες  δεν  είναι

επικαιροποιημένες.  Αυτό  μπορεί  να  φάει  και  ένα  6μηνο,  και  ένα

χρόνο.  Αν  θέλετε  λοιπόν να  εντάξουμε  γρήγορα,  να  προχωρήσουμε

γρήγορα,  να  τρέξουμε  γρήγορα,  επικαιροποιείστε  τις  μελέτες  σας

όσο γίνεται πιο γρήγορα.

Όπως  επίσης  και  την  επικαιροποίηση  τευχών  δημοπράτησης

και  ενσωμάτωσης  σε  αυτά  από  τις  αρμόδιες  Τεχνικές  Υπηρεσίες,

τυχόν  τροποποιήσεων  των  διατάξεων  των  σχετικών  νόμων  και

πρότυπων τευχών και  προδιαγραφών.  Πάλι  μας  λέτε  έχουμε  τεύχη,

έχουμε τεύχη,  έρχονται  και  είναι  με  τον  παλιό νόμο ή δεν ξέρω εγώ

τι.  Επικεντρωθείτε εκεί.  Τα έχω μαζέψει  όλα σε μία σελίδα επίτηδες,

για να δείτε λίγο τι  θέλουμε για να τρέξουμε πιο γρήγορα.
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Μέριμνα  λοιπόν  για  αποφυγή  καθυστερήσεων  στην  υποβολή

τευχών δημοπράτησης, για λήψη προέγκρισης. Έχουμε κάνει  μερικά

στατιστικά  και  βλέπουμε  ότι  μπορεί  να  εντάξουμε  ένα  έργο  και

τελικά  να  δώσουμε  την  προέγκριση  δημοπράτησης  ακόμη  και

ενάμιση  χρόνο  μετά.  Δηλαδή  αυτό  δεν  νομίζω  ότι  θα  το  ξανά

κάνουμε στο  '21  –  '27,  δεν  θα εντάσσονται  έργα αν  δεν  μας  φέρετε

πλέον τεύχη εγκεκριμένα, επικαιροποιημένα.

Μέριμνα λοιπόν για ομαλή και χωρίς καθυστερήσεις διεξαγωγή

της  διαγωνιστικής  διαδικασίας,  με  έγκαιρη  συγκρότηση  των

συλλογικών  Οργάνων  και  τήρηση  των  προβλεπόμενων  ελάχιστων

προθεσμιών  ανά  στάδιο.  Θέλουμε  στενή  παρακολούθηση  της

εξέλιξης  υλοποίησης  των  έργων.  Τήρηση  των  υποχρεώσεων  των

δικαιούχων  που  απορρέουν  από  το  σύστημα  διαχείρισης  και

ελέγχου  του  ΕΣΠΑ 2014  –  2020.  Θα  φροντίσουμε,  πραγματικά,  να

κάνουμε  διάφορες  ημερίδες  ώστε  να  σας  ενημερώσουμε  για  το

καινούργιο σύστημα διαχείρισης ελέγχου και ό,τι άλλο απαιτείται, θα

κάνουμε  και...  να  σας  πούμε  και  για  τους  καινούργιους  νόμους  και

για  τα  τεύχη  δημοπράτησης.  Όλα  αυτά  χρειάζονται,  το  ξέρουμε  και

θα  προκαλέσουμε  και  θα  κάνουμε  ημερίδες  για  αυτό  το  θέμα  και

εκπαιδεύσεις.

Επίσης,  τώρα  επί  τη  ευκαιρία  να  πω  ότι  η  ΜΟΔ στις  11  του

μηνός,  Δευτέρα,  κάνει  στην  Πάτρα  την  πρώτη  της  εκδήλωση,  όπου

θα  αναφέρεται  αποκλειστικά  για  την  υποστήριξη  δικαιούχων.  Θα

ήθελα  λοιπόν,  Δήμαρχοι,  να  είστε  όλοι  εκεί,  θα  σας  έρθει

πρόσκληση,  αλλά  επειδή...  Έχει  έρθει  πρόσκληση.  Επειδή  όμως

υπάρχουν  και  οι  νεοεκλεγέντες  Δήμαρχοι,  που  δεν  έχετε  λάβει  την

πρόσκληση,  την  έχουν  λάβει  οι  παλιοί  που  δεν  έχουν ξανά εκλεγεί,

θέλω λοιπόν από το  βήμα εδώ να σας πω ότι  στις  11 του μηνός,  τη

Δευτέρα,  αφήστε  μας  ίσως  κάπως  φεύγοντας  τα  mail  σας  να  σας

στείλω τις προσκλήσεις, γιατί θα είναι.. .
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Θα  το  κάνετε  εσείς;  Θα  μας  τα  στείλετε,  ούτως  ώστε  να

στείλουμε  την  πρόσκληση.  Θα  αναφερθούν  εξειδικευμένα  για  την

υποστήριξη δικαιούχων. Καλό θα ήταν να είστε όλοι εκεί. 

Πάμε  τώρα  στην  έγκαιρη  υποβολή  αιτημάτων  προεγκρίσεων.

Μηνιαίων  δελτίων,  δελτίων  δήλωσης  δαπανών,  τροποποιήσεων,

τεχνικών δελτίων πράξης και τεχνικών δελτίων υποέργων. Ένα άλλο

αγκάθι  που  έχουμε  είναι  οι  παρατάσεις.  Οι  παρατάσεις  πρέπει  να

χορηγούνται  με  φειδώ.  Δεδομένου  ότι  από  τις  διατάξεις  του  νόμου

περί  δημοσίων  συμβάσεων,  έχουν  τροποποιηθεί  και  δεν  παρέχεται

πλέον  η  δυνατότητα  εσαεί  εκτέλεσης  σύμβασης.  Αντιθέτως,  από  το

νόμο  έχει  τεθεί  περιορισμός  που  αν  ξεπεραστεί,  οδηγεί  ευθέως  σε

διάλυση της σύμβασης. 

Τήρηση  λοιπόν  των  προβλέψεων  του  νόμου  και  ορθολογική

διαχείριση  των  συμβάσεων  προς  αποφυγή  δημοσιονομικών

διορθώσεων.

Αυτά ήθελα να σας πω εγώ και  επίσης κάτι  άλλο που θέλω να

πω, αλλά δεν το έχω γράψει,  είναι  για το απλοποιημένο κόστος που

έχετε  από  τα  Κέντρα  Κοινότητας  και  όλες  αυτές  τις  δομές  κυρίως

από  το...  μάλλον,  μόνο  από  το  ΕΚΤ.  Εδώ  λοιπόν,  έχετε  έναν

προϋπολογισμό,  οπότε  όταν  εσείς  μας  υποβάλετε  ένα  μηνιαίο

δελτίο  για  100,  πείτε  μου  ας  πούμε,  ευρώ,  αυτόματα  το  μηνιαίο

δελτίο παίρνει  και ένα 20%, 25% απλοποιημένο κόστος και πάει  στο

125 ευρώ. 

Αυτό  τι  σημαίνει;  Ότι  αν  αυτό  το  απλοποιημένο κόστος  δεν  το

πάρετε  εσείς  από  το  Πρόγραμμα  Δημοσίων  Επενδύσεων  να  το

βάλετε  σε  δικό  σας  λογαριασμό,  αυτό  φαίνεται  ότι  δεν  το  έχετε

πάρει.  Και  έχω  τώρα  εγώ  Δήμους,  πραγματικά  πάμε  να  κλείσουμε

έργα όπου βλέπω 400.000 € ανάληψη από το Πρόγραμμα Δημοσίων

Επενδύσεων  και  μηνιαία  δελτία  των  500.000  €.  Γιατί  συμβαίνει

αυτό; Γιατί  αυτόματα εσείς υποβάλλατε μηνιαία δελτία για 400.000 €

και  εγώ  έχω  μηνιαίο...  συν  το  απλοποιημένο  κόστος  ας  πούμε
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500.000 €.  Αυτό δημιουργεί  πρόβλημα.  Για εμάς τώρα που πάμε να

κλείσουμε τα έργα. 

Αυτό  λοιπόν  που  θα  ήθελα  να  σας  πω,  είναι  ότι  το

απλοποιημένο κόστος  είναι  δικό σας.  Μπορείτε  να το  πάρετε,  να το

βάλετε  στο  λογαριασμό  σας  και  να  το  χειριστείτε  όπως  πρέπει  για

τις  πράξεις  σας.  Θέλετε  να  πάρετε,  ξέρω εγώ,  για  μια  πράξη,  ας  το

πούμε,  computers.  Θέλετε  να  πάρετε  air condition.  Θέλετε  να

πάρετε...  Τέλος  πάντων,  δεν  θέλω  να  πω,  μπορούμε  να  τα  πούμε

κατ'  ιδίαν  τι  μπορείτε  να  κάνετε  με  το  απλοποιημένο  κόστος.

Πάντως  όποιοι  δεν  έχετε  καταναλώσει  το  απλοποιημένο  κόστος  και

δεν  το  έχετε  πάρει  στο  λογαριασμό  σας,  σας  παρακαλώ  κάντε  το

πριν τις 31/12.

Εμείς  θέλω  να  σας  πω  ότι  το  απλοποιημένο  κόστος  δεν  το

ελέγχουμε,  ούτε  εμείς,  ούτε  η  ΕΔΕΛ,  απλά  θα  πρέπει  όταν  το

καταναλώνετε,  να είναι  φυσικά σύμφωνα με τους νόμους που έχουν

οι Δήμοι και τα λοιπά. Γιατί  ελέγχεστε από το δικό σας σύστημα.

Επομένως,  σας  παρακαλώ,  πάρτε  το  απλοποιημένο  κόστος

έγκαιρα.

Αυτά  είχα  να  σας  πω,  σας  ευχαριστώ  πάρα  πολύ  και  ό,τι

θέλετε, στη διάθεσή σας.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε και εμείς.

Οφείλω  να  πω  ότι  είναι  πολύ  ενδιαφέρουσα  η  κατανομή  στο

ΠΕΠ της  Δυτικής  Ελλάδος,  των  ΟΧΕ και  ΒΑΑ,  σε  όλο  το  εύρος  της

γεωγραφικής Περιφέρειας της Δυτικής Ελλάδος. Το κρατάμε αυτό ως

εικόνα. 

Δεν  ξέρω  αν  η  κυρία  Φαναριώτου  θέλει  να  δεχθεί  κάποιες

ερωτήσεις. Αν κάποιος θέλει να ρωτήσει πρώτα – πρώτα. 

Ο  κύριος  Καλογερόπουλος,  που  από  ό,τι  φαίνεται  έκανε  και

καλή  δουλειά  στην  ΠΕΑΣ  εκεί  της  περιοχής,  μήπως  θέλει  να  πάρει

το λόγο; Συνάδελφε; Όχι. Ωραία. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Μόνο  να  πω,  χωρίς  να  σας  φάω  χρόνο,  ότι  δίνουμε

συνεχώς  έναν  αγώνα  να  υπάρχει  συμμετοχή  στη  διαμόρφωση  των
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αποφάσεων, των προτάσεων για  τα προγράμματα από τους Δήμους

που  μέχρι  τώρα  δεν  είχε  γίνει.  Και  τώρα  μπορεί  να  έχουμε

γνωμοδοτική  αρμοδιότητα,  αλλά  πρέπει  να  έχουμε  και  ουσιαστικά

αποφασιστική και το παλεύουμε μαζί με την ΚΕΔΕ και την ΕΕΤΑΑ. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Είναι  σημαντικό  να  ενεργοποιηθούν  οι  ΠΕΑΣ,  που

με  τόσο  κόπο  καταφέραμε  και  περάσαμε  στο  νόμο,  και  με

πρωτεργάτη  εσάς.  Ελπίζω  να  βρούμε  ευήκοα  ώτα  και  να

πορευτούμε  στην  υλοποίηση  του  ΕΣΠΑ,  αυτή  τη  φορά  πιο

εποικοδομητικά. 

Φαίνεται  ότι  ειδικά  στην  Περιφέρεια  Ηπείρου,  ως  ΠΕΔ,  θα

πάρουμε  μια  πρωτοβουλία  ώστε  να  εξειδικευτούν κάποια  πράγματα

όσον  αφορά  στην  εκλαΐκευση  –  εντός  ή  εκτός  εισαγωγικών  –

κάποιων  παραμέτρων  του  προγράμματος  και  να  δούμε  ποιες

δράσεις  τέλος  πάντων,  ποιοι  άξονες  αφορούν  μόνο  στους  Δήμους,

ώστε  να  υπάρξει  ειδικά  στους  νεοεκλεγέντες  συναδέλφους  πιο

καθαρή εικόνα. 

Ευχαριστούμε  λοιπόν  και  την  κυρία  Φαναριώτου  και  θα

προχωρήσουμε,  αφού  πω  ότι  ο  κύριος  Μαμαλούγκας  δεν  θα

μπορέσει  να  συμμετάσχει,  όπως  προειπώθηκε  εξάλλου,  στην

σημερινή ημερίδα.

Προχωράμε  στην  κυρία  Μαρία  Μιχαλάκη,  η  οποία  θα  μας

μιλήσει  για  το  Leader.  Θα  συνδεθεί,  όπως  ήδη  τη  βλέπουμε.

Καλημέρα σας. Και έχει το λόγο.

Μ. ΜΙΧΑΛΑΚΗ:   Καλημέρα σας. 

Σας  ευχαριστώ πάρα πολύ για  την  πρόσκληση.  Δυστυχώς δεν

μπόρεσα  να  είμαι  εκεί  κοντά  σας,  όμως  με  τη  βοήθεια  της

τεχνολογίας θα έχουμε την ευκαιρία να μιλήσουμε για το πρόγραμμα

Leader και  να  δούμε  πώς  συμβάλλει  στην  τοπική  ανάπτυξη  και  τις

ευκαιρίες που δίνει στη στήριξη του αγροτικού πληθυσμού. 

Θα κάνω share screen την παρουσίαση. 
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Καταρχήν,  πριν  ξεκινήσω,  θα  ήθελα  να  συγχαρώ  τους

νεοεκλεγέντες  Δημάρχους  και  να  ευχηθώ  καλή  θητεία,  δημιουργική

θητεία και καλή επιτυχία στο έργο σας. 

Το  πρόγραμμα  Leader εφαρμόζεται  στη  χώρα  μας  από  το

1991,  δηλαδή  πέντε  και,  προγραμματικές  περιόδους.  Υλοποιείται

από  τις  μονάδες  τοπικής  δράσης,  οι  οποίες  φτιάχνουν  μία

στρατηγική  τοπικής  ανάπτυξης.  Έχουν  μελετήσει  τα  δυνατά  σημεία

της  περιοχής,  τις  αδυναμίες,  τις  ευκαιρίες  και  τις  απειλές,  τα  έχουν

συζητήσει  με  τοπικούς  φορείς  της  περιοχής  και  έχουν  φτιάξει  μία

στρατηγική τοπικής ανάπτυξης. 

Το  χαρακτηριστικό  της  πολιτικής  Leader είναι  η

πολυτομεακότητα.  Δηλαδή  δεν  πρόκειται  για  ένα  οριζόντιο  μέτρο,

αλλά  για  μέτρα  που  καλύπτουν  ευρύτητα  δράσεων.  Θα  μιλήσουμε

και λίγο αργότερα για αυτό τον πολυτομεακό χαρακτήρα.

Ένα  άλλο  χαρακτηριστικό  του  προγράμματος  Leader,  είναι  η

δικτύωση μεταξύ  των φορέων της  περιοχής,  είναι  η  συνεργασία  και

είναι και η καινοτομία. 

Αυτή  την περίοδο έχουμε το  Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης

'14  –  '20,  το  οποίο  είναι  σε  φάση  υλοποίησης,  έχουν  γίνει  όλες  οι

προσκλήσεις,  προκηρύξεις,  για  τους  δικαιούχους.  Το  πρόγραμμα

αυτό  θα  λήξει  το  2025  και  υλοποιείται  από  τις  Ομάδες  Τοπικής

Δράσης  που  είναι  συμμετοχικά  σχήματα,  με  συμμετοχή  δημόσιων

και  ιδιωτικών τοπικών φορέων και  είναι  και  η  Επιτροπή Διαχείρισης

Προγράμματος, η γνωστή ΕΔιΠ, η οποία είναι υπεύθυνη για τη λήψη

αποφάσεων. 

Στην  ΕΔιΠ  μετέχουν  και  δημόσιοι  και  ιδιωτικοί  φορείς,  και

καμία  ομάδα  συμφερόντων  δεν  πρέπει  να  ξεπερνά  το  49%,  για  να

μην επηρεάζει τις αποφάσεις.

Η  Υπηρεσία  μας,  η  Μονάδα  Τοπικής  Ανάπτυξης  της  Ειδικής

Υπηρεσίας  Εφαρμογής  Προγράμματος  Αγροτικής  Ανάπτυξης,  μαζί

με  την  Ειδική  Υπηρεσία  Διαχείρισης  Επιχειρηματικού

Προγράμματος,  κάνουν  τη  διαδικασία  επιλογής  των  τοπικών
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στρατηγικών  που  έχουν  επιβληθεί  από  τις  ΟΤΔ και  συντάσσουν  το

εθνικό  θεσμικό  πλαίσιο  και  ασκούν  εποπτεία  σε  όλα  τα  στάδια

υλοποίησης των έργων και της στρατηγικής.

Η  καινούργια  προγραμματική  περίοδος  που  ξεκίνησε,  το

Στρατηγικό  Σχέδιο  Κοινής  Αγροτικής  Πολιτικής,  ΣΣ  ΚΑΠ  λέγεται

αλλιώς,  το   Leader είναι  μια  ξεχωριστή  παρέμβαση.  Υπάρχουν  9

κατηγορίες υποπαρεμβάσεων και 24 διαφορετικές υποπαρεμβάσεις.

Αυτό που ήθελα να πω είναι ότι  ο προϋπολογισμός των έργων

στη  ΣΣ  ΚΑΠ,  στην  καινούργια  προγραμματική  περίοδο,  είναι  λίγο

χαμηλότερος,  δηλαδή  ενώ  στο  ΠΑΑ  ήταν  600.000  ο  μέγιστος

προϋπολογισμός  των  πράξεων,  για  το  ΣΣ  ΚΑΠ είναι  400.000.  Αυτό

βέβαια,  είναι  και  πιο  μικρή  η  προγραμματική  περίοδος,  έχουμε

μεγαλύτερα  ποσοστά  ενίσχυσης,  μεγαλύτερη  ένταση  ενίσχυσης,  ο

προϋπολογισμός το ότι  έχει μειωθεί, δεν φαίνεται να μας δημιουργεί

πρόβλημα,  καθώς  από  στοιχεία  που  έχουμε  από  την  υλοποίηση

μέχρι  τώρα,  τα  έργα  του   Leader είναι...  πράξεις  που  εντάσσονται,

είναι  χαμηλού προϋπολογισμού, πολύ εξειδικευμένες και σχετίζονται

με  τις  ανάγκες  της  περιοχής.  Και  έχει  προκύψει  από  διαβούλευση,

όπως είπαμε και προηγουμένως.

Οι  Ομάδες  Τοπικής  Δράσης  είχαν  ενάμιση  χρόνο  για

διαβούλευση  και  προετοιμασία  των  στρατηγικών  με  τον  τοπικό

πληθυσμό.  Έτσι,  κατατέθηκαν  50  τοπικές  στρατηγικές  και  έχει

καλυφθεί  πάνω  από  το  95%  των  (.. .)  περιοχών  της  χώρας.  Η

μονάδα  τοπικής  ανάπτυξης  είναι  εδώ  για  να  διευκολύνει,  να

απλουστεύσει  τις  διαδικασίες,  να  μειώσει  τη  γραφειοκρατία  και  να

διευκολύνει στην υλοποίηση των Τοπικών Προγραμμάτων. 

Αυτή την περίοδο, είναι  λίγο δύσκολο το έργο και  το δικό μας,

και  (.. .),  γιατί  ταυτόχρονα  τρέχουν  δύο  προγραμματικές  περίοδοι.

Και το ΠΑΑ '14 – '20, και το ΣΣ ΚΑΠ '23 – '27. 

Αυτό  που  σας  προτρέπω είναι  να  προετοιμαστείτε,  ως  Δήμοι,

προκειμένου  να  ωριμάσουν  έργα,  γιατί  μέσα  στο  '24  προβλέπεται

να  ολοκληρωθεί  το  θεσμικό  πλαίσιο  και  το  πληροφοριακό  σύστημα
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που θα κατατίθενται  οι  αιτήσεις  και  θα μπορούν οι  ΟΤΔ να  βγάλουν

προσκλήσεις, που δικαιούχοι θα είναι και οι Δήμοι. 

Ο  πολυτομεακός  χαρακτήρας  των  Τοπικών  Προγραμμάτων.

Όπως  είπαμε,  δεν  πρόκειται  για  οριζόντιο  μέτρο.  Προκηρύσσονται

δράσεις  που  ακουμπούν  πολλές  θεματικές  κατευθύνσεις.  Πολλούς

τομείς. 

Έτσι  λοιπόν,  υπάρχουν  δράσεις  που  σχετίζονται  με  τη

διατήρηση  και  βελτίωση  των  πολιτιστικών  στοιχείων  της  περιοχής,

δράσεις  που  σχετίζονται  με  τη  βελτίωση  της  ποιότητας  ζωής  του

τοπικού  πληθυσμού,  και  εδώ  συμπεριλαμβάνονται  μετανάστες  και

πρόσφυγες,  δράσεις  ενδυνάμωσης  του  τοπικού  κοινωνικού  ιστού,

ανάπτυξη  της  δικτύωσης,  της  συνεργασίας  και  της  καινοτομίας,  και

μάλιστα  σε  μια  στρατηγική  τοπικής  ανάπτυξης  υποχρεωτικά  το  3%

των  δράσεων  του  προϋπολογισμού  έχει  μπει  σε  αυτές  τις  δράσεις,

δικτύωσης και καινοτομίας. 

Διαφοροποίηση  της  τοπικής  οικονομίας.  Εδώ  είναι  δράσεις

που  σχετίζονται  με  τη  μεταποίηση  και  την  αγροδιατροφή.  Δράσεις

που  σχετίζονται  με  την  προστασία  και  την  ανάδειξη  του  φυσικού

περιβάλλοντος.  Και  δράσεις  που  σχετίζονται  με  ενίσχυσης  της

ελκυστικότητας της περιοχής. 

Οι  στρατηγικές  τοπικής  ανάπτυξης  πρέπει  να  βρίσκονται  σε

συνέργεια  και  συμπληρωματικότητα  με  άλλες  στρατηγικές  της

Ευρωπαϊκής  Ένωσης,  όπως  Green Deal,  Farm to Fork,  αλλά και  με

συμπληρωματικότητα  και  με  εθνικές  πολιτικές,  στους  ΚΑΠ  και

ΕΣΠΑ,  αλλά και  με  περιφερειακές  πολιτικές,  όπως είναι  τα  ΠΕΠ,  τα

Επιχειρησιακά Προγράμματα των Περιφερειών. 

Να δούμε λίγο πού βρισκόμαστε  σε σχέση με το ΣΣ ΚΑΠ. Στις

12/7/23 οι  Ομάδες Τοπικής Δράσης υπέβαλλαν στρατηγικές  τοπικής

ανάπτυξης,  οι  οποίες  αξιολογήθηκαν  στις  14/9/23,  δόθηκε  λίγος

χρόνος  για  υποβολή  ενστάσεων  και  αξιολόγηση  αυτών,  οπότε  στις

9/11  ολοκληρώθηκε  η  εξέταση  των  ενστάσεων.  Στις  16/11

εγκρίθηκαν  τα  Τοπικά  Προγράμματα,  έτσι  λοιπόν  βγήκε  μια
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απόφαση  που  είπε  ποιες  είναι  οι  Ομάδες  Τοπικής  Δράσης,  ποια

είναι  τα  Τοπικά  Προγράμματα  που  θα  υλοποιήσουν,  καθώς  επίσης

και οι πόροι, που δίνονται σε κάθε Ομάδα Τοπικής Δράσης. 

Εδώ  θέλω  να  πούμε  ότι  οι  πόροι  που  δόθηκαν  είναι  κάτι

κοινωνικό,  που  σημαίνει  ότι  αν  μια  Ομάδα  Τοπικής  Δράσης

υλοποιήσει και πάει καλά, στην πορεία θα υπάρχει μία πριμοδότηση

με νέους πόρους. 

Παράλληλα,  το  θεσμικό  πλαίσιο  προετοιμάζεται  από  την

Υπηρεσία  μας  και  ευελπιστούμε  μέσα  στο  '24  να  είναι  έτοιμες  οι

ΟΤΔ για να βγάλουν νέες προσκλήσεις.

Τώρα  θα  περιγράψω  τις  κατηγορίες  υποπαρεμβάσεων  και  τις

υποπαρεμβάσεις  που  έχει  μια  στρατηγική  τοπικής  ανάπτυξης  στο

πλαίσιο του ΣΣ ΚΑΠ.

Η  κατηγορία  1  αφορά  ενδυνάμωση  της  τοπικής  οικονομίας.

Εδώ  είναι  δράσεις  που  οι  δικαιούχοι  είναι  ιδιώτες,  είναι  δράσεις

μεταποίησης,  είτε  στον  γεωργικό,  είτε  στον  μη  γεωργικό  και  στον

δασοκομικό  τομέα,  ενίσχυση  δράσεων  στους  τομείς  βιοτεχνίας  και

χειροτεχνίας,  ενίσχυση  επιχειρήσεων  στον  τομέα  του  τουρισμού,

στην  παροχή  υπηρεσιών  και  εξοικονόμηση  ενέργειας.  Δεν  θα

ασχοληθώ  πάρα  πολύ  με  αυτές  τις  κατηγορίες  υποπαρεμβάσεων,

γιατί αφορούν ιδιώτες. 

Στη  δεύτερη  κατηγορία  είναι  η  εκπαίδευση  τοπικού

πληθυσμού.  Ύστερα από την αναζήτηση  των αναγκών που έγινε  σε

τοπικό  επίπεδο,  βρέθηκαν  κάποιοι  τομείς  οι  οποίοι  χρειάζεται  το

προσωπικό  να  εκπαιδευτεί.  Έτσι  λοιπόν  έρχεται  αυτή  η  δεύτερη

κατηγορία  να  εκπαιδεύσει  τον  τοπικό  πληθυσμό.  Ομοίως  και  αυτές

είναι ιδιωτικού χαρακτήρα δράσεις.

Στην τρίτη κατηγορία υποπαρεμβάσεων όμως, έχει  ενδιαφέρον

για  εσάς,  διότι  εδώ  δικαιούχοι  είναι  οι  Δήμοι.  Πρόκειται  για

ενδυνάμωση  του  τοπικού  κοινωνικού  ιστού,  υποπαρεμβάσεις  όπως

ενίσχυση  βασικών  υπηρεσιών  για  την  εξυπηρέτηση  του  τοπικού

πληθυσμού,  όπως  παιδικοί  σταθμοί,  χώροι  άθλησης,  πολιτιστικά
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κέντρα.  Ενίσχυση  βασικών  υπηρεσιών  που  στοχεύουν  στην

κοινωνική  ένταξη,  την  καταπολέμηση  της  φτώχειας  και  του

κοινωνικού  αποκλεισμού,  με  την  ενσωμάτωση  μεταναστών  και

προσφύγων. 

Εδώ  ο  μέγιστος  προϋπολογισμός  των  πράξεων  είναι  400.000

€  και  αν  πρόκειται  για  άυλες  πράξεις  είναι  20.000  €.  Η  ένταση

ενίσχυσης μπορεί  να φτάσει  το 100%, αλλά χρειάζεται  προσοχή,  θα

εξεταστεί...  για  να  πάρει  αυτό  το  ποσοστό,  χρειάζεται  να  μην  είναι

κρατική ενίσχυση. Δηλαδή τα έργα να απευθύνονται στο σύνολο των

κατοίκων της περιοχής. 

Τα  έργα  τα  οποία  θα  ενταχθούν,  είπαμε  ότι  πρέπει  να  έχουν

προκύψει  από  την  τοπική  στρατηγική  και  να  είναι  εξειδικευμένα  με

βάση  τις  ανάγκες  της  περιοχής.  Παραδείγματος  χάρη,  μπορεί  η

στρατηγική  να  έχει  δείξει  ότι  χρειάζεται  σε  συγκεκριμένες  περιοχές

να υλοποιηθεί ένα έργο.

Η  άλλη  κατηγορία,  η  τέταρτη  κατηγορία  υποπαρεμβάσεων

αφορά  τη  βελτίωση  της  ποιότητας  ζωής  του  τοπικού  πληθυσμού.

Εδώ είναι  έργα υποδομών μικρής  κλίμακας,  όπως δίκτυα  άρδευσης

και  αποχέτευσης  εντός  οικισμών,  καθώς και  έργα που  αφορούν την

επισκευή  και  ενεργειακή  αναβάθμιση  δημοσίων  κτιρίων,  για

εγκατάσταση  τοπικών  υπηρεσιών  με  σκοπό  την  εξυπηρέτηση  του

τοπικού πληθυσμού. 

Μία  άλλη  κατηγορία  υποπαρεμβάσεων  είναι  η  ενίσχυση

υπηρεσιών  και  υποδομών  αναψυχής,  ανάπλασης,  τουριστικών

πληροφοριών  και  λοιπών  υποδομών  μικρής  κλίμακας.  Τέτοιες

πράξεις  μπορεί  να  είναι  οι  υποδομές  αναψυχής,  ανάπλασης,

τουριστικών  πληροφοριών  και  λοιπών  υποδομών  μικρής  κλίμακας,

όπως  σημάνσεις,  κοινόχρηστοι  χώροι,  προβολή  –  προώθηση

περιοχών, ποδηλατικές διαδρομές και λοιπά.

Και  εδώ  ο  μέγιστος  προϋπολογισμός  των  πράξεων  είναι

400.000  €  και  20.000  €  είναι  όταν  πρόκειται  για  άυλες  πράξεις.  Η

ένταση  ενίσχυσης  είναι  και  εδώ  έως  100%  και  βέβαια  να  μην  είναι
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κρατική  ενίσχυση.  Θα  ελεγχθεί  δηλαδή  ως  προς  την  ύπαρξη

κρατικής ενίσχυσης.

Και  στην προηγούμενη  κατηγορία,  και  σε  αυτή  την  κατηγορία,

δικαιούχοι μπορεί να είναι και οι Δήμοι. 

Στην  κατηγορία  5  αφορά  πολιτισμό,  διατήρηση  και  βελτίωση

πολιτιστικών  στοιχείων  της  περιοχής.  Στο  5.1,  χωρίς  να

αποκλείονται  οι  Δήμοι,  ίσως  να  μην  τους  αφορά  τόσο  πολύ.

Πρόκειται  για  ενίσχυση  πολιτιστικών  και  αθλητικών εκδηλώσεων.  Ο

μέγιστος  προϋπολογισμός  είναι  20.000  και  το  ποσοστό  ενίσχυσης

μέχρι 75...  75%. 

Εκεί  όμως  που  οι  Δήμοι  τους  αφορά  περισσότερο,  είναι  η

επόμενη  κατηγορία,  η  5.2,  ενίσχυση  μελετών,  υπηρεσιών  και

υποδομών, που σχετίζονται  με τον πολιτισμό και  την αποκατάσταση

και  αναβάθμιση  της  πολιτιστικής  κληρονομιάς.  Μέγιστος

προϋπολογισμός  400.000  €  και  20.000  €  όταν  έχουμε  άυλες

πράξεις.  Ποσοστό  ενίσχυσης  έως  100%,  υπό  την  προϋπόθεση  ότι

δεν είναι κάποια ενίσχυση. 

Η  επόμενη  κατηγορία  6,  είναι  κατηγορία  υποπαρεμβάσεων

που  αφορά  την  προστασία  και  ανάδειξη  του  φυσικού

περιβάλλοντος. Οι  υποπαρεμβάσεις 6.1 είναι έργα αναβάθμισης του

φυσικού  περιβάλλοντος  με  σκοπό  την  ανάδειξη  αυτών,  όπως

παραδείγματος  χάρη  θέσεις  θέας.  Ενώ  στην  6.2  έχουμε  έργα

πράσινων  υποδομών  για  την  πρόληψη  και  αντιμετώπιση  κινδύνων

από φυσικές καταστροφές. 

Ο  μέγιστος  προϋπολογισμός  είναι  400.000  και  20.000  όταν

πρόκειται  για  άυλες  ενέργειες.  Ποσοστό  ενίσχυσης  έως  100%  υπό

τον όρο ότι δεν είναι κρατική ενίσχυση. 

Κατηγορία  7,  δικτύωση  και  συνεργασία.  Η  7.1  αφορά

συνεργασία  μεταξύ  μικρών  τοπικών  επιχειρήσεων,  ιδιωτικές

επενδύσεις.  Η  7.2  και  η  7.3  είναι  συνεργασία  μεταξύ  τοπικών

δημόσιων και ιδιωτικών φορέων και η 7.3 είναι τα Έξυπνα Χωριά. 
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Ο  μέγιστος  προϋπολογισμός  για  άυλες  πράξεις  είναι  μέχρι

40.000,  δηλαδή  εδώ  μπορεί  να  χρηματοδοτηθεί  ένα  business plan

μέχρι  40.000  και  αν  γίνει  υλοποίηση,  μέχρι  400.000.  Ποσοστό

ενίσχυσης έως 100%. 

Κατηγορία 8. Είναι  διατοπική και  διακρατική συνεργασία, είναι

σχέδια  συνεργασίας,  εδώ  δικαιούχοι  είναι  οι  Ομάδες  Τοπικής

Δράσης.  Ο  βασικός  στόχος  αυτών  των  υποπαρεμβάσεων  είναι  η

ανταλλαγή  τεχνογνωσίας,  ωφελούμενοι  όμως  είναι  όλοι  οι  κάτοικοι

της περιοχής παρέμβασης.

Και η τελευταία κατηγορία αφορά τα λειτουργικά των ΟΤΔ. 

Αυτό  που θα ήθελα να πω είναι  ότι  η  Διαχειριστική  Αρχή είναι

αυτή  η  οποία  δίνει  το  γενικό  πλαίσιο  για  να  φτιαχτούν  οι

στρατηγικές  τοπικής  ανάπτυξης.  Οι  Ομάδες  Τοπικής  Δράσεις,  είναι

αυτή  η  οποία  βάζει  τα  κριτήρια  επιλογής  των  πράξεων  με  βάση  τη

στρατηγική και  τις  ανάγκες που έχουν προκύψει  από τη στρατηγική.

Έτσι  λοιπόν,  σας  προτρέπω  να  έχετε  μια  στενή  συνεργασία  με  τις

Ομάδες Τοπικής Δράσης, να δίνετε πληροφορίες για τις ανάγκες της

περιοχής σας.

Οι  επιλογές  των έργων είναι  μια  ανταγωνιστική  διαδικασία και

επίσης  δεν  υπάρχει  δυνατότητα  μεταφοράς  των  έργων  σε  επόμενη

προγραμματική  περίοδο.  Τα έργα πρέπει  να  υλοποιηθούν μέχρι  την

τρέχουσα  προγραμματική  περίοδο,  είναι  ανελαστικό,  δεν

μεταφέρονται  τα  έργα  του   Leader.  Αν  δεν  ολοκληρωθούν,  πιθανόν

να έχουμε δημοσιονομικές διορθώσεις και δεν το θέλουμε. 

Οπότε αρμόδιοι  για την υλοποίηση των έργων είναι  οι  Ομάδες

Τοπικής Δράσης και εμείς εδώ, βοηθοί, βοηθάμε τις Ομάδες Τοπικής

Δράσης  και  τους  δικαιούχους,  σε  θέματα  που  αφορούν  το  θεσμικό

πλαίσιο, απορίες, τους στηρίζουμε τεχνικά. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Και εμείς ευχαριστούμε. 

Θέλει κάποιος συνάδελφος να πάρει το λόγο; 
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Κρατάμε  λοιπόν  ότι  θα  πρέπει  να  υπάρχει  στενή  επαφή,

συνεννόηση με τις Ομάδες Τοπικής Δράσης, θεωρώ και εγώ ότι είναι

κομβικό αυτό και μέσω αυτής της συνεργασίας νομίζω ότι  μπορεί σε

μεγάλο  βαθμό  να  αποφευχθεί  και  ο  ανταγωνισμός.  Με  την  καλή

συνεννόηση νομίζω ότι μπορούμε να εξοικονομήσουμε πόρους όσον

αφορά  την  προετοιμασία,  και  ενέργεια,  και  φυσικά...  δεν  είναι  και

τεράστια  τα  ποσά  του  προγράμματος   Leader,  όπως  είδαμε,  οπότε

με  μία  πολύ  καλή  συνεννόηση  μπορούμε  να  πορευτούμε  σύντομα

και  να  κάνουμε  και  την  απορρόφηση  που  πρέπει  να  γίνει  και

περιοριστικά  μέσα  στο  προκαθορισμένο  χρονικό  πεδίο  που

υπάρχει. 

Λοιπόν, ευχαριστούμε πάρα πολύ. 

Θα  δώσουμε  το  λόγο  στον  κύριο  Απατσίδη,  Στέλεχος  της

Μονάδας Δημοσίων Υποδομών και Παρεμβάσεων. 

Χ.  ΑΠΑΤΣΙΔΗΣ:   Σας  ευχαριστώ,  ΚΕΔΕ  και  ΕΕΤΑΑ,  για  την

πρόσκληση. 

Να συγχαρώ όλους και όλες και να ευχηθώ καλή δύναμη.

Ονομάζομαι  Χρήστος  Απατσίδης  και  είμαι  στέλεχος  της

Μονάδας  Δημοσίων  Επενδύσεων  του  Ευρωπαϊκού  Γεωργικού

Ταμείου  Αγροτικής  Ανάπτυξης,  στο  Υπουργείο  Αγροτικής  Ανάπτυξης

και Τροφίμων. 

Η  σημερινή  παρουσίαση  είναι  σε  τρία  μικρά  κομμάτια.  Το

πρώτο  κομμάτι,  θα  δούμε  τα  έργα  που  υλοποιούνται  στην

Περιφέρεια  Ηπείρου  και  στην  Περιφέρεια  Δυτικής  Ελλάδας,  ανά

Περιφερειακή Ενότητα.  Είναι  έργα που υλοποιούνται  τώρα.  Και  εδώ

θα πούμε δυο – τρία πράγματα για τη βοήθεια που θέλουμε.

Το επόμενο  τμήμα,  θα  πούμε  στην καινούργια  προγραμματική

περίοδο  πού  μπορείτε  να  προετοιμαστείτε  για  να  υποβάλετε

προτάσεις, γιατί  είστε δικαιούχοι. 

Και  στο  τρίτο  κομμάτι  θα  δούμε  τι  πρέπει  να  κάνετε  από

σήμερα, προκειμένου όταν θα βγουν οι  προσκλήσεις – και θα πούμε
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και  για  αυτό  κάτι  –  να  έχουμε  ετοιμότητα  και  να  μπορέσουμε  να

διεκδικήσουμε χρήσιμους συγχρηματοδοτούμενους πόρους. 

Το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο για  την Κοινή Αγροτική Πολιτική,

θα το ακούμε από εδώ και πέρα ΣΣ ΚΑΠ, το έχουμε ακούσει ήδη και

σήμερα,  εγκρίθηκε  το  Νοέμβριο  του  '22,  19,3  δις.  Ευρωπαϊκό

Γεωργικό Ταμείο Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Επίσης  την  περίοδο  αυτή  τρέχει  το  Πρόγραμμα  Αγροτικής

Ανάπτυξης που νομίζω οι περισσότεροι  το γνωρίζετε,  έχει  πάρει  μία

παράταση  μέχρι  31/12/25,  η  επιλεξιμότητα  των  δαπανών.  Ήταν

μέχρι  τέλος  του  '23,  πήρε  μία  παράταση  μέχρι  το  '25.  Αυτός  ήταν

και  ο  λόγος  που  βγήκαν  δύο  προσκλήσεις  από  το  Υπουργείο

Αγροτικής  Ανάπτυξης  με  έργα  που  τρέχουν  αυτή  την  περίοδο,  και

εδώ  στην  περιοχή  σας,  και  πρέπει  να  υλοποιηθούν  και  να

αποπληρωθούν μέχρι 31/12/25. 

Καταλαβαίνετε  ότι  ένα  έργο  για  να  μπορέσει  να  αποπληρωθεί

μέχρι  τότε,  θα  πρέπει  το  αργότερο  το  Σεπτέμβριο  –  Οκτώβριο  να

έχουμε  τελειώσει  με  το  έργο  και  την  πληρωμή  τους.  Άρα  εδώ  θα

χρειαστούμε τη βοήθειά σας. Και θα το δούμε και λίγο παρακάτω.

Ποια  είναι  τα  έργα  τα  δημόσια;  Στα  οποία,  επαναλαμβάνω,

αυτά  που  θα  ακούσουμε  σήμερα,  αυτά  που  θα  πω,  εσείς  είστε  οι

δικαιούχοι.  Δηλαδή  τα  χρήματα  που  θα  δούμε  εδώ  και  τα  έργα,

υλοποιούνται  από  εσάς.  Δήμοι  και  Περιφέρειες.  Έτσι;  Ποια  είναι;

Αρδευτικά έργα αγροτικής οδοποιίας και δασικά έργα. Δημόσια έργα

όλα, με χρηματοδότηση 100%. 

Ήπειρος.  Εδώ  φαίνεται  ανά  Περιφερειακή  Ενότητα  τα  έργα

που  έχουν  ενταχθεί,  31  έργα,  40  εκατομμύρια  περίπου.  Εδώ  έχει

ένα  ιστόγραμμα.  Το  ιστόγραμμα  επίτηδες  είναι  σε  αυτή  τη

διαφάνεια,  για  να  δούμε  ανά  Περιφερειακή  Ενότητα  και  πίσω  από

αυτή  την  Περιφερειακή  Ενότητα  βρίσκονται  οι  Δήμοι,  τι  ετοιμότητα

είχαν  οι  Δήμοι  στις  προσκλήσεις  που  έβγαλε  το  Υπουργείο  για  να

διεκδικήσουν  πόρους.  Περιφερειακή  Ενότητα  Άρτας,  16
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εκατομμύρια.  Πρέβεζα,  Θεσπρωτία  και  Ιωαννίνων,  βλέπετε,

χαμηλότερα. Άρα έχουμε μια πρώτη εικόνα. 

Αντίστοιχα  για  τη  Δυτική  Ελλάδα,  20  έργα,  54  εκατομμύρια...

55  περίπου  εκατομμύρια.  Εδώ  φαίνεται  Ηλεία  και  Αιτωλοακαρνανία

και  χαμηλότερα  η  Αχαΐα.  Επαναλαμβάνω,  είναι  ανά  Περιφερειακή

Ενότητα και από πίσω βρίσκονται Δήμοι και η Περιφέρεια.

Αντίστοιχα,  για  τις  αγροτικές  οδοποιίες,  εδώ  στην  Περιφέρεια

Ηπείρου  56  έργα  περίπου  20  εκατομμύρια,  πάλι  το  ιστόγραμμα

βλέπουμε  ότι  η  Περιφερειακή  Ενότητα  Άρτας...  Σταματάω  εδώ  και

βλέπω και  στα  αρδευτικά,  ήταν  η  Περιφέρεια  Άρτας  πάλι  πάνω,  και

στις  αγροτικές  οδοποιίες.  Άρα  βλέποντας  μία  εικόνα  έτσι,  έχει  από

πίσω της  βέβαια,  αν  θέλετε,  μπορούμε  να  το  αναλύσουμε,  φαίνεται

ότι  η  Περιφερειακή  Ενότητα  Άρτας,  οι  δικαιούχοι  της,  είχαν

ετοιμότητα  στην  υλοποίηση  των  έργων.  Γιατί  τα  προγράμματα  που

βγαίνουν είναι ανταγωνιστικά. 

Υπάρχουν,  θα δείτε,  θα το  πούμε και  παρακάτω,  όταν θα βγει

η  πρόσκληση  με  το  καλό,  υπάρχουν  κριτήρια  βαθμολογίας.  Και  τα

κριτήρια  αυτά  βαθμολογίας  δίνουν  κάποια  βαθμολογία  που  δείχνει

ετοιμότητα  και  προτεραιότητα  στα  έργα,  έτσι  ώστε  όταν  θα

φτάσουμε  στο  σημείο  να  γίνει  ένας  πίνακας  κατάταξης  με

βαθμολογία  φθίνουσα,  τα  χρήματα,  μέχρι  εκεί  που  φτάνουν,  της

πρόσκλησης,  αυτοί  θα  πάρουν  στο  τέλος  απόφαση  ένταξης  και  θα

υλοποιήσουν έργα. 

Συνεχίζουμε.  Εδώ  στη  Δυτική  Ελλάδα,  41  έργα,  23

εκατομμύρια.  Εδώ  βλέπουμε  Ηλεία,  Αιτωλοακαρνανία  και  Αχαΐα

ακολουθεί.  Στα  δασικά  έργα,  γιατί  υπάρχουν  και  τέτοια  έργα,  που

εσείς  δεν  είστε  δικαιούχοι  βέβαια,  αλλά  σε  συνεργασία  με  τις

Διευθύνσεις  Δασών,  μπορείτε,  αν  έχετε  τέτοιου  είδους  έργα,  να

υλοποιηθούν  και  στην  επόμενη  προγραμματική,  και  υλοποιούνται

και  τώρα.  Εδώ  στην  Ήπειρο  έχουμε  7  έργα  3  εκατομμυρίων.  Εδώ

πάλι  το  αντίστοιχο  ιστόγραμμα  με  την  Περιφερειακή  Ενότητα
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Ιωαννίνων  και  Πρέβεζας,  ενώ  στη  Δυτική  Ελλάδα  δεν  έχουμε

αντίστοιχα έργα. 

Κλείνοντας  το  κομμάτι  των  έργων  που  υλοποιούνται  από  το

ΠΑΑ,  δημόσια  έργα  65  εκατομμύρια  υλοποιούνται  αυτή  τη  στιγμή

στην Ήπειρο και αντίστοιχα 78 εκατομμύρια στη Δυτική Ελλάδα. 

Δεν  είναι  λίγα  τα  χρήματα,  δεν  ξέρω  πώς  τα  βλέπετε,  είναι

αρκετά  εκατομμύρια  τα  οποία  θα  φτάσουν  στον  αγρότη  και  τον

κτηνοτρόφο  της  περιοχής  σας.  Και,  πιστέψτε  με,  νομίζω  το  ξέρετε

και  όλοι  σας,  και  οι  καινούργιοι  φαντάζομαι  το  γνωρίζετε  γιατί  σε

αυτές  τις  συνθήκες  ζείτε,  έχουν  ανάγκη  και  οι  κτηνοτρόφοι,  και  οι

αγρότες  μας,  γεωργοί  μας,  από  τέτοιου  είδους  έργα,  τα  οποία  θα

δώσουν  υπεραξία  στο  τελικό  προϊόν.  Και  η  αγροτική  οδοποιία,  η

οποία  θα  δούμε  ότι  είναι  σε  επίπεδο  ασφαλτόστρωσης,

τσιμεντόστρωσης,  και  τα  αρδευτικά δίκτυα,  τα  οποία  θα  βοηθήσουν

στην...  Εμείς  οι  γεωπόνοι,  κάποιοι,  λέμε  για  αναδιάρθρωση

καλλιεργειών. Θα φύγουμε από τις ξηρικές καλλιέργειες και θα πάμε

σε  άλλες  καλλιέργειες  οι  οποίες  θα βοηθήσουν και  το  εισόδημα του

αγρότη και του κτηνοτρόφου να βελτιωθεί.

Σημαντική  ενημέρωση.  2025  σας  είπα  ολοκληρώνεται  το

πρόγραμμα.  Σημαίνει,  τα  έργα  που  έχετε  αυτή  τη  στιγμή,  που

είπαμε ότι  είναι αρκετά, θα πρέπει  να τα τρέξετε,  σε συνεργασία και

μαζί  μας,  έτσι  ώστε  είναι  κάποια  τα  οποία  έχουν  δημοπρατηθεί  και

βρίσκονται  σε  υλοποίηση.  Αγροτικές  οδοποιίες  κατά  κύριο  λόγο.  Τα

αρδευτικά, είμαστε λίγο πίσω γενικά. 

Άρα  πρέπει  να  τρέξουμε  τις  διαδικασίες,  έχετε  στα  χέρια  σας

αποφάσεις  ένταξης  που  έχουν  συγκεκριμένες  ημερομηνίες

υλοποίησης,  ήδη  ο  Γενικός  Γραμματέας,  ο  κύριος  Παπαγιαννίδης,

με  εντολή  του...  βγήκε  μια  επιστολή  του  η  οποία  την  πήρατε

προχθές,  η  οποία  λέει  ότι  πρέπει  άμεσα  να  συμβασιοποιηθούν  τα

έργα  τα  οποία  δεν  έχουν  συμβασιοποιηθεί,  για  να  προλάβουμε  τις

προθεσμίες.  Γιατί;  Γιατί  τα  έργα αυτά  δεν μπορούν να  μεταφερθούν

στην  επόμενη  προγραμματική  περίοδο.  Πρέπει  να  ολοκληρωθούν

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

192



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

τώρα.  Και  καταλαβαίνετε  αν  δεν  ολοκληρωθούν,  τι  θα  σημαίνει

αυτό. Άρα χρειαζόμαστε τη βοήθειά σας. 

Τελείωσε  το  πρώτο  κομμάτι,  πάμε  στο  δεύτερο  κομμάτι  που

έχει  να  κάνει  με  την  επόμενη  προγραμματική  περίοδο.  Τι

περιλαμβάνει  η  επόμενη  προγραμματική  περίοδος,  την  οποία

είπαμε  ότι  θα  την  ακούτε  ως  ΣΣ  ΚΑΠ  '23  –  '27.  Έργα  εγγείων

βελτιώσεων.  Πού  στοχεύουν  τα  έργα  αυτά;  Σύμφωνα  με  το

εγκεκριμένο  πρόγραμμα  από  την  Ευρωπαϊκή  Επιτροπή;  Στοχεύουν

στην  αύξηση  της  αποδοτικότητας  και  στον  εκσυγχρονισμό  των

αρδευτικών δικτύων, με στόχο τη μείωση απωλειών ύδατος. 

Τα  περισσότερα δίκτυα  τα  οποία  έχουμε,  είναι  πεπαλαιωμένα,

οι  απώλειες  νερού  είναι  πολύ  μεγάλες,  η  έλλειψη  νερού  τη

γνωρίζουμε  όλοι  μας,  τα  ΣΔΛΑΠ  τα  οποία  τώρα  βρισκόμαστε  στη

δεύτερη  αναθεώρηση,  βάζουν  πολύ  αυστηρούς  όρους,  άρα  πρέπει

και  μπορούμε  με  τα  χρηματοδοτικά  αυτά  εργαλεία  να

εκσυγχρονίσουμε τα αρδευτικά μας συστήματα. 

Τι  περιλαμβάνουν  αυτά  τα  έργα;  Δηλαδή  τι  μελέτες  πρέπει  να

ετοιμάσετε  εσείς;  Μελέτες  που  έχουν  να  κάνουν  με  ανακαίνιση,

αντικατάσταση,  ηλεκτρομηχανολογικού  εξοπλισμού.  Χρήση

ανακυκλούμενων  υδάτων.  Προμήθεια,  εγκατάσταση  συστημάτων

τηλεμετρίας  και  γεωργίας  ακριβείας.  Έργα ταμίευσης νερού...  Κάνω

μία  παύση  και  λέω...  και  λέει,  συνοδά  αρδευτικά.  Δεν  θα  κάνουμε

έναν ταμιευτήρα τον οποίο δεν θα τον συνδέσουμε με ένα αρδευτικό

δίκτυο.  Γιατί  έχουν  γίνει  και  τέτοια.  Έχουμε  ένα  ταμιευτήρα  τον

οποίο  δυστυχώς  αφήσαμε  ταμιευτήρα.  Μαζέψαμε  το  νερό  και  τώρα

δεν ξέρουμε τι θα κάνουμε με αυτό το νερό. 

Εάν  έχετε  τέτοιου  είδους  έργα,  που  υπάρχουν  ανά  την

Ελλάδα,  πρώτη προτεραιότητα,  η  διασύνδεση του ταμιευτήρα αυτού

με  ένα  αρδευτικό  σύστημα.  Επιλέξιμο.  Και  προτεραιότητας.  Στα

κριτήρια  βαθμολογίας,  ένα  τέτοιο  έργο  θα  βαθμολογηθεί

περισσότερο  από  έναν  εκσυγχρονισμό  αρδευτικού  δικτύου.  Γιατί
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είναι  πρώτης  προτεραιότητας.  Το  καταλαβαίνετε  και  εσείς  οι  ίδιοι,

έτσι; 

Έργα  τεχνητού  εμπλουτισμού  υπόγειων  υδάτων,  έργα

εξοικονόμησης ενέργειας στην άρδευση. 

Να  πω  εδώ  κάτι  που  δεν  το  έχουμε  γράψει,  αλλά

περιλαμβάνεται  μέσα  σε  αυτά,  σαν  ιδέα  το  λέω,  επειδή  αρκετοί

ΤΟΕΒ...  ή  και  αν  δεν  είναι  ΤΟΕΒ,  Δήμος  ο  οποίος  έχει  στην

ιδιοκτησία  του  κάποιο  αρδευτικό  δίκτυο,  μπορούν  να  μπουν  και

συστήματα  net metering,  για  εξοικονόμηση ύδατος.  Ειδικά  για  αυτό

το σκοπό όμως, έτσι; Για το αρδευτικό και μόνο. 

Τι  απαιτείται  για  να  μπορέσουμε  να  διεκδικήσουμε  αυτούς

τους  πόρους;  Οριστικές  μελέτες.  Μελέτη  εφαρμογής  δηλαδή.  Με  τι

άλλο;  Με  όλες  τις  υποστηρικτικές  μελέτες.  Τα  αρδευτικά  δίκτυα  και

οι  μελέτες  αυτές  απαιτούν  υποστηρικτικές  μελέτες.  Ποιες  είναι  οι

υποστηρικτικές;  Μελέτη  δυνητικής  εξοικονόμησης,  πόσο  νερό

δηλαδή  εγώ  με  το  έργο  που  θα  κάνω,  εξοικονομώ.  Μειώνω δηλαδή

την  απώλεια  ύδατος.  Τι  άλλο;  Γεωργική  μελέτη,  οικονομικής

σκοπιμότητας  μελέτη.  Είναι  υποστηρικτικές  απαραίτητες  για  να

θεωρήσουμε ότι η πρόταση την οποία υποβάλλατε, είναι ώριμη.

Τι  άλλο;  Ύπαρξη  περιβαλλοντικής  αδειοδότησης,  άδεια

χρήσης νερού,  για τα υφιστάμενα δίκτυα.  Καταλαβαίνετε  ότι  η άδεια

χρήσης  νερού  είναι  η  άδεια  λειτουργίας.  Αν  δεν  υπάρχει  αυτή  η

άδεια,  το  έργο  δεν  μπορεί  να  χρηματοδοτηθεί  από  την  Ευρωπαϊκή

Ένωση.  Ξέρω  ότι  οι  Διευθύνσεις  Υδάτων  στις  Αποκεντρωμένες

Διοικήσεις  έχουν  πάρα  πολλή  δουλειά,  μεγάλο  φόρτο.  Υπάρχει

όμως  ειδικός...  σε  ένα  νόμο  πέρασε  μία  παράγραφος  η  οποία  λέει,

έργα τα οποία είναι συγχρηματοδοτούμενα, έχουν προτεραιότητα. 

Και  αν  δεν  έχετε  αυτή  την  οδηγία  στο  νόμο,  μπορείτε  να

συζητήσουμε  μαζί  και  να  σας  τη  στείλω,  για  να  την  δώσετε  στη

Διεύθυνση  Υδάτων  προκειμένου  το  έργο,  αν  έχετε  τέτοιου  είδους

έργο,  να  έχει  προτεραιότητα  στην  έκδοση  της  άδειας  λειτουργίας.

Της άδειας χρήσης νερού.
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Ελάχιστη  δυνητική  εξοικονόμηση,  σύμφωνα  με  το  πρόγραμμα

που  έχει  εγκριθεί  και  μετά  από  απαίτηση  της  Επιτροπής,  από  10%

που  ήταν  στην  προηγούμενη  προγραμματική,  πλέον  είναι  20.  Άρα

το  έργο  που  θα  κάνω,  θα  πρέπει  με  τη  μελέτη  δυνητικής

εξοικονόμησης  που  είπαμε,  να  μου  δείξει  ότι  εγώ  θα εξοικονομήσω

τουλάχιστον 20% εξοικονόμηση νερού.

Ποια  είναι  τα  ιδιαίτερα σημεία  προσοχής;  Πρέπει  να  έχω όλες

τις  αδειοδοτήσεις.  Είπαμε  κάποιες  αδειοδοτήσεις,  οι  αδειοδοτήσεις

που  απαιτούνται  σε  όλα  τα  έργα,  και  αγροτικής  οδοποιίας,  που  θα

δούμε  παρακάτω,  και  αρδευτικά,  πέρα  της  περιβαλλοντολογικής

που  είπαμε,  Αρχαιολογίες,  Δασική  Υπηρεσία.  Αρμόδιος  για  να  πει

ότι  δεν  απαιτείται  κάποια  από  αυτές  τις  αδειοδοτήσεις,  δεν  είναι  ο

Δήμος,  ούτε  η  Περιφέρεια.  Είναι  η  αντίστοιχη  Υπηρεσία.  Άρα  τι

κάνουμε;  Θέλουμε  μαζί  με  τη  μελέτη  την  οριστική  που  έχουμε,  να

έχουμε και αυτά τα έγγραφα. 

Ξέρετε,  στην τελευταία πρόσκληση που βγήκε,  είχαμε το εξής.

Μια  πολύ  καλή  μελέτη,  μελέτη  τεχνικά  εννοώ,  και  χρήσιμη  για  την

περιοχή,  δεν  μπόρεσε  να  πάρει  απόφαση  ένταξης  γιατί;  Γιατί  δεν

είχε  μία  αδειοδότηση.  Είναι  on –  off κριτήριο.  Και  κανένας  δεν

μπορεί να κάνει κάτι σε αυτό. 

Πρόσφατα,  πριν  2  μέρες,  μας  πήραν  τηλέφωνο  εδώ  από  την

Περιφέρεια  Ηπείρου,  διότι  ένα  έργο  δεν  είχε  αδειοδότηση  από  την

Αρχαιολογική  Υπηρεσία,  η  οποία  ανακάλυψε ότι  εκτελείται  ένα  έργο

χωρίς  την  άδεια  τη  δική  της.  Σταμάτησε  το  έργο  αυτή  τη  στιγμή.

Μέχρι που να λυθεί το θέμα, να ενταχθεί ένα υποέργο αρχαιολογίας,

για να μπορέσει να προχωρήσει το έργο. 

Και  βέβαια,  πρέπει  να  υπάρχει  συμβατότητα  με  τα  Σχέδια

Διαχείρισης Λεκανών Απορροής Ποταμών, τα οποία, όπως σας είπα,

βρίσκονται  τώρα  στη  δεύτερη  αναθεώρηση,  την  περίοδο  που  θα

βγει η πρόσκληση, όποια αναθεώρηση ισχύει,  η πρώτη ή η δεύτερη,

θα είναι  αυτή  η  οποία η  πρόταση θα πρέπει  να  είναι  αποδεκτή  από

τα ΣΔΛΑΠ. 
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Ποιοι  είναι  οι  δικαιούχοι;  Δικαιούχοι  είναι  οι  Περιφέρειες,  οι

Δήμοι  σε  κάποια  αρδευτικά,  Υπηρεσίες  του  Υπουργείου  Αγροτικής

Ανάπτυξης  και  Τροφίμων  και  των  Υποδομών.  Αυτοί  που  έχουν

δηλαδή  την  αρμοδιότητα  στο  σχεδιασμό  και  την  κατάρτιση  των

σχετικών έργων. 

Επιδότηση  100%,  διαθέσιμα  χρήματα  354  εκατομμύρια

περίπου. Θα έχετε στο μυαλό σας ότι  ένα τμήμα των 354 θα πρέπει

να  πάρουν  τα  μεγάλα  αρδευτικά  δίκτυα,  τα  οποία  δεν  μπορούν  να

υλοποιηθούν  μέσα  σε  μια  προγραμματική  περίοδο  και  πρέπει  να

μεταφερθούν.  Μιλάω  για  τα  μεγάλα  αρδευτικά,  τα  οποία  μεγάλα

αρδευτικά,  για  το  Υπουργείο  Αγροτικής  Ανάπτυξης  και  Τροφίμων,

είναι αυτά τα οποία είναι πάνω από 2,2 εκατομμύρια ευρώ. 

Ολοκλήρωσα  το  κομμάτι  που  αφορά  τα  αρδευτικά  και  πάω

στις  αγροτικές  οδοποιίες,  στις  οποίες  δικαιούχοι  είναι  οι  Δήμοι  και

μόνο οι Δήμοι.

Χρηματοδοτούνται...  Πού  στοχεύουν  αυτά  τα  έργα;  Στην

εύκολη  και  ασφαλή  προσπελασιμότητα  στις  γεωργικές  και

κτηνοτροφικές  εκμεταλλεύσεις.  Σε  αγροτικές  περιοχές.  Τι

ιδιαιτερότητα  υπάρχει;  Θα  πρέπει  να  κάνουμε  ασφαλτόστρωση  ή

τσιμεντόστρωση  σε  ειδικές  περιπτώσεις.  Δεν  μπορούμε  δηλαδή  να

κάνουμε χαλικοστρώσεις με το συγκεκριμένο πρόγραμμα.

Τι  είναι  επιλέξιμο; Υλοποιούνται  σε εκτός σχεδίου περιοχές. Τι

σημαίνει  αυτό;  Εάν είμαι  σε  ένα χωριό,  υπάρχουν τα όρια  οικισμού.

Δεν μπορεί  η αγροτική οδοποιία να ξεκινάει  από τον οικισμό, για να

πάμε  να  ενώσουμε  το  δρόμο με  ένα  άλλο οικισμό.  Δεν  είναι  στόχος

του  προγράμματος  αυτός.  Ο  στόχος  είναι  να  βοηθήσω  τον  αγρότη

και  τον  κτηνοτρόφο  να  πάει,  είτε  να  μεταφέρει  με  ασφάλεια  τα

προϊόντα  του,  είτε  να  πάει  στο  στάβλο  του.  Να  μην  υπάρχει

σύγχυση. 

Αν  κάποιος  υποβάλει  μία  πρόταση...  Και  αυτά  που  σας  λέω

είναι  από  προτάσεις  που  υποβλήθηκαν,  δεν  τα  λέω...  Και  ξεκινάει
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μια αγροτική οδοποιία μέσα από τον οικισμό,  είναι  μη επιλέξιμο.  Το

γράφει εδώ. 

Επίσης,  δεν  πάμε  να  κάνουμε  συντήρηση  των  δρόμων.

Συντήρηση των δρόμων θα κάνετε  με  κάποιο  άλλο  πρόγραμμα.  Όχι

με το συγκεκριμένο. 

Προβλέπονται  στο  σχετικό  δημοτικό  σχεδιασμό.  Στα

Επιχειρησιακά  Σχέδια  δηλαδή.  Δεν  αφορούν  περιοχές  NATURA και

κάτι  το  ιδιαίτερο που μπήκε τώρα, είναι  ότι  υλοποιούνται  σε ορεινές

περιοχές.  Άρα μόνο,  αυτή  η  πρόσκληση,  το  καινούργιο  πρόγραμμα,

μόνο  σε  ορεινές  περιοχές,  μετά  από απαίτηση  της  Κοινότητας,  άρα

ένας  δεσμευτικός  όρος  είναι  αυτός,  πρέπει  να  δούμε  σε  ποιες

περιοχές μπορείτε να υποβάλετε προτάσεις. 

Είπαμε  ότι  οι  Δήμοι  είναι  οι  δικαιούχοι  του  προγράμματος.

100% επιδότηση,  65  εκατομμύρια  περίπου  είναι  ο  προϋπολογισμός

που είναι διαθέσιμος. 

Και  κλείνω με το τελευταίο κομμάτι,  το οποίο τι  λέει;  Τι  πρέπει

να  κάνετε  εσείς  σήμερα;  Αύριο;  Θα  πρέπει  να  καθίσετε  και  να

σχεδιάσετε. Να σχεδιάσετε τα έργα τα οποία θέλετε να υλοποιήσετε.

Τι  σημαίνει  αυτό;  Θα  πρέπει  σε  επίπεδο  Τοπικής  Κοινότητας,

Δημοτικής  Κοινότητας,  Περιφερειακής  Ενότητας,  να  καθίσετε  και  να

δείτε  ποια  έργα  είναι  αυτά  τα  οποία  είναι  απαραίτητα  για  την

περιοχή  σας.  Και  εκεί  τι  θα  κάνετε  μετά,  το  επόμενο  βήμα;  Θα

μελετήσετε  τα  έργα αυτά.  Θα ετοιμάσετε  δηλαδή  τις  μελέτες  είτε  με

τη  βοήθεια...  είτε  με  τις  Τεχνικές  Υπηρεσίες,  αν  έχετε,  είτε

αναθέτοντας  κάποιες  μελέτες  σε  μελετητές,  θα  μελετήσετε  το

συγκεκριμένο έργο. 

Το  επόμενο,  να  ωριμάσουμε.  Αυτές  όλες  τις  αδειοδοτήσεις

που  είπα  ότι  πρέπει  να  ετοιμάσουμε.  Και  στο  τέλος,  όταν  με  το

καλό,  σύμφωνα  με  τον  προγραμματισμό  του  Υπουργείου  Αγροτικής

Ανάπτυξης, θα βγει  μια προδημοσίευση του '24 για τις  προσκλήσεις

αρδευτικών  και  αγροτικής  οδοποιίας.  Θα  ακολουθήσει  μετά  την

προδημοσίευση,  η  πρόσκληση.  Αν  κάνουμε  αυτά  που  λέω  από
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τώρα,  καταλαβαίνετε  ότι  εκείνη  τη  στιγμή  θα  έχουμε  ετοιμότητα  να

διεκδικήσουμε  χρήσιμους  πόρους.  Γιατί  φαντάζομαι  όλοι  αυτοί  οι

πόροι είναι χρήσιμοι.

Αυτά  που  βέβαια  είπα  πολύ  εύκολα  ίσως  εγώ,  έχουν  κάποια

βήματα για  να  γίνουν και  κάποια  ερωτήματα.  Πόσες  μελέτες  πρέπει

να ετοιμάσω; Όσες μπορείτε. Δεν υπάρχει κάποιο όριο. 

Θα  χρηματοδοτηθούν  οι  μελέτες;  Να  πω  και  αυτό,  από  το

Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων και τις προσκλήσεις

που  θα  βγουν,  υπάρχει  η  δυνατότητα  χρηματοδότησης  κάποιων

μελετών.  Προσοχή  όμως  τι  σημαίνει  αυτό.  Είπαμε  ότι  εσείς  πρέπει

από τώρα να ετοιμάσετε τις μελέτες. Να πάρουμε την περίπτωση ότι

αναθέτετε  μία  μελέτη  σε  ένα  μελετητικό  γραφείο,  με  τη  νομοθεσία,

τον 4412. 

Εάν  η  πρότασή  σας  για  το  κατασκευαστικό  κομμάτι  της

αγροτικής  οδοποιίας,  εγκριθεί  από  το  πρόγραμμα,  μπορεί  εκεί  να

υποβάλετε  και  ένα  δεύτερο  υποέργο,  στο  οποίο  θα  είναι  η

χρηματοδότηση  της  μελέτης  που  έχετε  ήδη  πληρώσει.  Αλλά  θα

ελεγχθεί  κατά την αξιολόγηση,  όπως και  η πρότασή σας και  εφόσον

η  διαδικασία  έχει  γίνει  σύμφωνα  με  τη  νομοθεσία  4412,  ό,τι

προβλέπει  δηλαδή  ο  νόμος  των  δημοσίων συμβάσεων,  τότε  μπορεί

και αυτή να χρηματοδοτηθεί. 

Θα  καταφέρουμε  να  είμαστε  εντός  προθεσμιών;  Βεβαίως.  Αν

κάνετε αυτό που είπαμε από σήμερα, θα έχετε ετοιμότητα έτσι ώστε,

όπως είπαμε, να διεκδικήσετε χρήσιμους πόρους. 

Η πρόταση που θα υποβάλουμε είναι  σίγουρο ότι  θα εγκριθεί;

Όχι.  Γιατί  είπαμε...  Γιατί  είπα  όχι,  έτσι  απότομα;  Γιατί  είναι

ανταγωνιστική διαδικασία. Υπάρχει βαθμολογία. Θα πρέπει όμως να

πω  και  το  εξής.  Ότι  στις  προσκλήσεις  που  έχουν  βγει,  όποιες

προτάσεις  υποβλήθηκαν  και  ήταν  επιλέξιμες,  εγκρίθηκαν  και

χρηματοδοτήθηκαν.  Βρέθηκαν  δηλαδή  οι  κατάλληλοι  πόροι  από τον

Υπουργό  και  από  τον  Γενικό  Γραμματέα,  έτσι  ώστε  όλες  οι
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προτάσεις  που  ήταν  επιλέξιμες,  αξιολογήθηκαν  θετικά,

χρηματοδοτήθηκαν. 

Θα δείτε τώρα στους Δήμους, κάποιοι  που είστε ήδη ή κάποιοι

που  θα  πάτε,  δεν  υπάρχουν  μελέτες  στα  συρτάρια  για  αυτού  του

είδους τα έργα. Απορροφήθηκαν όλα. 

Θα  υπάρχει  η  απαραίτητη  χρηματοδότηση;  Εφόσον  ενταχθεί

το έργο, η χρηματοδότηση είναι σίγουρη. 

Θα έχει τα αναμενόμενα αποτελέσματα στην τοπική κοινωνία η

συγκεκριμένη  επένδυση;  Βεβαίως,  γιατί  είπαμε  ότι,  στην  αρχή  τι

κάναμε;  Καθίσαμε  και  μελετήσαμε  συγκεκριμένα  έργα  τα  οποία  θα

βοηθήσουν την τοπική κοινωνία μας. 

Θα  ήθελα  να  πω  δύο  κουβέντες  και  να  κλείσω.  Αγροτική

ανάπτυξη  είναι  η  σελίδα  στην  οποία  έχει  η  Υπηρεσία  και  βλέπετε

στοιχεία  χρήσιμα  και  για  τα  δημόσια,  και  για  τα  ιδιωτικά  έργα,  η

Υπηρεσία  η  οποία  ασχολείται  με  αυτά  είναι  η  Μονάδα  Δημοσίων

Επενδύσεων,  Προϊσταμένη  μας  είναι  η  Κυρίτση  η  Ευσταθία,  τα

τηλέφωνα  και  οι  διευθύνσεις  είναι  εδώ,  ό,τι  θέλετε  είμαστε  δίπλα

σας  για  να  βοηθήσουμε.  Πού  θα  βοηθήσουμε;  Στην  επιλεξιμότητα

της  μελέτης  που  θα  κάνετε.  Τι  θα  πρέπει  να  περιλαμβάνει,

προκειμένου  να  είναι  επιλέξιμη  και  να  έχει  τύχη  στην  αξιολόγηση

την οποία θα γίνει  μετά από εμάς, όταν βγει η πρόσκληση. 

Ευχαριστώ  πολύ.  Να  ευχηθώ  εγώ  και  καλά  Χριστούγεννα,

γιατί μπήκαμε στο Δεκέμβριο. Και καλή επιτυχία στο έργο σας. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  τον  Χρήστο.  Νομίζω  ήταν  απόλυτα

κατατοπιστικός. 

Δεν  ξέρω  αν  υπάρχει  κάποια  ερώτηση.  Δεν  υπάρχουν,  οπότε

ευχαριστούμε πάρα πολύ, Χρήστο.

Μπαίνουμε  στην  ενότητα  που  διακόψαμε,  κάναμε  ενδιάμεσα,

που  είχε  μιλήσει  ο  κύριος  Ζαφειρίου  προηγουμένως.  Θα  μιλήσουμε

για το προσωπικό και για τα Νομικά Πρόσωπα τα μεταφερόμενα.
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Δ΄ ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ

Οργάνωση και Λειτουργία ΟΤΑ

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Είναι  μαζί  μας  η  Μάχη  η  Πατσιαβούρα,  είναι

αγαπητή συνάδελφος και συνεργάτης χρόνια με το Υπουργείο.

Ανδρομάχη, έχεις το λόγο.

Α.  ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Να σας ευχαριστήσω πολύ για την τιμή που μου

κάνετε  να  είμαι  σήμερα  απέναντί  σας  και  να  σας  παρουσιάσω  τις

βασικές  πτυχές  της  ζωής  των  φορέων  σας,  των  Δήμων,  και  αυτό

είναι  το  στελεχιακό  δυναμικό  με  το  οποίο  θα  κληθείτε  να

συνεργαστείτε.

Να σας ευχηθώ καλή επιτυχία και καλή δύναμη στα καθήκοντά

σας. 

Και  να  ξεκινήσουμε,  παρουσιάζοντάς  σας  τις  πρώτες  δράσεις

σας,  αναφορικά  με  το  προσωπικό,  αφενός  μεν  για  τη  στελέχωση

των  δικών  σας  γραφείων,  των  Υπηρεσιών  των  Δήμων  σας,  καθώς

επίσης  και  πώς  ομαλά  θα  μεταβείτε  στη  νέα  κατάσταση  όσοι  θα

καταργήσετε  Νομικά  Πρόσωπα  Δημοσίου  Δικαίου  και  Κοινωφελείς

Επιχειρήσεις. Έτσι ώστε από 1/1 να είστε έτοιμοι να αντιμετωπίσετε

την ομαλή μετάβαση. 

Ξεκινώντας,  αυτό  που  πρέπει  ήδη  να  ξέρετε  και  πρέπει  να

ξέρετε  όσοι  αναλαμβάνετε  τώρα,  είναι  ότι  το  προσωπικό  των

Οργανισμών  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  Α΄  Βαθμού,  διακρίνεται  στο

προσωπικό  το  μόνιμο,  το  Δημοσίου  Δικαίου  που  λέμε,  το

προσωπικό Ιδιωτικού Δικαίου Αορίστου Χρόνου, είναι  οι  δικηγόροι ή

οι  Νομικοί  Σύμβουλοι  οι  οποίοι  προσλαμβάνονται  με  σχέση  πάγιας

αντιμισθίας,  έμμισθης  εντολής  δηλαδή,  το  προσωπικό  Ιδιωτικού

Δικαίου  Ορισμένου  Χρόνου,  οι  συμβασιούχοι,  μίσθωσης  έργου.

Αυτό  είναι  το  προσωπικό  το  οποίο  αποτυπώνει  τους  φορείς  σας.

Έχετε  μέσα  στις  οργανικές  μονάδες  του  Οργανισμού  Εσωτερικής

Υπηρεσίας σας. 
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Αναφορικά  με  την  πρόσληψη  του  προσωπικού  αυτού.  Το

Υπουργείο  Εσωτερικών  τα  τελευταία  χρόνια,  προσεγγίζοντας

ολιστικά  την  ενδυνάμωση  σε  στελέχωση  των  φορέων  του  Δημοσίου

και  μέσα  σε  αυτών  και  των  Οργανισμών  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,

προέβη  σε  ολιστική  προσέγγιση.  Δηλαδή  προσέγγισε  τον

προγραμματισμό προσλήψεων τόσο σε ετήσια βάση, είναι  ο ετήσιος

προγραμματισμός  προσλήψεων,  όσο  και  οι  πολυετείς

προγραμματισμοί  προσλήψεων,  σε  συνεργασία  πάντα  με  τους

κύκλους  κινητικότητας,  τα  περιγράμματα  θέσεων  εργασίας  και  τις

θέσεις  που  προβλέπονται  στα  ψηφιακά  οργανογράμματα  των

φορέων.  Δηλαδή  αποτυπώνονται  αυτά  στα  ψηφιακά  σας

οργανογράμματα,  ούτως  ώστε  σε  πλαίσιο  απόλυτης  διαφάνειας  να

φαίνεται  ποιες  είναι  οι  καλυμμένες  οι  θέσεις,  ποιες  είναι  οι  κενές

σας θέσεις  και  ποιες  είναι  οι  ανάγκες  σας στο τέλος της  ημέρας για

προσωπικό.

Ο  προγραμματισμός  προσλήψεων  γίνεται  μέσω  ειδικής

εφαρμογής, είναι  το  apografi .gov.gr,  γνωστό σε όλους σας και  ιδίως

στις  Διευθύνσεις  Διοικητικού  των  φορέων  σας,  όπου  αιτούνται  για

πρόσληψη  κενών  οργανικών  θέσεων,  πάντα  πρέπει  να  έχετε

πίστωση  για  να  προσλάβετε  το  προσωπικό  και  για  πρώτη  φορά

δίνεται  η  δυνατότητα  να  ζητήσετε  συγκεκριμένη  θέση,  σε

συγκεκριμένη  οργανική  μονάδα,  προτεραιοποιώντας  τις  ανάγκες

σας. 

Προφανώς,  άμεση  ανάγκη  σε  περισσότερους  των  Δήμων

εντοπίζουμε  ότι  έχετε  σε  μηχανικούς  ή  σε  προσωπικό  Οικονομικών

Υπηρεσιών,  ακόμα  και  σε  προσωπικό  Δευτεροβάθμιας

Εκπαίδευσης,  χειριστών  μηχανημάτων  έργων  ας  πούμε.  Αυτό,  για

πρώτη  φορά  έχετε  τη  δυνατότητα  να  το  προτεραιοποιήσετε  με  τα

αιτήματά  σας.  Ότι  εγώ  θέλω  30  άτομα,  ωστόσο  καίγομαι  –  να  το

πούμε έτσι απλά – για δύο μηχανικούς, έναν οικονομολόγο και τρεις

χειριστές μηχανημάτων έργων. 
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Αυτά  τίθενται  υπόψη  του  Υπουργικού  Συμβουλίου  προφανώς,

εγκρίνονται  από το Υπουργικό Συμβούλιο και  στη συνέχεια  δίδονται

οι  εγκρίσεις  και  είναι  επιλέξιμες  πλέον  για  προκηρύξεις,  μέσω  του

ΑΣΕΠ.

Προφανώς  όμως,  με  βάση  τις  προβλέψεις  της  κείμενης

νομοθεσίας,  υπάρχει  και  δυνατότητα  υποβολής  αιτημάτων  κατά

παρέκκλιση.  Η  κλιματική  κρίση,  η  κλιματική  αλλαγή,  έδειξε  με  τον

χειρότερο τρόπο ότι  Δήμοι  που έχουν πληγεί,  μπορούν να προβούν

σε  πρόσληψη  έκτακτου  προσωπικού  για  αντιμετώπιση  φυσικών

καταστροφών, αναγκών και τα λοιπά.

Όπως  σας  είπα,  η  έγκριση  γίνεται  από  το  Υπουργικό

Συμβούλιο,  για το τακτικό προσωπικό, ενώ για τους συμβασιούχους

η  έγκριση  γίνεται  με  την  έκδοση  Κοινής  Υπουργικής  Απόφασης.  Σε

κάθε  περίπτωση,  έχετε  και  τη  δυνατότητα  πρόσληψης  έκτακτου

προσωπικού  ανταποδοτικού  χαρακτήρα  ή  με  αντίτιμο,  δηλαδή

πληρώνει  ο  δημότης  και  χρησιμοποιείται  το  αντίτιμο  για  να

καλύψετε  τις  ανάγκες  σας  σε  προσωπικό  αυτών  των  δράσεων,  στη

συγκεκριμένη  περίπτωση  απαιτείται  έγκριση  με  απόφαση  του

Υπουργού  Εσωτερικών,  σύμφωνα  με  τις  προβλέψεις  του

Ν.4483/2017.

Εδώ να πω ότι  στα τελευταία χρόνια – κάποιο στατιστικό,  έτσι

για να είστε ενήμεροι  – στο πλαίσιο των ετήσιων προγραμματισμών

προσλήψεων,  ειδικά  για  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  συνολικά,

εγκρίθηκαν  περίπου  9.300  θέσεις  και  αν  υπολογίσουμε  και  την

προκήρυξη  4Κ  του  2020  για  το  “Βοήθεια  στο  Σπίτι”,  ανέρχεται

περίπου στους 12.200 το προσωπικό, οι εγκρίσεις που έχουν δοθεί.

Τώρα,  το  κρίσιμο  για  εσάς  με  το  ξεκίνημα  της  νέας  σας

θητείας,  είναι  ο  τρόπος  με  τον  οποίο  θα  στελεχώσετε  τα  δικά  σας

γραφεία. 

Προβλέπεται  λοιπόν  στις  διατάξεις  του  Κώδικα  Κατάστασης

Δημοτικών  και  Κοινοτικών  Υπαλλήλων,  το  εγχειρίδιο  για  τους

υπαλλήλους,  για  τη  διαχείριση  του  ανθρωπίνου  σας  δυναμικού,
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προβλέπεται  η  πρόσληψη  Γενικών  Γραμματέων  σε  Δήμους  και  σε

Συνδέσμους  Δήμων,  σύμφωνα  με  το  άρθρο  161  του  Κώδικα.

Επίσης,  έχετε  τη  δυνατότητα  να  προσλάβετε  ειδικούς  συμβούλους,

επιστημονικούς  συνεργάτες  και  ειδικούς  συνεργάτες,  σύμφωνα  με

το  άρθρο  63  του  ίδιου  Κώδικα.  Και  τέλος,  έχετε  τη  δυνατότητα  να

προσλάβετε δικηγόρους, με πάγια αντιμισθία, σύμφωνα με το άρθρο

165 του ίδιου Κώδικα. 

Αναφορικά με τους Γενικούς Γραμματείς  για  τους Δήμους σας.

Παρέχεται  η  δυνατότητα  να  προσλάβετε  Γενικούς  Γραμματείς  σε

όλους  τους  Δήμους  και  σε  όλους  τους  Συνδέσμους,  χωρίς

πληθυσμιακά  κριτήρια  και  χωρίς  να  υπάρχει  η  ανάγκη  πρόβλεψης

της  θέσης  στον  οικείο  Οργανισμό  Εσωτερικής  Υπηρεσίας.

Προφανώς όμως, για να πληρώσετε τη θέση, απαιτείται να έχετε την

οικονομική δυνατότητα. Είναι από δικές σας πιστώσεις. 

Ο  Γενικός  Γραμματέας  του  κάθε  Δήμου  λαμβάνει  αποδοχές

που ανέρχονται  στο  65% της αντιστοιχίας του οικείου Δημάρχου και

με  βάση  τις  προβλέψεις  του  Ν.4354/2015,  δηλαδή  το  μισθολόγιο

που  ισχύει  κατά  χρόνο,  γιατί  από  1/1  αλλάζουμε  και  (...)

μισθολογίου,  δικαιούται  και  οικογενειακή  παροχή.  Όλα  αυτά

καθορίζονται  και  με  την  έκδοση  Κοινής  Υπουργικής  Απόφασης  του

2018, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει.

Οι  Γενικοί  Γραμματείς  των  Δήμων  διορίζονται  και  απολύονται

με  απόφαση  του  Δημάρχου  ή  του  Προέδρου  του  Συνδέσμου

αντίστοιχα.  Δημοσιεύεται  στο  Φύλλο Εφημερίδας  της  Κυβερνήσεως.

Να επισημάνω εδώ ότι  ξεκινάει ο διορισμός του από την ημερομηνία

υπογραφής.  Όχι  από  την  ημερομηνία  δημοσίευσης  στο  Φύλλο

Εφημερίδας της Κυβέρνησης, έτσι;

Για  την  πρόσληψη  και  τις  προϋποθέσεις  της  πρόσληψης.

Προφανώς  και  ισχύουν  τα  γενικά  προσόντα  και  τα  κωλύματα

διορισμού  του  μονίμου  προσωπικού,  να  μην  έχει  καταδικαστεί,

προκειμένου  για  άντρες  να  έχουν  εκπληρώσει  τις  στρατιωτικές

θητείες  και  τα  λοιπά,  μιλάμε  για  προσωπικό  πανεπιστημιακής  και
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τεχνολογικής  εκπαίδευσης  και  σε  αυτή  την  περίπτωση  επιτρέπεται

διορισμός  ιδιωτών,  συνταξιούχων,  ακόμη  και  υπαλλήλων  και

λειτουργών  του  δημοσίου  τομέα,  ακόμα  και  της  Αυτοδιοίκησης.

Δηλαδή  Δήμων  και  Περιφερειών.  Δεν  επιτρέπεται  διορισμός

υπαλλήλων που υπηρετούν στον ίδιο  Δήμο ή Σύνδεσμο και  υπάρχει

εδώ  και  το  ασυμβίβαστο  του  διορισμού,  συγγενών  εξ  αίματος  ή  εξ

αγχιστείας  μέχρι  Β΄  βαθμού  στον  Δήμαρχο  ή  στον  Πρόεδρο  του

Συνδέσμου κατ'  αντιστοιχία.

Σε κάθε περίπτωση να τονίσω, επειδή πάρα πολλά ερωτήματα

τίθενται  στις  Υπηρεσίες  του  Υπουργείου  για  υπαλλήλους  που

θέλουν  να  προσληφθούν  σε  θέσεις  Γενικών  Γραμματέων.  Σε  αυτή

την  περίπτωση,  οι  υπάλληλοι  αναστέλλεται  η  υπαλληλική  τους

ιδιότητα,  προσλαμβάνονται  ως Γενικοί  Γραμματείς  στον οικείο  Δήμο

με σύμβαση εργασίας ορισμένου χρόνου και με όποιο τρόπο λήξει  η

θητεία  του,  είτε  παραιτηθεί,  είτε  τελειώσει  η  θητεία,  η  τρέχουσα

αυτοδιοικητική  θητεία,  επιστρέφουν  χωρίς  άλλη  διατύπωση,  στον

φορέα της οργανικής του θέσης. 

Εν  τάχει  να  αναφέρουμε  ότι  οι  αρμοδιότητες  των  Γενικών

Γραμματέων είναι:  η  υπογραφή  εγγράφων και  πιστοποιητικών  πλην

χρηματικών  ενταλμάτων  και  σύμφωνα  με  το  Ν.3801/09  έχουν  τη

δυνατότητα  να  υπογράφουν  άδειες  και  μετακινήσεις  του

προσωπικού εκτός έδρας,  να παρέχουν οδηγίες  και  συντονισμό των

Υπηρεσιών  του  Δήμου  ή  του  Συνδέσμου,  να  οργανώνουν  τις

Υπηρεσίες  του  Δήμου  ή  του  Συνδέσμου,  να  παρακολουθούν  την

εφαρμογή  των  αποφάσεων  του  Δημοτικού,  Διοικητικού  Συμβουλίου,

από  τις  αρμόδιες  Υπηρεσίες  των  ΟΤΑ και  άλλες  αρμοδιότητες  που

έχει  τη  δυνατότητα  να  τους  εκχωρήσει  ο  Δήμαρχος,  απευθείας,  ή  ο

Πρόεδρος του Συνδέσμου.

Τώρα,  αναφορικά  με  τους  ειδικούς  συμβούλους,  τους

επιστημονικούς  συνεργάτες  και  τους  ειδικούς  συνεργάτες  των

Δημάρχων.  Οι  θέσεις  συστήνονται  εκ  του  νόμου.  Και  δεν  πρέπει  να

προβλέπονται  στον  ΟΕΥ.  Δεν  υπάρχει  ανάγκη  να  τις  έχετε
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προβλέψει  στους  Οργανισμούς  Εσωτερικής  Υπηρεσίας  σας.  Οι

θέσεις  είναι  όσες  οι  θέσεις  που δικαιούται  ο  κάθε  Δήμος  πάγια,  για

τους  Δημάρχους.  Σε  αυτό  δεν  προσμετρώνται  οι  άμισθοι

Αντιδήμαρχοι,  ούτε  οι  Αντιδήμαρχοι  που  θα  προκύψουν  από  την

κατάργηση  των  Νομικών  Προσώπων  και  τη  λύση  των  Κοινωφελών

Επιχειρήσεων.

Μία  επιπλέον  θέση  ειδικού  συνεργάτη  προβλέπεται,  αυτή

πρέπει  να  είναι  αποτυπωμένη  στον  Οργανισμό  Εσωτερικής

Υπηρεσίας,  για  Δήμους  άνω  των  150.000  κατοίκων.  Υπάρχει  η

δυνατότητα  πλήρωσης  μίας  εκ  των  θέσεων  από  πρώην  Δήμαρχο  ή

από  απόφοιτο  Δευτεροβάθμιας  Εκπαίδευσης,  αλλά  σε  αυτή  την

περίπτωση  πρέπει  να  τεκμηριώνεται  η  εμπειρία  στην  Τοπική

Αυτοδιοίκηση  και  σε  κομμάτια  Αυτοδιοίκησης  γενικότερα,  ή  με

δημοσιογράφο.  Με  τις  προβλέψεις  για  δημοσιογράφους.  Πρέπει  να

είναι  μέλος  της  αντίστοιχης  Ομοσπονδίας  που  έχουν  και  τα  λοιπά,

όπως ορίζονται ευθέως από τις διατάξεις του Κώδικα.

Δίνεται  η  δυνατότητα  για  πλήρωση  ακόμα  μίας  θέσης

δημοσιογράφου επιπλέον, σε Δήμους άνω των 20.000 κατοίκων. Και

επίσης  δίνεται  η  δυνατότητα  για  μία  θέση  ειδικού  συνεργάτη,  η

οποία  θα  πρέπει  να  προβλέπεται  στον  Οργανισμό  Εσωτερικής

Υπηρεσίας,  στους  Συνδέσμους,  όπου  ο  συνολικός  πληθυσμός  των

μελών Δήμων είναι πάνω από 150.000 κάτοικοι.

Οι  ειδικοί  σύμβουλοι,  επιστημονικοί  συνεργάτες  και  ειδικοί

συνεργάτες,  πρέπει  να  έχουν  τα  γενικά  προσόντα  πρόσληψης,

πτυχίο  ΠΕ  ή  ΤΕ,  Πανεπιστημίου  ή  ΤΕΙ  δηλαδή,  με  εξαίρεση

προφανώς  τους  πρώην  Δημάρχους  ή  τα  άτομα  Δευτεροβάθμιας

Εκπαίδευσης με εμπειρία,  και  τους δημοσιογράφους προφανώς, για

τους  επιστημονικούς  συνεργάτες  απαιτούνται  αυξημένα  προσόντα.

Ενδεχομένως  μεταπτυχιακός  τίτλος  ειδίκευσης  ή  ακόμα  και

διδακτορικός τίτλος ειδίκευσης. 

Η  πλήρωση  των  θέσεων  γίνεται  με  δύο  τρόπους.  Είτε

προσλαμβάνετε  ιδιώτες,  σε  αυτή  την  περίπτωση  πρέπει  να  κάνετε
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μια  δημόσια  γνωστοποίηση  δια  του  Τύπου  και  να  γίνει  η  υπογραφή

σύμβασης  Ιδιωτικού  Δικαίου  Ορισμένου  Χρόνου,  η  οποία

δημοσιεύεται  στο  Φύλλο  Εφημερίδας  της  Κυβερνήσεως,  ή  με

απόσπαση  υπαλλήλων,  τόσο  από  το  δημόσιο  τομέα,  όσο  και  από

την  Αυτοδιοίκηση.  Και  από  Δήμους,  και  από  Νομικά  Πρόσωπα

Δήμων, και από Περιφέρειες. 

Οι  αποδοχές  τους  καθορίζονται  προφανώς  με  τις  προβλέψεις

του  μισθολογίου,  του  Ν.4354/2015.  Τελεί  υπό  αίρεση,  το  ξαναλέω,

γιατί  μένει  να  δούμε  από  1/1/24  και  την  εφαρμογή  του  νέου

μισθολογίου. 

Και  μάλιστα,  με  την  αλλαγή  της  Δημοτικής  Αρχής,  για  όσες

περιπτώσεις  έχετε  αλλαγή  Δημάρχων,  ο  νόμος  δίνει  τη  δυνατότητα

αν ο νέος Δήμαρχος θέλει  να διατηρήσει  τους ειδικούς συμβούλους,

συνεργάτες,  ο  νόμος  δίνει  τη  δυνατότητα  να  το  κάνει,  αρκεί  να

εκδηλώσει  την  πρόθεσή  του  να  τους  κρατήσει  σε  χρονικό  διάστημα

5 ημερών. Και συνεχίζει κανονικά η διαδικασία.

Οι  ειδικοί  σύμβουλοι,  επιστημονικοί  συνεργάτες  και  οι  ειδικοί

συνεργάτες,  δεν  ασκούν  αποφασιστικές  αρμοδιότητες  και  δεν

παρεμβάλλονται  στην  οργανωτική  κλίμακα.  Είναι  άλλο  κομμάτι  η

διοικητική  ιεραρχία  και  άλλο  κομμάτι  οι  ειδικοί  σύμβουλοι,

επιστημονικοί συνεργάτες.

Οι  τελευταίοι,  υπόκεινται  απευθείας  στο  Δήμαρχο  ή  στον

Πρόεδρο  του  Συνδέσμου  αντίστοιχα,  το  συμβουλευτικό  τους  έργο

απευθύνεται  στον  Δήμαρχο  και  στον  Πρόεδρο  του  Συνδέσμου  και

στα Όργανα του Δήμου.

Από τις κείμενες διατάξεις  του Κώδικα,  όπως τροποποιήθηκαν

και  ισχύουν,  οι  ειδικοί  σύμβουλοι,  συνεργάτες,  έχουν  τα  κωλύματα

που έχουν και οι μετακλητοί υπάλληλοι του δημοσίου τομέα. Βέβαια,

με  απόφαση  του  Γραμματέα  της  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης,  είναι

δυνατόν να  εισάγεται  εξαίρεση για  άσκηση δικηγορίας  από ειδικούς

συμβούλους,  συνεργάτες,  που  είναι  δικηγόροι  και  την  άσκηση
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ελεύθερους  επαγγέλματος.  Χρειάζεται  δηλαδή  άδεια  του  οικείου

Γραμματέα της Αποκεντρωμένης Διοίκησης. 

Να  πούμε  και  δυο  λόγια  τώρα,  για  να  μη  σας  κουράζω

περισσότερο, για τη μεταφορά του προσωπικού των καταργούμενων

Νομικών Προσώπων και των λυόμενων Κοινωφελών Επιχειρήσεων. 

Θεσπίστηκε  ο  Ν.5056/2023,  στο  τρίτο  μέρος  του  οποίου,  στα

άρθρα  27,  28  και  29,  προβλέπεται  η  διαδικασία  μεταφοράς  του

προσωπικού.  Από  Νομικά  Πρόσωπα  Δημοσίου  Δικαίου,  από

Σχολικές  Επιτροπές,  όπου θα το αντιμετωπίσετε  από 30/6 και  μετά,

και  από  Κοινωφελείς  σας  Επιχειρήσεις.  Δεν  αφορά  η  διαδικασία,  οι

προβλέψεις  του  συγκεκριμένου  νόμου,  τα  διατηρούμενα  Νομικά

Πρόσωπα,  τα  οποία  αποτυπώνονται  στην  Υπουργική  Απόφαση που

έχει  εκδοθεί,  δεν  αφορά  τα  Δημοτικά  Λιμενικά  Ταμεία,  τα  ΔΗΠΕΘΕ

λόγω  της  ιδιάζουσας  φύσης  και  του  σκοπού  τους  και  δεν  θίγονται

καθόλου  από  τις  διατάξεις  του  νόμου  Σύνδεσμοι,  ιδρύματα,  ΔΕΥΑ

και λοιπές Α.Ε. των Δήμων.

Η  πρόβλεψη  του  νόμου  είναι  ότι  το  προσωπικό  των

καταργούμενων Νομικών Προσώπων μεταφέρεται  στον οικείο  Δήμο.

Ποιο προσωπικό θα κληθείτε να μεταφέρετε; Το τακτικό προσωπικό.

Τους  μονίμους,  τους  ιδιωτικού  δικαίου  αορίστου  χρόνου  και  τους

δικηγόρους  με  έμμισθη  εντολή.  Τους  συμβασιούχους  ορισμένου

χρόνου  και  τους  συμβασιούχους  με  συμβάσεις  μίσθωσης  έργου,

καθώς επίσης  και  όσους συμβασιούχους έχετε  με  προγράμματα.  Τα

οποία συνεχίζονται από το Δήμο κανονικότατα. 

Μεταφέρετε  και  τους  υπαλλήλους  που  λείπουν  με  απόσπαση

από  αυτούς  τους  φορείς  ή  έχουν  μετακινηθεί  με  τις  διατάξεις  του

4257/2014,  μεταφέρετε  όσους  κάνουν  πρακτική  άσκηση  στους

φορείς των Νομικών αυτών Προσώπων ή Επιχειρήσεων και με βάση

τις  προβλέψεις  του  νόμου,  λαμβάνεται  ιδιαίτερη  πρόβλεψη  να

μεταφέρετε  και  τις  θέσεις  που  έχουν  δεσμευθεί  για  προκηρύξεις,

που...  είτε  στο  πλαίσιο  να  είναι  έτοιμα  να  εγκριθούν  από το  ΑΣΕΠ,

να  βγει  προκήρυξη  από  το  ΑΣΕΠ  δηλαδή  ή  έχουν  εγκριθεί  στο
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πλαίσιο  των  προγραμματισμών  προσλήψεων,  καθώς  επίσης  και

θέσεις  που  έχετε  δεσμεύσει  για  μετατάξεις  προσωπικού.  Είτε  με

κινητικότητα,  είτε  για  εσωτερική  μετάταξη,  από κλάδο σε κάδο ίδιας

ή ανώτερης κατηγορίας του προσωπικού σας. 

Σε  αυτή  την  περίπτωση,  επειδή  από  1/1  πρέπει  ομαλά  να

μεταβούμε  στη  διαδικασία  και  να  λειτουργήσουν  όπως

λειτουργούσαν  τα  Νομικά  Πρόσωπα,  να  λειτουργήσουν  πλέον  από

τους  Δήμους.  Ο  νόμος  προβλέπει  ότι  πρέπει  να  εκδοθεί

διαπιστωτική  πράξη  κατάργησης  των  Νομικών  Προσώπων  από  τον

Γραμματέα  της  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης.  Αυτό  ορίζεται  από  το

νόμο ότι πρέπει να γίνει μέχρι 31/1/24. 

Σε  κάθε  περίπτωση,  το  ίδιο  χρονικό  πλαίσιο  δίδεται  από  το

νόμο  και  για  την  έκδοση  των  αποφάσεων  του  Δημάρχου.  Άρα  δέον

είναι  την  πρώτη  εβδομάδα  να  βγει  πρώτα  η  απόφαση  του

Γραμματέα  της  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης  που  διαπιστώνει  την

κατάργηση  ή  τη  λύση  της  Κοινωφελούς  Επιχείρησης  και  αμέσως

μετά  να  βγει  η  απόφαση  του  Δημάρχου  για  τη  μεταφορά  του

προσωπικού. 

Ο  Δήμος  τώρα,  ως  οφειλόμενη  ενέργεια  έχει  να  εκδώσει

απόφαση  του  Δημάρχου  για  την  εκπλήρωση  των  σκοπών  των

καταργούμενων  Νομικών  Προσώπων  και  Επιχειρήσεων,  είτε  με  τις

υφιστάμενες  οργανικές  μονάδες  του  Δήμου  ή  με  τις  οργανικές

μονάδες  των  καταργούμενων  Νομικών  Προσώπων.  Αυτό  πρέπει  να

γίνει το συντομότερο δυνατό.

Στη  συνέχεια  έρχεται  και  βγάζει  μια  διαπιστωτική  πράξη

κατάταξης του προσωπικού στις  θέσεις  οι  οποίες  έχουν συσταθεί  εκ

του  νόμου.  Τι  σου  λέει  ο  νόμος;  Ότι  από  1/1/24  στο  Δήμο

συστήνονται  αυτοδίκαια...  Και  το  αυτοδίκαια  σημαίνει  ότι  δεν

χρειάζεται  να  κάνετε  κάτι  εσείς.  Αυτοδίκαια.  Έχετε  από  1/1/24  στις

Υπηρεσίες των Δήμων σας, τις θέσεις τις οποίες κατέχουν αυτοί που

έρχονται.  Ωστόσο  πρέπει  να  βγει  απόφαση  του  Δημάρχου  για  την

κατάταξη  του  προσωπικού  στις  θέσεις  αυτές.  Αυτή  η  απόφαση
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βγαίνει  μέχρι  31/1/24  με  ισχύ  από  1/1/24.  Για  όλες  τις  έννομες

συνέπειες.  Δηλαδή  το  προσωπικό  δεν  μένει  ξεκρέμαστο  ούτε

δευτερόλεπτο.  31/12/23,  να  το  πούμε  απλά,  κοιμάται  προσωπικό

του Νομικού Προσώπου, 1/1/24, χωρίς ούτε διακοπή δευτερολέπτου

στη  σχέση  εργασίας  και  στην  προϋπηρεσία  του  και  τα  λοιπά,

ξυπνάει προσωπικό του Δήμου. Εκ του νόμου.

Σε  κάθε  περίπτωση  λοιπόν,  με  την  ανάληψη  των  καθηκόντων

σας,  θα  πρέπει  οπωσδήποτε  να  έχετε  στο  νου  σας  πρώτα  να

συντονιστείτε  με  την  οικεία  Αποκεντρωμένη  Διοίκηση  και  αμέσως

μετά  να  εκδοθεί  η  πράξη  κατάταξης  του  προσωπικού  στους  φορείς

σας.  Κατατάσσεται  προφανώς  το  προσωπικό  το  μόνιμο  και  το

προσωπικό  ιδιωτικού  δικαίου  αορίστου  χρόνου.  Για  το  λοιπό

προσωπικό,  τους  συμβασιούχους  δηλαδή,  επειδή  δεν

κατατάσσονται  μέσα  στον  Οργανισμό,  εκδίδεται  διαπιστωτική

πράξη, ότι  έχουν μεταφερθεί και κατέστη προσωπικό του Δήμου σας

από 1/1/24.

Τώρα,  έχουμε  την  απόφαση  του  Δημάρχου,  πώς  θα  ασκήσει

τις  αρμοδιότητες  των  καταργούμενων  Νομικών  Προσώπων  ή  των

λυόμενων  Κοινωφελών  Επιχειρήσεων.  Ο  Δήμαρχος  έχει  τη

δυνατότητα είτε  να τοποθετήσει  το προσωπικό που έρχεται  μέσα σε

υφιστάμενες  οργανικές  μονάδες  του  Δήμου.  Δηλαδή  αν  έχετε  ένα

Νομικό  Πρόσωπο  αθλητισμού,  παιδείας  και  βρεφονηπιακών

σταθμών,  έχει  τη  δυνατότητα  ο  Δήμαρχος  να  εντάξει  το  προσωπικό

στις αντίστοιχες Υπηρεσίες. 

Στη  Διεύθυνση Παιδείας  του  Δήμου,  στη  Διεύθυνση  Αθλητικών

και τα λοιπά. Στη δεύτερη περίπτωση όμως, παίρνει  απόφαση ότι  οι

οργανικές  μονάδες  των  καταργηθέντων  Νομικών  Προσώπων  και

λυομένων Επιχειρήσεων,  συνεχίζει  να  είναι  με  την ίδια  δομή με την

οποία μεταφέρθηκε και  υπάγεται  προς τούτο απευθείας,  αυτοτελώς,

στο Δήμαρχο ή σε Αντιδήμαρχο που αυτός θα ορίσει.  

Αυτό  σε  κάθε  περίπτωση,  τονίζουμε  και  σε  εγκύκλιο  που  έχει

ήδη αποσταλεί στις Υπηρεσίες σας, ότι  σε αυτή την περίπτωση, στη
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δεύτερη,  εξυπακούεται  ότι  η  στελέχωση  παραμένει  όπως  έρχεται

από τα Νομικά Πρόσωπα, ωστόσο αν έχετε Οικονομικές Υπηρεσίες,

οριζόντιες  Υπηρεσίες,  δηλαδή  Οικονομικές  Υπηρεσίες  ή  Διοικητικές

Υπηρεσίες, καλό είναι το προσωπικό που είναι επιφορτισμένο με τις

συγκεκριμένες  αρμοδιότητες,  να  ενταχθούν  στις  ήδη  υφιστάμενες

Υπηρεσίες  των Δήμων.  Δηλαδή δεν  θα έχετε  δύο ταμίες  ή δύο ΠΟΥ

στην Υπηρεσία σας, έτσι;

Σε  κάθε  περίπτωση,  όλα  αυτά  θα  πρέπει  να  αποτυπωθούν με

βάση  τις  προβλέψεις  του  νόμου,  στην  τροποποίηση  του

Οργανισμού, όπου με βάση τις διατάξεις του νόμου προβλέπεται ότι

πρέπει  να  γίνει  το  πρώτο  εξάμηνο.  Άρα  στο  πρώτο  εξάμηνο  το

βλέμμα  σας  επίσης  πρέπει  να  είναι  στραμμένο  στην  τροποποίηση

του  Οργανισμού  Εσωτερικής  Υπηρεσίας  και  επειδή  χθες,  για  να

προλάβω  μια  ερώτηση,  ετέθη  ερώτηση,  δεν  θυμάμαι  από  ποιον

Δήμαρχο, αν μπορεί να τροποποιήσει ο Δήμος τον Οργανισμό του...

Από  εσάς;  Για  άλλο  λόγο.  Κύριε  Δήμαρχε,  είναι  το  εξής...

Συγγνώμη,  δεν  συγκράτησα  την  ιδιότητά  σας.  Η  διάταξη  είναι

εξαιρετικής  σημασίας,  γιατί  η  τροποποίηση  του  Οργανισμού

Εσωτερικής Υπηρεσίας γίνεται με το άρθρο 10 του Κώδικα. Εκεί έχει

μια  συγκεκριμένη  διαδικασία.  Εδώ  είναι  εξαιρετική  η  διάταξη  και

σου  λέει  ότι  η  γνώμη  του  Υπηρεσιακού  Συμβουλίου,  σου  δίνει  25

μέρες  για  να  την  παράσχει.  Αν  δεν  τη  δώσει,  τεκμαίρεται  ότι  έχει

παρασχεθεί.  Είναι  εξαιρετικής  φύσης  η  διάταξη,  για  να  σας

βοηθήσει  να  τακτοποιήσετε  το  προσωπικό  σας  κατά  το  μεταβατικό

στάδιο. 

Προφανώς  έρχεστε  από  πολύμηνη  αναστολή,  λόγω

διενέργειας  των  αυτοδιοικητικών  εκλογών,  καλό  είναι  να  δουλεύετε

παράλληλα  τις  όποιες  μεγάλες  ή  μικρές  τροποποιήσεις  θέλετε  να

κάνετε  στους  ΟΕΥ  σας,  αλλά  σε  άλλη  διακριτή  διαδικασία  και  όχι

στη συγκεκριμένη.

Και  για  τους  ΟΕΥ θα  ακολουθήσει  η  εισήγηση  του  αγαπητού

συναδέλφου, του κυρίου Λίτσου, από την ΕΕΤΑΑ. 
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Κλείνοντας,  θέλω  να  πω  ότι  το  Υπουργείο  Εσωτερικών  έχει

εκδώσει  σειρά  εγκύκλιων  οδηγιών  για  αποσπάσεις  υπαλλήλων  που

έχουν  εκλεγεί  στον  ίδιο  Δήμο  που  υπηρετούν,  για  να  αποσπαστούν

σε  άλλους  φορείς,  ούτως  ώστε  να  μην  καταληφθούν  από

ασυμβίβαστο  την  1/1/2024  και  πάγια,  να  υπενθυμίσω σε  όλους,  ότι

από  1/1/24  για  όσους  υπαλλήλους  έχουν  εκλεγεί  ως  αιρετοί,

μπορούν  να  αποσπαστούν  στον  τόπο  στον  οποίο  έχουν  εκλεγεί,

στον  τόπο,  όχι  στο  Δήμο,  γιατί  θα  καταληφθούν  από  ασυμβίβαστο,

σύμφωνα με τις πάγιες διατάξεις του άρθρου 93 του Καλλικράτη.

Εγώ αυτά ήθελα να  σας πω,  δεν θέλω να σας κουράσω άλλο.

Να  σας  ευχαριστήσω  πολύ  για  την  προσοχή  σας  και  είμαι  στη

διάθεσή σας για οποιαδήποτε ερώτηση.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Μάχη μου, ευχαριστούμε πάρα πολύ. 

Νομίζω  ήταν  κατατοπιστική  και  στα  δύο  μέρη,  και  στα  θέματα

των ειδικών προσωπικών, και τα θέματα των Νομικών Προσώπων. 

Νομίζω  θα  υπάρχουν  κάποιες  ερωτήσεις.  Για  να  σηκώσουμε

χέρι να δούμε...  Βλέπω μία, δύο...  Παρακαλώ. 

Όλοι θα κάνουν τις ερωτήσεις. Ναι.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Να  ρωτήσω...  Συγχαρητήρια  για  την  ενημέρωση.  Εκεί

στους  ειδικούς  συνεργάτες  αναφερθήκατε  και  στους  δικηγόρους  με

πάγια  αντιμισθία.  Εννοείτε  ενταγμένους  στην  πεντάδα,  ξέρω  εγώ,

στον αριθμό των...

Α.  ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Όχι.  Το  άρθρο  165  του  Κώδικα  προβλέπει  την

πρόσληψη δικηγόρων με πάγια αντιμισθία.  Αν θέλετε να πληρώσετε

μία θέση σας με δικηγόρο...

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Όχι.

Α.  ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   .. .  είναι  δικηγόρος  ως  ειδικός  σύμβουλος,  δεν

έχει τη δυνατότητα να εκπροσωπεί το Δήμο στα δικαστήρια. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ωραία.

Α.  ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Η  διαδικασία  πρόσληψης  των  δικηγόρων  με

πάγια αντιμισθία, είναι  στο άρθρο 165 του Κώδικα, με τη διαδικασία

των προσλήψεων. Έγκριση ΠΥΣ και ούτω κάθε εξής.
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ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Α, μάλιστα. Εντάξει.  

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Παρακαλώ,  άλλες  δύο  ερωτήσεις  νομίζω.  Ο

Δήμαρχος...

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ευχαριστώ.

Για  το  Γενικό  Γραμματέα υπάρχει  επαγγελματικό  ασυμβίβαστο

αν είναι ιδιώτης;

Α.  ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Όχι.  Είναι  τα κωλύματα και  τα ασυμβίβαστα που

προβλέπονται  οριζόντια.  Αλλά  σε  κάθε  περίπτωση,  όχι.  Από  όσο

γνωρίζω, όχι, δεν προβλέπονται. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Για τους ειδικούς συμβούλους ή συνεργάτες,  απαιτείται

εμπειρία και στην Τοπική Αυτοδιοίκηση;

Α.  ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Μόνο  για  τον  ΔΕ,  για  της  Δευτεροβάθμιας

Εκπαίδευσης, που απαιτείται να έχει  συγκεκριμένη τεκμηριωμένη...

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ναι, αυτό πώς προκύπτει; Είναι διάταξη νόμου;

Α.  ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Βεβαίως.  Από  τις  διατάξεις  του  Κώδικα,  άρθρο

163 του Κώδικά μας. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Του Κώδικα Δημοτικών Υπαλλήλων, έτσι;

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ναι, ναι.

Α. ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Ακριβώς. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Και  μια  τελευταία.  Αν  κατάλαβα  καλά,  πρέπει

οπωσδήποτε  να  προηγηθεί  η  διαπιστωτική  πράξη  του  Γραμματέα

της  Αποκεντρωμένης  και  μετά  να  γίνει  ακόμα και  η  απόφαση για  το

πώς θα υλοποιηθούν οι αρμοδιότητες του Νομικού Προσώπου;

Α. ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Μάλιστα, κύριε Δήμαρχε. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Εντάξει,  ευχαριστώ πολύ.

Α. ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Εγώ ευχαριστώ.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Και  από  εμένα  μία  ερώτηση.  Οι  ένστολοι  οι  οποίοι

υπηρετούν  στην  Πανεπιστημιακή  Αστυνομία  και  έχουν  εκλεγεί

Δημοτικοί  και  Τοπικοί  Σύμβουλοι,  πηγαίνουν  και  αυτοί  με  τις  ίδιες

διατάξεις των ένστολων της Αστυνομίας ή έχουν ειδικές διατάξεις; 

Α.  ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Θα σας  απαντήσω  αμέσως.  Εμείς  από  το  2010

υλοποιούμε  αποσπάσεις  σύμφωνα με  το  άρθρο  93  του  Καλλικράτη,
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όπως σας είπα. Εκεί  προβλέπεται  ότι  πρώτα, για να εξυπηρετηθεί  ο

σκοπός  της  διάταξης,  πρώτα πρέπει  να  συνεννοηθούν με  το  φορέα

της οργανικής τους θέσης.  Αν μπορούν να μετακινηθούν, να κάνουν

μετάθεση  ή  απόσπαση...  Ο  όρος  μετάθεση  υπάρχει  μόνο  στις

συγκεκριμένες  κατηγορίες,  όχι  στην  Αυτοδιοίκηση.  Πρέπει  το

αρμόδιο Υπουργείο Παιδείας να επιληφθεί. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Α. ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Προστασίας του Πολίτη;

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ναι, ναι. 

Α.  ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Στο  οικείο  Υπουργείο  λοιπόν,  Προστασίας  του

Πολίτη.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Να κάνουν τι;

Α.  ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Εκεί  θα  πρέπει  να  δουν  αν  υπάρχει  αντίστοιχο

πανεπιστήμιο στην περιοχή...

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Υπάρχει πανεπιστήμιο.

Α.  ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Σε  αυτή  την  περίπτωση  εκδίδεται  απόφαση  του

Υπουργού Προστασίας του Πολίτη. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Μάλιστα. Ευχαριστώ πολύ.

Α. ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Εγώ ευχαριστώ.

Από 1/1 όμως, έτσι; Όχι τώρα στο μεταβατικό στάδιο. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ο κύριος Πελετίδης.

Κ.  ΠΕΛΕΤΙΔΗΣ:   Έχουμε  συμβούλους,  συνεργάτες,  όσους  οι

Αντιδήμαρχοι  και  λέγατε  ότι  επιπλέον  είναι  και.. .  αν  είναι  κάποιος

δημοσιογράφος;

Α. ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Μάλιστα. Μία θέση επιπλέον. 

Κ. ΠΕΛΕΤΙΔΗΣ:   Επιπλέον, από αυτό που υπάρχει για τους άλλους. 

Α. ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Μάλιστα.

Κ. ΠΕΛΕΤΙΔΗΣ:   Ευχαριστώ.

Α. ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Εγώ ευχαριστώ.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ωραία. Νομίζω κλείσαμε.
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Εγώ να σημειώσω αυτό που είπε η κυρία Πατσιαβούρα, ότι  θα

πρέπει να υπάρξει η απόφαση του Γενικού Γραμματέα. Άρα καλό θα

ήταν να ενημερωθεί ο Γενικός Γραμματέας από τώρα...

Α. ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Έτσι.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   ...ποιοι  είναι  οι  Δήμοι.. .  ώστε  αμέσως  με  την

έναρξη  του  έτους,  να  έχετε  τη  διαπιστωτική  πράξη.  Άρα  μια

ενημέρωση τώρα από τις Υπηρεσίες, είναι πολύ σημαντική.

Α.  ΠΑΤΣΙΑΒΟΥΡΑ:   Αν  είναι  δυνατόν  δηλαδή,  2  του  μήνα  να

εκδώσετε  τη  διαπιστωτική  πράξη  κατάργησης  Νομικών  Προσώπων

και  λύσης Επιχειρήσεων, 3 να έρθει  ο  Δήμαρχος,  να τοποθετηθεί  το

προσωπικό.

Σας ευχαριστώ πολύ και πάλι.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε πολύ, Μάχη. 

Να  καλέσω  για  την  επόμενη  παρουσίαση  τον  κύριο  Λίτσο,

συνεργάτη στην ΕΕΤΑΑ. 

Ηλία, έχεις το λόγο. 

Η. ΛΙΤΣΟΣ:   Ευχαριστώ. Καλησπέρα και από εμένα.

Συγχαρητήρια για την εκλογή σας. 

Μαζί θα μιλήσουμε για θέματα οργάνωσης και λειτουργίας των

Δήμων,  σε  συνέχεια  της  εισήγησης  της  κυρίας  Πατσιαβούρα,

κολλάει το θέμα, και πιο συγκεκριμένα θα σας μιλήσω για τον οδηγό

για τη σύνταξη των Οργανισμών Εσωτερικής Υπηρεσίας των Δήμων,

τον οποίο ετοιμάζουμε αυτή την περίοδο στην ΕΕΤΑΑ. 

Και  για  όσους  είναι  νέοι  και  τυχόν  δεν  γνωρίζουν,  ο

Οργανισμός  Εσωτερικής  Υπηρεσίας  είναι  ένα  επίσημο  νομικό

κείμενο,  δημοσιεύεται  σε  ΦΕΚ,  περιλαμβάνει  τη  διάρθρωση  των

κεντρικών  και  αποκεντρωμένων  Υπηρεσιών,  δηλαδή  το

οργανόγραμμα  του  Δήμου,  περιλαμβάνει  την  αποστολή  και  τις

αρμοδιότητες  της  κάθε  οργανικής  μονάδας,  περιλαμβάνει  διατάξεις

για  τη  διοίκηση  και  τις  αρμοδιότητες  των  Προϊσταμένων,

περιλαμβάνει  τις  οργανικές θέσεις του προσωπικού κατά κατηγορία,
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κλάδο  και  ειδικότητα  και  τους  κλάδους  από  τους  οποίους  θα

επιλεγούν Προϊστάμενοι των Υπηρεσιών. 

Από  ποιους  παράγοντες  εξαρτάται  το  περιεχόμενο  ενός

Οργανισμού  Εσωτερικής  Υπηρεσίας;  Πρώτα  και  κύρια  από  τις

εθνικές  και  ευρωπαϊκές  πολιτικές  τις  οποίες  καλούνται  οι  Δήμοι  να

υλοποιήσουν.  Αυτές  οι  πολιτικές  ενσωματώνονται  στη  νομοθεσία

των  Δήμων,  άρα  καθοριστικός  παράγοντας  είναι  η  νομοθεσία  των

Δήμων.  Εξαρτάται  από  την  περιοχή  του  Δήμου  σας,  τα

χαρακτηριστικά της,  τις  ιδιαιτερότητες,  τα  ιδιαίτερα προβλήματα και

τις  δυνατότητες  ανάπτυξης,  εξαρτάται  από  τη  στρατηγική  τη  δικιά

σας,  από  τη  στρατηγική  της  Δημοτικής  Αρχής,  όλοι  θα  έχετε  ένα

όραμα για την επόμενη 5ετία, αυτό το όραμα πρέπει να μεταφραστεί

σε  στόχους  και  σε  σχέδια  δράσης,  ούτως  ώστε  να  πάμε  από  την

υφιστάμενη κατάσταση σήμερα, στο τέλος της 5ετίας. 

Αυτή  η  στρατηγική  προηγείται  της  σύνταξης  του  Οργανισμού.

Ο  Οργανισμός  είναι  ένα  μέσο  για  την  υλοποίησης  της  στρατηγικής

σας.  Ο  Οργανισμός  εξαρτάται  από  το  ανθρώπινο  δυναμικό,

εξαρτάται  δηλαδή  από  την  ποσότητα  και  την  ποιότητα  του

ανθρώπινου  δυναμικού,  σαν  αντίληψη,  σαν  κουλτούρα,  σαν

δεξιότητες  και  εξαρτάται  από  την  τεχνολογία  που  χρησιμοποιεί  ο

Δήμος και κυρίως την τεχνολογία πληροφορικής και επικοινωνιών, η

οποία  έχει  την  ικανότητα  να  μετασχηματίζει  τη  λειτουργία  του

Δήμου, αυτό που λέμε ψηφιακό μετασχηματισμό, γιατί;  Γιατί  μειώνει

το  χρόνο  εκτέλεσης  των  διαδικασιών,  μειώνει  τη  γραφειοκρατία,  ο

πολίτης  εξυπηρετείται  καλύτερα  μέσα  από  ηλεκτρονικές  υπηρεσίες

και  ο  Δήμος  επικοινωνεί  με  τα  πληροφορικά  συστήματα  των  άλλων

φορέων.

Τώρα,  το  2010  η  ΕΕΤΑΑ  για  να  υποστηρίξει  τους  νέους

Δήμους  του  Καλλικράτη,  είχε  εκπονήσει  δέκα  πρότυπους  ΟΕΥ  οι

οποίοι  εφαρμόστηκαν  από  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση.  Αυτοί,  λόγω

των  13  ετών  που  έχουν  περάσει,  χρειάζονται  αναμόρφωση,

χρειάζονται  επικαιροποίηση. Ήρθε και  ο νόμος 5056 που σας ζητάει
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στο  πρώτο  εξάμηνο  της  Δημοτικής  Αρχής  να  κάνετε  τροποποίηση

του  Οργανισμού,  αρχίζει  και  νέα  δημοτική  περίοδος,  άρα  μια  καλή

συγκυρία  για  να  οδηγηθούμε  στην  απόφαση  για  τον  οδηγό

εκπόνησης των ΟΕΥ.

Τι  κάναμε  τώρα  για  αυτό  τον  οδηγό;  Συγκεντρώσαμε  όλες  τις

αρμοδιότητες  των  Δήμων  που  προβλέπονται  είτε  στον  Καλλικράτη,

είτε  στον Κώδικα,  είτε  στην τελευταία νομοθεσία την πρόσφατη από

το  '11  και  μετά.  Διαβάσαμε  πρόσφατους  Οργανισμούς  Δήμων  και

συγκεντρώσαμε  αρμοδιότητες  Εσωτερικών  Υπηρεσιών.

Προσδιορίσαμε  τα  αντικείμενα  των  αρμοδιοτήτων  και  για  κάθε

αντικείμενο  αντιστοιχίσαμε  μια  λειτουργία.  Και  ομαδοποιήσαμε  τις

λειτουργίες  σε  λειτουργικούς  τομείς  αντίστοιχους  με  τις  δημόσιες

πολιτικές που καλείται να υλοποιήσει η Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Και  για  να  μην  είμαι  θεωρητικός,  να  σας  δώσω  κάποια

παραδείγματα.  Βλέπετε  αριστερά  λειτουργικούς  τομείς  και  δεξιά

νέες  λειτουργίες,  έτσι;  Δημοτική  Αστυνομία,  Πολιτική  Προστασία.

Έχουμε  νέο  θεσμικό  πλαίσιο,  πρόσφατο.  Για  τα  ζώα  συντροφιάς,

νέο  θεσμικό  πλαίσιο,  πρόσφατο.  Για  τις  άδειες  των  καταστημάτων,

νέες άδειες, νέοι νόμοι, νέα διαδικασία, μέσω γνωστοποίησης. 

Για προσέξτε τώρα κάποιες  αρμοδιότητες τις  οποίες  βλέπουμε

την  τελευταία  περίοδο.  Οι  Δήμοι  καλούνται  να  εκπονήσουν  σχέδιο

ενεργειακής  απόδοσης  κτιρίων.  Δημοτικά  σχέδια  μείωσης

εκπομπών.  Τοπικό  σχέδιο  διαχείρισης  αποβλήτων.  Για  την

Πολεοδομία,  επιχειρησιακό  σχέδιο  εξασφάλισης  κοινόχρηστων

χώρων. Ή για τις μεταφορές. Σχέδιο βιώσιμης αστικής ανάπτυξης. 

Τι  παρατηρούμε  εδώ  πέρα;  Πολλές  νέες  αρμοδιότητες  των

Δήμων  παίρνουν  τη  μορφή  Τομεακών  Σχεδίων  Δράσης.  Καλείστε

δηλαδή  να  δώσετε  περισσότερη  σημασία  στα  Τομεακά  Σχέδια  και

γενικά  στον  προγραμματισμό  της  λειτουργίας  του  Δήμου  και  στην

παρακολούθηση της υλοποίησης των προγραμμάτων. 

Εμένα  μου  αρέσει  να  ερμηνεύω τη  συνεδρίαση  του  Δημοτικού

Συμβουλίου για τη λογοδοσία, ως μια ευκαιρία παρακολούθησης του
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ετήσιου  προγράμματος  δράσης  του  Δήμου  ή  των  προγραμμάτων

που έχει εκπονήσει ο Δήμος. Εντάξει;

Τώρα,  στις  διοικητικές  λειτουργίες  δεν  έχουμε  κάποια  νέα

πράγματα.  Έχουμε  όμως  την  εμφάνιση  στους  ΟΕΥ,  σύγχρονων

πληροφοριακών  συστημάτων,  όπως  είναι  τα  συστήματα

ηλεκτρονικής  διαχείρισης  εγγράφων  ή  η  ψηφιοποίηση  των  αρχείων

και  το  Μητρώο  Πολιτών.  Ο  Μητρώο  Πολιτών  είναι  ένα  κεντρικό

πληροφοριακό  σύστημα  στο  Υπουργείο  Εσωτερικών,  τα

δημοτολόγια  γίνονται  μέσα  από  εκεί,  άρα  αυτή  είναι  μια  σύγχρονη

τάση στη λειτουργία των Δήμων, να λειτουργούν μέσα από κεντρικά

πληροφοριακά  συστήματα.  Για  παράδειγμα,  οι  οικοδομικές  άδειες

λειτουργούν μέσω της πλατφόρμας του ΤΕΕ. 

Τώρα,  για  να  σας  υποστηρίξουμε  στην  περιγραφή  των

αρμοδιοτήτων  που  θα...  των  Υπηρεσιών  από  τα  Νομικά  Πρόσωπα

στο  Δήμο,  έχουμε  συγκεντρώσει  όλες  τις  αρμοδιότητες,  κοινωνικών

δομών,  πολιτιστικών  δομών  και  δομών  αθλητισμού,  δεν  χρειάζεται

να τις διαβάσω, θα τις βρείτε και στον οδηγό.

Ιδιαίτερα  κρίσιμες  είναι  οι  λειτουργίες  προγραμματισμού,

οργάνωσης  και  πληροφορικής.  Όλοι  οι  Δήμοι  θα  πρέπει  να  έχουν

ένα  γραφείο  προγραμματισμού  και  ανάπτυξης,  μίλησαν  οι

προηγούμενοι  ομιλητές  για  την  αναγκαιότητα  υποστήριξης  των

Δήμων  στην  υποβολή  προτάσεων  στα  συγχρηματοδοτούμενα

προγράμματα,  δεν  χρειάζεται  να  τεκμηριώσω  την  αναγκαιότητα  για

αυτό το γραφείο.

Καλό θα ήταν να έχετε ένα γραφείο οργάνωσης και  ποιότητας,

που  θα  ασχολείται  με  τη  διαχείριση  των  διαδικασιών,  με  τη

στοχοθεσία,  τους  δείκτες  επιδόσεων,  και  ο  νόμος  5056  μιλάει  για

παρακολούθηση  των  επιδόσεων  των  Δήμων  με  εφαρμογή  του

Υπουργείου  Εσωτερικών,  τη  διασφάλιση  της  ποιότητας  και  λοιπά.

Και  είναι  εντελώς  σίγουρο  ότι  θα  πρέπει  να  έχετε  ένα  γραφείο  ή

Τμήμα  Πληροφορικής,  το  οποίο  θα  ασχολείται  με  τα  θέματα
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ψηφιακής διακυβέρνησης, εφαρμογών για έξυπνες πόλεις, ασφάλεια

πληροφοριακών συστημάτων και διαχείριση ανοιχτών δεδομένων. 

Δεν  θέλω  να  επεκταθώ περισσότερο  στις  λειτουργίες,  και  δεν

έχω και χρόνο, πάμε στα θέματα οργάνωσης.

Μερικές κατευθύνσεις της οργάνωσης, για τον Οργανισμό που

θα κάνετε. 

Σαφής  οριοθέτηση  των  αρμοδιοτήτων  των  Υπηρεσιών.  Αυτό

στον  οδηγό  εμείς  το  καλύψαμε  μέσω  της  οριοθέτησης  των

αντικειμένων.  Αποφυγή  της  διασποράς  των  συναφών  αντικειμένων

σε  διαφορετικές  μονάδες.  Αυτό  το  εξασφαλίσαμε  μέσω  της

ομαδοποίησης  των  λειτουργιών  σε  λειτουργικούς  τομείς

αντίστοιχους  με  τις  δημόσιες  πολιτικές.  Δημιουργία  λιτών δομών με

τα  απολύτως  αναγκαία  ιεραρχικά  επίπεδα.  Δεν  έχει  νόημα  ένας

μικρός  Δήμος  να  έχει  μια  Γενική  Διεύθυνση.  Και  δημιουργία  δομών

που προβλέπουν χωρικά αποκεντρωμένες Υπηρεσίες. 

Τώρα,  ως  προς  τα  είδη  των  μονάδων,  οι  μεγάλοι  Δήμοι

μπορούν  να  προβλέψουν  Γενική  Διεύθυνση,  οι  μικρότεροι

Διεύθυνση,  Τμήμα,  Γραφείο  και  αυτοτελείς  Υπηρεσίες  κάτω  από  το

Δήμαρχο.  Δεν θα διακινδύνευα να σας δώσω ποιο είναι  το  ελάχιστο

μέγεθος  ενός  Τμήματος,  θα  είναι  δύο  άτομα;  Θα  είναι  τρία  άτομα;

Τέσσερα άτομα;  Γιατί  υπάρχουν Τμήματα στην Τοπική  Αυτοδιοίκηση

που  λειτουργούν  με  μεγάλο  αριθμό  προσωπικού,  όπως τα  Τμήματα

Καθαριότητας  ή  τα  Τμήματα  Δημοτικής  Αστυνομίας  και  άλλα

Τμήματα  που  έχουν  ανάγκη  από  μικρότερο  αριθμό  προσωπικού,

λόγω του εύρους εποπτείας του Προϊσταμένου. 

Εκείνο  που  θα  πρέπει  να  αποφύγουμε  είναι  την

πολυδιάσπαση  του  υπηρεσιακού  μηχανισμού  σε  πολλές  μικρές

διοικητικές  ενότητες,  πράγμα  το  οποίο  μας  το  αναφέρει  και  μια

εγκύκλιος του Υπουργείου Εσωτερικών.

Τώρα,  τι  κάναμε  εμείς  στον  οδηγό.  Σχεδιάσαμε  πέντε

οργανογράμματα  για  πέντε  διαφορετικές  κατηγορίες  μεγέθους

Δήμους.  Για  πολύ  μεγάλους  Δήμους,  πάνω από 100.000  κατοίκους,
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μεγάλους  Δήμους,  μεσαίους  Δήμους,  μικρούς  και  πολύ  μικρούς

Δήμους,  είτε  ορεινούς,  είτε  νησιωτικούς.  Δεν  υπάρχει  όμως,  σας  το

λέω  από  τώρα,  δεν  υπάρχει  ιδανικό  οργανόγραμμα  για  κάθε  μια

από  αυτές  τις  κατηγορίες.  Άρα  θα  πρέπει  να  πάρετε  αυτά  τα

οργανογράμματα  και  να  τα  προσαρμόσετε  στις  ιδιαιτερότητες  του

κάθε Δήμου. Και έχουμε γράψει οδηγίες για την προσαρμογή αυτή.

Τώρα,  εδώ  βλέπετε  ένα  παράδειγμα  ενός  οργανογράμματος

μεγάλου Δήμου, πάνω – πάνω είναι ο Δήμαρχος, πιο κάτω ο Γενικός

Γραμματέας,  μετά  είναι  η  ομάδα των  αυτοτελών μονάδων που  είναι

κάτω από το  Δήμαρχο,  μετά  έχουμε  το  Γενικό  Διευθυντή,  γιατί  είναι

μεγάλος  ο  Δήμος,  και  κάτω  από  τη  Γενική  Διεύθυνση  έχουμε  δέκα

Διευθύνσεις  στις  οποίες  έχουμε  προβλέψει  κατά  μέσο  όρο  τέσσερα

Τμήματα.  Δηλαδή  τα  οργανογράμματα  που  έχουμε  κάνει  είναι

αρκετά συγκεντρωμένα.

Τώρα,  εκτός  από  τις  κεντρικές  Υπηρεσίες,  θα  πρέπει  να

προβλέψετε  και  αποκεντρωμένες  Υπηρεσίες.  Οι  συχνότερα

απαντώμενες  στους  ΟΕΥ  των  Δήμων  αποκεντρωμένες  Υπηρεσίες,

είναι  τα  Γραφεία  Διοίκησης  και  Εξυπηρέτησης  του  Πολίτη  και  το

Γραφείο  ΚΕΠ.  Για  την  εξυπηρέτηση  των  πολιτών  τοπικά  στις

Δημοτικές Ενότητες. 

Οι  επόμενες  συχνότερα  απαντώμενες  είναι  Γραφεία

Οικονομικών Θεμάτων για  τις  πληρωμές  ή  τις  εισπράξεις  επιτόπου,

Γραφεία  Συντήρησης  Υποδομών  ή  Γραφεία  Καθαριότητας.  Πιο

σπάνια  βλέπουμε  και  Γραφεία  Πρασίνου  ή  Γραφεία  Γεωργικής

Ανάπτυξης. 

Τώρα,  τα  παραρτήματα  των  Νομικών  Προσώπων  που  θα

έρθουν  στο  Δήμο,  θα  αποτελέσουν  και  αυτά  χωρικά

αποκεντρωμένες  Υπηρεσίες  για  θέματα  κοινωνικής  πολιτικής,

πολιτισμού ή αθλητισμού. 

Τώρα  αυτές  οι  αποκεντρωμένες  Υπηρεσίες  διοικητικά

υπάγονται  στις  κεντρικές  Υπηρεσίες,  προκειμένου  να  έχουμε  μια

ενιαία παρακολούθηση των Υπηρεσιών του Δήμου. Αν τυχόν ορίσετε
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και  τοπικούς  Αντιδημάρχους,  τότε  ο  τοπικός  Αντιδήμαρχος  θα

εποπτεύει τις Υπηρεσίες σε μια δημοτική ενότητα. 

Τώρα,  πάμε σε μερικές  κατευθύνσεις  για  τη διοίκηση.  Πάνω –

πάνω  στο  οργανόγραμμα  θα  προβλέψετε  τον  Γενικό  Γραμματέα,  ο

οποίος  είναι  ο  συνδετικός  κρίκος  μεταξύ  του  πολιτικού  και  του

υπηρεσιακού  επιπέδου.  Όσον  αφορά  τις  αρμοδιότητες  των

Προϊσταμένων,  έχουμε  προβλέψει  στον  οδηγό  σύγχρονες,

ουσιαστικές  αρμοδιότητες  οργάνωσης  και  διοίκησης,  καλό  θα  ήταν

να  αξιοποιήσετε  τις  οριζόντιες  Υπηρεσίες,  Υπηρεσία  Προσωπικού,

Υπηρεσία  Προγραμματισμού,  Υπηρεσία  Πληροφορικής,  για  να

περάσετε  στοιχεία  δημοτικής  πολιτικής,  γιατί  αυτές  οι  οριζόντιες

Υπηρεσίες συνεργάζονται με όλες τις υπόλοιπες. Άρα μέσα από εκεί

μπορεί  να  περάσετε  στοιχεία  για  το  προσωπικό,  στοιχεία  της

πολιτικής  που έχετε  για  τα οικονομικά  ή  στοιχεία  της  πολιτικής  που

έχετε για τον ψηφιακό μετασχηματισμό του Δήμου. 

Θα πρέπει να αποφύγουμε τα στεγανά μεταξύ των Υπηρεσιών,

άλλα να  προβλέψουμε,  μηχανισμούς  συνεργασίας,  συντονισμού  και

ολοκλήρωσης.  Εμείς  προτείνουμε  τα  Συμβούλια  Συντονισμού,  στο

επίπεδο της Διεύθυνσης, της Γενικής Διεύθυνσης ή όλου του Δήμου,

προτείνουμε επίσης και σύγχρονες μορφές οργάνωσης και ευέλικτες

μορφές  οργάνωσης,  γιατί;  Γιατί  απαιτούνται  από  διάφορα

αναπτυξιακά προγράμματα.

Ακούσαμε  για  τις  ΟΧΕ.  Ακούσαμε  για  τα  Σχέδια  Βιώσιμης

Αστικής  Ανάπτυξης.  Ακούσαμε για  τα  Leader,  ότι  είναι  πολυτομεακά

ή  διατομεακά.  Άρα  επομένως  χρειαζόμαστε...  θα  μπορέσουμε  να

κάνουμε  ομάδες  εργασίας  ή  ομάδες  διοίκησης  έργου  ή  Επιτροπές

Παρακολούθησης,  με  τη  συμμετοχή  υπαλλήλων  από  διάφορες

Υπηρεσίες,  ούτως  ώστε  να  έχουμε  τη  διατομεακότητα  ή  την

πολυτομεακότητα που απαιτείται  για αυτά τα προγράμματα. 

Και  τελειώνω,  με  τη  διαδικασία  σύνταξης  του  ΟΕΥ,  θα

συγκροτήσετε  ομάδα  εργασίας,  αν  αυτή  η  ομάδα  εργασίας  έχει

κάποιον  ειδικό  που ξέρει  από  θέματα  οργάνωσης,  ακόμα καλύτερα.
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Αυτή η ομάδα εργασίας θα αποτυπώσει  την υφιστάμενη κατάσταση.

Αν  έχει  προηγηθεί  η  σύνταξη  του  Επιχειρησιακού  Προγράμματος,

ακόμα  καλύτερα.  Θα  αξιολογηθεί  η  υφιστάμενη  κατάσταση  και  θα

εντοπιστούν τα κρίσιμα ζητήματα. 

Η  Δημοτική  Αρχή  θα  δώσει  προτεραιότητες  και  θα  δώσει

κατευθύνσεις  για  τα  κρίσιμα  ζητήματα.  Με  βάση  τις  κατευθύνσεις

της  Δημοτικής  Αρχής,  η  ομάδα  θα  προτείνει  προτάσεις

αναδιοργάνωσης και  θα συντάξει  ένα πρώτο σχέδιο ΟΕΥ.  Το σχέδιο

αυτό θα επικοινωνηθεί  με το προσωπικό,  τους Προϊσταμένους, τους

αιρετούς  και  θα  συγκεντρωθούν  παρατηρήσεις.  Με  βάση  τις

παρατηρήσεις,  θα  οριστικοποιηθεί  το  σχέδιο  του  ΟΕΥ  και  θα

συνταχθεί  η  εισηγητική  έκθεση  και  θα  γίνει  τροποποίηση  των

περιγραμμάτων θέσεων εργασίας, αν απαιτείται.

Τώρα  αυτή  τη  διαδικασία  μπορείτε  να  την  κάνετε  είτε  για  τη

μερική  τροποποίηση  που  σας  ζητάει  ο  5056,  είτε  για  μια  συνολική

τροποποίηση  που  θέλετε  για  τον  Οργανισμό  σας,  διότι  θέλετε  να

αλλάξετε  πολλά  πράγματα  στις  υπόλοιπες  Υπηρεσίες  του

Οργανισμού σας. 

Ευχαριστώ  πάρα  πολύ,  καλή  επιτυχία  και  καλή  δύναμη

εύχομαι στο έργο σας και ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ηλία, ευχαριστώ πολύ. 

Δεν ξέρω αν υπάρχει κάποια παρατήρηση, κάποια ερώτηση. 

Να σημειώσω ότι  οι  παρουσιάσεις,  θα τις  έχετε όλοι  στα χέρια

σας και δεύτερον, ελπίζουμε ο οδηγός που λέει  ο Ηλίας, μέχρι τέλος

12ου  να  τον  έχετε,  για  να  μπορείτε  να  αξιοποιήσετε  στην επόμενη...

Ή αρχές του έτους. 

Αν  δεν  υπάρχει  άλλη  παρατήρηση,  να  περάσουμε  στην

επόμενη  ομιλήτρια,  που  είναι  η  κυρία  Ανθή  Χαλά,  από  την  Ειδική

Γραμματεία Προστασίας Ζώων. 

Κυρία  Χαλά,  επειδή  χθες  ακούσαμε  και  τη  Γενική  Γραμματεία,

να μείνουμε στα κρίσιμα σημεία. Ευχαριστώ πολύ.

Α. ΧΑΛΑ:   Και βέβαια. 
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Καλησπέρα και  από εμένα,  να  ευχαριστήσω πολύ για  το  βήμα

που μου δίνετε. Να ευχηθώ καλή επιτυχία στους νέους αιρετούς στο

έργο τους. 

Ο  λόγος  για  τον  οποίο  βρίσκομαι  εδώ,  είναι  για  να

παρουσιάσω συνοπτικά κάποιες  νέες  πληροφορίες  που αφορούν το

Ν.4830/2021,  καθώς  επίσης  και  κάποιες  δυνατότητες  τις  οποίες

μπορούν  να  αξιοποιήσουν  οι  νέοι  Δήμαρχοι,  προκειμένου  να

διαχειριστούν σωστά το ζήτημα των αδέσποτων ζώων συντροφιάς. 

Στη  σύντομη  παρουσίαση  που  θα  κάνω,  η  δομή  θα  έχει  να

κάνει  με  τη  στόχευση,  τις  βασικές  έννοιες,  τις  αρμόδιες  Αρχές,  τις

βασικές  παρεμβάσεις  και  καινοτομίες  και  στη  συνέχεια  θα

αναφερθώ  στη  διαχείριση  των  αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς  στην

πράξη,  από  τους  Δήμους,  το  Επιχειρησιακό  Πρόγραμμα,  τις

απαιτούμενες διοικητικές  πράξεις,  τους στόχους του  επιχειρησιακού

σχεδιασμού,  τα  εργαλεία  και  μέσα,  καθώς  και  τις  προκλήσεις  που

παρουσιάζονται. 

Η  βασική  στόχευση  του  Ν.4830/2021,  είναι  η  μείωση  του

πληθυσμού  των  αδέσποτων  με  τη  δημιουργία  ενός  ολοκληρωμένου

προγράμματος  διαχείρισης  των  αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς,

κυρίως  σκύλων  και  γατών,  κυρίως  μέσω  της  στείρωσης  και  των

διαδικασιών  αναδοχής  και  υιοθεσίας.  Η  θέσπιση  της  επαρκούς

χρηματοδότησης των Δήμων για την υλοποίηση των Επιχειρησιακών

Προγραμμάτων  περισυλλογής  και  διαχείρισης  των  αδέσποτων

ζώων, αλλά και χάραξης πολιτικών για τα δεσποζόμενα. 

Η  υπεύθυνη  ιδιοκτησία,  η  ενίσχυση  της  ευζωίας  των  ζώων

συντροφιάς,  δεσποζόμενων  και  αδέσποτων,  με  την  ενεργό

συνεργασία  όλων  των  εμπλεκόμενων  προσώπων  και  πρωτίστως

των  Δήμων,  των  επιστημόνων,  των  φιλοζωικών  σωματείων  και

οργανώσεων και των υπεύθυνων πολιτών.

Αρμόδιες  Αρχές  για  τη  διαχείριση  των  αδέσποτων  ζώων

συντροφιάς  είναι  οι  παρακάτω:  τον  κεντρικό  ρόλο  τον  έχουν  οι

Δήμοι,  οι  οποίοι  Δήμοι  είναι,  σύμφωνα  με  το  νόμο,  επιφορτισμένοι
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για τη φροντίδα,  την περισυλλογή και  τη  διαχείριση των αδέσποτων

ζώων  συντροφιάς  εντός  των  διοικητικών  ορίων  των  οποίων  αυτά

εντοπίζονται. 

Το Υπουργείο  Εσωτερικών,  μέσω της  Ειδικής  Γραμματείας  για

την  Προστασία  Ζώων  Συντροφιάς  και  του  Τμήματος  Προστασίας

Ζώων  Συντροφιάς,  αναλαμβάνει  κεντρικό  ρόλο  για  την  εφαρμογή

της κυβερνητικής πολιτικής που αφορά στα ζώα συντροφιάς και  την

εποπτεία  των  Επιχειρησιακών  Προγραμμάτων  διαχείρισης

αδέσποτων των Δήμων. 

Οριζόντιες  πολιτικές  που  αφορούν  θέματα  υγείας  των  ζώων,

ανεξαρτήτως αν είναι  ζώα συντροφιάς  ή  όχι,  και  την προστασία της

δημόσιας  υγείας  από  ζωονόσους,  παραμένουν  στο  Υπουργείο

Αγροτικής  Ανάπτυξης  και  Τροφίμων,  γεγονός  το  οποίο  είναι

απολύτως  σύμφωνο  και  με  τους  ευρωπαϊκούς  κανονισμούς,  αλλά

και με τη διεθνή πρακτική.

Τέλος,  οι  Κτηνιατρικές  Υπηρεσίες  των  Περιφερειών  και  των

Περιφερειακών  Ενοτήτων  της  χώρας,  είναι  αρμόδιες  για  την

εφαρμογή  της  κτηνιατρικής  νομοθεσίας  για  τα  ζώα  συντροφιάς  και

της  ορθής  λειτουργίας  του  συστήματος  σήμανσης  και  καταγραφής

των ζώων συντροφιάς και των ιδιοκτητών τους. 

Με  άλλα  λόγια,  με  το  Ν.4830/2021  μεταφέρθηκε  το  θέμα  της

ευζωίας  των  ζώων  στο  Υπουργείο  Εσωτερικών,  ενώ  τα  ζητήματα

που έχουν να κάνουν με θέματα υγείας των ζώων, καθώς και  με την

προστασία  της  δημόσιας  υγείας,  από τις  ζωονόσους,  εξακολουθούν

να παραμένουν στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων.

Τώρα, οι  καινοτομίες  του νόμου.  Είναι  η σύσταση του Εθνικού

Μητρώου  Ζώων  Συντροφιάς,  τα  Επιχειρησιακά  Προγράμματα  των

Δήμων,  η  Επιτροπή  Παρακολούθησης  του  Επιχειρησιακού

Προγράμματος  Διαχείρισης  Αδέσποτων  Ζώων  Συντροφιάς  και

Πρόληψης  Δημιουργίας  Νέων,  η  αδειοδότηση  και  λειτουργία

καταφυγίων,  η  αναδοχή  και  υιοθεσία,  η  σύσταση  εργαστηρίου

φύλαξης  και  ανάλυσης  γενετικού  υλικού  ζώων  συντροφιάς  στην
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Ακαδημία Αθηνών,  η  αυστηροποίηση των ποινικών κυρώσεων και  η

χρηματοδότηση των δράσεων. 

Το  Εθνικό  Μητρώο  Ζώων  Συντροφιάς,  το  οποίο  αναμένεται

σύντομα  να  τεθεί  σε  παραγωγική  λειτουργία  και  διαδικασία,

περιλαμβάνει  τα  εξής  υπομητρώα.  Το  υπομητρώο  καταγραφής  και

παρακολούθησης  ζώων  συντροφιάς,  δεσποζόμενων  και  αδέσποτων

σκύλων και  γατών μαζί  με τα στοιχεία του ιδιοκτήτη κηδεμόνα τους,

το  υπομητρώο  φιλοζωικών  σωματείων  και  οργανώσεων,  όπου

καταχωρίζονται  όλα  τα  αναγνωρισμένα  και  νομίμως  λειτουργούντα

φιλοζωικά  σωματεία,  το  υπομητρώο  καταφυγίων  αδέσποτων  ζώων

συντροφιάς  και  το  υπομητρώο  επαγγελματιών  και  ερασιτεχνών

εκτροφέων. 

Επίσης  θα  πρέπει  να  προσθέσω ότι  το  Εθνικό  Μητρώο Ζώων

Συντροφιάς  τηρείται  στη  Γενική  Γραμματεία  Πληροφοριακών

Συστημάτων  του  Υπουργείου  Ψηφιακής  Διακυβέρνησης,  ο  οποίος

είναι  και  ο  κάτοχος  του  έργου  και  όλοι  εμείς  θα  είμαστε  χρήστες

αυτού του συστήματος. 

Αναφέρθηκα  στα  υπομητρώα  τα  οποία  θα  τεθούν  σε

παραγωγική  διαδικασία  και  λειτουργία  από  τη  Γενική  Γραμματεία

Πληροφοριακών  Συστημάτων  του  Υπουργείου  Ψηφιακής

Διακυβέρνησης,  που  είναι  το  υπομητρώο  καταφυγής  και

παρακολούθησης  ζώων  συντροφιάς,  το  υπομητρώο  φιλοζωικών

σωματείων και οργανώσεων και το υπομητρώο καταφυγίων. 

Τώρα,  όσον  αφορά  με  τη  χρηματοδότηση  των  δράσεων  που

έχουν  να  κάνουν  με  τη  διαχείριση  των  αδέσποτων  ζώων

συντροφιάς,  το  Υπουργείο  Εσωτερικών  με  τη  μεταφορά  των

αρμοδιοτήτων  του,  έχει  ενισχύσει  τη  χρηματοδότηση  προκειμένου

να μπορούν οι Δήμοι να διαχειριστούν όλο αυτό το θέμα. Έτσι έχουν

εκδοθεί  δύο προσκλήσεις  από το  πρόγραμμα Φιλόδημος που έχουν

να  κάνουν  με  την  επισκευή,  συντήρηση  και  τον  εξοπλισμό

εγκαταστάσεων  καταφυγίων  αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς  και  το

2022  εγκρίθηκαν  πιστώσεις  ύψους  5  εκατομμυρίων  ευρώ  με  χρήση
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των κεντρικών αυτοτελών πόρων των Δήμων, αποκλειστικά και μόνο

για  την  υλοποίηση  δράσεων  διαχείρισης  που  έχουν  να  κάνουν  με

αδέσποτα ζώα συντροφιάς στους Δήμους. 

Τώρα, όσον αφορά και το Επιχειρησιακό Πρόγραμμα. Ο Δήμος

υποχρεούται  να  διαθέτει  ολοκληρωμένο  Επιχειρησιακό  Πρόγραμμα

Διαχείρισης  Αδέσποτων  Ζώων  Συντροφιάς  και  Πρόληψης

Δημιουργίας  Νέων,  το  οποίο  θα  πρέπει  κατ'  ελάχιστον  σε  12μηνη

βάση  να  περιλαμβάνει  υποχρεωτικά  τις  κάτωθι  δράσεις,  που

αφορούν  την  περισυλλογή,  την  ηλεκτρονική  σήμανση  και  την

καταγραφή  στο  Εθνικό  Μητρώο  Ζώων  Συντροφιάς,  την  παροχή

κτηνιατρικής  περίθαλψης,  τη  στείρωση,  τη  φιλοξενία  σε  καταφύγια,

ανάδοχο  ή  άλλο  ενδιαίτημα,  την  υιοθεσία,  τη  μέριμνα  και  την

παρακολούθηση των επανεντασσόμενων αδέσποτων ζώων τα οποία

έχουν  εμβολιαστεί,  στειρωθεί,  σημανθεί  ηλεκτρονικά  και  έχουν

επανενταχθεί  στο  οικείο  περιβάλλον  εντός  των  διοικητικών  ορίων

του Δήμου στον οποίο περισυλλέχθησαν.

Σε  αυτό  το  σημείο  θα  πρέπει  οι  Δήμοι  μαζί  με  αυτή  την

απόφαση  που  έχει  να  κάνει  με  τις  περιοχές  επανατοποθέτησης,  να

έχει  ορίσει  και  τα  σημεία  στα  οποία  μπορούν  τα  αδέσποτα  ζώα  να

βρίσκουν  τροφή  και  νερό  και  να  μπορούν  εκεί  και  οι  φιλόζωοι  να

κάνουν τις ανάλογες ενέργειες. 

Πριν  την  κατάστρωση  του  Επιχειρησιακού  Προγράμματος,

υπάρχουν  κάποιες  προαπαιτούμενες  διοικητικές  ενέργειες  στις

οποίες  πρέπει  να  προβούν  οι  νέες  Δημοτικές  Αρχές.  Η  πρώτη

αφορά  τη  συγκρότηση  Επιτροπής  Παρακολούθησης  του

Επιχειρησιακού  Προγράμματος  Διαχείρισης  Αδέσποτων  Ζώων

Συντροφιάς  και  Πρόληψης  Δημιουργίας  Νέων.  Πρόκειται  για  τη

λεγόμενη  5μελή  Επιτροπή,  η  οποία  ήδη  υπήρχε  στους  Δήμους,  ο

ρόλος  της  ενισχύεται  και  η  ύπαρξή  της  είναι  απαραίτητη

προκειμένου  για  την  υποβολή  του  Επιχειρησιακού  Προγράμματος

και  για  να  τεθεί  και  σε  λειτουργία,  σε  εφαρμογή  το  Επιχειρησιακό

Πρόγραμμα και σε υλοποίηση. 

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

225



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

Η  άλλη  απόφαση  είναι  η  συγκρότηση  της  Ειδικής

Επιστημονικής  Επιτροπής  του  άρθρου  10  παράγραφος  10  του

Ν.4830/2021,  η  τροποποίηση  του  Οργανισμού  Εσωτερικής

Υπηρεσίας,  ο  ορισμός  υπευθύνου  για  θέματα  ζώων  συντροφιάς,  η

έκδοση  της  απόφασης  της  Δημοτικής  Επιτροπής  του  Δήμου  για  τις

περιοχές επανατοποθέτησης των αδέσποτων ζώων συντροφιάς.

Οι  τέσσερις  αυτές  διοικητικές  πράξεις  υπάγονται  στην

κατηγορία  των  υποχρεωτικών  διοικητικών  πράξεων  στις  οποίες

πρέπει να προβούν οι νέες Δημοτικές Αρχές.

Παρακάτω  υπάρχουν  και  άλλες  τρεις  διοικητικές  πράξεις  οι

οποίες  είναι  προαιρετικές  και  αφορούν  την  έκδοση  απόφασης  του

Δημοτικού Συμβουλίου για την παροχή κινήτρων για τη σήμανση, τη

στείρωση,  την  καταχώρηση και  την υιοθεσία σκύλων και  γατών,  την

έκδοση  απόφασης  Δημοτικού  Συμβουλίου  για  την  εξειδίκευση  των

κατηγοριών  των  ευαίσθητων  και  ευπαθών  ομάδων  και  καθορισμού

εισοδηματικών  ή  άλλων  κριτηρίων  για  τη  δωρεάν  σήμανση  –

καταγραφή στο  Εθνικό  Μητρώο Ζώων Συντροφιάς,  τη  στείρωση και

τον εμβολιασμό των ζώων συντροφιάς, γατών και σκύλων. 

Και  επίσης  την  έκδοση  απόφασης  Δημοτικού  Συμβουλίου  για

την  αύξηση  του  ποσού  που  επιβαρύνεται  ο  εκάστοτε  ιδιοκτήτης  ο

οποίος  επιστρέφει  στο  Δήμο  το  ζώο  συντροφιάς  ή  αντίστοιχα  τη

μείωση  του  ποσού  για  πολίτες  οι  οποίοι  ανήκουν  στις  ευπαθείς

ομάδες.

Τώρα,  όσον  αφορά  την  5μελή  Επιτροπή  του  Δήμου.  Στις

αρμοδιότητές της αναφέρονται  η σύνταξη της ετήσιας έκθεσης προς

το  Δημοτικό Συμβούλιο,  σχετικά με την πρόοδο της υλοποίησης του

Επιχειρησιακού  Προγράμματος  Διαχείρισης  Αδέσποτων  Ζώων  του

Δήμου και  η  διατύπωση προτάσεων για τη  βελτίωσή του,  καθώς και

εισήγηση  στις  αρμόδιες  Υπηρεσίες  του  Δήμου,  μέτρων

αντιμετώπισης  των  προβλημάτων  που  προκύπτουν  κατά  τη

διαχείριση των αδέσποτων ζώων. 

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

226



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

Θέλουμε  να  επισημάνουμε  ότι  η  νομική  βάση  για  τη

συγκρότηση  της  5μελούς  Επιτροπής  είναι  οι  σχετικές  διατάξεις  του

Ν.4830/2021  και  πως  οποιαδήποτε  συγκρότηση  η  οποία  βασίζεται

σε  προηγούμενο  θεσμικό  πλαίσιο  που  έχει  καταργηθεί  ή  στερείται

νομικής βάσης. 

Επίσης,  υπάρχει  Ειδική  3μελής  Επιστημονική  Επιτροπή  η

οποία  αποτελείται  από  κτηνιάτρους,  από  τρεις  κτηνιάτρους  και

έρχεται  να  συνεπικουρήσει  το  έργο  της  5μελούς  Επιτροπής  σε

ειδικές περιπτώσεις, όταν δηλαδή η 5μελής Επιτροπή δεν μπορεί να

προβεί  με  ομοφωνία  σε  θέματα  που  αφορούν  συγκεκριμένα

ζητήματα,  όπως  έχουν  να  κάνουν  για  την  επικινδυνότητα  ζώων

συντροφιάς ή την αναγκαιότητα πραγματοποίησης ευθανασίας.  Τότε

η  Ειδική  Επιστημονική  Επιτροπή  λαμβάνει  την  οριστική  απόφαση

για τα θέματα αυτά, με ομοφωνία.

Τώρα  όσον  αφορά  για  την  τροποποίηση  του  Οργανισμού  της

Εσωτερικής  Υπηρεσίας.  Γίνεται  με  την  απόφαση  του  εκάστοτε

Δημάρχου  και  θέλουμε  να  επισημάνουμε  ότι  το  επίπεδο  της

μονάδας  και  η  υπαγωγή  αυτής  στο  πλαίσιο  του  Οργανισμού

Εσωτερικής Υπηρεσίας είναι στη διακριτική ευχέρεια του Δήμου. 

Θα θέλαμε επίσης να σας επισημάνουμε το γεγονός ότι  με την

κατάργηση  των  Νομικών  Προσώπων  Δημοσίου  Δικαίου,  καθώς  και

με  τη  μεταφορά  προσωπικού  αυτού  στους  Δήμους,  σας

παρουσιάζεται  μια  εξαιρετική  ευκαιρία  προκειμένου  να  συστήσετε

Υπηρεσία  αυτοτελή,  στην  οποία  να  μπορέσετε  να  οργανώσετε

καλύτερα  το  ζήτημα  που  έχει  να  κάνει  με  τη  διαχείριση  των

αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς,  προκειμένου  οι  προβλέψεις  του

νόμου  να  αποκτήσουν  λόγο  και  υπόσταση  και  να  μπορέσετε  να

προβείτε στην ολοκλήρωση του έργου. 

Επίσης,  αναφέρθηκα  στην  απόφαση  που  πρέπει  να  λάβει  η

Δημοτική  πρώην Εκτελεστική  Επιτροπή  του  Δήμου  για  τις  περιοχές

επανατοποθέτησης  των  αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς.  Το  ιδανικό

είναι  τα  αδέσποτα  ζώα να  βρουν ιδιοκτήτη,  είτε  να  υιοθετηθούν και
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όχι  να  είναι  σε  καταφύγια.  Εφόσον  όμως  αυτό  δεν  μπορεί  να  γίνει,

τότε  εφόσον  τα  ζώα  αυτά  έχουν  σημανθεί,  έχουν  στειρωθεί  και

έχουν  λάβει  την  κατάλληλη  φαρμακευτική  περίθαλψη,  μπορούν  να

επιστρέψουν στο φυσικό τους περιβάλλον.

Έτσι,  με  την  απόφαση  της  Δημοτικής  Επιτροπής  του  Δήμου,

ρυθμίζονται  οι  λεπτομέρειες  προσδιορισμού  της  πυκνότητας  του

πληθυσμού  των  αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς  στην  περιοχή  όπου

αυτά  επαναφέρονται,  με  την  προϋπόθεση  ότι  είναι  στειρωμένα  και

οριοθετούνται  οι  περιοχές στις οποίες δεν επιτρέπεται  η επαναφορά

τους,  όπως είναι  περιμετρικά οι  περιοχές γύρω από τα νοσοκομεία,

σχολεία,  αθλητικά  κέντρα,  στις  εγκαταστάσεις  Ενόπλων  Δυνάμεων

και  Σωμάτων  Ασφαλείας,  στους  αυτοκινητόδρομους  ταχείας

κυκλοφορίας και τα λοιπά.

Επισημαίνουμε  ότι  η  εν  λόγω  απόφαση  σχετίζεται  με  την

εξασφάλιση  των  συνθηκών  ευζωίας  των  επανεντασσόμενων  στο

οικείο  περιβάλλον  αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς  και  της  ασφάλειας

των πολιτών.

Στις  διοικητικές  πράξεις  που  μπορούν  να  εκδώσουν  οι  Δήμοι,

είναι  η  παροχή  κινήτρων  που  έχουν  να  κάνουν  με  τη  σήμανση,  τη

στείρωση  και  την  καταγραφή,  την  καταχώρηση  και  την  υιοθεσία

σκύλων  και  γατών.  Έτσι  με  απόφαση  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  οι

Δήμοι  δύναται  να  παρέχουν  κίνητρα  προκειμένου  να  ενθαρρύνουν

τη  σήμανση και  καταχώρηση στο  Εθνικό  Μητρώο Ζώων Συντροφιάς

των  σκύλων  και  γατών,  τη  στείρωσή  τους,  αλλά  και  την  υιοθεσία

αδέσποτων  ζώων,  είτε  μέσω  διατακτικών  vouchers προς  τους

δημότες  ή  κατοίκους  ή  άλλων  αντίστοιχων  κινήτρων  ή  με  μείωση

των  δημοτικών  τελών,  με  ανώτατο  ποσοστό  έως  10%  για  τους

ιδιοκτήτες  στειρωμένων,  σημασμένων  και  καταχωρημένων  στο

Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς. 

Επίσης,  με  απόφαση  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  μπορούν  να

εξειδικεύονται  οι  κατηγορίες  ευαίσθητων  και  ευπαθών  ομάδων,

ιδίως  άτομα  με  αναπηρία,  πολύτεκνοι,  τρίτεκνοι,  μονογονεϊκές
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οικογένειες,  άνεργοι  εγγεγραμμένοι  στα  μητρώα  του  ΟΑΕΔ  και

διαβιούντες  με  το  ελάχιστο  εγγυημένο  εισόδημα  και  να  ορίζονται

εισοδηματικά ή  άλλα κριτήρια  για  τη  δωρεάν σήμανση –  καταγραφή

στο  Εθνικό  Μητρώο  Ζώων  Συντροφιάς,  στείρωση  και  εμβολιασμό

των ζώων αυτών, κυρίως, όπως είπαμε, σκύλων και γατών.

Επίσης,  μπορεί  να  αυξάνεται  το  ποσό  που  μπορεί  να

επιβαρύνεται  ο  εκάστοτε  ιδιοκτήτης  ο  οποίος  παραδίδει  το  ζώο

συντροφιάς στο Δήμο ή να μειώνεται  το ποσό,  ειδικά για άτομα που

ανήκουν στις ευπαθείς ομάδες.

Όσον  αφορά  τώρα  το  Επιχειρησιακό  Πρόγραμμα.  Οι  γενικοί

στόχοι  του  Επιχειρησιακού  Σχεδιασμού  οφείλουν  να  συνάδουν  με

τους  μακροπρόθεσμους  στρατηγικούς  σχεδιασμούς,  όπως  αυτοί

θέτονται  από  το  Ν.4830/2021  και  αφορούν  στην  αποτελεσματική

διαχείριση  των  αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς  με  μείωση  του

πληθυσμού τους σε βάθος 5ετίας ή και την εξάλειψη του φαινομένου

της  ύπαρξης  αδέσποτων  σε  βάθος  10ετίας  και  να  αιτιολογούν  τις

δράσεις που θα περιλαμβάνονται στο Επιχειρησιακό Πρόγραμμα. 

Συνεπώς,  οι  κύριοι  στρατηγικοί  άξονες  του  Επιχειρησιακού

Σχεδιασμού  είναι  η  αποτελεσματική  διαχείριση  του  πληθυσμού  των

αδέσποτων  ζώων,  η  εξασφάλιση  της  ευζωίας  των  αδέσποτων  ζώων

που  εμφορείται  από  τις  πέντε  διεθνώς  αναγνωρισμένες  ελευθερίες

και η μείωση του αριθμού των αδέσποτων ζώων.

Τώρα θέλω να αναφερθώ στα εργαλεία  και  στα μέσα τα οποία

δίνονται  προκειμένου  να  αντιμετωπιστεί  το  φαινόμενο  των

αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς  και  να  εφαρμοστεί  το  Επιχειρησιακό

Πρόγραμμα  του  Δήμου.  Έτσι,  δίνεται  το  θεσμικό  πλαίσιο  για  την

διαχείριση,  με  την  υλοποίηση  του  Επιχειρησιακού  Προγράμματος

των  Δήμων,  εκτός  από  την  άσκηση  των  αρμοδιοτήτων,  μέσω  των

υπηρεσιών  αυτών,  δίνεται  και  μια  σειρά  επιπλέον  εργαλεία  και

δυνατότητες  όπως  η  συνεργασία  με  φιλοζωικά  σωματεία  και

φιλοζωικές  οργανώσεις  μη  κερδοσκοπικού  χαρακτήρα,  η  σύναψη

δημοσίων  συμβάσεων,  προγραμματικών  συμβάσεων,  συμβάσεων
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μίσθωσης έργου,  το  εθελοντικό έργο,  οι  διαδημοτικοί  σύνδεσμοι  και

διαδημοτικές συνεργασίες και άλλα θεσμικά και οικονομικά εργαλεία

των Δήμων, για την άσκηση των αρμοδιοτήτων τους. 

Αναφέρθηκα στη συνεργασία με τα φιλοζωικά σωματεία και  τις

φιλοζωικές οργανώσεις, όπου εκεί  ο Δήμος δύναται  με απόφαση του

Δημοτικού  Συμβουλίου  να  συνεργάζεται  για  τους  σκοπούς  του

Επιχειρησιακού  Προγράμματος  με  φιλοζωικά  σωματεία  και

φιλοζωικές  οργανώσεις  μη  κερδοσκοπικού  χαρακτήρα,  που  έχουν

έδρα  στην  Ελλάδα  ή  σε  άλλο  κράτος  –  μέλος  της  Ευρωπαϊκής

Ένωσης, συνάπτοντας σχετική έγγραφη συμφωνία. 

Οι  βασικοί  όροι  συνεργασίας  περιλαμβάνονται  στο

Επιχειρησιακό Πρόγραμμα κάθε Δήμου και  είναι:  η  περισυλλογή και

φιλοξενία αδέσποτων ζώων συντροφιάς, ο εμβολιασμός, η στείρωση

και  η  σήμανση  αδέσποτων  ζώων,  η  περίθαλψη  με  υποστήριξη

κτηνιάτρου  των  ασθενών  ή  τραυματισμένων  αδέσποτων  ζώων

συντροφιάς,  η  μέριμνα  για  την  υιοθεσία  τους  στην  Ελλάδα  και  στο

εξωτερικό  ή  την  επανένταξή  τους  στο  οικείο  περιβάλλον  και  η

έκδοση  των  εγγράφων  που  απαιτούνται  για  την  υλοποίηση

υιοθεσίας  και  εν  γένει  την  υλοποίηση  κάθε  σχετικής  δράσης  για  το

σκοπό της επίτευξης των στόχων του εν λόγω νόμου. 

Ο  εκάστοτε  Δήμος  προκειμένου  να  ασκήσει  το  έργο  του,

μπορεί  να  συνάπτει  δημόσιες  συμβάσεις,  προγραμματικές

συμβάσεις,  συμβάσεις  μίσθωσης  έργου  για  την  παροχή  υπηρεσιών

που έχουν να κάνουν με τη διαχείριση των αδέσποτων ζώων, καθώς

και  για  την  παροχή  υπηρεσιών  καθαριότητας,  φύλαξης,  για  τα

καταφύγια  και  τα  λοιπά.  Είτε  με  προσφυγή  στις  διαδικασίες

ανάθεσης  στο  Ν.4412/2016,  είτε  με  σύναψη  σύμβασης  μίσθωσης

έργου,  είτε  με  προγραμματικές  συμβάσεις  και  με  Αναπτυξιακό

Οργανισμό  του  άρθρου  2  του  Ν.4674/2020  ή  με  δίκτυα  Δήμων  και

Περιφερειών,  σύμφωνα  με  τις  κείμενες  διατάξεις.  Είναι  εργαλεία

που  ήδη  οι  Δήμοι  χρησιμοποιούν,  για  να  μπορέσουν  να  ασκήσουν

το έργο τους.
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Για  την  υλοποίηση  ενεργειών  των  δράσεων  διαχείρισης  των

αδέσποτων ζώων συντροφιάς,  ο Δήμος δύναται  να συνεργάζεται  και

με εθελοντές. 

Επίσης,  μπορεί  να  γίνονται  και  διαδημοτικοί  σύνδεσμοι  και

διαδημοτικές  συνεργασίες,  με  σκοπό  τη  διαχείριση  των  αδέσποτων

ζώων.

Τώρα,  τα  καλά  νέα  είναι  ότι  σύντομα  θα  εκδοθεί  εγκύκλιος

από την Ειδική Γραμματεία για την προστασία ζώων συντροφιάς, με

σκοπό  να  παραθέσει  το  πλαίσιο  των  αρμοδιοτήτων,  τις  διοικητικές

πράξεις  και  τις  δυνατότητες  και  ευχέρειες  που  προβλέπει  το  νέο

θεσμικό πλαίσιο,  καθώς και να διευκολύνει  το έργο των Δήμων στην

κατάρτιση των Επιχειρησιακών Προγραμμάτων τους. 

Για  το  έτος  2024  τα  Επιχειρησιακά  Προγράμματα  θα

υποβάλλονται  ηλεκτρονικά  σε  ειδική  πλατφόρμα,  στο  πλαίσιο  του

πληροφοριακού  συστήματος  του  Εθνικού  Μητρώου  Ζώων

Συντροφιάς  που  υλοποιείται  από  τη  Γενική  Γραμματεία

πληροφοριακών  συστημάτων  του  Υπουργείου  Ψηφιακής

Διακυβέρνησης.

Η  αποτελεσματική  διαχείριση  έχει  να  κάνει  με  τη  σημαντική

μείωση  του  αριθμού  των  αδέσποτων  ζώων,  ούτως  ώστε  από  αυτή

την  κατάσταση  και  αυτή  την  κατάσταση,  να  βρεθούμε  σε  αυτή,  σε

αυτή, σε αυτή, και όχι σε αυτή την κατάσταση. 

Αποτελεσματική  διαχείριση  σημαίνει  σημαντική  μείωση  του

αριθμού  των  αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς,  που  αυτό  γίνεται  με

σήμανση,  τσιπάρισμα  όλων  των  αδέσποτων  και  δεσποζόμενων,

καταγραφή  στο  Εθνικό  Μητρώο  Ζώων  Συντροφιάς,  με  στείρωση,

αναδοχή  και  υιοθεσία.  Ούτως  ώστε  να  εξαλειφθεί  το  φαινόμενο  το

να  υπάρχουν  αδέσποτα  ζώα  στις  περιοχές  και  αυτό  είναι  σίγουρα

μια ένδειξη πολιτισμού της κοινωνίας μας.

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Κύριε  Πρόεδρε,  να  κάνουμε  κάποιες  ερωτήσεις;

Μπορούμε;

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

231



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

Α. ΧΑΛΑ:   Και βέβαια. Παρακαλώ.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ωραία. Ο νόμος ισχύει από το '21. 

Α. ΧΑΛΑ:   Και βέβαια.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Εσείς  στο  Υπουργείο  έχετε  καταγράψει  τη  μέχρι  τώρα

διαχείριση  των  αδέσποτων  από  τους  Δήμους,  αν  είσαστε

ευχαριστημένοι  με  τον  τρόπο  που  διαχειριζόμαστε  τα  αδέσποτα;

Έχετε  δει  δηλαδή  στην  επαρχία,  στους  Δήμους  της  επαρχίας,  τι

γίνεται  με  τα  αδέσποτα  που  διαχειριζόμαστε  από  το  '21;  Ότι  έχω

μαζέψει  150  σκυλιά  στα  Καλάβρυτα  και  δεν  έχω  τι  να  τα  κάνω,  και

μου  λέτε,  αφού  τα  στειρώσουμε  και  τα  εμβολιάσουμε,  να  τα

βγάλουμε  στο  δρόμο  και  να  τους  λέμε,  να  μην  πάτε  κοντά  στο

σχολείο,  ούτε  στο  νοσοκομείο,  να  πάτε  μακριά,  να  μην  δαγκώσετε

κανέναν  άνθρωπο,  κανένα  παιδί,  κάνουν  αγέλη  μεταξύ  τους,

τρέχουν...

Οι  δε  φιλοζωικές  οργανώσεις  που  λέτε  να  συνεργαστούμε,

έχετε αντιληφθεί  με τι  τρόπο μας μιλάνε;  Ότι  μας λένε οι  φιλοζωικές

κυρίες  εκεί,  κύριοι  και  λοιπά,  ότι  Δήμαρχε,  έλα  να  πάρεις  τα

κουτάβια,  8  γεννήσανε  τώρα,  έλα  να  τα  βάλεις...  και  ακούς  τι  σου

λέω,  ρε;  Και  πρόσεξε,  άμα  δεν  το  κάνεις,  σε  στέλνω  στον

εισαγγελέα.  Υπάρχει  λοιπόν και  ένα κομμάτι  του νόμου που λέει  για

ποινικές  ευθύνες  για  τις  δικές  μας.  Δεν  μας  είπατε  τίποτα  εδώ,  τι

ποινικές ευθύνες έχουμε.

Και  μας  λέτε  κιόλας  να  βάλουμε  και  Επιτροπή  5μελή  και  μας

λέτε  να  ορίσουμε  τον  Αντιδήμαρχο.  Κανένας  Αντιδήμαρχος  δεν

αποδέχεται  να  αναλάβει  Πρόεδρος  της  Επιτροπής,  διότι  ξέρει  ότι

κινδυνεύει  να  πάει  στον  εισαγγελέα  ανά  πάσα  στιγμή,  για

οποιαδήποτε  κυρία  από τις  φιλοζωικές  θέλει  να  καταγγείλει,  όλη  τη

νύχτα,  να  λέει  ότι  δεν  το  προστατέψαμε,  δεν  το  φυλάξαμε,  δεν  το

φροντίσαμε, δεν το (...),  έχει  πυρετό, έχει  πάθει ηλίαση, έχει  εκείνο,

το  άλλο...  Ξέρετε  ότι  δεν  υπάρχουν  Κτηνιατρικές  Υπηρεσίες  στην

επαρχία,  ότι  έχουν  καταργηθεί  οι  παλιές  Περιφερειακές  και

Νομαρχιακές  Αυτοδιοικήσεις  που  είχαν  αγροτικούς  κτηνιάτρους  και
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δεν υπάρχει  κανένας  στην επαρχία;  Και  κανένας ιδιώτης κτηνίατρος

δεν δέχεται  να  συνεργαστεί  μαζί  μας.  Τα λεφτά δε,  που διαθέτει  και

το Υπουργείο, και η Γραμματεία, είναι ελάχιστα. 

Και  ένα ερώτημα ακόμα έχει  να κάνει  με  το προσωπικό.  Πόσα

άτομα  χρειάζεται  ένας  Δήμος  για  τη  διαχείριση  των  αδέσποτων;

Χρειάζεται  την  5μελή  Επιτροπή μόνο;  Ή χρειάζεται  και  προσωπικό;

Και μέσα ο νόμος λέει  να είναι  και  εκπαιδευμένο το προσωπικό που

θα έχουμε για  τα  αδέσποτα.  Από πού θα το  πάρουμε  αυτό,  με  ποια

διαδικασία ΑΣΕΠ θα το προσλάβουμε και αν υπάρχουν και χρήματα,

από  αυτά  που  μας  είπατε  εδώ,  υπόλοιπα,  από  τα  σαράντα  που

είχαμε  τότε  προκηρύξει,  για  να  μπορούν  να  πάρουν  οι  Δήμοι

σήμερα  και  να  προσφύγουν...  να  πάνε  στην  πρόσκληση,  να

υποβάλουν  πρόταση...  Υπάρχει  αδιάθετο  κονδύλι  για  τη  διαχείριση

των αδέσποτων; Να ξέρουν και οι νέοι Δήμαρχοι.

Και  τέλος  πάντων,  για  να  καταλήξω,  θεωρώ  ότι  ήταν  πολύ

λάθος,  και  παραμένω  σε  αυτή  την  άποψη  του  λάθους,  όχι  ότι  δεν

αγαπώ τα  ζώα,  έτσι;  Να  το  ξεκαθαρίσουμε  αυτό.  Γιατί  οι  Δήμοι  δεν

μπορούν  να  διαχειριστούν  αυτό  το  αντικείμενο  που  λέγεται

αδέσποτα ζώα στους Δήμους. Θεωρώ ότι  αυτό έπρεπε να το έχει δει

και το Υπουργείο, και με το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, και όχι

να  το  πάρει  το  Εσωτερικών,  και  να  το  δει  σε  συνεργασία  με

οργανώσεις φιλοζωικές, οι οποίες μπορούν να ασχοληθούν.

Και το τελευταίο.  Υπάρχει προϋπόθεση και λέγεται ότι  σε κάθε

Δήμο  υπάρχουν  και  φιλόζωοι.  Υπάρχουν  όμως  και  μερικοί  Δήμοι

που  έχουν  μία  κυρία  που  είναι  φιλοζωικιά,  δεν  υπάρχει  άλλη.  Και

αυτή  δεν  μπορεί  να  βοηθήσει,  δεν  μπορεί  να  κάνει  τίποτα.  Να

καταλήξω.  Θεωρώ  ότι  αυτό  το  αντικείμενο  στους  Δήμους...  Καλά,

δεν  το  συζητώ  για  τις  γάτες,  καθόλου,  έτσι;  Ούτε  καν  τις

ακουμπάμε.  Αυτό δεν το συζητώ. Τα σκυλιά μόνο,  ναι,  τις  γάτες δεν

το  συζητώ.  Τώρα  πάμε  και  στο  άλλο  κομμάτι,  που  νομίζω  ότι  είναι

μέσα  στην  ίδια  εισήγηση,  και  θα  την  πω  τώρα,  υπάρχει  και  μία
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διάταξη  του  νόμου  για  τους  Δήμους,  που  αφορά  τα  ανεπιτήρητα

ζώα. Δεν μας είπατε...

Α. ΧΑΛΑ:   Ναι, είναι τα ελεύθερα περιφερόμενα.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Αυτά  είναι  ανεπιτήρητα  ζώα,  τα  οποία  έχουν  αφεθεί

πάνω  στα  βουνά  μας,  για  τα  Καλάβρυτα  που  είμαι  Δήμαρχος,

θεωρώ  ότι  πρέπει  να  είναι  πάνω  από  1.500,  αυτά  είναι  άγρια

βοοειδή,  ελεύθερα,  αγελάδες,  πρόβατα,  γίδια,  έχουν  προστεθεί

τώρα  μαζί  σε  αυτά  και  γουρούνια,  που  οι  κυνηγοί  τα  έχουν  αφήσει

για να κυνηγούν,  έχουν προστεθεί  και  ακόμα και  λύκοι  και  ό,τι  άλλο

μπορεί  να  φανταστεί  κανείς  και  ο  νόμος  λέει  ότι  εφόσον γίνει  ζημιά

σε  κάποιο  χωράφι,  Πρόεδρε,  και  πρέπει  να  πάει  μετά...  το  πήραν

τώρα  από  την  Αστυνομία,  το  πήγαν  στα  δάση,  στο  Δασαρχείο,  και

πάει  ο  δασοφύλακας και  εκτιμήσει  τη ζημιά,  του λέει  ο εισαγγελέας,

θα  πεις  και  θα  καταθέσεις,  αν  δεν  σου  πουν  ποιανού  ζώο έκανε  τη

ζημιά,  θα  καταθέσεις  μήνυση  κατά  αγνώστου.  Και  τότε  θα  φωνάξω

τον  Δήμαρχο  και  θα  τον  βάλω  αυτόν  κατηγορούμενο,  διότι  ο

Δήμαρχος  έπρεπε  να  έχει  φροντίσει  και  να  έχει  περισυλλέξει  τα

ανεπιτήρητα.  Τα  οποία  ο  νόμος  λέει  να  φτιάξουμε  στάνη,  να  τα

βάλουμε  μέσα,  να  τα  δημοπρατήσουμε,  να  τα  μαζέψουμε,  να  τα

ταΐσουμε, να φωνάξουμε τον ιδιοκτήτη να τα ξανά πάρει και λοιπά.

Τώρα,  για  να  καταλήξω,  και  στον  Πρόεδρο  το  λέω,  και  στην

ΕΕΤΑΑ, πάρτε  τα όσο μπορείτε  γρηγορότερα από τους Δήμους.  Δεν

είναι  δουλειά  δικιά  μας  αυτή.  Δεν  μπορούμε  να  την  κάνουμε.  Δεν

έχουμε προσωπικό μέσα στο Δήμο να κάνουμε διοικητικές εργασίες.

Έχουμε 40 χρόνια να προσλάβουμε προσωπικό.  Πρόεδρε,  το ξέρεις

καλά.  Ένας  απολύεται,  ένας  προσλαμβάνεται,  κανένας.  ΑΣΕΠ,

εντοπιότητα  δεν  υπάρχει,  κανένας.  Από την  Κοζάνη  στα  Καλάβρυτα

τι να κάνει;  1.000 € το μήνα;

Λοιπόν,  πάμε.  Νομίζω  ότι  τα  αδέσποτα  πρέπει  το  Υπουργείο

και  ο  Υπουργός  και  η  υπεύθυνη  εκεί  Γραμματέας,  η  κυρία

Δημοπούλου, να το ξαναδείτε,  να πάρετε την αρμοδιότητα από τους

Δήμους, να το μεταφέρετε αλλού, γιατί;  Δεν γίνεται  καλή διαχείριση.
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Δεν μπορούμε να τα διαχειριστούμε.  Δεν γίνεται.  Δεν γίνεται  να έχω

ειδικό  αυτοκίνητο,  ασθενοφόρο,  για  τα  σκυλιά.  Δεν  γίνεται,  δεν  έχω

αγροτικό  να  μεταφέρω  τα  εργαλεία  μου  να  κάνω  επισκευή  δικτύων

ύδρευσης.  Δεν  γίνεται  να  βλέπω  ένα  τραυματισμένο  σκυλί  στο

δρόμο,  (.. .)  τηλέφωνο,  γιατί  κάποιο  αυτοκίνητο  το  χτύπησε  και

έφυγε,  να  το  περισυλλέξω,  να  το  φέρω  ανήμερα  του  Πάσχα  στα

Καλάβρυτα  και  να  μου  λέει  η  φιλοζωικιά  ότι  πρέπει  να  το  στείλεις

τώρα  κάτω  στην  Πάτρα,  γιατί  το  Αίγιο  δεν  έχει  κτηνιατρείο,  να  του

κάνουν επέμβαση, να του κάνουν ακτινογραφία, να του κάνουν...  

Και  να το βάζω σε αυτοκίνητο,  που δεν έχω ακόμα πάρει  αυτό

το  ειδικό  ασθενοφόρο  που  είναι  για  τα  ζώα,  και  να  το  βάζω σε  ένα

αγροτικό  που  έχουμε  και  να  μου  λέει,  πού  το  έβαλες  το  σκυλί  στην

καρότσα; Είναι δυνατόν να πάει το σκυλί στην καρότσα στην Πάτρα;

Λέω,  πού θα πάει;  Μπροστά με  τον  οδηγό.  Λοιπόν,  αυτά  τα  ξέρετε,

τα γνωρίζετε αυτά που λέω. 

Να  τελειώσω  εδώ  και  να  πω,  πάρτε  την  αρμοδιότητα  αυτή

πίσω,  γιατί  δεν  μας  έχετε  δώσει  ούτε  προσωπικό,  ούτε  ειδικά

αυτοκίνητα,  ούτε  ακόμα  καταφύγια  φτιάξαμε,  ούτε  μας  δώσατε

πιστώσεις  σε  αυτά  που  χαλάμε.  Χαλάμε  τόσα  λεφτά,  που  αυτά  που

μας  δίνετε  είναι  σκουπίδι.  17.000  το  χρόνο  παίρνει  ο  Δήμος

Καλαβρύτων,  για  να  διαχειριστεί  δεν  ξέρω  πόσα  αδέσποτα.  Σε  66

Κοινότητες  του  Δήμου;  Σε  1  εκατομμύριο  έκταση;  Που  σε  παίρνει

τηλέφωνο  μετά  (...)  και  λέει  έλα  στα  65  χιλιόμετρα  να  πάρεις  τη

σκύλα και το κουτάβι που γέννησε; Δεν ξέρω τώρα πού το πάτε.

Άποψή μου είναι, πάρτε το πίσω.

Α.  ΧΑΛΑ:   Σας  ευχαριστώ,  μπορώ  να  αναφέρω  και  εγώ  κάποια

πράγματα αν θέλετε. 

Το κομμάτι  της  διαχείρισης  των αδέσποτων ζώων συντροφιάς,

είναι  σίγουρα  ένα  δύσκολο  κομμάτι.  Η  αρμοδιότητα  των  Δήμων δεν

είναι  καινούργια  όσον  αφορά  τη  διαχείριση  των  αδέσποτων  ζώων,

δεν  θεσμοθετήθηκε  με  το  4830/2021,  υπήρχε  και  με  το

προηγούμενο θεσμικό καθεστώς.
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Τώρα,  όσον  αφορά  τις  ιδιαιτερότητες  του  κάθε  Δήμου,  θα

πρέπει  ο  ίδιος  ο  Δήμος  να  κάνει  ανίχνευση  του  τοπίου  του.  Και  με

τα  αντίστοιχα,  δίνονται  εργαλεία,  και  μέσω  των  χρηματοδοτήσεων,

να  ζητήσει  πιστώσεις  προκειμένου  να  καλύψει  τις  ανάγκες  που

έχουν  να  κάνουν  με  τη  διαχείριση  του  κομματιού  που  ονομάζεται

αδέσποτα ζώα συντροφιάς. 

Επίσης  σας  δίνεται  η  δυνατότητα  με  διάφορα  εργαλεία  που

έχουν  να  κάνουν  είτε  με  τη  συνεργασία  με  φιλοζωικά  σωματεία  και

οργανώσεις,  είτε  με  εξωτερικούς  συνεργάτες,  μέσω  των  δημοσίων

συμβάσεων,  να  αναθέσετε  ένα  κομμάτι  ή  και  όλο  το  κομμάτι  που

έχει  να  κάνει  με  τη  διαχείριση των αδέσποτων ζώων συντροφιάς  σε

ιδιώτες,  προκειμένου  να  μπορέσουν  να  το  διαχειριστούν.  Είτε  σε

ιδιώτη  κτηνίατρο,  είτε  σε  κάποιες  φιλοζωικές  οργανώσεις  ή

σωματεία μη κερδοσκοπικού χαρακτήρα.

Επίσης, τώρα όσον αφορά για τα ζώα τα ανεπιτήρητα τα οποία

ανήκουν  στο  κομμάτι  της  άγριας  πανίδας,  καθ'  ύλην  αρμόδιο  δεν

είναι  το  Υπουργείο  Εσωτερικών.  Υπάρχει  κενό  και  είναι  ανάλογα με

την κατηγορία στην οποία αυτά ανήκουν. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Α.  ΧΑΛΑ:   Ναι,  υπάρχει  νόμος,  απλά  τα  ανεπιτήρητα,  όπως  λέτε,

προφανώς  έχουν  φύγει  είτε  από  κάποια  κτηνοτροφική  μονάδα,

είτε...

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Συγγνώμη,  συγγνώμη,  για  να  ολοκληρώσουμε

αυτή την ενότητα.

Κυρία  Χαλά,  εσείς  πολύ  ορθά  μας  εξηγείτε  και  μας  αναλύετε

το  νόμο.  Άριστα όμως και  ο  συνάδελφος Δήμαρχος Καλαβρύτων και

Πρόεδρος  της  ΠΕΔ  Δυτικής  Ελλάδας,  μιλάει  για  την  πρακτική

εφαρμογή ενός νόμου.

Α.  ΧΑΛΑ:   Και  βέβαια.  Στην  πράξη  δεν  λέει  κανείς  ότι  είναι  ένα

εύκολο κομμάτι. 

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

236



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και  εγώ  θα  προσθέσω  και  θα  υπερθεματίσω

λέγοντας,  κάτι  που  δεν  αφορά  εσάς  όμως,  τον  τρόπο  με  τον  οποίο

λειτουργούμε  στο  κράτος  μας,  ότι  όλο  το  θεσμικό  πλαίσιο  περί  των

αδεσπότων  ζώων,  όπως  και  περί  των  ΥΔΟΜ,  τα  φέρνω  ως

παραδείγματα  χαρακτηριστικά  αυτά,  τις  Πολεοδομίες  των  Δήμων

δηλαδή,  είναι  ακραία  παράνομες  νομοθετικές  ρυθμίσεις,  γιατί

αντίκεινται  στον  ύψιστο  νόμο,  που  είναι  το  σύνταγμα.  Με  αυτή  την

έννοια, αντισυνταγματικές. 

Γιατί;  Γιατί  ψηφίσαμε  το  νόμο  και  μετά  ζητιανεύουμε  οι  Δήμοι

τα  χρήματα.  Αντί  να  λειτουργήσουμε  αλλιώς.  Πρώτα  να  φτιάξουμε

τις  κυνοκομικές  δομές,  με  το  απαιτούμενο  προσωπικό,  με  τους

απαιτούμενους  πόρους,  και  εν  συνεχεία  να  ψηφίσουμε  τη  σχετική

διάταξη για τα ζώα. Αλλά κάτω από τη γενικότερη κοινωνική – εντός

εισαγωγικών  κοινωνική  –  κατακραυγή  και  πίεση.  Και  την

επικοινωνιακή διαχείριση του όλου θέματος,  που έχουν δικαίωμα να

βγαίνουν και να καταγγέλλουν τους αιρετούς οι  φιλόζωοι – εντός και

εκτός  εισαγωγικών  –  οι  ορθά  σκεπτόμενοι  και  ενεργούντες

φιλόζωοι,  και  οι  άλλοι  οι  οποίοι  είναι  φιλόζωοι,  τύραννοι  των ζώων.

Και  ταΐζει  όχι  στο  σπίτι  της  μέσα,  γιατί  απαγορεύεται,  πρέπει  να

έχεις  ή  μια  γάτα  και  ένα  σκυλί,  ή  δύο  γάτες  ή  δύο  σκυλιά  μόνο.

Πενήντα γάτες ή δέκα σκυλιά στην πρασιά της οικοδομής, σε βάρος

όλων  των  άλλων  ενοίκων  και  κατοίκων.  Και  πολλά  άλλα  τέτοια

θέματα μπορούμε να προσθέσουμε.

Α.  ΧΑΛΑ:   Αυτό  έχει  να  κάνει  με  το  κομμάτι  της  υπεύθυνης

ιδιοκτησίας και της φιλοζωίας. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι.  Και  λέω τώρα εγώ.  Χωρίς  να έχουν γίνει  όλα

αυτά,  ψηφίζουμε  ένα  νόμο  και  παραβιάζουμε  το  άρθρο  102  του

συντάγματος  που  λέει,  για  κάθε  μεταφερόμενη  και  μεταβιβαζόμενη

αρμοδιότητα  στους  Δήμους  –  το  λέει  το  σύνταγμα  –  πρέπει  να

δίδονται  οι  απαιτούμενοι  πόροι  και  τα  μέσα.  Στη  λέξη  πόροι,

συνυπάρχουν  οι  ανθρώπινοι  και  οι  οικονομικοί  πόροι.  Δηλαδή  το

ανθρώπινο  κεφάλαιο,  προσωπικό.  Έγινε  αυτό;  Όχι,  δεν  έγινε.  Κατά
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συνέπεια, αφού δεν έγινε αυτό, πώς ζητάνε από εμάς μόνο ευθύνες;

Και αυτό είναι ένα βασικό μέσο υπεράσπισης το οποίο προτείνουμε,

προβάλουμε  κάθε  φορά,  απολογούμενοι  στις  προανακριτικές

διαδικασίες  οι  οποίες  γίνονται,  στις  προκαταρκτικές εξετάσεις  ή  στα

ακροατήρια όταν καταλήγουμε.

Και  το  τελευταίο.  Εντάξει,  στην  Αθήνα,  στη  Θεσσαλονίκη,  στη

Λάρισα,  στην  Πάτρα,  στο  Ηράκλειο,  στα  Γιάννενα,  θα  βρούμε

τέτοιους.  Αυτό  είπε ο συνάδελφος ο  Δήμαρχος.  Στα Καλάβρυτα πού

θα  βρεις,  σε  έναν  περιφερειακό  μικρό  Δήμο,  και  κτηνίατρο,  και

αυτοκίνητο  σαν  αυτά  που  μισθώνουμε  εμείς  για  τη  μεταφορά  του

ζώου,  και  τον  ειδικό  επιστήμονα  κτηνίατρο  ο  οποίος  θα  κάνει  το

χειρουργείο,  και  εκείνον  ο  οποίος  με  τη  μέθοδο  της  μέθης  θα

περισυλλέξει  τα  σκυλιά.  Και  στα  σκυλιά  κάτι  θα  γίνει.  Με  τις  γάτες;

Περισυλλέγονται οι γάτες;

Α. ΧΑΛΑ:   Θέλουν ειδικό συνεργείο.

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Τεράστιο πρόβλημα. 

Α. ΧΑΛΑ:   Θέλουν ειδικό συνεργείο, η αλήθεια είναι αυτή. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και  αν  περισυλλεγούν 100  και  200 γάτες,  πού θα

τις  πας;  Δηλαδή  τι  κάνουμε  στην  πατρίδα  μας  στην  Ελλάδα;  Αυτό

θέλω να ξέρετε και από πλευράς πρακτικής εφαρμογής. Είναι λάθος

όλο  το  σύστημα.  Είναι  αντισυνταγματικές  αυτές  οι  νομοθετικές

ρυθμίσεις. 

Θα  φτιάξετε,  λέει,  υποχρεωτικώς  Πολεοδομία.  Πώς  θα  την

κάνουμε  την  Πολεοδομία;  Μας  δώσατε  το  απαιτούμενο  προσωπικό;

Μας  μεταφέρατε  και  τους  πόρους  οι  οποίοι  απαιτούνται  για  να

πληρώνονται  οι  υπάλληλοι  της  Πολεοδομίας;  Άριστα  έπραξε  η

κυβέρνηση  και  αύξησε  τις  αποδοχές  των  εργαζομένων.  Τις  αύξησε,

θεσμικά,  νομοθετικά.  Πάλι  αντισυνταγματικά.  Ξέρετε  γιατί;  Γιατί  δεν

ξέρω  αν  στην  αιτιολογική  έκθεση  αυτής  της  διάταξης  που

ψηφίστηκε,  τηρείται  η  οικεία  διάταξη  του  συντάγματος  που  λέει,

πρέπει  να  αναφέρεται  στην  αιτιολογική  έκθεση  της  ψήφισης  μιας

νομοθετικής  ρύθμισης,  ρητώς,  ποιο  είναι  το  κόστος,  αν  προκαλεί

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

238



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

δαπάνη σε βάρος του προϋπολογισμού και  πόθεν θα καλυφθεί  αυτή

η  δαπάνη.  Και  αυτά  δεν  έχουν  να  κάνουν  με  εσάς.  Καταλάβατε

τώρα...

Α. ΧΑΛΑ:   Καταλαβαίνω το όλο πλαίσιο...

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   .. .συσκεπτόμαστε  και  σκεπτόμαστε  φωναχτά  όλοι

μαζί.  

Σας ευχαριστούμε.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Πρόεδρε, συγγνώμη...

Α.  ΧΑΛΑ:   Σε  κάθε  περίπτωση,  η  Ειδική  Γραμματεία  για  την

Προστασία  Ζώων  Συντροφιάς,  βρίσκεται  για  να  σας  στηρίξει,  να

ακούσει τα προβλήματά σας και να δώσει λύσεις.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Δεν  μας  στηρίζει,  να  μας  υποδείξει  βρίσκεται.  Και  να

μας στείλει εγκυκλίους, τίποτα άλλο.

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Εντάξει,  έστω και έτσι. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Λοιπόν, να κάνω...

Α. ΧΑΛΑ:   Έχει αναδείξει. ..

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Πρόεδρε...  Θα  μου  επιτρέψετε,  κυρία  Χαλά,  να  κάνω

μία πρόταση;

Α. ΧΑΛΑ:   Παρακαλώ.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Εδώ,  ευκαιρία  της  ενημέρωσης  των  νέων  Δημοτικών

Αρχών,  Δημάρχων  και  Συμβούλων.  Θεωρώ  ότι  καλό  θα  είναι  να

μεταφέρετε στην ηγεσία του Υπουργείου ότι  πρέπει να ασχοληθούμε

με  το  θέμα  διαφορετικά.  Να  φτιάξουμε  μια  ομάδα  και  από  τους

Δήμους, Πρόεδρε...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ευχαρίστως.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   ...και  από εμάς,  και  από εσάς,  και  να  κάτσουμε σε ένα

τραπέζι  να  το  συζητήσουμε.  Γιατί  το  έχουμε  αφήσει  πολύ ελεύθερο.

Ο νόμος, εφαρμόστε τον. Εγκυκλίους...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και παίρνει  (.. .) διαστάσεις.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ε,  ναι.  Εγκυκλίους...  Προχθές  έστειλε  πάλι  η  κυρία

Γραμματέας  εκεί,  μία  εγκύκλιο  στο  Δήμο  και  έγραφε,  ας  πούμε,  ότι

θα  πρέπει  να  με  ενημερώσετε,  σε  περίπτωση  σεισμού  ή  οτιδήποτε
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άλλο,  φωτιάς  και  λοιπά,  το  σημείο  που  ακριβώς  θα  πάνε  τα

αδέσποτα. Για να προστατευτούν από το σεισμό, από τη φωτιά, από

το ένα, το άλλο και λοιπά. Όχι από...  εμείς. Εμείς, αφήστε...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Το σημείο το υπέδειξες. Ποιος θα τα περισυλλέξει;

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Σημείο;  Ποιο σημείο;  Εμείς δεν έχουμε...  ένα οικόπεδο,

ένα στρέμμα να...

Α.  ΧΑΛΑ:   Επίσης,  αυτό  είναι  μία  δράση  που  μπορείτε  να  τη

συμπεριλάβετε στα Επιχειρησιακά σας Προγράμματα.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ένα λεπτάκι.  Δεν θα ήταν άσχημα σήμερα επ'  ευκαιρία

της  ενημέρωσης,  δεν  ξέρω  τι  λέει  η  ΕΕΤΑΑ ή  ο  Πρόεδρος  εδώ,  να

μεταφέρετε  στην  ηγεσία  του  Υπουργείου,  φωνάξτε  μια  Επιτροπή

από εμάς, έτσι Πρόεδρε; Κύριε Γούπιε; Να συναντηθούμε.

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Όχι, όχι, αλλιώς.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Μην  το  αφήνετε  το  θέμα,  βγάλαμε  το  νόμο,  βγάλτε  τα

μάτια  σας.  Θα  τρελαθούν  οι  άνθρωποι.  Και  δεν  μιλάω  τώρα,  ούτε

φωνάζοντας και φωνασκώντας... Δεν γίνεται. 

Α.  ΧΑΛΑ:   Ήδη  και  η  εγκύκλιος  για  τα  Επιχειρησιακά  θα  δώσει

κάποιες κατευθύνσεις...

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Δεν μπορούν οι Δήμοι να υλοποιήσουν αυτό το έργο.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Η  κυρία  Χαλά  έχει  καταλάβει  τη  διάσταση  του

ζητήματος...

Α.  ΧΑΛΑ:   Και  βέβαια  δεν  είναι  εύκολο  ζήτημα  η  διαχείριση  των

αδέσποτων ζώων συντροφιάς.

Επίσης  θέλω  να  ενημερώσω  ότι  ήδη  έχει  ξεκινήσει  μία  σειρά

από  εκπαίδευση  στο  ΙΝΕΠ,  του  Εθνικού  Κέντρου  Δημόσιας

Διοίκησης,  το  οποίο  έχει  να  κάνει  με  τη  διαχείριση  των  αδέσποτων

ζώων  συντροφιάς.  Οπότε  οι  Δήμοι  έχουν  τη  δυνατότητα  να

ενημερώσουν το προσωπικό τους για σχετικά θέματα. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Κυρία  Χαλά,  δεν  είναι  αυτό  το  θέμα.  Συγγνώμη,

μιλάμε...

Α.  ΧΑΛΑ:   Θέλω  να  πω  ότι  ήδη  γίνονται  κάποιες  δράσεις  και  στη

συνέχεια αυτές θα συνεχιστούν και θα επικαιροποιηθούν.
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Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ακούστε  λίγο.  Είναι  πολύ  καλή  και  φιλότιμη  η

προσπάθειά  σας  και  σας  ευχαριστούμε  πάρα πολύ.  Αλλά  μιλάμε  σε

δύο  παράλληλες  ευθείες  που  δεν  συναντώνται  πουθενά.  Πρέπει  να

καταλάβετε, το Υπουργείο...

Α. ΧΑΛΑ:   Θα τα μεταφέρω και όπως σας είπα, η Ειδική Γραμματέας

είναι για να σας ακούσει και να σας βοηθήσει.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Εγώ  είμαι  των  θεωρητικών  επιστημών,  ήμουν

καλός  στη  γεωγραφία  όμως,  δύο  παράλληλες  ευθείες  δεν

συναντώνται  πουθενά.  Δεν  τέμνονται.  Πρέπει  κάπου  να

συναντηθούμε. Δεν μπορεί.. .

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Πρόεδρε, να κάνω μία ερώτηση εγώ;

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Τώρα, τώρα.

Δεν  μπορεί  να  θεσπίζονται  νόμοι  οι  οποίοι  στην  πράξη  δεν

μπορούν  να  εφαρμοστούν.  Και  μάλιστα  παίρνει  δραματικές,

τραγικές  διαστάσεις  σε  πάρα  πολλές  περιοχές  της  Ελλάδας,  το

ζήτημα της διαχείρισης των αδεσπότων ζώων. 

Εμείς  θέλουμε να παρακαλέσουμε την πολιτική ηγεσία,  σε  ένα

από  τα  Διοικητικά  μας  Συμβούλια  να  έρθει,  στην  ΚΕΔΕ,  να

ακούσει...

Α. ΧΑΛΑ:   Και βέβαια. Θα το μεταφέρω.

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Να το μεταφέρετε, αυτό σας παρακαλώ. 

Να  ακούσει  τους  προβληματισμούς,  να  ακούσει  τα  ζητήματα

και  να  ανοίξει  ένας  διάλογος.  Έχουμε  και  οικεία  αρμόδια  Επιτροπή

στην  ΚΕΔΕ  εμείς,  που  μπορεί  να  επεξεργαστεί  και  έχει

επεξεργαστεί λύσεις. 

Πρέπει όμως να το κλείσουμε σιγά – σιγά το θέμα. 

Ορίστε.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Μία ερώτηση. 

Α. ΧΑΛΑ:   Παρακαλώ.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ήμουν  Αντιδήμαρχος  στο  Δήμο  Αρταίων  την  περίοδο

'18 – '19 και '21 – '22, στο θέμα ακριβώς αυτό. Το '18 κάποιος, ένας

πολίτης,  έπεσε  με  ένα  μηχανάκι,  το  βράδυ,  και  εγώ  δικάστηκα  2,5
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χρόνια, πριν από 1 μήνα. Δικάστηκα ποινικά. Η εισαγγελέας είπε ότι

ο  Δήμος  έκανε  τα  πάντα.  Όμως υποκειμενικά,  υπάρχει  ευθύνη στον

Αντιδήμαρχο.  Στον ασκούντα την αρμοδιότητα.  Γιατί  είπε  ότι  μπορεί

να συγκρούστηκε με βοοειδές. Γιατί  στην περιοχή υπήρχαν βοοειδή.

Και υπάρχουν ακόμα.

Στις  11  Ιανουαρίου  έχω  δικαστήριο  πάλι,  γιατί  το  '19,  σε

επανενταγμένο  σκύλο  από  το  Δήμο,  έπεσε  κάποιος  με  μηχανάκι  το

βράδυ, διώκομαι εγώ πάλι ποινικά και η Διευθύντρια της Υπηρεσίας,

ποινικά, γιατί έπεσε, λέει,  χτύπησε, έσπασε την κλείδα...  

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Σε  σκύλο  τον  οποίο  τον  είχατε  στειρώσει,

αποπαρασιτώσει, τσιπάρει...

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ό,τι ακριβώς λέει  το πρόγραμμα.

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Δεν θα τιμωρηθείς.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Α. ΧΑΛΑ:   Είχατε πράξει  τα δέοντα.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Πρόεδρε,  να  συνεχίσω.  Τον  Φεβρουάριο,  όταν  ήρθε  η

κυρία  Δημοπούλου  και  μας  έκανε  την  ενημέρωση  για  το  νέο  νόμο,

της είπα αυτολεξεί,  εγώ θα παραιτηθώ από αυτή τη θέση και  δεν θα

υπάρχει κανένας Αντιδήμαρχος να ασχοληθεί με αυτό το θέμα. Γιατί,

της  λέω.  Το  '22,  την  ημέρα  των  Χριστουγέννων,  την  έκανα  στην

Αστυνομία  της  Άρτας  μαζί  με  τη  Διευθύντρια,  έφυγα  από  το  σπίτι

μου  από  τραπέζι,  γιατί  μία  φιλόζωη  έπρεπε  να  της  μεταφέρουμε

κάποιο  σκυλί  το  οποίο  είχε  κάνει  ευθανασία  ο  κτηνίατρος,  να  το

μεταφέρουμε  νύχτα  στην  Ηγουμενίτσα  γιατί  μόνο  εκεί  υπήρχε

θάλαμος  για  να  μεταφερθεί  το  βράδυ  και  αυτή  η  φιλόζωη  πήρε

τηλέφωνο  και  μου  είπε,  Αντιδήμαρχε,  αν  δεν  είσαι  εκεί,  το  πρωί

στον εισαγγελέα. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Δεν  είναι  μόνο  αυτό,  βγάζουν  και  σποτ

τηλεοπτικά, προσβλητικά, απαράδεκτα, και θα υπάρξει απάντηση σε

αυτά.  Θα  έρθουμε  σε  αντιπαράθεση.  Δεν  δεχόμαστε  εμείς  με  τέτοιο

ιταμό,  προσβλητικό,  μειωτικό  τρόπο,  να  βγάζουν  πληρωμένες
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διαφημίσεις,  καταγγείλτε  το  Δήμαρχο,  κάντε  και  τα  λοιπά.  Τι  είναι

αυτά τα πράγματα; 

Ορίστε, για να κλείσουμε. Δημήτρη.

Δ.  ΜΠΙΡΜΠΑΣ:   Βάζετε  κάποιες  προϋποθέσεις.  Πολεοδομικά,  στα

αστικά κέντρα,  πιστεύετε  ότι  ισχύει  έστω και  μία  από αυτές,  να μην

είναι κοντά σε αθλητική εγκατάσταση, νοσοκομείο, σχολείο, θέσεις ή

δρόμους  ταχείας  κυκλοφορίας;  Πού  θα υποδείξει...  Θέλω να  έρθετε

εσείς  και  να  υποδείξετε,  με  βάση  τις  προδιαγραφές  που  βάζετε,  σε

μια  αστική  πόλη...  Έχω  την  τύχη  να  μην  είμαι  Δήμαρχος  αυτή  την

4ετία.  Στο  Δήμο  Αιγάλεω.  Τύχη  είναι.  Σας  το  λέω  ειλικρινά.  Το

μεγαλύτερο  πρόβλημα  που  αντιμετώπιζα  ως  υποψήφιος,  ήταν  τι  θα

κάναμε  με  ένα  ζήτημα,  επειδή  είμαστε  φιλόζωοι,  επειδή  εμείς

έχουμε  αδέσποτα  στο  σπίτι  μας.  Αλλά  δεν  μπορώ  να  ακούω  αυτά

που  γίνονται  και  λέγονται  εις  βάρος  της  Αυτοδιοίκησης.  Μία

ερώτηση.  Πείτε  μου εσείς  σε  μία  αστική  πόλη,  ποιο  σημείο  δεν  έχει

τις προδιαγραφές που βάζετε. 

Τα τσιπάρουμε.  Τι  τσιπάρουμε;  Κάθε καλοκαίρι,  επειδή έχουμε

ένα  άλσος  που  έχει  αθλητικές  εγκαταστάσεις,  σχολεία,  ψυχαγωγία,

γύρω  από  ταχείας  κυκλοφορίας,  μεγάλα  εκπαιδευτικά  ιδρύματα,

αφήνουν  οι  φιλόζωοι  τα  σκυλιά  τους  και  εμείς  τρέχουμε  να  δούμε

ποια  σκυλιά  από  αυτά  δεν  είναι  τσιπαρισμένα.  Τα  τσιπάρουμε  τα

σκυλιά.  Πού  τα  πάμε;  Πού  θα  υποδείξετε  χώρους  για  να  τρώνε  τα

σκυλιά;  Και  να  μην  τα  φολιάσουν  τα  σκυλιά.  Αν  τα  φολιάσουν  τα

σκυλιά  όταν είχαμε βάλει  νερό  και  ρίξανε  φόλα και  τα  φολιάσανε  τα

σκυλιά, ποιος έφταιγε για αυτό;

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Φολιάσανε θα πει.. . δεν φτιάχνουν φωλιά.

Δ. ΜΠΙΡΜΠΑΣ:   Ναι, ξέρω...

Α. ΧΑΛΑ:   Τα δηλητηρίασαν. 

Δ. ΜΠΙΡΜΠΑΣ:   Το λέω, ποιος έχει την ποινική ευθύνη; 

Ξέρετε  τι  πρόβλημα  υπάρχει  στην  όλη  διαδικασία;  Εγώ...  δεν

θέλω να  πω,  είμαστε  μιας  αντίληψης  εντελώς  καλβινιστικής.  Σε  μία
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χώρα,  τιμωρητική.  Τιμωρητική  απέναντι  στην  Αυτοδιοίκηση.

Συγγνώμη, είναι ποινικά υπεύθυνος ο Δήμαρχος.

Πείτε  μου  κάτι  άλλο.  Έχετε  προσπαθήσει  να  συγκροτήσετε

3μελή  Επιστημονική  Επιτροπή;  Ξέρετε  τι  ζητάνε  οι  επιστήμονες  για

να πάνε στο Δήμο; Για να συνεργαστούμε; Γιατί  και αυτοί έχουν από

το  νόμο,  έχουν  μια  συνυπευθυνότητα.  Είναι  σαν  τους  μηχανικούς.

Τους  κάναμε  μηχανικούς  και  τους  επιστήμονες.  Έχει  ο  Δήμος  τη

δυνατότητα  να  δίνει  30.000  το  χρόνο,  μόνο  για  τη  λειτουργία  της

Επιστημονικής  Επιτροπής;  Τόσα  ζητάνε.  Έχει  τη  δυνατότητα  ο

Δήμος,  πρόσληψης  προσωπικού  και  διαμόρφωσης;  Η  λειτουργία

που λέτε για ένα Δήμο αστικό...  Καλά, όταν πήγαμε στη Σιάτιστα και

μας  έλεγε  ότι  έχει  400  σκυλιά  που  κατεβαίνουν  από  τους

τσοπάνηδες και είναι στην πόλη, εγώ τρόμαξα. Σκιάχτηκα. 

Α. ΧΑΛΑ:   Ναι, γιατί τότε έχουν γίνει  αγέλη.

Δ.  ΜΠΙΡΜΠΑΣ:   Θέλω  να  σας  πω  πρακτικά  πράγματα.  Αυτό  ποιος

θα  το  πληρώσει;  Τα  300  –  400  χιλιάρικα  σε  ένα  Δήμο,  γιατί  τόσο

είναι  το  κόστος  αν  τα  κάνεις  αυτά,  και  αν  δέχονται  οι  κτηνίατροι.

Γιατί  δεν  δέχονται  οι  κτηνίατροι.  Δεν  δέχτηκαν φιλοζωικές  να  μπουν

στην  5μελή  Επιτροπή  του  Δήμου.  Γιατί  αισθάνονται  ότι  έχουν

ευθύνη.  Έχουν  ευθύνη  μόνο  για  την  καταγγελία  κάποιοι.  Όχι  όλοι.

Γιατί  πολλές  από  τις  φιλοζωικές  παρέχουν  πραγματικά  έργο.  Εσείς

όμως  έχετε  καταστήσει  ένα  Δήμο  που  δεν  έχει  τίποτα  από  αυτά,

ποινικά υπεύθυνο.

Και  σας  ξαναλέω,  πολεοδομικά,  υποδείξτε  εσείς  τους  χώρους

που  πρέπει  να  δίνουμε  τροφή,  να  δίνουμε  νερό  και  να  έχουν  τις

προδιαγραφές  αυτές  που  λέτε  εσείς.  Υποδείξτε  το  χώρο  που  θα

αφήσουμε τα σκυλιά.  Και  τα  αφήνουμε τα σκυλιά.  Και  τα  τσιπάρει  ο

Δήμος.  Και  πάνε  στον  άλλο  Δήμο.  Τι  ευθύνη  έχει  ο  Δήμος;  Μη  μου

πείτε  ότι  θα  υπάρχει  κανένα  ραντάρ  παρακολούθησης  των

αδεσπότων. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ή drone.

Δ. ΜΠΙΡΜΠΑΣ:   Ναι, θα τα κυνηγάμε με drone τα αδέσποτα; 
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ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Δημήτρη, νομίζω κλείσαμε το ζήτημα...

Δ. ΜΠΙΡΜΠΑΣ:   Όχι, ειλικρινά...

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Είναι πολύ σοβαρά τα ερωτήματα... .

Α.  ΧΑΛΑ:   Είναι  δύσκολη  η  αντιμετώπιση,  θα  τα  μεταφέρω  στη

Γενική  Γραμματέα  και  είμαστε  στη  διάθεσή  σας  για  να  παρέχουμε

οποιαδήποτε βοήθεια γίνεται.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε, κυρία Χαλά.

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Κυρία Χαλά, σας ευχαριστούμε, να είστε καλά. 

Και  μπαίνουμε  στο  τελευταίο  κομμάτι,  για  την  επικοινωνιακή

πολιτική των ΟΤΑ.

ΣΤ΄ ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ

Δημόσιο Μάνατζμεντ και Επικοινωνιακή Πολιτική

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Εισηγητής  είναι  ο  κύριος  Πάνος  Κολιαστάσης,

Διδάκτωρ  της  Πολιτικής  Επικοινωνίας  και  διδάσκων  στο

Πανεπιστήμιο Πελοποννήσου. 

Μπορεί  ένας  Δήμαρχος  να  κάνει  τεράστιο  έργο,  αλλά  στα

θέματα της  επικοινωνίας  και  των σχέσεων με την κοινωνία  και  τους

πολίτες,  να  μην  τα  πάει  καλά  και  να  μην  επανεκλεγεί.  Και

αντιστρόφως,  ένας  που  τα  πάει  καλά  στην  επικοινωνία,  είναι

εργατικός  και  δείχνει  φιλότιμο,  και  πολύ  έργο  να  μην  κάνει,  να

επανεκλεγεί.  Τώρα,  καταλαβαίνετε  τι  θέλω  να  πω.  Δεν  πρέπει  να

μας απορροφά η γραφειοκρατία, το έργο μέσα στα γραφεία, αυτά θα

τα κάνουμε, αλλά να μην αποκοπτόμαστε και από την κοινωνία. 

Ορίστε, κύριε Καθηγητά.

Π. ΚΟΛΙΑΣΤΑΣΗΣ:   Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και εμείς.
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Π. ΚΟΛΙΑΣΤΑΣΗΣ:   Καλησπέρα σε όλες και σε όλους.

Επικοινωνιακή πολιτική των ΟΤΑ και ειδικότερα των Δήμων, το

θέμα της  εισήγησης.  Στο  πρώτο  μέρος  θα  μιλήσουμε  συνοπτικά  για

τα  βασικά  συστατικά  της  πολιτικής  επικοινωνίας,  τα  οποία  είναι  τα

ίδια,  είτε  μιλάμε  για  την  κεντρική  πολιτική  σκηνή,  είτε  για  την

Αυτοδιοίκηση  και  στη  συνέχεια  θα  αναλύσουμε  κάποιες

επικοινωνιακές  στρατηγικές  οι  οποίες  ακολουθούν  ή  θα  μπορούσαν

να  ακολουθούν  οι  Δήμοι,  όχι  μόνο  στην  Ελλάδα,  αλλά  και

πανευρωπαϊκά,  δεδομένου  ότι  το  μεγαλύτερο  τμήμα  της  σχετικής

βιβλιογραφίας  έχει  ως  επίκεντρο  την  εξέταση  των  περιπτώσεων

Δήμων σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Να  ξεκινήσουμε  από  τα  πολύ  βασικά.  Πώς  ορίζουμε  την

πολιτική επικοινωνία.

Ένας  γενικά  αποδεκτός  ορισμός  υποστηρίζει  ότι  η  πολιτική

επικοινωνία συμπυκνώνεται  στον ορισμό,  στην πρόταση,  ποιος λέει

τι,  σε  ποιον,  μέσω  ποιου  διαύλου  και  με  ποια  επίδραση.  Αυτός  ο

ορισμός, ο οποίος διατυπώθηκε πριν από 100 περίπου χρόνια,  από

τον  Χάρλοντ  Λάσγουελ,  έναν  Αμερικανό  πολιτικό  επιστήμονα,

μπορεί  να  απεικονιστεί  στο  συγκεκριμένο  σχήμα,  σε  μια  αλυσίδα

δηλαδή  με  πέντε  κρίκους,  στον  πρώτον  εκ  των  οποίων  ανήκει  ο

πομπός,  ποιος  δηλαδή  εκπέμπει  το  μήνυμα,  στο  δεύτερο  κρίκο

ανήκει  το  πολιτικό  μήνυμα  που  εκπέμπει,  στον  τρίτο  ο  δίαυλος

μέσω  του  οποίου  διοχετεύεται  ένα  μήνυμα  στο  ακροατήριο,  που

είναι  ο  τέταρτος  κρίκος,  και  βεβαίως  ο  πέμπτος  κρίκος  αφορά  τη

διαπίστωση  και  μέτρηση  της  επίδρασης  αυτού  του  μηνύματος,  τον

οποίο ένας πομπός λαμβάνει υπόψη προκειμένου είτε να διατηρήσει

το  πολιτικό  μήνυμα  που  εκπέμπει,  είτε  να  το  προσαρμόσει  στα  νέα

χαρακτηριστικά.

Τώρα,  η  αποτελεσματικότητα  της  πολιτικής  επικοινωνίας,

συνδέεται  σε  κάθε  περίπτωση,  είτε  μιλάμε  για  πολιτικούς,  είτε  για

αυτοδιοικητικούς  φορείς,  με  την  πρόθεση  των  φορέων,  με  την

επιδίωξή  τους,  να  πείθουν  την  κοινή  γνώμη  με  απώτερο  σκοπό  να
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κερδίζουν  την  υποστήριξή  της.  Αρχικά  στις  εκλογές,  αλλά  και

μετεκλογικά,  στόχος  είναι  να  διατηρηθεί  η  εμπιστοσύνη,

προκειμένου να αυξηθούν οι πιθανότητες επανεκλογής.

Τώρα,  στην  κατηγορία  του  πολιτικού  πομπού,  αν  μιλάμε  για

Αυτοδιοίκηση,  σε  αυτή  ανήκουν  βεβαίως  οι  Δήμαρχοι  και  οι

Περιφερειάρχες,  οι  Αντιδήμαρχοι  και  οι  Αντιπεριφερειάρχες,  οι

Δημοτικοί και Περιφερειακοί Σύμβουλοι. 

Στην  κατηγορία  του  πολιτικού  μηνύματος,  αυτά  μπορεί  να

λάβουν  τη  μορφή  μίας  πολιτικής  διακήρυξης,  ενός  προεκλογικού

προγράμματος,  μίας  πολιτικής  δήλωσης,  μίας  πολιτικής  ομιλίας  ή

και  πολιτικών  διαφημιστικών  μηνυμάτων  τα  οποία  εκπέμπονται  είτε

στα παραδοσιακά μέσα ενημέρωσης, είτε στα social media τα οποία

κυριαρχούν στο επικοινωνιακό περιβάλλον της εποχής μας. 

Σε  ό,τι  αφορά  τώρα  την  πειστικότητα  αυτή  καθεαυτή  του

πολιτικού μηνύματος,  αυτή εξαρτάται  από τέσσερις  παραμέτρους.  Η

πρώτη  είναι  η  απλότητα  στη  διατύπωση  του  μηνύματος.  Χρειάζεται

δηλαδή  να  συμπυκνώνεται  είτε  σε  μία  λέξη,  είτε  σε  λίγες  λέξεις,  οι

οποίες να είναι κατανοητές από το σύνολο της κοινής γνώμης.

Η  δεύτερη  παράμετρος  αφορά  το  βαθμό  στον  οποίο  ένα

μήνυμα  επαναλαμβάνεται  σταθερά.  Σκεφτείτε  ότι  κάθε  μέρα  ένας

δημότης,  ένας  πολίτης,  γίνεται  αποδέκτης  πολλαπλών  και

διαφορετικών  πολιτικών  μηνυμάτων  από  πολλές  και  διαφορετικές

πηγές.  Είναι  δύσκολο  να  συγκρατήσει  στη  μνήμη  του  εύκολα  κάτι

από  όλα  αυτά,  εκτός  και  αν  επαναλαμβάνεται  σταθερά.  Αυτό

συμβαίνει  κατά  κόρον  στην  προεκλογική  περίοδο,  κάθε  υποψήφιος

Δήμαρχος  διεξάγει  μια  προεκλογική  εκστρατεία,  η  οποία  έχει  ένα

κεντρικό  σλόγκαν  το  οποίο  επαναλαμβάνεται  σταθερά  καθ'  όλη  τη

διάρκεια  της  προεκλογικής  περιόδου,  αλλά  το  ίδιο  μπορεί  να  κάνει

πράξη  και  μετεκλογικά,  δεδομένου  ότι  η  αξιοπιστία  ενός  Δημάρχου

εξαρτάται  σε  μεγάλο  βαθμό  και  επηρεάζεται  από  το  βαθμό  στον

οποίο  επιδεικνύει  συνέπεια  ανάμεσα  σε  προεκλογικές  δεσμεύσεις

και μετεκλογικές πράξεις. 
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Η  τρίτη  παράμετρος  σχετίζεται  με  τον  βαθμό  στον  οποίο  ένα

πολιτικό  μήνυμα  καθησυχάζει  την  κοινή  γνώμη.  Και  όταν  λέμε

καθησυχάζει,  εννοούμε  το  βαθμό  στον  οποίο  συμφωνεί  ένα  μήνυμα

με τις  βασικές αντιλήψεις,  τις  βασικές ιδέες και  τις  βασικές απόψεις

των  δημοτών  στους  οποίους  απευθύνεται.  Στο  βαθμό  δηλαδή  που

συμμερίζεται τις αγωνίες, τις εμπειρίες και τις προτιμήσεις τους. 

Και  η  τέταρτη  και  τελευταία  παράμετρος  έχει  να  κάνει  με  τον

βαθμό αξιοπιστίας  ενός πολιτικού μηνύματος,  η  οποία συνδέεται  σε

μεγάλο  βαθμό  με  την  αξιοπιστία  του  ίδιου  του  πομπού,  του

υποψηφίου  Δημάρχου  και  βεβαίως  του  Δημάρχου.  Όσο  μεγαλύτερο

είναι  το  επίπεδο  αξιοπιστίας  που  διατηρεί  ένας  Δήμαρχος  ή  μία

Δήμαρχος  κατά  τη  διάρκεια  της  θητείας,  τόσο  περισσότερες

πιθανότητες  έχει  αυτά  που  θα  ανακοινώνει  προς  τους  δημότες,  να

ακούγονται και να γίνονται πιστευτά. 

Τώρα,  σε  ό,τι  αφορά τον  δίαυλο μέσω τον οποίο  μεταδίδονται

τα  μηνύματα,  εδώ  προφανώς  ανήκουν  τα  πάσης  φύσεως  τοπικά

μέσα  ενημέρωσης,  έντυπα,  ηλεκτρονικά  και  ψηφιακά,  μαζί  βεβαίως

με  τα  μέσα  κοινωνικής  δικτύωσης,  αλλά  και  ειδικότερα  ψηφιακά

εργαλεία όπως τα e-mails και τα newsletters τα οποία μπορεί κανείς

να  αποστέλλει  στους  δημότες  και  να  τους  ενημερώνει  για  τις

δράσεις και τις αποφάσεις του Δήμου.

Σε  ό,τι  αφορά  τα  μέσα  ενημέρωσης,  είναι  χρήσιμο  να  έχουμε

στο  νου  μας  ότι  επιτελούν  μεταξύ  άλλων τρεις  βασικές  λειτουργίες.

Η  πρώτη  είναι  ότι  επηρεάζουν  τη  διαμόρφωση  της  δημόσιας

ατζέντας.  Θα  έχετε  παρατηρήσει  ότι  είτε  μιλάμε  για  τηλεοπτικούς

σταθμούς,  είτε  για  ραδιόφωνο,  είτε  για  εφημερίδες,  δεν  λαμβάνουν

όλες  οι  ειδήσεις  την  ίδια  προσοχή,  την  ίδια  σημασία  και  τον  ίδιο

χώρο,  στο  πλαίσιο  ενός  μέσου  ενημέρωσης.  Διότι  τα  media

ιεραρχούν  τις  ειδήσεις  από  αυτή  που  θεωρούν  σημαντικότερη,  έως

αυτή  που  θεωρούν λιγότερο  σημαντική.  Στις  σημαντικότερες  δίνουν

περισσότερο χρόνο και χώρο, στις λιγότερο σημαντικές, λιγότερο. 
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Προφανώς  η  είδηση  την  οποία  θα  προτάξουν  ως  πρώτη,  για

να  μεταδώσουν  σε  μεγαλύτερο  εύρος,  έχει  σημασία  εάν  λειτουργεί

θετικά ή αρνητικά για  την εικόνα ενός Δημάρχου ή ενός Δήμου.  Άρα

το  να  επηρεάσει  κανείς  την  ιεράρχηση  της  προβολής  αυτών  των

ειδήσεων, μπορεί να αποβεί σημαντικό σε επικοινωνιακό επίπεδο.

Η  δεύτερη  λειτουργία  των  μέσων  ενημέρωσης  είναι  να

ερμηνεύουν  και  να  σχολιάζουν  τις  ειδήσεις  τις  οποίες  μεταδίδουν.

Και  από  τα  σχόλια  που  θα  κάνουν  και  το  αν  είναι  χρωματισμένα

θετικά  ή  αρνητικά,  για  την  εκάστοτε  Δημοτική  Αρχή,  προφανώς

επηρεάζουν και τη δημόσια εικόνα της Δημοτικής Αρχής.

Η τρίτη λειτουργία που επιτελούν,  είναι  η  λεγόμενη λειτουργία

του  δημόσιου  φρουρού,  με  την  έννοια  ότι  ασκούν  έναν  ελεγκτικό

ρόλο στις πράξεις,  στις  αποφάσεις και  τις  παραλήψεις  ενδεχομένως

μίας  Δημοτικής  Αρχής  και  είναι  σε  θέση  υπό  αυτή  την  έννοια  να

επηρεάσουν θετικά ή αρνητικά τη δημόσια εικόνα της.

Σε  ότι,  αφορά το  διαδίκτυο  και  τα  social media,  είναι  γεγονός

ότι  η  ανάδυσή  τους  τις  τελευταίες  δεκαετίες,  τα  τελευταία  χρόνια,

έχει  αλλάξει  ριζικά  το  περιβάλλον  της  πολιτικής  επικοινωνίας,

δεδομένου  ότι  έχει  επιταχύνει  ιλιγγιωδώς  τη  διάδοση  και  τη

μετάδοση  των  ειδήσεων  και  των  σχολίων.  Ό,τι  συμβαίνει ,

μεταδίδεται άμεσα σε ένα ευρύ φάσμα ανθρώπων.

Επίσης,  το  διαδίκτυο και  τα  social media έχουν επιτρέψει  στα

παραδοσιακά  μέσα  ενημέρωσης,  μέσω  των  λογαριασμών  που

διατηρούν  στα  μέσα  κοινωνικής  δικτύωσης,  να  μεταδίδουν  ειδήσεις

24  ώρες  το  24ωρο,  7  ημέρες  την  εβδομάδα.  Ταυτόχρονα,  τα  social

media ευνοούν την  απευθείας  και  αδιαμεσολάβητη  επικοινωνία  των

Δημάρχων με τους δημότες και των δημοτών με τους Δημάρχους. 

Υπό  αυτή  την  έννοια,  η  πίεση  που  ασκείται  πλέον  στις

Δημοτικές  Αρχές  να  ενεργούν  με  ταχύτητα  σε  επικοινωνιακό

επίπεδο,  έχει  αυξηθεί  γεωμετρικά.  Και  αυτό  είναι  εμφανές  ειδικά  σε

περιόδους  κρίσεων,  όπως  για  παράδειγμα  οι  συνέπειες  των

ακραίων  καιρικών  φαινομένων.  Όταν  ένας  Δήμαρχος  καλείται  να
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διαχειριστεί  μία πλημμύρα ή μία δασική πυρκαγιά ή μια χιονόπτωση

και  τις  συνέπειές  της.  Και  σε  αυτή  την  περίπτωση  χρειάζεται  με

άμεσο  τρόπο  να  επικοινωνήσει  με  όσο  γίνεται  περισσότερους

δημότες  και  το  διαδίκτυο,  τα  social media,  είναι  κάτι  το  οποίο  αυτό

μπορούν να το διευκολύνουν.

Τώρα,  στην  κατηγορία  ακροατήριο,  προφανώς  εντάσσεται  η

ευρύτερη  κοινή  γνώμη,  το  τοπικό  εκλογικό  Σώμα,  αλλά  και  ειδικές

ομάδες  ψηφοφόρων.  Είναι  σημαντικό  να  έχουμε  στο  νου  μας  ότι  τα

ακροατήρια  είναι  πολλά  και  διαφορετικά  μεταξύ  τους,  συνεπώς  τα

πολιτικά  μηνύματα  που  εκπέμπει  ένας  Δήμαρχος,  μία  Δήμαρχος,

χρειάζεται  να  προσαρμόζονται  στο  ακροατήριο  στο  οποίο

απευθύνονται  και  να  διοχετεύονται  μέσα  από  τα  κατάλληλα  μέσα,

μέσα  από  τους  κατάλληλους  διαύλους,  είτε  πρόκειται  για

παραδοσιακά μέσα ενημέρωσης, είτε πρόκειται για τα social media.

Πολύ  περισσότερο  δε,  όταν  η  κοινή  γνώμη  είναι

κατακερματισμένη  ως  προς  τις  πηγές  ενημέρωσής  της.  Δηλαδή  οι

δημότες  μεγαλύτερης  ηλικίας  παρακολουθούν  κυρίως  την

τηλεόραση, ενώ οι  νεότερης ηλικίας πολίτες  παρακολουθούν κυρίως

τα  social media.  Ενημερώνονται  κυρίως  από  αυτά.  Και  την  ίδια

στιγμή δεν  ενημερώνονται  όλοι  από όλες  τις  ψηφιακές  πλατφόρμες.

Για  παράδειγμα,  το  Twitter το  παρακολουθούν  κυρίως  οι  πιο

πολιτικοποιημένοι  πολίτες,  το  YouTube,  το  Instagram,  το  TikTok το

παρακολουθούν  κυρίως,  αν  όχι  αποκλειστικά,  οι  πολύ  νεότερης

ηλικίας  δημότες  και  πολίτες,  ενώ  το  Facebook παραμένει  μέχρι

σήμερα  το  δημοφιλέστερο  μέσο  κοινωνικής  δικτύωσης,  δεδομένου

ότι  έχει  μεγάλη  διείσδυση  στον  πληθυσμό  και  σε  όλη  την

επικράτεια, άνω του 70%.

Αυτό  σημαίνει ,  το  γεγονός  ότι  δεν  παρακολουθούν  όλοι  τα

πάντα,  σημαίνει  ότι  αν  ένας  Δήμαρχος  θέλει  να  φτάνει  το  μήνυμά

του  παντού,  χρειάζεται  να  έχει  παρουσία  παντού.  Αλλά  όχι  σε  κάθε

ψηφιακή  πλατφόρμα  με  τον  ίδιο  τρόπο.  Διότι  δεν  έχει  η  κάθε

πλατφόρμα  τα  ίδια  τεχνολογικά  χαρακτηριστικά.  Άρα  χρειάζεται  να
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διαμορφώνει  το  μήνυμά του  κατά  τέτοιο  τρόπο και  αξιοποιώντας  τα

τεχνολογικά  χαρακτηριστικά  κάθε  μέσου,  προκειμένου  να

μεταδίδεται  στους  αποδέκτες,  στο  ακροατήριο,  με  τον

αποτελεσματικότερο και πειστικότερο δυνατό τρόπο.

Σε  ό,τι  αφορά  τη  μέτρηση  της  επίδρασης  ενός  πολιτικού

μηνύματος  στην  κοινή  γνώμη,  εδώ  μπορεί  αν  ληφθούν  υπόψη

ευρήματα  από  δημοσκοπήσεις,  είτε  ποσοτικές  ή  ποιοτικές,  σχόλια

και  αντιδράσεις στα μέσα ενημέρωσης,  κυρίως στις  ιστοσελίδες των

μέσων  ενημέρωσης,  σχεδόν  όλα  τα  media έχουν  ιστοσελίδες,

ψηφιακές  σελίδες  στο  διαδίκτυο,  όπως  επίσης  και  από  τα  σχόλια  ή

τις  αντιδράσεις  που αποτυπώνονται  σε  πραγματικό χρόνο στα μέσα

κοινωνικής δικτύωσης.

Βεβαίως, στη μέτρηση της επίδρασης μπορεί να εντάξει κανείς

και  τα  σχόλια  και  τις  αντιδράσεις  ειδικότερων  ακροατηρίων,  όπως,

για παράδειγμα, τα μέλη ενός Δημοτικού Συμβουλίου.

Αυτό είναι το σχήμα που αποτυπώνει το σύγχρονο περιβάλλον

της  πολιτικής  επικοινωνίας,  υπό  την  έννοια  ότι  έχει  καταστεί  τα

τελευταία  χρόνια  διαδραστικό.  Πριν  την  έλευση  του  διαδικτύου  και

των social media, ουσιαστικά η επικοινωνιακή πολιτική ασκείτο από

τους  πολιτικούς,  αυτοδιοικητικούς  και  μη,  μέσω των παραδοσιακών

media,  προς  τους  πολίτες.  Πλέον  τις  τελευταίες  δεκαετίες  η

επικοινωνία  γίνεται  αμφίδρομα,  διαδραστικά,  και  οι  πολίτες

μπορούν να εκπέμψουν μηνύματα προς τους πολιτικούς και μάλιστα

με τρόπο άμεσο, ειδικά μέσω των social media.

Τώρα,  να  δούμε  κάποιες  ειδικότερες  επικοινωνιακές

στρατηγικές  που  μπορούν  να  εφαρμοστούν  ή  εφαρμόζονται  σε

επίπεδο  Δήμων.  Θα  εξετάσουμε  τρεις  από  αυτές,  τις  δημόσιες

σχέσεις,  το  πολιτικό  μάρκετινγκ  και  κάποιες  στρατηγικές

επικοινωνίας  που  σχετίζονται  με  την  χρήση  των  μέσων  κοινωνικής

δικτύωσης.

Στόχος  των  δημοσίων  σχέσεων,  της  πρώτης  στρατηγικής  που

εξετάζουμε, είναι  αφενός η μεγιστοποίηση της θετικής προβολής για

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΙΩΑΝΝΙΝΑ 05 & 06 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

251



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ –   E  .  E  .  T  .  A  .  A  .

ένα  Δήμαρχο  ή  μια  Δημοτική  Αρχή  και  ο  περιορισμός  της  όποιας

επικοινωνιακής  ζημιάς  που  μπορεί  να  προκαλέσει  η  αρνητική

δημοσιότητα. 

Για  να  επιτευχθεί  αυτό,  είναι  χρήσιμο  κανείς  να  ασχοληθεί  με

τη  δημόσια  εικόνα  που  αποτυπώνεται  για  έναν  Δήμαρχο  στα  μέσα

μαζικής  ενημέρωσης.  Για  να  το  πετύχει  αυτό,  χρειάζεται  να

οργανώσει  το  επικοινωνιακό  του  επιτελείο  με  έναν  ορθολογικό

τρόπο.  Ενδεικτικά  αναφέρουμε  ότι  θα  μπορούσε  να  οργανωθεί  σε

τρεις  δομές,  το  ένα,  Γραφείο  Επικοινωνίας,  το  οποίο  ασχολείται

κυρίως  με  τη  συγγραφή  των  ομιλιών  του  και  στις  οποίες

αποτυπώνεται  η  μακροπρόθεσμη  επικοινωνιακή  του  στρατηγική,  το

Γραφείο  Τύπου  και  Μέσων  Ενημέρωσης,  το  οποίο  αφορά  τη

διαχείριση  της  επικοινωνίας  με  τους  δημοσιογράφους  και  τα  media

και  βεβαίως  το  Γραφείο  Διαχείρισης  των  Social Media,  των

αναρτήσεων δηλαδή που πραγματοποιεί σε αυτά.

Αντιλαμβάνομαι  ότι  οι  περιορισμοί  που  υπάρχουν  και  σε

ανθρώπινους  πόρους  και  σε  οικονομικούς,  καθιστούν  ενδεχομένως

μία  τέτοια  οργάνωση  σε  Δήμους  μικρότερου  σχετικά  μεγέθους,

δύσκολη. Ακόμα όμως και  αν έχετε ένα ενιαίο Γραφείο Επικοινωνίας

το  οποίο  συγκροτείται  από  έναν,  στελεχώνεται  από  έναν  μόνο

άνθρωπο,  είναι  χρήσιμο  αυτός  ο  ένας  να  διαθέτει  μία  στοιχειώδη

επιστημονική  ειδίκευση  στο  ζήτημα  της  επικοινωνίας  ή  να  έχει  μια

στοιχειωδώς  επαρκή  επαγγελματική  εμπειρία,  προκειμένου  να

μπορέσει  να  σας  βοηθήσει  αποτελεσματικά.  Δεν  αρκεί  δηλαδή  να

είναι  κάποιος  τον  οποίο  ή  την  οποία  απλά  εμπιστεύεστε,  είναι

χρήσιμο  να  έχει  ειδικές  επιστημονικές  γνώσεις  ή,  επαναλαμβάνω,

επαγγελματική εμπειρία. 

Τώρα,  οι  δημόσιες  σχέσεις  μπορεί  να  επιτελέσουν  τέσσερις

λειτουργίες. 

Το  πρώτο  είναι  η  διαχείριση  των  μέσων  ενημέρωσης.  Είπαμε

πριν  ότι  τα  media διαμορφώνουν  τη  δημόσια  ατζέντα,  τις  ειδήσεις

δηλαδή  που  θα προβληθούν  και  την  ιεράρχησή τους.  Αν θέλει  ένας
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Δήμαρχος  να  επηρεάσει  αυτή  την  ατζέντα,  την  ιεράρχηση  και

προβολή  των  ειδήσεων,  μπορεί  να  το  πράξει  μέσω  της  ανάληψης

επικοινωνιακών  πρωτοβουλιών,  όπως  είναι,  για  παράδειγμα,  η

πραγματοποίηση  μιας  συνέντευξης.  Είτε  συνέντευξη  Τύπου  ή

συνέντευξη σε  κάποιο  τοπικό  μέσο ενημέρωσης.  Και  ανάλογα με  τα

μηνύματα που θα εκπέμψει εκεί,  τις ανακοινώσεις που θα κάνει ή τα

μέτρα που θα ανακοινώσει  για ένα ζήτημα,  μπορεί  να επηρεάσει  τις

ειδήσεις που θα προβληθούν την ίδια μέρα σε όλα τα τοπικά media,

υπό  την  έννοια  ότι  θα  δοθεί  μεγάλη  έμφαση  σε  αυτά  που  θα  έχει

πει.

Το  δεύτερο  στοιχείο,  η  δεύτερη  λειτουργία,  αφορά  τη

διαχείριση  της  δημόσιας  εικόνας.  Εδώ  αυτό  σχετίζεται  με  την

επιδίωξη  που  έχει  ένας  Δήμαρχος  για  τα  χαρακτηριστικά  που  θέλει

να  διέπουν  την  εικόνα  του.  Τη  δημόσια  εικόνα  του.  Είτε  θέλει  να

τονίσει  το  ανθρώπινο  και  κοινωνικό  του  πρόσωπο,  είτε  θέλει  να

τονίσει  την  αποτελεσματικότητά  του,  ανάλογα  με  την  επιδίωξη  που

έχει και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της εικόνας του στα οποία θέλει

να  δώσει  έμφαση,  μπορεί  να  πάρει  αντίστοιχες  πρωτοβουλίες  για

την  προβολή  επισκέψεων  που  μπορεί  να  πραγματοποιήσει  σε

πάσης  φύσεως  χώρους  ή  περιοχές  οι  οποίες  αντιμετωπίζουν

προβλήματα. Εννοώ περιοχές της πόλης του.

Η  τρίτη  λειτουργία  που  ονομάζεται  εσωτερική  επικοινωνία,

αφορά τη διαχείριση των τριβών στο  εσωτερικό της  παράταξής  του.

Πολλές  φορές  προκύπτουν  διαφωνίες,  τριγμοί  ή  εντάσεις,

δεδομένου  ότι  οι  συνεδριάσεις  των  Δημοτικών  Συμβουλίων  σχεδόν

σε  όλους  τους  Δήμους  μεταδίδονται  απευθείας  από  το  διαδίκτυο,

από  τα  social media,  καθιστά  αναγκαία  την  επίλυση  των  πάσης

φύσεως  εσωτερικών  συγκρούσεων  στην  παράταξη  ενός  Δημάρχου,

να  έχει  διεξαχθεί  πριν  γίνει  η  συνεδρίαση  του  Δημοτικού

Συμβουλίου,  διότι  εάν  δώσει  μια  εικόνα  προς  τα  έξω  τριβών,

εντάσεων  ή  διχασμού,  αυτό  θα  επηρεάσει  αρνητικά  τη  δημόσια

εικόνα του και την ικανότητά του να διοικεί. 
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Η διαχείριση των πληροφοριών έχει  να κάνει  με τον τρόπο και

το  timing,  το  χρόνο  κατά  τον  οποίο  διοχετεύετε  πληροφορίες  για

πρωτοβουλίες  ή  πολιτικές  τις  οποίες  σχεδιάζετε,  προς  τα  μέσα

ενημέρωσης  και  τους  δημοσιογράφους.  Εσείς  αποφασίζετε  τι

πληροφορίες  θα  ανακοινώσετε,  τι  θα  διαρρεύσετε  στον  Τύπο,  σε

ποια  χρονική  στιγμή,  έχει  σημασία  αυτό  να  γίνει  κατά  τρόπο  τέτοιο

ώστε  να  λειτουργήσει  πιο  αποτελεσματικά  ως  προς  τη  δημόσια

εικόνα της Δημοτικής Αρχής.

Τώρα,  η  δεύτερη  στρατηγική  που  θα  μπορούσε  να

ακολουθήσει  ένας  Δήμος,  έχει  να  κάνει  με  την  υιοθέτηση  τεχνικών

πολιτικού  μάρκετινγκ.  Όταν  λέμε  πολιτικό  μάρκετινγκ,  ουσιαστικά

μιλάμε για το εμπορικό μάρκετινγκ που εφαρμόζεται  στον τομέα της

πολιτικής.  Εμπορικό  μάρκετινγκ  είναι  οι  τεχνικές  διερεύνησης  και

αποτύπωσης  των  επιθυμιών  και  των  προτιμήσεων  των

καταναλωτών,  τις  οποίες  αξιοποιούν  οι  επιχειρήσεις,  προκειμένου

να  διαμορφώσουν  ανάλογα  τα  προϊόντα  τους  και  να  αυξήσουν  τις

πωλήσεις και τα κέρδη τους. 

Αντιστοίχως  στον  πολιτικό  τομέα,  πολιτικά  κόμματα,  αλλά  και

υποψήφιοι,  για  την  Αυτοδιοίκηση,  αξιοποιούν  αυτές  τις  τεχνικές

προκειμένου να διαπιστώσουν τις  προτιμήσεις και  τις  επιθυμίες  των

ψηφοφόρων και  να  διαμορφώσουν την  πολιτική  τους  πρόταση κατά

τέτοιο  τρόπο ώστε να  κερδίσουν όσο γίνεται  περισσότερες  ψήφους,

αλλά  και  να  διατηρήσουν  σε  βάθος  χρόνου  την  εμπιστοσύνη  των

πολιτών. 

Ταυτόχρονα,  είναι  χρήσιμο  ως  προς  την  επιδίωξη  που  μπορεί

να έχει  ένας  Δήμαρχος,  μία  Δήμαρχος,  να διαφοροποιηθεί  από τους

ανταγωνιστές.  Προκειμένου  ακριβώς  να  μπορέσει  να  κερδίσει  την

εμπιστοσύνη των δημοτών στους οποίους απευθύνεται. 

Τώρα,  στοιχεία  του  πολιτικού  μάρκετινγκ  αξιοποιούνται  από

τους  Δημάρχους  και  κατά  τη  μετεκλογική  περίοδο,  διότι  πολλοί

Δήμοι  ή πολλές Δημοτικές Αρχές στη σύγχρονη εποχή επιδιώκουν ή
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θεωρούν αναγκαίο  να  συμβουλεύονται  τους  δημότες  πριν  χαράξουν

μία πολιτική για την αντιμετώπιση ενός τοπικού προβλήματος. 

Για  να  ακολουθηθεί  αυτή  η  στρατηγική  του  πολιτικού

μάρκετινγκ,  μπορούν να εφαρμοστούν τα επτά βήματα,  τα  οποία θα

δούμε πολύ συνοπτικά.

Το πρώτο αφορά στη χρήση εργαλείων έρευνας αγοράς,  όπως

ονομάζονται.  Αυτό μπορεί  να πάρει  τη μορφή διαβούλευσης για ένα

ζήτημα,  με  ομάδες  δημοτών.  Μπορεί  να  πάρει  τη  μορφή  μιας

ηλεκτρονικής  επικοινωνίας  με  τους  δημότες,  είτε  μέσω  e-mails,  είτε

μέσω  της  διαμόρφωσης  στην  ιστοσελίδα  του  Δήμου  μίας

ηλεκτρονικής  φόρμας  παραπόνων,  την  οποία  θα  μπορούν  να

συμπληρώνουν  οι  δημότες  και  να  αναδεικνύουν  το  πρόβλημα  που

τους απασχολεί. 

Επίσης,  η  χρήση  ηλεκτρονικών  εφαρμογών.  Σε  κάποιες

περιπτώσεις υπάρχει η δυνατότητα στους πολίτες,  με τη χρήση μιας

εφαρμογής από τα κινητά τους, να φωτογραφίζουν, για παράδειγμα,

κακοτεχνίες  σε  ένα  σημείο  του  Δήμου  και  να  ενημερώνουν  το  Δήμο

για αυτό,  προκειμένου να το αντιμετωπίσει,  χωρίς  κατ'  ανάγκη αυτό

να  το  βλέπουν  και  άλλοι.  Χωρίς  δηλαδή  να  δημοσιοποιείται  αυτή  η

φωτογραφία,  παρά  μόνο  να  ενημερώνεται  ο  Δήμος  και  να  σπεύδει

να αντιμετωπίσει το πρόβλημα.

Επίσης  οι  δημοσκοπήσεις,  η  μέτρηση  των  αντιδράσεων  στα

μέσα  κοινωνικής  δικτύωσης,  ακόμα  και  η  διεξαγωγή  τοπικών

δημοψηφισμάτων  με  τη  χρήση  ηλεκτρονικών  εργαλείων,  μπορεί  να

λειτουργήσει συμβουλευτικά.

Σε  κάθε  περίπτωση,  η  πληροφορία  που  αντλεί  μια  Δημοτική

Αρχή  με  τη  χρήση  αυτών  των  εργαλείων,  μπορεί  να  τη  βοηθήσει

ούτως  ώστε  να  διαπιστώσει  ποιες  Υπηρεσίες  του  Δήμου  δεν

λειτουργούν  αποτελεσματικά.  Δεν  παράγουν  βελτίωση.  Και  έτσι,  σε

ένα βαθμό, να μπορέσει να τις καταστήσει αποτελεσματικότερες. 

Εφόσον  έχει  αυτές  τις  πληροφορίες,  μπορεί  να  προχωρήσει

στο  σχεδιασμό  του  λεγόμενου  πολιτικού  προϊόντος,  για  να  μιλήσω
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σε  όρους  μάρκετινγκ.  Και  να  οδηγηθεί  είτε  στην  αλλαγή  της

παροχής  υπηρεσιών,  είτε  στην  αλλαγή  του  τρόπου  επικοινωνίας  με

τους  δημότες,  αλλά  και  την  επίτευξη  πάσης  φύσεως  στρατηγικών

πλάνων  τα  οποία  θα  προσδιορίζουν  συγκεκριμένους  στόχους

πολιτικής,  αλλά  και  συγκεκριμένα  μέτρα  για  την  υλοποίηση  αυτών

των στόχων για την αντιμετώπιση των τοπικών προβλημάτων. 

Ένα  παράδειγμα  σε  ό,τι  αφορά  το  σχεδιασμό  ως  πολιτικού

προϊόντος,  μπορεί  να  είναι  η  προστασία  των  δασών.  Αν

υποθέσουμε ότι  έχετε  στόχο να  προστατεύσετε  τα  δάση στις  πόλεις

σας, η δράση αυτή μπορεί  να εξειδικευτεί...  ο στόχος αυτός μάλλον,

μπορεί  να  εξειδικευτεί  σε  επιμέρους  στόχους,  όπως  είναι  ο

περιορισμός  της  ρύπανσης,  η  ανακύκλωση,  η  αναδάσωση,  οι

δεντροφυτεύσεις  και  ούτω  κάθε  εξής  και  για  αυτούς  τους

ειδικότερους  στόχους  να  διαμορφωθούν  συγκεκριμένα  μέτρα

πολιτικής.

Εφόσον  έχετε  διαμορφώσει  ένα  τέτοιο  πολιτικό  προϊόν  και

πριν  το  θέσετε  σε  εφαρμογή,  είναι  χρήσιμο  κανείς  να  λάβει  υπόψη

του  κάποιες  παραμέτρους  για  τη  βελτίωσή  του.  Δηλαδή  να

διερευνήσει  κατά  πόσο  είναι  εφικτό  να  υλοποιηθεί  και  να

εφαρμοστεί  μία  τέτοια  πολιτική,  λαμβάνοντας  υπόψη  τη

διαθεσιμότητα  των  οικονομικών  και  ανθρώπινων  πόρων,  αλλά  και

των  θεσμικών  περιορισμών.  Εάν  οι  πόροι  δεν  είναι  επαρκείς,  που

συνήθως  δεν  είναι,  χρειάζεται  μία  ανακατανομή  και  μία

προτεραιοποίηση  –  αν  είναι  δόκιμος  ο  όρος  –  σε  ό,τι  αφορά  την

αντιμετώπιση των αναγκών που υπάρχουν.

Επίσης,  είναι  χρήσιμο  κανείς  να  διαχειρίζεται  τις  προσδοκίες

της  τοπικής  κοινής  γνώμης  σε  ό,τι  αφορά  την  αντιμετώπιση  ενός

προβλήματος,  λαμβάνοντας  υπόψη  τους  περιορισμούς  αυτούς.  Δεν

υπάρχει λόγος κανείς να υποσχεθεί περισσότερα από αυτά τα οποία

στην  πράξη  μπορεί  να  υλοποιήσει,  διότι  πολύ  απλά  θα  χάσει  την

αξιοπιστία του όταν δεν υλοποιηθούν οι υποσχέσεις που θα δώσει. 
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Και  βεβαίως,  είναι  σημαντικό  σε  επίπεδο  κοινής  γνώμης,

ακόμα  και  αν  δεν  μπορείτε  να  αντιμετωπίσετε  το  σύνολο  των

προβλημάτων  έτσι  όπως  θα  θέλατε  ή  έτσι  όπως  θα  ήθελαν  οι

δημότες,  είναι  σημαντικό  να  εμπεδωθεί  στην  τοπική  κοινή  γνώμη

ένα  αίσθημα  δικαιοσύνης.  Ότι  δηλαδή  κάνετε  το  καλύτερο  δυνατό

και  κατανέμετε  τους  πόρους  σας,  τους  διαθέσιμους  πόρους,  με  τον

βέλτιστο δυνατό τρόπο.

Εφόσον  επέλθει  και  αυτή  η  βελτίωση  στο  πολιτικό  προϊόν  –

εντός  εισαγωγικών  –  προχωράτε  στην  εφαρμογή,  λαμβάνοντας

βεβαίως  υπόψη  κατά  πόσο  ο  διοικητικός  μηχανισμός  είναι  σε  θέση

να ανταποκριθεί  στην εφαρμογή της  πολιτικής  που έχετε  σχεδιάσει,

και σε επίπεδο οικονομικό, αλλά και σε επίπεδο διοικητικών πόρων.

Εάν  δεν  είναι  σε  θέση  τα  διοικητικά  στελέχη  να  το  εφαρμόσουν,

είναι  καλό να προηγηθεί  μία  σχετικά σύντομη επιμόρφωσή τους  για

ένα  συγκεκριμένο  θέμα.  Σε  κάθε  περίπτωση,  χρειάζεται  ο

διοικητικός μηχανισμός να είναι σύμμαχος.

Στη  συνέχεια  μπορείτε  να  προχωρήσετε  στην  επικοινωνία

αυτής  της  πολιτικής  απόφασης  και  της  σχετικής  δράσης,

παραμένοντας  ανοιχτοί  σε  κριτική  ή  σε  παράπονα που  μπορούν να

διατυπωθούν  από  τους  δημότες,  σχετικά  με  την  εφαρμογή  μιας

πολιτικής  και  την  αντιμετώπιση ενός  προβλήματος.  Είναι  σημαντικό

ακόμα  και  αν  δεν  είστε  σε  θέση  να  ικανοποιήσετε  πλήρως  τις

ανάγκες  ή  τις  προτιμήσεις  ή  τα  αιτήματα τα  οποία φτάνουν σε εσάς

από  τους  δημότες  ή  ομάδες  δημοτών,  να  δείξετε  ότι  τους  ακούτε.

Ότι  τους  λαμβάνετε  υπόψη,  ότι  δεν  τους  γυρίζετε  την  πλάτη,

αντιθέτως  μπαίνετε  στη  διαδικασία  να  εξηγήσετε  πώς

λειτουργήσατε,  με  ποιες  προτεραιότητες,  και  έτσι  να  πείσετε  και  να

διατηρήσετε, μάλλον, την έξωθεν καλή μαρτυρία. 

Πολλές  φορές  ειδικότερες  καμπάνιες  για  την  προβολή

κάποιων  δράσεων  μπορεί  να  είναι  χρήσιμες.  Για  παράδειγμα,  την

περασμένη  δεκαετία  της  οικονομικής  κρίσης  σε  αρκετούς  Δήμους,

προκειμένου να  αντιμετωπιστούν οι  κοινωνικές  ανάγκες  ανισοτήτων
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και  φτώχειας,  αναπτύχθηκαν  καινοτομίες  κοινωνικού  χαρακτήρα

όπως  το  Κοινωνικό  Παντοπωλείο,  το  Κοινωνικό  Φαρμακείο,  το

Κοινωνικό  Φροντιστήριο.  Αυτά  είναι  χρήσιμο  να  επικοινωνηθούν

στους  πολίτες  μέσα  από  ειδικότερες  καμπάνιες,  σε  περίπτωση  που

αυτό είναι αναγκαίο.

Έβδομο  και  τελευταίο  βήμα  είναι  η  αξιολόγηση των  δράσεων.

Είναι σημαντικό όταν μια δράση, μια πολιτική σχεδιαστεί  και αρχίσει

η  εφαρμογή  της,  να  είναι  προκαθορισμένη  η  διαδικασία  και  η

μέθοδος  αξιολόγησης  των  αποτελεσμάτων  της  από  τους  πολίτες.

Και για να αισθανθούν ότι  συμμετέχουν σε αυτή τη διαδικασία, αλλά

και  για  να  έχετε  μία  γνήσια  πληροφόρηση  για  το  κατά  πόσο  η

πολιτική  που  σχεδιάσατε  για  την  αντιμετώπιση  ενός  προβλήματος,

πέτυχε  το  στόχο  της.  Δηλαδή  και  το  πρόβλημα  αντιμετώπισε,  αλλά

και τους δημότες άφησε ικανοποιημένους. 

Η  τρίτη  και  τελευταία  στρατηγική  αφορά  τη  χρήση  των  social

media από  τους  Δήμους,  κυρίως  το  περιεχόμενο  των  αναρτήσεων

που  πραγματοποιούν  στο  δημοφιλέστερο  από  τις  ψηφιακές

πλατφόρμες,  το  Facebook.  Θα  δούμε  από  τη  σχετική  βιβλιογραφία

πώς  κατηγοριοποιούνται  οι  αναρτήσεις  στις  οποίες  προχωράει  μια

Δημοτική Αρχή ανάλογα με το περιεχόμενό τους. 

Η  πρώτη  αφορά  μια  κατηγορία  αναρτήσεων  η  οποία  έχει

σκοπό  την  παροχή  πληροφόρησης  για  πάσης  φύσεως  δράσεις,

πρωτοβουλίες  και  πολιτικές  που εφαρμόζει  ο  Δήμος.  Αναφερθήκαμε

σε κάποιες κοινωνικού χαρακτήρα και πριν, οι οποίες εφαρμόστηκαν

την περασμένη δεκαετία.

Μια  δεύτερη  κατηγορία  αναρτήσεων  μπορεί  να  αφορά  τη

χρήση τεχνικών μάρκετινγκ για τη διαφήμιση εκδηλώσεων των ΟΤΑ,

κυρίως πολιτιστικού χαρακτήρα. 

Μια  τρίτη  κατηγορία  αφορά  την  προβολή  του  Δήμου  σε  ένα

επίπεδο  πιο  συνολικό,  όταν  κανείς  θέλει  να  απευθυνθεί  σε

τουρίστες ή σε επισκέπτες  και  να δώσει  μια καλή εικόνα,  μια θετική

εικόνα για την ιστορική διαδρομή του Δήμου,  για τα μνημεία του και
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τα  αξιοθέατά  του,  για  τις  βελτιώσεις  που  έχουν  πραγματοποιηθεί,

για  τα  έργα που έχουν γίνει  και  συνολικά  για  την  εικόνα που  έχει  ο

κόσμος εκτός της πόλης, για τη συγκεκριμένη πόλη. 

Επίσης,  τα  social media και  οι  σχετικές  αναρτήσεις  μπορεί  να

είναι  πολύ  χρήσιμες  αν  θέλει  κανείς  να  ενισχύσει  την  έννοια  της

διαφάνειας  σε  επίπεδο  Δήμου,  να  μεταδώσει  δηλαδή  την  εικόνα

στους  δημότες  ότι  δεν  υπάρχει  κάτι  που  γίνεται  εν  κρυπτώ,  αλλά

όλα είναι  μέρος του δημόσιου διαλόγου και  κάτι  το  οποίο μπορεί  να

μεταφραστεί  σε  αναρτήσεις  που  σχετίζονται  με  την  προβολή  των

προϋπολογισμών,  την  ενημέρωση  για  την  πρόοδο  των  έργων  και

δημόσια  έγγραφα  τα  οποία  μπορούν  να  αναρτηθούν  σε  δημόσια

θέα.

Άλλη  κατηγορία  στρατηγικών  αναρτήσεων  μπορεί  να  έχει

σκοπό  τη  διαχείριση  των  εντυπώσεων.  Συνήθως  πρόκειται  για

αναρτήσεις  οι  οποίες  έχουν  σκοπό  να  φιλοτεχνήσουν  μία  θετική

εικόνα  για  τον  εκάστοτε  Δήμαρχο  ή  την  εκάστοτε  Δήμαρχο,  μέσα

από  την  προβολή  των  πάσης  φύσεως  δημοσίων  εμφανίσεων  ή

επισκέψεων που κάνει  σε επιμέρους περιοχές ή δομές ή επισκέψεις

σχετικές με συγκεκριμένες δράσεις που μπορεί να πραγματοποιήσει

στο πλαίσιο της πόλης του. 

Επίσης  αναρτήσεις  που  έχουν  σκοπό  την  κινητοποίηση  των

δημοτών  είναι  πολύ  χρήσιμες  στα  μέσα  κοινωνικής  δικτύωσης,  είτε

για  να  παρακινήσετε  τους  δημότες  να  αξιολογήσουν  μία  δράση  την

οποία  έχετε  θέσει  σε  εφαρμογή,  είτε  να  τους  καλέσετε  να

συμμετάσχουν  σε  μια  διαδικτυακή  έρευνα,  να  εκφράσουν  τη  γνώμη

για ένα ζήτημα της πόλης ή για τη βέλτιστη πολιτική που πρέπει  να

εφαρμοστεί, να ακολουθηθεί, για την αντιμετώπιση αυτού καθεαυτού

του τοπικού ζητήματος. 

Η  τελευταία  κατηγορία  αναρτήσεων  αφορά  την  ανάπτυξη  του

τοπικού διαλόγου. Σε ποιο βαθμό δηλαδή ενθαρρύνετε τους δημότες

να  μπουν  σε  μία  διαδικασία  συζήτησης  και  επικοινωνίας  με  την

εκάστοτε  Δημοτική  Αρχή,  μέσα  από  τη  συμμετοχή,  για  παράδειγμα,
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σε  διαδικτυακές  συζητήσεις,  με  την  υποβολή  σχολίων.  Ή μέσα  από

προσκλήσεις  για  συμμετοχή στη  διαμόρφωση του  προϋπολογισμού,

διατυπώνοντας γνώμη συμβουλευτικού χαρακτήρα. 

Αυτά από εμένα, ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και εμείς ευχαριστούμε πάρα πολύ. 

Και κλείνουμε τώρα με μία παρέμβαση που θα κάνει,  σύντομη,

ο κύριος Μαΐστρος.

Π. ΜΑΪΣΤΡΟΣ:   Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και εμείς, Πάνο, σε ευχαριστούμε.

Εμπειρογνώμων  Δημοσίου  Μάνατζμεντ  και  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης. 

Ορίστε.

Π.  ΜΑΪΣΤΡΟΣ:   Ευχαριστώ  καταρχήν  για  τη  δυνατότητα  που  μου

δίνεις,  Πρόεδρε,  και  η  ΚΕΔΕ  και  η  ΕΕΤΑΑ,  για  μία  διαδικτυακή

συμβολή. 

Έχουμε  ετοιμάσει  μία  εισήγηση  με  τον  Γιάννη  τον  Γούπιο,  ο

οποίος  είναι  μαζί  σας.  Δεν  βλέπω  να  μπορώ  να  μετακινήσω  το

PowerPoint το οποίο έχω. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Μια χαρά φαίνεσαι και μια χαρά ακούγεσαι.

Π. ΜΑΪΣΤΡΟΣ:   Ναι.  Δεν ξέρω αν η Δέσποινα μπορεί να με βοηθήσει

από το κοντρόλ, για τη μετακίνηση των...

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Για την αλλαγή των σελίδων.

Π. ΜΑΪΣΤΡΟΣ:   Για την αλλαγή των σελίδων, ναι. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Μπορείς να πατήσεις τα βελάκια, Πάνο;

Π. ΜΑΪΣΤΡΟΣ:   Ναι, τα πατάω τα βελάκια. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Κάντε κλικ πάνω στο PowerPoint. 

Π. ΜΑΪΣΤΡΟΣ:   Τώρα νομίζω ότι.. .

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Πολύ ωραία. Πάμε. 

Π.  ΜΑΪΣΤΡΟΣ:   Είναι  λοιπόν  μία  εισήγηση,  την  ετοιμάσαμε  με  τον

Γιάννη  τον  Γούπιο,  ο  οποίος  είναι  μαζί  σας,  αν  χρειαστεί  κάποια

διευκρίνιση, να σας τη δώσει.
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Ακούσατε,  αγαπητοί  φίλοι,  πάρα  πολλά  αυτές  τις  δύο  μέρες,

χθες  το  απόγευμα  και  σήμερα  το  πρωί.  Το  ερώτημα  που  ασφαλώς

γεννιέται  όταν φεύγετε από αυτή την ημερίδα,  είναι  πώς ξεκινάω. 1 η

του  Γενάρη  αναλαμβάνω  ξανά  καθήκοντα  ή  αναλαμβάνω  ως  νέος

Δήμαρχος τα καθήκοντά μου. Ποιες είναι  οι  πρώτες ενέργειες για τις

πρώτες 100 ημέρες.

Η  εκτίμησή  μας  είναι  ότι  το  σημαντικότερο  από  όλα  είναι  να

υπάρχει ένα συνεκτικό δημοτικό σχέδιο δράσης με βάση το πολιτικό

πρόγραμμα με το οποίο εκλεγήκατε.  Με βάση το όραμα με το οποίο

κερδίσατε τις  εκλογές και  την τοπική κοινωνία. Αυτό μπορεί  να είναι

και  το  κοινωνικό  συμβόλαιο  ουσιαστικά,  που  θα  έχετε  με  τους

δημότες.

Αυτό  το  δημοτικό  σχέδιο  δράσης  που  περιλαμβάνει  αυτά  τα

οποία  έχετε  προγραμματίσει  ή  προγραμματίζετε  να  κάνετε,  δεν

χρειάζεται  να  είναι  πολύ  αναλυτικό  όπως είναι  το  5ετές  πρόγραμμα

του  Δήμου,  αλλά  μπορεί  να  είναι  ένα  πολύτιμο  εργαλείο  για  την

πολιτική  διεύθυνση  και  μπορεί  να  χτίσει  μία  συνεκτική  πολιτική

διοικητική  πυραμίδα  των  αιρετών  της  παράταξής  σας.  Δηλαδή

μπορεί  να είναι  αυτό το  οποίο είναι  συνεκτικό στοιχείο  και  μπορείτε

να  κατανείμετε  και  τους  ρόλους,  πολιτικά,  στα  μέλη  του  Δημοτικού

Συμβουλίου, της παράταξής σας, και την υπευθυνοποίησή τους.

Ένα  τέτοιο  πρόγραμμα  μπορεί  να  βοηθήσει  βεβαίως  στον

προγραμματισμό,  στον  επιχειρησιακό  σχεδιασμό,  στην

παρακολούθηση  του  δημοτικού  έργου,  τη  λογοδοσία,  τη  διαφάνεια,

τη  δημοσιότητα  και  βεβαίως  την  επικοινωνία  με  τους  πολίτες,

αξιοποιώντας τη σύγχρονη τεχνολογία. 

Ποια είναι τα βήματα με τα οποία ξεκινάμε; 

Το  θέμα  καταρχήν  της  διακυβέρνησης.  Αναφέρθηκε  χθες  ο

Κίμωνας  ο  Σιδηρόπουλος  στην  οργάνωση  των  Οργάνων,  οι

Αντιδήμαρχοι,  αμειβόμενοι  και  μη,  οι  ρόλοι  που  αναθέτουμε  στους

Δημοτικούς Συμβούλους, η τακτική λειτουργία της δημοτικής ομάδας

και  η  τακτική  συνάντηση της  δημοτικής  παράταξης,  προκειμένου να
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μπορούμε  να  κρατάμε  τη  συνοχή  της  δημοτικής  παράταξης.

Δημοτική  Επιτροπή,  Κανονισμοί  Λειτουργίας,  μην  ξεχάσετε  να

έρθετε  σε  επαφή  ειδικότερα  οι  περιφερειακοί  Δήμοι,  με  τους

Προέδρους  των  Δημοτικών  Κοινοτήτων  και  βεβαίως  να  δώσετε  τη

δυνατότητα οργάνωσης των γραφείων των δημοτικών παρατάξεων. 

Το  δεύτερο  μεγάλο  θέμα,  το  θέμα  του  μάνατζμεντ,  της

διοίκησης.  Θα  επιλέξετε  έναν  Γενικό  Γραμματέα,  όχι  κατ'  ανάγκη

που  του  έχετε  τόσο  εμπιστοσύνη,  όσο  περισσότερο  διότι  νιώθετε

σιγουριά  ότι  μπορεί  πραγματικά  να  ασκήσει  διοίκηση  και  να  σας

βοηθήσει.  Το  ίδιο  ισχύει  για  τους  ειδικούς  συνεργάτες,  τους

συμβούλους.  Μην  ξεχάσετε  αν  έχετε  διασπορά  των  Υπηρεσιών  του

Δήμου  σε  διάφορα  κτίρια  και  διάφορες,  θα  έλεγα,  κτιριακές

μονάδες,  να  επισκεφτείτε  αυτά  τα  κτίρια,  για  να  νιώθουν  όλοι  ότι

ανήκουν  στο  Δήμο,  ότι  ενδιαφέρεστε  για  αυτούς  και  βεβαίως  θα

συζητήσετε  με  τους  Διευθυντές  των  Δημοτικών  Υπηρεσιών  ποια

είναι τα προβλήματα και ο τρόπος αντιμετώπισής τους.

Εδώ  υπάρχει  το  μεγάλο  θέμα  της  οργάνωσης,  της

ψηφιοποίησης  των  λειτουργιών.  Θεωρούμε  ότι  είναι  σημαντικό  να

υπάρχει  μια  ψηφιακή  βάση  δεδομένων  για  την  παρακολούθηση  της

υλοποίησης  των  αποφάσεων  του  Δημοτικού  Συμβουλίου,  της

Δημοτικής  Επιτροπής  και  του  Δημάρχου.  Γνωρίζουμε  ότι  πάρα

πολλές  αποφάσεις  που  παίρνουμε,  πολλές  φορές  δεν  ξέρουμε  την

τύχη  τους,  δεν  παρακολουθούμε  την  εφαρμογή  τους  και  αυτό  είναι

πάρα πολύ σημαντικό.

Έχετε  το  μεγάλο  θέμα  της  ενσωμάτωσης  των  Νομικών

Προσώπων,  για  το  οποίο  ακούσατε  αρκετά  σήμερα.  Μην  ξεχάσετε

τον  γιατρό  εργασίας  και  τον  τεχνικό  ασφαλείας,  που  πρέπει

οπωσδήποτε  να  εξασφαλίσει  ο  Δήμος.  Και  ο  νέος  Οργανισμός,  που

είστε υποχρεωμένοι μέσα σε ένα 6μηνο να διαμορφώσετε.

Βεβαίως  το  θέμα  των  δημοτικών  λειτουργιών  και  της

ψηφιοποίησης  τους  και  το  πρόγραμμα  των  έξυπνων  πόλεων,  είναι
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κάτι  το  οποίο  θα  πρέπει  να  το  προσέξετε,  να  του  δώσετε  κάποιο

ιδιαίτερο ενδιαφέρον.

Τα  θέματα  οικονομικού  προγραμματισμού.  Αναφέρθηκε  ο

Γιάννης  ο  Γούπιος  αναλυτικά  σε  θέματα  που  αφορούν  την

οικονομική  διαχείριση,  τον  προϋπολογισμό.  Δείτε  αν  ο

προϋπολογισμός  του  2024,  που  έχει  εκπονηθεί,  αν  είστε  νέος

Δήμαρχος,  αν  καλύπτει  τη  νέα  Δημοτική  Αρχή.  Χρειάζεται

ενδεχομένως  κάποιες  προσαρμογές  με  βάση  το  δικό  σας

πρόγραμμα. 

Και  αν  υπάρχει  η  αναγκαία  επάρκεια  προσωπικού,  ώστε  να

είστε  έτοιμοι  όταν  θα  προγραμματιστεί  από  το  Υπουργείο

Εσωτερικών,  για  την  επόμενη χρονιά,  που θα προγραμματιστούν οι

προσλήψεις προσωπικού. 

Πολλές  φορές  χρειάζεται  να  προσέξουμε  ειδικά  και  με  το

Νομικό  μας  Σύμβουλο  τυχόν  εκκρεμείς  δικαστικές  υποθέσεις,  ιδίως

αν έχουν οικονομικό αντικείμενο. 

Το πρόγραμμα δράσης του Δήμου,  είναι  γνωστό ότι  χρειάζεται

να  δώσετε  ένα  ιδιαίτερο  βάρος  στο  ετήσιο  τεχνικό  πρόγραμμα  και

να  δείτε  και  το  5ετές,  που  δεν  είναι  άμεσο,  αλλά  που  έχει  μια

προοπτική  που  χρειάζεται  να  την  παρακολουθήσετε,  να  εκτιμήσετε

την  επάρκεια  του  προσωπικού,  τα  θέματα  των  ΥΔΟΜ,  που  όπως

σωστά  ανέφερε  και  ο  Πρόεδρος  προηγουμένως,  είναι  ένα  σοβαρό

ζήτημα  που  δεν  εξασφαλίσαμε  ως  Αυτοδιοίκηση  τους  αναγκαίους

πόρους  από  την  Κεντρική  Διοίκηση  και  εκκρεμεί  ακόμη  σε  μεγάλο

βαθμό. 

Όταν  ρώτησα  ένα  πετυχημένο  Δήμαρχο  τη  δεκαετία  του  '80

ποιο  ήταν  το  μυστικό  της  επιτυχίας  του,  μου  είπε  ότι  την  πρώτη

χρονιά  δεν  ξόδεψε  ούτε  μία  δραχμή  –  τότε  μιλάγαμε  για  δραχμές  –

για  έργο.  Όλα  τα  χρήματα  που  είχε  τα  έκανε  μελέτες.  Και  ήταν

έτοιμος  τα  επόμενα  χρόνια  να  μπορεί  με  τις  μελέτες  και  την

ωρίμανση  των  έργων,  να  είναι  standby για  κάθε  αναγκαία

χρηματοδότηση.
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Το θέμα των απορριμμάτων ασφαλώς θα σας απασχολήσει  και

ειδικότερα τώρα, με το τέλος ταφής, το θέμα της ανακύκλωσης, είναι

σε προτεραιότητα για το δημοτικό πρόγραμμα.

Σε αυτή την ιστοσελίδα αναφέρουμε τα πολλά,  δυστυχώς,  που

είμαστε  υποχρεωμένοι  ως  τοπικά  προγράμματα  να  φτιάξουμε,  όχι

όλα μόνοι  μας.  Το Τοπικό Πολεοδομικό Σχέδιο γίνεται  με τη βοήθεια

του  ΤΕΕ,  αλλά  το  Σχέδιο  Βιώσιμης  Αστικής  Κινητικότητας  είναι

υποχρέωση  του  Δήμου.  Η  εξασφάλιση  κοινόχρηστων  και

κοινωφελών  χώρων,  η  φόρτιση  των  ηλεκτρικών  οχημάτων,  αστική

προσβασιμότητα...  Δεν μπορούν αυτά να γίνουν, αν δεν έχουν γίνει,

μέσα  στις  πρώτες  100  μέρες,  αλλά  χρειάζεται  ασφαλώς  να

προγραμματιστούν.  Και  βεβαίως  και  το  Τοπικό  Σχέδιο  Διαχείρισης

των Αποβλήτων.

Εδώ  θα  ήθελα  λίγο  να  σταθώ,  εκτός  από  τη  λειτουργία  των

σχολικών  μονάδων  και  των  (...)  δομών,  υπάρχουν  τα  μεγάλα

ζητήματα  της  πολιτικής  προστασίας,  καθαρισμός  φρεατίων,

ασφάλεια  υποδομών,  το  θέμα  των  αδέσποτων  ζώων,  για  το  οποίο

κουβεντιάσατε  ήδη,  και  νομίζω  ότι  έχει  απόλυτο  δίκιο  και  ο

Δήμαρχος  Καλαβρύτων,  και  ο  Δημήτρης  ο  Μπίρμπας,  και  ο

Πρόεδρος  της  ΚΕΔΕ,  ότι  είναι  ένα  ζήτημα  για  το  οποίο  δεν

εξασφαλίστηκαν οι αντίστοιχοι πόροι. 

όπως  σωστά  είπε  και  ο  Πρόεδρος,  το  μεγάλο  πρόβλημα  που

παρακολουθώ τουλάχιστον εγώ επί  πάρα πολλά χρόνια,  είναι  ότι  οι

νόμοι,  που  δημιουργούν  υποχρεώσεις  ή  απαιτούν  νέες

αρμοδιότητες  από  τους  Δήμους,  δεν  συνοδεύονται  από  πρόγραμμα

εφαρμογής  του  νόμου,  που  να  διασφαλίζει  και  τις  προϋποθέσεις,

και  τους  αναγκαίους  πόρους,  ανθρώπινους,  οικονομικούς  και

τεχνική  υποδομή,  για  την  εφαρμογή.  Αυτό  είναι  ένα  διαχρονικό

πρόβλημα  το  οποίο  δεν  ξέρω  με  ποιο  τρόπο  θα  καταφέρουμε

κάποια στιγμή να  το  αντιμετωπίσουμε.  Το ίδιο  ισχύει  βέβαια και  για

τους ναυαγοσώστες, που ελάχιστοι ήταν οι πόροι που δόθηκαν. 
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Θέλω όμως  να  επιμείνω  λίγο  στα  επόμενα  τρία  bullets και  να

σταθώ λίγο σε αυτά.

Οι  παιδικές  χαρές,  τα  γήπεδα,  οι  κτιριακές  εγκαταστάσεις,

παιδικοί  και  βρεφονηπιακοί  σταθμοί,  πρέπει  να  εξασφαλίζουν

ορισμένες  προδιαγραφές  για  την  ασφάλειά  τους.  Αυτό  είναι  πολύ

σημαντικό,  για  να  το  πω,  έτσι,  και  λίγο  απλοϊκά,  για  να  μην  κάτσει

καμιά  στραβή  στη  βάρδια  σας,  πρέπει  να  προσέξετε  ότι

εφαρμόζονται  οι  σχετικοί  κανόνες,  ότι  έχουν  πιστοποιηθεί  με  βάση

την  πιστοποίηση  και  τα  πρότυπα  που  υπάρχουν,  για  να  μην

προκύψει  κάποιο  πρόβλημα  και  από  εκεί  που  δεν  το  περιμένετε,

δημιουργηθεί ζήτημα.

Το  θέμα  της  πυροπροστασίας  των  παιδικών  και

βρεφονηπιακών  σταθμών  είναι  ένα  ζήτημα  που  έχει  προθεσμία  και

πρέπει να λυθεί.

Και  κλείνω  με  το  τελευταίο  και  πολύ  σημαντικό  ζήτημα  στο

οποίο  ήταν  πολύ  αναλυτικός  ο  κύριος  Κολιαστάσης,  δεν  θα

επιμείνω,  υπάρχει  η  ειδική  συνεδρίαση  της  λογοδοσίας,  που  θα

δούμε  σε  ποιο  βαθμό  θα  πετύχει,  η  οργάνωση  ιστοσελίδας  του

Δήμου,  είναι  πολύ  σημαντικό  να  βοηθήσουμε  με  κάποιο  τρόπο  τον

εγγραμματισμό  των  πολιτών  ώστε  να  μπορούν  να  παρακολουθούν

και  να  αξιοποιούν  τις  ψηφιοποιημένες  υπηρεσίες  του  Δήμου  μας,

γιατί  δεν  αρκεί  μόνο  εμείς  να  προσφέρουμε  ψηφιοποιημένες

υπηρεσίες,  πρέπει  και  οι  πολίτες  να  είναι  σε  θέση  να  τις

αξιοποιήσουν.

Και  βεβαίως  τα  ψηφιακά  εργαλεία  που  αφορούν  την

πλατφόρμα  καταγραφής  αιτημάτων,  τη  διαβούλευση  και  ενημέρωση

και  την  αναζήτηση  των  αποφάσεων  των  συλλογικών  Οργάνων  και

πράξεων. 

Πιστεύω  ότι  ήμουν  αρκετά  συνοπτικός,  ευχαριστώ  πολύ  και

εύχομαι καλή θητεία.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ο Παναγιώτης  ο  Μαΐστρος,  ο  οποίος  ήταν σαφής,

περιεκτικός και ευσύνοπτος.
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Επιτρέψτε  μου  να  κλείσουμε  τώρα  αυτή  τη  διημερίδα,  να  σας

ευχαριστήσουμε για τη συμμετοχή σας και μιλώντας λίγο εκ βαθέων,

να πω το εξής. 

Υπάρχουν  καινούργιοι  που  έχουν  εκλεγεί  εδώ;  Υπάρχουν,

μπράβο.  Ωραία.  Και  για  τους παλιούς ισχύει  το  ίδιο.  Δεν  το  λέω για

κομπασμό,  αλλά  λέω  για  να  συνεννοηθούμε,  να  γνωριστούμε

καλύτερα. 

Εγώ  έχω  εκλεγεί  έξι  φορές.  Τώρα  είναι  η  έκτη  μου.  Πάντοτε

είχα  τη  διαστροφή  –  χιούμορ  έχετε,  καταλαβαίνετε,  μιλάω

αυτοσαρκαστικά – να ελέγχω το χρόνο και  το έργο του Δήμου.  Κάθε

μήνα,  κάθε  μήνα  ανελλιπώς,  γίνεται  μια  φορά  μια  σύσκεψη  των

Διοικητικών  –  Οικονομικών  Υπηρεσιών,  με  τη  συμμετοχή  των

Τμηματαρχών,  των  Προϊσταμένων  των  Διευθύνσεων  και  των

αρμοδίων  υπαλλήλων  που  έχουν  χρεωθεί  θέματα.  Την  ίδια  μέρα,

μισή  ώρα,  γίνεται  αλληλοεπικάλυψη  των  Διοικητικοοικονομικών

Υπηρεσιών  και  των  Τεχνικών.  Και  ακολουθεί  μετά  η  Τεχνική

Υπηρεσία. 

Αυτό  που  είπε  ο  κύριος  Μαΐστρος.  Ποιες  αποφάσεις  πήραμε

στο  Δημοτικό  Συμβούλιο.  Μάλιστα.  Ποια  είναι  η  τύχη  τους.  Ποιες

μελέτες  δώσαμε  εντολές,  συμφωνήσαμε  να  γίνουν;  Αυτές.  Πίνακας.

Ποιος  τις  χρεώθηκε;  Ο  Γιάννης.  Πόσο  καιρό  θέλεις,  Γιάννη,  για  να

τελειώσεις αυτή τη μελέτη; Θέλω 10 μέρες. Και 10 σου δίνω εγώ ως

Δήμαρχος,  γιατί  είμαστε  στο  Δημόσιο,  δεν  θέλω  να  μιλήσω

επικριτικά,  ξέρουμε  τους  large χρόνους  που  υπάρχουν,  άλλες  10,

πάρε.  Την  21η  μέρα  όμως,  δεν  θέλω  να  ακούσω  ότι,  ξέρεις,  δεν

έγινε  για  αυτό,  δεν  έγινε  για  εκείνο,  και  τα  λοιπά.  Να  ελέγχουμε  τη

δουλειά  μας.  Έγινε  η  μελέτη;  Στην  επόμενη  σύσκεψη  που  θα

κάνουμε.  Μάλιστα.  Προχώρησαν  οι  διαδικασίες  της  δημοπράτησης

ενός έργου; Γιατί  δεν προχωρούν; Γιατί καθυστερούν; 

Αν δεν γίνει  αυτό, και στην τύχη ό,τι  θυμηθούμε ή ό,τι  αγαπάει

ο καθένας χαίρεται,  δεν προχωράνε τα πράγματα. Και  στο Δήμο δεν

πάμε  για  να  περνάει  η  ώρα.  Ούτε  οι  εργαζόμενοι,  ούτε  εμείς.  Άμα
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θέλαμε  να  περνάει  η  ώρα,  έχουμε  και  τις  δουλειές  μας,  μια  χαρά,

και μπορούμε να ήμασταν εκεί να κάνουμε κάτι άλλο.

Με  λίγα  λόγια  πρέπει  το  προσωπικό  στο  οποίο  ανατίθενται

εργασίες,  και  οι  Αντιδήμαρχοι  που μετέχουν σε αυτές τις  συσκέψεις,

και  ο  Γενικός Γραμματέας,  και  πρωτίστως ο Δήμαρχος,  να ελέγχουν

την  πρόοδο,  τους  ρυθμούς  προόδου  του  δημοτικού  έργου  και

επίτευξης  και  υλοποίησης  των  στόχων  που  βάζεις.  Αν  τα  αφήσεις

αυτά  στην  τύχη  τους,  δεν  θα  περπατήσει  τίποτα,  κατά  την  ταπεινή

μου γνώμη.

Και  ένα  άλλο  θέμα  το  οποίο  θέλω  να  σας  επιστήσω  την

προσοχή,  για  την  καλή  εικόνα  των  παρατάξεων  του  Δημοτικού

Συμβουλίου,  όπου  και  αν  ανήκει  ο  καθένας,  κυρίως  όμως  η

Διοίκηση,  δεν  γίνεται  να  εκλέγεστε,  να  εκλεγόμαστε  όλοι  μαζί  και

στα  αξιώματα,  μετά,  χώρια.  Υπάρχει  τρόπος και  σε  αυτούς  που δεν

έχουν τα τυπικά προσόντα ή τα ουσιαστικά, να τους αξιοποιήσουμε,

γιατί  είναι  αιρετοί.  Να  διαφυλάσσουμε  πρωτίστως  την  ενότητα  της

παράταξής  μας,  βάζοντας  τους  κατάλληλους  ανθρώπους  στην

κατάλληλη  θέση,  αλίμονο,  αλλά  και  ταυτόχρονα  να  βγαίνει,

εννοείται,  και η δουλειά. 

Εγώ τώρα λίγα είπα, εσείς πολλά καταλάβατε. 

Ο κύριος Πρόεδρος της ΕΕΤΑΑ να κλείσει την ημερίδα.

Δ.  ΜΑΡΑΒΕΛΙΑΣ:   Να  σας  ευχαριστήσω,  να  ευχηθώ  καλή  δύναμη,

καλή  επιτυχία,  πιστεύω  ότι  οι  απαιτήσεις,  οι  προσδοκίες  των

τοπικών  κοινωνιών,  και  της  Ηπείρου,  και  της  Περιφέρειας  της

Δυτικής  Ελλάδος,  είναι  μεγάλες,  θα  περπατήσουμε  μαζί,  όπου

μπορεί  η  ΕΕΤΑΑ,  όπως έχετε  αντιληφθεί,  είναι  η  Ελληνική  Εταιρεία

Τοπικής  Ανάπτυξης  και  Αυτοδιοίκησης,  είναι  η  δική  σας  εταιρεία,

είναι  η  εταιρεία  πρώτα  από  όλα  των  Δήμων  και  μετά  των

Περιφερειών,  είμαστε  ανοιχτοί,  και  η  Διοίκηση,  και  τα  στελέχη  της,

σε  κάθε  είδους  βοήθεια  που  πιθανόν  να  χρειαστείτε  στο  διάστημα

της καινούργιας θητείας. 

Και πάλι καλή δύναμη, καλή επιτυχία στο έργο σας. 
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